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Αθήνα, σήµερα στις 12 Δεκεµβρίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.17’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 11-12-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΔ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
11 Δεκεµβρίου 2017, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο της
πρότασης του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση δια-
τάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/
10.4.1997), όπως ισχύει».)

Να ευχηθούµε χρόνια πολλά στους Σπυρίδωνες και τις Σπυρι-
δούλες, συναδέλφους, εργαζοµένους, αστυνοµικούς και σε
όλους όσοι δουλεύουν στη Βουλή αλλά και εκτός Βουλής. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2018».

Ενηµερώνω όσους δεν ήταν µέχρι το τέλος της χθεσινής συ-
νεδρίασης ότι θα ξεκινήσουµε µε τους εναποµείναντες τέσσερις
ειδικούς εισηγητές, κατά σειρά, τον κ. Μανιάτη, τον κ. Συρµαλέ-
νιο, την κ. Αραµπατζή και τον κ. Μπαλαούρα και µετά θα ξεκινή-
σουµε τον κατάλογο µε τον πρώτο κύκλο, όπως έχουν γραφτεί
οι συνάδελφοι. Συνολικά έχουν γραφτεί εκατόν ενενήντα πέντε
συνάδελφοι. 

Κάνω έκκληση στους συναδέλφους που θα µιλήσουν σίγουρα
τη σηµερινή ηµέρα να είναι όσο το δυνατόν συνεπείς µε τον
χρόνο, για να µπορέσουµε να εξαντλήσουµε την Τρίτη τον κατά-
λογο όλων των συναδέλφων. 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι από τη Γραµµατεία της Κυβέρ-
νησης έχει έρθει ένας κατάλογος µε την κατανοµή των µελών
του Υπουργικού Συµβουλίου. Είναι περίπου ισοµερείς µε οκτώ
µε εννέα Υπουργεία ανά ηµέρα, ξεκινώντας από σήµερα. Βέβαια,
οι ώρες που έχουν πει ότι θα µιλήσουν οι Υπουργοί δεν θα είναι
επακριβώς. Θα εξαρτηθεί από τη σειρά των συναδέλφων. 

Για σήµερα έχει προγραµµατιστεί να µιλήσουν ο κ. Λιάκος, ο
κ. Κόκκαλης, ο κ. Φωτάκης, ο κ. Μαυραγάνης, ο κ. Βασιλειάδης,
ο κ. Κουρουµπλής, ο κ. Πετρόπουλος και τελευταίος, γύρω στις
20:00’, ο κ. Σπίρτζης. 

Αυτά σε ό,τι αφορά στην ενηµέρωση. Καλώ στο Βήµα τον κ.
Μανιάτη, για να ξεκινήσουµε, µε την παράκληση να είµαστε όσο

το δυνατόν πιο πειθαρχηµένοι στον χρόνο µας. 
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε φορά που συζητούµε τον

προϋπολογισµό, πρέπει να κοιτάµε και την τρέχουσα επικαιρό-
τητα. 

Χθες το βράδυ άκουσα τον Έλληνα Πρωθυπουργό να απευ-
θύνεται στους διεθνείς επενδυτές στο συνέδριο που γίνεται
τώρα στη Νέα Υόρκη και να χαρακτηρίζει την πατρίδα µας ως
«γη της ευκαιρίας, που έχει ανοιχτές πύλες προς τους επενδυ-
τές».

Δεν ξέρω εάν η Ελλάδα είναι η γη της ευκαιρίας, ξέρω, όµως,
ότι σίγουρα η Ελλάδα είναι µια τυχερή χώρα από τη φύση, αλλά
είχε την ατυχία τα τελευταία χρόνια να την κυβερνά η Κυβέρνηση
µε επικεφαλής τον κ. Τσίπρα, ο οποίος φαίνεται ότι θα περάσει
στο βιβλίο της πολιτικής ως ο Πρωθυπουργός της ασυνέπειας,
της αυταπάτης, που έκανε, όµως και µια διεθνή επιτυχία, διεθνο-
ποίησε την ελληνική λέξη «κωλοτούµπα». Και τώρα πια Ισπανοί,
Γερµανοί, Βρετανοί χρησιµοποιούν την ελληνική λέξη «κωλο-
τούµπα», για να δείξουν την ασυνέπεια ανάµεσα στις υποσχέσεις
και τα λόγια του Έλληνα Πρωθυπουργού. 

Ο κ. Τσίπρας προσπαθεί και µε τον προϋπολογισµό που
έχουµε µπροστά µας να παίξει τον ρόλο του «τζάµπα απελευθε-
ρωτή». Είναι για άλλη µια φορά ένας ρόλος τον οποίο αναθέτει
ο ίδιος στον εαυτό του και για άλλη µια φορά αποτυγχάνει. Θα
µας απελευθέρωνε από τα µνηµόνια και µας βύθισε σε δύο επι-
πλέον µνηµόνια. Θα µας απελευθερώσει -υποτίθεται- το καλο-
καίρι του 2018 από το τρέχον µνηµόνιο, αλλά δυστυχώς η χώρα
θα συνεχίσει να είναι µέχρι το 2060 υπό επιτροπεία. Διότι όλοι
γνωρίζουµε πολύ καλά ότι δεν υπάρχει ασφαλής και καθαρή έξο-
δος από τα µνηµόνια, όταν η χώρα δεν έχει προχωρήσει στις
αναγκαίες διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις και πολύ περισσότερο
όταν η χώρα δεν έχει προχωρήσει στη διαµόρφωση ενός νέου
παραγωγικού µοντέλου που θα επιτρέψει να βγούµε στις αγορές
µε αξιοπιστία απέναντι σε αυτούς από τους οποίους θέλουµε να
δανειστούµε. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς χθες ως Κοινοβου-
λευτική Οµάδα καταθέσαµε και µια πρόταση νόµου για την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας. Και θέλω και από αυτό το Βήµα να
καλέσω την Κυβέρνηση και τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας
να συζητήσουµε το συντοµότερο δυνατό την πρόταση νόµου Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης και Ποταµιού που διασφαλίζει την
πρώτη κατοικία των νοικοκυριών µε χαµηλό και µεσαίο εισόδηµα
από τους πλειστηριασµούς. Είναι το ελάχιστο που οφείλει να
κάνει η Κυβέρνηση και το ελάχιστο για το οποίο πρέπει να πιέ-
σουν οι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας τη δική τους Κυβέρνηση. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Έρχοµαι τώρα στο ίδιο το κείµενο του προϋπολογισµού. Θα
µπορούσε κανείς να δώσει κάποια χαρακτηριστικά στον προϋπο-
λογισµό; Εγώ αποπειρώµαι να δώσω τρεις χαρακτηρισµούς:
Πρώτος χαρακτηρισµός: Είναι ένας προϋπολογισµός ο οποίος
εµπεριέχει κραυγαλέα ψέµατα. Δεύτερος χαρακτηρισµός: Είναι
ένας χαρακτηρισµός ο οποίος έχει πεντακάθαρα µέτρα λιτότη-
τας, αντικοινωνικά και αντιαναπτυξιακά. Και τρίτος χαρακτηρι-
σµός: Είναι ένας προϋπολογισµός ο οποίος δεν βγάζει τη χώρα
από την κρίση, ενώ θα µπορούσε πράγµατι να βγει η χώρα από
την κρίση, γιατί σας θυµίζω ότι συζητούµε τον τελευταίο προ-
ϋπολογισµό, ίσως τον πιο κρίσιµο µετά από τόσα χρόνια µνηµο-
νίων. 

Για να δούµε εάν έχει κάποια χαρακτηριστικά ψέµατα ο προ-
ϋπολογισµός που συζητούµε. Θέλω να πάτε, συναδέλφισσες και
συνάδελφοι, στο κεφάλαιο των ιδιωτικοποιήσεων. Τι λέει ο προ-
ϋπολογισµός; Λέει ότι θα εισπράξει η χώρα 2,74 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2018 από ιδιωτικοποιήσεις. Από αυτά τα 2,74 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ τα 2,1 δισεκατοµµύρια αφορούν σε ιδιωτικοποι-
ήσεις για τις οποίες δεν έχει καν προκηρυχθεί ο διαγωνισµός για
τον σύµβουλο. Μιλώ για τη ΔΕΗ, µιλώ για τα ΕΛΠΕ, µιλώ για ένα
σύνολο άλλων επιχειρήσεων. Και εδώ προβλέπεται, για παρά-
δειγµα, η είσπραξη 500 εκατοµµυρίων ευρώ από την πώληση του
35% των ΕΛΠΕ και 100 εκατοµµυρίων ευρώ από την πώληση του
ιερού και όσιου για τον ΣΥΡΙΖΑ, που ήταν το περίφηµο 17% της
ΔΕΗ, το οποίο ορκιζόταν ο κ. Τσίπρας ότι θα συνιστούσε εθνικό
έγκληµα αν το πουλούσε. Στον προϋπολογισµό τον οποίο προ-
συπογράφει ο κ. Τσίπρας προβλέπεται φέτος να πωληθεί έναντι
100 εκατοµµυρίων ευρώ και το εναποµένον 17% της ΔΕΗ. 

Δεύτερον, χαρακτήρισα τον προϋπολογισµό ως έναν συντη-
ρητικό, αντιαναπτυξιακό και αντικοινωνικό προϋπολογισµό, ο
οποίος δυστυχώς δεν δίνει καµµία ελπίδα διεξόδου. Είναι έτσι;
Για να δούµε. 

Με την πολιτική της Κυβέρνησης τα τελευταία τρία χρόνια -
2015 έως 2017- πόσα έχασε η εθνική οικονοµία εξαιτίας του γε-
γονότος ότι, ενώ η χώρα έτρεχε µε ρυθµό ανάπτυξης 0,7% το
2014, συνεχίζει να βρίσκεται ακόµη σε ύφεση και στην καλύτερη
των περιπτώσεων φέτος για πρώτη φορά αντί για 2,7 αύξηση,
που προέβλεπε ο προϋπολογισµός, οριακά θα έχουµε αύξηση
πάνω από το 1,5%.

Τι σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια; Σηµαίνει ότι η ελληνική κοινω-
νία, οι Έλληνες πολίτες έχασαν από τη µεγάλη πίτα του εγχώριου
προϊόντος γύρω στα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ, γιατί αυτός ήταν
ο σχεδιασµός πριν αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας ο κ.
Τσίπρας και οι συνεργάτες του. 

Και πώς προσπαθεί να αµυνθεί η Κυβέρνηση σε αυτά τα προ-
φανή; Με τον πολιτικό αντιπερισπασµό που λέγεται «κοινωνικό
µέρισµα». 

Πρόκειται για ένα κοινωνικό µέρισµα το οποίο από πού προ-
κύπτει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Προκύπτει από τη φτωχο-
ποίηση και την υπερφορολόγηση – ασφαλιστικές και
φορολογικές επιβαρύνσεις- της µεσαίας τάξης. Προκύπτει από
τη µη έκδοση εκατοντάδων χιλιάδων συντάξεων. Προκύπτει από
τη µη αποπληρωµή των προµηθευτών του δηµοσίου και για τον
λόγο αυτόν αυξάνουν κατά εκατοντάδες εκατοµµύρια τα ληξι-
πρόθεσµα χρέη του δηµοσίου προς τους ιδιώτες προµηθευτές.
Προκύπτει από την περικοπή - πετσόκοµµα των συντάξεων χη-
ρείας. Από την περικοπή έως εξαφάνιση των επιδοµάτων των πο-
λυτέκνων. Από το ότι χάνουν το ΕΚΑΣ άλλες εκατόν σαράντα
χιλιάδες Έλληνες χαµηλοσυνταξιούχοι. Από το γεγονός ότι δεν
θα δουν ποτέ το ΕΚΑΣ οι νέοι διακόσιες χιλιάδες χαµηλοσυντα-
ξιούχοι που έχουν υποβάλει αίτηση µετά τον Μάιο του 2016. 

Και όλα αυτά έναντι τίνος τιµήµατος; Έναντι της ανικανότητας
της Κυβέρνησης να προχωρήσει η χώρα σε αναπτυξιακούς ρυθ-
µούς, που προσπαθεί τώρα πια να βρει ένα µαξιλάρι προκειµένου
να υποκαταστήσει την αναµενόµενη κοινωνική αναταραχή. Δό-
θηκαν 238 εκατοµµύρια λιγότερα για το ΕΚΑΣ, 250 εκατοµµύρια
ευρώ λιγότερα για πολυτεκνικά επιδόµατα, 120 εκατοµµύρια
ευρώ λιγότερα από τη µη έκπτωση των ιατρικών δαπανών. Προ-
φανώς είναι πολυτέλεια να αρρωσταίνει κανείς και να πηγαίνει
κανείς στον γιατρό και να ζητάει αποδείξεις, γι’ αυτό δεν πρέπει
και να εκπίπτει, λέει η Κυβέρνηση! 

Επίσης, έχουµε 50% µείωση του επιδόµατος θέρµανσης. Αύ-
ξηση του ΦΠΑ στα νησιά. Είναι αυτός ο ΦΠΑ για τον οποίο είχαµε
όρκους τιµής και πίστης, ακόµα και από τον συνεταίρο της Κυ-
βέρνησης τον κ. Καµµένο, ότι πρόκειται για αντισυνταγµατικές
ρυθµίσεις. Και έρχονται για άλλη µία φορά να επιβάλουν αύξηση
του ΦΠΑ. Εµείς ζητούµε στην πρόταση νόµου µας να παραταθεί
το καθεστώς µειωµένου ΦΠΑ -και απευθύνοµαι στους νησιώτες
συναδέλφους- για άλλη µία χρονιά, µέσα στο 2018.

Όταν ανέλαβε ο ΣΥΡΙΖΑ συζητούσαµε για τη γενιά των 700
ευρώ. Δυστυχώς πια συζητούµε για τη γενιά των 360 ευρώ, µε
αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. 

Ερώτηµα: Θα µπορούσε να υπάρχει µία διαφορετική προσέγ-
γιση; Μπορούµε να βρούµε νέες πηγές εθνικού πλούτου, έτσι
ώστε να υποκαταστήσουµε την υπερφορολόγηση ή τα δάνεια µε
άλλες πηγές;

Απαντώ συγκεκριµένα και πολύ συνοπτικά: Ναι, ένας άλλος
προϋπολογισµός είναι εφικτός, ένας προϋπολογισµός προοδευ-
τικός που περιλαµβάνει µεταρρυθµίσεις, που περιλαµβάνει αξιο-
ποίηση των νέων πηγών εθνικού πλούτου, που µπορεί να φέρει
επενδυτές και να δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας. Ένας προ-
ϋπολογισµός που θα απευθύνεται όχι πια στον αριθµητή, το πώς,
δηλαδή, να µειώσει τις δαπάνες για την κοινωνία και το κράτος,
αλλά αντίθετα θα απευθύνεται στον παρονοµαστή, πώς, δηλαδή,
θα αυξήσουµε την εθνική πίτα.

Πρώτο παράδειγµα: δηµόσια περιουσία. Έχουµε συµφωνήσει
όλοι ότι η δηµόσια περιουσία ξεπερνάει τα 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Με µόχλευση που µπορεί να υπάρξει µε συµµετοχή ιδιω-
τών µπορούµε να έχουµε 150 δισεκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις
σε ένα βάθος δεκαπενταετίας. Με άλλα λόγια, για τα επόµενα
δεκαπέντε χρόνια µπορούµε να έχουµε επενδύσεις µόνον από
τη δηµόσια περιουσία της τάξης των 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ
κάθε χρόνο.

Τι σηµαίνει αυτό µε απλά λόγια; Δηµόσια έσοδα τουλάχιστον
του 30% αυτών των 10 δισεκατοµµυρίων κάθε χρόνο. Μπορούν
να εισρεύσουν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ στα δηµόσια ταµεία, εάν
προχωρήσουµε στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας µε
ρήτρες απασχόλησης, ρήτρες βιωσιµότητας, ρήτρα τοπικής
ωφελιµότητας και ρήτρα δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας.

Υπάρχει άλλη δυνατότητα; Ναι, υπάρχει. Η αξιοποίηση του
ορυκτού πλούτου της χώρας, που µπορεί να συνεισφέρει έως
και 2 δισεκατοµµύρια ευρώ στα ασφαλιστικά ταµεία.

Τρίτον, µεταρρύθµιση του δηµοσίου. Αντί πια να δηµιουργούν-
ται και άλλες, και άλλες και άλλες ειδικές και γενικές γραµµα-
τείες, να µεταρρυθµιστεί το ελληνικό δηµόσιο, έτσι ώστε να
έχουµε εξοικονόµηση λειτουργικών δαπανών της τάξης του 1 δι-
σεκατοµµυρίου ευρώ κάθε χρόνο.

Τέταρτη πρόταση: Τα ελληνικά πανεπιστήµια.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσο αύξησε η Κύπρος το ΑΕΠ της

από την αξιοποίηση των κυπριακών πανεπιστηµίων; Κατά 2,5%.
Εάν απελευθερώσετε τα ελληνικά πανεπιστήµια και µετασχηµα-
τιστούν σε διεθνή κέντρα ξενόγλωσσων σπουδών, όπου να έρ-
χονται οι αλλοδαποί να σπουδάζουν στα ελληνικά πανεπιστήµια,
πληρώνοντας δίδακτρα, τότε µε βάση την πρόταση και τη µελέτη
της Τράπεζας της Ελλάδος, µπορούµε να έχουµε 2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ επιπλέον έσοδα στον ελληνικό προϋπολογισµό από
τα ελληνικά πανεπιστήµια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πέµπτη και προτελευταία πρόταση: Προστατευόµενες περιο-
χές. Το 25% της χώρας είναι προστατευόµενες περιοχές. Τον Δε-
κέµβρη του 2014 είχαµε καταλήξει σε ένα οµόφωνο πόρισµα πώς
µπορούµε, αξιοποιώντας τις βέλτιστες πρακτικές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, να αξιοποιήσουµε τις προστατευόµενες περιοχές.
Ήρθε η µελέτη της «διαΝΕΟσις» πριν λίγες εβδοµάδες και µας
δικαίωσε. Κάθε χρόνο 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ και δηµιουργία
δέκα χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας µπορούν να υπάρξουν
άµεσα, εάν αξιοποιήσουµε σωστά τις προστατευόµενες περιοχές
της χώρας.

Τέλος, εξοικονόµηση ενέργειας.
Έχουµε προτείνει, κύριε Υπουργέ -και θέλω να το δείτε για

άλλη µια φορά, γιατί ο προκάτοχός σας είχε συµφωνήσει- µόνο
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µε φοροαπαλλαγή για όποιον θέλει να επενδύσει ενεργειακά στο
σπίτι του ένα κονδύλι έως 15.000 ευρώ. Να δώσουµε τη δυνατό-
τητα να υπάρξει µια πράσινη οικοδοµή, µια πράσινη αξιοποίηση
των επτά εκατοµµυρίων κτηρίων και διαµερισµάτων που έχει η
χώρα. Να µη χτίσουµε πια άλλα ντουβάρια. Να αξιοποιήσουµε
και να βελτιώσουµε τις υφιστάµενες υποδοµές και να διπλασιά-
σετε τα έσοδα από την αξιοποίηση ακριβώς αυτών των φοροα-
παλλαγών.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που
συζητούµε δυστυχώς δεν θα είναι ο προϋπολογισµός της εξόδου
της χώρας από την κρίση. Θα είναι ένας ακόµη προϋπολογισµός
που θα συνεχίσει να κρατά τη χώρα σε εποπτεία, που θα συνεχί-
σει να µην έχει η χώρα αξιοπιστία, ένας προϋπολογισµός ο
οποίος δεν θα µας δώσει τη δυνατότητα να πάρουµε τις µεγάλες
δηµοσιονοµικές ανάσες που έχει τόσο ανάγκη ο τόπος και η κοι-
νωνία. Για τον λόγο αυτό εµείς καταψηφίζουµε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔηµοκρατικήςΣυµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον

ειδικό εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ, τον συνάδελφο κ. Νικόλαο Συρµα-
λένιο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Καληµέρα σε όλους!
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, θέλω να κάνω µια παρατή-

ρηση. Ευχαριστούµε τον κ. Μανιάτη, γιατί µε τα επιχειρήµατά
του απέδειξε πόσο άβυσσος χωρίζει τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη από τη Νέα Δηµοκρατία και τον κ. Μητσοτάκη και βεβαίως
και για την αντιστροφή της πραγµατικότητας σε αρκετούς το-
µείς, ΔΕΗ, οικογενειακά επιδόµατα κλπ., κλπ..

Μπαίνω, όµως, στο θέµα, γιατί ο χρόνος είναι περιορισµένος.
Συζητούµε τον προϋπολογισµό του 2018, έναν δύσκολο προϋπο-
λογισµό, αλλά ευελπιστούµε τον τελευταίο µνηµονιακό προϋπο-
λογισµό και αυτό το λέµε όχι γιατί είµαστε βολονταριστές, αλλά
βασιζόµαστε στην αξιοπιστία της χώρας η οποία κατακτήθηκε
χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού, αλλά και χάρη στην επι-
µονή της Κυβέρνησης, που επέλεξε όλο αυτό το διάστηµα µε την
τήρηση του προγράµµατος αφ’ ενός, αφ’ ετέρου όµως µε την
επιδίωξη για δίκαιο καταµερισµό των βαρών και των ωφελειών,
µε προτεραιότητα βεβαίως στην αντιµετώπιση της ανθρωπιστι-
κής κρίσης. Η αξιοπιστία αυτή αντανακλάται και στις µειώσεις
των αποδόσεων των ελληνικών οµολόγων.

Η αξιοπιστία της χώρας, λοιπόν, κερδήθηκε. Οι αξιολογήσεις
κλείνουν. Όλοι οι θεσµικοί και λοιποί παράγοντες των ευρωπαϊ-
κών και διεθνών οργανισµών συγκλίνουν στην αναγνώριση της
ανάκαµψης και ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας και στην
έξοδο από το µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2018. Ταυτόχρονα δη-
µιουργούµε τις προϋποθέσεις για σταθερή µεταµνηµονιακή πε-
ρίοδο µε τη δηµιουργία αποθεµατικού για τις χρηµατοδοτικές
ανάγκες και την πλήρη στήριξη της οικονοµίας από τις αγορές.

Κλείνουµε, λοιπόν, το 2017 µε όλους τους δείκτες θετικούς -
εξαγωγές, βιοµηχανία, κατανάλωση, τουρισµός, επενδύσεις πα-
γίου κεφαλαίου και λοιπά- µε ανάπτυξη της τάξης του 1,6% -που
θα είναι 1,6%, διότι και το δεύτερο τρίµηνο µπορεί να ήταν προ-
σωρινά 0,8%, αλλά τελικά αποδείχθηκε ότι ήταν 1,6%- µε ανεργία
που φτάνει κοντά στο 20% και βεβαίως µε πλεόνασµα 2,4%, πολύ
παραπάνω από τον στόχο του 1,75%.

Θα επαναλάβω εδώ το πως βγήκε αυτό το πλεόνασµα, γιατί οι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης µονίµως στέκονται στο θέµα της
υπερφορολόγησης. Θα πω, λοιπόν, ότι το πλεόνασµα αυτό εξα-
σφαλίστηκε κυρίως λόγω της αυξηµένης εισπραξιµότητας του
ΦΠΑ, µέσα από την εξάπλωση και ανάπτυξη των ηλεκτρονικών
συναλλαγών. Εξασφαλίστηκε λόγω της αύξησης της εισπραξι-
µότητας των ασφαλιστικών εισφορών. Εξασφαλίστηκε από την
εθελούσια αποκάλυψη των εισοδηµάτων που ως το τέλος του
έτους, όπως είπε και ο Πρόεδρος της Ανεξάρτητης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων στο επενδυτικό συνέδριο στις Ηνωµένες Πολι-
τείες, θα φτάσει στα 711 εκατοµµύρια. Εξασφαλίστηκε βεβαίως
από τις αυξηµένες εισπράξεις από τη φοροδιαφυγή σε όλα τα
επίπεδα, στο λαθρεµπόριο καυσίµων και καπνού, στις λίστες

Λαγκάρντ και Μπόγιαρς, στα panama papers, στις εξωχώριες δη-
λαδή off-shore εταιρείες, για τις οποίες κυρίως η ΝΔ δεν θέλει
να ακούει, αφού είχε αποχωρήσει και από τη Βουλή στη συζή-
τηση πριν περίπου έναν χρόνο. 

Με αυτό, λοιπόν, το πλεόνασµα αποδίδεται αυτές τις µέρες σε
τρία εκατοµµύρια τετρακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας το κοι-
νωνικό µέρισµα του 1,4 δισεκατοµµυρίων, ενώ για πρώτη φορά
στον προϋπολογισµό ενσωµατώνεται και η έκθεση περιστολής
της φοροδιαφυγής, ακριβώς για να καταδεικνύεται η προσπά-
θεια, καθώς και τα αποτελέσµατα της.

Αυτά όλα σε αντίθεση µε την ενθάρρυνση της φοροδιαφυγής,
που ο κ. Γεωργιάδης, Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, θε-
ωρεί νόµιµο και ηθικό την καταφυγή των πλουσίων στους φορο-
λογικούς παραδείσους λόγω των «άδικων» φόρων που επιβάλλει
το κράτος. 

Η πρόβλεψη µας, λοιπόν, για τους ρυθµούς ανάπτυξης το
2018 διαµορφώνεται στο 2,5%, το πλεόνασµα λίγο πάνω από το
3,5%, στο 3,8%, ενώ η ανεργία θα πέσει από το 20% στο 18,4%,
εµπεδώνοντας την αποκλιµάκωση των τελευταίων χρόνων. 

Η µείωση της ανεργίας και η αύξηση της απασχόλησης απο-
τελούν προϊόντα στοχευµένων πολιτικών και στοχευµένων προ-
γραµµάτων που, µαζί µε την πάταξη της αδήλωτης και µαύρης
εργασίας, έχει φέρει αυτά τα ενθαρρυντικά αποτελέσµατα. Αν-
τίθετα, η δική σας πολιτική µε τη χαρακτηριστική αποψίλωση του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας τα χρόνια της διακυβέρνησής
σας έκλεινε το µάτι στην ασυδοσία της αγοράς.

Παρουσιάζουµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό του 2018, έναν
προϋπολογισµό που υπόκειται στις δεσµεύσεις του τελευταίου
έτους των µνηµονίων, αλλά ταυτόχρονα διευρύνει το κοινωνικό
κράτος. Αυτό φαίνεται και διασφαλίζεται µέσα από τη συνέχιση
του Κοινωνικού Επιδόµατος Αλληλεγγύης µε 720 εκατοµµύρια
ευρώ, από την απόδοση επιπλέον 315 εκατοµµυρίων που εξοι-
κονοµήθηκαν από τις κρατικές δαπάνες και που κατευθύνονται
κυρίως για την ανακούφιση της παιδικής φτώχειας, µε την ενί-
σχυση των οικογενειακών επιδοµάτων για το πρώτο και δεύτερο
παιδί, µε την επέκταση των σχολικών γευµάτων, µε τη δηµιουργία
τριακοσίων ογδόντα νέων βρεφονηπιακών σταθµών. 

Επίσης, θέλω να πω ότι ο προϋπολογισµός για την πρόνοια
ενώ το 2015 ήταν στα 789.700.000, έχει φτάσει φέτος για το 2018
στο 1.836.000.000. Επιπλέον 50 εκατοµµύρια θα διατεθούν για
την προστασία της πρώτης κατοικίας, καλύπτοντας το 95% των
δόσεων των στεγαστικών δανείων για νοικοκυριά από εισοδή-
µατα 8.180 έως 24.000 ευρώ ετησίως και για αντικειµενική αξία
σπιτιών από 120.000 έως 220.000, ανάλογα µε τα πρόσωπα των
νοικοκυριών. 

Θέλω σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ στη θετική αποτίµηση
των οικονοµικών του ΕΦΚΑ και στην καθοριστική σηµασία, στον
θετικό απολογισµό του 2017 και στην πρόβλεψη για το 2018. 

Βεβαίως, η ενοποίηση του ασφαλιστικού συστήµατος δηµιούρ-
γησε στην αρχή ορισµένες δυσλειτουργίες, αποδεικνύεται όµως
ως η µεγάλη µεταρρύθµιση σωτηρίας του συστήµατος και το ερ-
γαλείο απλοποίησης των διαδικασιών για την ταχύτερη απονοµή
των συντάξεων. Και παρά τα fake news και τους ισχυρισµούς
σας, το ασφαλιστικό σύστηµα παρέλαβε το τέλος του 2014 απλή-
ρωτες παροχές 381.444 και έλλειµµα 1.186.000.000 ευρώ, ενώ
τώρα παρουσιάζει πλεόνασµα και καταβολή από το 2015 µέχρι
σήµερα, πεντακοσίων χιλιάδων παροχών σε κύριες, επικουρικές
συντάξεις και εφάπαξ, µε στόχο προς το τέλος του 2018 ο χρό-
νος αναµονής να περιοριστεί στο τρίµηνο. Και εδώ, θα πρέπει να
υπογραµµίσουµε ότι η αύξηση των εσόδων του ΕΦΚΑ προέρχε-
ται κυρίως από την αύξηση της απασχόλησης, αφού οι εισφορές
των µισθωτών παρέµειναν στα ίδια επίπεδα.

Πιο συγκεκριµένα, το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα των ασφα-
λιστικών ταµείων για το 2018, αναµένεται να διαµορφωθεί σε
πλεόνασµα ύψους 859 εκατοµµυρίων, ενώ βασικός στόχος πα-
ραµένει η πλήρης εκκαθάριση των ληξιπρόθεσµων αιτήσεων κύ-
ριας σύνταξης έως τον Ιούνιο του 2018. 

Ταυτόχρονα, εντείνονται οι προσπάθειες πάταξης της εισφο-
ροδιαφυγής µέσω της ενίσχυσης του ΣΕΠΕ µε νέο προσωπικό,
της διαλειτουργικότητας των πληροφοριακών συστηµάτων
ΣΕΠΕ, Υπουργείου Εργασίας και Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων
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Εσόδων, καθώς και της αξιοποίησης του συστήµατος Risk Analy-
sis. 

Τέλος, για τον ΟΑΕΔ προβλέπεται πλεόνασµα ύψους 586 εκα-
τοµµυρίων. Στα έσοδά του εκτιµάται αύξηση από ασφαλιστικές
εισφορές κατά 68 εκατοµµύρια, λόγω των θετικών µεγεθών της
απασχόλησης, ενώ στα έξοδα εκτιµάται αύξηση δαπανών για
προγράµµατα απασχόλησης κατά 100 εκατοµµύρια σε σχέση µε
το 2017. 

Η αυξηµένη δαπάνη για προγράµµατα απασχόλησης θα ενι-
σχύσει τα προγράµµατα επιχορήγησης εργοδοτικών εισφορών
για τη µετατροπή εργαζοµένων µε «µπλοκάκι» σε µισθωτούς, τα
προγράµµατα για εγκλωβισµένους εργαζόµενους και τα προ-
γράµµατα επιχορήγησης πρώτης πρόσληψης µισθωτού εργαζό-
µενου ηλικίας έως τριάντα πέντε ετών. 

Το 2018 η περαιτέρω βελτίωση της οικονοµίας, η ενίσχυση του
ρυθµού ανάπτυξης, η µείωση της ανεργίας, εκτός από τα έσοδα
του ΕΦΚΑ, θα αυξήσουν και τις αποδόσεις των εισφορών προς
τον ΕΟΠΥΥ και προς τον ΟΑΕΔ. 

Στον τοµέα της υγείας προβλέπεται µεν µείωση της κρατικής
επιχορήγησης κατά 363 εκατοµµύρια προς τα νοσοκοµεία και
κατά 214 εκατοµµύρια προς τον ΕΟΠΥΥ, χρειάζεται όµως να δια-
βάσουµε πιο προσεκτικά τον προϋπολογισµό για τη δηµόσια
υγεία και να µην βγάζουµε εύκολα συµπεράσµατα, διότι η µει-
ωµένη κρατική επιχορήγηση προς τα νοσοκοµεία αντισταθµίζεται
από την αύξηση των πόρων από τον ΕΟΠΥΥ προς το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας και επίσης, από τα υψηλά αποθεµατικά των νοσο-
κοµείων, που είναι γύρω στα 400 εκατοµµύρια, µε αποτέλεσµα
οι δαπάνες να παραµένουν στο ίδιο επίπεδο. 

Και αυτό που ενδιαφέρει τελικά τους ασθενείς είναι η παροχή
των υπηρεσιών, αλλά και η δυνατότητα των δηµοσίων δοµών
υγείας να αγοράζουν µε χαµηλό κόστος φάρµακα, υλικά και υπη-
ρεσίες. Έτσι και αλλιώς, είναι σαφές ότι µιλάµε για ένα περιορι-
στικό πλαίσιο στις δηµόσιες δαπάνες υγείας, αφού αυτές
ανέρχονται στο 5,1% του ΑΕΠ, όταν ο µέσος όρος των χωρών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ανέρχεται στο 6,5% µε 7%.

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή δεν µπορεί να µένει αναπάντητη
η παραµορφωτική εικόνα που παρουσιάζει η Νέα Δηµοκρατία και
ο µέχρι σήµερα ουραγός της, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, θα
πρέπει λίγο να ασχοληθούµε µε το βασικό αφήγηµά σας σε ορι-
σµένα σηµεία. 

Ισχυρίζεστε ότι, πρώτον, κανένας από τους στόχους του προ-
ϋπολογισµού δεν πιάστηκε, παρά µόνο ο στόχος των πλεονασµά-
των, που κατά τη γνώµη σας αποτελεί προϊόν της άγριας
υπερφορολόγησης. Ξεχνάτε ότι από απώλεια 25% του ΑΕΠ εί-
µαστε τώρα σε άνοδο, σε ανάπτυξη, σε µείωση της ανεργίας, σε
επαναφορά των συλλογικών συµβάσεων εργασίας µετά το τέλος
του 2018. 

Μας µιλάτε για υπερφορολόγηση, αλλά η έκθεση του Ελεγκτι-
κού Ευρωπαϊκού Συνεδρίου αναφέρει ότι από το 2009 έως το
2015 η φορολογική επιβάρυνση ανέβηκε έξι µονάδες, ενώ από
το 2016 µέχρι σήµερα έχει ανέβει µόνο δυο µονάδες. 

Λέτε ότι χρεώσαµε τη χώρα 100 δισεκατοµµύρια, αλλά ξέρετε
ότι από τα 86 δισεκατοµµύρια του τρίτου µνηµονίου, ένα µεγάλο
µέρος αποτελεί δάνειο αποπληρωµής προηγούµενων δανείων
και κατά συνέπεια αναδιάρθρωση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τη δηµόσια διοίκηση, που λέτε ότι θα εξοι-
κονοµήσετε πόρους, θέλω να µας πείτε αν θέλετε κράτος για την
υγεία, για την παιδεία, για την ασφάλεια ή για την ανάπτυξη, αν
θέλετε στελεχωµένη την Αστυνοµία, την Πυροσβεστική, το Λιµε-
νικό, τα Νοσοκοµεία, τα Κέντρα Υγείας, αν θέλετε δασκάλους και
καθηγητές για τα σχολεία, αν θέλετε γεωπόνους και κτηνίατρους
για την ανάπτυξη της υπαίθρου και του αγροτικού τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αναφερθώ σε άλλα επιχειρήµατά σας, γιατί ο χρόνος
έχει περάσει. Εκείνο, που θέλω να πω, είναι το εξής: Να µας
απαντήσετε, τα 4,2 δισεκατοµµύρια, τα οποία λέτε ότι θα εξοι-
κονοµήσετε και θα τα δώσετε µε τη µείωση των έξι νέων φόρων,
από πού θα τα βρείτε; 

Θα τα βρείτε από τη µείωση της σπατάλης του δηµοσίου,
όπως αναφέρετε, δηλαδή από απολύσεις στη δηµόσια υγεία και

στη δηµόσια παιδεία; Μήπως θα τα βρείτε από το πάρτι των αδή-
λωτων δαπανών, που κάνατε στην υγεία µε τα 80 δισεκατοµµύ-
ρια, µε δαπάνες τύπου ΚΕΕΛΠΝΟ ή µήπως µε τα θαλασσοδάνεια
και τα δανεικά και αγύριστα µε εγγύηση τον αέρα, όπως κάνατε
για πολλά χρόνια στους φίλους σας των µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης;

Αγαπητοί συνάδελφοι, απέναντι σε όλα αυτά η χώρα βαδίζει
σήµερα µε αυτοπεποίθηση στην οριστική έξοδο από τα µνηµόνια
και την κρίση. Προετοιµάζει µε σχέδιο και στρατηγική την επό-
µενη ηµέρα, διαµορφώνει λύσεις για την ουσιαστική ελάφρυνση
του χρέους και για ισχυρό κοινωνικό κράτος, καθώς επίσης και
για ένα διαφορετικό µοντέλο ανάπτυξης µε οικολογική και κοι-
νωνική ευαισθησία. 

Αναβαθµίζουµε τη διεθνή θέση της χώρας µέσα από την
άσκηση πολυδιάστατης εξωτερικής πολιτικής. Πρωταγωνιστούµε
στην Ευρώπη και δηµιουργούµε τη συµµαχία των χωρών του
Νότου. Αγωνιζόµαστε για την Ευρώπη της ειρήνης, της δηµο-
κρατίας και της κοινωνικής συνοχής. 

Προχωράµε σε ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις σε όλα τα επί-
πεδα, οργανώνουµε τα αναπτυξιακά συνέδρια σε όλες τις περι-
φέρειες της χώρας, µε διαβούλευση µε όλες τις τοπικές
κοινωνίες και διαµορφώνουµε το εναλλακτικό, στρατηγικό και
παραγωγικό σχέδιο ανάπτυξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Συρµαλένιο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Επιστέγασµα όλων αυτών –και
κλείνω, κύριε Πρόεδρε- αποτελεί η διαδικασία αναθεώρησης του
Συντάγµατος που ήδη έχει τεθεί σε διαβούλευση. Αυτός είναι ο
δικός µας χάρτης που µε σταθερότητα, επιµονή και υποµονή µάς
οδηγεί σταδιακά έξω από την Ελλάδα της κρίσης µε την κοινωνία
όρθια. Με σύµµαχο τις αστείρευτες δυνάµεις του λαού µας, θα
τα καταφέρουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δυο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 2ο Γυµνάσιο Χολαργού. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Μένουν δυο ειδικοί εισηγητές, οι οποίοι θα πάρουν τώρα αµέ-
σως τον λόγο, η κ. Αραµπατζή, όπως είπα, και ο κ. Μπαλαούρας
και µετά, για να αρχίσουµε να εξαντλούµε σιγά-σιγά και τον κα-
τάλογο των Υπουργών, θα δώσω τον λόγο στον κ. Λιάκο. 

Αναγιγνώσκω την πεντάδα των συναδέλφων του πρώτου κύ-
κλου που θα µιλήσουν µετά τον κ. Λιάκο για να είναι στην Αίθουσα:
Ο κ. Μιχελογιαννάκης, η κ. Κεραµέως, ο κ. Κωνσταντινόπουλος, ο
κ. Γερµενής και ο κ. Κατσώτης. Αυτή θα είναι η πεντάδα που θα
ακολουθήσει τον κ. Λιάκο. 

Κυρία Αραµπατζή, είστε και η µόνη γυναίκα από τους δεκα-
πέντε ειδικούς εισηγητές, οπότε σας καλοδεχόµαστε στο Βήµα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόσηµο και τον χαρακτηρι-

σµό για τον προϋπολογισµό, που θα συζητήσουµε αυτές τις ηµέ-
ρες στη Βουλή, τον έχει δώσει ήδη ο ίδιος ο Υπουργός
Οικονοµικών. Μόνος του τον χαρακτήρισε «άδικο», όπως µόνος
του νωρίτερα, σε συνέχεια του κυρίου Χουλιαράκη, είχε πει ότι
είναι συνειδητή η επιλογή της Κυβέρνησής σας για την υπερφο-
ρολόγηση της µεσαίας τάξης. 

Όµως, ο κ. Τσακαλώτος χρησιµοποίησε την πιο ήπια έκφραση
για τον προϋπολογισµό σας. Γιατί δεν είναι σίγουρα µόνο άδικος,
αλλά είναι εξοντωτικός για τους αδύναµους, διαλυτικός για την
οικονοµία και είναι και κάλπικος, όπως κάλπικος ήταν και αυτός
του 2017 που τελειώνει σε λίγες µέρες. 

Είναι κάλπικος, γιατί προβλέπατε ανάπτυξη της τάξεως του
2,7% -αυτό σας θυµίζω ψηφίζατε πέρυσι τέτοιες µέρες- και αντ’
αυτού, τι έγινε; Τα πρόσφατα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ δείχνουν για
το τρίτο τρίµηνο του 2017 την ανάπτυξη να υποχωρεί στο 1,3%
από το 1,6% του δεύτερου τριµήνου. 
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Όπως καταλαβαίνετε, οι προβλέψεις του προϋπολογισµού
σας αξίζουν όσο τα χαρτάκια του κ. Βαρουφάκη, αυτά µε τα
οποία θα πλήρωνε µισθούς και συντάξεις, τίποτα δηλαδή, προ-
βλέψεις του αέρα και στον αέρα, αφού στην καλύτερη περί-
πτωση η ανάπτυξη στο τέλος του έτους µετά βίας θα πλησιάσει
το 1%. 

Πώς, όµως, να έρθει η ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ
και των ΑΝΕΛ, όταν επιλέγετε την ανελέητη φοροεπιδροµή κατά
πάντων, όταν δαιµονοποιείτε και στοχοποιείτε το επιχειρείν, όταν
στο µυαλό σας έχετε µόνο την υποχώρηση όλων των εισοδηµά-
των προς τα κάτω και στη συνέχεια βέβαια την επιδοµατική πο-
λιτική, για να παριστάνετε τους καλούς και τους «Ροµπέν των
φτωχών». 

Ξέρω, ξέρω τι θα µου πείτε, «δεν είναι έτσι, κυρία συνάδελφε,
εµάς µας ενδιαφέρει η ανάπτυξη». Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ; Γιατί εµένα ακόµη ηχούν στα αυτιά
µου οι κούφιες υποσχέσεις του κ. Φλαµπουράρη ότι τον Δεκέµ-
βριο του 2017, αυτές τις µέρες δηλαδή, οι µπουλντόζες θα έµ-
παιναν στο Ελληνικό και αντί για µπουλντόζες είχαµε την
ισοπεδωτική για την ανάπτυξη δήλωση του κ. Σπίρτζη ότι το Ελ-
ληνικό θα παραδοθεί στον επενδυτή τον Ιούνιο του 2018. Από το
ένα ψέµα στο άλλο, δηλαδή από τη µια διάψευση στην άλλη και
το κόστος πάντα δυστυχώς το πληρώνουν οι πολίτες. 

Μπροστά σε αυτές τις συνεχείς αυτοδιαψεύσεις, το µόνο που
έχει να παρουσιάσει ως επιτυχία η Κυβέρνησή σας, είναι το περί-
φηµο υπερπλεόνασµα, το µέρισµα φτώχειας που δίνετε σε όσους
µε τις πολιτικές σας κάνετε κάθε µέρα όλο και φτωχότερους, πο-
λιτική που εµπνέεται από άκρατο λαϊκισµό, για να ικανοποιηθούν
οι ιδεοληψίες και να στηθούν ψεύτικες επικοινωνιακές φιέστες. 

Αυτό, όµως, ονοµάζεται πολιτική ανεντιµότητα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γιατί όλοι γνωρίζουν πως το µέρισµά σας είναι
προϊόν µιας άγριας υπερφορολόγησης της παραγωγικής Ελλά-
δας, προϊόν εξοντωτικών ασφαλιστικών εισφορών στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, στους αυτοαπασχολούµενους και στους
αγρότες, προϊόν κατασχέσεων και αναγκαστικών µέτρων είσπρα-
ξης σε ένα εκατοµµύριο πολίτες, προϊόν µιας διευρυµένης εσω-
τερικής στάσης πληρωµών, προϊόν µιας πρωτοφανούς
καθυστέρησης στην απονοµή συντάξεων.

Προχθές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνάντησα µια αγρό-
τισσα γεννηθείσα το 1950, τον Φεβρουάριο του 1950. Αυτή, λοι-
πόν, η κυρία, όπως και περίπου δέκα τέσσερις χιλιάδες ακόµη
συνταξιούχοι του ΟΓΑ, θα έπρεπε σύµφωνα µε το νόµο Κατρούγ-
καλου να λαµβάνει τη σύνταξή της από τον Φεβρουάριο του
2017. Με την κακιά προηγούµενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας από την 1η Ιουλίου του 2017 θα είχε πάρει τη σύνταξή
της. Σήµερα, παραµένει στο µαύρο σκοτάδι και αναρωτιέται όχι
µόνο για το πότε, αλλά και για το αν τελικά θα πάρει τη σύνταξή
της.

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που δίνετε το µέ-
ρισµα φτώχειας, δεν δίνετε κανένα µέρισµα στην εργασία, στην
παραγωγή, στην ασφάλεια του πολίτη, στην παιδεία, στην υγεία,
κανένα µέρισµα στην ελπίδα. Εκεί βεβαίως, υπάρχουν µόνο ελ-
λείµµατα. Ψεύτικα µεγάλα λόγια του παρελθόντος, που όπως θα
έλεγε και ο κ. Αλεξιάδης είναι πια για εσάς περσινά ξινά σταφύ-
λια. 

Και είναι τέτοια η οβιδιακή σας µεταµόρφωση, που ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών ανακαλύπτει ξαφνικά την κοινωνική και οικονο-
µική χρησιµότητα των πλειστηριασµών, την ώρα που ο κόσµος
καρδιοχτυπά µην τυχόν βγει στο σφυρί ακόµη και η πρώτη κα-
τοικία, αυτή που προστατεύσαµε εµείς µε νοµοθετική ρύθµιση,
κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, και όχι µε υποτιθέµενες
συµφωνίες κυρίων και ευχολόγια, όπως εσείς. Εσείς που κάποτε
θα προστατεύατε τα σπίτια των φτωχών ανθρώπων, τώρα µας
κατηγορείτε γιατί δεν ξεκινήσαµε τους πλειστηριασµούς από το
2012.

Και σαν να µην έφθαναν όλα αυτά, ο φετινός προϋπολογισµός
φέρνει επιπλέον µέτρα. Είναι ένας προϋπολογισµός, λοιπόν, πο-
λιτικής απάτης και εικονικής πραγµατικότητας. Το µόνο που
κάνει είναι να υπολογίζει τη φτώχεια και τους φόρους που θα
υποστούν όλοι οι Έλληνες για µια ακόµα χρονιά και να καταγρά-
φει βεβαίως το κυνικό και ανάλγητο πρόσωπό σας απέναντι

στους πιο αδύναµους, αυτούς που υποτίθεται ότι θα υπερασπι-
ζόσασταν φορώντας µέχρι πρότινος το αριστερό προσωπείο
σας. 

Γιατί όσο και αν θέλετε να ξεχάσουν οι Έλληνες, όσο και αν
προσπαθείτε να καλύψετε και να κρύψετε τα µέτρα που θα πέ-
σουν στις πλάτες όλων από τον Ιανουάριο του 2018, η πραγµα-
τικότητα και δεν κρύβεται και δεν εξωραΐζεται. 

Και η ζοφερή πραγµατικότητα ακούει στο όνοµα µείωση κατά
50% του επιδόµατος θέρµανσης, περικοπή του ΕΚΑΣ κατά 238
εκατοµµύρια ευρώ, αύξηση κατά 50% στον ΦΠΑ σε τριάντα δύο
νησιά του Αιγαίου -ακόµη και σ’ αυτά τα οποία επλήγησαν από
τις µεταναστευτικές ροές- παράλογη και πρωτοφανής κατάρ-
γηση στις φοροαπαλλαγές ιατρικών δαπανών. Καταλαβαίνετε τι
έχει να γίνει µε τη φοροδιαφυγή. Επίσης, θα υπάρξει µείωση ή
κατάργηση των προνοιακών επιδοµάτων, πετσόκοµµα στις νέες
συντάξεις χηρείας, φορολόγηση για πρώτη φορά στα χρονικά
των ασφαλιστικών εισφορών και επιπλέον φόρο διαµονής σε ξε-
νοδοχεία και ενοικιαζόµενα δωµάτια. 

Όλα αυτά είναι τα επώδυνα και ανάλγητα µέτρα της Κυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Και ύστερα έχετε το θράσος να µιλάτε για
καθαρή έξοδο από το µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2018 και να
στήνετε µια ακόµη επιχείρηση πολιτικής εξαπάτησης. Προφα-
νώς, νοµίζετε ότι τα µέτρα που ψηφίσατε θα ξεχαστούν και ελπί-
ζετε να χρεωθούν στους επόµενους. 

Οι Έλληνες, όµως, δυστυχώς για εσάς, θυµούνται ότι ψηφί-
σατε «ναι» σε όλα. Θυµούνται ότι τα επιπλέον αχρείαστα µέτρα
που θα επιβληθούν το 2019 και το 2020, εάν τελικά δεν αναγκα-
στείτε να τα εφαρµόσετε νωρίτερα, όπως αναφέρει το συµπλη-
ρωµατικό µνηµόνιο που αποκάλυψε η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» την
Κυριακή, δηλαδή η νέα µείωση συντάξεων και η νέα µείωση του
αφορολόγητου έχουν την υπογραφή του de facto τετάρτου µνη-
µονίου σας, µε υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5% του ΑΕΠ
µέχρι το 2023 και διαρκή λιτότητα µέχρι το 2060. 

Αυτά θέλετε να ξεχάσουν οι Έλληνες και γι’ αυτό, όποιος σας
τα θυµίζει και χαλάει το αφήγηµά σας, όπως ο κ. Λιαργκόβας που
µίλησε για έξοδο από το µνηµόνιο µε πατερίτσες, φροντίζετε να
τον στέλνετε στο σπίτι του. 

Παρ’ όλα αυτά, ξαναµιλάτε για ανάπτυξη, γνωρίζοντας καλά
πως την τελευταία τριετία η µοναδική αρνητική αναπτυξιακή έκ-
πληξη στην Ευρώπη είναι, δυστυχώς, η χώρα µας. Με ποια εχέγ-
γυα, λοιπόν, να σας πιστέψουµε για το 2,5% ανάπτυξης που
υπόσχεστε φέτος; 

Τρανή απόδειξη της αναξιοπιστίας σας είναι η εξέλιξη του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, που είναι βεβαίως ο κα-
θρέπτης της οικονοµικής, αναπτυξιακής και επενδυτικής πολιτι-
κής µιας χώρας µε τον υψηλότερο συντελεστή ανάπτυξης. Εκεί,
λοιπόν, εντέχνως αποκρύπτετε µια ακόµη ζοφερή πραγµατικό-
τητα, ότι δηλαδή στο πρώτο δεκάµηνο του 2017 υπάρχει σηµαν-
τική υστέρηση στην εκτέλεσή του κατά 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ. 

Ανάλογα είχατε υποσχεθεί πέρυσι 6.750.000.000 και στο τέλος
προέκυψε µια τρύπα 460 εκατοµµυρίων ευρώ, όσο περίπου το
κοινωνικό µέρισµα, που ως καλοί «Ροµπέν των φτωχών» κοιτά-
ξατε να µοιράσετε. 

Η πορεία των αναπτυξιακών νόµων είναι τραγική, επίσης, αφού
βεβαίως σας πήρε ενάµιση χρόνο για να κατορθώσετε να φτιά-
ξετε έναν αναπτυξιακό νόµο µε το κολοσσιαίο νούµερο –ακού-
στε!- 480 εκατοµµύρια ευρώ έως το 2022. Πραγµατικά τεράστια
ανάπτυξη, κύριοι Υπουργοί! 

Είναι ένας νόµος που τον ψηφίσατε τον Ιούνιο του 2016, τον
τροποποιήσατε τον Ιούνιο του 2017, προκηρύξατε τέσσερα κα-
θεστώτα ενισχύσεων και στο δια ταύτα δεν υπάρχει καν ούτε ένα
αίτηµα που να έχει αξιολογηθεί. Ανάπτυξη αλά ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
λέγεται αυτό, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης. 

Και ενώ µιλάτε για ανάπτυξη, διαθέσιµοι πολύτιµοι κοινοτικοί
πόροι, που θα µπορούσαν να αποτελέσουν ανάσα αναπτυξιακή
σε µια οικονοµία βυθισµένη σε στασιµότητα, σε κλίµα αποεπέν-
δυσης και βεβαίως σε capital controls, για να µην ξεχνιόµαστε,
παραµένουν δυστυχώς εγκλωβισµένοι. 

Σηµειώστε: ΕΣΠΑ 2014-2020, πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυ-
ξης, επιχειρησιακό πρόγραµµα αλιείας και θάλασσας 2014-2020,
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προγράµµατα εδαφικής συνεργασίας νεοφυών επιχειρήσεων.
Όλα αραχνιάζουν στα γρανάζια µιας Κυβέρνησης που αθροίζει
µόνο απώλειες και διαφυγόντα έσοδα σε µια οικονοµία που στε-
νάζει. Το δε ΕΠΑνΕΚ, το µεγαλύτερο επιχειρησιακό πρόγραµµα,
είναι µόλις 270 εκατοµµύρια ευρώ, 17% κάτω από τον στόχο, στη
χρονιά που πέρασε. 

Μιλώντας για τα πολύτιµα 5,9 δισεκατοµµύρια ευρώ του Προ-
γράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020, του ΕΣΠΑ, δηλαδή,
των αγροτών, τρία χρόνια µετά την έναρξη της προγραµµατικής
περιόδου µένουν κι αυτά ξεχασµένα στα υπόγεια της Αχαρνών.
Έχουµε τραγική καθυστέρηση στις απορροφήσεις. Είναι τέσσε-
ρις µονάδες, σταθερά, κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο, σύµ-
φωνα και µε τα τελευταία στοιχεία του Οκτωβρίου, λόγω φυσικά
της αβελτηρίας, των παλινωδιών, αλλά και της ιδεοληψίας της
Κυβέρνησής σας. 

Η διαχειριστική ανεπάρκεια φτάνει στο σηµείο όχι µόνο να στε-
ρεί πολύτιµους αναπτυξιακούς πόρους, αλλά να διακινδυνεύει
ακόµα και την επιβολή υπέρογκων κοινοτικών προστίµων. Το
ποσό των 31.416 ευρώ την ηµέρα -και είναι χθεσινό αυτό, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι- κινδυνεύει να πληρώσει η χώρα µας,
αφού παραπέµπεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στο Ευρω-
παϊκό Δικαστήριο για τη µη συµµόρφωσή της στην κοινοτική οδη-
γία για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. 

Και φτάνει να αναρωτιέται, πραγµατικά, κανείς τι είναι χειρό-
τερο; Η αναιµική αξιοποίηση του Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης ή η διαστροφή και το ξόδεµά του σε ένα ρουσφετολογικό
παιχνίδι φαυλότητας και αγαπηµένων επιδοµατικών πολιτικών; 

Είναι ρουσφέτι και φαυλότητα, κυρίες και κύριοι της συγκυ-
βέρνησης, όπως κάνατε µε την εξισωτική αποζηµίωση, όπως κά-
νετε µε την πρόωρη συνταξιοδότηση των αγροτών που την
βαφτίσατε «αναπτυξιακή απορρόφηση», όπως κάνατε –και είναι
εγκληµατικό- µε τα προγράµµατα των νέων αγροτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κι επειδή άκουσα πολλούς συναδέλφους να κοµπορρηµονούν
για τα σχολικά γεύµατα, να σας πω κυρίες και κύριοι της συγκυ-
βέρνησης ότι είµαστε, εξαιτίας σας, η µόνη χώρα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που τέσσερα χρόνια τώρα δεν έχουµε απορροφήσει
4.769.570 ευρώ για το πρόγραµµα «Φρούτα και λαχανικά στα
Σχολεία», που αφορά τριακόσιες χιλιάδες µαθητές σε όλη την
Ελλάδα και θα ήταν, βεβαίως, µια ανάσα για τον κλονισµένο από
τις πολιτικές σας αγροτικό τοµέα.  

Κλείνοντας –κι ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε- θέλω
να πω ότι παραλάβατε τη χώρα το 2014 ένα βήµα πριν την έξοδο
από την κρίση και την καταδικάσατε χρόνια πίσω. Την χρεώσατε
µε δεκάδες δισεκατοµµύρια ευρώ και µε δύο αχρείαστα µνηµό-
νια µε τους πειραµατισµούς και τον ερασιτεχνισµό σας σε όλα
τα επίπεδα. 

Η πρόσφατη επίσκεψη Ερντογάν, ο ατυχέστατος χρονισµός
της και το Βήµα που του δώσατε να διατυπώσει τις όποιες αξιώ-
σεις του για τη Συνθήκη της Λωζάννης και της Θράκης, να δια-
πληκτίζεται δηµόσια µε την πολιτειακή ηγεσία, είναι το τελευταίο
δείγµα αυτού του ερασιτεχνισµού, που εύχοµαι πραγµατικά να
µην το πληρώσουµε ακριβά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
ολοκληρώστε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ο λογαριασµός

της διακυβέρνησής σας είναι δυσβάσταχτος. Γι’ αυτό και η συν-
τριπτική πλειοψηφία των πολιτών στενάζει και αναρωτιέται µε
αγωνία πότε επιτέλους θα φύγετε, πότε θα εισπνεύσει οξυγόνο
η χώρα που ασφυκτιά.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόπουλε,

µην εξανίσταστε. Τι θα σας άρεσε, να πούµε πόσο θα µείνετε;
Δεν γίνεται. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κι εδώ, κύριε συνάδελφε που φωνα-
σκείτε, βρίσκεται η αποστολή της Νέας Δηµοκρατίας να κάνει
πράξη αυτό που το όνοµά της υποδηλώνει, να οικοδοµήσει τη
νέα ελληνική δηµοκρατία του 21ου αιώνα. 

Γιατί εµείς πιστεύουµε στην Ελλάδα που δηµιουργεί, που πα-

ράγει και διακρίνεται κι όχι στην Ελλάδα που συνωστίζεται στην
ουρά για το µέρισµα και τα ευκαιριακά επιδόµατα. 

Γιατί εµείς σεβόµαστε την υγιή επιχειρηµατικότητα, εγγυώµε-
νοι λιγότερους φόρους που φέρνουν δουλειές, κόντρα στην φο-
ρολογική εξόντωση που δίνει για λίγο, ψίχουλα σε λίγους. 

Γιατί εµείς πιστεύουµε στην αναπτυξιακή δυναµική των κοινο-
τικών κονδυλίων, κόντρα στο πλιάτσικο και τον σφετερισµό τους.
Γιατί εµείς πιστεύουµε στη δύναµη της προόδου, της αξιοκρα-
τίας κι όχι στον ισοπεδωτισµό της λοταρίας και της οκνηρής µοι-
ρολατρίας.

Γιατί εµείς πιστεύουµε στη δηµοκρατία της τάξης, της ασφά-
λειας, του σεβασµού στη δικαιοσύνη, κόντρα στο ξεθεµελίωµα
των θεσµών που εσείς απεργάζεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
ολοκληρώστε γιατί θα σας κόψω.  

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτός είναι ο νέος πατριωτισµός που θα φέρει πολύ σύντοµα,

µε τη ψήφο του ελληνικού λαού, η διακυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Αυτή είναι η µάχη του φωτός απέναντι στο δικό σας σκοτάδι.
Γι’ αυτό καληνύχτα σας και καλή τύχη, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ερ-
γαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου Αττικής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουµε µε τους ειδικούς εισηγητές µε τον κ. Γεράσιµο Μπα-
λαούρα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Υφυ-
πουργός κ. Λιάκος και θα ακολουθήσουν οι πέντε πρώτοι
συνάδελφοι που είναι εγγεγραµµένοι στον κατάλογο, όπως τους
έχω προαναγγείλει.

Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα απαντήσω στο προκλητικότατο ερώτηµα της συναδέλφου

από τη Νέα Δηµοκρατία που είπε ότι είµαστε ερασιτέχνες.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Αξιολόγηση έκανα. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Βεβαίως, αξιολόγηση

κάνατε. 
Νοµίζω ότι είναι καλύτερα να είναι κανείς ερασιτέχνης παρά

επαγγελµατίας σαν και εσάς, που όντας «επαγγελµατίες» χάσατε
τον εθνικό πλούτο κατά 25% -ένα ποσοστό πρωτοφανές σε όλη
την ανθρωπότητα, εκτός από την περίοδο πολέµων-αφήσατε
ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους και εξαφανίσατε µέσα σε τρία
χρόνια -της πρώτης περιόδου- µισθούς, συντάξεις, τα πάντα! Και
πώς το κάνατε; Με το µαγικό ραβδί του επαγγελµατισµού σας,
που το είχατε χρησιµοποιήσει για να παίρνετε το πορτοφόλι των
πολιτών και των οικογενειών τους. Κάνατε για χρόνια ρεµούλες,
αρπαχτές, ρουσφέτια στο πολιτικό προσωπικό σας και στους φί-
λους σας επιχειρηµατίες και media. Αυτός είναι ο επαγγελµατι-
σµός σας!

Εµείς, λοιπόν, είµαστε οι ερασιτέχνες που µας έφερε ο λαός
στην Κυβέρνηση για να καθαρίσουµε την κόπρο του Αυγεία, των
επαγγελµατιών, να αναστηλώσουµε τη βυθισµένη χώρα και τους
ναυαγούς κατοίκους της. Ήδη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µειώθηκαν οι άνεργοι κάτω από το κρίσιµο -αν θέλετε- και σηµα-
διακό νούµερο του ενός εκατοµµυρίου και σε λίγο η ανεργία θα
µειωθεί και κάτω από το 20%. Δεν πανηγυρίζουµε. Για άλλους
είναι τα πανηγύρια. Αντίθετα, πονάµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους
που φέρατε σε αυτήν τη δυστυχία. 

Ένα ακόµα στοιχείο όσον αφορά στη διαδικασία της φτωχο-
ποίησης -το είπα και στην επιτροπή, το λέω και τώρα γιατί είναι
συγκλονιστικό- είναι το εξής: Κίνδυνος φτώχειας του πληθυσµού
όταν παραλάβαµε την κυβέρνηση ήταν στο 52,9%. Σήµερα είναι
στο 21,2%. Δεν το λέω εγώ. Το λένε τα επίσηµα στοιχεία.

3050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ένα άλλο στοιχείο ακόµα: Εσείς, οι «επαγγελµατίες», οµνύετε
και λέτε ότι δήθεν είστε υπέρ της νέας οικονοµίας. Ποια είναι η
ηλεκτρονική νέα οικονοµία σας που αφήσατε πίσω σε εµάς; Καµ-
µία δυνατότητα διασταύρωσης στοιχείων! Λόγω ανικανότητάς
σας; Όχι, γιατί είστε επαγγελµατίες προφανώς! Από σκοπιµό-
τητα βεβαίως! Ποια είναι η σκοπιµότητα; Να µην µπορούν να γί-
νουν έλεγχοι και διασταύρωση στοιχείων στους πλούσιους που
φοροδιαφεύγουν, έκτισαν offshore εταιρείες και πήγαν τα λεφτά
τους στα Panama Papers και στα Paradise Papers.

Εδώ πρέπει να παραδεχτούµε και κάτι: Οι Έλληνες βρίσκονται
στις πρώτες θέσεις παγκοσµίως ανάµεσα σε εκείνους που έβγα-
λαν τα λεφτά τους σε offshore εταιρείες. Αυτή είναι η κατάσταση.
Δεν παίρνανε «θαλασσοδάνεια» οι δικοί σας για επιχειρήσεις και
έβγαζαν έξω ως προσωπικό τους εισόδηµα τα λεφτά που έπαιρ-
ναν από τα δάνεια αυτά; 

Θα σας πω ένα παράδειγµα για εσάς τους «επαγγελµατίες»
και εµάς τους «ερασιτέχνες». Έκαναν ανάκληση 200 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ και τους αναπτυξιακούς νόµους για λο-
βιτούρες της εποχής σας. Αυτά είναι συγκλονιστικά στοιχεία για
εσάς τους «επαγγελµατίες»! Και οι κουτόφραγκοι, που είναι λι-
γότερο επαγγελµατίες ενδεχοµένως σε αυτά τα πράγµατα, σας
επέβαλαν το 2014 αυξηµένο ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολού-
θησης, λόγω διαφθοράς. Και αυτό το αυξηµένο σύστηµα το βρή-
καµε εµείς και γι’ αυτό δεν µπορούµε να προχωρήσουµε, όσο θα
θέλαµε, το ΕΣΠΑ και τους αναπτυξιακούς νόµους. 

Μιλάτε για ανάπτυξη και εσείς. Ποια όµως; Αυτήν που πάντα
έµενε στις προβλέψεις. Έτσι δεν λέγατε το 2012, το 2013, το
2014; Θα σας πω στοιχεία από το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέ-
δριο. Προβλέπατε το 2012 ανάπτυξη 1,1%. Τι έγινε; Ύφεση 7,3%.
Προβλέπατε το 2013 ανάπτυξη 2,1%. Τι έγινε; 3,2% ύφεση. Προ-
βλέπατε το 2014 ανάπτυξη 2,1%. Τι έγινε; 0,4% ανάπτυξη. Αυτή
είναι η κατάσταση.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεράσιµος Μπαλαούρας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Φέρατε, λοιπόν, αυτήν την ύφεση, που σωρευτικά έφτασε στο
25%. Εχθές και ο κ. Κουτσούκος και ο κ. Δένδιας λέγανε «αν ήµα-
στε εµείς το 2014 και συνεχίζαµε, θα είχαµε ανάπτυξη». Μα πώς;
Με αυτοεπικαλούµενες προφητείες; Περί αυτού πρόκειται. Έτσι
και σήµερα, λοιπόν, πορεύεστε, µε διαστρέβλωση, ψέµατα και
αλλοίωση στοιχείων. 

Θα θέσω µερικά ερωτήµατα.
Αυξήθηκε η απασχόληση, µε συνέπεια να υπάρχει περίσσευµα

στο ΕΦΚΑ 448 εκατοµµυρίων; Απαντήστε µε στοιχεία. Εγώ µιλάω
µε στοιχεία. Δεν κάνω υπερβάσεις φιλολογικού χαρακτήρα. 

Μειώθηκε η αδήλωτη εργασία από ελέγχους του ΣΕΠΕ, ναι ή
όχι; 

Μειώθηκε το λαθρεµπόριο κατά 525 εκατοµµύρια; 
Αυξήθηκε η είσοδος του πλαστικού χρήµατος κατά 108%;

Πρώτη ήταν η Ελλάδα σε όλη την Ευρώπη όσον αφορά την αύ-
ξηση που συνέβη στις συναλλαγές µε πλαστικό χρήµα. 

Αυξήθηκε ο καταλογισµός από τη «λίστα Λαγκάρντ» από τα 23
εκατοµµύρια, που είχατε εσείς, στα 279 εκατοµµύρια; 

Και η προηγούµενη οµιλήτρια και ο κ. Δένδιας και ο κ. Κου-
τσούκος και άλλοι από την Αντιπολίτευση µιλάνε για το ΕΣΠΑ.
Εγώ ρωτώ: Αυξήθηκε η απορρόφηση από το 2016 και ανήλθε
από εµάς στο 11,4%, ενώ εσείς είχατε µόνο στο 1,5%; Ναι ή όχι;
Είναι τυχαίο ότι το Eurogroup το παραδέχθηκε ότι σηµειώθηκε
αυτή η µεγάλη επιτυχία της ελληνικής Κυβέρνησης για την απορ-
ρόφηση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ, ναι ή όχι; Είναι αποφάσεις του
Eurogroup. Διαβάστε και κάποια άλλα πράγµατα. 

Αποπληρώσαµε αναπτυξιακά σχέδια της δικής σας περιόδου,
δηλαδή για τον αναπτυξιακό νόµο 2004-2014, ύψους 210 εκα-
τοµµυρίων, που ήσαστε ανίκανοι εσείς να τα προχωρήσετε. Ναι
ή όχι;

Επειδή είπε για το σχέδιο Γιούνκερ εχθές ο κ. Δένδιας ότι δεν
το αξιοποιήσαµε, πήραµε 3,7 δισεκατοµµύρια και είµαστε από
τις πρώτες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση για αυτό το σχέδιο.
Ναι ή όχι;

Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων ήδη έχει συµβάλει στις
επενδύσεις 2 δισεκατοµµυρίων και ο προγραµµατισµός είναι για
7 δισεκατοµµύρια, που συνολικά µε τη µόχλευση θα φτάσουν
στα 20 δισεκατοµµύρια. Ναι ή όχι;

Οι εξαγωγές αυξήθηκαν κατά 18%. Είναι το µεγαλύτερο πο-
σοστό εδώ και µια δεκαετία. Ναι ή όχι;

Οι ξένες άµεσες επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 161% -παρα-
καλώ- το επτάµηνο του 2017, σε σχέση µε το αντίστοιχο επτά-
µηνο του 2016. Ναι ή όχι;

Το κόστος δανεισµού -πάµε στα δικά σας τώρα µονοπάτια- του
κράτους είναι πια στο 4,5%, ενώ το 2014 επί δικιάς σας Κυβέρ-
νησης ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας ήταν στο 8,5%. Είναι αλή-
θεια, ναι ή όχι; Απαντήστε, αν τολµάτε, εσείς που κάνετε
φιλολογικές κρίσεις ότι είµαστε ερασιτέχνες.

Όσον αφορά τον µέσο όρο της δεκαετίας της ευηµερίας
δήθεν, δηλαδή της «φούσκας» Σηµίτη και Νέας Δηµοκρατίας µε-
ταξύ 2000 και 2008 το κόστος ήταν στο 4,7% και µε εµάς, σε πε-
ρίοδο βαθιάς κρίσης, πήγε στο 4,5%. Είναι αλήθεια, ναι ή όχι;

Θυµίζω ότι όλοι οι θεσµοί, οι οίκοι, οι εφηµερίδες και οι διε-
θνείς τράπεζες σήµερα λένε ότι η Ελλάδα προχωράει µπροστά
και βγαίνει πια από την κρίση. Ακόµα λένε ότι θα κερδίσει την κυ-
βέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Φυσικά θα την κερδίσει. Περιµέναµε από
τους ξένους οίκους να το πούνε; Δεν υπάρχει πολίτης που να
τρέξει ξανά σ’ εσάς, στη ΝΔ και στο ΠΑΣΟΚ, δηλαδή στη λοβι-
τούρα, στη διαφθορά, στην καταστροφή. Θα παραµείνετε µίζε-
ροι και µοιραίοι αντάµα!

Αξίζετε, όµως, πραγµατικά ένα βραβείο ταχυδακτυλουργίας
και θέλω να το αποδώσω στον κ. Δένδια. Στο ερώτηµα που έκα-
ναν και οι Υπουργοί και εµείς και που ακούστηκε και από τους ει-
σηγητές του ΣΥΡΙΖΑ «πού θα βρείτε, φίλοι, τα λεφτά για να
κάνετε αυτές τις περικοπές και να µειώσετε τη φορολογία, που
είναι γύρω στα 4,9 δισεκατοµµύρια;» -αυτός είναι ο λογαρια-
σµός- ο κ. Δένδιας απάντησε «θα διώξουµε τους µετακλητούς
υπαλλήλους που πήρατε εσείς».

Πάµε πια σε αστειότητες! Ακόµα και να τους διώξετε αυτούς
που πήραµε εµείς, όσους και να πήραµε, φτάνουν στα 2 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο; Πόσοι είναι; Εδώ µιλάµε για 4,9 δισεκατοµµύ-
ρια. Αστειότητες! Και εάν δεν ήµασταν σε αυτή την κατάσταση
θα γελούσαµε ακόµη, αλλά είµαστε σε τραγική κατάσταση, µε
έναν κόσµο εξαθλιωµένο. 

Και τι δεν είπατε! Ακόµη και ότι προσπαθήσαµε να παρέµ-
βουµε στη δικαιοσύνη. Εχθές το είπατε. Ποιοι είναι οι δικαστές;
Είναι οι δούκες και οι βαρόνοι της φεουδαρχικής Ελλάδας, όπως
θέλετε να την κάνετε ξανά; Γιατί οι δικαστές πρέπει να αυτοεξαι-
ρούνται, όταν όλοι οι Έλληνες πολίτες έχουν υποχρέωση να υπο-
βάλουν «πόθεν έσχες»; Γιατί άραγε;

Με τη συµπεριφορά σας αυτή δεν αγκαλιάζετε τους δικαστές.
Χτυπάτε τους δικαστές εκείνους οι οποίοι δεν είναι συντεχνίτες,
είναι τίµιοι και κάνουν σωστά τη δουλειά τους. 

Συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία έχει παρατήσει τη στοιχειώδη
πολιτική νοηµοσύνη και έχει εγκλωβιστεί στην τεχνητή νοηµο-
σύνη. Ξέρετε ποια είναι η τεχνητή νοηµοσύνη. Είναι εκείνη όπου
βάζεις το κοµπιούτερ να παίζει σκάκι, να παίζει εκείνο και το
άλλο. Έτσι και εσείς: Οι ακροδεξιοί προγραµµατιστές σας έχουν
βάλει µία τεχνητή νοηµοσύνη, η οποία δεν µπορεί να αποδώσει
τίποτα. Δεν µπορεί να γίνει κριτική, δεν µπορεί να γίνει πολιτικός
διάλογος. Αυτή η τεχνητή νοηµοσύνη δεν έχει µνήµη, δεν έχει
συναίσθηµα ούτε καν για τους ανήµπορους, δεν έχει ευαισθησία
ούτε προοπτική. Δεν µπορεί να χαράξει µία τεχνητή νοηµοσύνη
προοπτική για το µέλλον. 

Σε εµάς έλαχε ο κλήρος να αναλάβουµε το δύσκολο έργο της
εξόδου από την κρίση. Κλείσαµε πια την τρίτη αξιολόγηση. Φω-
νάζατε και για τη δεύτερη, εκείνο και το άλλο. Ο ίδιος ο Ντάι-
σελµπλουµ είπε ότι δεν φταίγαµε εµείς για τη δεύτερη, για τη
οποία λέγατε «υπογράψτε». Και λέει τώρα ότι ήταν εξαιτίας της
µονολιθικής και δογµατικής στάσης του ΔΝΤ. Είναι έτσι ή δεν
είναι έτσι;

Κλείνει, λοιπόν, και αυτή η τρίτη αξιολόγηση και αυτός ο προ-
ϋπολογισµός είναι ο τελευταίος µνηµονιακός. Είναι ένας δύσκο-
λος προϋπολογισµός, µε καταναγκασµούς. Δεν το ξεχνάµε αυτό.
Και σωστά είπε ο Τσακαλώτος ότι δεν είναι όσο δίκαιος, θα θέ-
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λαµε. Είναι προφανές αυτό! 
Του χρόνου, όµως, τι θα λέτε άραγε, µπροστά σε µία νέα κα-

τάσταση, µέσα σε ένα πλαίσιο φυσικά; Θα ψελλίζετε πάλι πράγ-
µατα τα οποία δεν µπορούν να σταθούν; Θα κάνετε µνηµόσυνα
για το µνηµειώδες παρελθόν της συµφοράς, της λοβιτούρας και
της αλητείας γενικότερα στον τόπο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον
Υφυπουργό κ. Λιάκο. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΛΙΑΚΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, µε τον προϋπολογισµό του 2018 ολοκλη-

ρώνεται ένας ιστορικός κύκλος µίας επώδυνης περιόδου οικο-
νοµικής και κοινωνικής αναδίπλωσης για τη χώρα. 

Η συστηµατική προσπάθεια των τελευταίων ετών, µε στόχους
την ανάταξη της οικονοµίας, τον περιορισµό των συνεπειών της
κρίσης και τη βελτίωση του κοινωνικού κράτους, αποδίδει πλέον
καρπούς. 

Όπως θα παρουσιάσουν πιο αναλυτικά οι αρµόδιοι Υπουργοί,
η χώρα µας επιστρέφει σε θετικούς ρυθµούς µεγέθυνσης και µά-
λιστα µε δυναµική τάση, τα δηµόσια οικονοµικά µας είναι πλεο-
νασµατικά, η ανεργία µειώνεται και οι κοινωνικές δοµές
ενισχύονται. 

Ταυτόχρονα, εφαρµόστηκε και εφαρµόζεται ένα εκτεταµένο
πρόγραµµα απαραίτητων µεταρρυθµίσεων που βελτιώνει την
αποδοτικότητα του κράτους, ενισχύει τον ανταγωνισµό και την
ελκυστικότητα της χώρας για επενδύσεις. 

Όλα τα παραπάνω αναγνωρίζονται πλέον από τους θεσµούς,
τους διεθνείς αναλυτές και τις αγορές. 

Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό συµπίπτει µε το έγκαιρο
κλείσιµο του τεχνικού σκέλους της τρίτης αξιολόγησης µε όρους
θετικούς για τις ελληνικές θέσεις. 

Θα αναφέρω ενδεικτικά τα εξής: Δεν προβλέπονται νέα δηµο-
σιονοµικά µέτρα πέραν των ήδη ψηφισµένων. Συµφωνήθηκε η
υπεραπόδοση των δηµοσιονοµικών στόχων να επιστρέψει µε τη
µορφή κοινωνικού πλεονάσµατος στο 1/3 περίπου του πληθυ-
σµού της χώρας. Τα κοινωνικά επιδόµατα αυξάνονται µε τρόπο
στοχευµένο και αποτελεσµατικό. Επίσης, προβλέπεται ένα συµ-
παγές πλέγµα µεταρρυθµίσεων που συµβάλλει θετικά σε τοµείς
όπως η φορολογική διοίκηση, οι δηµόσιες συµβάσεις, η υγεία, η
δηµόσια διοίκηση, η βελτίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλον-
τος και αλλού. 

Θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά στα ενεργειακά, καθώς
η υποχρέωση για την πώληση των λιγνιτικών µονάδων είναι απο-
τέλεσµα της συµφωνίας µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού της Κο-
µισιόν, έπειτα από απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για
τη χρήση λιγνίτη και σε άλλους συµµετέχοντες στην αγορά, γε-
γονός που σηµαίνει ότι θα ήµασταν υποχρεωµένοι να εναρµονι-
στούµε, ανεξάρτητα του αν ήµασταν σε πρόγραµµα ή όχι. 

Θα ήθελα, επίσης, σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω το εξής:
Είναι απαραίτητη -είναι αναγκαιότητα- η ολοκλήρωση όλων των
ενεργειών µας, προκειµένου τα προαπαιτούµενα ως το µέσο του
επόµενου µήνα να έχουν ολοκληρωθεί, ώστε στο Eurogroup του
Ιανουαρίου να δοθεί το «πράσινο φως» της τελικής αξιολόγησης,
της ολοκλήρωσης της αξιολόγησης και επισήµως. 

Με τον ίδιο έγκαιρο και θετικό τρόπο επιθυµούµε να κλείσουµε
και την τέταρτη αξιολόγηση, η οποία θα είναι η τελευταία αξιο-
λόγηση του προγράµµατος, γεγονός που θα σηµαίνει εκτός του
τέλους του προγράµµατος και την απαρχή µιας νέας εποχής,
µιας εποχής όπου η ανάκτηση της οικονοµικής µας κυριαρχίας
συνεπάγεται και το ακέραιο βάρος της ευθύνης για την επόµενη
µέρα. 

Το ρευστό παρόν ενός παγκοσµιοποιηµένου συστήµατος θα
φέρει τη χώρα ενώπιον κρίσιµων προκλήσεων. Θα περίµενε κα-
νείς ότι η περιπέτεια της κρίσης και των µνηµονίων θα δηµιουρ-
γούσε ένα ελάχιστο σηµείο συνεννόησης, τουλάχιστον ως προς
τα µεγάλα ζητήµατα. Αντ’ αυτού, βλέπουµε ακόµα και σήµερα
ότι η πολιτική αντιπαράθεση διεξάγεται πολλές φορές µε ακραί-
ους χαρακτηρισµούς και εύκολους αφορισµούς. 

Ωστόσο, η επόµενη µέρα για την Ελλάδα που φιλοδοξεί να επι-
στρέψει στην κανονικότητα -ένας όρος, φυσικά, µε πολλές και
ενδεχοµένως σηµαντικά διαφορετικές εννοιολογικές και σηµει-
ολογικές προσεγγίσεις- που σηµαίνει ποιότητα ζωής για τους πο-
λίτες της χώρας µε δυναµική παρουσία στο παγκόσµιο γίγνεσθαι,
δεν µπορεί και δεν πρέπει να είναι υπόθεση ενός. Δεν µπορεί να
είναι µόνο µέληµα ενός κυβερνητικού σχηµατισµού και µόνο του
σηµερινού. Πρέπει να είναι το αποτέλεσµα της κινητοποίησης και
της ενεργητικής συµµετοχής όλων και κυρίως της κοινωνίας των
πολιτών. 

Στα χρόνια της κρίσης η έννοια της δηµοκρατίας συµπιέστηκε,
συρρικνώθηκε. Πρέπει να την ανακαλύψουµε πάλι ως ορίζοντα
νοήµατος για την πολιτική συµµετοχή και την επίλυση των κοι-
νωνικών ζητηµάτων µέσω του διαλόγου και των προωθητικών
συνθέσεων. Μόνο έτσι θα απαντήσουµε στο κρίσιµο διακύβευµα
της επόµενης µέρας, που αφορά την αντιµετώπιση προκλήσεων
του µέλλοντος, όπως η µεγέθυνση της οικονοµίας, η δηµιουργία
θέσεων εργασίας που θα εξασφαλίζουν παράλληλα ένα ικανο-
ποιητικό επίπεδο διαβίωσης, η άµβλυνση των ανισοτήτων, η επί-
δραση των ταχύτατων τεχνολογικών αλλαγών και εξελίξεων στις
κοινωνικές και στις οικονοµικές σχέσεις, η κλιµατική αλλαγή και
η κατάλληλη προετοιµασία για τις συνέπειές της, ο ρόλος της
χώρας στο παγκόσµιο γίγνεσθαι.

Η εφαρµογή προοδευτικών αλλαγών προϋποθέτει έναν ευρύ
διάλογο µε την κοινωνία και τους παραγωγικούς φορείς, προκει-
µένου να σχεδιάσουµε το κατάλληλο µείγµα πολιτικών που θα
επιτρέψει τη βέλτιστη αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµά-
των µας, θα επιδιώξει να δώσει απαντήσεις στα επίδικα της επο-
χής µας, θα µας προετοιµάσει για την αντιµετώπιση τόσο των
προκλήσεων που ανέφερα όσο και άλλων τόσο στο άµεσο όσο
και στο απώτερο µέλλον. 

Την επόµενη περίοδο θα την χαρακτήριζα ως προκλητικά εν-
διαφέρουσα και παράλληλα µια ευκαιρία να συζητήσουµε οργα-
νωµένα και νηφάλια για το κοινό µας µέλλον.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αληθές ότι η χώρα µας
έκανε θυσίες, που επιτέλους πιάνουν τόπο. Σήµερα έχουµε την
ευκαιρία για ένα νέο ξεκίνηµα, έχοντας όλες τις προϋποθέσεις
για την επιτυχία του, αρκεί να δηµιουργήσουµε εµπιστοσύνη
στην κοινωνία, να κατανοήσουµε σε βάθος τα προβλήµατα και
τις επερχόµενες προκλήσεις και να µην φοβηθούµε τις αναγκαίες
αλλαγές. Η υπερψήφιση του φετινού προϋπολογισµού είναι το
πρώτο ασφαλές βήµα σε αυτήν την κατεύθυνση. Γι’ αυτόν τον
λόγο σάς καλώ να το πράξετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
δώσατε το καλό παράδειγµα στην τήρηση του χρόνου. Το Προ-
εδρείο σάς ευχαριστεί.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Και εγώ, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή δεν χτύπησα
το κουδούνι, Μάκη, δεν σηµαίνει ότι τήρησες τα δώδεκα λεπτά!
Ήταν 12.56’, παραδείγµατος χάριν! Τα γράφω εδώ! Άλλο τώρα
ότι λόγω συµπάθειας δεν κτύπησα το κουδούνι. Μην µπερ-
δεύουµε τα πράγµατα!

Ξεκινάµε τώρα µε την πρώτη πεντάδα των εγγεγραµµένων συ-
ναδέλφων. Πρώτος θα προσέλθει στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Μιχε-
λογιαννάκης. Ακολουθεί η κ. Κεραµέως, ο κ. Κωνσταντινόπουλος,
ο κ. Γερµενής και ο κ. Κατσώτης. Μετά θα δώσω τον λόγο στον
κ. Κόκκαλη, τον δεύτερο Υφυπουργό, για να προχωράει λίγο και
ο κατάλογος.

Κύριε Μιχελογιαννάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πέρα από τις φιλολογίες της Αντιπολίτευσης, υπάρχουν ορι-

σµένα πράγµατα τα οποία είναι αδιαµφισβήτητα. 
Είναι αλήθεια ή όχι ότι ο ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης είναι

στο 2,5%;
Είναι ψέµατα ότι για πρώτη φορά πιάνουµε πλεονασµατικό Γε-

νικής Κυβέρνησης 0,7%;
Είναι ψέµατα ότι το πλεόνασµα στον κρατικό προϋπολογισµό

θα υπερβεί τον στόχο κατά 1,5% του ΑΕΠ;
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Είναι ψέµατα ότι η αύξηση του ΑΕΠ κατά 3,6 µονάδες σε τρέ-
χουσες τιµές θα συµβεί; 

Είναι ψέµατα ότι οι καταθέσεις έχουν µία αύξηση 4% στο
πρώτο επτάµηνο;

Είναι ψέµατα ότι υπάρχει αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης
στο 0,8%, ότι η παιδική φτώχεια που ήταν στο 52,9% έπεσε στο
21,2%, ότι η ανεργία που ήταν στο 27% έπεσε στο 21% κι ότι
όσον αφορά την απασχόληση, σύµφωνα µε την «ΕΡΓΑΝΗ», το
δεκάµηνο του 2017 αυξήθηκαν οι καθαρές θέσεις κατά 167.451
από τις οποίες οι 76.000 είναι πλήρους απασχόλησης και οι
91.000 µερικής απασχόλησης; 

Ο ρυθµός ανάπτυξης στηρίζεται στην ιδιωτική κατανάλωση
που πάει καλά -και το γνωρίζουµε- και από τον ακαθάριστο σχη-
µατισµό πάγιου κεφαλαίου, που θέλετε, δεν θέλετε, θα είναι δι-
ψήφιος το 2018. Η αύξηση των εξαγωγών είναι στο 18%, η
αύξηση της βιοµηχανικής δραστηριότητας στο 5,3%, οι ξένες
άµεσες επενδύσεις έπιασαν τα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, 161%
το πρώτο επτάµηνο του 2017 έναντι του αντίστοιχου επταµήνου
του 2016. Το ισοζύγιο αγαθών, υπηρεσιών πάει καλά, δηλαδή οι
εξαγωγές αυξάνονται πολύ έναντι των εισαγωγών. Η απορρό-
φηση του ΕΣΠΑ το 2016 ήταν 11,4% και θα φτάσει το 2018, όπως
όλα δείχνουν, το 20%. Έχουµε ήδη ενεργοποιήσει 1,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ και έχουν ενταχθεί χιλιάδες επιχει-
ρήσεις. Η ανάπτυξη έφτασε στο 0,8% το δεύτερο τρίµηνο.

Και συνεχίζω. 
Δεν είναι αλήθεια ότι ο κοινωνικός προϋπολογισµός µειώνεται

κατά 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, διότι, πρώτον, δεν προβλέπει κοι-
νωνικό µέρισµα 1,35 δισεκατοµµύρια ευρώ, δεύτερον, η µείωση
κατά 214 εκατοµµύρια ευρώ στον ΕΟΠΥΥ και 363 εκατοµµύρια
ευρώ στα νοσοκοµεία οφείλεται στην αύξηση εσόδων ΕΦΚΑ και
στη µεταφορά χρηµάτων από τον ΕΦΚΑ στον ΕΟΠΥΥ και από τον
ΕΟΠΥΥ στα νοσοκοµεία. Δεν µειώνεται η χρηµατοδότηση στη
συνταξιοδοτική δαπάνη του δηµόσιου στον ΕΦΚΑ. Αναθεωρή-
θηκε ο αριθµός εκκρεµών αιτήσεων συνταξιοδότησης. Δεν µει-
ώνεται η δαπάνη στον ΕΟΠΥΥ κατά 204 εκατοµµύρια ευρώ.
Υπάρχει µείωση απλήρωτων υποσχέσεων ΕΟΠΥΥ και στη µετα-
φορά ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του ΕΟΠΥΥ στον ΕΦΚΑ για
χρονικό διάστηµα πριν το 2012. Ακόµα σηµειώθηκε αύξηση πλη-
ρωµών ΕΟΠΥΥ λόγω αυξηµένων εισφορών για υγειονοµική κά-
λυψη.

Λέτε ότι χάσαµε 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα 86 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ ήταν παλαιότερα χρέη, εκτός από τα 12,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ που δεν ήταν για παλαιότερα χρέη. Άρα, ψέµα.

Λέτε ότι από το 2014 χάσαµε 31 δισεκατοµµύρια. Βλέπετε τα
216 δισεκατοµµύρια του µεσοπρόθεσµου, βλέπετε και τα 186,7
δισεκατοµµύρια τα δικά µας και βγάζετε τα 31 δισεκατοµµύρια.
Λάθος γραµµατικής, λάθος ανάγνωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα δεκαεπτά σηµεία
ένα πράγµα δείχνουν, ότι ο φετινός προϋπολογισµός είναι και
αναπτυξιακός και αναδιανεµητικός και υπηρετεί τα δηµόσια οι-
κονοµικά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς, κύριε Μι-
χελογιαννάκη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Νίκη Κεραµέως από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τρίτο προϋπολογισµό της

Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, στον κρατικό προϋπολογισµό του
2018 εγγράφονται τρεις βασικές οµολογίες της Κυβέρνησης.

Οµολογία πρώτη: Αποκαλύπτεται η κυβερνητική αποτυχία
στην επίτευξη των αναπτυξιακών στόχων και αυτό καθ’ όλη τη
διάρκεια της τρίχρονης καθοδικής σας διακυβέρνησης. Ενδει-
κτικά µόνο παραδείγµατα. Λέτε ρυθµός ανάπτυξης 1,6% αντί για
2,7%, που εσείς οι ίδιοι είχατε προβλέψει. Βεβαίως, τα πραγµα-
τικά νούµερα δείχνουν έναν ρυθµό ανάπτυξης πολύ χαµηλότερο,
στο 1,3% ή 1,4%. Λέτε επενδύσεις στο 5,1% αντί για 9,1%, που
εσείς οι ίδιοι είχατε προβλέψει και όλα αυτά παρά τα δυσθεώ-
ρητα µέτρα που έχετε ήδη πάρει.

Οµολογία δεύτερη: Επιβεβαιώνεται η εξάντληση της φοροδο-

τικής ικανότητας των πολιτών. Ενδεικτικά παραδείγµατα και πάλι.
Καθαρά έσοδα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα στον τακτικό
προϋπολογισµό από τον στόχο του µεσοπρόθεσµου, 1,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ λιγότερα έσοδα από άµεσους φόρους σε σχέση
µε το 2016.

Οι συνολικές ληξιπρόθεσµες οφειλές των πολιτών προς την
εφορία και τα ασφαλιστικά ταµεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αγγίζουν πλέον το ποσό των 130 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Να το
επαναλάβω: Αγγίζουν το ποσό των 130 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
αυξηµένες πάνω από 50% το 2014.

Στη σελίδα 57 της εισηγητικής έκθεσης οµολογείτε µε τον
πλέον κυνικό τρόπο την εξάντληση της φοροδοτικής ικανότητας
των πολιτών. Προσπαθώντας να εξηγήσετε τα µειωµένα έσοδα
από την άµεση φορολογία, λέτε -και εδώ χρησιµοποιώ τα λόγια
σας- ότι αυτό συµβαίνει λόγω µείωσης της φορολογικής βάσης.
Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι εξοντώσατε τους πολίτες που αν-
ταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους.

Οµολογία τρίτη: Παρά τις δυο προηγούµενες οµολογίες, δη-
λαδή την κυβερνητική αποτυχία στην επίτευξη των στόχων και
την εξάντληση της φοροδοτικής ικανότητας των πολιτών, ο προ-
ϋπολογισµός του 2018 κρύβει νέες επιβαρύνσεις 1,9 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ για φυσικά πρόσωπα και για επιχειρήσεις.

Έρχεστε, λοιπόν, για τρίτη χρονιά να ακολουθήσετε την ίδια
αποτυχηµένη συνταγή, τη συνταγή ενός προϋπολογισµού που
εµµένει στην υπερφορολόγηση, που είναι αντιαναπτυξιακός και
που είναι άδικος. Άδικος, γιατί; Διότι εξουθενώνει τη µεσαία τάξη,
διότι εξαθλιώνει τα χαµηλά εισοδήµατα.

Νέες επιβαρύνσεις, νέα µέτρα λιτότητας, τα οποία περιλαµβά-
νουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και τα εξής: Νέες
περικοπές στις συντάξεις, νέες περικοπές στα οικογενειακά επι-
δόµατα, νέες περικοπές στα επιδόµατα για τριτέκνους και πολυ-
τέκνους, περικοπές στο επίδοµα θέρµανσης, την κατάργηση του
ΕΚΑΣ για εκατόν σαράντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους, την
κατάργηση έκπτωσης φόρου για ιατρικές δαπάνες, την επέκταση
της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης, την επιβολή φόρου διαµονής
σε ξενοδοχεία και ενοικιαζόµενα δωµάτια, την αύξηση ΦΠΑ σε
τριάντα δύο νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου και της Δωδε-
κανήσου, αλλά και πρόσθετες επιβαρύνσεις στις ασφαλιστικές
εισφορές για τους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Αυτές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι οι επιλογές σας για
τη χώρα και είναι συνειδητές κυβερνητικές σας επιλογές. Άλλω-
στε, τα ίδια τα κυβερνητικά σας στελέχη µιλούν για αυτές τις επι-
λογές µε περισσό θράσος, θα έλεγα.

Ο Υπουργός Οικονοµικών οµολόγησε ότι ο προϋπολογισµός
που συζητάµε είναι άδικος. Νωρίτερα ο Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών είχε πει επί λέξει ότι η φορολογική επιβάρυνση του
προϋπολογισµού του 2017 και του 2018 είναι µεγάλη για τους
έντιµους και συνεπείς φορολογούµενες, για τη µεσαία τάξη, είναι
µεγάλη για τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Αυτό ήταν µια συ-
νειδητή επιλογή, είπε.

Κυρίες και κύριοι, ήταν και παραµένει συνειδητή επιλογή
αυτής της Κυβέρνησης η φτωχοποίηση της µεσαίας τάξης, η
φτωχοποίηση του καίριου αυτού στοιχείου της ελληνικής κοινω-
νίας και οικονοµίας.

Δύο λόγια για τον προϋπολογισµό στα θέµατα παιδείας. Κυ-
ρίες και κύριοι, χαιρετίζουµε το γεγονός ότι σηµειώνεται µια αύ-
ξηση κατά 3,16%, όχι κατά 5%, σύµφωνα µε δήλωσή σας, κύριε
Υπουργέ της Παιδείας. Αλήθεια, πώς στρογγυλοποιήθηκε αυτό
το ποσοστό; Δηµιουργική λογιστική. Σε κάθε περίπτωση η όποια
αύξηση στον προϋπολογισµό της Παιδείας για τη χώρα είναι κα-
λοδεχούµενη. 

Για να δούµε, όµως, πώς επιµερίζεται αυτή η αύξηση. Διατρέ-
χοντας, λοιπόν, τα ποσά του προϋπολογισµού, στάθηκα σε µε-
ρικά νούµερα που µου έκαναν ιδιαίτερη εντύπωση. Και
παρακαλώ για την προσοχή σας.

Πάµε στη σελίδα 107. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύξηση
κατά 548% των δαπανών για τις πανελλαδικές εξετάσεις. Αύξηση
κατά 548% για τις πανελλαδικές εξετάσεις. Εδώ δεν µπορώ παρά
να  θυµίσω ότι µετά τις αρχικές σας εξαγγελίες για κατάργηση
των πανελλαδικών εξετάσεων, το τελευταίο δηµοσιοποιηµένο
σχέδιό σας µιλάει για διπλασιασµό. Και αναρωτιέµαι, λοιπόν, αν
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σε αυτό οφείλεται η αύξηση κατά 548% στις δαπάνες για τις ει-
σαγωγικές εξετάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε στη σελίδα 109 του προϋπολογισµού. Αύξηση κατά

336% στις πιστώσεις για πρόσθετες και παρεπόµενες παροχές,
ήτοι στις πιστώσεις κυρίως για υπερωριακή απασχόληση. Θα
µου πείτε, είναι κακό αυτό; Όχι, δεν είναι κακό. Όµως, γιατί έχει
ενδιαφέρον; Γιατί λίγο πιο κάτω, στη σελίδα 212, φαίνεται ότι από
αυτές τις αυξήσεις κυρίως για την υπερωριακή απασχόληση το
81% πάει και πάλι για τις εισαγωγικές εξετάσεις.

Κύριε Υπουργέ της Παιδείας, ενώ µαθητές, εκπαιδευτικοί και
γονείς περιµένουν εναγωνίως να µάθουν τα σχέδιά σας σχετικά
µε το νέο σύστηµα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
µετά από µια µακρά περίοδο αντικρουόµενων και ποµπωδών, θα
έλεγα, δηλώσεων περί κατάργησης ή µη των πανελλαδικών -για
το οποίο µάλιστα φαίνεται ότι εσείς έχετε κάποιο σχέδιο γιατί
στον προϋπολογισµό κάνετε συγκεκριµένες προβλέψεις- τι πε-
ριλαµβάνει αυτό το σχέδιο; Πότε σκοπεύετε να το µοιραστείτε
µε την εκπαιδευτική κοινότητα και µε την Εθνική Αντιπροσωπεία;
Για να πάω και ένα βήµα πιο πίσω: Υπάρχει σχέδιο;

Αντιλαµβάνεστε ότι για µια τέτοια τεράστια αύξηση, αν µη τι
άλλο, απαιτούµε απαντήσεις. Ελπίζω να υπάρχουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο τρίτος προϋπολογισµός
που ψηφίζει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Άρα, υπάρχει ο χρό-
νος από όλους και κυρίως από τους πολίτες να κρίνουν τα πε-
πραγµένα της. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σας πω ότι στον τοµέα µου, στον
τοµέα της ανάπτυξης, τα τρία τελευταία χρόνια δεν υπάρχει ούτε
µία επένδυση που να ξεκίνησε η Κυβέρνηση και να ολοκλήρωσε.
Ούτε µία επένδυση. Δύο επενδύσεις προσπάθησε να προχωρή-
σει. Η µία είναι η γνωστή µε τις τηλεοπτικές άδειες, µε τα βοσκο-
τόπια και ξέρετε την κατάληξη. Και η δεύτερη, η οποία ξεκίνησε
και δεν ολοκληρώνεται µέχρι σήµερα, είναι της Εθνικής Ασφαλι-
στικής.

Η Κυβέρνηση έχει βάλει µε τις επιλογές της σε περιπέτειες την
Εθνική Τράπεζα. Ο κύριος επενδυτής-αγοραστής που έπαιξε κα-
ταλυτικό ρόλο κατά την επίσκεψη του Πρωθυπουργού και του κ.
Καµµένου στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής δεν έχει φέρει
εφτά µήνες µετά τα χρήµατα στην Τράπεζα της Ελλάδος. 

Ο κ. Τσακαλώτος δεν απαντά στις ερωτήσεις. Και δεν θέλω να
πω περισσότερα γιατί πιστεύω ότι η Εθνική Τράπεζα αποτελεί
ένα κεφάλαιο για τη χώρα. Και εµείς σε καµµία περίπτωση δεν
θα κάνουµε αυτό που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τις ερωτήσεις, µε τα
λόγια του να δηµιουργήσει πρόβληµα στην Εθνική Τράπεζα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ µε την πολι-
τική σας δικαιώνετε κατά κύριο λόγο τους αντιπάλους σας, ειδικά
όλους εµάς που κατασυκοφαντήσατε τα τελευταία χρόνια. Ετοι-
µάζετε swap και δικαιώνετε τον Κώστα Σηµίτη για την ένταξη
στην ΟΝΕ. Γράψετε για το PSI λόγους στον προϋπολογισµό και
δικαιώνετε την πολιτική, που µάλλον θα κρυφογελάει ο κ. Βενι-
ζέλος από κάπου. 

Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για άµεσες ξένες επενδύσεις! Αλλά
πείτε τους, κύριοι Υπουργοί, ότι µία από αυτές, τα 2,7 δισεκα-
τοµµύρια, ένα παράδειγµα σας φέρνω, το 1,1 δισεκατοµµύριο
είναι από τη «FRAPORT», που κλαίγατε µε λυγµούς και υπογρά-
φατε. Αλλά και τα υπόλοιπα είναι κατά κύριο λόγο από επενδύ-
σεις παλαιότερων χρόνων. 

Τα υδατοδρόµια; Τρία χρόνια κάνατε πρώτη δοκιµαστική τον
Σεπτέµβριο. 

Απορρίµµατα µέσω ΣΔΙΤ; Ολοκληρώσατε αυτό που είχαν υπο-
γράψει οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Ένα σας έµεινε χωρίς να
υπογράψετε, της Πελοποννήσου. Ακόµα δεν έχει προχωρήσει. 

Ελληνικό; Τρία χρόνια και δεν έχετε πάει ακόµα το προεδρικό
διάταγµα για την επένδυση στο Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Αναπτυξιακός νόµος; Πείτε, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, µία επι-
χείρηση, µετά από τρία χρόνια, που µέσω του αναπτυξιακού
νόµου έχετε δώσει 1 ευρώ; Ούτε µία, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Για το ΕΣΠΑ 2014-2020, που άκουσα και τον κ. Μπαλαούρα να
λέει το 10,3%, θέλω να σας πω ότι η χρηµατοδότηση µέχρι το
2020 είναι 24,3 δισεκατοµµύρια. Αυτή τη στιγµή έχετε µόνο 2,2
δισεκατοµµύρια. Και δείτε στον προϋπολογισµό, που εσείς γρά-
ψατε, ότι δεν µιλάει πουθενά για απορροφήσεις, το ξέρει ο κ.
Χουλιαράκης, µόνο για προκαταβολές. 

Καταθέτω τον επίσηµο κατάλογο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
του ΟΠΣ, όπου η απορρόφηση δεν είναι στο 11,3, όπως λέει ο κ.
Χαρίτσης, αλλά είναι στο 9,32. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όσο για το πακέτο Γιούνκερ υπάρχει µία σύγχυση σε όλους
µας. Παρ’ ότι ο κ. Φλαµπουράρης στις 4 Σεπτεµβρίου 2017 είπε
ότι δεν αξιοποιήσαµε το πακέτο Γιούνκερ, γιατί χρειάζεται busi-
ness plan και αυτά είναι δύσκολα πράγµατα, παρ’ όλα αυτά και
η Αντιπολίτευση το λέει: Το πακέτο Γιούνκερ είναι αυτόνοµο. Δεν
παρεµβαίνει η Κυβέρνηση, δεν παρεµβαίνουν οι κυβερνήσεις.
Είναι µία διαδικασία µεταξύ των ιδιωτών και του πακέτου. 

Όµως, υπάρχουν τέσσερα ταµεία, τα οποία µπορούσε να είχε
ολοκληρώσει για να λειτουργήσουν υπέρ των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Σας τα λέω: Ταµείο Επιχειρηµατικότητας, Ταµείο Επι-
χειρηµατικότητας ΙΙ, Ταµείο Επενδύσεων, Ταµείο
Μικροπιστώσεων, δηλαδή µικρά δάνεια έως 25.000 ευρώ, που
αφορούν µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Κανένα απ’ όλα αυτά δεν
έχει προχωρήσει. Οι µικροµεσαίοι έδωσαν την απάντηση και στη
Νέα Δηµοκρατία και στο ΣΥΡΙΖΑ, στα επιµελητήρια: τον Ανοιχτό
Καταπιστευτικό Λογαριασµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλλά για να δούµε τι κάνατε µε τη ΔΕΗ, αυτήν που λέγατε ότι
είναι εθνικό έγκληµα να πουληθεί και ότι όσοι την πουλήσουν θα
πάνε στη φυλακή, που έλεγε ο κ. Καµµένος; Σήµερα, πουλάτε
τρεις µονάδες βάσης. Τι σηµαίνει αυτό; Αυτοί που είναι από ενερ-
γειακό νοµό θα το ξέρουν. Αυτές οι µονάδες µπαίνουν πρώτες
στο χρηµατιστήριο τιµών, δηλαδή για τα επόµενα δέκα χρόνια,
όποιος ιδιώτης την πάρει, θα έχει εξασφαλισµένα χρήµατα, πα-
ραπάνω απ’ αυτά που χρειαζόταν. 

Όσο για τα στεγαστικά δάνεια, τα κόκκινα στεγαστικά και επι-
χειρηµατικά; Άκουσα από τους Βουλευτές ότι θα φέρετε κάποια
ρύθµιση. Πού είναι η ρύθµιση αυτή που θα φέρετε; Άκουσα τον
κ. Τριανταφυλλίδη προχθές, που παρακαλούσε τον κ. Παπαδη-
µητρίου και του έλεγε ότι πρέπει να φέρετε µία ρύθµιση µέχρι
το τέλος του χρόνου. 

Κύριοι, η τελευταία ρύθµιση, που έχετε ψηφίσει είναι να µην
δίνονται τα στεγαστικά δάνεια πρώτης κατοικίας σε funds µέχρι
31-12-2017. Από 1-1-2018, θα είναι όλα τα στεγαστικά και σε
funds. 

Όµως, σε αυτό δεν χρειάζεται απλά να κάνουµε κριτική. Η ανι-
κανότητα, τα ψέµατα και η απουσία σχεδίου είναι το µείγµα σας.
Εµείς έχουµε καταθέσει ένα σχέδιο, το «Σχέδιο Ελλάδα». 

Επιδιώκουµε µια νέα συµφωνία ανάµεσα στο κράτος, τον επι-
χειρηµατικό κόσµο και τους εργαζόµενους για παραγωγή νέου
πλούτου, νέες θέσεις εργασίας, καλύτερους µισθούς µε εργα-
ζόµενους που µπορούν να κάνουν όνειρα, να συµµετέχουν στην
αναπτυξιακή προσπάθεια. Έτσι θα διασφαλίσουµε τη διαγενεακή
αλληλεγγύη µέσω του συνταξιοδοτικού και την κοινωνική αλλη-
λεγγύη σε αυτούς που την έχουν πραγµατική ανάγκη. Ο δικός
µας ορισµός της ανάπτυξης είναι η ευηµερία των πολλών. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Η δική µας προ-
οδευτική πρόταση δεν µιλά για το κέρδος των επιχειρηµατιών,
όπως µιλάει η Νέα Δηµοκρατία, και δεν θέλει να γίνει µια χώρα
εισαγωγών και επιδοµατικής πολιτικής, όπως την οδηγεί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε το κλείσιµο εργοστασίων, όπως η «NESTLE», η «PIT-
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SOS», όπου θα έχουµε τα προϊόντα, αλλά δεν θα παράγεται τί-
ποτα εδώ και θα ζουν όλοι µε ένα µικρό επίδοµα. 

Οι διακόσιες δεκαπέντε χιλιάδες που αµφισβήτησαν το τε-
χνητό δίπολο ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ - Νέας Δηµοκρατίας και θέλουν µια νέα
κυβερνητική πρόταση, είναι απέναντι στην Νέα Δηµοκρατία να
είναι η νέα προοδευτική πρόταση και να ηττηθεί στρατηγικά ο
εθνικολαϊκισµός ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Γι’ αυτό εµείς καλούµε όλους
τους πολίτες, που εξαπατήθηκαν από τον κ. Τσίπρα και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όλους όσους ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία στο δίληµµα «Τσί-
πρας ή Νέα Δηµοκρατία» και σ’ αυτούς που απείχαν από τις
διαδικασίες να ενώσουµε τις δυνάµεις µας, να γίνουµε η αλλαγή
που θέλουµε να δούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον

οµιλητή από τη Χρυσή Αυγή κ. Γεώργιο Γερµενή. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, ησυχία. 
Κύριε Γερµενή, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2018 δείχνει πόσο θέλετε

να πείσετε τους ξένους εταίρους σας ότι θα κάνετε ό,τι περνάει
από το χέρι σας για την εφαρµογή του τρίτου µνηµονίου. Σας ζή-
τησαν να φέρετε πλεόνασµα 3,5%, σε αντίθεση µε το 2,2% που
ήταν πέρυσι, και η απαίτηση αυτή θα καταστρέψει για άλλη µια
φορά τον ιδιωτικό τοµέα, τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά και
σχεδόν θα µηδενίσει τα προγράµµατα κοινωνικής προστασίας. 

Επιπλέον, η αύξηση των έµµεσων φόρων παρά την αντίστοιχη
µείωση των άµεσων φόρων δεν θα ευνοεί τα φτωχά νοικοκυριά,
τις µικρές επιχειρήσεις και τους αυτοαπασχολούµενους. 

Μπορεί να γίνεται λόγος για µείωση της ανεργίας και αύξηση
της απασχόλησης, αλλά η διάρθρωση της αγοράς εργασίας είναι
τελείως προβληµατική. Σύµφωνα µε µελέτη του Συνδέσµου Επι-
χειρήσεων Βιοµηχανιών θα υπάρχει, πέρα από συµβάσεις σύν-
τοµης διάρκειας ή και µηδενικών ωρών προσωρινής και κατά
παραγγελία εργασίας, ακόµη και εργασία µε δελτίο. Εκεί καταν-
τήσατε τον εργαζόµενο, να στήνεται στην ουρά για να παίρνει
κουπόνια εργασίας. Δεν είναι δυνατόν να πιστεύετε ότι µε αυ-
τούς τους τρόπους θα καταπολεµήσετε την ανεργία. Το µόνο
που θα πετύχετε είναι αναξιοπρεπείς όροι και άθλιες συνθήκες
εργασίας. Συγκεκριµένα, σύµφωνα µε στοιχεία του Υπουργείου
Εργασίας, αποδεικνύεται ότι κυριαρχούν αυτές οι έσχατες µορ-
φές απασχόλησης και οι µισθοί παραµένουν σε χαµηλά επίπεδα. 

Έχετε ισοπεδώσει το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων πολιτών
εσείς, που υποτίθεται ότι πρωτοστατούσατε στους αγώνες των
εργαζοµένων. Όλα αυτά, όµως, αποτελούν παρελθόν και βέβαια,
όταν παραλάβατε τους υπουργικούς σας θώκους, τα ξεχάσατε.
Είναι η καρέκλα που προκαλεί αµνησία ή µεταλλάσσει τους
δήθεν ιδεολόγους σε πειθήνια όργανα ξένων συµφερόντων;

Όσον αφορά τα εισοδήµατα των εργαζοµένων µισθωτών και
των συνταξιούχων, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, την τελευταία οκταετία έχουν περικοπεί κατά 50%. Το πο-
σοστό ανεργίας δείχνει ότι σχεδόν ένας στους δυο είναι άνεργος
και σχεδόν τρεις στους τέσσερις Έλληνες και Ελληνίδες δεν
µπόρεσαν να βρουν εργασία για περισσότερο από ένα χρόνο. 

Όπως είπαµε, έχουν αλλάξει πολλά από τότε που ο Τσίπρας
έγινε Πρωθυπουργός, ένας Πρωθυπουργός που, πράγµατι, πολ-
λοί Έλληνες περίµεναν ότι θα φέρει την αλλαγή, θα φέρει κάποια
πράγµατα απ’ αυτά που είχε τάξει.

Όµως, βλέπουµε ότι και αυτός, µόλις έγινε Πρωθυπουργός,
ξέχασε τη γενιά των 700 ευρώ και τώρα βάσει του προϋπολογι-
σµού, που εσείς καταθέσατε για το 2018, µιλάµε για 300 περίπου
ευρώ και για ένα χαρτζιλίκι στις συντάξεις που θα κυµαίνεται από
200  ευρώ έως 700 ευρώ. Πείτε µου εσείς σ’ αυτή την Aίθουσα
αν µπορεί να ζήσει κάποιος µε 200 ευρώ. Ούτε για τα τσιγάρα
του δεν φθάνουν. 

Όσον αφορά τους µισθούς και τις συντάξεις, οι µειώσεις θα
δυσκολέψουν ακόµη περισσότερο τη ζωή των Ελλήνων πολιτών.
Θα υποστούν για άλλη µια φορά τα αποτελέσµατα της δηµοσιο-
νοµικής σας πολιτικής εξαιτίας µειώσεων της προσωπικής δια-
φοράς όλων των κύριων καταβαλλόµενων και επικουρικών
συντάξεων έως το 2019, του παγώµατος των αυξήσεων έως τον

Δεκέµβριο του 2021 και εξαιτίας της κατάργησης του ΕΚΑΣ για
διακόσιες ογδόντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχων. Σύµφωνα, µά-
λιστα, µε τον πρόεδρο του Ενιαίου Δικτύου Συνταξιούχων, περί-
που ενάµισι εκατοµµύριο συνταξιούχοι προσπαθούν να ζήσουν
µε ετήσιο εισόδηµα 4.500 ευρώ. Ο ΕΟΠΥΥ θα χρηµατοδοτήσει
µε 226 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα από το 2018, την ίδια ώρα
που ληξιπρόθεσµες οφειλές του οργανισµού παραµένουν στα
ύψη.

Η δε προστασία της πρώτης κατοικίας είναι ανύπαρκτη, πάει
περίπατο. Ήδη ξεκίνησαν οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί και ξε-
κινά ο εφιάλτης για χιλιάδες Έλληνες συµπολίτες µας, που χά-
νουν την πρώτη κατοικία. Τέλος του 2017 σταµατά να ισχύει και
ο νόµος Κατσέλη και να δούµε τότε τι θα κάνετε. Θυµηθείτε ότι
αν τον Σαµαρά τον έριξε η Χρυσή Αυγή, εσάς θα σας ρίξει αυτή
η κατάντια που κάνετε µε τους πλειστηριασµούς. Θα είναι θηλειά
στον λαιµό σας. Θυµηθείτε το αυτό που λέµε εµείς σήµερα εδώ. 

Η ελληνική οικονοµία έχει βρεθεί σε ένα αδιέξοδο, σε ένα
φαύλο κύκλο. Λέτε ότι είναι η τελευταία φορά που ψηφίζεται
ένας τέτοιος µνηµονιακός κρατικός προϋπολογισµός. Εµείς εδώ
λέµε ότι λέτε παραµύθια. Είµαστε σίγουροι ότι µόλις τελειώσει
ο προϋπολογισµός, θα φέρετε νέα µέτρα µέχρι το τέλος του
2017. Αυτά συζητάτε, και εδώ είµαστε για να λέµε άλλα λόγια να
αγαπιόµαστε. 

Αντιθέτως, εµείς πιστεύουµε ότι αν βρισκόταν σε αυτή τη θέση
µια πραγµατικά εθνική κυβέρνηση, που θα χάραζε µια δηµοσιο-
νοµική πολιτική µε γνώµονα τα εθνικά συµφέροντα, τότε µόνο θα
υπήρχε φως στο τούνελ, στο οποίο έχουµε εισέλθει. Τότε µόνο
συνταξιούχοι και εργαζόµενοι θα µπορούσαν να ελπίζουν πως η
ποιότητα ζωής τους θα άλλαζε προς το καλύτερο. Και αυτό µπο-
ρεί να επιτευχθεί µόνο µε τη Χρυσή Αυγή, που έµπρακτα έχει
αποδείξει ότι µια καρέκλα εύκολα την αλλάζει ακόµα και µε ένα
κελί, προκειµένου να υπερασπιστεί την πατρίδα και να απαρνηθεί
όσα εσείς κάνετε δήθεν για τον ελληνικό λαό, αλλά εµείς ανταλ-
λάζουµε και αυτά τα έδρανα ακόµα, έτσι ώστε να αναστηθεί ξανά
η πατρίδα, ξανά το έθνος και να χαµογελάσει ο Έλληνας εργά-
της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δυο
µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 2ο Γυµνάσιο Χολαργού (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κλείνουµε την πρώτη πεντάδα, όπως είπα, µε τον κ. Χρήστο
Κατσώτη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και µετά θα
πάρει τον λόγο ο κ. Κόκκαλης. 

Για να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι και να είναι στην Αίθουσα,
η επόµενη πεντάδα συναδέλφων είναι ο κ. Λαζαρίδης, ο κ. Καβα-
δέλλας, ο εορτάζων κ. Σπυρίδων Λυκούδης –και από µικροφώνου
χρόνια πολλά εκ µέρους όλων των συναδέλφων, κύριε Λυκούδη-
η κ. Αικατερίνη Μάρκου και ο κ. Απόστολος Καραναστάσης.

Ο κ. Χρήστος Κατσώτης έχει τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο αδιάκοπος πόλεµος ενάντια στον λαό αποτυπώνεται και σ’

αυτόν τον προϋπολογισµό. Τσακώνεστε, αλλά παρά τις επιµέ-
ρους διαφορές είναι κοινή η στρατηγική σας: η καπιταλιστική
ανάκαµψη, η ικανοποίηση των αναγκών του κεφαλαίου. Γι’ αυτό
ως αριστεροί δορυφόροι του κεφαλαίου δεν αλλάξατε τίποτα
από τα µέτρα των προηγούµενων, γι’ αυτό προχωρήσατε σε ανα-
τροπές που αυτοί δυσκολεύονταν. 

Δεν µας φτάνει ο χρόνος να απαριθµήσουµε αυτές τις βρώµι-
κες αποστολές που αναλάβατε. Χειροκροτείστε γι’ αυτό από
τους δυνάστες του λαού, το κεφάλαιο και τις ενώσεις του. Προ-
παγανδίζετε µια εικονική πραγµατικότητα για την ανεργία, τις ερ-
γασιακές σχέσεις, το ασφαλιστικό, τη στήριξη της ακραίας
φτώχειας, τις κατασχέσεις σπιτιών των φτωχών και όλα όσα βα-
σανίζουν τη λαϊκή οικογένεια. Το µικρότερο κακό η πολιτική σας.
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Οδηγεί, όµως, πάντα στο µεγαλύτερο. 
Η ανεργία µαστίζει. Οι άνεργοι είναι απροστάτευτοι. Επικαλεί-

στε το πλεόνασµα του ΟΑΕΔ. Είναι ντροπή! 
Μόνο το 10% των εγγεγραµµένων ανέργων επιδοτούνται µε

το γλίσχρο επίδοµα ανεργίας. Ενισχύετε, όµως, πλουσιοπάροχα
µε προγράµµατα επιδότησης της εργασίας του µισθολογικού και
µη µισθολογικού κόστους, όπως χαρακτηρίζετε τον µισθό και την
ασφάλιση των εργαζοµένων, µε ζεστό χρήµα που µεταφέρεται
στις τσέπες των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Επικαλείστε το κοινωνικό µέρισµα και παρουσιάζεστε ως κοι-
νωνικά ευαίσθητοι. Κόβετε από του φτωχού το τραπέζι, για να
δώσετε ένα εφάπαξ ποσό στους εξαθλιωµένους. 

Γενικεύεται η εργασιακή ζούγκλα µε υποκατώτατους µισθούς
των 250 και 300 ευρώ χωρίς συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µε
ελαστικές µορφές απασχόλησης, που έρχονται και δένουν µε την
πλήρη ανατροπή που καταφέρατε στο ασφαλιστικό σύστηµα, την
πλήρη προσαρµογή του στις ανάγκες της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης. Τα 345 έως 384 ευρώ, η εθνική σύνταξη όπως χαρακτη-
ρίζεται, αυτή θα είναι και µόνο για όλους η εγγυηµένη σύνταξη
και αυτό πρέπει να γίνει κατανοητό. Αυτή, εξάλλου, καταβάλλεται
και τώρα ως προσωρινή στους συνταξιούχους. Η ανταποδοτική
που αφορά τις καταβαλλόµενες εισφορές είναι στον αέρα, όπως
και η επικουρική. 

Υλοποιήσατε την πιο βρώµικη αποστολή και συνεχίζετε. Έχετε
ήδη προνοµοθετήσει την οριστική κατάργηση το 2019 του ΕΚΑΣ,
τη µείωση των συντάξεων έως 18% από τον επανυπολογισµό.
Οδηγήσατε σε αναξιοπρεπή διαβίωση την πλειοψηφία των συν-
ταξιούχων. Με την τεχνική συµφωνία για την τρίτη αξιολόγηση
προχωράτε στη συνένωση ασφαλιστικών εισφορών µε τη φορο-
λογία και την καταβολή όλων των εισφορών στην εφορία. Πρό-
κειται για το επόµενο βήµα στο κρατικό ασφαλιστικό σύστηµα,
που καταργεί την έννοια ασφαλιστικό ταµείο και οι εισφορές
πάνε πλέον στον κρατικό κορβανά, κατευθύνονται στο να χρη-
µατοδοτηθούν οι καπιταλιστές και να αποπληρωθούν τα δάνεια. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση συνεχίζει τις αντεργατικές, αντιασφαλι-
στικές αποφάσεις της. Σε αυτή την κατεύθυνση θεσµοθετείται
από την Ευρωπαϊκή Ένωση  το πανευρωπαϊκό ατοµικό συνταξιο-
δοτικό προϊόν, το οποίο είναι συνδεδεµένο µε την ένωση κεφα-
λαιαγορών για την άντληση κεφαλαίων. 

Υλοποιείται πλήρως η απαίτηση του κεφαλαίου για µετατροπή
της ασφάλισης από κοινωνική ευθύνη σε ατοµική, µε ενίσχυση
της ιδιωτικής ασφάλισης. Προχωράτε, κύριοι, στην επανεξέταση,
κατάργηση, συγχώνευση, στον σφαγιασµό -εξορθολογισµό τον
παρουσιάζετε- ουσιαστικά των προνοιακών επιδοµάτων, καθώς
και των αναπηρικών συντάξεων. Με το τρικ του ενιαίου επιδόµα-
τος τέκνων κόβετε τα οικογενειακά επιδόµατα για τρίτεκνους και
πολύτεκνους. Με κριτήριο το ετήσιο εισόδηµα θα µειωθούν
ακόµα παραπέρα. Έτσι θα χρηµατοδοτηθεί παραπέρα το κοινω-
νικό εισόδηµα αλληλεγγύης που δίνετε στην ακραία φτώχεια. 

Πλασάρετε το αφήγηµα της δίκαιης τάχα ανάπτυξης, για την
οποία αγωνίζεται η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, κόντρα δήθεν στην
άδικη που υπηρετούσαν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Μια
ανάπτυξη καπιταλιστική, δηλαδή διασφάλιση της κερδοφορίας.
Όπως και αν την παρουσιάσετε, αυτή πάει µαζί µε την αδικία, τα
βάσανα, τα αδιέξοδα, τη φτώχεια και την εξαθλίωση του λαού
µας. Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ο αδιάψευστος ονοµατοδό-
της. Και αυτό είναι βαρβαρότητα, σαπίλα. Αυτό υπηρετείτε. 

Και τι προβλέπετε; Πλεόνασµα αυξηµένο κατά 63% από πέρυσι.
Μιλάµε για  λεηλασία. Όµως, θα διατηρήσετε τις υπέρογκες δα-
πάνες για το ΝΑΤΟ και  άλλες, όπως αυτές που συµφωνήσατε µε
τις ΗΠΑ για τα F-16. 

Η βρώµικη αποστολή σας, όµως, συνεχίζεται. Με την τροπο-
λογία για την απεργία προσφέρετε τα εργαλεία στο κεφάλαιο για
µονιµοποίηση όλων των ανατροπών, µε σιγή νεκροταφείου να
επιβάλλεται ο εργασιακός µεσαίωνας, να διασφαλίζεται η απρό-
σκοπτη ανάκαµψη των κερδών. 

Χρησιµοποιείτε µε την ίδια ικανότητα και το µαστίγιο, µε κατα-
στολή, συλλήψεις απεργών, καταδίκες αγωνιστών. Θέλετε να
αφοπλίσετε την εργατική τάξη και το κίνηµά της, να εµποδίσετε
τη διεκδίκηση καλύτερων όρων αµοιβής και εργασίας, να δια-
σφαλίσετε τη συνέχιση της όλο και µεγαλύτερης εκµετάλλευσης

για αυξηµένα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων.
Επικαλείστε τη δηµοκρατία, εσείς µε το 22% του εκλογικού

σώµατος, να µπορείτε να ψηφίζετε µνηµόνια και µέτρα για την
πλειοψηφία του λαού. Για τα σωµατεία, όµως, θέλετε να επιβάλ-
λετε το πενήντα συν ένα τοις εκατό των ταµειακά τακτοποιηµέ-
νων µελών για απόφαση για απεργία. 

Από την άλλη, διατηρείτε ως δηµοκρατικό το εργαλείο των ερ-
γοδοτών, τις ενώσεις προσώπων που δηµιουργούνται µε το 15%
των εργαζοµένων, τις ενώσεις που διευκολύνουν τους εργοδό-
τες να µειώνουν µισθούς, να µετατρέπουν την πλήρη και στα-
θερή εργασία σε µερικής απασχόλησης, σε εκ περιτροπής
εργασία και να δηµιουργούν τον εργασιακό µεσαίωνα. Αυτήν την
περίοδο περίσσεψαν οι ενώσεις προσώπων και ο µεσαίωνας που
έχει δηµιουργηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αλήθεια, ποιος εργοδότης αδρανεί, µένει άπραγος στην

ύπαρξη, λειτουργία και δράση του σωµατείου; Ποιος δεν επιχει-
ρεί µε τροµοκρατία, εκβιασµούς και εξαγορές τη χειραγώγηση
των µελών του, την παρεµπόδιση της όποιας αγωνιστικής διεκ-
δίκησης; 

Βαδίζετε, κύριοι, στον ίδιο δρόµο του Λάσκαρη και του ν.330/76,
του νόµου Αρσένη και του περίφηµου άρθρου 4. Θα µείνετε και
εσείς στην ιστορία µε µαύρα γράµµατα. Η εργατική τάξη, πιο γρή-
γορα από όσο νοµίζετε, θα σας το αποπληρώσει. 

Η οργάνωση των εργαζοµένων είναι δική τους υπόθεση. Τα
συνδικάτα εκλέγουν τις διοικήσεις τους µε βάση τα καταστατικά
τους. Εξουσιοδοτούνται να λειτουργούν, να αποφασίζουν οι ίδιες
ή να καλούν σε συνελεύσεις και να απολογούνται στα µέλη τους.
Καµµιά δουλειά δεν έχει η εργοδοσία και το κράτος στη λειτουρ-
γία τους. Κάθε άλλη παρέµβαση στόχο έχει τη χειραγώγηση. 

Είστε όλοι σας βαθιά γελασµένοι αν νοµίζετε ότι µπορείτε να
σταµατήσετε την ταξική πάλη, την ανάπτυξη των αγώνων. Το τα-
ξικό κίνηµα προετοιµάζεται για την απεργία την Πέµπτη 14 Δε-
κέµβρη. Θα σας δοθεί η απάντηση µαζί βέβαια µε τα αιτήµατα
που προβάλλουν.

Το ΚΚΕ καταψηφίζει τον προϋπολογισµό. Καλεί την εργατική
τάξη να οργανωθεί, να αγωνιστεί για τις ανάγκες της σε γραµµή
ανατροπής της βαρβαρότητας του σάπιου συστήµατος, να κά-
νουν δικοί τους υπόθεση την εργατική εξουσία, την άλλη µορφή
οργάνωσης της οικονοµίας, τον κεντρικό σχεδιασµό των παρα-
γωγικών δυνατοτήτων της χώρας για την ικανοποίηση των αναγ-
κών του λαού µας που θα διασφαλίζεται µε τον εργατικό έλεγχο
και την αντίστοιχη οργάνωση του κοινωνικού συστήµατος µε
βάση την παραγωγική µονάδα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Κόκκαλης για επτά λεπτά. Μετά ξεκινάµε τη δεύτερη
πεντάδα των συναδέλφων.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χωρεί καµµία
αµφιβολία ότι ο προϋπολογισµός του 2018 είναι ένας κρίσιµος
προϋπολογισµός, γιατί είναι αυτός ο οποίος θα µας οδηγήσει
στην έξοδο από το τρίτο µνηµόνιο, αλλά και συνολικά από τα
µνηµόνια στα οποία βρισκόµαστε από το 2010. Η επόµενη ηµέρα
πρέπει να είναι οµαλή, ώστε να µην επηρεαστεί αρνητικά η ελ-
ληνική οικονοµία και κατά συνέπεια η ελληνική κοινωνία.

Τρία πρέπει να είναι τα απαραίτητα στοιχεία ενός προϋπολο-
γισµού που εξασφαλίζει αυτήν την οµαλότητα. Πρώτον, ο προ-
ϋπολογισµός πρέπει να εκτιµά ανάπτυξη για το επόµενο έτος.
Δεύτερον, ο προϋπολογισµός πρέπει να εξασφαλίζει δηµοσιονο-
µική ισορροπία. Τρίτον, ο προϋπολογισµός πρέπει να εξασφαλί-
ζει την κοινωνική δικαιοσύνη. Το σχέδιο του προϋπολογισµού,
όπως κατατέθηκε, προσπαθεί και ικανοποιεί και τις τρεις προ-
ϋποθέσεις. 

Κατ’ αρχάς προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης 2,5% για το 2018,
πρωτογενές πλεόνασµα 3,8% στο ΑΕΠ και µέτρα για την κοινω-
νική δικαιοσύνη, όπως είναι η πλήρης ανάπτυξη του κοινωνικού
εισοδήµατος αλληλεγγύης, αλλά και παρεµβάσεις κοινωνικής
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πολιτικής στον κρίσιµο τοµέα αντιµετώπισης της παιδικής φτώ-
χειας.

Ειδικά για το έτος 2018, µε τις εξοικονοµήσεις ,που προκύ-
πτουν από την, πραγµατικά, επιτυχηµένη επισκόπηση των πρω-
τογενών λειτουργικών δαπανών -τουλάχιστον πιλοτικά, όπως έχει
γίνει µέχρι στιγµής- προβλέπεται µια σειρά πρόσθετων δράσεων
κοινωνικής προστασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πρωτογενή τοµέα το 2015
παραλάβαµε ένα περιβάλλον στο οποίο ο άνθρωπος ο οποίος
εργάζεται στη γη -είτε ο αγρότης είτε ο κτηνοτρόφος- ήταν σε
ένα δυσµενές φορολογικό περιβάλλον. Με νόµο του 2013 φορο-
λογούνταν οι επιδοτήσεις από το πρώτο ευρώ και είχε ψηφιστεί
και η προκαταβολή φόρου. 

Γίνεται µια απέλπιδα προσπάθεια από την Αντιπολίτευση να
σταθούν, υποτίθεται, στο πλευρό των φτωχών λαϊκών στρωµά-
των, των κοινωνικά αδυνάµων και εν προκειµένω, στο πλευρό των
αδύναµων και χρεωµένων αγροτών της χώρας µας. 

Μου έκανε τροµερή εντύπωση η αναφορά, πράγµατι, του κ.
Δένδια σε πλούσιους και φτωχούς. Θα επαναλάβω το ίδιο και νο-
µίζω ότι µια αντιπαραβολή µεταξύ των δύο θα οδηγήσει σε
ασφαλή συµπεράσµατα. 

Τους πλούσιους ή τους φτωχούς αγρότες ευνοεί η πρόταση
του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης «συµψηφίστε τις
εισφορές του ΟΓΑ µόνο µε τις αγροτικές επιδοτήσεις»; Την ώρα
που η Κυβέρνηση προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα δίχτυ προστα-
σίας για τις επιδοτήσεις, η Αντιπολίτευση καλεί την Κυβέρνηση
να κατάσχουµε τις επιδοτήσεις.  

Τους πλούσιους ή τους φτωχούς αγρότες ευνοεί η πρόσφατη
πρόταση για 9% φορολογία µέχρι 10.000 στα αγροτικά εισοδή-
µατα, όταν σήµερα µε τον ν.4389/2016, άρθρο 44, ο κατ’ επάγ-
γελµα αγρότης έχει αφορολόγητο επιπλέον 2.000 ευρώ, σχεδόν
8.500 ευρώ; 

Τους πλούσιους ή τους φτωχούς αγρότες ευνόησε η πώληση
της Αγροτικής Τράπεζας το 2012, µε αποτέλεσµα χιλιάδες αγρό-
τες να είναι σήµερα µε τη θηλιά των χρεών στην παλιά Αγροτική
Τράπεζα;

Τους πλούσιους ή τους φτωχούς αγρότες ευνοεί το νοµοσχέ-
διο, που πρόσφατα ψηφίστηκε για την προστασία του αγροτικού
εισοδήµατος, συγκρινόµενο µε τον νόµο του 2013, πάλι για το
αγροτικό εισόδηµα; 

Γίνεται µεγάλη κουβέντα για τους πλειστηριασµούς και ακού-
γονται, θα µου επιτρέψετε, φωνές ανεύθυνες, φωνές οι οποίες
δεν έχουν επίγνωση στοιχειώδους λογικής, αλλά και της πραγ-
µατικότητας. Κατ’ αρχάς χρησιµοποιείται η έκφραση «προστασία
της πρώτης κατοικίας». Θα µου επιτρέψετε να πω ότι η ορθή έν-
νοια του όρου και της έκφρασης είναι «προστασία της µοναδικής
κατοικίας» και όχι της «πρώτης κατοικίας». 

Το 2009 τα κόκκινα δάνεια ήταν 20 δισεκατοµµύρια και το 2016
πάνω από 100 δισεκατοµµύρια. Να δούµε τι έφταιξε. Διότι, κά-
ποια στιγµή, πρέπει να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους και
τουλάχιστον αυτοί οι οποίοι έσφαλαν µε παραλείψεις ή πράξεις
να µη µας κουνάνε το δάχτυλο και να λένε «εµείς προστατεύουµε
την πρώτη κατοικία». 

Από το 2010 έως και το 2014 εξεδίδοντο υπουργικές αποφά-
σεις οι οποίες ανέβαλαν τους πλειστηριασµούς, χωρίς τα στοι-
χειώδη κριτήρια εντοπισµού του πραγµατικά αδύναµου, µε ένα
καθολικό κριτήριο τις 300.000 ευρώ. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα
κάποιος ο οποίος είχε τη δυνατότητα να πληρώσει, µε την έκ-
δοση αυτής της απόφασης δεν πλήρωνε, µε συνέπεια να δηµι-
ουργηθεί η δεύτερη γενιά των υπερχρεωµένων στη χώρα µας. 

Συνεπώς η αναβλητικότητα στη λήψη αποφάσεων και η αδυ-
ναµία εντοπισµού των πραγµατικά αδυνάµων, οι οποίοι και πρέ-
πει να προστατεύσουν τη µοναδική τους κατοικία, οδήγησε
σήµερα, το 2017, στην εξέλιξη αυτού του προβλήµατος, το οποίο
καλείται αυτή η Κυβέρνηση να λύσει και θα το λύσει. 

Ακούσαµε πριν τον κ. Κωνσταντινόπουλο, από το κόµµα τώρα
Κίνηµα Αλλαγής, ΠΑΣΟΚ-Δηµοκρατική Συµπαράταξη, να λησµο-
νεί την παλιά εποχή και να καλεί τους Έλληνες πολίτες να επι-
στρέψουν στην ανοµία, στη διαφθορά και στη φαυλότητα. 

Οι Έλληνες πολίτες ξέρουν και έχουν επίγνωση ποιοι έφεραν
τη χώρα σ’ αυτήν την κατάσταση. Εµείς θα απολογηθούµε στην

ώρα µας και στις εκλογές. Όµως, επ’ ουδενί δεν υπάρχει θέµα
κανείς Έλληνας πολίτης να εµπιστευθεί τέτοιου είδους κόµµατα.

Εν όψει όλων αυτών, κύριε Πρόεδρε, σας καλώ να υπερψηφί-
σουµε τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λαζαρίδης δεν

είναι εδώ. Δεν τον διαγράφω και στη  θέση του καλώ τον εορτά-
ζοντα κ. Λυκούδη.

Κύριε Λυκούδη σας κάνω χάρη και σας βάζω στη θέση του κ.
Λαζαρίδη, που λείπει, ώστε να πάτε νωρίτερα στο γραφείο να
δεχθείτε τις ευχές.

Αν ακούει κάποιος από τη γραµµατεία των ΑΝΕΛ, παρακαλώ
να ειδοποιηθεί ο κ. Λαζαρίδης να έρθει στην Αίθουσα, γιατί δεν
µπορώ να κρατώ συνεχώς τη θέση.

Ορίστε, κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για τις ευχές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από έναν χρόνο στη συζή-

τηση για τον κρατικό προϋπολογισµό του 2017 στην Αίθουσα
αυτή είχα ξεκινήσει την οµιλία µου παραπέµποντας σε ρήση διά-
σηµου Αµερικανού οικονοµολόγου, σύµφωνα µε την οποία η
αστρολογία είναι πιο αξιόπιστη από τις οικονοµικές προβλέψεις.

Οι αστρολόγοι του Υπουργείου Οικονοµικών µε δικαίωσαν πλή-
ρως, γιατί αντί της πρόβλεψης για µεγέθυνση 2,7%, βρισκόµαστε
ενώπιον εκτιµήσεων για µεγέθυνση 1,4%, το πολύ 1,6%. Μια από-
κλιση µεταξύ 40%-50% αποτελεί, κατά τη γνώµη µου, τεράστια
αποτυχία µε πολλές ορατές και δυσµενείς απώλειες.

Θα παρακάµψω, εποµένως, τις προβλέψεις του προϋπολογι-
σµού του 2018 ως προς αυτό το σηµείο. Όµως, θα επαναφέρω
το αιωρούµενο, µεγάλο  και, κατά τη γνώµη µου, αναπάντητο
ερώτηµα: Γιατί έπρεπε, άραγε, η χώρα και οι πολίτες να υπο-
στούν το εξοντωτικό κόστος άνω των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ
της αντιµνηµονιακής πολιτικής των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ επί τόσα έτη,
για να φτάσουµε σήµερα σε χειρότερο σηµείο ή στη φιλοδοξία
να φτάσουµε στο ίδιο σηµείο από εκείνο που βρισκόµασταν στα
τέλη του 2014;

Η αριστεροδεξιά Κυβέρνηση έχει στοιχίσει πολύ ακριβά στον
ελληνικό λαό, ανεπανόρθωτα ακριβά, ένα ολόκληρο ΑΕΠ µε απώ-
λειες στο διηνεκές. Οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης οφείλουν
µια ειλικρινή απάντηση στο ερώτηµα αυτό. Καµµιά σιωπή, ακόµα
και αν είναι αιδήµων, δεν πρόκειται να τους προστατεύσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα υπογραµµίσω κατ’ ανάγκη
επιλεκτικά ορισµένα σηµεία του προϋπολογισµού που, κατά την
άποψή µου, έχουν καίρια σηµασία.

Πρώτον, ο προϋπολογισµός του 2018 θα έχει υφεσιακές επι-
πτώσεις -είναι σαφές-, διότι επιδιώκει ακόµα µεγαλύτερα πρω-
τογενή πλεονάσµατα από τα απαιτούµενα και αφαιµάζει µε
διάφορους τρόπους µια οικονοµία που ασθµαίνει.

Δεύτερον, είναι προϋπολογισµός υπερβολικής λιτότητας. Μει-
ώνονται οι κοινωνικές δαπάνες και τα κοινωνικά επιδόµατα, επι-
βάλλονται νέοι φόροι. Οι ευπαθείς οµάδες και οι µικροσυντα-
ξιούχοι θα υποστούν τις µεγαλύτερες συνέπειες. Νοµίζω ότι αυτό,
επίσης, είναι σαφές. Και έπεται η συνέχεια από το 2019.

Η εξοντωτική φορολόγηση των πολιτών και ιδιαίτερα των µικρο-
µεσαίων και µεσαίων τάξεων δεν αποτελεί µόνο µια αποκρουστική
µορφή έννοµης ληστείας, αλλά και καθαρή πολιτική φτώχειας,
εξαθλίωσης. Το 13,4% του συνόλου των φορολογουµένων κατα-
βάλλει το 63% των φόρων. Η Κυβέρνηση, αφού έσκαψε φορολο-
γικό τάφο στους πολίτες, επαίρεται για το δήθεν κοινωνικό
µέρισµα, που δεν προκύπτει, βεβαίως, από κάποια ανάπτυξη, αλλά
από την  υπερφορολόγηση και τη µείωση των δηµοσίων δαπανών.
Φτωχοποίηση και εξαθλίωση είναι η συνταγή των πλεονασµάτων.

Μου θυµίζετε κάτι που είχε πει ένας Αµερικανός πρόεδρος:
«Όταν βάζεις φόρους και όταν κουρεύεις πρόβατα, καλά είναι
να σταµατάς πριν γδάρεις το πετσί».

Τρίτον, ο προϋπολογισµός δηµιουργεί νέες ψευδαισθήσεις,
συνεπικουρώντας το νέο κίβδηλο και παραπλανητικό αφήγηµα
περί εξόδου, και µάλιστα καθαρής από τα µνηµόνια, τα δικά σας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, µνηµόνια. Δη-
µιουργείτε για ψηφοθηρικούς λόγους ένα κλίµα τεχνητής αισιο-
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δοξίας για τη µετάβαση -υποτίθεται- σε µια δήθεν νέα κατάσταση
άνευ δεσµεύσεων και επιτροπείας.

Αυτό το νέο αφήγηµα της εγχώριας Αριστεράς, της δικής σας
Αριστεράς, είναι διάτρητο πέρα για πέρα. Υπάρχει απίστευτος
κυνισµός, γιατί είναι γνωστό ότι η φτώχεια καλπάζει και η εργα-
σιακή ζούγκλα οργιάζει. Η ακραία φτώχεια πλήττει σήµερα ενά-
µιση εκατοµµύριο συµπολίτες µας, µε θύµατα κυρίως τους νέους
και τους ανέργους. 

Αυτοί που κάποτε σκωπτικά µιλούσαν για µισθούς Βουλγα-
ρίας, σήµερα τους έχουν επιβάλει οι ίδιοι. Ένας στους τρεις ερ-
γαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα µε καθεστώς µερικής
απασχόλησης αµείβεται µε 407 ευρώ τον µήνα µεικτά. 

Το 50% των νέων προσλήψεων είναι µερικής απασχόλησης.
Στο σύνολό τους οι εργαζόµενοι είναι πλέον φτωχοί, εφόσον το
52% περίπου στον ιδιωτικό τοµέα αµείβεται κατά µέσο όρο µε
800 ευρώ τον µήνα, ενώ ενάµιση εκατοµµύριο εργαζόµενοι πα-
ραµένουν απλήρωτοι για πολλούς µήνες. 

Όταν, λοιπόν, η Κυβέρνηση είναι βουτηγµένη στις ανακρίβειες
και στα αδιέξοδα, προφανώς -ως συνήθως- καταφεύγει στο πα-
ρελθόν. Όταν δεν µπορεί να υποστηρίξει την πολιτική της, το κα-
ταφύγιο είναι γνωστό: «Και οι άλλοι τα ίδια έκαναν» ή «και ήταν
καλύτερα πριν;», χωρίς ντροπή, όµως, γιατί πήρατε την εξουσία
ακριβώς γιατί ψευδώς υποσχεθήκατε ότι θα πράξετε τα αντίθετα
από τους προηγούµενους. Και πάλι παραπλάνηση, αντί για ένα
σχέδιο ειλικρινές για το µέλλον της χώρας και την ευηµερία των
πολιτών της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η Κυβέρνηση υπόσχεται
τα µεγάλα, αλλά είναι ανίκανη να κάνει τα µικρά, είτε πρόκειται
για πυρκαγιές, είτε πρόκειται για θαλάσσια ρύπανση, είτε πρό-
κειται για πληµµύρες, είτε πρόκειται για τα ηλεκτρονικά εισιτήρια
-ακόµη και εκεί αποτύχαµε- και βυθίζει τη χώρα στο τέλµα και
την παρακµή, αντί να την προετοιµάσει για τις πολλαπλές και σο-
βαρές προκλήσεις, όταν χειρίζεται µε προχειρότητα θέµατα κρί-
σιµης εθνικής σηµασίας, τότε είναι απολύτως φανερό ότι, όσο
πιο γρήγορα κλείσει αυτός ο κύκλος, τόσο το καλύτερο θα είναι
για τη χώρα και τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολιτικό είναι το πρόβληµα της
χώρας. Γι’ αυτό και η επόµενη ηµέρα πρέπει να βρει τις δυνάµεις
της ευρύτερης δηµοκρατικής παράταξης πανέτοιµες οργανω-
τικά, ιδεολογικά, πολιτικά και προγραµµατικά, ούτως ώστε µε την
εµπιστοσύνη των πολιτών να αποτελέσουν την εγγύηση ότι η
χώρα αυτή θα αλλάξει πορεία µε δέσµη προοδευτικών αλλαγών
για την πραγµατική και αειφόρα ανάπτυξη, για την καταπολέ-
µηση των κοινωνικών ανισοτήτων, τη δίκαιη διανοµή πλούτου και
όχι µιζέριας. 

Η χώρα έχει άµεση ανάγκη από ένα νέο, ισχυρό ρεύµα εκσυγ-
χρονισµού και προοδευτικών µεταρρυθµίσεων, αντιµέτωπο µε
τον αριστεροδεξιό εθνολαϊκισµό και τις συντηρητικές επιλογές,
για να ατενίσει µε εµπιστοσύνη το µέλλον της, αντιµετωπίζοντας
τα προβλήµατά της µε όπλα τη συλλογική αυτογνωσία και την
αλήθεια και όχι το ψέµα και την απάτη, τη συναίνεση και όχι τον
διχασµό, τον σοβαρό και όχι τον χυδαίο και λαϊκίστικο πολιτικό
λόγο. 

Ήδη έχουν χαθεί τεράστιος πλούτος και εισόδηµα. Το κατά
κεφαλήν ΑΕΠ είναι στο επίπεδο του 2003. Χάθηκε πολύτιµος
χρόνος. Οι δηµοκρατικοί πολίτες της Κεντροαριστεράς επωµί-
ζονται την ευθύνη για να δώσουν στους πολίτες προοδευτικό ρε-
αλιστικό όραµα και ελπίδα µε ισχυρή φωνή και ισότιµη ενεργή
παρουσία µέσα στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ενηµερωθήκαµε ότι
ο κ. Λαζαρίδης είναι σε ένα ραντεβού µε κάποιον Υπουργό.
Όµως, επειδή είναι ο µόνος συνάδελφος από τους ΑΝΕΛ που
έχει εγγραφεί για να µιλήσει, δεν θα τον διαγράψω µε την ανοχή
σας. Κάποια στιγµή που θα έρθει, θα εκφωνηθεί. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Καβαδέλλας από την Ένωση Κεν-
τρώων. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σηµερινή συζήτηση για την

κύρωση του προϋπολογισµού του 2018 θα ήθελα να επικεν-
τρωθώ σε ορισµένα σηµεία, που εκτιµώ ότι κάνουν προφανές και
εξηγούν πολύ παραστατικά το γιατί ο προϋπολογισµός που συ-
ζητούµε είναι ένας προϋπολογισµός αντι-αναπτυξιακός. 

Ωστόσο, εκτός από τα έντονα υφεσιακά χαρακτηριστικά που
έχει, δεν είναι και ρεαλιστικός. Γι’ αυτό και έχει πολύ λίγες πιθα-
νότητες να υλοποιηθεί, µε βάση τις έως τώρα προβλέψεις και
τους στόχους σας, που σας έχουν διαψεύσει. 

Θα ξεκινήσω µε κάποια ενδεικτικά νούµερα, για να αποδείξω
ότι µε αυτή την Κυβέρνηση ούτε οι πολίτες ευηµερούν, αλλά
ούτε καν οι οικονοµικοί δείκτες, ούτε καν αυτοί οι αριθµοί. 

Είναι ένας προϋπολογισµός, που µε τίποτα δεν παρέχει τα
εχέγγυα ότι θα πετύχει τους στόχους που θέτει, µε πρώτο στόχο
αυτόν της ανάπτυξης στο 2,5%. , Όµως ούτε και ο στόχος της
αύξησης των ιδιωτικών επενδύσεων θα πιάσει το 11,4% που θέτει
η Κυβέρνηση. Και ο στόχος αυτός δεν είναι εφικτός µε δεδοµέ-
νες τις διάφορες στρεβλώσεις, τη γραφειοκρατία, τα «πόθεν
έσχες», το γεγονός ότι κανένας δεν µπορεί να βγάλει τα χρήµατά
του από το σεντούκι και να τα πάει κάπου να τα επενδύσει. Χρει-
αζόµαστε τις επενδύσεις και ρωτάµε και πού τα βρήκες;. Κοιτά-
ζουµε τον γάιδαρο στα δόντια. Αυτά όλα αποτελούν πρόσκοµµα
στην ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και στη δηµιουργία ενός
περιβάλλοντος φιλικού για επενδύσεις. 

Είναι µια Κυβέρνηση, που έπεσε έξω στο σύνολο των προβλέ-
ψεων για τη χρονιά που διανύουµε. Πλέον συζητάµε για ανά-
πτυξη 1,3%. Είχατε βάλει στόχο το 2,6%. Εγώ προσωπικά ούτε
αυτό το 1,3% το πιστεύω. 

Όσο για τις ιδιωτικές επενδύσεις, όπως µας επιβεβαίωσε το
Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, ανήλθαν στο 5,1% έναντι
του προβλεπόµενου 9,1%, δηλαδή στο 44% των προβλέψεων και
του αρχικού στόχου. Όταν ξεφεύγουµε κατά 44%, νοµίζω ότι δεν
χρειάζεται να πω πολλά για το τι πρόκειται να γίνει. 

Προκειµένου να γίνει κατανοητό το µέγεθος της υπερφορολό-
γησης, σηµειώνεται ότι το 2017 µε ΑΕΠ µικρότερο από 180 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ οι φορολογούµενοι πληρώνουν 2,5
δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερους φόρους από το 2007, που
το ΑΕΠ ήταν 223,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Την ίδια στιγµή το ει-
σόδηµα των φορολογούµενων το 2016, σύµφωνα µε επίσηµα
στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών, µειώθηκε κατά 1,8 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Εδώ ζούµε ακόµα µια αυταπάτη του ΣΥΡΙΖΑ. Η Κυβέρνηση,
που υποκρίνεται ότι είναι αριστερή, συµπεριφέρεται ακροαρι-
στερά και όχι δεξιά που λένε κάποιοι, διότι η Αριστερά πάντα είχε
πρόβληµα µε την ιδιοκτησία. Η Αριστερά θα µας πάρει τα σπίτια,
αυτό που φοβόµασταν ότι θα γινόταν κάποια στιγµή, για να λέµε
την αλήθεια. Η Αριστερά υπερφορολογεί είτε µε έµµεσους είτε
µε άµεσους φόρους. 

Ίσως έτσι αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση την αναδιανοµή του
εισοδήµατος, όπως έκαναν στις ανατολικές χώρες οι οποίες
φτωχοποιήθηκαν τελείως. Ακόµα έχουµε κοµµουνιστικές από-
ψεις, ενώ ο κόσµος βαδίζει σε µια κοινωνία όπου υπάρχει ο αν-
ταγωνισµός και η ενηµέρωση. 

Πήρε, λοιπόν, αναλογικά περισσότερα µέσω της έµµεσης φο-
ρολογίας από τα φτωχά στρώµατα, στα οποία αργότερα είχε η
Κυβέρνηση τη µεγαλοθυµία να πετάξει ένα ξεροκόµµατο, αυτό
του κοινωνικού µερίσµατος, να τους πει πόσο πολύ ενδιαφέρεται
για τους φτωχούς. 

Και δεν δηµιούργησε θέσεις εργασίας µέσω ιδιωτικών, βε-
βαίως, επενδύσεων. Διότι ένας δηµόσιος υπάλληλος, όταν διο-
ρίζεται, κάνει διπλό κακό, πρώτον, εισπράττει από το κράτος και
δεν δίνει στο κράτος. Άρα, χάνουµε δυο µισθούς. 

Ο χρόνος µου κυλάει γρήγορα. Θα µπορούσα να πω πολλά
πράγµατα, που έχω σηµειώσει. Όµως, θέλω να µείνω στο θέµα
των κόκκινων δανείων. «Κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», αυτή
ήταν η διαβεβαίωση, αυτό ήταν το σύνθηµά σας. Δεν µπορώ να
καταλάβω τώρα µε ποια δικαιολογία θα αντιµετωπίσετε τον
κόσµο που σας ψήφισε, που σας πίστεψε. Διότι, αν πάρετε τα
σπίτια από τον Έλληνα πολίτη, πού θα µένει; Στον δρόµο, στα
πεζοδρόµια; Αν δεν έχει να πληρώσει το δάνειό του, προφανώς,
δεν έχει να πληρώσει και ένα ενοίκιο για να πάει να µείνει κάπου. 

Ετοιµάστε, λοιπόν, τα γήπεδα, να τους βάλετε µέσα ράντζα,
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για να κοιµάται ο κόσµος και να βγάλετε και από τις φυλακές και
όλους τους «καλούς» κυρίους µε τα συστήµατά σας και να βά-
λετε εκεί τον κόσµο που δεν θα έχει πού να κοιµηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τη συ-
νάδελφο από την Οµάδα των Ανεξαρτήτων Βουλευτών, την κ. Αι-
κατερίνη Μάρκου.

Κυρία Μάρκου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογι-

σµός της Κυβέρνησης αυτής -πιθανόν και ο τελευταίος- έχει
τόση σηµασία όση έχει και κάθε δήλωση της Κυβέρνησης. Όχι,
δεν είναι αυτό που λέµε, ότι όταν λες τόσα ψέµατα στο τέλος και
την αλήθεια να πεις κανείς δεν σε πιστεύει. Όχι, είναι κάτι ακόµα
χειρότερο, ακόµη πιο εξωφρενικό. Η Κυβέρνηση ηδονίζεται µε
το ψέµα, ζει µαζί του, τρέφεται µε αυτό. 

Πριν από λίγες ηµέρες ο κ. Τσίπρας µάς είχε πει ότι η ανά-
πτυξη θα υπερβεί το 2% για το 2017. Τι τον νοιάζει; Η ιδέα είναι
ότι συµβαίνουν τόσα πολλά στη χώρα, τα ψέµατα είναι τόσα
πολλά που ούτε θα θυµάται κανείς στο τέλος τίποτα. Ούτε θα
µπορεί να ξεχωρίσει την αλήθεια. Άλλωστε ο κόσµος έχει τα προ-
βλήµατά του, δεν ασχολείται και ιδιαίτερα µε τις λεπτοµέρειες.
Φαντάζοµαι αυτό πιστεύει η Κυβέρνηση. 

Λοιπόν, σας έχω νέα: Ο κόσµος µπορεί να µην θυµάται λεπτο-
µέρειες, αλλά καταγράφει τα αρνητικά γεγονότα. Καταγράφει
την εικόνα της παρακµής της χώρας και της Κυβέρνησης αυτής,
όπως κατέγραψε και την εικόνα διάλυσης και κυρίως του ανυπό-
φορου επαρχιωτισµού, που έδειξε η Κυβέρνηση κατά την αναίτια
επίσκεψη του Τούρκου προέδρου. 

Ας έλθω, όµως, στον δεξιό, δεξιότατο αυτόν προϋπολογισµό.
Αφού η Κυβέρνηση το παίζει σούπερ µάρκετ, και µε τον αστυφύ-
λακα και µε τον χωροφύλακα, και µε τον φτωχό και καταφρονε-
µένο, αλλά και µε τους κύκλους των συµφερόντων µε τους
οποίους εφάπτεται, λέω να µην παίξω στο γήπεδο αυτό και να
πω ευθαρσώς: Ο προϋπολογισµός αυτός είναι σκληρά ταξικός,
δεξιός, δεξιότατος.

Ακούστε, λοιπόν, σύντροφοι, «πρώτη φορά αριστερά», ακού-
στε αραχτοί αριστεροί τού «Φίλιον», τρόφιµοι των φόρων των
σκληρά εργαζόµενων Ελλήνων και Ελληνίδων, οι άµεσοι και οι
έµµεσοι φόροι ως απόλυτα ποσά εκτοξεύονται περαιτέρω, ενώ
η µεταξύ τους απόσταση έχει διευρυνθεί στη διακυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. 

Το φορολογικό σύστηµα γίνεται λιγότερο προοδευτικό και πε-
ρισσότερο άδικο. Όσα τσαλακωµένα σακάκια και να φορέσει ο
κ. Τσακαλώτος, η πολιτική του αξιοπρέπεια έχει τσαλακωθεί. Τα
υπερπλεονάσµατα για όσους γνωρίζουν στοιχειώδη οικονοµικά
είναι προκλητική πολιτική που εντείνει τον περιορισµό των εισο-
δηµάτων, περιορίζει την ανάπτυξη, εξυπηρετεί τη δεξιά λιτότητα.
Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει γι’ αυτό. Πριν από λίγο καιρό καταριό-
ταν τη λιτότητα και τα πλεονάσµατα. 

Πραγµατικά, η κυνική αυτή κωλοτούµπα είναι αρρωστηµένη
όχι µόνο γιατί γίνεται µε πρόθεση, αλλά και γιατί περιέχει το στοι-
χείο της ηδονής µε το ψέµα. Βελτιώνονται –λέµε τώρα!- σε σχέση
µε το προσχέδιο οι επιδόσεις των οργανισµών κοινωνικής ασφά-
λισης, κυρίως λόγω των αυξηµένων εσόδων από εισφορές για
σύνταξη, αλλά και της κατάργησης σειράς δαπανών στον χώρο
της υγείας και της κοινωνικής πολιτικής. Δηλαδή λιγότερες κοι-
νωνικές δαπάνες, περισσότερες εισφορές. Μπράβο! Αυτό είναι
αριστερή πολιτική! Να ψηφίσετε και µε τα δύο χέρια, σύντροφοι!
Πολλά συγχαρητήρια! 

Ο προϋπολογισµός προβλέπει πραγµατική ανάπτυξη για την
οικονοµία 2,5%. Αυτό µου θυµίζει τον πλανόδιο πωλητή έξω από
το γήπεδο που φωνάζει: «Όνειρο ζω. Μην µε ξυπνάτε!». Από πού
θα προέλθει η ανάπτυξη, ρε παιδιά; Από το υπερπλεόνασµα και
την υπερφορολόγηση ή από τις επενδύσεις που δεν γίνονται ή
από τις εξαγωγές, που πάντα υπολείπονται των εισαγωγών; 

Δεν έχει, όµως, και νόηµα να ρωτάµε. Η Κυβέρνηση ούτε να
απαντήσει µπορεί ούτε ενδιαφέρεται να αναπτύξει ένα στοιχει-
ώδες επιχείρηµα. Κοινοβουλευτική παιδεία δεν διαθέτει. «Αυτό
είναι και άµα σας αρέσει»! Η µισθοδοσία στην κεντρική κυβέρ-
νηση και τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα εκτοξεύεται άνω του 1 δι-
σεκατοµµυρίου παραπάνω από πέρσι. Αυτό είναι το αδιάσειστο

ηθικό επιχείρηµα της Αριστεράς και του κ. Καµµένου, ο οποίος
µάλιστα εσχάτως δηλώνει και κεντρώος! Αυτό είναι που λέµε «θα
τρελαθούµε εντελώς»! Αρκεί το πελατολόγιο, µε τους σε οµηρία
οκταµηνίτες και διµηνίτες, να αυξάνεται. Και ποιος ενδιαφέρεται
για το γενικό καλό; Άλλωστε για την Κυβέρνηση αυτή ούτε γενικό
καλό υπάρχει ούτε µειοψηφίες να τις σεβαστούµε ούτε έθνος
ούτε τίποτε.

Ναι, αλλά θα αυξηθεί 1,7% η απασχόληση και θα µειωθεί η
ανεργία. Να τελειώνει η πλάκα. Είναι γνωστό σε όλους ότι οι µι-
σθοί έχουν καταρρεύσει και οι άνθρωποι, ιδίως οι γυναίκες, προ-
τιµούν να κλείνονται σπίτι τους παρά να ψάχνουν µισθό 300 και
400 ευρώ.

Μια που αναφέρθηκα στις γυναίκες, πολλά ακούω για τον κοι-
νωνικό φιλελευθερισµό της Κυβέρνησης, την ανεκτικότητα και
τα δικαιώµατα των συµπολιτών µας σε αδυναµία ή εκείνων µε ιδι-
αιτερότητες, τα δικαιώµατα των γυναικών και άλλα πολλά.

Όµως, εδώ και καιρό παρατηρώ µε έκπληξη, είτε δηµοσίως
είτε ιδιωτικώς, χυδαίες προσωπικές επιθέσεις και σεξιστικά υπο-
νοούµενα να εκτοξεύονται ακόµα και από Υπουργούς αυτής της
Κυβέρνησης σε γυναίκες, είτε είναι η σύζυγος του Προέδρου της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ή του Αντιπροέδρου της Νέας Δη-
µοκρατίας, είτε είναι η καταδικασµένη σύζυγος πρώην Υπουρ-
γού, είτε γυναίκες εργαζόµενες στην Πρεσβεία της Βενεζουέλας.

Αναρωτιέµαι τελικά: Τι είστε; Ποια είναι η αληθινή στάση και
οι επιδιώξεις της ηγεσίας, αλλά και συναδέλφων εδώ του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που κόπτονται κατά τα άλλα για την προοδευτικότητά τους;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση πουλά το παραµύθι
του σοσιαλισµού, ενώ εγκαθιδρύει έναν ασιατικό αυταρχικό κρα-
τικό καπιταλισµό. Είστε εσείς, δηλαδή η Κυβέρνηση, ως µόνιµη
εξουσία και τα µεγάλα κέντρα οικονοµικής εξουσίας µε τα οποία
συνδιαλέγεστε και συναλλάσσεστε και από κάτω οι υπόλοιποι, ο
λαός των ζητιάνων, που εσείς σκόπιµα δηµιουργήσατε.

Ακούστε, λοιπόν: Οι ζητιάνοι αυτοί, που τώρα δηλώνουν απο-
στασιοποιηµένοι, θα σηκωθούν από τον καναπέ µόνο και µόνο
για να σας τιµωρήσουν. Αυτά θα γίνουν. Θα τελειώσει ο εφιάλ-
της, θα γίνετε σύντοµα παρελθόν.

Τι γίνεται, όµως, µετά; Προσωπικά, όχι µόνο δεν έχω κρύψει
ποτέ την άποψή µου αλλά µάλιστα την έχω κάνει πράξη. Να θυ-
µίσω µόνο τη συγκεκριµένη στήριξή µου σε δύσκολους καιρούς
προηγούµενων κυβερνήσεων συνεργασίας, κυβερνήσεων του
αυτονόητου, της λογικής, της ευρωπαϊκής προοπτικής της
χώρας. Η κοινωνική πλειοψηφία, που έρχεται πρέπει και τώρα
και αυτή τη φορά να εκφραστεί εγκαίρως, πολιτικά και προγραµ-
µατικά, µε την ευρύτερη δυνατή διάσταση και µε τον πιο ευρύ-
χωρο δυνατό τρόπο, άµεσα, σύντοµα, γρήγορα, τώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνουµε την πρώτη
πεντάδα µε τον συνάδελφο κ. Απόστολο Καραναστάση.

Μετά θα πάρει τον λόγο -και κλείνει η πρωινή οµάδα των
Υπουργών- ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Φωτάκης. Για να ειδο-
ποιηθούν και να είναι στην Αίθουσα, ακολουθούν ο κ. Ιάσων Φω-
τήλας, ο κ. Ιωάννης Γκιόλας, ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος, η κ.
Σοφία Βούλτεψη και η κ. Παναγιώτα Δριτσέλη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός απο-
τυπώνει τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης για όλες τις δραστηριό-
τητες της δηµόσιας διοίκησης, τον προγραµµατισµό τους, την
πορεία της ελληνικής οικονοµίας και την ανάπτυξη της χώρας.

Υπάρχει, όµως, ένας ακόµη λόγος, που κάνει σηµαντικό ιδιαί-
τερα τον φετινό προϋπολογισµό. Είναι το γεγονός ότι πρόκειται
για τον τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό της χώρας. Πράγ-
µατι, το τέλος του καλοκαιριού του 2018 -και αυτό δεν τολµά
πλέον να το αµφισβητεί ούτε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- θα ση-
µάνει και το τέλος της εννιάχρονης -ήδη τότε- µνηµονιακής πε-
ριπέτειας της χώρας.

Είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δική µας Κυβέρνηση
που θα το πετύχει αυτό. Σε πείσµα της καταστροφολογίας της
Νέας Δηµοκρατίας, όλοι οι οικονοµικοί δείκτες καταγράφουν τη
σταθερή αναπτυξιακή δυναµική της ελληνικής οικονοµίας, δυνα-
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µική που ενισχύεται µήνα µε τον µήνα. 
Επιπρόσθετα, µε τη σκληρή και στοχευµένη δουλειά της Κυ-

βέρνησης στον τοµέα της χρηµατοδότησης, φτάσαµε στην από-
φαση του Eurogroup της 15ης Ιουνίου, όπου γίνεται ρητή
αναφορά στην εξαιρετική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων
από την Ελλάδα, που έφερε στην ελληνική οικονοµία περισσό-
τερα από 11 δισεκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία δύο χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι η στενή συνεργασία, που ανα-
πτύξαµε µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων έφερε επι-
πλέον 2 δισεκατοµµύρια ευρώ στην ελληνική οικονοµία µόνο για
το 2017. Στα επόµενα τρία χρόνια οι συµφωνίες, που έχουµε
δροµολογήσει µε την τράπεζα θα δηµιουργήσουν, θα µοχλεύ-
σουν επενδύσεις άνω των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ, σύµφωνα
µε τις εκτιµήσεις και τις επίσηµες ανακοινώσεις της ίδιας της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων.

Βέβαια, πρέπει να σηµειωθεί εµφαντικά ότι η Ελλάδα είναι από
τις πρώτες χώρες, που αξιοποίησε το πακέτο Γιούνκερ, έχοντας
µέχρι στιγµής συµβασιοποιήσει έργα ύψους 3,7 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ που αφορούν σε σηµαντικές υποδοµές, αλλά και έχει
προχωρήσει στη χρηµατοδότηση επιχειρήσεων κυρίως µικροµε-
σαίων.

Θα πω ένα παράδειγµα για το πακέτο Γιούνκερ. Χρηµατοδο-
τείται µε 110 εκατοµµύρια η ΔΕΔΑ, η Εταιρεία Διαχείρισης Φυσι-
κού Αερίου Λοιπής Ελλάδος, για σύνδεση µε φυσικό αέριο των
τριών περιφερειών Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, Κεντρι-
κής Μακεδονίας εκτός Θεσσαλονίκης και Στερεάς Ελλάδας,
αλλά ακόµα και την Πάτρα, µε τη συµµετοχή φυσικά των περι-
φερειακών επιχειρησιακών προγραµµάτων των περιοχών αυτών.

Η Κυβέρνηση από την αρχή έδωσε µεγάλη έµφαση, στήριξη
και ενίσχυση στην έρευνα και την καινοτοµία, ώστε η οικονοµία
της γνώσης, µέσω της υγιούς και καινοτόµου επιχειρηµατικότη-
τας, να αποτελέσει ένα νέο παραγωγικό πρότυπο για τη χώρα.
Έτσι, ο τακτικός προϋπολογισµός για την έρευνα προβλέπεται
να υπερδιπλασιαστεί το 2018 -θα µας τα πει και ο κύριος Ανα-
πληρωτής Υπουργός- σε σχέση µε αυτόν του 2015, φτάνοντας
στα 127 εκατοµµύρια, ενώ σηµαντική προβλέπεται και η αύξηση
των δαπανών των ΠΔΕ, που θα φτάσουν τα 206 εκατοµµύρια το
2018. 

Στο πλαίσιο αυτής της χρηµατοδότησης εντάσσονται η λει-
τουργία του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και Καινοτοµίας για
τη στήριξη νέων επιστηµόνων και την ενίσχυση της έρευνας,
τόσο στα ΑΕΙ, όσο και στα ερευνητικά κέντρα, µε το άνοιγµα χι-
λίων νέων θέσεων µελών ΔΕΠ στα ΑΕΙ και εκατό νέων θέσεων
ερευνητών στα ερευνητικά κέντρα και φυσικά το Πρόγραµµα
«Ερευνώ-Δηµιουργώ-Καινοτοµώ» µε προϋπολογισµό 500 εκα-
τοµµύρια, όπου αυτές τις ηµέρες ανακοινώθηκε και η πρώτη
αξιολόγηση των προτάσεων.

Σ’ ό,τι αφορά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, θα πρέπει να σηµειώσω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε αυτό, στο σχέδιο του προ-
ϋπολογισµού το 2018 κλείνει οριστικά µετά από αδιάκοπες προ-
σπάθειες των τελευταίων είκοσι µηνών ο φαύλος κύκλος της
παντελούς έλλειψης σχεδιασµού των σκοπιµοτήτων, της κακο-
διαχείρισης και των «κούφιων» υποσχέσεων των προηγούµενων
Κυβερνήσεων στα έργα υποδοµών και µεταφορών. 

Η Κυβέρνηση διά του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
ολοκλήρωσε τα πέντε µεγάλα έργα των αυτοκινητοδρόµων µετά
από διαπραγµατεύσεις τόσο µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όσο
και µε τους παραχωρησιούχους. Πρόκειται για διαπραγµατεύ-
σεις πάνω στην κινούµενη άµµο των συµφωνιών των προκατόχων
µας, που οδηγούσαν νοµοτελειακά στην επιστροφή δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ κοινοτικών πόρων. Από τα πέντε έργα που είπα τα
τέσσερα έχουν παραδοθεί. Εκκρεµεί το «ακρωτηριασµένο» έργο
του Ε-65. Γνωρίζουµε όλοι για αυτόν, που σχεδιάστηκε χωρίς
αρχή και τέλος.

Έτσι, είµαστε τώρα σε θέση να ξεκινήσουµε µια νέα γενιά µε-
γάλων έργων, που θα έχουν πραγµατικό αντίκτυπο στην κοινωνία
και στην οικονοµία και τα οποία δεν θα χρυσοπληρώνει ο ελλη-

νικός λαός αξιοποιώντας στον µέγιστο βαθµό τους διαθέσιµους
πόρους. Πρόκειται για έργα που θα αποδώσουν άµεσα έργα για
τον λαό και όχι για τα έργα.

Για το έτος 2018 έχει δροµολογηθεί η κατασκευή αντιπληµµυ-
ρικών έργων σε όλη τη χώρα ύψους 345 εκατοµµυρίων ευρώ, για
να µη θρηνήσουµε ξανά θύµατα από πληµµύρες. Και ξέρουµε
πού είναι οι ευθύνες. 

Από το συγχρηµατοδοτούµενο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων θα καλυφθούν, επίσης, οι δαπάνες που αφορούν έργα,
όπως το µετρό της Θεσσαλονίκης, τα οποία ήταν σταµατηµένα.
Επανεκκινήθηκαν και θα παραδοθούν σε λειτουργία µέχρι το
2020. 

Επίσης, σιδηροδροµικά έργα τα οποία ήταν εγκαταλελειµµένα
χωρίς διαθέσιµη χρηµατοδότηση εντάχθηκαν στο Πρόγραµµα
«Συνδέοντας την Ευρώπη». Μέσα στο 2018 θα παραδοθεί και η
νέα σιδηροδροµική γραµµή υψηλών ταχυτήτων Πειραιάς-Αθήνα-
Θεσσαλονίκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ξεκινούν, επίσης, έργα όπως είναι το νότιο τµήµα του Ε-65, ο
αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Πύργος και άλλα, όπως η γραµµή 4
του µετρό και η επέκταση του τραµ προς το Κερατσίνι και το Πέ-
ραµα, τα οποία δίνουν λύση σε προβλήµατα τοπικών κοινωνιών
και συνεισφέρουν σηµαντικά στην αναπτυξιακή προοπτική της
χώρας.

Θα κλείσω από το σηµείο το οποίο ξεκίνησα. Ο υπό συζήτηση
προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογι-
σµός της χώρας. Είµαι βέβαιος ότι του χρόνου θα έχω την τιµή
να τοποθετηθώ επί προβλέψεων του πρώτου αριστερού προϋπο-
λογισµού της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς για τον χρόνο.

Πριν δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό, τον κ. Φω-
τάκη, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Κύρωση του Μνηµο-
νίου Συνεργασίας σχετικά µε την Εθνική Γαλλόφωνη Πρωτοβου-
λία (2015-2018), στο πλαίσιο του προγράµµατος “Η γαλλική
γλώσσα στις διεθνείς σχέσεις”».

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτάκης για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΩΤΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, θα εστιάσω σε εκείνα τα σηµεία του προϋπολογισµού που
αφορούν την έρευνα και την καινοτοµία. Και αυτό γιατί η γνώση
που προκύπτει από την έρευνα και η καινοτοµία που απορρέει
από αυτή διαµορφώνουν µια νέα οικονοµία, µια οικονοµία που
βασίζεται στην ένσταση γνώσης, τη λεγόµενη «οικονοµία της
γνώσης». 

Είναι η οικονοµία που ανάλογα µε τις ευρύτερες ιδεολογικές
τάσεις, που επικρατούν και τις πολιτικές που εφαρµόζονται, µπο-
ρεί να συµβάλλει σοβαρά στη δίκαιη ανάπτυξη και να αποτελέσει
εφαλτήριο για την κοινωνική χειραφέτηση. 

Είναι η οικονοµία της γνώσης που φιλοδοξούµε να συναποτε-
λέσει ένα νέο παραγωγικό πρότυπο για τη χώρα, ένα πρότυπο
που θα βρίσκεται δίπλα στην κοινωνία και θα προάγει την υγιή
και καινοτόµο επιχειρηµατικότητα, σε αντιδιαστολή µε τις κρατι-
κοδίαιτες και παρασιτικές πρακτικές του παρελθόντος. 

Αυτό αποτυπώνεται έµπρακτα στον προς ψήφιση προϋπολο-
γισµό. Παρά τις συνθήκες της κρίσης που επικρατούν, η δηµόσια
δαπάνη για την έρευνα εξακολουθεί να αυξάνεται, ακολουθών-
τας µια πορεία αντίστροφη από εκείνη της εποχής των παχιών
αγελάδων και της επίπλαστης ευµάρειας πριν την κρίση, τότε
που η έρευνα ήταν ο εύκολος στόχος για περικοπές. 

Ιδού τα δεδοµένα: Ο τακτικός προϋπολογισµός για την έρευνα
από 60 εκατοµµύρια το 2015 αυξήθηκε στα 117 εκατοµµύρια το
2017 και προβλέπεται να υπερδιπλασιαστεί και να φτάσει τα 127
εκατοµµύρια το 2018. Αντίστοιχα, υπήρξε αύξηση των δαπανών
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων από 141 εκατοµµύρια
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το 2015 σε 157 εκατοµµύρια το 2017, µε πρόβλεψη για 206 εκα-
τοµµύρια το 2018. 

Καίρια συνεισφορά σε αυτές τις αυξήσεις είχε η εισροή µέ-
ρους από τους πρόσθετους πόρους των 240 εκατοµµυρίων ευρώ
που, διαχειρίζεται το Ελληνικό Ίδρυµα Έρευνας και Καινοτοµίας,
το ΕΛΙΔΕΚ για τη στήριξη νέων επιστηµόνων και την ενίσχυση
της έρευνας που διεξάγεται στα ελληνικά ΑΕΙ και ερευνητικά κέν-
τρα. Ουδέποτε στο παρελθόν είχε υπάρξει µια τόσο σηµαντική
δηµόσια επένδυση στην έρευνα. 

Γενικότερα οι συνολικές δαπάνες για έρευνα και ανάπτυξη στη
χώρα ακολούθησαν µια ανάλογη τάση. Από 0,84% του ΑΕΠ που
ήταν το 2014 αυξήθηκαν κατ’ ελάχιστον -είναι η χαµηλότερη εκτί-
µηση µέχρι στιγµής- στο 0,99% του ΑΕΠ για το 2016, µια αύξηση
που αντιστοιχεί σε 245 εκατοµµύρια ευρώ, παρά την ιδιαίτερα
δύσκολη οικονοµική συγκυρία. 

Και εδώ θα πρέπει να επισηµανθεί ότι για πρώτη φορά το 2016
στην αύξηση αυτή συνέβαλε σηµαντικά και ο ιδιωτικός τοµέας,
στον οποίο οι δαπάνες αυξήθηκαν κυρίως από ίδιους πόρους των
επιχειρήσεων κατά 29% ή σε απόλυτους αριθµούς κατά 261 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Θα ήθελα εδώ να καταθέσω τα σχετικά στοιχεία από το Εθνικό
Κέντρο Τεκµηρίωσης.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντίνος Φωτάκης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό αποτελεί ένα ακόµη δείγµα της εµπιστοσύνης του επιχει-
ρηµατικού κόσµου για την ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας,
άσχετα αυτό εάν εκφράζεται ανοιχτά. 

Όµως, εδώ εγείρεται ένα απλό, αλλά κρίσιµο ερώτηµα: Ποιος
είναι ο αντίκτυπος αυτών των αριθµών στην κοινωνία, που µάχε-
ται να σταθεί όρθια µέσα σε αντίξοες συνθήκες που έχει δηµι-
ουργήσει η κρίση; Για να απαντηθεί αυτό το ερώτηµα θα πρέπει
να δούµε την απήχηση που έχει η έρευνα ευρύτερα στην κοινω-
νία, βασιζόµενη στους τρεις κεντρικούς πυλώνες της ερευνητι-
κής πολιτικής που έχουµε διαγράψει. 

Ο πρώτος πυλώνας έχει να κάνει µε τη σηµαντικότερη παρα-
καταθήκη, που διαθέτει η χώρα, τους ανθρώπους, το εξαιρετικό
ανθρώπινο δυναµικό, κυρίως τους νέους επιστήµονες και ερευ-
νητές, που αναπόφευκτα βρίσκονται στο επίκεντρο κάθε προ-
σπάθειας για ανάκαµψη. 

Τα στοιχεία για τη µεγάλη µονόπλευρη φυγή στο εξωτερικό, το
brain drain, αλλά και για την υποαπασχόληση ή ετεροαπασχό-
ληση, το brain waste είναι αµείλικτα. Η ανεργία των νέων, η υποτί-
µηση της εργασίας και κυρίως η έλλειψη προοπτικών σταδιοδρο-
µίας είναι οι βασικές αιτίες για το φαινόµενο αυτό. Η αντιµετώπιση
του brain drain αποτελεί άµεση προτεραιότητα για την Κυβέρνηση.
Μια σειρά µέτρων έχουν σχεδιαστεί και ήδη υλοποιούνται τόσο
στο δηµόσιο, όσο και στον ιδιωτικό τοµέα.

Η δηµιουργία νέων ποιοτικών θέσεων εργασίας για ερευνη-
τική, ακαδηµαϊκή σταδιοδροµία σε ελκυστικά περιβάλλοντα, που
λειτουργούν ως πόλοι έλξης για νέους ερευνητές και καταξιω-
µένους επιστήµονες είναι το πρώτο από αυτά. 

Το άνοιγµα χιλίων νέων θέσεων µελών ΔΕΠ στα ΑΕΙ και εκατό
νέων θέσεων ερευνητών στα ερευνητικά κέντρα, µετά από µια
περίοδο επταετούς ξηρασίας, οι πολλαπλές δυνατότητες στήρι-
ξης µεταδιδακτόρων ερευνητών, κυρίως µέσα από τις δράσεις
του ΕΛΙΔΕΚ, µε ελκυστικές συνθήκες εργασίας και προοπτικές
σταδιοδροµίας, είναι χαρακτηριστικά παραδείγµατα.

Ήδη είναι ορατές οι πρώτες αχνές αλλά απτές ενδείξεις για
την αναστροφή του brain drain. Από τις χίλιες εξακόσιες εξήντα
εννέα προτάσεις για ερευνητικά έργα µεταδιδακτόρων ερευνη-
τών, που έχουν υποβληθεί, δηλαδή νέων επιστηµόνων στο ΕΛΙ-
ΔΕΚ, οι εκατόν εξήντα προέρχονται από νέους επιστήµονες που
βρίσκονται στο εξωτερικό και επιθυµούν να επιστρέψουν στην
Ελλάδα για να υλοποιήσουν τα έργα, που προτείνουν. Μάλιστα,
αρκετοί απ’ αυτούς προέρχονται από πολύ καλά πανεπιστήµια
του εξωτερικού. Όµως και στον ιδιωτικό τοµέα έχουν σχεδιαστεί
και υλοποιούνται δράσεις από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας
και Τεχνολογίας, που δηµιουργούν ποιοτικές θέσεις εργασίας,

όπως το Πρόγραµµα «Ερευνώ-Δηµιουργώ-Καινοτοµώ», στο
οποίο θα αναφερθώ σε λίγο, και το νέο Πρόγραµµα Ενίσχυσης
του Στελεχιακού Δυναµικού Τµηµάτων Έρευνας και Ανάπτυξης
Καινοτόµων Επιχειρήσεων. 

Στο ίδιο πλαίσιο εµφανίζονται εξαιρετικές οι προοπτικές για
την προσέλκυση τµηµάτων έρευνας και ανάπτυξης ξένων και δυ-
ναµικά εξελισσόµενων επιχειρήσεων στην Ελλάδα. Σύντοµα πε-
ριµένω να έχουµε κάποια πολύ καλά νέα στο σηµείο αυτό. 

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά τη σύνδεση της έρευνας µε την
καινοτόµο επιχειρηµατικότητα και βασίζεται σε δύο κεντρικούς
άξονες. Ο πρώτος στην ανάπτυξη νέων κατάλληλων χρηµατοδο-
τικών εργαλείων, όπως το Υπερταµείο Επιχειρηµατικών Συµµε-
τοχών, το Equifund. Το υπερταµείο αυτό περιέχει τρία ταµεία και
αποσκοπεί να στηρίξει την καινοτόµο επιχειρηµατικότητα και την
αξιοποίηση ερευνητικών αποτελεσµάτων που είναι αξιοποιήσιµα
και παράγονται ήδη στα ερευνητικά κέντρα της χώρας. 

Με το υπερταµείο διευκολύνεται η δηµιουργία νεοφυών επι-
χειρήσεων και startups, υποστηρίζεται η λειτουργία τους σε
πρώιµο στάδιο και ενισχύεται το επόµενο στάδιο της ωρίµανσης
και µεγέθυνσής τους.

Όλα αυτά είναι προσαρµοσµένα στις ιδιαίτερες ανάγκες της
επιχειρηµατικότητας στην εποχή της κρίσης. Πρόκειται για µια
συγκροτηµένη, συστηµατική, ολοκληρωµένη και βήµα προς βήµα
προσέγγιση για το κτίσιµο της οικονοµίας της γνώσης. 

Επίσης, η καινοτόµος επιχειρηµατικότητα στηρίζεται από συ-
νεργατικά έργα µεταξύ δηµόσιων ερευνητικών φορέων και επιχει-
ρήσεων, από τη µεγάλη δράση «Ερευνώ-Δηµιουργώ-Καινοτοµώ»,
που διαχειρίζεται η Ειδική Υπηρεσία της Γενικής Γραµµατείας
Έρευνας και Τεχνολογίας. Πρόκειται για µια ξεχωριστή σε µέγε-
θος δηµόσια επένδυση στην έρευνα, που υπολογίζεται να στηρίξει
περί τις τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιες νέες ποιοτικές θέσεις ερ-
γασίας για νέους επιστήµονες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε. 
Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ στα αποτελέσµατα της πρώτης

φάσης αυτού του προγράµµατος, που πρόσφατα ανακοινώθη-
καν και σύµφωνα µε τα οποία κατά τα επόµενα τρία χρόνια θα
χρηµατοδοτηθούν µε διαθέσιµους δηµόσιους πόρους ύψους
393.000.000 ευρώ εξακόσια ογδόντα πέντε ερευνητικά έργα επι-
χειρήσεων, από τα οποία τα τετρακόσια ενενήντα οκτώ αφορούν
συνεργασίες µε δηµόσιους ερευνητικούς φορείς.

Εδώ θα ήθελα να καταθέσω σχετικά στοιχεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Κωνσταντίνος

Φωτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι στον τρίτο πυλώνα της πολιτικής µας, αυτόν που συν-
δέεται µε εµβληµατικές πρωτοβουλίες που αναλαµβάνει η πολι-
τεία για την ανάδειξη της κοινωνικής διάστασης της έρευνας, την
προαγωγή θεµάτων που έχουν άµεσες κοινωνικές επιπτώσεις και
ενδιαφέρον. 

Παράδειγµα αποτελεί η δηµιουργία δικτύου εξατοµικευµένης
ιατρικής ή ιατρικής ακριβείας, όπως λέγεται. Πρόκειται για µια
εµβληµατική δράση, που βάζει την Ελλάδα έγκαιρα στο χάρτη
της ιατρικής του µέλλοντος. Έµφαση δίνεται ώστε η έρευνα στον
τοµέα αυτό να µεταφραστεί άµεσα, το δυνατόν αµεσότερα, σε
κλινικές εφαρµογές µε µια συντονισµένη συστράτευση των δυ-
νάµεων, που διαθέτει η χώρα για την πρόληψη και θεραπεία του
καρκίνου µε σύγχρονες γονιδιωµατικές προσεγγίσεις. Η εµβλη-
µατική αυτή δράση έχει ήδη αρχίσει να υλοποιείται µε πρωτο-
βουλία της πολιτείας. 

Θα πρέπει να τονιστεί ότι µια κύρια στόχευση, σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Υγείας, είναι οι αναδυόµενες νέες αποτελεσµα-
τικές θεραπείες του καρκίνου να είναι προσβάσιµες από το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας προς όφελος όλων των ασθενών που τις
έχουν ανάγκη. 

Μια άλλη εµβληµατική πρωτοβουλία που αναπτύσσεται σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης είναι η εφαρ-
µογή νέων τεχνολογιών στην αγροδιατροφή για την ανάδειξη
των ιδιαίτερων χαρακτηριστικών της ελληνικής χλωρίδας και πα-
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νίδας, ώστε να δηµιουργηθεί πρόσθετη αξία στα ελληνικά αγρο-
τικά προϊόντα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα παραπάνω ήταν ένα µόνο
µέρος των δράσεων έρευνας και καινοτοµίας που θα στηριχθούν
από τον προς ψήφιση προϋπολογισµό. 

Επιπλέον, οι εµβληµατικές πρωτοβουλίες, που θα στηρίξει
αναµένεται να προσδώσουν στη χειµαζόµενη για πολλά χρόνια
ελληνική κοινωνία προοπτική δυναµική και κάτι πολύ σηµαντικό,
έµπνευση, για να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις τις επόµενες
µέρες µετά την κρίση µε καλύτερους όρους.

Ο προϋπολογισµός του 2018 αποτελεί ένα καίριο βήµα προς
την κατεύθυνση αυτή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας για έξι λεπτά.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, φέρνετε σή-

µερα τον προϋπολογισµό του 2018, έναν ακόµη προϋπολογισµό
οδυνηρών µέτρων κατά της µεσαίας τάξης και των ασθενέστε-
ρων οικονοµικά στρωµάτων. Περικοπές παντού. Στο επίδοµα
θέρµανσης 50%, αφού πέρυσι το είχατε µειώσει κι άλλο 50%. 

Κύριοι συνάδελφοι, τώρα δεν κρυώνουν οι άνθρωποι, δεν πα-
γώνουν, δεν πεθαίνουν από το κρύο; 

Κατάργηση του ΕΚΑΣ και επιβολή επιπλέον φόρων, ακόµα και
έµµεσων που, ως γνωστόν, πλήττουν κυρίως τους πιο αδύναµους,
αυτούς που υποτίθεται ότι προστατεύετε. Όπως η κατάργηση του
µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά και βέβαια ο επανυπολογισµός των συν-
τάξεων µε τον περίφηµο νόµο του κ. Κατρούγκαλου, που ήδη οι
συνταξιούχοι καταλαβαίνουν περί τίνος πρόκειται. 

Για δε την ανάπτυξη, από 2,7% που κοκορευόσασταν ότι θα
πετύχετε, σιγά-σιγά αρχίζετε να αναθεωρείτε προς τα κάτω. Στην
αρχή 2,1%, µετά 1,9%, τώρα λέτε 1,6%, αλλά τα στοιχεία δεί-
χνουν ότι θα φτάσει ακόµα πιο κάτω, κοντά στο 1%. Δηλαδή, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, 0% ανάπτυξη για το 2015, µείον 0,3%
το 2016 και για το 2017 είναι ζήτηµα αν θα επιτευχθεί η ανάπτυξη
κοντά στο 1%.

Κύριε Βέττα –δεν τον βλέπω, µάλλον βγήκε έξω- έχετε µεγάλο
θράσος. Μας ζητάτε να σας πούµε πού θα βρούµε τα χρήµατα
για να µειώσουµε τους φόρους. Ζητάτε µάλιστα να σας δώσουµε
και συγκεκριµένους κωδικούς. Αλήθεια, εσείς το 2014 ποιους κω-
δικούς µας δώσατε, προκειµένου να δικαιολογήσετε τις διάφο-
ρες παροχές που υποσχόσασταν, όπως την επαναφορά του
βασικού µισθού στα 750 ευρώ, τη δέκατη τρίτη σύνταξη και άλλα
πολλά;

Θα µας ήταν εύκολο, ξέρετε, να σας πούµε ότι θα τα βρούµε
τα λεφτά από το κατοχικό δάνειο, από τις γερµανικές αποζηµιώ-
σεις και τις άλλες τρέλες που πουλούσατε τότε. Εµείς, όµως, δεν
είµαστε σαν κι εσάς, τσαρλατάνοι πολιτικοί. Θα σας πω, λοιπόν,
κύριε Βέττα, που θα βρεθούν οι πόροι. Μειώνοντας τον ΦΠΑ, µει-
ώνοντας τους φόρους στις επιχειρήσεις, ολοκληρώνοντας τις
επενδύσεις που εσείς δεν υλοποιείτε εδώ και τρία χρόνια και
φέρνοντας νέες επενδύσεις. Δηµιουργώντας ένα φιλοεπενδυτικό
κλίµα, κάνοντας µεταρρυθµίσεις -και δεν µιλώ γι’ αυτές που µας
ζητούν οι θεσµοί, µιλώ για εκείνες που ζητάµε εµείς στη δηµόσια
διοίκηση-, µε προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ και όχι από το «παρά-
θυρο», όπως κάνετε εσείς, τρία χρόνια τώρα. Με πρόγραµµα
αξιολόγησης, κινητικότητα -όχι µόνο εθελούσια- κίνητρα και αν-
τικίνητρα και δηµοσίευση όλων των πράξεων των οργανισµών
στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ. Καταργώντας µια σειρά, δεν θα πω από άχρη-
στους, αλλά τουλάχιστον πολυτελείς οργανισµούς, υπό τις πα-
ρούσες δηµοσιονοµικές συνθήκες -µερικούς τους είπε ο ειδικός
αγορητής µας-, όπως το Εθνικό Μουσείο Αγροτικού Κινήµατος,
τη Δηµόσια Αρχή Λιµένων -εγώ προσθέτω και τον Οργανισµό
Προειδοποίησης για το Τσουνάµι. Τον ξέρατε αυτόν;- καθώς και
τις άπειρες κρατικές επιχορηγήσεις εκατοντάδων χιλιάδων ευρώ
η κάθε µία, σε διάφορους ιδιωτικούς συλλόγους, σωµατεία,
όπως το Σωµατείο για τη µνήµη του Κολοκοτρώνη, το Σωµατείο
των Φίλων του Σκακιού, του Συλλόγου –ακούστε, κύριε Γεωρ-
γαντά- Πολεµικών Τεχνών Κούρες Τσιλάουµπλα. Τον ξέρατε,

κύριε Γεωργαντά; Τον επιχορηγεί, όµως, η Κυβέρνηση. 
Μεταρρυθµίσεις στη δικαιοσύνη, δηµιουργώντας επιτροπές

από δικαστές που θα µεριµνούν ώστε οι επενδυτές άµεσα να κά-
νουν τις επενδύσεις που επιθυµούν, ξεπερνώντας µε σύννοµο
τρόπο τη γραφειοκρατία, δηµιουργώντας µόνιµες και καλοπλη-
ρωµένες θέσεις εργασίας και όχι αυτές της µιζέριας των 360
ευρώ που εσείς δηµιουργήσατε. 

Στην παιδεία, δηµιουργώντας ξενόγλωσσα προπτυχιακά και
διευρύνοντας τα ανάλογα µεταπτυχιακά προγράµµατα, µε
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων που µπορούν να προσελκύσουν
χιλιάδες φοιτητές, όπως γίνεται στις γειτονικές µας χώρες, τη
Βουλγαρία, τη Ρουµανία, την Τουρκία. 

Τέλος, µπορεί να γίνει στην υγεία, µέσω συµπράξεων δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα, χωρίς απολύσεις και χωρίς µειώσεις µι-
σθών, µε αξιοποίηση των συµβεβληµένων γιατρών του ΕΟΠΥΥ,
αλλά και των γιατρών ελεύθερων επαγγελµατιών για την καθιέ-
ρωση του οικογενειακού γιατρού, µε ελεύθερη επιλογή, ώστε να
αποσυµφορηθούν τα δηµόσια νοσοκοµεία και να υπάρξει πραγ-
µατική πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Εµείς, ξέρετε, τους γιατρούς τους θεωρούµε συµµάχους µας
και όχι διεφθαρµένους, όπως ανερυθρίαστα τους χαρακτηρίζει
ο κ. Πολάκης. 

Θέλουµε έγκαιρες καµπάνιες για την προάσπιση της δηµόσιας
υγείας και όχι αυτές που καθυστερηµένα και πληµµελώς έχει
κάνει το Υπουργείο Υγείας, όπως για την περίπτωση της ιλαράς
και της εποχικής γρίπης. Φτάσαµε το 2017 να πεθαίνουν άνθρω-
ποι από την ιλαρά! 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Βέττα, θα κάνουµε αλλαγές και θα βρούµε
λεφτά, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, µε λύσεις που εσείς
δεν τις διανοείστε λόγω της στενοµυαλιάς και των ιδεοληψιών
σας. Γιατί και το 2014, ξέρετε, µνηµόνιο είχαµε, αλλά ο ΦΠΑ στην
εστίαση από το 23% πήγε στο 13% και όχι από το 13% στο 24%,
όπως το κάνατε εσείς. Η φορολογία είχε πάει από το 25% στο
20% και όχι στο 29% και πάνω από 40%, εάν συνυπολογίσουµε
και τη φορολογία στα µερίσµατα που επιβάλατε. 

Όλοι οι φορολογικοί συντελεστές έπεφταν το 2014. Και όµως,
είχαµε µνηµόνιο. Εµείς, όµως, δεν αλυσοδενόµασταν, ούτε θα
αλυσοδεθούµε, κύριε Βέττα, έξω από τα αεροδρόµια, δεν θα βρί-
σκουµε δάση στο Ελληνικό, δεν θα διώχνουµε όποιον θέλει να
επενδύσει, αλλά θα κοιτάξουµε να δηµιουργήσουµε το κατάλ-
ληλο κλίµα, ώστε να διευκολύνουµε τις επενδύσεις, δηµιουργών-
τας νέες θέσεις εργασίας. 

Μιας και νωρίτερα µίλησα για τη δηµόσια υγεία, θα κλείσω µ’
αυτό, µε µια αποκάλυψη για το ΚΕΕΛΠΝΟ. Ματαιώσατε καθ’ όλα
νόµιµο, σχεδόν ολοκληρωµένο, ανοιχτό διεθνή διαγωνισµό για
αντιδραστήρια για τον ιό HIV. Αυτή που εισηγήθηκε τη µαταίωσή
του ήταν η σύζυγός σας, κύριε Φλαµπουράρη. Δυστυχώς, δεν
είναι εδώ ο κύριος Υπουργός. 

Σας καταθέτω το πρώτο έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σαν να µην έφτανε αυτό, όχι µόνο δεν προκηρύξατε νέο, όπως
σας επισηµαίνει και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, όπως
φαίνεται στα έγγραφα που θα σας παραθέσω και θα καταθέσω
στη συνέχεια, αλλά παραλάβατε, χωρίς να πληρώσετε, αντιδρα-
στήρια από άλλη εταιρεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας κυνηγά αυτή η εταιρεία, την οποία προσλάβατε, που, ω
του θαύµατος, ποια είναι; Η «SIEMENS». Ντροπή σας! Σας κα-
ταθέτω και αυτό το  έγγραφο. Αγωγή της «SIEMENS», γιατί τους
πήρατε τα αντιδραστήρια, αλλά δεν τα έχετε πληρώσει τρία χρό-
νια τώρα. Ντροπή σας! Αυτή είναι η ηθική σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά τo προαναφερθέν έγγραφο, τo οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Περιττό να πω ότι καταψηφίζω αυτόν τον αναίσχυντο προϋπο-
λογισµό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γκιόλας έχει τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα προσπα-
θήσω να ολοκληρώσω την οµιλία µου σε έξι λεπτά, µε µια µικρή
ανοχή, όπως συνέβη και µε τους προλαλήσαντες. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο συζητούµε-
νος προϋπολογισµός, όπως είναι φυσικό, απεικονίζει την κατά-
σταση της οικονοµίας της χώρας, που ναι µεν δεν κάνει άλµατα,
αλλά εγκαταλείπει πλέον το αρνητικό πρόσηµο της ύφεσης και
κοιτάζει θαρραλέα και αισιόδοξα την επόµενη χρονιά µε ρυθµούς
ανάπτυξης που αναµένεται να «τρέξουν» µε ποσοστό της τάξης
του 2,5%, ανοδικά σε σχέση µε το φετινό 1,6%. 

Η χώρα αφήνει πίσω της την ύφεση και τη στασιµότητα και
προσβλέπει στη βελτίωση των οικονοµικών δεικτών, αλλά και της
πραγµατικής οικονοµίας, της κάλυψης των κοινωνικών αναγκών
και της βελτίωσης της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Ασφαλώς, δεν µπορούµε ούτε επιτρέπεται να ισχυριστούµε ότι
όλα τα επιµέρους στοιχεία των οικονοµικών µεγεθών ανθούν,
αφού έχουµε έναν ακόµα µνηµονιακό προϋπολογισµό. Η φορο-
λογική επιβάρυνση των µεσαίων οικονοµικών στρωµάτων εξακο-
λουθεί να είναι υψηλή και η έµµεση φορολογία, που κατά
τεκµήριο πλήττει τα λαϊκά στρώµατα, δεν έχει βελτιωθεί τόσο
έναντι της άµεσης φορολόγησης. 

Είναι γνωστό, επίσης, ότι οι µισθοί στον ιδιωτικό, αλλά και στον
δηµόσιο τοµέα παραµένουν καθηλωµένοι, ιδιαίτερα δε και εξαι-
ρετικά άδικα για τους νέους εργαζόµενους. 

Είναι, όµως, αυτή η πορεία της οικονοµίας, που εµείς επιλέ-
ξαµε; Όχι, βέβαια, κύριοι συνάδελφοι.

Είναι γνωστό ότι η συρρίκνωση του ΑΕΠ της χώρας σε ποσο-
στό 25%, η εκτίναξη της ανεργίας στο 27%, η υπερχρέωση του
δηµόσιου, αλλά και του ιδιωτικού χρέους ήταν απότοκα της οι-
κονοµικής κρίσης που επιβλήθηκε στη χώρα µας από τις επιλο-
γές των κοµµάτων, των Βουλευτών που µας ζητούν τώρα τον
λόγο και διακυβέρνησαν τον τόπο κυριολεκτικά οδηγώντας τον
λαό στη συντριπτική του πλειοψηφία στην εξαθλίωση.

Σε κραυγαλέα αντίθεση, τότε, τα χρόνια εκείνα, µια ολιγάριθµη
οµάδα διαπλεκόµενων µε την κρατική εξουσία, ταυτισµένων αλλά
και ευνοηµένων από το διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα και το
προσωπικό του, καθώς και υπερδανεισθέντων, εν µέσω κρίσης
φυγάδευσαν σε άλλες πολιτείες και παραδείσους πάνω από 500
δισεκατοµµύρια ευρώ.  Τα προσφάτως αναδειχθέντα Paradise
Papers αποκάλυψαν στο ευρύ κοινό τις συστηµικές, παγκόσµιες
και οργανωµένες πρακτικές -τις υιοθετήσετε και εδώ αρκετά- για
την πιο ευνοϊκή φορολόγηση των πλουσιότερων και των πολυε-
θνικών, όπως άλλωστε υπογράµµισε και ο Επίτροπος Οικονοµίας
Πιερ Μοσκοβισί, που αποκάλεσε «βαµπίρ» όσους επωφελούνται
απ’ αυτές τις ανήθικες πρακτικές της φοροδιαφυγής. Στη χώρα
µας, δυστυχώς, ήταν πολύ τέτοιοι και είναι γνωστό πώς εξετρά-
φησαν και ποιοι ήταν εκείνοι που τους «χάιδευαν».

Υπάρχουν, όµως, στοιχεία και πειστήρια, κύριοι συνάδελφοι,
που µας κάνουν να πιστεύουµε ότι προσδίδουν τον χαρακτήρα
της δυναµικής και βιώσιµης ανάπτυξης στην οικονοµία µας,
όπως απηχείται άλλωστε και µέσα από τα φύλλα του προϋπολο-
γισµού: οι επενδύσεις και οι εξαγωγές, που αποτελούν τους
ασφαλέστερους δείκτες της καλής και βελτιούµενης πορείας
των τελευταίων ετών.

Συγκεκριµένα, οι µεν ξένες άµεσες επενδύσεις αυξήθηκαν
κατά 142% το 2016 έναντι του 2015, ξεπερνώντας µάλιστα και
τα επίπεδα του 2014. Η περαιτέρω αύξηση κατά το τρέχον έτος
εξακολούθησε να είναι εντυπωσιακή, αφού το πρώτο µόνο εννε-
άµηνο αυξήθηκαν κατά 69% έναντι του αντίστοιχου έτους, του
έτους 2016, µε εκτιµώµενο απόλυτο αριθµό 4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για το σύνολο του έτους. Και µιλάµε πάντα για ξένες επεν-
δύσεις. Την ίδια στιγµή και οι εξαγωγές ακολουθούν µια σαφώς
ανοδική τάση, αφού υπερέβησαν κάθε επίσηµη εκτίµηση, ώστε
οι προβλέψεις πλέον να καθορίζουν την αύξηση για το 2018 σε
ποσοστό 4% έως 5%.

Η υγιής επιχειρηµατικότητα και η εξωστρέφεια σηµατοδοτούν
το αναπτυξιακό πρότυπο στο οποίο πλέον έχει περάσει η χώρα,
είτε το θέλετε είτε όχι. Είναι, όµως, όχι ανέλεγκτη και αλόγιστη
η επιχειρηµατικότητα, αλλά αυτή που είναι φιλική προς το υπάρ-
χον θεσµικό πλαίσιο και υπακούει, λαµβάνει τα απαραίτητα
µέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος και πάνω απ’ όλα
σέβεται απολύτως τα εργασιακά δικαιώµατα, αυτά που καταπα-
τήθηκαν επί των ηµερών σας.

Είναι αναγκαίο να επισηµανθούν ορισµένες πρόσφατες θετι-
κές εξελίξεις που το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησής µας
έφερε εις πέρας, που επιβεβαιώνουν την καλή πορεία των οικο-
νοµικών της χώρας και θα αναφερθώ αριθµητικά:

Πρώτον, η επιτυχής έκδοση του Ιουλίου του 2017 του πενταε-
τούς οµολόγου που εξέδωσε η Κυβέρνησή µας µε τελικό επιτό-
κιο που διαµορφώθηκε στο 4,625% και µε άνετη υπερκάλυψη, σε
αντιδιαστολή µε την ατελή έως ανεπιτυχή εξέλιξη του αντίστοι-
χου οµολόγου που εξέδωσε η κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου την
10η Ιουλίου 2014, µε υψηλότερο επιτόκιο 4,9% και µε προσφορά
από τους επενδυτές µόλις 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή το
ήµισυ των 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ που εζητούντο.  

Δεύτερον, η επιτυχής κατάληξη της εθελοντικής ανταλλαγής
swap των είκοσι παλαιών οµολόγων µε πέντε νέα, µόλις προ δύο-
τριών εβδοµάδων. Η επιτυχία αυτή υπήρξε διττή: Αφ’ ενός κατέ-
δειξε το υψηλότατο ποσοστό αποδοχής, περίπου στο 86% των
κατόχων των προηγούµενων οµολόγων, αφ’ ετέρου µετακύλισε
τα πέντε οµόλογα σε αντίστοιχα σε µακρινές ηµεροµηνίες λήξης,
δηλαδή το 2023, το 2028, το 2033, το 2037 και το 2042, συντεί-
νοντας µε τον τρόπο αυτό στην ελάφρυνση του τρόπου εξόφλη-
σης σε βάθος χρόνου.

Ένα τρίτο στοιχείο είναι το ιστορικό χαµηλό ρεκόρ εντεκαετίας
-πριν το 2009 και τα χρόνια της άνθησης των οικονοµιών- των δε-
καετών ελληνικών οµολόγων, δηλαδή 4,4%, που επιτεύχθηκε
µόλις προχθές. 

Τέταρτον, αναµένεται η έκδοση -ίσως περί την άνοιξη του προ-
σεχούς έτους, του 2018- νέου επταετούς οµολόγου που δεν θα
γίνει για «αναγνωριστικούς» και µόνο λόγους, αλλά αναµένεται να
τελεσφορήσει µε πραγµατικούς όρους αγοράς, εξασφαλίζοντας
έτσι ένα «µαξιλάρι» ρευστότητας µε το οποίο η χώρα θα δηλώσει
το παρών στις αγορές και θα ενισχύσει την αποτελεσµατικότητά
µας και την οικονοµική µας πορεία µετά την έξοδο από το µεσο-
πρόθεσµο στις 21 Αυγούστου του χρόνου που έρχεται.

Πέµπτον και τελευταίο, θα πρέπει να σταθούµε και να κατα-
δείξουµε τη µείωση του ποσοστού ανεργίας στο 20,8%, που κα-
τεγράφη τον περασµένο Σεπτέµβριο, και την πτώση του αριθµού
των ανέργων κάτω από το ένα εκατοµµύριο. Δεν υπερηφανευό-
µαστε, όµως το µειώσαµε αισθητά, τουλάχιστον κατά το 1/3.  

Χωρίς να υποβαθµίζουµε την αξία των επιµέρους δεικτών του
προϋπολογισµού, µε τις αυξοµειώσεις των ειδικοτέρων κονδυ-
λίων των δαπανών και των εσόδων, η αξία των επισηµανθέντων
θετικών δεδοµένων αναδεικνύει το θετικό κλίµα που επικρατεί
στην οικονοµία µας και προοιωνίζεται ότι πλέον βαδίζουµε συ-
νετά, σταθερά και µε συνέπεια σε αναπτυξιακή πορεία.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για έναν προϋπολογισµό

που πιστεύω ότι είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ. 
Γιατί, τρία χρόνια τώρα, προσπαθούν οι κυβερνώντες να µας

πείσουν να ελπίζουµε στα ανέλπιστα. Με την παραδοξολογία που
κατέλαβαν την εξουσία, τώρα προσπαθούν να µεταµορφώσουν
την πραγµατικότητα. Ας θυµηθούµε, όµως, µία µεγάλη ρήση του
Φρανσουά Μιτεράν, «τα γεγονότα είναι ξεροκέφαλα και δεν µας
ακούνε».

Το ερώτηµα, λοιπόν, που γεννάται σήµερα είναι απλό και ταυ-
τόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σκληρό. Γιατί πι-
στεύω ότι παγιδευτήκατε σε µια πελώρια αυταπάτη. Πιστεύω ότι
δεν το κάνατε συνειδητά αυτό απέναντι στον ελληνικό λαό. Δεν
σας κρύβω ότι το ερώτηµα αυτό µε βασανίζει αρκετά χρόνια
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τώρα. Αδυνατώ να πιστέψω ότι όλα όσα λέγατε δεν τα πιστεύατε.
Νοµίζω ότι έτσι σκέφτεται κάθε καλόπιστος άνθρωπος σήµερα
στην Ελλάδα. Μπορεί εµείς µεταξύ µας να είµαστε πολιτικοί αν-
τίπαλοι, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι είµαστε και εχθροί και ότι
δεν µπορεί ο καθένας να σκεφτεί τι γίνεται. 

Δυσκολεύοµαι, λοιπόν, να αποδεχθώ την ερµηνεία κάποιων ότι
γνωρίζατε πως όλες οι διακηρύξεις που κάνατε στον ελληνικό
λαό είναι ψεύτικες και κάλπικες. Εγώ ξέρω τον χώρο της Αριστε-
ράς από το πανεπιστήµιο. Ξέρω ότι έβριθε ιδεοληψιών, εµµονών,
αγκυλώσεων, αλλά είχε ηθική. Και διαχωρίζω την Αριστερά αυτή,
που κυβερνάει την Ελλάδα σήµερα, από τους εταίρους σας των
ΑΝΕΛ, γιατί είµαι πεπεισµένος ότι αυτό είναι ένα ακροδεξιό
κόµµα, που έχει µέσα του πολύ κυνισµό και αµοραλισµό. Και µου
κάνει εντύπωση πως εσείς -γνωρίζω πολλούς από εσάς- αποδέ-
χεστε για συνέταιρο έναν τέτοιο συνασπισµό, έναν τέτοιο
Υπουργό, έναν τέτοιον άνθρωπο. 

Αναθεωρώ τις απόψεις µου, λοιπόν, γιατί είδα πολλές κωλο-
τούµπες. Θέλω να πω ότι δεν σας κρύβω ότι η προσαρµογή σας
µου άρεσε. Εξάλλου, η προσαρµογή δεν είναι κάτι αντεπαναστα-
τικό. Το είχε πει ο ίδιος ο Μαρξ. «Είναι το πιο επαναστατικό, κοι-
νωνικοοικονοµικό σύστηµα, διότι έχει την ικανότητα της
προσαρµογής στη διαρκώς µεταβαλλόµενη πραγµατικότητα»
έλεγε. Έτσι εξηγούσε την ισχύ και την ανθεκτικότητα της θεω-
ρίας του.

Ας έρθω, όµως στα δικά µας, στα της υγείας. Δεν υπάρχει κά-
ποιος αρµόδιος Υπουργός σήµερα εδώ. Επαίρεστε. Γιατί επαί-
ρεστε; Η κρατική επιχορήγηση για τον ΕΟΠΥΥ το 2015, δηλαδή
µε τον δικό µας προϋπολογισµό, ήταν 1 δισεκατοµµύριο, το 2016
ήταν 502 εκατοµµύρια, το 2017 ήταν 314 εκατοµµύρια και για το
2018 η κρατική επιχορήγηση είναι 100 εκατοµµύρια, δηλαδή
68,15% µείωση. 

Σχετικά µε τα δηµόσια νοσοκοµεία τώρα. Δεν αντέχω το ψέµα.
Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το είχαµε 1.860, το δώσαµε 1.620, το πήγατε στο 1.320 το
2016, το 2017 στο 1.303 και το παραδίδετε τώρα το 2018 στα
930. Πώς θα πάνε τα νοσοκοµεία; Δεν µπορούν να λειτουργή-
σουν τα νοσοκοµεία.

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων για την υγεία από 64
εκατοµµύρια πέρσι το πάτε στα 35. Είχαµε εξήντα εννιά χιλιάδες
υπαλλήλους µόνιµο προσωπικό και είχαµε και κενές οργανικές
θέσεις τριάντα πέντε χιλιάδες. Έτσι σας τα παραδώσαµε τα νο-
σοκοµεία. Σήµερα είναι εξήντα δύο χιλιάδες –εφτά χιλιάδες λι-
γότερες- και σαράντα χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις. 

Οι οφειλές του ΕΟΠΥΥ προς τρίτους είναι 910 εκατοµµύρια
τώρα, τον Σεπτέµβριο του 2017 και 552 εκατοµµύρια τα χρέη των
νοσοκοµείων.

Κατά τ’ άλλα, βγαίνουν οι Υπουργοί και λένε «όλα καλά». Δεν
διαβάζετε; Οι επιχορηγήσεις των νοσοκοµείων για νοσήλια ανα-
σφάλιστων ήταν 2 εκατοµµύρια το 2014, 1.200 εκατοµµύρια το
2015, 1 εκατοµµύριο τώρα το 2107. Υπάρχουν διακόσιες τέσσε-
ρις χιλιάδες ανασφάλιστοι όλων των κατηγοριών.

Μας κατηγορούν, µάλιστα, και σας κατηγορούν, µάλιστα, ότι
όλα τα Βαλκάνια έρχονται τις ηµέρες εφηµερίας στα κρατικά νο-
σοκοµεία στα χειρουργεία και ειδικά στα καρδιοχειρουργικά. Το
καταθέτω κι αυτό.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δύο χιλιάδες πεντακόσιοι ασθενείς κλείνουν τα µάτια στα συµ-
πτώµατα. Ελπίζω να µην έχουν κλείσει τα µάτια για πάντα. Σας
δίνω το γράφηµα αυτό να δείτε ότι το 2009 υπήρχαν έντεκα χι-
λιάδες καρδιοχειρουργικές επεµβάσεις και σήµερα είναι εφτά χι-
λιάδες οκτακόσιες οι καρδιοχειρουργικές επεµβάσεις στην
Ελλάδα. Είναι καλύτερη η ζωή; Είναι ποιοτικά καλύτερη ή δεν
µπορούν να πάνε σε κανένα νοσοκοµείο ούτε σε κρατικό ούτε σε
ιδιωτικό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν έχουν άγχος 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θα το δείτε αυτό. Ορίστε, το κα-

ταθέτω και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν υπάρχει περίπτωση να µπει σε νοσοκοµείο διότι η λίστα
είναι µακριά και, δεύτερον, κοστίζει πάρα πολύ.

Ορίστε, το καταθέτω για να το δώσετε στον κ. Παπαδόπουλο.
(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για το ΕΚΑΒ έχω κάνει µια ερώτηση προχθές. Ρωτήστε τους
πόσοι πεθαίνουν στον δρόµο µέσα στα ασθενοφόρα, διότι δεν
υπάρχουν κινητές µονάδες νοσηλείας. Τρία περιστατικά έχω
στείλει τώρα στον κύριο Υπουργό να µου απαντήσει. Γιατί δεν
µπόρεσαν να φτάσουν ποτέ στις µονάδες εντατικής θεραπείας;
Τους έφαγε το ταξίδι του δρόµου, του µεγάλου δρόµου για την
ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό Βουλευτής κ. Λεωνίδας Γρηγοράκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πάµε παρακάτω. Θα µας τα πείτε. Μας τα λέτε κάθε µέρα.

Έχουµε χορτάσει να µας λέτε ψέµατα. Δεν θέλουµε άλλα ψέ-
µατα.

Πάτε να κλείσετε την τρίτη αξιολόγηση µε πολλά ψέµατα, γιατί
νοµίζετε ότι θα πάτε το 2019 να κάνετε εκλογές. Αµ, δεν θα πάτε!
Δεν θα µπορέσετε να πάτε. Είναι τόσο µεγάλη η κοινωνική ανα-
στάτωση που δεν θα µπορέσετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Γρηγοράκο, συντοµεύετε. Μην ασχολείστε µε άλλα θέµατα

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Μου κάνει εντύπωση πως εσείς οι Αριστεροί δεν σκέπτεστε ότι

θα αλλάξετε αυτό το µεγάλο σύνθηµα, που τα προηγούµενα του-
λάχιστον σαράντα χρόνια το λέγαµε, ότι «Ο λαός δεν ξεχνά τι ση-
µαίνει Δεξιά»; Θα µας το ανατρέψετε και θα πούµε ότι «ο λαός
δεν ξεχνά τι σηµαίνει Αριστερά».

Χρόνια σας πολλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει η κ. Σοφία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μετά την υπογραφή ενός συµπληρωµατικού µνηµονίου η συ-

ζήτηση επί του προϋπολογισµού εξελίσσεται σε καθαρά γραφει-
οκρατική διαδικασία, γιατί την ώρα που συζητείται εδώ ο
προϋπολογισµός, ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός των Οικο-
νοµικών απουσιάζουν από την Ελλάδα, ο κ. Τσίπρας στο Παρίσι
για τη διάσκεψη για το κλίµα και ο κ. Τσακαλώτος στη Νέα Υόρκη
για να λάβει µέρος σε ένα οικονοµικό φόρουµ. 

Με λίγα λόγια, έκλεισαν άρον-άρον την αξιολόγηση, υπέγρα-
ψαν για άλλη µια φορά ό,τι τους έβαλαν µπροστά τους, έφεραν
άλλον έναν υφεσιακό προϋπολογισµό και πήραν πάλι τους δρό-
µους.

Άλλωστε, ο κ. Τσίπρας δεν ενδιαφέρεται για την κατάσταση
που επικρατεί στη χώρα. Το µόνο για το οποίο ενδιαφέρεται είναι
να χτίζει το προφίλ της διεθνούς προσωπικότητας και να χρησι-
µοποιεί µε δηµαγωγικό τρόπο ακόµη και τα εθνικά θέµατα. 

Το έχει πει και ο Αριστοτέλης στα «Πολιτικά»: «Οι δηµαγωγοί
και οι τύραννοι στρέφουν την προσοχή του κόσµου σε θέµατα
εθνικά, βάζουν τη χώρα τους σε εθνικές περιπέτειες ενώ παράλ-
ληλα φτωχαίνουν τους υπηκόους τους, ώστε αυτοί –οι υπήκοοι-
να µην ασχολούνται µαζί τους, αλλά µε τον τρόπο µε τον οποίο
θα βγάλουν τον επιούσιο για τις οικογένειές τους».

Αυτό ακριβώς κάνει σήµερα και ο κ. Τσίπρας, ακολουθώντας
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πιστά τα χνάρια ενός άλλου µεγάλου δηµαγωγού, του Δηλι-
γιάννη: Φτωχοποιεί την Ελλάδα και εµφανίζει τον εαυτό του ως
µεγάλη, διεθνή προσωπικότητα. Τόσο µεγάλη προσωπικότητα,
που δέχεται αδιαµαρτύρητα να µένουν τα εγχώρια σύνορά µας
κλειστά εδώ και δύο χρόνια!

Και για να εξυπηρετηθεί αυτός ο µεγαλοµανής σκοπός, έγιναν
όσα έγιναν µε τον κ. Ερντογάν. Μας τον παρουσίασαν ως κάτι το
σηµαντικό, ότι µετά από εξήντα πέντε χρόνια έρχεται Πρόεδρος
της Τουρκίας στην Ελλάδα. Λες και ο Ερντογάν άλλο πράγµα
είναι ως Πρόεδρος και άλλο όταν έρχεται ως Πρωθυπουργός. 

Και µε την ευκαιρία, διαπίστωσα ότι ο κ. Καµµένος έφυγε πάλι
για τον πόλεµο! Ήταν εξαφανισµένος όσο ήταν εδώ ο Ερντογάν.
Δεν πήγε ούτε στο επίσηµο δείπνο και τώρα το παρουσιάζει ως
αντίσταση. Χθες άντε πάλι όπλα, παλάσκες, κράνη, άρβυλα και
κραυγές υπεράσπισης του πάτριου εδάφους. Ο κ. Καµµένος
προφανώς περίµενε να φύγει ο εχθρός, για να βγει πάλι στον πό-
λεµο.

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή λέτε διάφορα για τα νούµερα, τα
οποία είναι προπαγάνδα των αριθµών. Φυσικά, µετά από όλα
αυτά τα απανωτά µνηµόνια, την παράδοση των δανείων των Ελ-
λήνων, εξυπηρετουµένων και µη, στα ξένα funds, στους πλειστη-
ριασµούς µε ένα κλικ, τον κόφτη, το αιωνόβιο υπερταµείο, την
προνοµοθέτηση µέτρων για τις επόµενες χρονιές, τον κόφτη χρέ-
ους, που τον κάνατε κόφτη ανάπτυξης, έχουµε µπροστά µας
έναν ακόµη µνηµονιακό προϋπολογισµό, που φαίνεται ότι ακού-
γεται σαν παραµύθι για µικρά παιδιά. 

Κυκλοφορείτε και λέτε ότι βγαίνουµε από το µνηµόνιο. Συγ-
γνώµη, αλλά µε ποιον τρόπο βγαίνουµε από το µνηµόνιο; Μήπως
µπορούν οι συνάδελφοι να µας πουν αυτό που µας έλεγε πριν ο
συνάδελφος για τα οµόλογα, πόσο τα είχατε πάει τα οµόλογα το
2015 και το 2016; Μέχρι το 30% τα είχατε πάει. Φυσικά, εάν υπο-
γράψετε πέντε-έξι µνηµόνια ακόµη και δυο-τρεις συµπληρωµα-
τικές συµφωνίες, θα πέφτουν και τα οµόλογα. Σας έχουν του
χεριού τους!

Μας λέτε για έκρηξη στον τουρισµό. Δεν µας λέτε, όµως:
Πόσο έχει πάει η µέση δαπάνη επί των ηµερών σας για κάθε επι-
σκέπτη; Στα 435 ευρώ. Μα, το παραλάβατε στα 590 ευρώ. 

Προβλέπεται, λέει, αύξηση του ΑΕΠ, που και πάλι είναι χαµη-
λότερη από αυτή που παραλάβατε το 2014. Πόσο αυξάνει κάθε
µήνα ο γενικός δείκτης τιµών εισαγωγών στη βιοµηχανία, δηλαδή
ο εισαγόµενος πληθωρισµός; Πόσο έχει πάει το εµπορικό έλ-
λειµµα, που µας λέτε ότι βγαίνουµε από το µνηµόνιο. Τώρα ανα-
κοινώθηκε ότι στο δεκάµηνο είναι περίπου 18,5%. Πού έχει πάει
το οικονοµικό κλίµα; Πού έχει πάει ο πληθωρισµός µε τους φό-
ρους που βάζετε ξανά και ξανά;

Και βέβαια, παριστάνετε και τους προστάτες των φτωχών,
εσείς που έχετε φτωχοποιήσει όλη την Ελλάδα και επί των ηµε-
ρών σας –και δεν µπορείτε να το αµφισβητήσετε, γιατί είναι στοι-
χεία της Eurostat- αυξήσατε την παιδική φτώχεια έντεκα
µονάδες. Ήταν στο 26,6% το 2014, σύµφωνα µε την UNICEF, και
την πήγατε στο 37,5%, δηλαδή έντεκα µονάδες πάνω, το 2015.

Οι δανειστές, βέβαια, θα σας έχουν αγαπήσει, γιατί βλέπουν
ότι γονατίζετε τη χώρα και αυτός ήταν ο σκοπός τους και το πε-
τυχαίνουν χάρη στη διακυβέρνηση δύο δηµαγωγών. Δύο δηµα-
γωγών, που φαίνεται ότι αναζήτησαν χρήµατα εκτός µνηµονίου,
εκτός ελέγχου των δανειστών και τα βρήκαν, κάνοντας εµπόριο
όπλων και µη δίνοντας λογαριασµό για το σε ποιες τσέπες πάνε
τα χρήµατα που έρχονται στην Ελλάδα για το προσφυγικό. 

Εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που είστε τόσο ευαίσθη-
τοι για τους πολέµους και τις ανθρωπιστικές καταστροφές, δεν
ξέρατε τι γίνεται στην Υεµένη από τον Μάρτιο του 2015; Είναι
δυνατόν να λέτε µαζί µε τον κ. Καµµένο ότι τώρα το πήρατε χαµ-
πάρι; Αλλά, ούτε ο Καµµένος ντρέπεται για τα ψέµατά του, ούτε
ο Τζανακόπουλος, ούτε ο Σκουρλέτης, ούτε ο Κοτζιάς, που
σιωπά.

Αναφέροµαι στον κ. Κοτζιά –και τον προκαλώ- γιατί στις 27
Μαρτίου 2015 είχε εκδώσει το Υπουργείο Εξωτερικών ανακοί-
νωση, λέγοντας πως ανησυχεί για τις συνέπειες στον πληθυσµό
της Υεµένης. Το 2015 ξέρατε τι συνέβαινε, όταν αφήνατε τον
Καµµένο να λέει και να κάνει όσα έκανε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πατρίδα µας την έχουν κυ-

βερνήσει πολλές φορές δηµαγωγοί. Δεν υπάρχει, όµως, ιστορικό
προηγούµενο διακυβέρνησης της χώρας από δυο δηµαγωγούς
συγχρόνως. Και πράγµατι, αυτό είναι το µόνο που συµβαίνει για
πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον κυβερνήτη Ιωάννη
Καποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,  τριάντα
µαθήτριες και µαθητές και δυο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 2ο Γυµνάσιο Νέας Ιωνίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Δριτσέλη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είθι-

σται η συζήτηση για τον προϋπολογισµό του κράτους να αποτε-
λεί την κορυφαία συζήτηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
προφανώς, είναι και ένα πεδίο δόξης λαµπρόν για όλα τα κόµ-
µατα, για να ξεδιπλώνουν τα προγράµµατά τους και τις θέσεις
τους ενώπιον του ελληνικού λαού. 

Αντ’ αυτού, όµως, από χθες µέχρι και σήµερα διαπιστώνουµε
µια τρικυµία εν κρανίω –θα έλεγα εγώ- η οποία εκδηλώνεται κυ-
ρίως από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε µια
προφανή αµηχανία, αφού επιδίδεται συνεχώς σε ένα ποτ πουρί
άστοχης –θα έλεγα-, ατελέσφορης και µηδενιστικής αντιπολίτευ-
σης, µε την οποία και µας έχει συνηθίσει το τελευταίο διάστηµα. 

Βέβαια, για να είµαι και απολύτως ειλικρινής, πέρα από την κιν-
δυνολογία, αλλά και τα γνωστά επιχειρήµατα για την εξουσιολα-
γνεία που διακατέχει την Κυβέρνηση, τη φοροεπιδροµή -µε
κάποια, βέβαια, ενίοτε φωτεινά διαλείµµατα- για ανικανότητα, για
σκάνδαλα ανύπαρκτα, τότε σε κάποιες αποστροφές στελεχών
µπορούµε να ανιχνεύσουµε, όταν µιλούν για περικοπή δαπανών,
την εµµονή τους φυσικά για τις απολύσεις, για τη διάλυση του
κοινωνικού κράτους, για τις περικοπές στην υγεία και στην εκ-
παίδευση. Και σε αυτό το σηµείο, φυσικά, ξεκινούν τα δύσκολα
και επανέρχεται στη γνωστή αφηγηµατική της ρητορική µε τα
επιχειρήµατα που προανέφερα. 

Διότι άκουσα µε προσοχή τον κ. Φωτήλα. Ήταν καλά αυτά που
µας είπε. Βέβαια, ξέχασε να µας πει γιατί όλα αυτά δεν τα έκαναν
τα προηγούµενα χρόνια, ολόκληρες τις δεκαετίες τις οποίες κυ-
βέρνησαν. Βέβαια, δεν χρειάζεται να µας απαντήσουν σε αυτό.
Φαντάζοµαι ότι όλοι έχουµε καταλάβει και ο ελληνικός λαός έχει
καταλάβει ότι πρόκειται για µια ιδεολογική κατεύθυνση η οποία,
δυστυχώς, τις περισσότερες φορές ταυτίζεται µε κάποιες µνη-
µονιακές επιλογές, τις οποίες χρειάστηκε να κάνουν τα προηγού-
µενα χρόνια. 

Μπορεί να µείωσαν τον ΦΠΑ στο 13%. Δεν θα πω, βέβαια, ποια
ήταν τα αντίµετρα. Τα γνωρίζουµε όλοι. Ήταν οι απολύσεις σε
εκπαιδευτικό προσωπικό, οι καθαρίστριες, το κλείσιµο της ΕΡΤ,
η εκχώρηση κρίσιµων λειτουργιών του δηµόσιου τοµέα, τον
οποίο εκχώρησαν τελείως σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Όµως, αυτή η συζήτηση, όσο και να την αποφεύγουν τώρα, σε
έναν µήνα, σε δυο µήνες, θα πρέπει να γίνει, γιατί σ’ αυτά τα ση-
µεία θα αναµετρηθούµε ενώπιον του ελληνικού λαού και σ’ αυτά
αναµετριόµαστε ούτως ή άλλως καθηµερινά. 

Μην βιάζεστε, λοιπόν -γιατί ζούµε και το θέατρο του παραλό-
γου εδώ πέρα το τελευταίο διάστηµα- να µοιράζετε καρέκλες,
να ορίζετε Υπουργούς, να βγάζετε άλλους από τα ψηφοδέλτια
και να βάζετε άλλους, διότι ο πολύ σοφός λαός µας λέει ότι
όποιος βιάζεται τελικά σκοντάφτει. 

Έτσι, λοιπόν, η Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα η Αξιωµατική –και
το ξαναλέω- δεν ενθουσιάζεται ιδιαίτερα -και το έχει καταδείξει-
από το γεγονός ότι η συζήτηση για τον φετινό προϋπολογισµό
διεξάγεται στη βάση της εξόδου της χώρας από τα µνηµόνια.
Δεν ενθουσιάζεται από το γεγονός ότι αυτός ο προϋπολογισµός
είναι ο δεύτερος συνεχόµενος µε υψηλά ποσοστά ανάπτυξης για
την ελληνική οικονοµία. Και βέβαια, δεν ενθουσιάζεται από την
προοπτική ακόµα καλύτερης πορείας για την πραγµατική οικο-
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νοµία και για το αµέσως επόµενο διάστηµα. 
Αυτήν τη διαπίστωση δεν τη συµµερίζεται µονάχα η ελληνική

Κυβέρνηση ή οι Βουλευτές που τη στηρίζουν, αλλά και ανώτατοι
Ευρωπαίοι αξιωµατούχοι –και όχι µόνον- λένε καθηµερινά πως η
Ελλάδα έχει γυρίσει σελίδα.

Ο προϋπολογισµός αυτός κατά την άποψή µου αντικατοπτρίζει
µε τον πιο γλαφυρό τρόπο µία στρατηγική επιλογή της Κυβέρ-
νησης να ενισχύσει ακόµα περισσότερο ευπαθείς οµάδες, οι
οποίες επλήγησαν περισσότερο από τα µνηµόνια τα τελευταία
χρόνια, την τελευταία δεκαετία, να αµβλύνει αυτές τις πληγές
και συγχρόνως, αµβλύνοντας αυτές τις πληγές, να δώσει µία διέ-
ξοδο στην οικονοµία. 

Η ανεργία, λοιπόν, το 2018 θα µειωθεί στα χαµηλότερα επί-
πεδα από την αρχή της κρίσης, µε πτώση δέκα µονάδων σε
σχέση µε την περίοδο της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, ενώ ταυτόχρονα θα στηριχθεί για δεύτερο χρόνο
η άνοδος της ιδιωτικής κατανάλωσης και θα διευρυνθεί ακόµη
περισσότερο το πλαίσιο κοινωνικής προστασίας για τους πιο
αδύναµους.

Αυτός ο προϋπολογισµός, παρά τις δύσκολες δηµοσιονοµικές
συνθήκες, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις η µεγέθυνση της οικο-
νοµίας και των δεικτών της να έχει κοινωνική ανταποδοτικότητα
και για πρώτη φορά οι πολίτες να δουν ένα τµήµα των θυσιών να
επιστρέφει ως αποτέλεσµα µιας πιο δίκαιης ανάπτυξης. Αυτή η
έµφαση στην κοινωνική διάσταση του Προϋπολογισµού αποτυ-
πώνεται και στις προβλέψεις για το 2018.

Είναι προφανές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο προϋπο-
λογισµός του 2018 αποτυπώνει και δύσκολες δεσµεύσεις σε κρί-
σιµα πεδία πολιτικής, όπως η φορολογία. Αυτή είναι µία κριτική
που µπορούµε να αποδεχθούµε και να κάνουµε και συζήτηση.
Εµπεριέχει περιορισµούς, εµπεριέχει και βάρη, τα οποία είναι εύ-
λογο να προβληµατίζουν τους πολίτες. Η βελτίωση της πραγµα-
τικής οικονοµίας προφανώς και επιτάσσει ουσιαστικές
φοροελαφρύνσεις και αυτό ακριβώς είναι και το στοίχηµα για το
επόµενο διάστηµα. 

Η έξοδος από το µνηµόνιο το καλοκαίρι του 2018 θα επιτρέψει
την αλλαγή του µείγµατος φορολογικής πολιτικής, µε ουσιαστι-
κές παρεµβάσεις για τα νοικοκυριά, για τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, για τους αγρότες
που παράγουν τον πλούτο της οικονοµίας. Η έξοδος της Ελλά-
δας από το σκληρό δηµοσιονοµικό πλαίσιο των προγραµµάτων
θα δηµιουργήσει χώρο για ανακούφιση από τα βάρη εκείνων που
σήµερα πιέζονται ακόµη περισσότερο, αλλά και για µια πιο επι-
θετική στήριξη της ανάπτυξης, των υποδοµών και των επενδύ-
σεων.

Οι ρεαλιστικές προβλέψεις του προϋπολογισµού για ανά-
πτυξη 2,5%, για αύξηση των επενδύσεων κατά 11%, για αύξηση
της αγοραστικής δύναµης των πολιτών και για µείωση της ανερ-
γίας δηµιουργούν τις προϋποθέσεις για το τέλος της σκληρής
περιόδου των µνηµονίων και των ανάλγητων πολιτικών τους για
τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών.

Η επόµενη µέρα για την ελληνική οικονοµία έχει ξεκινήσει. Οι
επόµενοι µήνες είναι οι τελευταίοι της µνηµονιακής εποχής. Η
Ελλάδα θα προχωρήσει µε την κοινωνία όρθια, µε κοινωνική δι-
καιοσύνη και µε συµµετοχή όλων σ’ αυτήν την ανάπτυξη. Όσο
και αν δεν αρέσουν στην Αντιπολίτευση αυτές οι εξελίξεις, το
επόµενο διάστηµα θα σηµατοδοτήσει το τέλος της περιπέτειας
και την αρχή της εποχής της δίκαιης ανάπτυξης που όλοι επιθυ-
µούµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Χατζησάββας, Βουλευτής της Χρυσής
Αυγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Συνεχίζεται, λοιπόν, η κοροϊδία
του ελληνικού λαού για δήθεν προϋπολογισµό των εσόδων και
των εξόδων του κράτους για το επόµενο έτος. Όταν βλέπουµε
ότι είναι σχεδόν αδύνατο να προϋπολογίσετε τα προαπαιτούµενα
µέτρα που θα έρθουν την επόµενη εβδοµάδα ή λίγο αργότερα,
όταν δεν µπορείτε δηλαδή να προϋπολογίσετε τα άµεσα µέτρα,

θα προϋπολογίσετε τα έσοδα και τα έξοδα του 2018; 
Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, αυτός φέρνει νέες µειώσεις συν-

τάξεων, µισθών, τεράστια ποσοστά ανεργίας και πολλά άλλα αν-
τιλαϊκά µέτρα. Πρώτη φορά φέτος το ισοζύγιο εργασίας δείχνει
ότι η πλειοψηφία των εργαζοµένων δουλεύει µε ευέλικτη µορφή
εργασίας, που σηµαίνει µισθός µέχρι 360 ευρώ, εκ περιτροπής
εργασία, κάποιες µέρες δουλεύει πολλές ώρες, κάποιες µέρες
δουλεύει πολύ λίγες ανάλογα µε το τι βολεύει τον εργοδότη. Τα
χρήµατα που παίρνουν οι νέοι ως µισθό δεν τους φτάνουν για να
επιβιώσουν. Δουλεύουν κυρίως για ψυχολογικούς λόγους, για να
µην τους λένε ότι κάθονται.

Όλοι οι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ ακούµε σήµερα να αναφέρουν
ότι υπάρχει ένα πλαίσιο προστασίας των ευαίσθητων κοινωνικών
οµάδων και ότι αντιµετωπίζει την παιδική φτώχεια.

Ξέρετε ότι οι ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες µας ακούν αυτήν
τη στιγµή. Έχουν δει να κόβονται οι µισθοί των πατεράδων τους,
να µένουν άνεργοι, να µην µπορούν να έχουν τα αυτονόητα και
εσείς λέτε ότι κάνατε κάποια συσσίτια στα σχολεία. Τα παιδιά
αυτά τα οποία πεινούν στα σχολεία δεν έχουν ούτε ρούχα, δεν
έχουν ούτε θέρµανση στο σπίτι τους, δεν έχουν ούτε παιχνίδια.
Ζουν αυτό το βαρύ κλίµα των γονιών τους. Δεν είναι µόνο το φα-
γητό για ένα παιδί. Ζει αυτή τη δύσκολη κατάσταση που περνούν
οι γονείς του.

Τραγικό και σουρεαλιστικό, βέβαια, αλλά επίσης και βασανι-
στικό είναι να ακούτε το ΠΑΣΟΚ να σας λέει ότι είστε µνηµονιακοί
-οι πλέον µνηµονιακοί- και να σας καταλογίζει την καταστροφή
όλων των βαθµίδων της οικονοµίας της ελληνικής κοινωνίας.

Είτε είστε ιδεολογικά πιστοί εσείς του ΣΥΡΙΖΑ είτε είστε ευκαι-
ριακοί σε αυτό το κόµµα, δεν θα ήθελα µε κανέναν τρόπο να σκε-
φτώ πώς θα αισθανόµουν εγώ, αν είχε κάνει τέτοια κωλοτούµπα
ο δικός µου φορέας. Είναι δυνατόν; Εσείς καλούσατε τον κόσµο
να µην πληρώνει ΕΝΦΙΑ, να µην πληρώνει διόδια, να σταµατήσει
τους πλειστηριασµούς µε κάθε τρόπο!

Σήµερα ο ΕΝΦΙΑ συνεχίζεται, τα διόδια πολλαπλασιάστηκαν
και οι πλειστηριασµοί έγιναν ηλεκτρονικοί. Προσπαθείτε, βέβαια,
µε διάφορα νοµοθετήµατα να εξυπηρετήσετε κάποιες απ’ αυτές
τις ανάγκες της αρχικής σας εκλογικής βάσης, αλλά να ξέρετε
ότι τώρα αυτή σας έχει χαιρετήσει. Έφυγε µαζί µε την Κωνσταν-
τοπούλου και τον Λαφαζάνη και οι περισσότεροι από αυτούς δεν
θα πάνε καν να ψηφίσουν.

Δεν υπάρχει άλλη φοροδοτική ικανότητα στην ελληνική κοινω-
νία. Στη ΔΕΗ έχετε βάλει δεκατρείς χρεώσεις, από τις οποίες οι
περισσότερες είναι άσχετες. Μέσα σε αυτές υπάρχει ακόµα και
η ΕΡΤ, η οποία παίρνει και διαφηµίσεις. Για ποιο λόγο αναγκάζε-
ται ο Έλληνας φορολογούµενος να πληρώνει αναγκαστικά και
την ΕΡΤ, από τη στιγµή που δέχεται εισπράξεις και από διαφηµί-
σεις; Διαφορετικά, κόψτε τις διαφηµίσεις, να µην παρεµβάλλον-
ται µέσα στο πρόγραµµα της ΕΡΤ και να µπορεί ο Έλληνας
φορολογούµενος που την πληρώνει να βλέπει το πρόγραµµα
που θέλει.

Μπορείτε, βέβαια, στη ΔΕΗ µε τον ίδιο τρόπο που εισπράττον-
ται τώρα να βάλετε και τα τέλη κυκλοφορίας, να βάλετε τον ΦΠΑ,
να βάλετε τον φόρο των καταστηµάτων και άµα δεν πληρώνουν,
να τους κόβετε το ρεύµα.

Άραγε, το κατοχικό δάνειο και οι αποζηµιώσεις θα εγγραφούν
στον προϋπολογισµό κάποια στιγµή από εσάς οι οποίοι κάνατε
τόσο σθεναρή αντίσταση στον κατακτητή;

Ούτε από το λαθρεµπόριο εισπράξατε µεγάλα ποσά ούτε από
τις περίφηµες λίστες και τις παλιές και τις καινούργιες. Όµως
λέτε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ ότι υπάρχει αύξηση της εισπραξιµότητας,
ο ΕΦΚΑ είναι πλεονασµατικός και είπατε ότι αυτή η αύξηση της
εισπραξιµότητας και πληρωµών που παρατηρείται έγινε, γιατί
συµµορφώθηκαν οι φορολογούµενοι.

Δεν έγινε, επειδή συµµορφώθηκαν οι φορολογούµενοι. Έγινε,
επειδή κατασχέθηκαν λογαριασµοί. Τους παίρνετε τα λεφτά από
την τράπεζα χωρίς να τους ρωτάτε αν έχουν κάποια ανάγκη να
πληρώσουν την επόµενη µέρα. Πολύς κόσµος που µας ακούει
τώρα το έχει βιώσει αυτό -τους έχουν κατάσχει λογαριασµούς-
και πολλοί ακόµα θα το βιώσουν.

Όσον αφορά στις συναλλαγές µε το πλαστικό χρήµα που βοή-
θησε στο να βάλουν πλάτη όλοι στην ελληνική κοινωνία για να
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συµβάλουν σ’ αυτόν τον αγώνα, έχουµε από τη µια µεριά τους
καταναλωτές οι οποίοι προτιµούν να κάνουν τις αγορές τους µε
πλαστικό χρήµα, µε την κάρτα για να βοηθήσουν. Έχουµε τους
εµπόρους και τα καταστήµατα τα οποία και αυτά τοποθέτησαν
µηχανήµατα, όχι οικειοθελώς, αλλά τέλος πάντων τοποθέτησαν.
Οι τράπεζες, όµως, δεν θα βοηθήσουν καθόλου σ’ αυτήν την
κοινή προσπάθεια; Για ποιο λόγο να υπάρχει προµήθεια σ’ αυτές
τις συναλλαγές, αφού είναι ηλεκτρονικές; Από τον έναν λογαρια-
σµό φεύγουν, στον άλλο πηγαίνουν. Δηλαδή, τα χρήµατα παρα-
µένουν στις τράπεζες και τα διαχειρίζονται.

Υπάρχει, βέβαια, ένα µεγάλο θέµα µε τις επιχειρήσεις που
φεύγουν, ειδικά από τη βόρεια Ελλάδα. Δεν ξέρω πως ο προϋπο-
λογισµός µπορεί να βοηθηθεί, αν επιστρέψουν κάποιες από
αυτές. Ο κόσµος που δεν ζει σε εκείνες τις περιοχές πιστεύει ότι
είναι µια µεγάλη απόφαση και οικονοµική και κοινωνική να µετα-
φερθεί κάποιος στη Βουλγαρία, παραδείγµατος χάριν, αλλά δεν
είναι έτσι. Δεν ισχύει αυτό και ξέρετε για ποιο λόγο; Διότι οι κά-
τοικοι της βόρειας Ελλάδας, όταν πηγαίνουν τη επιχείρησή τους
στη Βουλγαρία, δεν σηµαίνει ότι µετακοµίζει και η οικογένειά
τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω µόνο, κυρία Πρόεδρε.
Πηγαίνουν µόνο την επιχείρησή τους στη Βουλγαρία. Πηγαί-

νουν το πρωί και γυρνούν το βράδυ στο σπίτι τους. Δεν υπάρχει
καµιά µεγάλη κοινωνική αλλαγή. Δεν µετακοµίζουν ούτε τα παι-
διά τους ούτε οι οικογένειές τους.

Αυτά, όµως, είναι εντολές από την Ευρωπαϊκή Ένωση που φυ-
σικά δεν µπορείτε εσείς να τις αλλάξετε. Αν και αυτή η Ευρω-
παϊκή Ένωση, αυτό το ευρώ θα καταρρεύσουν τα επόµενα
χρόνια. Αυτό είναι ξεκάθαρο. Δυστυχώς, µέχρι το 2021, όπως
λένε σε πολλά οικονοµικά φόρα, θα καταρρεύσει και το ασφαλι-
στικό σύστηµα, ό,τι και να κάνει η φτωχή Ελλάδα, όσα µνηµόνια
και να υπογράψετε. Θα υπάρξει µια αναδίπλωση βέβαια, όπου
θα πάµε σε µια Ευρώπη δύο ταχυτήτων µε τους φτωχούς συγ-
γενείς της Ευρώπης να τους χαϊδεύουν λίγο και να υποτιµούν το
δικό τους ευρώ. Όµως, και αυτό θα αποτύχει.

Για ποιον λόγο, όµως, όλοι µαζί εσείς σοσιαλδηµοκράτες,
Μπολσεβίκοι, καπιταλιστές πανικοβληθήκατε τόσο πολύ µε το
Brexit και την έξοδο της Μεγάλης Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή
Ένωση; Θα φανεί εκεί πέρα πώς είναι να λειτουργεί µια οικονο-
µία χωρίς να έχει στο σβέρκο του ο επιχειρηµατίας τους περιο-
ρισµούς και τις δεσµεύσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά
χωρίς να έχει τον βρόγχο του ευρώ. Αυτό θα συνεχίσουν να το
αντιµετωπίζουν, όµως, οι επαγγελµατίες της Γερµανίας και της
Γαλλίας. Και από εκεί θα ξεκινήσει η αντίδραση, γιατί δεν θα µπο-
ρούν να ανταγωνιστούν την οικονοµία της Μεγάλης Βρετανίας.

Κλείνοντας, θα πω κάτι όσον αφορά στον Πρωθυπουργό. Πριν
γίνει Πρωθυπουργός βλέπαµε να έχει µια εµµονή µε ένα βιβλίο
που το διάβαζε µέρα- νύχτα και το ανέφερε σε όλες τις συνεν-
τεύξεις του, καµµιά φορά και µε λάθος όνοµα, «Το Δόγµα του
Σοκ». Νοµίζαµε ότι το διαβάζει αυτό το βιβλίο για το δόγµα του
σοκ, για να είναι προετοιµασµένος να αντιµετωπίσει αυτούς που
θα πάνε να το εφαρµόσουν. Τελικά αυτό το βιβλίο το διάβασε,
το αποστήθισε µόνο και µόνο για να το εφαρµόσει: Ένα πολύ δυ-
νατό χτύπηµα στην ελληνική κοινωνία που την άφησε µουδια-
σµένη και µετά έρχονται τα νέα καταστροφικά µέτρα τα οποία
πέρασε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Χατζησάββα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα όσον αφορά στο αν ο Προϋπολογισµός αυτός είναι ο τε-

λευταίος µνηµονιακός, ξέρετε από πού θα φανεί; Θα πρέπει στον
επόµενο προϋπολογισµό, τον προϋπολογισµό του 2019, για να
µη φανεί ότι είστε ψεύτες και πολιτικοί απατεώνες, να µην υπάρ-
χει εγγραφή ούτε ένα έσοδο το οποίο να είναι µνηµονιακό µέτρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Στέφος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, µε τον προϋπολογισµό του 2018 πέφτουν

και οι τίτλοι τέλους στο καταστροφολογικό αφήγηµα που υιοθέ-
τησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση για την κατάσταση της χώρας. 

Πέφτουν οι τίτλοι τέλους στο αφήγηµά σας, κυρίες και κύριοι
της Αντιπολίτευσης, διότι ο προϋπολογισµός που συζητάµε είναι
ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός, καθώς από τον Αύ-
γουστο του 2018 η χώρα βγαίνει από τα µνηµόνια, τα µνηµόνια
που εσείς, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, βάλατε στη χώρα αφού
πρώτα τη χρεοκοπήσατε. 

Τα χρόνια που η παρούσα Κυβέρνηση είναι στη εξουσία υιο-
θετήσατε και επενδύσατε στο αφήγηµα της καταστροφής. Περι-
γράφατε πως οδηγούµε τη χώρα στα βράχια, βασισµένοι σε fake
news, σε ανύπαρκτα σκάνδαλα και σε συνειδητά ψέµατα. Βασί-
ζατε την αντιπολιτευτική σας τακτική σε ψεύδη. Ο αµοραλισµός
και ο πανικός σας από την αποµάκρυνσή σας από την εξουσία
σας οδήγησε σε πλήρη έλλειψη µέτρου και ευθυκρισίας. Προ-
σπαθήσατε και προσπαθείτε να κατασκευάσετε σκάνδαλα εκεί
που δεν υπάρχει τίποτα άλλο παρά δίκαιη πολιτική διαχείριση
των πραγµάτων µε γνώµονα το συµφέρον των πολιτών.

Διασπείρατε ένα σωρό ψέµατα και εικονικές ειδήσεις οι οποίες
υπήρχαν µόνο στο µυαλό των εξωγήινων που µας επισκέφτηκαν
στον Υµηττό. Χρησιµοποιήσατε και χρησιµοποιείτε παρελκυστική
τακτική µαζί µε µια µεγάλη µερίδα των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης, µε σκοπό να αποκρύψετε τα δικά σας σκάνδαλα, για να πεί-
σετε τους πολίτες ότι όλοι είµαστε ίδιοι. 

Όµως, δυστυχώς για εσάς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης, δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Η χώρα δεν εµφανίστηκε ξαφνικά το
2015. Υπήρχε και πριν. Και το πριν της χώρας ήταν το δικό σας
πριν, η «NOVARTIS», η «SIEMENS», το ΝΟΟR1, το ΚΕΕΛΠΝΟ,
Παπασταύροι, Χριστοφοράκοι, Μαντέληδες, Κοσκωτάδες, ο Τσο-
χατζόπουλος, Παπαγεωργόπουλοι, τα εξοπλιστικά και τελευταία
τα Paradise Papers και κάτι κατοικίες στο Παρίσι.

Αν υπήρχε εθνικό µουσείο διαφθοράς, δεν θα χωρούσαν τα
σκάνδαλά σας. Αυτό το παρελθόν είναι που σας στοιχειώνει και
προσπαθείτε µε λύσσα να το καλύψετε. Τίτλοι τέλους, λοιπόν,
για το αφήγηµά σας, αλλά και τίτλοι τέλους και για την υποθετική
εναλλακτική οικονοµική σας πρόταση.

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε στεντόρεια
φωνή διαλαλεί ότι θα γίνει πρωθυπουργός. Φυσικά δεν του περ-
νάει από το µυαλό ότι καλύτερα θα ήταν να χρησιµοποιεί υποθε-
τικό σύνδεσµο, αν θα γίνει πρωθυπουργός. Θα µειώσει τους
φόρους και θα διαπραγµατευθεί µε τους δανειστές για να αλλά-
ξουν γραµµή. Εδώ γελάµε! 

Δύο πράγµατα µπορεί να συµβαίνουν: Είτε ότι δεν έχετε πρό-
γραµµα για τη µεταµνηµονιακή εποχή είτε το σχέδιο που έχετε
είναι τόσο αντιλαϊκό που δεν τολµάτε καν να το αναπτύξετε. Απο-
κρύπτετε πως θα καλυφθεί το κενό των εσόδων από τη µείωση
της φορολογίας. Αποκρύπτετε µε ποιον τρόπο θα πιάσετε τους
δηµοσιονοµικούς στόχους, πράγµα που τόσα χρόνια δεν το
έχετε καταφέρει ποτέ! Ήδη έχετε δώσει κάποια δείγµατα γρα-
φής στις συζητήσεις στο Κοινοβούλιο κάθε φορά που η Κυβέρ-
νηση έφερε προς ψήφιση κάποιο νοµοσχέδιο που προέβλεπε
κοινωνικές παροχές. Να σας θυµίσω το νοµοσχέδιο για τη δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη όλων των ανασφάλιστων
πολιτών, τα δωρεάν σχολικά γεύµατα, τη δωρεάν µετακίνηση των
ανέργων στα µέσα µαζικής µεταφοράς, το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Παιδείας µε το οποίο αυξήθηκαν οι πόροι προς την
έρευνα και την αρωγή των νέων επιστηµόνων, το κοινωνικό εισό-
δηµα αλληλεγγύης, την ενίσχυση των δοµών υγείας και τις πα-
ρεµβάσεις στην εκπαίδευση. 

Ευτυχώς, τουλάχιστον για το κοινωνικό µέρισµα φέτος βάλατε
µυαλό, γιατί όλα τα υπόλοιπα, µας είπατε ότι θα τα καταργήσετε
όταν γίνετε κυβέρνηση. Άρα, εάν κυβερνήσετε, οι στόχοι θα επι-
τευχθούν µέσα από δραµατικές περικοπές δηµοσίων δαπανών,
µε µαζικές απολύσεις –το έχετε ξανακάνει στο παρελθόν- και τε-
ράστιες περικοπές στις κοινωνικές παροχές και στον δηµόσιο χα-
ρακτήρα της παιδείας και της υγείας. Αυτό είναι το λανθάνον
νόηµα των λόγων σας. Ενυπάρχουν στην ιδεολογία σας και είναι
άρρηκτα συνδεδεµένα µε την αριστεία της οικογενειοκρατίας,
της διαπλοκής και των off-shore.

Ας δούµε λοιπόν πώς και γιατί η χώρα δεν έπεσε στα βράχια.
Αυτό έγινε γιατί µέχρι τώρα πετύχαµε όλους τους οικονοµικούς
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στόχους που τέθηκαν, κάτι που εσείς δεν καταφέρατε να κάνετε
στα προηγούµενα χρόνια της κρίσης. Το παραδέχονται άλλωστε
όλοι οι παλιοί σας φίλοι στο εξωτερικό. Και δεν το καταφέρατε
για τον απλούστατο λόγο ότι δεν σας ενδιέφερε να βγει η χώρα
από την κρίση. Στόχος σας ήταν η αναπαραγωγή του ίδιου συ-
στήµατος: Η διαπλοκή και η εξασφάλιση των συµφερόντων των
δικών σας σε βάρος των πολλών. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτεύχθηκαν λόγω
της χρηστής διαχείρισης, της µονοµανίας και της ιδεοληψίας
µας, όπως µας κατηγορείτε, γιατί πάνω από όλα βάζουµε το καλό
της χώρας και του πολίτη, γιατί δεν διαπλεχθήκαµε, ούτε και θα
διαπλεχθούµε, για τον απλούστατο λόγο ότι δεν είµαστε ίδιοι.
Και ο ελληνικός λαός το γνωρίζει αυτό. 

Καιρός, λοιπόν, να ψάξετε ένα άλλο αφήγηµα. Και δεν θα ήταν
κακό να βρείτε ένα αφήγηµα που να εξυπηρετεί τη χώρα και την
πολιτική αντιπαράθεση και όχι την εµµονή σας για την εξουσία
και τον πολιτικό αµοραλισµό σας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
εµείς σας ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε, για την ακρίβεια του
χρόνου.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιόγιακας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
άκουσα από συνάδελφο της Πλειοψηφίας ότι όποιος βιάζεται
σκοντάφτει. Υπάρχει, όµως, και το άλλο ρητό: «το γοργόν και
χάριν έχει». Έτσι, λοιπόν, όσο πιο γρήγορα απαλλάξετε την κοι-
νωνία µας από τη σηµερινή Συγκυβέρνηση, τόσο πιο χρήσιµοι θα
είστε.

Άκουσα από άλλον εκλεκτό συνάδελφο ότι πλέον έχουµε τίτ-
λους τέλους των µνηµονίων. Δηλαδή, αγαπητέ συνάδελφε, θα
τρώµε µε χρυσά κουτάλια.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Όχι, αλλά δεν τρώγαµε και πριν µε χρυσά
κουτάλια. Πριν δεν είχαµε κουτάλια. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Μη βιάζεστε, λοιπόν, γιατί όλοι µας
ζούµε σε αυτήν την κοινωνία, ζούµε στην κοινωνία που υποφέρει,
ζούµε στην κοινωνία της φτώχειας και της ανέχειας. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, να συζητήσουµε έναν προϋπολογισµό ο
οποίος δεν κρύβει εκπλήξεις. Είναι ένας αυθεντικός προϋπολο-
γισµός της περιόδου ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, ένας προϋπολογισµός που
πλήττει όλους, αλλά κυρίως χτυπά τους πιο αδύναµους συµπο-
λίτες µας, ένας προϋπολογισµός που παίρνει από τους ίδιους και
µάλιστα περισσότερα από ό,τι χρειάζεται. Το βασικό στοιχείο
από το οποίο φαίνεται ότι ο προϋπολογισµός έχει έλλειµµα κοι-
νωνικής δικαιοσύνης είναι ένα: Η αναλογία έµµεσων φόρων προς
άµεσους φόρους. Οι άµεσοι φόροι είναι ανάλογοι του εισοδήµα-
τος και γι’ αυτό θεωρούνται δικαιότεροι από τους έµµεσους.

Οι έµµεσοι φόροι από την άλλη, όπως ο ΦΠΑ και οι ειδικοί
φόροι κατανάλωσης, επειδή ακριβώς αφορούν σχεδόν κάθε
αγαθό και κάθε υπηρεσία, επιβαρύνουν το ίδιο τους έχοντες και
τους µη έχοντες, θίγοντας εκείνους που έχουν πολύ πιο λίγα χρή-
µατα να ξοδέψουν για τις καθηµερινές τους ανάγκες και υποχρε-
ώσεις. Άρα, όσο µικρότερη είναι η αναλογία των έµµεσων προς
τους άµεσους φόρους τόσο πιο κοινωνικά δίκαιη είναι η φορο-
λογία. 

Στον προϋπολογισµό του 2018 οι έµµεσοι φόροι είναι 33%
υψηλότεροι από τους άµεσους. Αυτό µας δίνει έναν λόγο περί-
που στο 1:32 σηµαντικά αυξηµένο από το 1:14 που είχε διαµορ-
φωθεί το 2014. Και έχει σηµασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να γνωρίζουν οι πολίτες ποιος πληρώνει τι από τον λογαριασµό
του 2018. Περίπου εκατόν σαράντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιού-
χοι θα πάρουν από τον νέο χρόνο το ΕΚΑΣ που µειώνεται σηµαν-
τικά. 

Τα 320 εκατοµµύρια ευρώ που δόθηκαν γι’ αυτό το 2017 θα
είναι περίπου 80 εκατοµµύρια το 2018. Οι νέοι συνταξιούχοι,
αυτοί που αιτήθηκαν συνταξιοδότηση µε βάση το νόµο Κατρούγ-
καλου, θα πάρουν συντάξεις µειωµένες κατά 12% µε 16%, ενώ
σε ορισµένες απ’ αυτές οι µειώσεις θα φτάσουν και το 30%. 

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι αγρότες και οι αυτοαπασχο-
λούµενοι θα δώσουν ακόµα µεγαλύτερο µέρος από το εισόδηµά

τους, από 60% και πάνω σε φόρους και ασφαλιστικές εισφορές.
Από τον Γενάρη οι εισφορές τους θα αυξηθούν από 8% µέχρι και
38%, όταν πάψει η έκπτωση του 15% που θα έχουν ορισµένοι µη
µισθωτοί το 2018, γιατί θα υπολογίζονται επί των ακαθαρίστων
εσόδων, χωρίς δηλαδή να αφαιρούνται οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές που έχουν καταβληθεί. Δηλαδή, θα πληρώνουν ασφαλιστικές
εισφορές και για τις ασφαλιστικές εισφορές που έχουν ήδη πλη-
ρώσει. Αν αυτό δεν είναι άλλη µια διεθνής πατέντα της Συγκυ-
βέρνησης µετά την περίφηµη «κωλοτούµπα», τότε τι είναι; 

Εκατοµµύρια µισθωτοί και συνταξιούχοι µε αποδοχές πάνω
από 9.000 ευρώ τον χρόνο, θα δουν τον µισθό ή της σύνταξή
τους να µειώνεται από τον Ιανουάριο, αφού καταργείται η έκ-
πτωση του 1,5% στη µηνιαία παρακράτηση του φόρου. 

Οι τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες θα κληθούν να πλη-
ρώσουν τον λογαριασµό του µειωµένου πολυτεκνικού επιδόµα-
τος. Οι κάτοικοι των βορείων και των ορεινών περιοχών της
χώρας µας, θα πάρουν το µισό επίδοµα θέρµανσης. Οι κάτοικοι
τριάντα δύο νησιών µας θα δουν να ακριβαίνουν όλα τα προϊόντα
και οι υπηρεσίες µετά την κατάργηση των µειωµένων κατά 30%
συντελεστών του ΦΠΑ. 

Ένας προϋπολογισµός που τα παίρνει αδιακρίτως από όλους
και µάλιστα από τους µη έχοντες, χάνει το επιχείρηµα της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης. Αυτό είχε επισηµάνει άλλωστε και ο επικε-
φαλής του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής, η θητεία του
οποίου δεν ανανεώθηκε, απλώς παρατάθηκε µέχρι να βρεθεί ο
αντικαταστάτης, προφανώς γιατί χαλούσε τη σούπα των κυβερ-
νητικών επιχειρηµάτων για την οικονοµία.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα ακόµη στοι-
χείο που αµφισβητεί το δήθεν κοινωνικό προφίλ του προϋπολο-
γισµού. Και αυτό λέγεται «πρωτογενές υπερπλεόνασµα». 

Το 2018 η Κυβέρνηση σκοπεύει να πάρει από πολίτες και επι-
χειρήσεις 587 εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα απ’ όσα προβλέπει
ο µνηµονιακός στόχος. Ακόµη και οι εκπρόσωποι των δανειστών
έχουν διαφωνήσει µ’ αυτήν την επιλογή, γιατί γνωρίζουν ότι πίσω
από τα υπερπλεονάσµατα δεν υπάρχει στιβαρή οικονοµική λογική,
µόνο µικροπολιτική. Γνωρίζουν ότι µεγαλύτερα πλεονάσµατα,
όταν µάλιστα ο στόχος είναι ήδη πολύ υψηλά, σηµαίνει περισσό-
τεροι φόροι, λιγότερες δηµόσιες επενδύσεις, περισσότερη λιτό-
τητα. Σηµαίνει ότι αφαιρείται από την πραγµατική οικονοµία
ρευστότητα για κατανάλωση, επέκταση, διατήρηση και δηµιουρ-
γία θέσεων εργασίας. 

Ένα είναι βέβαιο και αποδείχθηκε και φέτος, όπου είχαµε µε-
γάλη υπέρβαση του στόχου για το πλεόνασµα και παράλληλα
αναιµική µεγέθυνση της οικονοµίας: Τα υπερπλεονάσµατα βλά-
πτουν σοβαρά την ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει κάτι ακόµη πιο
σοβαρό: Το υπερπλεόνασµα είναι η θηλιά που η Συγκυβέρνηση
έχει φορέσει στον λαιµό της χώρας.

Αυτό που χρειάζεται είναι µικρότερα πρωτογενή πλεονάσµατα,
για να δηµιουργηθεί η αναγκαία δηµοσιονοµική ανάσα. Όταν η
Κυβέρνηση καµώνεται για την υπέρβαση στόχων που είναι ήδη
δυσθεώρητοι, στην ουσία υπονοµεύει την προσπάθεια να διεκ-
δικηθεί ο αναγκαίος δηµοσιονοµικός χώρος που θα επιτρέψει να
ξαναπάρει µπροστά η οικονοµία µε µείωση της φορολογίας για
τους πολίτες και τις επιχειρήσεις και αύξηση των επενδύσεων.
Αυτή είναι η παγίδα στην οποία έχει εγκλωβίσει τη χώρα η Κυ-
βέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε σε ένα διαφορετικό,
πιο αναπτυξιακό και κοινωνικά δίκαιο δηµοσιονοµικό µείγµα, µε
λιγότερους φόρους και στοχευµένες περικοπές κρατικών δαπα-
νών, ως κοµµάτι µιας πολιτικής που θα παντρεύει τη δηµοσιονο-
µική σταθερότητα µε την επιστροφή στην ανάπτυξη και την
αύξηση της απασχόλησης, αυτά που εσείς υπονοµεύετε και µε
τον προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς. Δεν µπορούµε, επο-
µένως, παρά να τον καταψηφίσουµε. 

Και τελειώνω λέγοντας ότι τον καταψηφίζουµε και για έναν
ακόµη λόγο: Γιατί φέρνει µαζί του το επιπρόσθετο κόστος µε το
οποίο η Κυβέρνηση φόρτωσε την ελληνική κοινωνία µε τις απο-
τυχηµένες διαπραγµατεύσεις και την καθυστέρηση των αξιολο-
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γήσεων. 
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Και
εµείς ευχαριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης, Βουλευτής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ο προϋπολογισµός του 2018 αποτελεί ένα αντιλαϊκό και αν-
τεργατικό εργαλείο που φέρει τη σφραγίδα της κυβερνητικής
πολιτικής, των στρατηγικών επιλογών της, κοµµένους και ραµ-
µένους στην εξυπηρέτηση της καπιταλιστικής ανάπτυξης, της
απρόσκοπτης ενίσχυσης των επιχειρηµατικών οµίλων και του κε-
φαλαίου, σηµατοδοτώντας παράλληλα την περαιτέρω φορολη-
στεία του λαού, το τσάκισµα των ασφαλιστικών δικαιωµάτων των
εργαζοµένων και των φτωχών λαϊκών στρωµάτων, την αύξηση
των περικοπών στις κοινωνικές παροχές, την αύξηση των ασφα-
λιστικών εισφορών κ.α.. Και αυτή η επιθετική πολιτική της Κυβέρ-
νησης και του κεφαλαίου απέναντι στα δικαιώµατα και τις
κατακτήσεις των εργαζόµενων δεν αποτυπώνεται µόνο στον κρα-
τικό προϋπολογισµό, αλλά και στη συµφωνία της Κυβέρνησης
µε τους θεσµούς στο πλαίσιο της τρίτης αξιολόγησης.

Έτσι, η έξοδος στις αγορές και το τέλος των µνηµονιών που
προπαγανδίζει η Κυβέρνηση σε καµµία περίπτωση δεν αφορά
την άρση των αντιλαϊκών µέτρων, παρά τη διατήρησή τους, την
εφαρµογή όσων νοµοθετήθηκαν και θα εφαρµοστούν τα επό-
µενα χρόνια. 

Έτσι, και για το 2018, όπως αποτυπώνεται στον προϋπολογι-
σµό, συνεχίζονται οι άγριες περικοπές στην υγεία και την πρό-
νοια, η αύξηση των πληρωµών των εργαζοµένων και των φτωχών
λαϊκών στρωµάτων, η συνέχιση των αντιλαϊκών διαρθρωτικών µέ-
τρων σε αυτούς τους τοµείς που αποσκοπούν, η περαιτέρω ενί-
σχυση της εµπορευµατοποίησης της υγείας και της πρόνοιας, η
ενίσχυση της ανταποδοτικότητας των παροχών και της ατοµικής
ευθύνης των ασθενών, της λειτουργίας των δηµόσιων µονάδων
υγείας µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, δηλαδή ως επιχειρήσεις,
επιδεινώνοντας τους όρους δουλειάς και αµοιβής των εργαζό-
µενων υγειονοµικών. 

Και η εφαρµογή αυτής της πολιτικής στη βάση της στρατηγι-
κής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως αναφέρεται εξάλλου και
στην εισηγητική έκθεση, αποτελεί εκσυγχρονισµό κατά την Κυ-
βέρνηση στην υγεία και στην πρόνοια, µε τη δραστική µείωση
των κρατικών και ασφαλιστικών δαπανών, τον περιορισµό της
κρατικής ευθύνης σ’ ένα ελάχιστο πακέτο παροχών υγείας, µε
την αύξηση των πληρωµών των εργαζοµένων, των αυτοαπασχο-
λούµενων, των αγροτών.

Αλήθεια, πρόκειται για εκσυγχρονισµό ή για αναχρονισµό,
αφού διευρύνεται η απόσταση ανάµεσα στις σηµερινές δυνατό-
τητες της επιστήµης, της τεχνολογίας και της παραγωγικότητας
και στη δυνατότητα των λαϊκών στρωµάτων να τις αξιοποιούν;
Αυτό σηµαίνει, για παράδειγµα, άνθρωποι να µένουν χωρίς φάρ-
µακα, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν ή να µην καλύπτουν άλλες
βασικές τους ανάγκες, προκειµένου να τα εξασφαλίσουν, όπως
και το γεγονός της σύµπραξης µεγάλου αριθµού υγειονοµικών
όλων των κλάδων, γιατροί, νοσηλευτές και άλλοι, που όµως, δεν
µπορούν να αξιοποιηθούν προς όφελος των λαϊκών αναγκών. Και
αυτό συµβαίνει, διότι οι σύγχρονες και διευρυνόµενες συνεχώς
ανάγκες του λαού στην υγεία, την πρόνοια, το φάρµακο, όπως
διαµορφώνονται σήµερα, είναι σε αντίθεση µε τον χαρακτήρα
της καπιταλιστικής οικονοµίας και ανάπτυξης. Είναι σε αντίθεση
µε τη µεγιστοποίηση της κερδοφορίας των µονοπωλιακών οµί-
λων. Αυτή είναι η αιτία που ο λαός µας µατώνει µε τα µέτρα που
προωθούνται είτε από τη σηµερινή Κυβέρνηση είτε από τις προ-
ηγούµενες, µε τη στήριξη φυσικά και των άλλων αστικών κοµµά-
των, που και αυτά υποστηρίζουν τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και στην υγεία, το φάρµακο κ.λπ..

Έτσι, ο εξορθολογισµός των δαπανών, το νοικοκύρεµα, η κα-
ταπολέµηση της σπατάλης και της διαφθοράς, οι παροχές µε
βάση τις πραγµατικές ανάγκες που όλοι σας κλίνετε σε όλες τις
πτώσεις, δεν αποτελούν τίποτε άλλο παρά το ύπουλο εργαλείο,

προκειµένου να παρεµβαίνετε στη συνείδηση του λαού, παρου-
σιάζοντας τι; Παρουσιάζοντας ως κανονικότητα τις επιπλέον κρα-
τικές και ασφαλιστικές περικοπές, τις επιπλέον πληρωµές σε
φάρµακα, εξετάσεις, θεραπείες, υγειονοµικό υλικό κ.λπ..

Στόχος σας είναι ο εγκλωβισµός της λαϊκής δυσαρέσκειας στο
πλαίσιο µιας καλύτερης και πιο αποτελεσµατικής διαχείρισης της
αντιλαϊκής πολιτικής, µε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη µείωση των
απαιτήσεων από τον λαό.  Έτσι, την ίδια ώρα που οι νέες µει-
ώσεις στα κονδύλια του προϋπολογισµού έρχονται να προστε-
θούν στις άγριες περικοπές που έχουν γίνει µέχρι σήµερα,
επιδεινώνοντας συνολικά τις υπηρεσίες υγείας, η Κυβέρνηση
επαίρεται για τους πλεονασµατικούς προϋπολογισµούς στην
υγεία, πλεονάσµατα προερχόµενα από την αύξηση των πληρω-
µών των ασφαλισµένων και ανασφάλιστων, από τη µείωση των
παροχών που καλύπτουν τα ασφαλιστικά ταµεία και το κράτος,
όπως µε τη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης των δηµόσιων
µονάδων κατά 362 εκατοµµύρια ευρώ, µείωση που προβλέπεται
να καλυφθεί από πού; Από την αύξηση των εισφορών στον
ΕΟΠΥΥ µέσω της αφαίµαξης των συνταξιούχων, που για το 2017
υπολογίζεται στα 717 εκατοµµύρια ευρώ. 

Να, πως εκφράζονται τα «µατωµένα» πλεονάσµατα σ’ αυτόν
τον τοµέα από τον ΕΟΠΥΥ. Στην ουσία καταργείται η κρατική
χρηµατοδότηση και περιορίζεται στα 100 εκατοµµύρια ευρώ για
τους ανασφάλιστους. Έτσι, µε τα 67 ευρώ που αναλογούν σε
κάθε ανασφάλιστο καλύπτεται η δαπάνη δύο εµβολίων, γρίπης
και πνευµονιόκοκκου. Για δε την πρόληψη, θεραπεία, αποκατά-
σταση, φάρµακα, εµβόλια, η Κυβέρνηση κάνει την «πάπια» για το
πως θα καλυφθούν. 

Η περικοπή και τα πλαφόν της δηµόσιας φαρµακευτικής δα-
πάνης έχουν οδηγήσει στην εκτίναξη των πληρωµών των ασθε-
νών, αφού µεσοσταθµικά από το 9% το 2009 έχει φτάσει σήµερα
στο 30% περίπου, υπολογίζοντας µόνο τα φάρµακα της θετικής
λίστας, αυτά δηλαδή που αποζηµιώνονται από τα ασφαλιστικά
ταµεία, από τον ΕΟΠΥΥ. 

Εάν υπολογίσουµε και τη διαφορά µεταξύ ασφαλιστικής και
λιανικής τιµής, το 1 ευρώ ανά συνταγή, τα φάρµακα της αρνητι-
κής λίστας, τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα, που πρόσφατα
απελευθερώθηκε η τιµή τους, τα 10 ευρώ που έχουν γίνει καθε-
στώς να πληρώνουν οι ασθενείς για συνταγογράφηση, µε όλα
αυτά κράτος και ασφαλιστικά ταµεία πληρώνουν κατά 57,7% λι-
γότερα ενώ οι ασφαλισµένοι πληρώνουν κατά 43,1% περισσό-
τερα σε σχέση µε το 2009. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Η στελέχωση των δηµόσιων µονάδων υγείας σε µεγάλο βαθµό

αποτελεί µια εικονική πραγµατικότητα που προπαγανδίζει η Κυ-
βέρνηση, αφού οι προσλήψεις µε µόνιµη σχέση εργασίας είναι
ελάχιστες, ενώ το µεγαλύτερο µέρος αφορά προσωρινά εργα-
ζόµενους, επικουρικοί, δελτίο παροχής υπηρεσιών, ατοµικές
συµβάσεις, οι οποίοι δεν προστίθενται στο υπάρχον προσωπικό,
αλλά αντικαθιστούν όσους λήγει η σύµβασή τους. Αυτού του εί-
δους οι προσλήψεις, µαζί µε την πρόσφατη κατάργηση του στα-
θερού ηµερήσιου εβδοµαδιαίου χρόνου εργασίας, αφ’ ενός
διαµορφώνουν ακόµη πιο φθηνούς υγειονοµικούς για το κράτος,
αφ’ ετέρου µε τον ίδιο ή και λιγότερο αριθµό υγειονοµικών να
βγαίνει περισσότερη δουλειά, αυτό δηλαδή που ταιριάζει στον
επιχειρηµατικό χαρακτήρα λειτουργίας των δηµόσιων µονάδων
υγείας. 

Εξάλλου, στην τρίτη αξιολόγηση προβλέπεται η αξιολόγηση
της δυνατότητας των δηµόσιων µονάδων υγείας στην παροχή
υπηρεσιών, όχι στη βάση των µέτρων που απαιτούνται για να αν-
ταποκριθούν στις ανάγκες, εκεί που έχουν ελλείψεις, αλλά, όπως
αναφέρεται, για να ανατεθούν στον ιδιωτικό επιχειρηµατικό
τοµέα της υγείας. 

Στην πολιτική, παράλληλα, µείωσης περαιτέρω των κρατικών
και ασφαλιστικών δαπανών εντάσσεται και η προωθούµενη µε-
ταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, για την οποία
στην ουσία τι αλλάζει; Αλλάζει ο τρόπος αγοράς υπηρεσιών
υγείας µέσω του οικογενειακού γιατρού, ώστε να περιοριστεί το
κόστος που προκαλεί ο ασφαλισµένος. Έτσι, ο οικογενειακός
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γιατρός θα ενεργεί ως φύλακας που θα είναι υπεύθυνος για πα-
ραποµπές σε ειδικούς, όπως ορίζει εξάλλου και η συµφωνία για
την τρίτη αξιολόγηση. 

Απέναντι σ’ αυτήν την πολιτική και στον τοµέα της υγείας-πρό-
νοιας βρίσκεται η φιλολαϊκή, κοινωνική πολιτική και οικονοµική
πρόταση του ΚΚΕ, δηλαδή η θέση ότι για την ικανοποίηση των
σύγχρονων λαϊκών αλλαγών στην υγεία και στο φάρµακο απαι-
τούνται ριζικά διαφορετικές σχέσεις ιδιοκτησίας και παραγωγής,
δηλαδή σχέσεις κοινωνικής ιδιοκτησίας, επιστηµονικού κεντρι-
κού σχεδιασµού. 

Να, γιατί η οργάνωση της πάλης, ο αγώνας του εργατικού κι-
νήµατος, µε τη συµβολή των υγειονοµικών, πρέπει να εντάσσεται
στην προοπτική του λαϊκού δρόµου ανάπτυξης, του µόνου που
µπορεί να κατοχυρώσει καθολικά ένα σύγχρονο, δωρεάν, απο-
κλειστικά κρατικό σύστηµα υγείας, έναν κρατικό φορέα έρευνας,
παραγωγής και δωρεάν διάθεσης φαρµάκων, εµβολίων και άλλα,
ένα σύστηµα που η λαϊκή υγεία δεν αποτελεί κόστος, αλλά δι-
καίωµα και κοινωνικό αγαθό.

Σ’ αυτή την κατεύθυνση εντάσσονται και οι σηµερινές προτά-
σεις µας, για άµεση ανακούφιση, για αποσυµφόρηση των νοσο-
κοµείων, των κέντρων υγείας, µε προσλήψεις ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού, µε εξασφάλιση υποδοµών ιατρικού
εξοπλισµού και φαρµάκων, µε γενναία αύξηση της κρατικής χρη-
µατοδότησης και άλλα. 

Σ’ αυτόν τον αγώνα καλούµε όλους τους εργαζόµενους και
τους επιστηµονικούς φορείς, ειδικά τους γιατρούς και τους νο-
σηλευτές σε κοινή πάλη, σε συµµαχία µε την εργατική τάξη και
τα άλλα λαϊκά στρώµατα, να καταθέσουν κάθε θυσία και καθη-
µερινή προσπάθεια µε σταθµό τη µεθαυριανή απεργία στις 14
Δεκέµβρη και µε κλιµάκωση της πάλης το επόµενο διάστηµα.

Γιατί αυτός ο αγώνας αφορά σ’ όλους τους εργαζόµενους και
στις οικογένειές τους, ανεξάρτητα από την εργασία τους, το
ύψος του µισθού, την ανεργία, την καταγωγή τους.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο Πάτρας (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης για έξι λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε τον

προϋπολογισµό του 2018 και συνεχίζουµε να πιστεύουµε και
φέτος πως µε τη χρήση παραδειγµάτων και παραλληλισµών θα
γίνουµε καλύτερα κατανοητοί από τους συµπολίτες µας, κάθε
µέρα που ανεβαίνουµε σ’ αυτό εδώ το Βήµα και προσπαθούµε
να τους εξηγήσουµε που πάνε τα λεφτά, που καταλήγουν οι
φόροι, που καταλήγουν οι κάθε είδους εισφορές που τους υπο-
χρεώνουµε µε νόµους να πληρώσουν. 

Στην προσπάθειά µας να τους εξηγήσουµε το γιατί τους συµ-
βαίνει ό,τι ακριβώς τους συµβαίνει, κάνουµε λόγο για το τεφτέρι
του ψιλικατζή της γειτονιάς, µιλάµε για το πορτοφόλι και το κα-
λάθι της νοικοκυράς, αναφερόµαστε στο χαρτζιλίκι που ο παπ-
πούς και η γιαγιά δίνουν στα εγγόνια τους και ενίοτε θυµόµαστε
και τον οβολό της Ψωροκώσταινας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο τρίτος κρατικός προϋπο-
λογισµός στη συζήτηση του οποίου έχω την ευθύνη να συµµε-
τέχω. Δυστυχώς µόνο αυτή η ευθύνη έχει αλλάξει κάπως, έχει
γίνει πιο µεγάλη. Τίποτε άλλο δεν έχει αλλάξει ούτε από την
πρώτη συζήτηση για τον προϋπολογισµό του 2016 ούτε όµως και
από την εντύπωση που είχα ήδη ως πολίτης, πολύ πριν βρεθώ
να µιλάω εξ ονόµατος του λαού της Θεσσαλονίκης ως εκπρόσω-
πος του, από τα βουλευτικά αυτά έδρανα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άστοχα τα παραδείγµατά
µας. Το πορτοφόλι της νοικοκυράς δεν είναι δικό της πια. Της το
έχουν πάρει από τα χέρια. Το καλάθι της δεν της χρειάζεται πια,
όταν πηγαίνει να ψωνίσει κυρίως δύο, τρία ή τέσσερα πράγµατα. 

Τι λέει αυτό για τον προϋπολογισµό µας; Τι θα έπρεπε να κα-
ταλάβουµε εµείς εδώ µέσα από αυτό το δεδοµένο; Για ποιο πορ-
τοφόλι του νοικοκύρη και για ποιο καλάθι της νοικοκυράς µιλάµε;
Έχουν λεηλατηθεί τα πάντα, κύριοι συνάδελφοι. Δεν µπορεί να
είναι σήµερα κάποιος συνεπής, όσο και να θέλει, όσο και να προ-
σπαθεί. Τα νούµερα απλά δεν βγαίνουν!

Οι Έλληνες συνεχίζουν ακόµα και σήµερα να κόβουν χρήµατα
από τον προϋπολογισµό του φαγητού. Επί εφτά συνεχόµενα
χρόνια κόβουµε από το οικογενειακό τραπέζι. Φέτος ξεπερνάµε
σε διάρκεια την επταετία της χούντας. Η οικονοµική κρίση και τα
µνηµόνια έγραψαν και πέρασαν περισσότερους προϋπολογι-
σµούς από τη χούντα. 

Σ’ αυτά τα επτά χρόνια δεν έχουµε σταµατήσει να κόβουµε
από τη διατροφή µας, στην αρχή σε ποσότητα και αργότερα σε
ποιότητα. Τι σηµαίνει αυτό για την υγεία του ελληνικού λαού;
Έχουµε πολλούς συναδέλφους ιατρούς µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα. Ας πληροφορήσουν και εµάς και τους πολίτες ποια είναι
η γνώµη τους για τα αποτελέσµατα της συνεχούς και συνειδητής
υποβάθµισης της ποιότητας της διατροφής µας. 

Όµως, να µας πουν και οι δικηγόροι -που έχουµε και από αυ-
τούς πολλούς µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα- πού θα βρουν το δίκιο
τους όσοι εδώ και επτά χρόνια στερούνται καθηµερινά από το
τραπέζι τους βασικά πράγµατα, ανθρώπινα πράγµατα, απλά
πράγµατα;

Το σίγουρο είναι πως ο υπό ψήφιση προϋπολογισµός δεν τους
αφορά. Τα νούµερα που συζητάµε σήµερα δεν σηµαίνουν τίποτα
απολύτως για την πραγµατικότητα που βιώνει η ελληνική κοινω-
νία και αυτό είναι το τραγικότερο απ’ όλα τα συµπεράσµατα που
βγάζει όποιος κάτσει να διαβάσει προσεκτικά τα στοιχεία και τις
προβλέψεις, τα νούµερα και τα ποσοστά. 

Είναι το τραγικότερο, ακριβώς γιατί ο προϋπολογισµός είναι
εκείνος ο νόµος που επηρεάζει περισσότερο από κάθε τι άλλο
τις ζωές των πολιτών. Ο προϋπολογισµός θεωρείται ο κορυφαίος
των νόµων, γιατί αποτελεί την ευκαιρία της εκάστοτε κυβέρνησης
να περιγράψει και να εξηγήσει το τι είδους κυβέρνηση είναι, ποια
είναι η πολιτική της, ποιο είναι το όραµά της. 

Οι Έλληνες, εν έτει 2017, περιµένοντας µε το καλό το 2018,
έχουν συνδέσει πια στη συνείδησή τους τον προϋπολογισµό µε
την έννοια της απώλειας. Δεν ελπίζουν πια σε αυτόν, αλλά αντι-
θέτως, τον φοβούνται. Ξέρουν πως κάθε φορά που αλλάζει κάτι
-και αυτό είναι ένα πολύ κακό µάθηµα που τους έδωσαν οι προ-
ϋπολογισµοί- αλλάζει πάντα προς το χειρότερο. 

Κάποτε, η λέξη «αλλαγή» ήταν σύνθηµα. Τώρα, έπειτα από
τόσες µεταρρυθµίσεις που έχουν γίνει, η λέξη «αλλαγή» σηµαίνει
απειλή. Αυτό αποδεικνύει την αποτυχία του εγχώριου πολιτικού
συστήµατος. 

Όταν θα µπορέσουµε να φέρουµε έναν προϋπολογισµό µέσα
σε αυτή την Αίθουσα που ως βάση θα έχει την ελπίδα και όχι τον
φόβο, τότε θα έχουµε το δικαίωµα όλοι εµείς να µιλάµε για το
καλάθι της νοικοκυράς. Μέχρι να της επιστρέψουµε το πορτο-
φόλι που της έχουν αρπάξει, δεν έχουµε τίποτα να της πούµε.
Για να το πετύχουµε αυτό, θα πρέπει να ξεκινήσουµε να γρά-
φουµε τους προϋπολογισµούς στην Ελλάδα και µάλιστα, όλοι
µαζί, οι έχοντες την ευθύνη. 

Μιλάει η Κυβέρνηση για καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια, όταν
δεν µπορεί µε βεβαιότητα να µας απαντήσει το πώς υπολογίζει
να µας παρουσιάσει έναν προϋπολογισµό για τον οποίο να είναι
περήφανη, όχι γιατί µάζεψε µε τον καλύτερο τρόπο τα ψίχουλα
από το πάτωµα, αλλά επειδή έδωσε ελπίδα και όραµα στους Έλ-
ληνες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πολύ καιρό οι πολίτες
θέτουν κάποιες συγκεκριµένες ερωτήσεις και δεν έχουν πάρει
καµµία πειστική απάντηση. Γράφονται οι προϋπολογισµοί από
Έλληνες, στην Ελλάδα; Έχουµε, πράγµατι, αναγνωρίσει ως δική
µας την πατρότητα των µνηµονίων; Εγώ ο ίδιος θέτω ερωτήσεις
και δεν παίρνω απαντήσεις µέσα σε αυτή την Αίθουσα.

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, κύριε Τσακαλώτο, πού είναι
η καβάτζα; Πού την γράφει ο προϋπολογισµός την περιβόητη κα-
βάτζα; Δείξτε µου. Πού είναι το 1 δισεκατοµµύριο που κρατάµε
στην άκρη; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας για ένα λεπτό.  
Κύριε Υπουργέ Κοινωνικής Ασφάλισης, κύριε Πετρόπουλε, τι

έγινε τελικά µε τα λεφτά τα οποία χρωστάµε στους εθελοντές
µακράς θητείας; Θα µας πείτε για ποιον λόγο συνεχώς τους εξαι-
ρούµε; 

Κι εσείς, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, κύριε Κοντονή, θα
µας απαντήσετε επιτέλους τι είναι αυτό που σας εµποδίζει να νο-
µοθετήστε την προστασία της λαϊκής κατοικίας ή µήπως κι αυτή
είναι αρµοδιότητα του κ. Παπαδηµητρίου; Σε αυτή την περί-
πτωση, κύριε Υπουργέ, να µας υποδείξετε και το ποιος είναι αρ-
µόδιος να µας απαντήσει στο τι τελικά είναι αυτό που σας
εµποδίζει να νοµοθετήσετε την προτεραιότητα των δανειολη-
πτών έναντι των ξένων funds. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, µε την ψήφιση του
παρόντος προϋπολογισµού διατηρείτε τον φόβο και δεν προσφέ-
ρετε ελπίδα. Με την ψήφιση του παρόντος προϋπολογισµού χά-
νετε µία και καλή τις δύο βολικές σας δικαιολογίες. 

Η πρώτη σας δικαιολογία είναι ότι «οι προηγούµενοι έκαναν
χειρότερα». Ναι, σαφώς, έκαναν χειρότερα οι προηγούµενοι.
Αυτό, όµως, δεν σας σώζει πια. Δεν στέκει αυτό το επιχείρηµά
σας. 

Και το δεύτερο επιχείρηµά σας «δεν είχαµε χρόνο», επίσης δεν
στέκει. Είσαστε τρία χρόνια στο τιµόνι αυτής της χώρας. Είτε σας
αρέσει είτε δεν σας αρέσει είστε οι αποκλειστικά υπεύθυνοι για
όσα θα έρθουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα δώσω

τον λόγο στην Ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Αικατερίνη Παπακώστα.
Είναι η τελευταία οµιλήτρια του δεύτερου κύκλου και µπαίνουµε
αµέσως µετά στο τρίτο κύκλο. Είµαστε, δηλαδή, πολύ πίσω και
παρακαλώ να δείχνουµε σεβασµό στον χρόνο.   

Κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Η Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η χώρα των παράλλη-

λων µονολόγων, έλεγε ο Σεφέρης. Μιλάει ο καθείς µόνος του και
η χώρα ταλαιπωρείται από αυτούς τους παράλληλους µονολό-
γους. Παράλληλα, ο Σολωµός επισηµαίνει ότι εθνικό είναι ό,τι
είναι αληθινό.

Εδώ θέλω µε αφορµή -επειδή έγινε συζήτηση προηγουµένως-
την πρόσφατη επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου στη χώρα µας,
να πω ότι το εθνικόν είναι το αληθές και θα έπρεπε να είναι
πρώτο στην κρίση των πολιτικών Αρχηγών, των πολιτικών κοµ-
µάτων, των Βουλευτών, όλων µας και όχι η δηµιουργία εντυπώ-
σεων.

Θέλω να θέσω ένα θέµα και ένα ερώτηµα, κυρία Πρόεδρε και
αγαπητοί συνάδελφοι, στην κ. Γεννηµατά, την Πρόεδρο του Κι-
νήµατος Αλλαγής, διότι ως Ελληνίδα Βουλευτής αντιλήφθηκα ότι
εκείνη υποστηρίζει τις θέσεις και τις συµφωνίες -οι οποίες από
τον κ. Σηµίτη, τότε Πρωθυπουργό της χώρας, υπεγράφησαν,
άθλιες κατ’ εµέ- της Μαδρίτης και του Ελσίνκι, όπου στην ουσία
δηµιουργήθηκαν ζητήµατα εκεί που δεν υπήρχαν.

Ενώ δηλαδή το µόνο ζήτηµα -στη Μαδρίτη προέκυψε αυτό-
ήταν ως εκκρεµότητα το θέµα της υφαλοκρηπίδας, εκεί ο τότε
Πρωθυπουργός, ο κ. Σηµίτης, έθεσε –παρακαλώ- ζήτηµα, απο-
δεχόµενος τη συµφωνία αυτή, δηλαδή αποδεχόµενος ότι υπάρ-
χουν νόµιµα και ζωτικά συµφέροντα της Τουρκίας στο Αιγαίο. Με
τη συµφωνία αυτή ουσιαστικά έδινε στην Τουρκία µέχρι προχθές
το δικαίωµα να διεκδικεί το µισό Αιγαίο.

Στο Ελσίνκι στη συνέχεια πρέπει να σας πω ότι υπήρξε µία πε-
ρίεργη, παράδοξη και άθλια διατύπωση, όπως αυτή η οποία
έλεγε ότι αναγνωρίζει ουσιαστικά συνοριακές διαφορές µε τη
γείτονα χώρα, την Τουρκία. Εκεί έγιναν δύο συµφωνίες, οι οποίες
έπληξαν βαθύτατα τη χώρα µέχρι προχθές.

Ρωτώ την κυρία Πρόεδρο του Κινήµατος Αλλαγής -ή όπως αλ-
λιώς προκύψει η ονοµασία, αυτό θα το δουν στα δικά τους, τα
εσωτερικά ζητήµατα- αν υιοθετεί την πολιτική Σηµίτη, των κυβερ-
νήσεων ΠΑΣΟΚ, της Μαδρίτης και του Ελσίνκι και αν γι’ αυτό
ισχυρίζεται ότι δεν ήταν σωστή η τοποθέτηση του Προέδρου της
Δηµοκρατίας, του κ. Παυλόπουλου, ο οποίος de facto προχθές,

δηµόσια και κατά κοινή οµολογία ακύρωσε το περιεχόµενο
αυτών των δύο συµφωνιών, γυρνώντας το στο προηγούµενο στά-
τους, στην προτέρα κατάσταση.

Οφείλει να απαντήσει το Κίνηµα Αλλαγής. Οφείλει να απαντή-
σει η Πρόεδρός του, η κ. Γεννηµατά, γιατί ο ελληνικός λαός,
πέραν της οικονοµικής κρίσης και του πώς θα διαχειριστεί ο κα-
θένας το µοντέλο της οικονοµικής ανάπτυξης, τα πολιτικά και οι-
κονοµικά του προγράµµατα, οφείλει να γνωρίζει ποιος είναι
πραγµατικά µε το έθνος, µε την πατρίδα και ποιος είναι εκείνος,
ο οποίος µε άθλιες διατυπώσεις σε συµφωνίες, εν κρυπτώ και
παραβύστω στη Μαδρίτη και στο Ελσίνκι, υιοθέτησε άλλη πολι-
τική για τα ζητήµατα ως µη όφειλε, την οποία προχθές ακύρωσε
de facto ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας. Άρα οφείλει µία απάν-
τηση η κ. Γεννηµατά ως Ελληνίδα Βουλευτής. 

Δικαιούµαι να το θέσω και το έθεσα, κυρία Πρόεδρε, και ανα-
µένω απάντηση από την κυρία Πρόεδρο, η οποία δεν θεωρώ ότι
είναι αφελής, διότι θα µπορούσε να δικαιολογήσω ότι είναι αφέ-
λεια η προχθεσινή της δήλωση. Δεν θεωρώ, όµως, ότι είναι αφε-
λής. Άρα περιµένω µε πολύ ενδιαφέρον και µε εθνικό ενδιαφέρον
την απάντησή της.

Ακούστε τώρα, κύριοι της Κυβέρνησης, το εξής. Είθισται οι κυ-
βερνήσεις κάθε φορά που φέρνουν προϋπολογισµούς να λένε
ότι είναι ο καλύτερος, ο πιο αναπτυξιακός, εκείνος ο οποίος έχει
κοινωνικό πρόσηµο κ.λπ.. Ναι, αλλά υπάρχουν και στάνταρτς,
υπάρχει και πλαίσιο, το οποίο λέει ποιος θεωρείται ότι είναι ο
καλός προϋπολογισµός. Και υπάρχουν εδώ τρεις προϋποθέσεις
για να θεωρείται ένας προϋπολογισµός καλός ανεξαρτήτως κυ-
βερνήσεων.

Το πρώτο στοιχείο, το πρώτο χαρακτηριστικό γνώρισµα -αν
θέλετε- ενός καλού προϋπολογισµού είναι ότι αυτός πρέπει να
είναι αναπτυξιακός. Το δεύτερο χαρακτηριστικό είναι αν µπορεί
να επιτύχει τη δηµοσιονοµική ισορροπία και το τρίτο χαρακτηρι-
στικό είναι αν παράλληλα µπορεί να υπηρετεί την κοινωνική δι-
καιοσύνη.

Θεωρείτε εσείς, της Κυβέρνησης, ότι έχετε φέρει έναν καλό
προϋπολογισµό στη Βουλή των Ελλήνων προς υπερψήφιση, ο
οποίος έχει αυτά τα τρία χαρακτηριστικά γνωρίσµατα; Εγώ, για
παράδειγµα, βλέποντας εδώ τα στοιχεία του προϋπολογισµού,
διαπιστώνω κάποια πράγµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας προϋπολογισµός πάντοτε
θέτει στόχους, αλλά πρέπει να δει κανείς και τα εργαλεία για να
πετύχει την υλοποίηση, την εφαρµογή ενός καλού προϋπολογι-
σµού µε τα τρία χαρακτηριστικά γνωρίσµατα που σας ανέφερα.

Για να δω, λοιπόν, αν τα εργαλεία, τα οποία χρησιµοποιεί ο
παρών προϋπολογισµός, πληρούν τις προϋποθέσεις, στις οποίες
αναφέρθηκα προηγουµένως και, ειδικότερα, την τρίτη, την κοι-
νωνική δικαιοσύνη.

Κύριοι του Οικονοµικού Επιτελείου, τα επιπρόσθετα βάρη –κω-
δικοποιηµένα τα λέω, κύρια Πρόεδρε- είναι 951 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2018. Από αυτά τα 478 εκατοµµύρια είναι οι άµεσοι
φόροι και τα 473 εκατοµµύρια είναι οι έµµεσοι φόροι. Όλοι ξέ-
ρουµε ότι οι έµµεσοι φόροι είναι αντίστροφα προοδευτικοί ως
προς το εισόδηµα. 

Τι σηµαίνει αυτό, για να το καταλάβει ο καθείς που µας παρα-
κολουθεί, γιατί εσείς υποθέτω ότι το γνωρίζετε, ως συνάδελφοι;
Σηµαίνει ότι οι φτωχοί µε την έµµεση φορολογία γίνονται ακόµη
φτωχότεροι, διότι το εισόδηµά τους µειούται πολύ περισσότερο
από τα µεσαία και τα µεγάλα αστικά οικονοµικά στρώµατα, όταν
όλοι επιβαρύνονται µε τον ίδιο φορολογικό συντελεστή διά της
έµµεσης φορολογίας. 

Εποµένως, όταν φτωχαίνεις µε την έµµεση φορολογία, χρησι-
µοποιώντας ένα συγκεκριµένο εργαλείο για να εισπράξεις, το
οποίο εργαλείο φτωχαίνει ακόµη περισσότερο τους φτωχούς και
αυγατίζει το εισόδηµα διά του αυτού φορολογικού συντελεστή,
τότε δεν νοµίζω ότι αυτό το εργαλείο που χρησιµοποιείται είναι
το σωστό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επίσης, η συνταγή είναι λανθασµένη και έχω να σας προτείνω
δύο πράγµατα. Μου επιτρέπετε, κυρία Πρόεδρε, να µιλήσω ένα
λεπτό ακόµη. Είναι λανθασµένη, καθώς η συσταλτική πολιτική
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δεν µπορεί να πετύχει αναπτυξιακούς στόχους. Άρα θα πρέπει
να δείτε πώς µπορείτε να πετύχετε αναπτυξιακούς στόχους. 

Σας κάνω µία πρόταση. Για παράδειγµα, να αναχαιτίσετε τον
αχαλίνωτο κρατικό παρεµβατισµό, όπως πρέπει να αναχαιτί-
σουµε και τον αχαλίνωτο νεοφιλελευθερισµό. Πρέπει να υπηρε-
τήσουµε τον κοινωνικό φιλελευθερισµό, γιατί είναι το
ισορροπηµένο µείγµα δηµοσιονοµικής πολιτικής, το οποίο έχει
στον πυρήνα της πολιτικής του τον άνθρωπο. Επιπλέον, πρέπει
να δηµιουργήσετε σταθερό φορολογικό περιβάλλον. 

Και σας κάνω και µία τελευταία πρόταση, να µειωθεί η φορο-
λογία της εργασίας. Κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν πάµε στη µεί-
ωση της φορολογίας της εργασίας, διότι ουσιαστικά οι
εργαζόµενοι δηµιουργούν ζήτηση και η ζήτηση δηµιουργεί την
προσφορά, όταν δηµεύεται το 60% - 70% του µισθού των εργα-
ζοµένων, συναρτάται µε το brain drain, δηλαδή ότι φεύγουν έξω
οι άνθρωποι διότι δεν αµείβονται µε τον τρόπο που πρέπει να
αµείβονται, τότε αντιλαµβάνεστε ότι δεν κάνουµε απολύτως τί-
ποτα. Άρα πρέπει να υπάρξει µείωση της φορολόγησης της ερ-
γασίας. 

Βεβαίως, το κοινωνικό µέρισµα ήταν µία πολιτική, την οποία
εφαρµόσαµε ως Κυβέρνηση και την υποστηρίζω. Βεβαίως όπου
µπορείτε να δαπανήσετε περισσότερα χρήµατα, εκεί που υπάρ-
χουν κοινωνικές ανάγκες, για να ισορροπηθεί το λανθασµένο
µείγµα της πολιτικής σας, να το κάνετε, αλλά στο σύνολό του ο
προϋπολογισµός σας δεν πληροί αυτές τις προϋποθέσεις. 

Τέλος –και κλείνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε και σας ευχαριστώ
θερµά- θέλω να αναφέρω ένα ζήτηµα του τοµέα της εθνικής άµυ-
νας, το οποίο πολυσυζητήθηκε και ήταν δέσµευση της Κυβέρνη-
σής σας. Η δέσµευση ήταν ότι µέχρι το κλείσιµο της χρονιάς θα
υλοποιηθεί η επιστροφή του υπολοίπου 50% των µισθών και των
συντάξεων των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυτό παρα-
µένει ακόµη ως υπόσχεση. 

Υπό την έννοια αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, κάποια στιγµή θα
πρέπει να δούµε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, πώς πρέπει να ανα-
θεωρήσουµε τα ζητήµατά µας, πώς θα πρέπει να σταµατήσουµε
τις µεγαλοστοµίες και πώς θα πρέπει να φτιάχνουµε προϋπολο-
γισµούς, οι οποίοι υπηρετούν πρωτίστως την κοινωνική δικαιο-
σύνη, πράγµα το οποίο δεν πιστεύω ότι φέτος πληροί και ο δικός
σας προϋπολογισµός. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εισερ-

χόµαστε στον τρίτο κύκλο. Πρώτη οµιλήτρια είναι η κ. Ελένη Αυ-
λωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Με την ευκαιρία, να σας πω ότι δεν θα µπορέσω να έχω την
ίδια ανοχή στον χρόνο που είχα στον δεύτερο κύκλο. 

(Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Προσέξτε, διότι θα φτάσει ο χρόνος στα πέντε λεπτά σιγά -

σιγά! Σε όλα τα κόµµατα είχα ανοχή. Να κάνετε άσκηση συµπύ-
κνωσης των σκέψεών σας, επιτέλους!

Κυρία Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έφτασε πάλι εκείνη η εποχή του

χρόνου, που µαζευόµαστε εδώ µέσα για να ανταλλάξουµε φιλο-
φρονήσεις, µε αφορµή και πρόφαση τον προϋπολογισµό του
επόµενου έτους. 

Τα έσοδα του προϋπολογισµού προκύπτουν από την ήδη
υπάρχουσα φορολογική νοµοθεσία. Τους υπολογισµούς τους
κάνει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Οι δαπάνες είναι σε µε-
γάλο βαθµό ανελαστικές, δηλαδή είναι µισθοί και συντάξεις που
µόνο ο κ. Μητσοτάκης θα ήθελε να κόψει. 

Μετά αποµένουν πάντα δύο ερωτήµατα: Πρώτον, να δώσουµε
αναπτυξιακή προοπτική στη χώρα, ή να µην δώσουµε; Δεύτερον,
ό,τι περισσέψει να το δώσουµε στους πιο πλούσιους ή στους πιο
φτωχούς; Τώρα, βέβαια, στα δύο αυτά ερωτήµατα ο µέσος άν-
θρωπος δύσκολα θα έλεγε να µην δώσουµε αναπτυξιακή προ-
οπτική στη χώρα και να τα δώσουµε στους πλούσιους, αλλά ο
µέσος άνθρωπος δεν παρακολουθεί µε τη δέουσα προσοχή τα
λεγόµενα του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Δεν θα ξαναµπώ δε στο ιστορικό της ελληνικής κρίσης και των
µνηµονίων. Θα επισηµάνω, όµως, ότι τα µνηµόνια χώρισαν τον
ελληνικό πολιτικό κόσµο στα δύο. Δεν εννοώ, βέβαια, σε δεξιούς

και αριστερούς, αλλά σε όσους είπαν «ωχ, τι πάθαµε, ωχ τι µας
βρήκε!» και σε όσους είπαν «εάν δεν είχαµε τα µνηµόνια, θα
έπρεπε να τα εφεύρουµε». Το τελευταίο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σήµερα έχει γίνει η επίσηµη θέση της Νέας Δηµοκρα-
τίας! 

Σε αυτό το πλαίσιο εµείς σήµερα συζητάµε τον προϋπολογι-
σµό του 2018. Εµείς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχουµε το
εξής πρόβληµα. Πώς θα κατεβάσουµε την ανεργία, την οποία πα-
ραλάβαµε στο 27% και την πήγαµε στο 20%, ακόµα πιο κάτω; Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει πάλι ένα άλλο πρόβληµα, πώς να
κατεβάσει τον βασικό µισθό, που τον βρήκε στα 700 ευρώ και
τον πήγε στα 500 ευρώ, ακόµα πιο κάτω. Οπότε, έχουµε το οξύ-
µωρο, το µισό Σώµα να µιλάει για ένα θέµα και το άλλο µισό να
µιλάει για άλλο θέµα. Διαφωνούµε σίγουρα. Δεν διαφωνούµε,
όµως, τόσο στο τι να κάνουµε, όσο διαφωνούµε στο ποιο είναι
το πρόβληµα που καλούµαστε να λύσουµε. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε αποφασίσει ότι
θέλουµε να βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια και να την οδη-
γήσουµε στην οικονοµική ανάπτυξη, µε τρόπο που θα ωφελήσει
όλους τους Έλληνες. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση πάλι έχει και
αυτή αποφασίσει, θέλει την ανάκαµψη για όσους µπορούν, για
όσους αντέχουν και οι υπόλοιποι ας πάνε να πνιγούν. 

Αυτό το χάσµα αντίληψης, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αγεφύ-
ρωτο. Μάταια κάποιοι κεντροαριστεροδεξιοί προσπαθούν να λα-
ξεύσουν ένα σκαλοπατάκι σωτηρίας και να σταθούν πάνω του,
κρατώντας ίσες αποστάσεις. Τι να πουν στον κόσµο, δηλαδή;
«Να πάτε να πνιγείτε εν µέρει;». 

Όµως, όποιος έχει πολύ πιπέρι, βάζει και στα λάχανα. Επειδή
το πιπέρι της ψευδολογίας και της συκοφάντησης είναι το µόνο
πολιτικό όπλο που απέµεινε στη Νέα Δηµοκρατία, βρισκόµαστε
στην εξής γελοία κατάσταση: Μας κατηγορούν για καταστροφή
της µεσαίας τάξης αυτοί που κατέστρεψαν τη µεσαία τάξη. Μας
κατηγορούν για υπερφορολόγηση του ανώτατου εισοδηµατικά
1% των Ελλήνων αυτοί που φορολόγησαν και τα κοτέτσια σαν
βίλες. Μας κατηγορούν για την αύξηση της µερικής απασχόλη-
σης αυτοί που την πρωτονοµοθέτησαν. 

Φθάσαµε στο σηµείο η µοναδική συµβολή της Νέας Δηµοκρα-
τίας στην έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια να είναι η θεωρητική
δικαιολόγηση της φοροδιαφυγής µέσω offshore από τον Αντι-
πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θέτουν, όµως, οι κήνσορες της Νέας Δηµοκρατίας το θέµα
της υπευθυνότητας και µας κραδαίνουν τη µαγκούρα του
µπάρµπα - Γιώργου –θα έλεγα- οπότε υποχρεούµαι να τους
απαντήσω. 

Αν θέλετε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να µας
κάνετε κήρυγµα, ξοφλήστε πρώτα τα λεφτά που χρωστάει το
Κόµµα σας στις τράπεζες, γιατί εσείς είστε οι πρώτοι µπαταχτσή-
δες της χώρας και µετά τα λέµε. Μόλις ξοφλήσετε και πριν αρ-
χίσετε το κήρυγµα, µάθετε να δηλώνετε στο «πόθεν έσχες» όλα
σας τα εισοδήµατα, ακόµα και εκείνα των offshore των συζύγων
σας. 

Μόλις το καταφέρετε και αυτό, αν έχετε ακόµα διάθεση, ελάτε
να µας τα πείτε και να σας φιλέψουµε κιόλας, µέρες που είναι!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπερψηφίζω τον προϋπολογι-
σµό όχι γιατί είναι τέλειος, αλλά γιατί είναι ο καλύτερος που γί-
νεται στις δεδοµένες συνθήκες και κυρίως γιατί µας πάει κάπου
και µας δίνει προοπτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Βλάσης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε
το που κατατέθηκε ο προϋπολογισµός του 2018 στη Βουλή, η
Κυβέρνηση έσπευσε να τον διαφηµίσει ως τον τελευταίο µνηµο-
νιακό προϋπολογισµό, ως τον προϋπολογισµό της υπέρβασης. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας ως προς το δεύτερο σκέλος. Πρό-
κειται όντως για τον προϋπολογισµό της υπέρβασης, γιατί µε το
κείµενο αυτό πραγµατοποιείται υπέρβαση της λογικής, της ανο-
χής και της υποµονής των Ελλήνων. Υπερβαίνετε τη λογική µας,
όταν θέλετε να µας πείσετε ότι όλα βαίνουν καλώς, από τη
στιγµή που τα πρωτογενή πλεονάσµατα είναι υψηλότερα του
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αναµενοµένου. 
Ξεχνάτε, όµως, να αναφέρετε πώς ακριβώς προκύπτουν αυτά

τα υψηλά πλεονάσµατα. Δεν σας κάνει καµία εντύπωση που το
πρωτογενές πλεόνασµα µεγαλώνει, όταν ο εκτιµώµενος για
φέτος ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης ψαλιδίζεται στο 1,6%
από αρχική πρόβλεψη 2,7%; 

Από πού προκύπτουν, λοιπόν, τα επιπλέον χρήµατα; 
Η απάντηση είναι απλή: Από τις τσέπες των Ελλήνων φορολο-

γούµενων, που για ακόµη µία φορά θα υποστούν την πολιτική
τής δήθεν αριστερής κοινωνικής ευαισθησίας, µε πρόσθετους
φόρους 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ για το 2018 και συνολικά 1,9
δισεκατοµµύριο ευρώ σε πρόσθετα µέτρα.

Προφανώς, η κοινωνική σας ευαισθησία λειτουργεί αντιστρό-
φως ανάλογα µε τον εθισµό σας για εξουσία. Όσο εκείνος µεγα-
λώνει, τόσο αυτή µικραίνει. Πώς αλλιώς µπορεί να εξηγήσει
κανείς ότι προχωράτε σε νέες περικοπές στο µισθολόγιο, ιδίως
για περίπου 150 χιλιάδες ένστολους, σε νέες περικοπές στο
ΕΚΑΣ ύψους 234 εκατοµµυρίων ευρώ -φαντάζοµαι πάλι τους
πλούσιους χτυπάτε µε την περικοπή του ΕΚΑΣ!-, νέα µείωση των
δαπανών για την υγεία 364 εκατοµµυρίων ευρώ -ο κ. Πολάκης
βέβαια λέει ότι όλα πάνε καλά στην Υγεία-, µείωση των δαπανών
κατά 0,5% του ΑΕΠ για κοινωνικά επιδόµατα - πάλι τους πλούσι-
ους φαντάζοµαι χτυπάτε µε αυτόν τον τρόπο!-, µείωση κατά 50%
του κονδυλίου που διατίθεται κάθε χρόνο ως επίδοµα θέρµανσης
–έλεος, αυτούς τους πλουσίους τους χτυπάτε αλύπητα! 

Γιατί δεν εξηγείτε στους πολίτες από πού προέκυψε το πολυ-
διαφηµισµένο κοινωνικό σας µέρισµα; Γιατί δεν παραδέχεστε ότι
τα χρήµατα προέκυψαν επειδή δεν δώσατε µέσα στο 2017 στους
οικονοµικά αδύναµους όσα προέβλεπε ο προϋπολογισµός και το
µνηµόνιο ως κονδύλια για κοινωνικές δαπάνες; Δεν το λέω εγώ.
Το λέει το αναθεωρηµένο µνηµόνιό σας. Στερείτε από τον απλό
πολίτη αυτά που του αναλογούν, για να κάνετε κοµµατικά επικοι-
νωνιακά τεχνάσµατα. Και βέβαια την ίδια ώρα έχουµε ρεκόρ µε-
ρικής απασχόλησης -βγήκαν τώρα τα νούµερα- κοντά στο 60%. 

Μιλάτε για κοινωνική δικαιοσύνη και στήριξη των ασθενεστέ-
ρων. Αλήθεια, πώς νιώθετε σήµερα εσείς που κάποτε ήρθατε
στην εξουσία µε το σύνθηµα «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη»
και τώρα βγάζετε σε πλειστηριασµό όχι τις βίλες των πλουσίων,
όπως θέλετε να πλασάρετε στον κόσµο, αλλά ακόµα και την
πρώτη κατοικία των φτωχών οικογενειών για µερικές µόνο χιλιά-
δες ευρώ; Ήδη πάνω από ένα εκατοµµύριο έχουν υποστεί κατα-
σχέσεις, είκοσι τρεις χιλιάδες µόνο µέσα στον Οκτώβρη και
κινδυνεύουν άµεσα άλλες εφτακόσιες χιλιάδες.

Ας µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Η πολιτική σας
είναι ένα συνεχές µπάλωµα των δικών σας λαθών και παραλεί-
ψεων. Τρία χρόνια κυβερνάτε στα χαρτιά, αλλά επί της ουσίας
έχετε αφήσει στην άκρη όλες τις σηµαντικές υποθέσεις της
χώρας, µε αποτέλεσµα, όταν οι εταίροι µας δεν σας αφήνουν
πλέον κανένα περιθώριο, να συνθηκολογείτε µε τους χειρότε-
ρους όρους.

Κάπως έτσι οδηγηθήκαµε και στο ξεπούληµα της ΔΕΗ, χωρίς
κανένα ουσιαστικό αντάλλαγµα. Με την πολιτική σας οδηγήσατε
την εταιρεία σε µία τεράστια υποβάθµιση της χρηµατιστηριακής
της αξίας και στην εκτόξευση των ληξιπρόθεσµων οφειλών της.
Εσείς, που κάποτε διαδηλώνατε για τον δηµόσιο χαρακτήρα και
την προστασία της περιουσίας της, τώρα πουλάτε τις δύο µονά-
δες της Μεγαλόπολης και αυτές στη Μελίτη, για να ισοσκελίσετε
την αποτυχία σας. Όλα αυτά, όταν το σχέδιο της Κυβέρνησης
του Αντώνη Σαµαρά µε πώληση του 30% θα εξασφάλιζε τη βιω-
σιµότητα της ΔΕΗ, µε εισροή κεφαλαίων 2 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Για αυτά µας κατηγορούσατε ως προδότες. Εσείς πώς νιώθετε
άραγε σήµερα; Διότι δεν είδα κανέναν από τον ΣΥΡΙΖΑ στο συλ-
λαλητήριο κάτω στη Μεγαλόπολη πριν λίγες ηµέρες, ενώ τέσ-
σερα χρόνια πριν ήσασταν µπροστά µαζί µε τους φίλους σας από
τα άλλα αριστερά κόµµατα.

Η Νέα Δηµοκρατία, ως υπεύθυνη πολιτική δύναµη, µπορεί να
έχει κάνει λάθη στο παρελθόν, όµως ποτέ δεν κάναµε µια δήθεν
διαπραγµάτευση µε κόστος 100 δισεκατοµµύρια ευρώ στις πλά-
τες των Ελλήνων πολιτών. Καµµία Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν θα συµφωνούσε µε υπερβολικά πλεονάσµατα 3,5%

για πέντε χρόνια και πλεονάσµατα πάνω από 2% µέχρι το 2060.
Υπερβαίνετε την ανοχή µας, λοιπόν, όταν δηλώνετε µε απρο-

κάλυπτο κυνισµό ότι η χώρα επιστρέφει στην κανονικότητα. Αν
εσείς θεωρείτε πως η υπερφορολόγηση, οι πλειστηριασµοί, οι
περικοπές µισθών και συντάξεων, το ξεπούληµα της εθνικής πε-
ριουσίας, τα capital controls και οι ανύπαρκτες επενδύσεις προ-
µηνύουν την επιστροφή στην κανονικότητα, τότε πραγµατικά
τρέµω µπροστά στο µέλλον που έχετε οραµατιστεί για την πα-
τρίδα µας.

Καταλάβετέ το επιτέλους. Ο δρόµος για να επανέλθει η Ελ-
λάδα στην κανονικότητα είναι ένας: Η ανάπτυξη, αυτή που δεν
µπορείτε να πετύχετε, γιατί δεν είναι το ίδιο εύκολο µε το να βά-
ζετε το χέρι σας στις τσέπες των φορολογούµενων Ελλήνων και
µάλιστα, εκείνων που είναι συνεπείς. Διότι, ως γνωστόν, στην αν-
τιµετώπιση της φοροδιαφυγής τα αποτελέσµατά σας είναι µη-
δαµινά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελει-
ώστε, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κλείνοντας, θέλω να σας ρωτήσω
ευθέως: Στον προϋπολογισµό του 2018 έχετε προϋπολογίσει τον
πόνο, την αδικία και τα βάρη που θα φορτώσετε στον απλό Έλ-
ληνα πολίτη ή το µόνο που σας νοιάζει είναι πώς θα βγουν δύο -
τρία νούµερα και να φτιάξετε εκ νέου ένα ψεύτικο αφήγηµα που
θα σας δώσει λίγο ακόµη χρόνο στις καρέκλες που τόσο αγα-
πάτε;

Δυστυχώς, δεν περιµένω καµµιά πειστική απάντηση. Ευτυχώς,
όµως, οι ηµέρες σας στην εξουσία τελειώνουν. Να είστε βέβαιοι
πως ο επόµενος προϋπολογισµός µε κυβέρνηση τη Νέα Δηµο-
κρατία, Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη και ένα ρεαλι-
στικό πρόγραµµα εξουσίας θα έχει πραγµατικό κοινωνικό
πρόσηµο και όχι το κοµµατικό πρόσηµο µιας Κυβέρνησης που
εξαπατά και υποτιµά τους πολίτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λαϊκό
εννοούσατε, φαντάζοµαι.

Πριν καλέσω στο Βήµα την κ. Γεννιά, έχω να κάνω µία ανακοί-
νωση προς το Σώµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Πάτρας (δεύτερο
τµήµα).

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Γεννιά έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΑ ΓΕΝΝΙΑ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την

κατάθεση και ψήφιση του Προϋπολογισµού του 2018 τελειώνει
για τη χώρα µας ο κύκλος των µνηµονίων που κληρονοµήσαµε
από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Για τρίτη συνεχόµενη χρονιά καταφέραµε να πιάσουµε τους
δηµοσιονοµικούς στόχους. Και φέτος δώσαµε, όπως και πέρυσι,
το κοινωνικό µέρισµα στους πολίτες µας που το έχουν περισσό-
τερο ανάγκη, διαψεύδοντας τις «Κασσάνδρες» της Αντιπολίτευ-
σης.

Τα δύο προηγούµενα έτη επιτεύχθηκε σηµαντική υπέρβαση
των στόχων. Και για το τρέχον έτος αναµένεται υπέρβαση. Όλα
αυτά έχουν συµβάλει στην αποκατάσταση της διεθνούς αξιοπι-
στίας στα ελληνικά δηµόσια οικονοµικά. Έχουν δηµιουργήσει τις
προϋποθέσεις για την επιστροφή της χώρας στις διεθνείς αγο-
ρές κεφαλαίων µε τρόπο διατηρήσιµο. 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι, κακοδια-
χειρίστηκαν τη χώρα για δεκαετίες και όταν οι αδιέξοδες πολιτι-
κές τους προκάλεσαν την κρίση του 2009, συµπεριφέρθηκαν
στους πολίτες αυτής της χώρας µε ακόµη χειρότερο τρόπο.
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Πρώτα ενοχοποίησαν συλλογικά τους πολίτες µε το διαβόητο
σύνθηµα «µαζί τα φάγαµε». Στη συνέχεια προσπάθησαν να δια-
σώσουν τις ελίτ της χώρας εις βάρος των εργαζόµενων και της
µεσαίας τάξης, για την οποία τώρα δήθεν κόπτονται. 

Τα δύο αυτά κόµµατα επέβαλαν τη λιτότητα µονόπλευρα στα
λαϊκά στρώµατα και τους εργαζόµενους. Έβαλαν να πληρώσουν
αυτοί που είχαν υποφέρει και στην περίοδο της ευηµερίας, αυτοί
που έβλεπαν τότε τα εισοδήµατά τους στάσιµα, τις τιµές σε όλα
να ανεβαίνουν, τη χλιδή να επιδεικνύεται προκλητικά, αυτοί που
άκουγαν ανάπτυξη και έβλεπαν ανεργία και αγριότητα στις ερ-
γασιακές σχέσεις ακόµα και πριν την κρίση.

Με τη µονόπλευρη λιτότητα που επέβαλαν όταν έφτασαν σε
αδιέξοδο φτωχοποίησαν εκατοµµύρια Έλληνες. Προκάλεσαν
ύφεση που έφτασε το 30% συνολικά και έφεραν την ανεργία
πάνω από το 25%. Χάθηκε το 30% του ΑΕΠ της χώρας από το
2009 έως το 2014. Η διαχείριση της κρίσης εκ µέρους τους
υπήρξε καταστροφική, γιατί χτύπησαν τους εργαζόµενους την
ώρα που οι ελίτ µετέφεραν τα κεφάλαιά τους σε offshore και κρυ-
φές λίστες, γιατί την ώρα που διαφύλατταν τα υπερκέρδη του
κεφαλαίου και της ελίτ στους φορολογικούς παραδείσους, δη-
µιουργούσαν µια κόλαση για τους πολλούς. 

Αντίθετα η σηµερινή Κυβέρνησή µας, που τόσο έχει λοιδορή-
σει η Αντιπολίτευση, πέτυχε στόχους για χαµηλότερα πρωτογενή
πλεονάσµατα. Σε πείσµα της καταστροφολογίας της Νέας Δη-
µοκρατίας, όλοι οι οικονοµικοί δείκτες καταγράφουν τη σταθερή
αναπτυξιακή δυναµική της ελληνικής οικονοµίας. 

Ενδεικτικά µόνο αναφέρω ότι το 2017 είναι το πρώτο έτος ανά-
πτυξης µετά από χρόνια. Το πρώτο επτάµηνο του 2017 οι εξα-
γωγές σηµειώνουν αύξηση 18% σε ετήσια βάση. Φτάνουν έτσι
στο υψηλότερο επίπεδο της τελευταίας δεκαετίας. Η βιοµηχα-
νική δραστηριότητα αυξήθηκε κατά 5,3%. Οι ξένες άµεσες επεν-
δύσεις ξεπέρασαν τα 2,1 δισεκατοµµύρια -το πρώτο επτάµηνο
όλα αυτά του 2017- σηµειώνοντας αύξηση κατά 161% σε σχέση
µε το αντίστοιχο επτάµηνο του 2016. 

Ο τουρισµός σπάει ρεκόρ φέτος, µε τριάντα εκατοµµύρια του-
ρίστες και µε σηµαντικά αυξηµένα έσοδα. Η χώρα πραγµατοποί-
ησε την πρώτη της επιτυχηµένη έξοδο στις αγορές και αυτή τη
στιγµή τα επιτόκια των ελληνικών οµολόγων βρίσκονται στο χα-
µηλότερο επίπεδο από το 2009. Το κυριότερο είναι ότι η ανεργία
πέφτει στο 20% από το 27% που ήταν τρία χρόνια πριν. Ξέρουµε
ποιοι εκτόξευσαν την ανεργία σε αυτά τα ποσοστά.

Κλείνουµε, λοιπόν, το 2017 µε όλους τους δείκτες θετικούς
στις εξαγωγές, τη βιοµηχανία, την κατανάλωση, τον τουρισµό,
τις επενδύσεις παγίου κεφαλαίου και βεβαίως µε πλεόνασµα 2,4
%, αρκετά παραπάνω από τον στόχο του 1,75%.

Το πολύ σπουδαίο είναι ότι, εκτός από τους δύο ανώτερους
στόχους, επιτυγχάνεται και το τρίτος στόχος, που είναι πολύ ση-
µαντικός: Να είναι αυτός ένας αναδιανεµητικός προϋπολογι-
σµός. Αυτό είναι καθοριστικής σηµασίας για την πολιτική της
Αριστεράς, σε αντιδιαστολή µε τις επιδιώξεις της Δεξιάς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μέσα στις συγκεκριµένες πολιτικοοικονοµικές συνθήκες είναι
ένας προϋπολογισµός που προσπαθεί να αυξήσει την κοινωνική
δικαιοσύνη όσο µπορεί, που προσπαθεί να ανατρέψει άλλες πο-
λιτικές που θα είχαν πολύ χειρότερη αναδιανοµή για τους εργα-
ζόµενους και τη µεσαία τάξη. Είναι ένας προϋπολογισµός που
ανοίγει τον δρόµο για να βγούµε από τα µνηµόνια, που ενισχύει
περαιτέρω τα προγράµµατα κοινωνικής προστασίας και µάλιστα
στοχευµένα, µε επιπλέον 25 µε 30 εκατοµµύρια που θα διατε-
θούν στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, µε στόχο την πάταξη της
αδήλωτης και «µαύρης» εργασίας, την αύξηση της απασχόλη-
σης, µε την ενίσχυση του ασφαλιστικού και τη δικαιότερη κατα-
νοµή των ασφαλιστικών βαρών.

Παρά τα fake news, λοιπόν και την απίστευτη προπαγάνδα που
ασκείται καθηµερινά από τα γνωστά κέντρα, το δηµοσιονοµικό
αποτέλεσµα των ασφαλιστικών ταµείων για το 2018 αναµένεται
να διαµορφωθεί σε πλεόνασµα ύψους 859 εκατοµµυρίων, βελ-
τιωµένου έναντι του 2017 κατά 1 εκατοµµύριο περίπου. Και αυτό
είναι δείγµα ανάκαµψης. 

Υπενθυµίζω ότι µε τον προϋπολογισµό του 2016 σταµάτησε η

συνεχής µείωση των εκπαιδευτικών δαπανών που ξεκίνησε το
2011. Με τον προϋπολογισµό του 2017 για πρώτη φορά µετά
από πολλά χρόνια αυξήθηκαν οι δηµόσιες δαπάνες για την εκ-
παίδευση κατά 257 εκατοµµύρια ή 5,4%, σε σχέση µε τον προ-
ϋπολογισµό του 2016. 

Συνεπώς, είµαι στην ευχάριστη θέση να υπερψηφίζω σήµερα
έναν προϋπολογισµό που δεν έχει κανένα επιπλέον δυσµενές δη-
µοσιονοµικό µέτρο, που διαµορφώνει ένα αναπτυξιακό σχέδιο
στο οποίο έχουν θέση και οι τρεις τοµείς της οικονοµίας: ο δη-
µόσιος, ο ιδιωτικός και ο κοινωνικός, που είναι πιο κοινωνικά δί-
καιος, που δίνει ιδιαίτερη βαρύτητα στην υγεία, την παιδεία, την
εργασία και τις κοινωνικά ευάλωτες οµάδες που εντέλει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, θα οδηγήσει τη χώρα στην έξοδο από την
κρίση, µε την κοινωνία και τους πολίτες όρθιους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος, Βουλευτής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, κύριοι Υπουργοί, µέσα σε συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας
έρχεται η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό του 2018.
Έναν προϋπολογισµό που αναδεικνύει για άλλη µια φορά την πο-
λιτική δογµατικής λιτότητας. Και βασίζετε ουσιαστικά την επιτυχή
εκτέλεση του προϋπολογισµού σε µια σειρά παραδοχών που
είναι βέβαιο ότι δεν πρόκειται να ευοδωθούν. Όπως ακριβώς συ-
νέβη και το 2016 και το 2017. Είναι πραγµατικά αποκαλυπτικό,
όταν έναν χρόνο µετά τη συζήτηση του περσινού προϋπολογι-
σµού στη Βουλή δηµοσιοποιούνται τα πραγµατικά µεγέθη του
παρελθόντος έτους και ξεπροβάλλουν τα λογιστικά τρικ, επιβε-
βαιώνοντας το τεράστιο έλλειµµα αξιοπιστίας της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Καταθέσατε και φέτος έναν προϋπολογισµό που δεν εδράζε-
ται σε κάποιο αναπτυξιακό πλάνο, σε µεµονωµένες µόνο ενέρ-
γειες που µοναδικό στόχο έχουν να «βγουν τα νούµερα», µε
πρώτο από όλα τον υπερβολικό στόχο για το πρωτογενές πλεό-
νασµα. Είναι λες και έχετε έναν µοναδικό στόχο πλέον, την υπέρ-
βαση του στόχου, του ήδη υπερβολικού, για το πρωτογενές
πλεόνασµα. 

Συνεχίζετε λοιπόν αυτό το γαϊτανάκι στο οποίο έχετε δεσµεύσει
τη χώρα µέχρι το 2022 µε 3,5% πρωτογενές πλεόνασµα και µέχρι
το 2060 µε 2%. Μία δέσµευση που σηµαίνει την παράταση της φο-
ροεπιδροµής και που συνδυάζεται µε σκληρότατα µέτρα µέχρι το
2022. Και βέβαια κωφεύετε ή -το χειρότερο ακόµη- επιτίθεστε σε
ανεξάρτητες αρχές, όπως το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βου-
λής. Στο ότι για παράδειγµα δεν συνιστάται «εµµονή στον στόχο
της υπέρβασης των προβλεπόµενων πρωτογενών πλεονασµάτων,
καθώς πνίγουν την ανάπτυξη και στηρίζονται κυρίως σε φόρους»,
στο ότι «η συνέχιση της φοροκεντρικής πολιτικής επιτείνει την κα-
τάσταση ασφυξίας της οικονοµίας» - αυτά σας λέει η ανεξάρτητη
αρχή για τον προϋπολογισµό-.

Τώρα εσείς όµως συνεχίζετε να έχετε ως κύρια πολιτική επι-
δίωξη την ανάδειξη του υπερπλεονάσµατος. Επιπλέον, ξαφνικά
ο κ. Τσίπρας ανακάλυψε ότι δεν είναι τόσο σηµαντική η ένταξη
της χώρας στην ποσοτική χαλάρωση. Πότε είχε δίκιο, όταν έλεγε
ότι είναι σηµαντική πριν από λίγο καιρό ή τώρα; Ταυτοχρόνως,
δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική δέσµευση για αναδιάρθρωση, για
ουσιαστική µείωση του δηµοσίου χρέους. Ουσιαστικά έχετε
«πουλήσει» την ανάπτυξη στο όνοµα της υπεραπόδοσης. Από
πού θα προκύψει αιφνιδίως η ισχυρή ανάπτυξη 2,5% µετά από
χρόνια ύφεσης και χαµηλών αναπτυξιακών πτήσεων; Από τα
έσοδα του προγράµµατος των ιδιωτικοποιήσεων που προϋπολο-
γίζετε  στα 2,7 δισεκατοµµύρια; Και που το ίδιο σας το κόµµα
θέτει υπό αµφισβήτηση πολλές από αυτές τις ιδιωτικοποιήσεις
και τις αντιµάχεται. Επιπλέον, ποιος θα βάλει τα χρήµατά του σε
µια χώρα µε δαιδαλώδη γραφειοκρατία, εξοντωτική φορολογία
και φορολογική αστάθεια; Αυτό ακριβώς αποκαλείται αντιεπεν-
δυτικό κλίµα και αυτό συντηρεί, και διευρύνει δυστυχώς, η Κυ-
βέρνησή σας. Διότι επί τρία σχεδόν χρόνια απλώς διευρύνετε και
δηµιουργείτε και νέες παθογένειες. 

Δεν έχετε ολοκληρωµένο πρόγραµµα καταπολέµησης της
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ανεργίας και δηµιουργίας νέων θέσεων εργασίας και χωρίς αυτό
δεν είναι δυνατόν να βγει η χώρα από την κρίση. 

Και επειδή ακούµε διάφορα για την εργασία και την ανεργία.
Έχετε αναγάγει τις ευέλικτες µορφές απασχόλησης και τις µορ-
φές µερικής απασχόλησης ως τον µέγιστο στόχο σας. Αν είναι
δυνατόν να είναι αυτό αριστερή και προοδευτική πολιτική! 

Ξαναδιαβάζω το εξής από το Γραφείο Προϋπολογισµού Βου-
λής: «Υπάρχει σηµαντική εξάπλωση των ευέλικτων µορφών ερ-
γασίας. Είναι υψηλό το ποσοστό των αυτοαπασχολούµενων
µερικής απασχόλησης και οι µεικτές αποδοχές τους ανέρχονται
στα 394,13 ευρώ». Ταυτοχρόνως, ένας στους τρεις ανέργους
είναι εκτός εργασίας για περισσότερο από δώδεκα µήνες, η µα-
κροπρόθεσµη αποµάκρυνση από την αγορά εργασίας οδηγεί τα
άτοµα σε ένα σπιράλ ανατροφοδοτούµενης φτώχειας».

Ο κ. Τσακαλώτος δήλωσε, µέσα σε όλο αυτό το πλαίσιο, ότι
«αυτός ο προϋπολογισµός είναι όσο δίκαιος νοµίζουµε εµείς ότι
µας επιτρέπουν οι αντικειµενικές συνθήκες, µέσα στις οποίες
ζούµε και που θέλουµε να αλλάξουµε». Άλλα λόγια να αγαπιό-
µαστε!

Πόσο δίκαιος είναι; Τρεις επισηµάνσεις αρκούν για το θέµα
αυτό.

Πρώτη. Οι άµεσοι φόροι ανέρχονται στα 20,8 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Οι έµµεσοι στα 27,4 δισ. Αυξηµένοι είναι και οι έµµεσοι
κατά 473 εκατοµµύρια ευρώ. Αναλογία έµµεσων προς άµεσους:
1,33. Όλα τα προηγούµενα χρόνια ήταν χαµηλότερη, 1,15 και
1,18. 

Όσον αφορά τους έµµεσους και άµεσους φόρους στη χώρα
µας, είναι ουσιαστικά 44% οι έµµεσοι και 26% οι άµεσοι. Στην Ευ-
ρωζώνη είναι 33% και 32%. Συγχαρητήρια! Αυτή είναι η αριστερή
πολιτική; Και συνεχίζετε να µιλάτε για δίκαιη κατανοµή των φο-
ρολογικών βαρών, όταν ουσιαστικά επενδύετε στους έµµεσους
φόρους; 

Δεύτερη. Προβλέπεται αύξηση των εσόδων, που περιλαµβάνει
αυξήσεις στις εισφορές των επαγγελµατιών, παρεµβάσεις στα
επιδόµατα, κατάργηση της µείωσης του φόρου εισοδήµατος για
ιατρικές δαπάνες, µείωση της διαθέσιµης δαπάνης για το επί-
δοµα πετρελαίου θέρµανσης κατά 50%. Ποιους θα επηρεάσουν
όλα αυτά; Τους πλούσιους; Θα επηρεάσουν τους περισσότερο
αδύναµους.

Τρίτη. Η προβλεπόµενη εξοικονόµηση θα προκύψει µε τον πιο
αντικοινωνικό τρόπο, από περικοπές στις κοινωνικές δαπάνες και
κατά 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ από το συνταξιοδοτικό. Δηλαδή
από νέες περικοπές στις συντάξεις και µέχρι την οριστική κατάρ-
γηση του ΕΚΑΣ. 

Την ίδια στιγµή «παγώνετε» το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων. Δηλαδή τι κάνετε; Φορολογείτε, υπερφορολογείτε, για να
παίρνετε πρωτογενές πλεόνασµα, για να ανακυκλώνετε τη φτώ-
χεια, αντί να δίνετε στις δηµόσιες επενδύσεις, να δηµιουργείται
ανάπτυξη στη χώρα και να δηµιουργούνται σταθερές θέσεις ερ-
γασίας. Έχετε την ακριβώς αντίθετη πολιτική από αυτή που χρει-
άζεται αυτή τη στιγµή η χώρα. Αυτό λέγεται ανικανότητα,
αδιαφορία, κοινωνική αδιαφορία συγκεκριµένα, που χαρακτηρί-
ζουν αυτόν τον προϋπολογισµό.

Η έξοδος της χώρας από την κρίση που ευαγγελίζεστε, λοιπόν,
δεν είναι παρά ένα ευχολόγιο, στο οποίο αναφέρεστε πολλές
φορές, και δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα. 

Για την δε έξοδο από την εποπτεία, την οποία λέτε πολλές
φορές: Μα, το ίδιο το µνηµόνιο, στο οποίο έχετε συµφωνήσει
εσείς και έχει δει το φως της δηµοσιότητας για τα επόµενα χρό-
νια, προβλέπει τη σταθερή συνεργασία µε το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο και το 3,5% στο πρωτογενές πλεόνασµα. Εσείς που
θέλατε να απεγκλωβιστείτε κάποια στιγµή από το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο!

Η Ελλάδα βρίσκεται σε αδιέξοδο, οι πολίτες έχουν ξεπεράσει
τα όρια της αντοχής τους. Με αυτή την πολιτική και τη δογµατική
λιτότητα ουσιαστικά θα συνεχίσουν τα αδιέξοδα. Χωρίς σχέδιο
παραγωγικής ανασυγκρότησης και χωρίς εθνική συνεννόηση θα
συνεχιστεί η ίδια καταστροφική πορεία. Και λύση, βέβαια, δεν
είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία σε όλα τα επί-
πεδα δεν δίνει λύσεις, απλώς διευρύνει τις ανισότητες. Και βε-
βαίως αυτό, όπως έχουµε ακούσει, είναι ουσιαστικά στοιχείο της

πολιτικής της, ότι δεν θα δώσει µάχη για τη µείωση των ανισοτή-
των. 

Αυτό λοιπόν το µείγµα οικονοµικής πολιτικής που περικόπτει
κοινωνικές δαπάνες, αυξάνει τις επιβαρύνσεις σε µια ήδη εξον-
τωµένη κοινωνία και περιστέλλει το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων αποτελεί την ατράνταχτη απόδειξη της έλλειψης όχι
αριστερής, αλλά κάθε ευαισθησίας. 

Για να υπερβεί η χώρα την κρίση επιτέλους χρειάζεται αλλαγή
πολιτικής, αποτελεσµατική διαπραγµάτευση, προοδευτική πολι-
τική, µε στόχο τη µείωση της σπατάλης των πόρων µε διαρθρωτι-
κές µεταρρυθµίσεις. Ένα υγιές παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης
µε αρµονική συνύπαρξη ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα, µε ενί-
σχυση της υγιούς επιχειρηµατικότητας, µε κοινωνική συνοχή και
ποιοτικές υπηρεσίες κοινωνικής πολιτικής, χωρίς επιδοµατική πο-
λιτική ανακύκλωσης της φτώχειας. Αυτά µόνο ο δικός µας χώρος
µπορεί να τα εγγυηθεί και θα τα προωθήσει το αµέσως επόµενο
χρονικό διάστηµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

στη σειρά είναι η κ. Ιγγλέση, αλλά θα µιλήσει πρώτα ο Υφυπουρ-
γός Υποδοµών και Μεταφορών για επτά λεπτά.

Κύριε Μαυραγάνη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαφορετικότητα στον τρόπο

άσκησης εξουσίας έχει να κάνει κατά βάση µε ένα εσωτερικό φι-
λοσοφικό ερώτηµα και µία αναζήτηση: εάν θες ή δεν θες ο άν-
θρωπος να είναι στο επίκεντρο, εάν θες ή δεν θες να επανέλθουν
ηθικές αξίες στην κοινωνική και οικονοµική ζωή του τόπου, που
αυτές ήταν που έφεραν τον τόπο εδώ. Η σηµερινή κρίση, η κρίση
των τελευταίων ετών, είναι µία κρίση ηθική αξιών. Και σε αυτό
απαντά η διακυβέρνηση από την Κυβέρνησή µας. 

Υπήρξε µία πολύ µεγάλη ζέση και επιθυµία από πλευράς µας
να περιορίσουµε δραστικά τις δαπάνες της χώρας για την εξυ-
πηρέτηση του δηµοσίου χρέους για έναν και µόνο σκοπό: για να
εξοικονοµήσουµε πόρους προς την κατεύθυνση εξανθρωπισµού
της ελληνικής κοινωνίας και της δηµόσιας ζωής του τόπου. Συγ-
χωρέστε µε, αλλά αυτό δεν το είδα τα παρελθόντα έτη.

Ακούω πολλά για τα πλεονάσµατα. Μόνο που αυτοί που µιλούν
για τα πλεονάσµατα του 3% ή του 3,5% και εν τω µέλλοντι 2%,
ξεχνούν ότι στο Μεσοπρόθεσµο των ηµερών τους, είχε συµφω-
νηθεί, µέχρι το 2030, 4,5% εξοντωτικό πλεόνασµα. Επίσης, είχε
συµφωνηθεί ότι µέχρι το 2019 θα υπήρχαν συν 10 µονάδες του
ΑΕΠ της χώρας. Σε πλεονάσµατα σηµαίνει 20 δισεκατοµµύρια. 

Συµφωνούµε όλοι µας ότι εάν αύριο το πρωί είχαµε τη δυνα-
τότητα να µειώσουµε τη φορολογία, θα το κάναµε, µε δίκαιο
τρόπο και εξοµαλυντικό, πράγµατι, και προς τους εµπόρους επι-
χειρηµατίες, αλλά και προς τους ιδιώτες ή δηµοσίους υπαλλή-
λους, ανάλογα µε τις κοινωνικές προτεραιότητες. Όµως, για να
το κάνεις αυτός, πρέπει να δώσεις πρώτα µία µάχη, την οποία
µάχη την δώσαµε εντίµως και τη φθάσαµε µέχρι τα όρια, για να
µειώσουµε κατά 20 δισεκατοµµύρια τις απαιτήσεις των δανει-
στών που µας οδηγούν ακριβώς στο να εφαρµόζουµε µία δηµο-
σιονοµική πολιτική και να εξασφαλίσουµε ένα δηµοσιονοµικό
χώρο, για να εφαρµόζουµε κοινωνική πολιτική και για να καλύ-
ψουµε τις πληγές που δηµιούργησε µία πολιτική των παρελθόν-
των ετών. Πληγές από ανασφάλιστους πολίτες συνανθρώπους
µας, δυόµισι εκατοµµύρια που ήταν εκτός του ασφαλιστικού συ-
στήµατος νοσοκοµειακής περίθαλψης, πληγές που δηµιούργη-
σαν οι ενάµιση εκατοµµύριο άνεργοι, τους οποίους µειώσαµε
κατά διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες και πληγές που δηµιούργη-
σαν τα περίπου 50 δισεκατοµµύρια που µειώθηκε ο εθνικός
πλούτος, τον οποίο για πρώτη φορά από το 2008 φέτος θα επαυ-
ξήσουµε κατά 3 δισεκατοµµύρια περίπου. 

Θεωρώ ότι αυτοί οι οποίοι κάνουν κριτική –και επειδή ο ίδιος
είµαι καλόπιστος, θέλω να τη θεωρήσω καλόπιστη κριτική- πρέ-
πει να δουν µε µεγάλη προσοχή το γεγονός ότι στα παρελθόντα
έτη δεν προστέθηκε ποτέ ούτε 1 ευρώ στο ΑΕΠ της χώρας και
φέτος θα προστεθεί. Λένε ότι είχατε υποσχεθεί και είχατε προ-
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µηνύσει ότι θα πετύχετε, παραδείγµατος χάρη, να προσθέσετε
3,5 δισεκατοµµύρια και πετυχαίνετε 3 δισεκατοµµύρια. Μα, η οι-
κονοµία είναι ένα δυναµικό πεδίο και δεν συναναστρέφεσαι
µόνος σου µε τα οικονοµικά πεδία, έχεις και αντίρροπες δυνά-
µεις. Έχεις να αντιπαρέλθεις τα προβλήµατα, τα καθηµερινά, τα
κοινωνικά, τα πολιτικά, τα διεθνή. 

Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, δηλαδή τη θετική τροπή που
παίρνει η χώρα, χωρίς να εξωραΐζουµε τα πράγµατα, τα πετύ-
χαµε ουσιαστικά µε ένα και µόνο µέσο: µε το µέσο γεωπολιτικής
αναβάθµισης της χώρας. Τίποτα απ’ όλα αυτά τα θετικά και άλλα
πολλά τα οποία δεν µου επιτρέπεται από τον χρόνο να περιλάβω
στις σκέψεις µου, δεν θα είχαµε πετύχει, αν δεν είχαµε θέσει ως
κεντρικό σηµείο της δικής µας πολιτικής τη γεωπολιτική αναβάθ-
µιση της χώρας και την αλλαγή του γεωπολιτικού δίπολου υπέρ
της Ελλάδας, µεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας. 

Αυτό πλέον είναι φανερό. Το λέγαµε από το 2015, κάποιοι µας
λοιδορούσαν, όµως πλέον έχει γίνει φανερό. Έγινε ακόµα πιο
φανερό, όταν το 2017, φέτος δηλαδή, το καλοκαίρι, Μάιο και Ιού-
νιο µήνα, επετεύχθη αυτό το οποίο επιθυµούσαµε και ζητούσαµε
από το 2014 και οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και ο ΣΥΡΙΖΑ ως µέσο,
για να µπορέσουµε να αλλάξουµε τον δηµοσιονοµικό βηµατισµό
της χώρας και να δώσουµε περισσότερους πόρους προς τον κοι-
νωνικό τοµέα. Τι, δηλαδή; Να προσαρµόσουµε ουσιαστικά τις
πληρωµές της χώρας προς τις δυνατότητες ανάπτυξής της,
προς τις επιδόσεις της ελληνικής οικονοµίας, δηλαδή τη ρήτρα
ανάπτυξης. 

Μα, η ρήτρα ανάπτυξης εφαρµόστηκε το 1953 µε τη Συνθήκη
του Λονδίνου για τη Γερµανία, µε τη συναίνεση των Ηνωµένων
Πολιτειών, µε τη συναίνεση της Γαλλίας, µε τη συναίνεση της Ελ-
λάδας και άλλων πολλών συµµαχικών δυνάµεων, για να µπορέσει
να εξανθρωπισθεί η γερµανική κοινωνία. Και ήρθε η ώρα να διεκ-
δικήσουµε τον εξανθρωπισµό της ελληνικής κοινωνίας και αυτό
κάνουµε. Ναι, αλλά αυτό το πετύχαµε. Ήδη πετύχαµε τη δέ-
σµευση ότι θα πρέπει να αναθεωρηθούν ουσιαστικά οι δηµοσιο-
νοµικοί στόχοι της χώρας µε τη ρήτρα ανάπτυξης. Είναι αυτό που
θα µας δώσει το δηµοσιονοµικό πλεονέκτηµα, για να µπορέ-
σουµε να εφαρµόσουµε µια διαφορετική κοινωνική πολιτική, που
ήδη εφαρµόζεται από σήµερα. 

Ας µην ξεχνούµε ότι εκτός από τα δυόµισι εκατοµµύρια αν-
θρώπους που απέκτησαν πρόσβαση στην κοινωνική ασφάλιση,
στη νοσοκοµειακή περίθαλψη, στη φαρµακευτική αρωγή, υπάρ-
χουν και άνθρωποι, οι διακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες, που λένε
κάποιοι ότι αµείβονται µε µειωµένους µισθούς. Προφανώς, και
αµείβονται πολλοί απ’ αυτούς µε µειωµένους µισθούς. Δεν θα
κλείσουµε τα µάτια µας στο πρόβληµα, αλλά είναι καλύτερα από
το να µην αµείβεσαι καθόλου. Πρέπει να ξαναµπείς, να ξαναεν-
ταχθείς στην κοινωνία. Για να αυξήσεις τους µισθούς, πρέπει να
αυξήσεις το ΑΕΠ και αυτό κάνουµε από φέτος. Αυξάνουµε το
ΑΕΠ της χώρας για πρώτη φορά. 

Θα πουν κάποιοι: Μα, το κάνετε αυτό, χωρίς να έχετε νοικοκυ-
ρέψει τον προϋπολογισµό της χώρας. Ακούω φωνές που λένε
για κρατισµό. Πώς ο κρατισµός, κυρίες και κύριοι, µπορεί να ευ-
θυγραµµισθεί από τη µία πλευρά αυτός µε τον πρώτο µεταπολι-
τευτικό προϋπολογισµό της χώρας του 2016 που έκλεισε, όχι µε
πρωτογενές πλεόνασµα, αλλά µε δηµοσιονοµικό πλεόνασµα
κατά 0,7%; 

Με λίγα λόγια, για να µας καταλαβαίνουν οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες, ήταν ο πρώτος προϋπολογισµός που ήταν ισόρροπος.
Ήταν ισόρροπος, κυρίες και κύριοι, και θα είναι και αυτός ισόρ-
ροπος, ο προϋπολογισµός του 2017. Αυτό σηµαίνει ότι όλα αυτά
τα πράττουµε µε νοικοκύρεµα. 

Και λένε κάποιοι: Είστε µάγοι; Όχι, δεν είµαστε µάγοι, αλλά θα
σας δώσω ένα παράδειγµα και θα κλείσω µε αυτό, κυρία Πρό-
εδρε και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας, από τον πολιτικό
χώρο στον οποίο ηγούµαι, δηλαδή εννοώ τον χώρο του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών. Κάποτε γίνονταν έργα µε εκ-
πτώσεις 4% και τώρα γίνονται τα ίδια έργα µε εκπτώσεις 45%,
50% και 55%. Ας µην συζητήσουµε πού πήγαιναν τα υπόλοιπα
πλεονάσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιγγλέζη για έξι
λεπτά. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλησπέρα σας! 
Στη φετινή µου τοποθέτηση για τον προϋπολογισµό του 2018

δεν θα ήθελα να επικεντρωθώ στο τεχνικό σκέλος του κειµένου,
αναφέροντας τα µεγέθη και τους αριθµούς. Οι εισηγητές και αρ-
µόδιοι Υπουργοί έχουν αναφερθεί σε αυτά εξαντλητικά. Θα
ήθελα, όµως, σε πολιτικό επίπεδο να τοποθετηθώ ως προς το τι
εκφράζει και τι προσπαθεί να πετύχει ο προϋπολογισµός του ερ-
χόµενου έτους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Έχει, βεβαίως, ειπωθεί και όλοι το γνωρίζουµε καλά ότι ο προ-
ϋπολογισµός που καλούµαστε να ψηφίσουµε αυτές τις ηµέρες
θα είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός. Θα είναι ο
τελευταίος που καλούµαστε να σχεδιάσουµε σε συνεργασία µε
τους θεσµούς και θα είναι αυτός που θα µας επιτρέψει την έξοδο
από την κρίση και την επιτροπεία. 

Βεβαίως, ως Κυβέρνηση δεν ευλογούµε τα γένια µας και ανα-
γνωρίζουµε τις σκληρές θυσίες του λαού µας και ότι η ελληνική
κοινωνία και η οικονοµία αντιµετωπίζουν ακόµη προβλήµατα. Δεν
µπορούµε, για παράδειγµα, να παραβλέψουµε το ποσοστό της
ανεργίας που εξακολουθεί να κυµαίνεται σε υψηλά επίπεδα. 

Τι πρέπει να κάνουµε γι’ αυτό; Φυσικά, να εντείνουµε τις προ-
σπάθειές µας, έτσι ώστε δείκτες σαν κι αυτόν να βελτιωθούν,
πράγµα που θα σήµαινε ότι έχουν βελτιωθεί οι συνθήκες που αν-
τιµετωπίζουν τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις. 

Όµως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, σας ακούω να
µας κατηγορείτε ότι φτωχοποιούµε τον λαό, ότι κόβουµε συντά-
ξεις, ότι αυξάνουµε τη φορολογία.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, νοµίζετε ότι ο λαός µας έχει µνήµη
χρυσόψαρου;

Νοµίζετε ότι ξέχασε το πρώτο µνηµόνιο, ότι ξέχασε εκείνο το
πρώτο τρίµηνο του 2012, όταν χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι
είδαν άδειους τους λογαριασµούς της µισθοδοσίας τους από τις
αναδροµικές περικοπές στους µισθούς τους, όταν χιλιάδες οι-
κογένειες έµειναν µέσα στον χειµώνα χωρίς µισθό ή µε λίγα ψί-
χουλα για να βγάλουν δύο και τρεις µήνες; Όχι, κύριοι της
Αντιπολίτευσης, απατάσθε. Ο λαός δεν ξεχνά, δεν σας συγχωρεί
και δεν σας εµπιστεύεται.

Τι έχουµε πετύχει, όµως, µέχρι σήµερα και τι αποτυπώνει ο
νέος προϋπολογισµός; Έχουµε κατορθώσει να οδηγήσουµε την
ελληνική οικονοµία σε σταθεροποίηση η οποία µάλιστα δεν είναι
βραχυπρόθεσµη. Η επιστροφή της χώρας µας σε καθεστώς κα-
νονικότητας ήταν άλλωστε από την αρχή ο στόχος και αυτό το
καταφέρνουµε, όχι µόνο για τους επόµενους µήνες αλλά µακρο-
πρόθεσµα. 

Σε ό,τι αφορά τον σχεδιασµό  µας για το ερχόµενο έτος, όπως
αυτός αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό, είναι φανερό ότι επι-
τυγχάνεται δηµοσιονοµική σταθερότητα και µε αυτό ως δεδο-
µένο επιδιώκουµε φυσικά να είναι πιο δίκαιος από κοινωνικής
πλευράς. Θα αναφέρω το γεγονός ότι για πρώτη φορά σε κα-
τάρτιση προϋπολογισµού λαµβάνονται υπ’ όψιν οι µεγάλες οφει-
λές προς το δηµόσιο, δείχνοντας ξεκάθαρα την πρόθεση της
Κυβέρνησης να αναµετρηθεί µε την είσπραξη οφειλών από µε-
γαλοοφειλέτες και την ισότιµη αντιµετώπιση των φορολογουµέ-
νων.

Ακόµα, τα µέτρα που έχουµε πάρει µε στόχο την άµβλυνση
των ανισοτήτων σε συνδυασµό µε τη ψήφιση µέτρων και την κα-
ταπολέµηση της απλήρωτης, υποδηλωµένης και αδήλωτης ερ-
γασίας, την επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, τη
λήψη µέτρων για την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και της
διαφθοράς, βελτιώνουν την καθηµερινότητα των φτωχών συµ-
πολιτών µας. 

Όµως, θέλω να αναφερθώ ειδικά και στην πολιτική της Κυβέρ-
νησης για το περιβάλλον που αποτυπώνεται στον παρόντα προ-
ϋπολογισµό. Είναι σαφής πολιτική επιλογή ότι η παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας περνά µέσα από την περιβαλλοντική
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προστασία. Είναι µία πολιτική επιλογή που το νεοφιλελεύθερο
δόγµα θεωρεί ασύµβατη µε την ανάπτυξη, αλλά το δικό µας
όραµα για δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη θεωρεί αυτονόητη. Το
µεγαλύτερο µέρος των χρηµατοδοτήσεων κατευθύνεται στη δια-
χείριση των απορριµµάτων βάσει του νέου εθνικού σχεδιασµού
και στην εµπλοκή της τοπικής αυτοδιοίκησης σε αυτή.

Ακόµα, είναι σε εξέλιξη το έργο για την ολοκλήρωση του Κτη-
µατολογίου και των δασικών χαρτών. Στα περιφερειακά επιχει-
ρησιακά προγράµµατα προβλέπονται έργα ανάσχεσης της
κλιµατικής αλλαγής και προστασίας της φύσης. Το Ειδικό Ταµείο
Αντιπληµµυρικής Προστασίας Έβρου και Σαµοθράκης προβλέ-
πει 26,1 εκατοµµύρια ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων.

Επίσης, η απόφαση του ΥΠΕΝ να καλυφθούν οι πραγµατικές
ανάγκες για υπερωριακή απασχόληση σε αντίθεση µε τα προ-
ηγούµενα χρόνια που υπολείπονταν κατά πολύ, παρουσιάζεται
µε µία αύξηση 4,95% στο κονδύλι για αποδοχές, συντάξεις, πρό-
σθετες και παρεπόµενες παροχές.

Αλλά να δώσω και ένα πραγµατικό παράδειγµα των πολιτικών
για την περιβαλλοντική προστασία. Από την εφαρµογή της νο-
µοθεσίας που ψηφίστηκε πρόσφατα για τη µείωση της χρήσης
της πλαστικής σακούλας εκτιµάται ότι τα έσοδα -που σηµειωτέον
είναι πλήρως ανταποδοτικά- θα είναι της τάξης των 5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι ο Ελληνικός Οργανισµός Ανακύ-
κλωσης θα έχει στη διάθεσή του αυτό το ποσό για να
προχωρήσει σε περαιτέρω δράσεις για τη µείωση της χρήσης
της πλαστικής σακούλας, ανταποδίδοντας στην κοινωνία  αυτόν
τον πόρο.

Παράλληλα, για πρώτη φορά σε αυτόν τον προϋπολογισµό ο
ΕΟΑΝ καταγράφεται στους φορείς της γενικής κυβέρνησης.
Ακόµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι εγκρίθηκε πρόσφατα το
έργο «LIFE-IP 4 NATURA» ύψους  17 εκατοµµυρίων ευρώ το
οποίο σε συνδυασµό µε την ολοκλήρωση του καταλόγου των πε-
ριοχών «NATURA 2000» της χώρας, την εκπόνηση των ειδικών
περιβαλλοντικών µελετών και των σχεδίων διαχείρισης για όλες
αυτές τις περιοχές µε χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ µε άλλα 17
εκατοµµύρια ευρώ, καθώς και ο νέος νόµος για τους φορείς δια-
χείρισης των προστατευόµενων περιοχών που θα εισαχθεί σύν-
τοµα στο Κοινοβούλιο, αποδεικνύουν την πολιτική βούληση για
µια νέα και αποτελεσµατική στρατηγική προσέγγιση για τη δια-
χείριση της φύσης και της βιοποικιλότητας

Το φυσικό περιβάλλον µπορεί να αποτελέσει σηµαντικό παρά-
γοντα ανάπτυξης της χώρας µας µε καινοτόµες και πιλοτικές
εφαρµογές για όλη την Ευρώπη. Άκουσα έναν συνάδελφο της
Αντιπολίτευσης να αναφέρεται στη σηµασία των φορέων διαχεί-
ρισης προστατευόµενων περιοχών. Ο ίδιος άφησε αυτούς τους
φορείς διαχείρισης χωρίς χρηµατοδότηση, τους συρρίκνωσε και
εγκατέλειψε στην αβεβαιότητα τους εργαζόµενους. Αλλά θα τα
πούµε σύντοµα κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για τους φο-
ρείς διαχείρισης που θα έρθει προς ψήφιση στη Βουλή πολύ σύν-
τοµα. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, µε την ψήφιση του προϋπο-
λογισµού του 2018 αποµακρυνόµαστε όλο και περισσότερο από
τα σενάρια καταστροφολογίας της Αντιπολίτευσης. Οι οικονοµι-
κοί δείκτες καταγράφουν τη σταθερή αναπτυξιακή δυναµική της
ελληνικής οικονοµίας, η οποία ενισχύεται συνεχώς και µε αυτόν
τον τρόπο επισφραγίζεται η σταδιακή αποκατάσταση της οικο-
νοµικής σταθερότητας και η στήριξη της πραγµατικής οικονο-
µίας.

Η χώρα µας θα βγει από την επιτροπεία µε την κοινωνία όρθια.
Και γι’ αυτό θα δουλεύουµε ακατάπαυστα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε την κ.
Ιγγλέζη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εννέα φοιτητές του προγράµµατος Erasmus

του Παντείου Πανεπιστηµίου.  
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να ευχαριστήσουµε τον κ. Κόνσολα για την παραχώρηση της

θέσης του στον κ. Λαζαρίδη, ο οποίος έχει ένα προσωπικό ζή-
τηµα και ζήτησε χάρη να προηγηθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Θέλω να σας ευχαριστήσω κι εγώ,
κύριε συνάδελφε, για την κατανόηση και παραχώρηση της
θέσης.

Πριν µπω στον σχολιασµό µου για τον προϋπολογισµό, θα
ήθελα να κάνω ένα σχόλιο, γιατί ακούστηκαν εδώ κάποια σχόλια
για τις ελαστικές µορφές απασχόλησης από την αντιπολίτευση
και κυρίως από τον οµιλητή του ΠΑΣΟΚ ή Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ή τώρα –λέει- θα το ονοµάσουν Κίνηµα Αλλαγής. Βέ-
βαια, ξέρετε ποιοι έχουν συνήθως πολλά ονόµατα. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα ήθελα να θυµίσω και στους πολί-
τες που µας ακούν, αλλά και στο κόµµα το συγκεκριµένο, ότι τις
ελαστικές µορφές απασχόλησης αυτοί τις νοµιµοποίησαν το
2010. Βέβαια, ήταν τόσο ανίκανοι που από 9% που παρέλαβαν
την ανεργία, την πήγαν στο 28%, παρά το γεγονός ότι είχαν τη
δυνατότητα να χρησιµοποιήσουν αυτό που οι ίδιοι είχαν νοµοθε-
τήσει, τις ελαστικές µορφές εργασίας. Έκλειναν, όµως, τη µία
επιχείρηση µετά την άλλη.

Εν πάση περιπτώσει, προχωράω γιατί ο χρόνος είναι λίγος. Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιβάλλον µέσα στο οποίο θα
υλοποιηθεί ο προϋπολογισµός του κράτους το έτος 2018 είναι
σηµαντικά βελτιωµένο σε σχέση µε προηγούµενα έτη. Η υπέρ-
βαση των δηµοσιονοµικών στόχων κατά τα έτη 2015, 2016 και
2017 συµβάλλει στην εµπέδωση ότι η Ελλάδα αφήνει οριστικά
πίσω της τη µακρά περίοδο µη ορθολογικής δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης και εισέρχεται σε µία νέα, µε δηµοσιονοµική ισορροπία
και κοινωνική δικαιοσύνη. 

Η ελληνική οικονοµία, παρά τα προβλήµατα και τις προκλήσεις
που αντιµετωπίζει, συνεχίζει να ανακάµπτει και να παρουσιάζει
θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Μετά από χρόνια ύφεσης και οι-
κονοµικής δυσπραγίας, η χώρα ξαναµπαίνει σε ρυθµό ανάπτυ-
ξης, που σε συνδυασµό µε την ολοκλήρωσης της τρίτης
αξιολόγησης, ενισχύει το κλίµα προσέλκυσης ξένων επενδύ-
σεων, η οποία µπορεί να συµβάλλει αποτελεσµατικά στην οικο-
νοµική ανάκαµψη. Τα οικονοµικά µεγέθη είναι σαφή και δείχνουν
πως η ελληνική οικονοµία έχει αρχίσει να ανακάµπτει και να επι-
στρέφει στον δρόµο της βιωσιµότητας και της ανάπτυξης. 

Αξίζει, όµως, εδώ να γίνει µία µικρή επισκόπηση. Κύριοι συνά-
δελφοι, τον Ιανουάριο του 2015 µετά την εκλογή της η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σήκωσε τα µανίκια κι έπιασε αµέσως
δουλειά –τα πρώτα θετικά δείγµατα- σε αντίθεση µε τις προηγού-
µενες κυβερνήσεις που επί πέντε χρόνια µόνο αρνητικά µεγέθη
είχαν να επιδείξουν, ήδη φαίνονται στα µεγέθη που δηµιουργούν-
ται και για τα οποία συζητούµε.  

Η σηµερινή Κυβέρνηση κατάφερε σε λίγο διάστηµα να µειώσει
την ανεργία, την πήγε στο 20% από το 27%, για πρώτη φορά από
την έναρξη της κρίσης.

Ο τουρισµός στα τρία χρόνια κατέρριψε, αντίστοιχα, συνεχό-
µενα ρεκόρ αφίξεων. Φαίνεται, µάλιστα και από τους αριθµούς
πόσο έχει συµβάλει η αύξηση στην οικονοµία και στην εκτέλεση
του προϋπολογισµού της χώρας. Σκοπός µας, βέβαια, είναι τα
οφέλη της τουριστικής ανάπτυξης να διαχυθούν σε όλες τις το-
πικές κοινωνίες και όχι µόνο σε δυο τρία τουριστικά νησιά, που
έτσι κι αλλιώς είναι γνωστά κι είχαν πάντα τη δυνατότητα να φι-
λοξενούν τουρίστες. Το 2017 η Ελλάδα είναι η δεύτερη χώρα
παγκοσµίως σε κατά κεφαλήν ταξιδιωτικό πλεόνασµα και πέµπτη
στις κατά κεφαλήν διεθνείς τουριστικές εισπράξεις.

Στη γεωργία βλέπουµε η Κυβέρνηση να εξοφλεί υποχρεώσεις
των προηγούµενων κυβερνήσεων -µέχρι και υποχρεώσεις του
2008 τακτοποίησε η παρούσα Κυβέρνηση- και προχωρά και στις
τρέχουσες υποχρεώσεις, έχοντας κλείσει τις υποχρεώσεις του
κράτους προς τους αγρότες ως σήµερα.

Μπαίνουν µε τα προγράµµατα στήριξης και ενίσχυσης νέοι
αγρότες στην παραγωγή. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό µετά τη
συρρίκνωση που υπέστη η γεωργία τα τελευταία τριάντα πέντε
χρόνια, όπου από 23% του ΑΕΠ το 1981 περιορίστηκε στο 3%
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του ΑΕΠ τον Δεκέµβριο του 2014.
Εποµένως, δικαιούται η Κυβέρνηση αυτή να λέει ότι άρχισε να

φαίνεται φως στην άκρη του τούνελ και ότι τα πράγµατα θα πάνε
καλύτερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την επιστροφή µας στις κε-
φαλαιαγορές και την ανταλλαγή οµολόγων, την οµαλή πρόοδο
του τρίτου προγράµµατος οικονοµικής προσαρµογής και την επι-
κεντρωµένη προσπάθεια επίλυσης των παραδοσιακά δυσκολό-
τερων προβληµάτων της, η Ελλάδα αρχίζει να αποκοµίζει οφέλη
από τη σταθερότητα αυτή. Με την οικονοµία σε µία συνεχή ανο-
δική πορεία, µε την ολοκλήρωση του µεγαλύτερου µέρους της
δύσκολης προσπάθειας και µε µια καλή προοπτική για την Ευ-
ρώπη και την ευρωζώνη, αυτή µπορεί να είναι η στιγµή που οι
µακροπρόθεσµοι ξένοι επενδυτές επιστρέφουν στην Ελλάδα. 

Ο προϋπολογισµός για το 2018 προβλέπει τη δηµιουργία δη-
µοσιονοµικού πλεονάσµατος, στηρίζοντας µε τον τρόπο αυτόν
την ανάπτυξη, τη σταθερότητα των τιµών, τη µείωση της ανερ-
γίας και τη µείωση του δηµοσίου χρέους. Για το έτος 2018 προ-
βλέπεται ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης 2,5% και πρωτογενές
πλεόνασµα 3,82% του ΑΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για ένα λεπτό σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Κάποιοι θεωρούν το νούµερο αυτό ουτοπικό, αλλά η ως τώρα

δηµοσιονοµική προσπάθεια, που έχει καταβληθεί, καθώς και η
άρση της οικονοµικής αβεβαιότητας και η σηµαντική βελτίωση
του οικονοµικού κλίµατος είναι επαρκείς παράγοντες για την
ασφαλή επίτευξή τους.

Επειδή βλέπουµε ότι ο χρόνος τελείωσε, επισπεύδω την τοπο-
θέτησή µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας την τοποθέτησή
µου, τα οικονοµικά µεγέθη δείχνουν πως η ελληνική οικονοµία
έχει αρχίσει να ανακάµπτει και να επιστρέφει στον δρόµο της
βιωσιµότητας και της ανάπτυξης. Κύριος στόχος µας κατά το
έτος 2018 παραµένει η ενίσχυση της πρόσβασης της ελληνικής
οικονοµίας στις διεθνείς αγορές από τις οποίες έχει αποκλειστεί
από τον Απρίλιο του 2010 και η ενίσχυση της ανάκαµψης της ελ-
ληνικής οικονοµίας. 

Προϋπόθεση για την υλοποίηση των στόχων αυτών αποτελεί
η διατήρηση των δηµοσίων οικονοµικών σε τροχιά εξυγίανσης,
ώστε να εµπεδωθεί περαιτέρω η ήδη ανακτηθείσα αξιοπιστία της
δηµοσιονοµικής πολιτικής της χώρας και να αποκλιµακωθεί το
κόστος δανεισµού του ελληνικού δηµοσίου σε βιώσιµα επίπεδα.
Πάνω σ’ αυτό το πλαίσιο δοµήθηκε ο κρατικός προϋπολογισµός. 

Επιτέλους, τα προγράµµατα τελειώνουν. Έχουµε να διανύ-
σουµε τα τελευταία µέτρα για να βγούµε από αυτήν την πολύ-
χρονη περιπέτεια που πέρασε ο τόπος και που δεν ευθύνεται
αυτή η Κυβέρνηση. Άλλοι έφεραν την καταστροφή σ’ αυτήν τη
χώρα. Τα δύο κόµµατα, τα οποία κυβέρνησαν επί δεκαετίες
αυτόν τον τόπο, τον έφεραν σ’ αυτήν την κατάσταση και το αι-
σθάνεται πλέον ο Έλληνας, το αναφέρουν τα διεθνή µέσα. Δρο-
µολογούµε την έξοδο από τα µνηµόνια και την επιτροπεία και
προχωρούµε στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.

Σας ευχαριστώ και σας καλώ να στηρίξουµε όλοι τον προϋπο-
λογισµό του έτους 2018.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαζαρίδη.
Παρακαλώ πολύ τον κ. Εµµανουήλ Κόνσολα από τη Νέα Δη-

µοκρατία να πάρει τον λόγο για έξι λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δεν γνωρίζουµε πολλοί από εµάς τους
Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αν αυτά που κατα-
τίθενται από αυτό το Βήµα, από πολλούς συναδέλφους της Κυ-
βέρνησης, πιστεύουν πραγµατικά αυτήν τη ρητορεία, δηλαδή
εάν η Κυβέρνηση οδηγείται σε µία έξοδο από την κρίση, σε ανα-
πτυξιακή πορεία, χωρίς επιβαρύνσεις στους Έλληνες πολίτες. 

Είναι αλήθεια, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτή η
Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου, θα µείνει στην ιστο-
ρία ως η Κυβέρνηση των φόρων, των κατασχέσεων και των πλει-

στηριασµών. Δεν βάζω σε αυτή τη συζήτηση το προσφυγικό και
τα υπόλοιπα προβλήµατα. 

Δυστυχώς, όµως, όχι µόνο δεν υπάρχει έξοδος από την κρίση,
αλλά η χώρα οδεύει σε ένα ιδιότυπο µνηµόνιο, µνηµόνιο διαρ-
κείας, µε µόνη βεβαιότητα τη συνέχεια των φόρων και τη διαρκή
λιτότητα, όσο παραµένει αυτή η Κυβέρνηση στην εξουσία. Ακού-
σαµε τους εισηγητές µας να καταθέτουν το πρόβληµα που έχει
δηµιουργήσει εκεί η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά
και η Κυβέρνηση συνολικά. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ποια είναι η πραγµατικότητα; Η
πραγµατικότητα είναι ότι το 50% των Ελλήνων χρωστάνε στην
εφορία. Το αµφισβητεί κανείς αυτό; Κανείς! Τα ληξιπρόθεσµα
χρέη των πολιτών προς την εφορία αγγίζουν τα 100 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Κάθε µήνα οι Έλληνες αφήνουν απλήρωτες κατά
µέσο όρο  περίπου 1 δισεκατοµµύριο ευρώ οφειλές. Επίσης, ένα
εκατοµµύριο φορολογούµενοι έχουν υποστεί κατασχέσεις και
δύο εκατοµµύρια ακόµη πολίτες θα βρεθούν αντιµέτωποι µε κα-
τασχέσεις το επόµενο διάστηµα. 

Θα ακολουθήσουν πλειστηριασµοί για χρέη προς την εφορία,
ενώ πρέπει να σας θυµίσω ότι ήδη ξεκίνησαν οι πλειστηριασµοί
κατοικιών και επιχειρήσεων, χωρίς να υπάρχει κανένα πλαίσιο
προστασίας της πρώτης κατοικίας, ιδιαίτερα για τα ακίνητα χα-
µηλής αξίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπερφορολογήση δεν διαλύει
απλά τη µεσαία τάξη. Διαλύει την οικονοµία, διαλύει την ίδια τη
χώρα. Τα δηµόσια έσοδα το 2017 µέχρι τώρα είναι µειωµένα
κατά 3 δισεκατοµµύρια ευρώ και τα έσοδα από τον φόρο εισο-
δήµατος µειώθηκαν κατά 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτό και
µόνο αποδεικνύει ότι η φορολογική δυνατότητα των πολιτών έχει
εξαντληθεί και δυστυχώς τα εισοδήµατά τους συνεχώς συρρι-
κνώνονται. 

Απέναντι σε αυτή την πραγµατικότητα το αφήγηµα του κ. Τσί-
πρα για καθαρή έξοδο από τα µνηµόνια καταρρέει. Η Κυβέρνηση
στον προϋπολογισµό του 2018 συµπεριλαµβάνει µέτρα ύψους
1,9 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Στη συνέχεια, επιτρέψτε µου να πω
ότι τα µέτρα αυτά πλήττουν όλους τους πολίτες και ιδιαίτερα
τους οικονοµικά ασθενέστερους. 

Βιώνουµε τις συνέπειες µιας καταστροφικής θητείας, οι οποίες
κορυφώθηκαν µε τις πολιτικές της Κυβέρνησης, µετά από την
καταστροφική διαπραγµάτευση του πρώτου εξαµήνου του 2015,
για την οποία µέχρι τώρα σε αυτή την Αίθουσα δεν ακούστηκε
κανένα συγγνώµη. Έκτοτε, η Κυβέρνηση έχει επιβάλει στους Έλ-
ληνες είκοσι επτά νέους φόρους και µέτρα συνολικού ύψους
14,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακούστηκαν εδώ οι τυµ-
πανοκρουσίες για τον τουρισµό, πρέπει να πούµε ότι ένας µεγά-
λος παραγωγικός κλάδος που έχει πληγεί πάρα πολύ το
διάστηµα αυτό είναι ο τοµέας του τουρισµού. Και ξέρετε ότι την
ευθύνη την έχει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …
(δεν ακούστηκε)

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κύριε Πολάκη, έχετε το δικαίωµα
να αµφισβητείτε, αλλά αφού είναι εδώ η κ. Παπανάτσιου, είναι
ευκαιρία να µας απαντήσει γιατί αυξήθηκε η διαµονή από το
6,5% στο 13%. 

Μάλιστα, κύριε Πολάκη, η κ. Παπανάτσιου σε συζήτηση στην
Ολοµέλεια, κατέθεσε την άποψη ότι «χάρη σας κάνουµε που η
εστίαση δεν πήγε στο 24%». Οφείλουµε και ευγνωµοσύνη, κύριοι
της Κυβέρνησης!

Παραλάβατε τον ΦΠΑ στην εστίαση στο 13% και τον πήγατε
στο 24%. Αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ στα ξενοδοχεία και στα ενοικια-
ζόµενα δωµάτια και τον συντελεστή φορολόγησης στις επιχειρή-
σεις από το 26% στο 29%. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):
...(δεν ακούστηκε)

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Καταλαβαίνω την αγωνία σας,
κύριε Πολάκη, όπως ξέρω και τη συµπάθειά σας στον τουρισµό.
Όµως, είναι αδιαµφισβήτητα και τα νούµερα της Τράπεζας της
Ελλάδος και κυρίως του Ινστιτούτου Οικονοµικών Φορολογικών
Μελετών, του οποίου την πολύ ενδιαφέρουσα µελέτη στρέφω το
ενδιαφέρον σας να διαβάσετε. 
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Πρόσθετα έχετε ανακοινώσει από 1η Ιανουαρίου το τέλος δια-
νυκτέρευσης, δηλαδή έναν πρόσθετο φόρο. 

Η αύξηση των φόρων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον του-
ρισµό πλήττει καίρια την ανταγωνιστικότητα. Θέλω να ξέρετε τι
συµβαίνει στην Κροατία, στην Τουρκία, στην Ιταλία και στην Πορ-
τογαλία. Πρέπει να σας θυµίσω ότι ο τουρισµός µας επιβιώνει
κυρίως χάριν της αρνητικής συγκυρίας στην Τουρκία και στην Αί-
γυπτο, κυρίως όµως επιβιώνει χάριν της δυναµικής προσπάθειας
των Ελλήνων επιχειρηµατιών, που κυρίως αυτή την περίοδο δί-
νουν έναν τιτάνιο αγώνα να σταθούν όρθιοι από τις φοροεπιδρο-
µές που έχετε επιβάλει.

Και ξέρετε, µπορούµε να πούµε χαρακτηριστικά παραδείγµατα
γιατί δεν είναι ανταγωνιστικός ο τουρισµός µας. Στη γείτονα πε-
ριοχή, στις γείτονες χώρες, σε σχέση µε τον ΦΠΑ στη διαµονή,
από το 13% που έχουµε εδώ η Πορτογαλία έχει 6%. Στην εστίαση
εµείς έχουµε 24%, η Κύπρος έχει 9%. Στις µεταφορές ο ΦΠΑ
στην Ελλάδα είναι 24% και στην Πορτογαλία 8%. Και επιβάλλετε
και νέο φόρο στη διανυκτέρευση! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µη µιλάµε καλύτερα για
επενδύσεις. Γνωρίζετε την εµπλοκή του γκολφ Αφάντου, τα θέ-
µατα που ζήσαµε στην Κασσιόπη, στο Ελληνικό, αλλά και τα υπό-
λοιπα ζητήµατα που αφορούν αρχαιολογικούς χώρους. Όπου
δεν υπάρχουν προβλήµατα τα δηµιουργείτε, όπως στο γκολφ.
Όπου δεν υπάρχουν αρχαιολογικοί χώροι δηµιουργούνται δασι-
κές εκτάσεις. Αυτό, λοιπόν, είναι µια πρόσθετη αναφορά µας σε
σχέση µε την πολιτική της Κυβέρνησης για τις επενδύσεις. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας επισηµάνω ότι στον περσινό προ-
ϋπολογισµό προβλέπατε αύξηση στις επενδύσεις κατά 9,1% και
ουσιαστικά υπάρχει υστέρηση έναντι αυτού του στόχου κατά
44%. Τι συµβαίνει; Θα µας πει κανένας από την Κυβέρνηση; 

Και δεν µιλάµε για την ανάπτυξη, γιατί το 2,7% προσπαθήσατε
να το αναθεωρήσετε στο 1,5%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να συνεχίσω µόνο για λίγα δευ-
τερόλεπτα. 

Η ανοχή της πολιτείας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυ-
βέρνησης, έχει τελειώσει. Και ξέρετε, ένα από τα πρόσθετα βάρη
που δηµιουργείτε είναι η κατάργηση των συντελεστών ΦΠΑ στα
νησιά. Να σας θυµίσω µόνο ότι το τέλος το επιβάλατε εσείς µο-
νοµερώς. Την ευθύνη φέρει η Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου.
Σας θυµίζω την αναφορά του κ. Γιούνκερ µε επιστολή προς τον
δήµαρχο της Κω -και όχι µόνο- που λέει ότι η επιβολή οφείλεται
µόνο σε εσάς. 

Και πρέπει να απαντήσετε, επιτέλους, σε σχέση µε αυτό το
οποίο ήταν προϋπόθεση επιβίωσης και όχι χαριστική διάταξη. Τι
θα απαντήσετε στους πολίτες των νησιών, που ο κ. Τσίπρας τους
προηγούµενους µήνες από τη Νίσυρο είχε εξαγγείλει το Συµβού-
λιο Νησιωτικής Πολιτικής -που ακόµα δεν συνεδρίασε- και επί-
σης, τις ενισχύσεις σε νέους επιχειρηµατίες των νησιών -που
ακόµα δεν έχει ενεργοποιηθεί- και κυρίως τι θα απαντήσετε από
το Αγαθονήσι µέχρι το Καστελόριζο, όπου αδυνατούν να επιβιώ-
σουν κυρίως µετά την κατάργηση αυτών των συντελεστών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Μία είναι η λύση, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές: Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και το ανθρώπινο δυναµικό
της Νέας Δηµοκρατίας είναι έτοιµο και είναι έτοιµο όχι κυρίως
επειδή η διακυβέρνηση της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία είναι
νοµοτελειακή υπόθεση το επόµενο διάστηµα, κύριε Πρόεδρε,
αλλά γιατί η χώρα χρειάζεται νέα µεγάλη πολιτική και κοινωνική
συµφωνία, µια συµφωνία αλήθειας που ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να την εδραιώσει στη χώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ο κ. Χρήστος Καραγιαννίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο για

έξι λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ξεκινήσω µε κάτι, µε ένα στοιχείο το οποίο µου φά-

νηκε εξαιρετικό να ακούγεται από στόµα Βουλευτή της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης και είναι ότι θα διευρύνουµε τις κοινω-
νικές ανισότητες. 

Θέλω να σας πω ένα στοιχείο. Το 2017 οκτακόσιες έντεκα χι-
λιάδες σαράντα οκτώ άτοµα ήταν ανασφάλιστοι ασθενείς στα
νοσοκοµεία. Η δαπάνη για τη φαρµακευτική τους περίθαλψη
ήταν 82 εκατοµµύρια ευρώ και τα παραπεµπτικά για τις διαγνω-
στικές εξετάσεις 53 εκατοµµύρια ευρώ. Μήπως ο ΣΥΡΙΖΑ δηµι-
ούργησε οκτακόσιους έντεκα χιλιάδες ανασφάλιστους; Διότι
είναι το ίδιο νούµερο πάνω-κάτω µε το 2016. Ποιες κοινωνικές
ανισότητες δηµιούργησε ο ΣΥΡΙΖΑ, για να βρεθούν οκτακόσιες
έντεκα χιλιάδες άνθρωποι χωρίς ασφάλιση; Να λέµε, λοιπόν,
πράγµατα που συνέβησαν στη χώρα και όχι πράγµατα που φαν-
τάζεστε. 

Επίσης µε ενδιαφέρον άκουσα ότι η Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη σήµερα -το ΠΑΣΟΚ χθες και το Κίνηµα Αλλαγής αύριο µε
άλλο ΑΦΜ- ανακάλυψε την ανεξάρτητη αρχή για τον προϋπολο-
γισµό της Βουλής. Το 2014 τη διάβασε την έκθεση η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη; Το 2013, το 2012; Τι έλεγε αυτή η έκθεση;
Διότι πάνω-κάτω τα ίδια -και πολύ χειρότερα, θα µπορούσα να
πω- έλεγε και τότε. Όµως, µάλλον δεν τη διάβασε. 

Το άλλο εκπληκτικό που ακούω είναι για τους στόχους, ότι βά-
ζουµε ψηλά τον πήχη στο 3,5%. Δεν θα ξεχάσω ότι ήταν ΠΑΣΟΚ
- Νέα Δηµοκρατία, τώρα Δηµοκρατική Συµπαράταξη αύριο Κί-
νηµα Αλλαγής µε άλλο ΑΦΜ. Πόσος ήταν ο στόχος που έβαλαν
για το 2017; Ήταν 4,5%. Πόσος ήταν ο στόχος που έβαλαν για
το 2018; Ήταν 4,2% και 3,5% από εκεί και πέρα. Μας κοροϊ-
δεύετε ή µιλάτε στα σοβαρά τώρα; Δηλαδή δεν είχατε εσείς αυ-
τούς τους στόχους το 2014; Ποιος τους υπέγραψε; Άλλος; Με
άλλο ΑΦΜ; Η ίδια η ηγεσία σας δεν ήταν τότε; 

Πάµε στις δαπάνες, που είναι ένα ωραίο παραµυθάκι. Λέει η
Νέα Δηµοκρατία ότι για να µειώσει τη φορολογία, θα περικόψει
τις δαπάνες. Μάλιστα. Θα µπορούσαµε, λέει, να γλιτώσουµε 200
εκατοµµύρια ευρώ, τη στιγµή που η Κυβέρνηση αυτή την αυξάνει
κατά 876 εκατοµµύρια ευρώ. Ναι, την αυξάνει. 

Για να µάθουµε, λοιπόν, τι αυξάνει αυτή η Κυβέρνηση ως δα-
πάνες.

Πρώτον, τα 360 εκατοµµύρια είναι για την κάλυψη του κό-
στους των υπηρεσιών κοινής ωφέλειας στον τοµέα της ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Δεν θα το κάνατε εσείς; Προφανέστατα ναι. Γι’
αυτό και αφήσατε 1,5 εκατοµµύριο νοικοκυριά χωρίς ρεύµα.
Αυτές είναι οι κοινωνικές ανισότητες.

Δεύτερον, αυξήθηκαν οι δαπάνες για τις µεταναστευτικές
ροές κατά 100 εκατοµµύρια ευρώ. Ούτε αυτό θα το κάνατε;

Τρίτον, αυξήθηκαν οι δαπάνες κατά 50 εκατοµµύρια ευρώ για
επιδοτήσεις της γεωργίας. Ούτε αυτό; 

Αυξήθηκαν µικρότερα ποσά για εκτέλεση δικαστικών αποφά-
σεων, για αυξηµένες αποδόσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για την
οικονοµική ενίσχυση των πολιτικών κοµµάτων, για την ενίσχυση
των ΕΛΤΑ. Όλα αυτά δεν θα τα εκτελούσατε;

Θα µας πείτε µία ακριβώς δαπάνη που δεν θα εκτελούσατε;
Γιατί το να λέτε ότι θα µαζεύατε 200 εκατοµµύρια γενικώς και
αορίστως δεν είναι πρόγραµµα ούτε συµφωνία αλήθειας. Είναι
συµφωνία φαντασίας. Φαντάζοµαι ότι θα βρω 200 εκατοµµύρια.

Πάµε στο καλύτερο τώρα. Αντί, λέει, να συγκρατήσουµε κατά
300 εκατοµµύρια ευρώ η µισθοδοσία του δηµοσίου, την αυξά-
νουµε κατά 521 εκατοµµύρια ευρώ. Ναι, την αυξάνουµε κατά 521
εκατοµµύρια ευρώ. Τι είναι αυτό; Λέτε µόνο το πρώτο κοµµάτι.
Το πρώτο κοµµάτι είναι όντως αυτό. Αυξάνεται κατά 521 εκατοµ-
µύρια ευρώ, γιατί τα 404 εκατοµµύρια ευρώ είναι για ασφαλιστι-
κές εισφορές για το ασφαλιστικό σύστηµα που ψηφίσαµε. Θα
τους αφήναµε ανασφάλιστους; Όχι. Θα τους απολύατε, όπως
ήταν ο σχεδιασµός σας και σταµάτησε τον Ιανουάριο του 2015.
Από τα 521 εκατοµµύρια ευρώ, λοιπόν, τα 404 εκατοµµύρια ευρώ
είναι αυτά. Τα άλλα 100 τι είναι; Είναι η διαφορά προσλήψεων -
αποχωρήσεων που πήγε από 1,4 σε 1,5, που σηµαίνει ότι προσ-
λάβαµε γιατρούς, δασκάλους και θα προσλάβουµε όσους πυρο-
σβέστες είναι συµβασιούχοι. 

Δεν σας ενδιαφέρει, δηλαδή, η υγεία και η παιδεία; Δεν σας
ενδιαφέρουν συγκεκριµένοι κοινωνικοί τοµείς σε αυτή τη χώρα,
τη στιγµή που στα δικά σας χρόνια όχι απλώς έπεσαν χαµηλά οι
άνθρωποι, αλλά κατεξευτελίστηκαν; 
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Δεν σας ενδιαφέρει ότι την ανεργία µε αυτά τα προγράµµατα
που µπορούµε να ολοκληρώσουµε εµείς και να υλοποιήσουµε,
την έχουµε ρίξει από το 27% στο 21% και το 2018 θα πέσει κάτω
από το 20%; Έχετε καταλάβει ότι από το 9% που πήρατε την
ανεργία την πήγατε στο 27%; Έχετε καταλάβει αυτή τη ζηµιά;
Την κοινωνική ζηµιά στον χώρο της εργασίας την έχετε καταλά-
βει; 

Άκουσα µάλιστα και το άλλο. Έγινε καταγγελία για τις ελαστι-
κές µορφές εργασίας. Ποιος τις ψήφισε; Ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε αυτή
τη νοµοθεσία; Από τη «χρυσή» οκταετία του Σηµίτη και µετά κα-
ταξευτελίζουν τα εργασιακά δικαιώµατα. Ποιος τα ψήφισε αυτά;
Εµείς; Και κάνετε καταγγελία ότι σήµερα οι εργαζόµενοι εργά-
ζονται µε ελαστικές µορφές εργασίας; Δεν ντρέπεστε λιγάκι γι’
αυτά που λέτε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Φαίνεται ότι η παρούσα Κυβέρνηση θα καταφέρει τον µεγαλύ-

τερο στόχο της, που είναι το τέλος των µνηµονίων. Κάτι τέτοιο
φαινόταν απίθανο το 2015. Σήµερα όµως µπορούµε να πούµε ότι
είναι κατορθωτό. Η δική µας πολιτική στην Κυβέρνηση παράγει
θετικά αποτελέσµατα για τις λαϊκές τάξεις και για τους νέους,
αλλά ταυτόχρονα επιβάλλει µέσω των απαιτήσεων των θεσµών
πολιτικές που είναι νεοφιλελεύθερες. Εµείς δεν έχουµε, όµως,
από εδώ και πέρα δικαιολογίες που να καθυστερούν ό,τι θεω-
ρούµε παράλληλο πρόγραµµα προς όφελος της κοινωνίας.

Το 2018, λοιπόν, αυτή θα είναι η προσπάθειά µας, µε το πέρα-
σµα των µνηµονίων να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε περισσό-
τερα κοινωνικά µέτρα γι’ αυτούς που έχουν πληγεί όλα τα χρόνια
της κρίσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Καραγιαννίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Αντώνιος Γρέγος από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Χρυσής Αυγής.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε για τον προϋπολογισµό του έτους 2018. Βεβαίως συ-

ζητάµε για κάτι που η Κυβέρνηση διατείνεται ότι θα πετύχει. Η
αποτυχία βέβαια της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι όχι σί-
γουρη, αλλά το τραγικό είναι ότι θύµα θα είναι και πάλι ο ελληνι-
κός λαός. Κάθε χρόνο καλούµαστε να ψηφίσουµε τον
προϋπολογισµό που συντάχθηκε καθ’ υπαγόρευσιν των δανει-
στών. 

Οι εξαγγελίες των αρµοδίων Υπουργών για προσδοκώµενο
ρυθµό ανάπτυξης στο 2,5% για το έτος 2018 και πρωτογενές
πλεόνασµα ύψους 3,82% του ΑΕΠ έχει αποδειχθεί ότι είναι αµι-
γώς λογιστικές προσεγγίσεις νεοφιλελεύθερης αντίληψης και
προϊόν των συνεχών υποχωρήσεων που κάνει η Κυβέρνηση στο
πλαίσιο των µνηµονιακών της υποχρεώσεων.

Ο Έλληνας εργαζόµενος, ο Έλληνας συνταξιούχος, ο Έλλη-
νας µικροµεσαίος επιχειρηµατίας, ο Έλληνας αγρότης, οι ένστο-
λοι, οι πολύτεκνοι, οι τρίτεκνοι, οι έµποροι, όσοι έχουν αποµείνει
τέλος πάντων βιοτέχνες θα είναι και πάλι ο κλάδος που θα πλη-
γεί. Στην κυριολεξία θα διαλυθεί.

Θυµίζετε ακριβώς τα έργα και τις ηµέρες της χούντας Σαµαρά
- Βενιζέλου, την οποία εµείς γκρεµίσαµε και η οποία έχει διαπρά-
ξει σωρεία εγκληµατικών πράξεων, µε κορυφαία αυτή της κατά-
λυσης του Συντάγµατος και της προσβολής του πολιτεύµατος.
Φυσικά, οι αυτοκτονίες, τα λουκέτα, η ανέχεια, η δυστυχία δεν
σταµάτησαν. Συνεχίζουν και µε τη δική σας διακυβέρνηση, διότι
εκτελείτε πιστά κάθε εντολή των δανειστών τοκογλύφων, που και
εσείς υπηρετείτε.

Αυτές είναι οι µνηµονιακές πολιτικές. Αυτές εκτελεί και ο εκτε-
λών χρέη Πρωθυπουργού. Βεβαίως όλοι γνωρίζουν τα ψέµατα
που εκστοµίζει και συνεχίζει να εκστοµίζει, όπως είπα και πριν, ο
εκτελών χρέη Πρωθυπουργού και οι Υπουργοί, µε κορυφαίο
ψέµα αυτό της εξόδου από τα µνηµόνια. Οι µόνοι που δεν πλήτ-
τονται είναι οι άνθρωποι της διαπλοκής και των συµφερόντων και
φυσικά, οι λαθροµετανάστες. Θύµατα, όπως είπα, είναι οι Έλλη-
νες πολίτες.

Ενδεικτικά ένας στους δύο συνταξιούχους θα παίρνει σύνταξη
της τάξης των 550 ευρώ µετά το 2019, όπως καταγγέλλει το Ενι-
αίο Δίκτυο Συνταξιούχων. Πάνω από εκατόν σαράντα χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχοι θα δουν νέα περικοπή του ΕΚΑΣ το 2018,
δικά τους χρήµατα. Οι νέες κύριες συντάξεις θα είναι µικρότερες
έως 30%. Τον Ιανουάριο του 2019, οπότε θα έχει ολοκληρωθεί ο
επανυπολογισµός όλων των καταβαλλόµενων συντάξεων, οι συν-
ταξιούχοι θα χάσουν άµεσα έως 18% της κύριας και της επικου-
ρικής σύνταξής τους λόγω της περικοπής της προσωπικής
διαφοράς, έως 300 ευρώ τον µήνα.

Ωστόσο οι µειώσεις δεν θα είναι 18%, αλλά θα φτάσουν και
στο 25%, διότι δεν κόβεται µόνο η σύνταξη λόγω προσωπικής
διαφοράς, αλλά καταργούνται και τα επιδόµατα συζύγου και τέ-
κνων.

Τα λουκέτα διαδέχονται το ένα το άλλο σε όλη την επικράτεια.
Στη Θεσσαλονίκη συνεχίζεται η φτωχοποίηση και η ανεργία καλ-
πάζει. Η ανεργία θα αυξάνεται και κανένας δεν πιστεύει στα πλα-
στά στοιχεία περί µείωσής της. Τα δεδοµένα και η πραγµατικότητα
είναι εντελώς διαφορετικά.

Αλήθεια στους κωδικούς του προϋπολογισµού αναγράφονται
έσοδα από την είσπραξη των χρεών των κοµµάτων; Τι θα γίνει
επιτέλους µε την επιχορήγησή τους; Έσοδα και έξοδα είναι
αυτά. Καταντήσατε τον ελληνικό λαό, έναν περήφανο λαό, να πα-
ρακαλεί να ζει µε επιδόµατα και στρέψατε φυσικά αυτόν τον λαό
εναντίον σας, αλλά συνεχίζετε απτόητοι. Διότι όλα αυτά γίνονται,
όπως έχουµε πει πολλές φορές, για την καρέκλα και για την κου-
τάλα.

Να επισηµάνουµε και λόγω των ηµερών: Καµµία περικοπή
στην Εθνική Άµυνα και στη µισθολογική προστασία των ενστό-
λων. Πριν λίγες µέρες ο «εχθρός» ήρθε στη χώρα µας, πάτησε
και τη Θράκη και φυσικά, προκάλεσε και συνεχίζει να προκαλεί.
Μάλιστα, φανατικοί µουσουλµάνοι εισέβαλαν και στην Αγιά-
Σοφιά, φωνάζοντας «ο Αλάχ είναι µεγάλος». Ας τα βλέπουν αυτά,
λοιπόν, οι θιασώτες της δήθεν ελληνοτουρκικής φιλίας και της
καλής γειτονίας.

Για να επανέλθω, χαρακτηριστική είναι η επιστολή της Πανελ-
λήνιας Οµοσπονδίας Τριτέκνων. Μιλάει για εµπαιγµό και τιµωρία
των οικογενειών αυτών, χαρακτηρίζοντας µάλιστα την πολιτική
σας όχι εξορθολογισµό, αλλά παραλογισµό. Σε κάποιο σηµείο
ενδεικτικά αναφέρει: «Για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση απέδειξε
ότι λειτουργεί σαν εκτελεστικό όργανο συγκεκριµένων κύκλων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που δεν θέλει να λύσει το δηµογρα-
φικό πρόβληµα της πατρίδος µας. Δεν θέλει γεννήσεις Ελλήνων».
Αντικατάσταση µε λαθροµετανάστες έγινε, όπως λέω εγώ.

Θα ήθελα να καταθέσω την επιστολή στα Πρακτικά για να
υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Γρέγος καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως προς το κορυφαίο θέµα της παιδείας, θα ήθελα να κάνω
µια σύντοµη αναφορά, να ακούσουν και οι Έλληνες πολίτες για
το επίπεδο της παιδείας στην Ελλάδα, αν και οι πιο πολλοί τα
γνωρίζουν. Σχολεία χωρίς δασκάλους, µαθητές χωρίς βιβλία, αί-
θουσες διδασκαλίας χωρίς θέρµανση, ελλείψεις σε υλικοτεχνικό
εξοπλισµό και όσο ανεβαίνουµε τις βαθµίδες εκπαίδευσης τόσο
εντείνονται τα προβλήµατα. Στα ελληνικά πανεπιστήµια οι συν-
θήκες είναι απαράδεκτες και σε καµµιά περίπτωση δεν θυµίζουν
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Οι προαύλιοι χώροι είναι στο
έλεος των γνωστών αγνώστων, των «δικών σας παιδιών», να
σπάνε και να καίνε, να επιτίθενται και να στοχοποιούν καθηγητές.
Υπάρχουν ελλείψεις σε φοιτητικές εστίες και ένα σωρό προβλή-
µατα.

Κατά τα άλλα, οι κυβερνητικοί ευαγγελίζονται δωρεάν παιδεία
και ελευθερία. Σηµειώνω ότι για όλες τις παραπάνω αναφορές
έχουν κατατεθεί σωρεία ερωτήσεων, οι οποίες στην πλειοψηφία
τους δεν τυγχάνουν απαντήσεως. Έτσι αντιµετωπίζει το αρµόδιο
Υπουργείο τις καταγγελίες, τηρώντας σιγή ιχθύος.

Υπάρχει και ένα φλέγον θέµα που αφορά τα πανεπιστηµιακά
συγγράµµατα τα οποία διατίθενται στους φοιτητές δήθεν δω-
ρεάν. Όλοι γνωρίζουµε ότι για το ακαδηµαϊκό έτος 2017 - 2018
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υπήρξαν σοβαρότατα προβλήµατα στη διανοµή των συγγραµµά-
των, µε αποτέλεσµα οι φοιτητές να µη διαθέτουν βιβλία για το
πρώτο εξάµηνο του τρέχοντος ακαδηµαϊκού έτους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι αντεγκλήσεις µεταξύ του Υπουργείου Παιδείας και του εκ-
προσώπου του συλλόγου εκδοτών πανεπιστηµιακών συγγραµ-
µάτων έγιναν πρώτο θέµα προ δύο µηνών και αποκαλύφθηκε ότι
το Υπουργείο Παιδείας δεν είχε αποπληρώσει ούτε τα ποσά που
αφορούσαν το κόστος των συγγραµµάτων του προηγούµενου
ακαδηµαϊκού έτους, ποσό διόλου ευκαταφρόνητο αφού αγγίζει
τα 50 εκατοµµύρια ευρώ. Οι σχετικές πληροφορίες κάνουν λόγο
και για οφειλές που αντιστοιχούν στις οικονοµικές υποχρεώσεις
του Υπουργείου Παιδείας για παλαιότερα έτη.

Λοιπόν, κύριοι, για να µην κοροϊδευόµαστε, αυτές οι πλασµα-
τικές αυξήσεις στα οικονοµικά στοιχεία του Υπουργείου Παιδείας
προφανώς και δεν θα πιστωθούν για την κάλυψη των αναγκών
της παιδείας, αλλά για να σας βγουν, κατά τις λογιστικές σας
ανάγκες, οι µικροοικονοµικής φύσεως στόχοι που έχετε θέσει σε
συνεργασία µε τους εκπροσώπους των δανειστών. 

Εάν δεν είναι έτσι όπως τα λέω, παρακαλώ να µας εξηγήσετε
σε ποιους τοµείς θα υπάρξει αντικειµενική βελτίωση των συνθη-
κών στα σχολεία και στα πανεπιστήµια όταν τελικά ψηφιστεί
αυτός ο προϋπολογισµός. Η ίδια κατάσταση φυσικά συµβαίνει
και στον χώρο της υγείας.

Λέµε ένα µεγάλο «όχι» µαζί µε τον ελληνικό λαό και στον προ-
ϋπολογισµό και σε εσάς. Ο πολιτικός σας χρόνος τελείωσε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ από τη Θεσ-

σαλονίκη κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον προ-

ϋπολογισµό εν προκειµένω του 2018 έχει έναν νοερό ωσεί παρών
συνοµιλητή, τον λαό και τους πολίτες. Χωρίς τους πολίτες και
κυρίως τον αδύναµο πολίτη, χωρίς τις ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες, τους άνεργους, τους άστεγους, τους άπορους, δεν νοείται
συζήτηση, από κοινού αναζήτηση ουσίας και προοπτικής, παν-
τρεύοντας το ευκταίο µε το εφικτό. Μαζί µε τον λαό είµαστε τα
πάντα. Χωρίς τον λαό είµαστε απλοί διαχειριστές της εξουσίας. 

Το κυρίαρχο δίλληµα από σήµερα και µέχρι το φθινόπωρο του
2019 θα είναι σαφές: Θα πάµε µαζί µπροστά µε τις κρίσεις, τις
επικρίσεις, τις κριτικές για καθυστερήσεις, για ολιγωρίες, για
αδυναµίες ή θα γυρίσουµε πίσω µε τους πάτρωνες της διαπλο-
κής, της διαφθοράς, του 2% και 8% της «Μίζενς»; Θα γυρίσουµε
εκεί όπου όποια πέτρα και να σηκώσεις θα βρεις και ένα σκάν-
δαλο µικρό, µεσαίο, µεγάλο; 

Είναι σαφές ότι η ελληνική οικογένεια περιορίζεται, ζορίζεται,
περνάει δύσκολα µε το φως, το ηλεκτρικό, τα φροντιστήρια των
παιδιών, το ενοίκιο, τα καθηµερινά έξοδα. Την ίδια ώρα, όµως,
αναγνωρίζει την άλλη, τη διακριτή, την όρθια πορεία µε διαφά-
νεια και ασυµβίβαστη καθαρότητα. Την ίδια στιγµή που µας ασκεί
κριτική για το δηµοψήφισµα -που, όπως λέει, από «ναι» το κάναµε
«όχι», από «όχι» το κάναµε «ναι»- για τις δεσµεύσεις για τον
ΕΝΦΙΑ, για τα 751, για όσα γρήγορα και άµεσα δεν έγιναν, για
αυτά που γίνονται µε αργό ρυθµό, αναγνωρίζει το ηθικό πλεονέ-
κτηµα µε µία φράση: «Αυτοί δεν κλέβουν».

Θα πάµε µαζί µπροστά ή θα γυρίσουµε πίσω στη «Μίζενς»,
στους «κοίτα ποιοι µιλάνε», στα γερµένα υποβρύχια, στο C4I,
στους κωδικούς των εξοπλισµών που ήταν αριθµοί κινητού τηλε-
φώνου, στη «NOVARTIS», στο ΚΕΕΛΠΝΟ, στο «Ντυνάν», στο
τζάµπα των ιδιωτικών τηλεοπτικών καναλιών, στα 400 εκατοµµύ-
ρια δανεικά και αγύριστα, στο σκάνδαλο της Αγροτικής, του Τα-
χυδροµικού Ταµιευτηρίου; Τα κάνατε όλα αυτά την ίδια ώρα που
καταργούσατε τα δώρα των Χριστουγέννων, του Πάσχα και της
αδείας, οδηγώντας τις εργασιακές σχέσεις σε ένα πλαίσιο εργα-
σιακού µεσαίωνα.

Διάβασα το µήνυµα του Αρχηγού Κυριάκου. Λέει: «Είµαστε η
παράταξη των φτωχότερων στρωµάτων και της µεσαίας τάξης».

Και πραγµατικά εννοεί αυτό που γράφτηκε και στο twitter: «Κάθε
φτωχόσπιτο και offshore. Εγγυηµένη µεταφορά κεφαλαίου στο
εξωτερικό. Εµπιστευτείτε τους».

Αυτό µάλλον θα είναι το µήνυµα του συνεδρίου τους, σε σχέση
µε το τι ήταν. Γιατί αυτό που ήταν δεν αποδεικνύεται ούτε µε πα-
ραµύθια ούτε µε ιδεολογισµούς. Αποδεικνύεται µε αυτά που έκα-
ναν.

Μιλάτε και εσείς για φόρους που επιβάλλατε στην πενταετία
2010-2015, τριάντα δισεκατοµµύρια φόρους, χωρίς ποτέ να
έχετε πλεόνασµα και προφανώς, χωρίς ποτέ να σκεφτείτε να δώ-
σετε µέρισµα, το µέρισµα του λαού και των πολιτών. Από εσάς
έγινε offshore, µίζα, κατάθεση στα ποικιλώνυµα papers. 

Να µιλήσουµε για εξωτερική πολιτική, για τον νέο πατριωτισµό
και τη νέα εθνική αυτοπεποίθηση; Να µιλήσουµε για τις υποδο-
µές, την ολοκλήρωση των µεγάλων έργων, που άρχισαν και δεν
τελείωναν ποτέ, µε εξοικονόµηση 720 εκατοµµυρίων ευρώ; Από
πού προήλθε το πλεόνασµα, ρωτούν οι πονηροί; Είναι γιατί κό-
πηκε η µίζα, η ρεµούλα, το κλεψιµαίικο, η προµήθεια, το πλιά-
τσικο, η αρπαχτή. Από εκεί προήλθε το πλεόνασµα.

Ήρθε ο Πιτσιλής από τη Νέα Υόρκη για να πει ότι η οικειοθε-
λής αποκάλυψη εισοδηµάτων απέδωσε 711 εκατοµµύρια ευρώ.
Ήρθε ο Στουρνάρας, ο κατ’ εξοχήν συριζαίος, στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών για να πει ότι 1,5 δισεκατοµµύριο συνεισέφερε στον
προϋπολογισµό το πλαστικό χρήµα και το POS, το οποίο δεν θα
µπορούσε να είχε υλοποιηθεί το 1990, το 2000, το 2010; Έπρεπε
να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Τσίπρας, για να το κάνουν πράξη και να
αντιµετωπιστεί αυτό που έλεγε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Κο-
µισιόν  για τα 10 δισεκατοµµύρια κλεµµένο ΦΠΑ, για τη φορο-
διαφυγή του ΦΠΑ. 

Λέει και κάτι άλλο ο κ. Πιτσιλής. Όπως ανέφερε, πρόκειται να
την τρίτη ρύθµιση οικειοθελούς αποκάλυψης στη διάρκεια των
τελευταίων δέκα ετών, η οποία στέφθηκε µε επιτυχία, σε αντί-
θεση –λέει ο Πιτσιλής, η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων,
δεν τον επιλέξαµε εµείς, τον επέλεξαν οι θεσµοί- µε την ισχνή
απόδοση που είχαν οι δυο προηγούµενες ρυθµίσεις. 

Γιατί άραγε; Τι φοβήθηκαν τώρα και έτρεξαν να δηλώσουν 7
δισεκατοµµύρια για να δώσουν φόρο 711 εκατοµµύρια ευρώ,
ενώ τις προηγούµενες δυο φορές –όπως λέει ο Πιτσιλής- ήταν
ισχνή η απόδοση; Γιατί άραγε; Τα συµπεράσµατα ανήκουν στους
πολίτες, οι οποίοι γνωρίζουν πολύ καλά, µε απλή αριθµητική. 

Μιλάτε εσείς για τα πλεονάσµατα που είχατε συµφωνήσει, Σα-
µαράς - Βενιζέλος, 4,2% και 4,5%, έναντι αυτού του ταπεινού που
κατάφερε να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη διαπραγµάτευση, το 0,5% και
1,75%. Γιατί εάν δεν είχαµε στόχο συµφωνηµένο µε τους θε-
σµούς 0,5% και 1,75% και είχαµε µείνει στα δικά σας πλεονά-
σµατα 4,2% και 4,5%, όχι κοινωνικό µέρισµα, ούτε παστέλι δεν
θα έπαιρνε ο λαός, οι αδύναµοι, οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
ο άστεγος, ο άπορος, ο άνεργος, που σήµερα φτάνουν στο
1.200.000. 

Είναι αρκετό; Όχι. Πρέπει να δοθούν περισσότερα; Ναι, πρέπει
να δοθούν περισσότερα. Γιατί ο στόχος δεν πρέπει να είναι βοη-
θήµατα, επιδόµατα, ενισχύσεις, βοηθήµατα, επιδόµατα, ενισχύ-
σεις, αλλά η µεγάλη συζήτηση για την ανάπτυξη, για να
µεγαλώσει η πίτα, είναι νέες θέσεις εργασίας, νέες επενδύσεις. 

Αυτό κάνει η Κυβέρνηση. Αυτό κάνει ο Τσίπρας. Στα επτά ανα-
πτυξιακά συνέδρια και σε άλλα επτά που θα γίνουν, συζητάει µε
ανθρώπους που γνωρίζει ότι είναι από όλες τις παρατάξεις, αλλά
ξέρει ότι υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής που είναι η πα-
τρίδα, η προοπτική, η ελπίδα. 

Το καλοκαίρι του 2018 θα βγούµε σε αυτό τον δρόµο, στη λε-
ωφόρο της προοπτικής και της ελπίδας, εµείς µαζί µε τον λαό.
Και εσείς θα µείνετε να εκφράζεται τις off shore, τις µίζες και τις
καταθέσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Τριανταφυλλίδη.

Παρακαλώ πολύ την κ. Όλγα Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµο-
κρατία να λάβει τον λόγο.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ζείτε λίγο στον κόσµο σας, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνη-
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σης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, γιατί σήµερα που συζητάµε τον τρίτο προ-
ϋπολογισµό σας, αποτυπώνεται για άλλη µια φορά πλήρως και
ολοκάθαρα η κοινωνική αδικία, η αναλγησία και η εξαπάτηση των
Ελλήνων πολιτών. Και το τεράστιο βάρος της αποτυχίας σας, όλα
αυτά τα χρόνια που βρίσκεστε στην εξουσία, το φορτώνετε ωµά
και µε πρωτοφανή σκληρότητα στις πλάτες του ελληνικού λαού. 

Και δεν το λέµε µόνο εµείς. Το λέτε και εσείς, µε τις κυνικές
σας οµολογίες, ότι εξουθενώνετε συνειδητά και µε σχέδιο τη µε-
σαία τάξη της χώρας. Το λένε οι ίδιοι οι πολίτες, που είναι πλέον
προφανές ότι δεν τους ακούτε. Άλλωστε, δεν έχετε καµµία
επαφή µε όλα αυτά που γίνονται στην κοινωνία. 

Δεν καταλαβαίνετε την απόλυτη αδυναµία εκατοντάδων χιλιά-
δων συµπολιτών µας να βρουν αξιοπρεπή εργασία, την αδυναµία
τους στοιχειωδώς να οργανώσουν τη ζωή τους, να στέκονται µε
αξιοπρέπεια στην οικογένειά τους. Προφανώς κάνετε ότι δεν
γνωρίζετε ότι µεγάλο µέρος του ελληνικού λαού δεν είναι σε
θέση να ανταπεξέλθει στην κάλυψη ακόµα και στοιχειωδών αναγ-
κών του, εσείς που -για να µην ξεχνιόµαστε- κάνατε σηµαία σας
και εκµεταλλευτήκατε τον ανθρώπινο πόνο για να κερδίσετε την
εξουσία. 

Και έχετε το θράσος, αφού τελειώσατε πλέον, γιατί δεν σας
είναι χρήσιµο πια το προηγούµενο αφήγηµά σας, της αντίστασης
στους δανειστές, να µιλάτε τώρα στο νέο σας αφήγηµα για κα-
νονικότητα και για έξοδο από το µνηµόνιο, την ίδια ώρα που επι-
τίθεστε στον ελληνικό λαό µε µια σειρά οδυνηρών µέτρων του
προϋπολογισµού του 2018, καθώς και µε άλλα µέτρα που πρό-
κειται να επιβληθούν το 2019. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τρίτο µνηµόνιο, το µνηµόνιο
της Αριστεράς και της αυταπάτης, τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ
της αποτυχηµένης σας διαπραγµάτευσης, τα 14,5 δισεκατοµµύ-
ρια νέα µέτρα, τα capital control, η υποθήκευση της ελληνικής
περιουσίας για τα επόµενα ενενήντα εννέα χρόνια, όλα αυτά πε-
ριγράφουν µε τον πιο δραµατικό τρόπο την πολιτική σας και τα
αποτελέσµατά της.

Η εµµονή σας στην υπερφορολόγηση µε άµεσους και πολλούς
έµµεσους φόρους είναι δεδοµένη, οµολογηµένη και συνειδητή
επιλογή σας, µια λάθος συνταγή που επιµένετε ιδεοληπτικά να
χρησιµοποιείτε. 

Έχετε κάνει σάκο του µποξ τη µεσαία τάξη και την ίδια ώρα
εσείς οι –υποτίθεται- αριστεροί, ευαίσθητοι και αλληλέγγυοι φτω-
χοποιείτε όλο και µεγαλύτερο µέρος του ελληνικού λαού. Κάνετε
τη φτώχεια εργαλείο άσκησης πολιτικής. 

Έχετε το θράσος να µιλάτε για δίκαιη κατανοµή φορολογικών
βαρών; Πώς; Με τα επώδυνα και άκρως ανάλγητα και επαχθή
µέτρα ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ που θα εφαρµοστούν
το 2018; Αναφέροµαι ενδεικτικά σε κάποια από αυτά, µείωση του
ΕΚΑΣ, κατάργηση της απαλλαγής των ιατρικών δαπανών, που
χάνουν δυο εκατοµµύρια πολίτες, κατάργηση έκπτωσης 1,5%
στην παρακράτηση φόρου, αυξηµένες εισφορές στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, υπονόµευση της ανταγωνιστικότητας του
τουρισµού µέσω της αύξησης του ΦΠΑ στα νησιά και της επιβο-
λής του τέλους διαµονής, περικοπές στο µισθολόγιο για εκατόν
πενήντα χιλιάδες ενστόλους, µείωση του επιδόµατος θέρµανσης.

Επιπλέον έχετε προδιαγράψει το τέταρτο µνηµόνιο, που συµ-
περιλαµβάνει περαιτέρω µέτρα µείωσης των κύριων και των επι-
κουρικών συντάξεων και βέβαια, νέα µεγάλη µείωση του αφορο-
λόγητου, δηλαδή µέτρα που θα συρρικνώσουν ακόµη περισσό-
τερο το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών.

Μπροστά µας θα βρούµε και τα υψηλά πρωτογενή πλεονά-
σµατα του 3,5% του ΑΕΠ µέχρι το 2023 που εσείς έχετε συµφω-
νήσει και φυσικά τη διαρκή λιτότητα µέχρι το 2060. Όλα αυτά
εσείς τα ονοµάζετε ανάκαµψη, έξοδο από το µνηµόνιο ή ό,τι
άλλο σκεφθείτε για να υπηρετήσετε την προπαγάνδα σας. 

Δυστυχώς δεν υπάρχει επιστροφή σε καµµία κανονικότητα,
αλλά σε ένα νέο ετεροβαρές και ασταθές πλαίσιο τόσο όσον
αφορά στη δύναµη της χώρας µας να ανταπεξέλθει όσο και όσον
αφορά το εξωτερικό ανταγωνιστικό περιβάλλον που έχει ισχυρο-
ποιηθεί όσο εσείς αδυνατίζατε τη θέση της χώρας µε τους πει-
ραµατισµούς σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για έναν προϋπολογισµό
που εύκολα µπορεί να χαρακτηριστεί ως αντιαναπτυξιακός. Δεν

προωθεί τις µεταρρυθµίσεις και τις αποκρατικοποιήσεις, δεν
πληρώνει τα χρέη στον ιδιωτικό τοµέα, αποστερεί την αναγκαία
ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία. 

Δεν µπορεί να προσελκύσει επενδύσεις. Άλλωστε, δεν έχετε
αντιληφθεί την αξία, τη σηµασία τους για την τόνωση της οικο-
νοµίας. Οι επενδύσεις αποτελούν για εσάς ένα άλλοθι κυρίως
προς τους δανειστές που έχετε προσθέσει καιροσκοπικά και κυ-
νικά στον πολιτικό σας λόγο.

Επιπλέον -και αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό στη φάση της κρί-
σης που βρισκόµαστε- αποτυγχάνει στις δηµόσιες επενδύσεις,
κάτι που φαίνεται ξεκάθαρα από τις αποκλίσεις των αρχικών στό-
χων σας στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και από την
εξαιρετικά χαµηλή απορροφητικότητα των χρηµάτων του ΕΣΠΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018
είναι ένας φοροκεντρικός προϋπολογισµός. Είναι ένας προϋπο-
λογισµός περαιτέρω φτωχοποίησης του ελληνικού λαού. Είναι
προφανές ότι αυτή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που βυθίζεται
µέρα µε τη µέρα σε σκοτεινές και δύσοσµες ιστορίες, δεν µπορεί
να βγάλει τη χώρα από την κρίση. 

Είναι ξεκάθαρο σε όλους ότι η Ελλάδα χρειάζεται πολιτική αλ-
λαγή. Χρειάζεται µία σοβαρή, υπεύθυνη κυβέρνηση που να έχει
κοινωνική ευαισθησία και να διαθέτει ρεαλιστικό και σύγχρονο
πρόγραµµα, µία κυβέρνηση µε γνώση της διεθνούς πραγµατικό-
τητας, µε ισχυρές συµµαχίες και κύρος, για να αντιµετωπίσει τις
δυσκολίες, αλλά και τις προκλήσεις που έρχονται, που θα έχει
την πείρα να αναλάβει την επαναφορά στην κανονικότητα, µία
κυβέρνηση που θα αφυπνίσει και θα απελευθερώσει τις µοναδι-
κές δυνάµεις του λαού µας, που θα µετατρέψει την καταστροφή
σε ευκαιρία για αναγέννηση. Η Ελλάδα χρειάζεται µια κυβέρνηση
που θα αναλάβει το δύσκολο έργο της ανάταξης της µεσαίας
τάξης, του πιο πολύτιµου πόρου της ελληνικής οικονοµίας, τη
ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας.

Είµαστε σίγουροι ότι η µεγάλη κοινωνική συµµαχία που συγ-
κροτείται γύρω από τις θέσεις µας, η αυριανή κυβέρνηση της Ελ-
λάδας, η Νέα Δηµοκρατία, θα τα καταφέρει να κάνει πάλι την
Ελλάδα περήφανη και δυνατή χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κεφαλογιάννη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο και λειτουργίας της Βου-
λής, πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Βλαχιώτη Λακωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Ιωάννης Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ προσπαθεί να

στηρίξει το αφήγηµα της δήθεν µεταµνηµονιακής εποχής πάνω
σε δύο αλληλοσυµπληρώµενους άξονες, βαθιά αντιδραστικούς
–λέµε εµείς- ανεξάρτητα από το πώς επικοινωνιακά πλασάρονται
στο λαό. Από τη µία, η λεγόµενη δήθεν δίκαιη ανάπτυξη, από την
άλλη η γεωστρατηγική αναβάθµιση της χώρας. 

Ο πρώτος άξονας καταρρέει κάτω από το βάρος όσων ζει ο
λαός, αλλά και όσων έρχονται το επόµενο διάστηµα και αναφέ-
ροµαι ενδεικτικά. Κρατικός προϋπολογισµός, υποτίθεται αναπτυ-
ξιακός προϋπολογισµός. Και τι περιέχει; Νέα φοροληστεία, νέες
περικοπές σε κοινωνικές παροχές, παραδείγµατος χάριν ΕΚΑΣ,
νέα µείωση σε κοινωνικές δαπάνες.

Ρωτήσαµε την Κυβέρνηση αρκετές φορές, µε διάφορες αφορ-
µές, πού αναγράφονται στον προϋπολογισµό τα 250 εκατοµµύ-
ρια ευρώ στα οποία αναφέρθηκε ο Πρωθυπουργός πριν από ένα
µήνα στη Βουλή ότι, δήθεν, θα περιέχονταν στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων για να προχωρήσουν τα αντιπληµµυρικά
έργα στη δυτική Αττική και όπου αλλού υπάρχει ανάγκη. Δεν
απάντησε κανένας. Πριν λίγο µίλησε ο Υφυπουργός Υποδοµών.

3082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Καµµία κουβέντα. Αέρας κοπανιστός. Κανονικό δούλεµα! 
Πάµε παρακάτω. Μέτρα τρίτης αξιολόγησης. Ιδιωτικοποιήσεις,

τσεκούρι σε επιδόµατα, πλειστηριασµοί. Βρήκατε, µάλιστα,
εκτός από τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και νέο κόλπο,
να άρετε την τοπική αρµοδιότητα των συµβολαιογραφείων, για
να µπορεί ένα ακίνητο στη Θεσσαλονίκη να βγαίνει στο σφυρί
στην Αθήνα. Το επόµενο βήµα θα είναι ίσως να βγαίνει και σε
άλλη χώρα σε πλειστηριασµό. 

Και φυσικά έχουµε συµπληρωµατικό µνηµόνιο, µέτρα που
έχουν ήδη νοµοθετηθεί και θα αρχίσουν να εφαρµόζονται από
το 2018, το 2019, το 2020, συν ό,τι συζητείται αυτή την περίοδο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το οποίο συνιστά κλιµάκωση της αν-
τιλαϊκής πολιτικής.

Ποιος, λοιπόν, θα πληρώσει για την όποια ανάπτυξη; Αυτοί που
πλήρωσαν και τα χρόνια της κρίσης, οι µισθωτοί, οι αυτοαπασχο-
λούµενοι, οι συνταξιούχοι. Ποιοι θα κερδίσουν; Οι επιχειρηµατι-
κοί όµιλοι, το µεγάλο κεφάλαιο. 

Και επειδή από το πρωί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ επαναλαµβά-
νουν µε τη γνωστή αµετροέπειά τους «δεν βλέπετε που όλοι ανα-
γνωρίζουν ότι η Ελλάδα γυρίζει σελίδα;», έχει σηµασία και
ενδιαφέρον να δούµε σε ποιους αναφέρονται. Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, τους δανειστές, τους
διεθνείς οίκους, τον διεθνή τύπο, όλους αυτούς που ονοµάζατε
«κοράκια» τα προηγούµενα χρόνια. Και εµείς ρωτάµε, γιατί να
µην σας επιβραβεύουν όλοι αυτοί; 

Εµείς, ίσα-ίσα, σε αντίθεση µε τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, που θα ήθελαν να παίρνουν οι ίδιοι αυτούς τους επαί-
νους, θεωρούµε ότι αξίζετε πέρα για πέρα αυτά τα συγχαρητή-
ρια, γιατί όλα τα µέτρα που δεν πήραν οι προηγούµενοι, τα
πήρατε εσείς. Και αν παίρνατε και περισσότερα µέτρα, θα σας
χειροκροτούσαν ακόµη περισσότερο. 

Γιατί επιµένετε, όµως, να τους επικαλείστε; Για να παραπλα-
νήσετε τον λαό; Δεν είναι κυρίως αυτό. Κυρίως το κάνετε γιατί
σ’ αυτούς βασικά δίνετε εξετάσεις και όχι µόνο εξετάσεις, δίνετε
και εγγυήσεις ότι πέρα από το καρότο, το οποίο µε µεγάλη ικα-
νότητα χρησιµοποιήσατε τα προηγούµενα χρόνια -άσχετα που
πλέον δεν πολυπιάνει- εξίσου καλά µπορείτε να χρησιµοποιήσετε
και το µαστίγιο. 

Γι’ αυτό τον λόγο χτυπάτε το δικαίωµα στην απεργία, γι’ αυτό
τον λόγο και βάζετε ορισµένους απίθανους τύπους να γράφουν
στην «ΑΥΓΗ» για το βίαιο και ακραίο ΚΚΕ που διασαλεύει τη νο-
µιµότητα –φαίνεται ότι γίνατε κι εσείς οπαδοί του «νόµος και
τάξη»- γι’ αυτό και ακολουθείτε αυτή την πολιτική. 

Ερχόµαστε στον δεύτερο κυβερνητικό στόχο, αυτόν της γεω-
στρατηγικής αναβάθµισης της χώρας, που δεν αφορά ούτε την
ειρήνη ούτε την αλληλεγγύη των λαών, αλλά αφορά τη συµµε-
τοχή της Ελλάδας, του ελληνικού κεφαλαίου στους ανταγωνι-
σµούς και σχεδιασµούς των ιµπεριαλιστών στην περιοχή, στη
µοιρασιά των αγορών, στο «πλιάτσικο» δηλαδή που συντελείται
αυτή την περίοδο ιδιαίτερα στην περιοχή µας. 

Άλλωστε η εξωτερική πολιτική είναι πάντα συνέχεια της εσω-
τερικής πολιτικής. Δεν γίνεται να έχεις πολιτική φιλειρηνική υπέρ
των λαών, τη στιγµή που πρώτα και κύρια εσύ «µατώνεις» τον
δικό σου λαό. Εξ ου και οι κολεγιές µε τον Τραµπ και τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες για νέες στρατιωτικές βάσεις και αγορές αεροσκα-
φών, εξ ου και η αναβάθµιση των σχέσεών σας, οι κοινές
ασκήσεις µε κράτη - δολοφόνους, όπως το Ισραήλ, που αυτή την
περίοδο, εξαιτίας και της απόφασης της Κυβέρνησης των ΗΠΑ,
κλιµακώνει την επίθεσή του στον παλαιστινιακό λαό, όταν εσείς
εδώ και δυο χρόνια δεν τολµήσατε να προχωρήσετε στην ανα-
γνώριση του παλαιστινιακού κράτους, παρά το γεγονός ότι
υπήρχε σχετική απόφαση της ελληνικής Βουλής. Εξ ου και η πώ-
ληση όπλων σε κράτη, όπως η Σαουδική Αραβία, που επίσης
πρωτοστατούν στο αιµατοκύλισµα των λαών, εξ ου και η διάθεση
4 δισεκατοµµυρίων κάθε χρόνο για τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, τη
στιγµή που οι νεοσύλλεκτοι στρατιώτες στο Μεσολόγγι τρώνε
συσσίτιο µε σκουλήκια! 

Και έχει µεγάλη σηµασία ο ελληνικός λαός δίπλα στον αγώνα
που δίνει για τον µισθό, το µεροκάµατο, τη σύνταξη, το εισόδηµά
του, να βάλει τον αγώνα του ενάντια σ’ αυτούς τους πολεµοκά-
πηλους σχεδιασµούς, ενάντια στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο, που

όπως και οι οικονοµικές κρίσεις είναι γνήσιο τέκνο αυτού του
βάρβαρου εκµεταλλευτικού συστήµατος. 

Και αυτό όχι µόνο γιατί δεν πρέπει να δεχθεί η χώρα µας να
συµµετέχει στο αιµατοκύλισµα άλλων λαών, αλλά και γιατί η
ιστορία έχει αποδείξει ουκ ολίγες φορές ότι αυτή η πολιτική ούτε
τα κυριαρχικά δικαιώµατα προστατεύει ούτε προφυλάσσει από
τον κίνδυνο να βρεθεί τελικά ο ελληνικός λαός µπλεγµένος σ’
αυτό το µακελειό. Το ακριβώς αντίθετο. 

Και η επίσκεψη Ερντογάν, µε την αναβάθµιση όλων των διεκ-
δικήσεων της Τουρκίας σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων
της χώρας, είναι το πιο χαρακτηριστικό τελευταίο παράδειγµα.
Και αυτό το αποτέλεσµα δεν µπορεί ούτε να κρυφθεί ούτε να
συγκαλυφθεί µε τη διαφήµιση οικονοµικών συµφωνιών ανάµεσα
σε τµήµατα του ελληνικού κεφαλαίου, από τις οποίες οι λαοί δεν
έχουν να κερδίσουν τίποτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Με βάση αυτά
είναι προφανές ότι επιδιώκουµε ως ΚΚΕ να ηττηθεί η πολιτική
σας. Είναι προφανές ότι επιδιώκουµε να ηττηθεί η στρατηγική
του κεφαλαίου και όλων των κοµµάτων που την υλοποιούν, γιατί
η υλοποίησή της θα είναι οδοστρωτήρας - κόλαφος για τον λαό. 

Επίσης είναι προφανές ότι θέλουµε ο ίδιος ο λαός να αµφισβη-
τήσει τη σηµερινή νοµιµότητα, τη νοµιµότητα αυτού του συστή-
µατος που υπηρετεί τα συµφέροντα των λίγων και µάλιστα όχι
µόνο να την αµφισβητήσει, αλλά να διαµορφώσει και τις προϋπο-
θέσεις για να την ανατρέψει. Και θα το κάνει και όσο πιο γρήγορα
το κάνει, τόσο το καλύτερο για τον ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον
συνάδελφο από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Θα παρεµβληθεί ο Υφυπουργός Αθλητισµού και Πολιτισµού,
ο κ. Βασιλειάδης και θα ακολουθήσει ο κ. Ψαριανός. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε στο
τέλος της βαθιάς νύχτας της ελληνικής οικονοµίας και συζη-
τούµε τον τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό. Βρισκόµαστε
στο τέλος µιας περιόδου που στιγµατίστηκε από κοινωνική αδικία
και βίαιη αναδιανοµή του πλούτου της ελληνικής κοινωνίας. 

Όσο και εάν προσπαθεί η Αντιπολίτευση να διαστρεβλώσει την
πραγµατικότητα, βιάζοντας την κοινή λογική, χωρίς ίχνος αυτο-
κριτικής για όλα όσα έφεραν την πατρίδα µας στο χείλος του
γκρεµού, όσο και αν τα σκύβαλα των κατευθυνόµενων µέσων επι-
κοινωνίας σαστισµένα από µια Κυβέρνηση που προσπαθεί να
βάλει βασικούς κανόνες στην οικονοµική ζωή, αλαλάζουν προ-
σπαθώντας να δηµιουργήσουν πανικό, δεν µπορούν να αλλάξουν
την πραγµατικότητα. 

Όλα αυτά είναι ο επιθανάτιος ρόγχος ενός φαύλου συστήµα-
τος διαπλοκής και διαφθοράς που τελειώνει και ο επίλογός του
θα γραφτεί το τρίτο τρίµηνο του 2018 µε την έξοδο της χώρας
από τη βαθιά επιτήρηση, µε την κοινωνία, όµως, όρθια. Είναι µια
κοινωνία που υπέφερε και είδε τη ζωή της να καταστρέφεται από
ένα σύστηµα εξουσίας που αδιαφορούσε για αυτή, αδιαφορούσε
για την προστασία των πλέον αδύναµων εκ των συµπολιτών µας,
µε ανύπαρκτες κοινωνικές υποδοµές που ετούτη εδώ η Κυβέρ-
νηση κατάφερε σε δυόµισι χρόνια να φτιάξει, να εδραιώσει και
να εµπεδώσει, ώστε να διασφαλίσει την πρόσβαση στα βασικά
αγαθά των πιο ευάλωτων κοινωνικών οµάδων.

Στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν παιδιά και αποπαίδια. Χρέος
της Κυβέρνησης είναι να διασφαλίσει και να προστατεύσει, όχι
τους νόµιµους κατά την Αντιπολίτευση φοροφυγάδες των off-
shore, όχι τα λογής golden boys που έστηναν πάρτι όλα αυτά τα
χρόνια µέσω µιας αρρωστηµένης κρατικοδίαιτης επιχειρηµατι-
κότητας που βασίλευε και εξαρτιόταν από το δηµόσιο χρήµα,
αλλά τους ξεχασµένους από το πολιτικό σύστηµα, τους άνερ-
γους, τους χαµηλόµισθους, τους επαγγελµατίες, τους υγιείς επι-
χειρηµατίες που το σύστηµα αυτό της διαπλοκής τούς πέταγε
έξω από την αγορά. 

Ο σηµερινός προϋπολογισµός είναι ακόµα ένα βήµα σε αυτή
την κατεύθυνση, µε στοχευµένες κοινωνικές δαπάνες, µε στήριξη
στους ευπαθείς συµπολίτες µας, µε εξορθολογισµό των πραγ-
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µατικών σπαταλών και έµφαση στις ουσιαστικές δαπάνες που κά-
νουν τη ζωή των συµπολιτών µας αξιοπρεπή και την πρόσβασή
της στα βασικά αγαθά πιο εύκολη. 

Στην ίδια λογική κινούµαστε και στον αθλητισµό. Κρατώντας
χαµηλά τις δαπάνες της κεντρικής υπηρεσίας, καταφέρνουµε για
δεύτερη συνεχόµενη χρονιά να κρατάµε σταθερές αρχικά τις µε-
ταβιβαστικές πληρωµές προς τους εποπτευόµενους φορείς, τις
οµοσπονδίες και τα εθνικά αθλητικά κέντρα, σταθερές στο ύψος
της ολυµπιακής χρονιάς του 2016, µε τις προβλέψεις που κά-
νουµε στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού να δείχνουν ότι στο
τέλος του έτους θα µπορούµε να µιλάµε για µια αύξηση των χρη-
µατικών ροών προς τις οµοσπονδίες µας, η οποία θα είναι της
τάξης του 5% έως 10%. 

Και αυτό γιατί αρχίζει να αποδίδει καρπούς η προσπάθεια οι-
κονοµικής εξυγίανσης των αθλητικών κέντρων που σε συνδυα-
σµό µε τις συµπράξεις µε τον ιδιωτικό τοµέα προς όφελος του
δηµοσίου και της κοινωνίας που κάνουµε, µας οδηγούν χρόνο µε
τον χρόνο όχι µόνο στην εξοικονόµηση πόρων και την οικονοµική
εξυγίανση, αλλά και σε σοβαρές παρεµβάσεις στις υποδοµές
µας αυτές, οι οποίες ήταν αφηµένες στη µοίρα τους και καταβά-
λουµε µια τιτάνια προσπάθεια, έναν µεγάλο αγώνα να τις κατα-
στήσουµε ασφαλείς για τους αθλητές µας, τα παιδιά µας και την
ελληνική κοινωνία.

Μήνα µε τον µήνα εξοφλούµε τις ληξιπρόθεσµες υποχρεώ-
σεις, συσσωρευµένα χρέη ετών που γράφτηκαν στο χιόνι από
τους δήθεν εξυγιαντές της οικονοµικής ζωής και τιµητές τούτης
εδώ της Κυβέρνησης. Μόνο πέρσι καταβάλαµε πάνω από 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ σε ληξιπρόθεσµα χρέη σταδίων, ενώ για ακόµη
µια χρονιά κληθήκαµε να πληρώσουµε πάνω από 4 εκατοµµύρια
ευρώ σε δικαστικές αποφάσεις της δικής σας εποποιίας των
Ολυµπιακών Αγώνων του 2004. 

Δεν έχει, όµως, νόηµα να µιλάµε για το παρελθόν. Ο κόσµος
και ξέρει και κρίνει. Γι’ αυτό σας έστειλε και θα σας έχει για
πολλά χρόνια ακόµα στα έδρανα της Αντιπολίτευσης. 

Με την εξυγίανση των οικονοµικών και την αύξηση του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού προχωράµε σε ολοκληρωµένες παρεµβάσεις στα
αθλητικά κέντρα. Ήδη τα βοηθητικά γήπεδα και ο στίβος του
Καυτατζογλείου αποτελούν σηµείο αναφοράς για τον ελληνικό
στίβο. Προχωρούν οι παρεµβάσεις στα παρατηµένα ΕΑΚ της
Θεσσαλονίκης σε συνεργασία µε τους εκεί δήµους και την περι-
φέρεια. 

Ταυτόχρονα προχωρούν οι παρεµβάσεις στα Γιάννενα, στη
Ναύπακτο, στην Κέρκυρα και στη Κοµοτηνή. Γίνονται µεγάλες
παρεµβάσεις στην Κρήτη, σε έργα που αποτελούν ορόσηµο της
ανικανότητας και της διαφθοράς σας, µιας διαφθοράς όπως
είναι χαρακτηριστικά το Κολυµβητήριο των Χανίων.

Όσον αφορά το ΣΕΦ είµαστε στο τελικό στάδιο της εκπόνησης
του σχεδίου ανάπλασης όλου του ακινήτου, αφού καταφέραµε
και ανακτήσαµε την κυριότητα του περιβάλλοντος χώρου. Σας
θυµίζω ότι είναι αυτό το οποίο δώσατε στο ΤΑΙΠΕΔ χωρίς να λά-
βετε καµµία πρόνοια. 

Εκπονούµε ολοκληρωµένο πλάνο για τη δηµιουργία ενός σύγ-
χρονου αθλητικού, κοινωνικού και οικονοµικού πόλου, που θα
αποτελεί ορόσηµο για την περιοχή, ενός πόλου που θα είναι οι-
κονοµικά αυτάρκης, καθώς ήδη για το 2018 υπολογίζουµε ότι θα
αυτοχρηµατοδοτηθεί σε τέτοιο βαθµό, ώστε η κρατική επιχορή-
γηση να µειωθεί σε ποσοστό από 30% έως 50%. Κι αυτό χωρίς
επιβάρυνση των λαϊκών στρωµάτων και των σωµατείων της πε-
ριοχής ή έκπτωση στην ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. 

Στο ΟΑΚΑ είµαστε στη φάση δηµιουργίας ολοκληρωµένου
business plan, σε συνεργασία µε το υπερταµείο, το οποίο κινείται
στην κατεύθυνση αξιοποίησης των αθλητικών υποδοµών, δια-
σφάλισης των εθνικών µας οµάδων και των οµοσπονδιών µας και
δηµιουργίας πόλων µαζικού αθλητισµού, ταυτόχρονα µε την
προσπάθεια εξεύρεσης λύσεων για τα θέµατα στέγασης µεγά-
λων οµάδων της Αττικής και οικονοµικής αυτάρκειας µιας εγκα-
τάστασης που έβαζε το δηµόσιο πάνω από 12 εκατοµµύρια ευρώ
τον χρόνο µέσα κι έχουµε καταφέρει να το ρίξουµε στο µισό και
νοµίζω ότι του χρόνου θα πάµε ακόµα καλύτερα. 

Σε συνεργασία µε τις περιφέρειες και στο πλαίσιο του νέου

νόµου για τις αδειοδοτήσεις των αθλητικών εγκαταστάσεων, που
τούτη εδώ η Κυβέρνηση έφερε, προχωράµε άµεσα στην κατα-
γραφή όλων των προβληµάτων των µεγάλων αθλητικών υποδο-
µών της χώρας, µε σκοπό τις άµεσες παρεµβάσεις, ώστε να
διασφαλίσουµε τη λειτουργία τους για πρώτη φορά σε καθεστώς
νοµιµότητας και ασφάλειας.  

Για τις οµοσπονδίες µας, οι οποίες δίνουν µεγάλο αγώνα για
να κρατήσουν όρθιο τον ελληνικό αθλητισµό, διατηρούµε, όπως
προείπα, για τρίτη χρονιά ένα σταθερό οικονοµικό περιβάλλον,
το οποίο, σε συνδυασµό µε τις θεσµικές παρεµβάσεις που γίνον-
ται, θα µπορέσει να διασφαλίσει ένα καθεστώς ήρεµου σχεδια-
σµού, αναµφισβήτητα πιεσµένου, αλλά χωρίς δυσάρεστες
εκπλήξεις. Με τις ρυθµίσεις χρεών, µε τον εξορθολογισµό των
µισθωµάτων, δηµιουργούµε το δηµοσιονοµικό αυτό περιθώριο
για να ανασάνουν. Και οι επιτυχίες αυτού του καλοκαιριού δεί-
χνουν ότι σιγά σιγά καταφέρνουµε να ξανασταθούµε στα πόδια
µας.

Την ίδια στιγµή και εντός των επόµενων δέκα ηµερών προχω-
ράµε στην καταβολή των πριµ για τις επιτυχίες των αθλητών µας
για τα έτη 2013, 2014 και το µεγαλύτερο µέρος του 2015, µε
σκοπό εντός του 2018 να υπάρξει ολοσχερής εξόφληση για τους
ανθρώπους που κρατούν τη σηµαία της χώρας ψηλά, δίνοντας
στους συµπολίτες µας χαµόγελα για το µέλλον που έρχεται και
είναι στα χέρια µας να το κάνουµε αντάξιο του λαού µας και της
ιστορίας της πατρίδας µας.

Όλα αυτά τα πετυχαίνουµε µε τη σωστή οικονοµική διαχείριση
και την υπεραπόδοση της ελληνικής οικονοµίας, κόντρα στις
Κασσάνδρες µίας µοιρολατρικής και διαπλεκόµενης αντιπολίτευ-
σης. 

Έλαχε σε εµάς να σηκώσουµε τη χώρα από την αφάνεια και
την ανυποληψία που το κλεπτοκρατικό σύστηµα διακυβέρνησης
την είχε ρίξει. Κάθε σκιά οδηγήθηκε στη δικαιοσύνη. Μπαίνουν
κανόνες στα σκοτεινά συστήµατα διακυβέρνησης. Μπήκαν κα-
νόνες στην ΕΠΟ και πανηγυρίζουµε, σαν µια τριτοκοσµική χώρα
που ήµασταν όλα αυτά τα χρόνια, ότι ισχύει ο ελληνικός νόµος
για µία ελληνική εθνική οντότητα. 

Διασφαλίσαµε την εποπτεία των διεθνών οργανισµών απέναντι
σε ένα σκοτεινό σύστηµα εξουσίας και είµαστε εδώ για να δια-
σφαλίσουµε την ισονοµία και τη νοµιµότητα.

Με τις παρεµβάσεις που έρχονται για τις οµοσπονδίες, για τη
διακυβέρνησή τους, για την οικονοµική λογοδοσία και τη διαφά-
νεια, µε τον έλεγχο από τον Γενικό Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοί-
κησης, ανοίγουµε µία νέα σελίδα στον ελληνικό αθλητισµό.

Παράλληλα µε τη χρηστή διαχείριση του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων, µε τα ογδόντα πέντε έργα που «τρέχουν»
ανά την επικράτεια, έργα ουσίας κι όχι κορδέλας, αλλάζουµε τον
αθλητικό χάρτη της χώρας. 

Προχθές στο Αγρίνιο εγκαινιάσαµε ένα έργο-φάντασµα, ένα
έργο που εξαγγέλθηκε το 1995, εντάχθηκε στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων το 1996, προεκλογικά, για τη στάχτη στα
µάτια, ως συνήθως, των πολιτών και των ψηφοφόρων, και παρέ-
µεινε, αφού έγιναν οι πρώτες εργασίες, άµορφο και παρατηµένο,
καταδεικνύοντας τον πολιτικό σχεδιασµό που ουδέποτε υπήρξε
σε τούτη εδώ τη χώρα. Αποτελεί µνηµείο ανικανότητας και πα-
λαιοκοµµατισµού, σε µια σειρά από έργα-φαντάσµατα, διά-
σπαρτα στην επικράτεια, όπως το κλειστό της Παιανίας, µε θολό
ιδιοκτησιακό, χωρίς άδειες, χωρίς ένα νόµιµο έγγραφο, µε ανοι-
χτά χρέη, αλλά εξοφληµένους τους φίλους εργολάβους και σί-
γουρα στάχτη στα µάτια µιας εφήµερης και εξαπατηµένης
εκλογικής πελατείας. 

Σε αυτές εδώ τις συνθήκες, σε αυτή εδώ τη χώρα, που εσείς
καταντήσατε παρία της Ευρώπης, ερχόµαστε εµείς µε καθαρά
τα χέρια και τα µανίκια σηκωµένα για δουλειά, να τη φέρουµε
εκεί που της αξίζει, µε την κοινωνία όρθια και τον λαό περήφανο.

Με αυτόν εδώ τον προϋπολογισµό αφήνουµε πίσω οριστικά το
καθεστώς των µνηµονίων. Εσείς συνεχίστε όπως σας αρµόζει κι
όπως συνηθίσατε, σφιχταγκαλιασµένοι µε το διεφθαρµένο πελα-
τειακό σύστηµα διαπλοκής, που δίνει λυσσαλέα τη µάχη παλι-
νόρθωσης της ανοµίας. Έχετε µπει οριστικά, µε όποιο ΑΦΜ και
να διαλέξετε, στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. 

Εµείς, µαζί µε την κοινωνία, προχωράµε. Εσείς, µε τις κάθε
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λογής λίστες, τις κάθε λογής offshore, τα Panama Papers, τα Par-
adise Papers και κάθε λογής λίστα που είναι οι δικοί σας άνθρω-
ποι µέσα, προχωρήστε. Εµείς µε τον λαό, για τον λαό.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Παρακαλώ πολύ τον κ. Ψαριανό από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του Ποταµιού να πάρει τον λόγο για έξι λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλος ένας προϋπολογισµός -νοµίζω ότι είναι ο δέκατος προ-

ϋπολογισµός- βρίσκεται µπροστά µου, µουσαντένιος, προϋπο-
λογισµός-µαϊµού. Όπως είχα πει στον πρώτο προϋπολογισµό
του 2008, του πετάς µια µπανάνα και την πιάνει στον αέρα. Είναι
κανονικά «µαϊµού» προϋπολογισµός, όπως ήταν και ο περσινός
και όλοι αυτοί οι προϋπολογισµοί θα πέφτουν έξω. Θα πέφτουν
και παραέξω από έξω και θα χώνουν τον κοσµάκη ακόµα πιο
µέσα.

Θέλω να ρωτήσω τον κάθε πολίτη που µας παρακολουθεί αυτή
τη στιγµή και µας βλέπει, τον οποιονδήποτε πολίτη, οτιδήποτε
και αν ψήφισε, οτιδήποτε και αν έχει σκοπό να ψηφίσει, αν θυµά-
ται πώς ήταν τον Σεπτέµβριο του 2014, τον Οκτώβριο, τον Δε-
κέµβρη του 2014, λίγο πριν την περίφηµη διαδικασία της εκλογής
Προέδρου που είχε δροµολογηθεί. Δεν θέλω να υπενθυµίσω
τώρα πώς έγιναν και ποιοι έχουν τις βαρύτατες ευθύνες που πέ-
σαµε σ’ αυτόν τον κουβά µε τα απόβλητα. Ξέρω ποιοι είναι, τους
ξέρουµε όλοι. Και είναι και δικοί µου άνθρωποι και δικοί µου φίλοι
και δικοί µου παλιοί σύντροφοι, όπως και πολλοί παλιοί δικοί µου
σύντροφοι είναι στην Κυβέρνηση και στα φιλοκυβερνητικά
έδρανα. Εξαιρώ τους «ψεκασµένους» συνεργάτες τους.

Είναι άλλος ένας προϋπολογισµός τον οποίον αν τον κοιτάξεις,
πάλι θα δεις νούµερα. Όπως ξέρετε, µια κλασική «καραµέλα»
στον ΣΥΡΙΖΑ ήταν «ενδιαφέρεστε για τα νούµερα, για τους αριθ-
µούς και δεν ενδιαφέρεστε για τους ανθρώπους». Και είναι εδώ
χα, χα, χα, µπορούµε να γελάµε.

Είναι ένας κλασικός προϋπολογισµός, που ενδιαφέρεται για
τα νούµερα, τα πλαστά νούµερα, τα ψεύτικα νούµερα, τα ύποπτα
νούµερα και αδιαφορεί για τον µέσο πολίτη, για τη µεσαία τάξη,
για τους φτωχούς, για τους κατατρεγµένους, γι’ αυτούς που δύ-
σκολα ως τώρα τα έβγαζαν πέρα και τώρα δεν τα βγάζουν ούτε
δύσκολα.

Αυτά έχουν µια υπογραφή που λέγεται ΣΥΡΙΖΑΝΕΞΕΛ, γιατί
είναι Ανεξάρτητοι Έλληνες, οπότε καλύτερα να λέµε ΣΥΡΙΖΑΝΕ-
ΞΕΛ. Είναι και πιο συµβολικό το όνοµα των συνεταίρων.

Έχετε έναν προϋπολογισµό ο οποίος υπόσχεται και θέλει να
δώσει, να µοιράσει κάτι ψίχουλα -έχετε πει για τα µερίσµατα
κ.λπ.-, ενώ έχετε ληστέψει αυτόν εκεί τον φουκαρά. Του έχετε
πάρει 12 και του δίνετε πίσω 1,5. Μου θυµίζει κάτι τυπάκους που
έχουν τους γονείς τους σε άσυλο και παίρνουν τη σύνταξή τους
και τους δίνουν κάτι ψίχουλα για να ζουν στο άσυλο µε επιδό-
µατα, µε σάντουιτς και µε βοηθήµατα για να µπορέσουν να τα
βγάλουν πέρα.

Αυτή είναι η επιδίωξή σας: η απόλυτη φτωχοποίηση του µέσου
πολίτη για να είναι πελατάκι και να εξαρτάται από τα επιδόµατα
και τα κοκαλάκια τα µισογλειµµένα που θα τους δίνετε.

Μια άλλη «καραµέλα» της Αριστεράς και της δικής µου και
όλων των άλλων αριστερών -γιατί είναι καµµιά δεκαριά, όπως τις
έχω µετρήσει αυτές τις αριστερές- ήταν ότι άµα σε παινεύει ο
εχθρός σου κάτι δεν έχεις κάνει καλά.

Διαβάζω το πρωτοσέλιδο της «ΑΥΓΗΣ» που λέει: «Καθαρή έξο-
δος από τα µνηµόνια». Ποιος το λέει; Η Deutsche Bank. Η
Deutsche Bank λέει «καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια για την Ελ-
λάδα». Και µας πουλάτε κι εσείς το παραµύθι. Σε παινεύει ο
µέγας εχθρός, έτσι; Αυτός ο τοκογλύφος, ο εκβιαστής, ο νεοναζί,
το κάθαρµα σε παινεύει ότι καλά τα πας, παρόλο που οι εκπρό-
σωποι αυτών των νεοναζί, εκβιαστών, τοκογλύφων λένε «αυτά
δεν τα έχουµε ζητήσει εµείς». Δεν το είπε µόνο ο Σόιµπλε. Το
έχουν πει όλοι, σ’ όλες τις γλώσσες: Αυτές τις πολιτικές που
εφαρµόζετε, τις αριστεροδεξιοψεκασµένες, δεν τις έχουµε ζη-
τήσει εµείς. Δεν ζητήσαµε εµείς περικοπές συντάξεων των χα-
µηλόµισθων, δεν ζητήσαµε εµείς περικοπές µισθών και εξόντωση

της µεσαίας τάξης, δεν ζητήσαµε εµείς υπερφορολόγηση του
κερατά, µέχρι θανάτου, υπερφορολόγηση στα πάντα, να δου-
λεύει ένας άνθρωπος όλο τον χρόνο και η πρώτη ηµέρα που
παίρνει λεφτά για τον εαυτό του να είναι η 1η Αυγούστου! Ως τότε
για ποιον δουλεύει; Για τα πελατάκια, για το πελατειακό σύ-
στηµα, που «εµείς θα το αλλάζαµε, θα το χτυπούσαµε». Και τώρα
υπογράφουµε τα πάντα, ό,τι µας δίνουν, εφαρµόζουµε τα χειρό-
τερα, αυτά που πρέπει να κάνουµε τα βάζουµε στην µπάντα,
γιατί; Για να παίρνουµε τα φράγκα, να πληρώνουµε τα πελατάκια
που διορίζουµε. Έχει γεµίσει ο τόπος πελάτες. 

Αυτοί που µας ακούνε τώρα και που ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ και
«ΑΝΕΞΕΛ», αλλά εγώ στον ΣΥΡΙΖΑ θα µείνω γιατί δεν µε ενδια-
φέρουν οι «καµµένοι» και οι «ψεκασµένοι». Εµένα µε ενδιαφέ-
ρουν οι παλιοί µου σύντροφοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Ψαριανέ, σας
παρακαλώ να προσέχετε τους χαρακτηρισµούς σας. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι «ψεκασµένοι» και
οι  «καµµένοι» δεν µε αφορούν, δεν µε ενδιαφέρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν µας αφορούν και
οι χαρακτηρισµοί σας σε αυτό το Κοινοβούλιο! Σας παρακαλώ
πολύ! Δεν κερδίζετε κάτι µε αυτούς τους χαρακτηρισµούς. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Με ενδιαφέρουν οι παλιοί µου σύν-
τροφοι, οι οποίοι τρώνε αυτή τη χλαπάτσα και το κάνουν γαρ-
γάρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): …(δεν ακούστηκε)
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρώνε αυτή τη χλα-

πάτσα και το κάνουν γαργάρα.
Να µη θυµίσω τις θύρες του Νταχάου και του Άουσβιτς, κύριε

Πρόεδρε. 
Και οι αριστεροί πρώην σύντροφοί µου τα κάνουν γαργάρα

αυτά, γιατί είναι τα πελατάκια, που µαζί τρώµε - µαζί πίνουµε. Και
πόσο ακόµα! Αυτή η ιστορία δεν µπορεί να πάει µακριά. 

Ξέρετε όταν κάποιος αδίστακτος γερµανοτσολιάς εδώ,
άθλιος, είπε για κάποιον Υπουργό αυτής της αριστερής Κυβέρ-
νησης, ότι «όταν γίνει αυτό, θα πάτε φυλακή», µία παλιά µου συν-
τρόφισσα, πρώην «γκρουπούσκουλο» µάλιστα, ούτε καν της
Ανανεωτικής Ριζοσπαστικής Αριστεράς, όχι από θέση Βουλευτού
αλλά από τη θέση του Προεδρείου, είπε «Μµµµ, φοβηθήκαµε!».
Πάει να πει, δηλαδή, ότι έχουµε γίνει ένα. Έχουµε κολλήσει και
είµαστε ένα! Γιατί µαζί τρώµε, µαζί πίνουµε, µαζί διασκεδάζουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τι είναι αυτά που λέει, κύριε
Πρόεδρε; Τι είναι αυτοί οι χαρακτηρισµοί;

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Παπαδόπουλε, µη µου κου-
νάτε έτσι το χέρι! Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε τον οµιλητή,
κύριε ταραξία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παπαδόπουλε,
είναι η ώρα του οµιλητού.  

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να
ανακαλέσετε στην τάξη τον κύριο ταραξία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Έχω ανακαλέσει και
εσάς και όλους. 

Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε!
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Εάν δεν σας αρέσει, να µην τα κά-

νετε και να µην τα ανέχεστε και να µην τα υποθάλπετε. Και όχι
«υποθάλπτετε», που λένε µερικοί. 

Με την ευκαιρία, να πω ότι το «τρεισήµισι δισ.» και το «τρεισή-
µισι τοις εκατό» είναι «τριάµισι» και όχι «τρεισήµισι», γιατί εάν
βγάλουµε το µισό, το τρεις τοις εκατό δεν «παίζει». Να διορθώ-
νουµε και µερικά σε αυτή την Αίθουσα. 

Θα τελειώσω λέγοντας ότι αυτά τα παραµύθια δεν θα πάνε µα-
κριά. Κάποιος λέει για αλλαγή του ΦΠΑ, του ΠΑΣΟΚ ή της Ελιάς
ή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Εγώ δεν ήµουν ποτέ
ΠΑΣΟΚ, δεν ήµουν ποτέ µε τις κυβερνήσεις. Πάντα αντιπολί-
τευση ήµουν και µάλιστα αριστερή αντιπολίτευση, να το θυµίσω
σε όλους µας και σε εµένα.  

Όµως, να θυµίσω γι’ αυτές τις αλλαγές κοµµάτων, γιατί πολλοί
λένε ότι αλλάζω τα κόµµατα σαν τα πουκάµισα, ότι αλλάζω τα
κόµµατα για να µην κάνω κωλοτούµπες και κυβιστήσεις και ρόδα,
τις ασκήσεις εδάφους που κάνουν στους διαδρόµους της Βου-
λής. Γιατί αυτά κάνετε. 

Για να µην κάνω τις κωλοτούµπες και αλλάζω στρατηγικές και
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τακτικές κάθε τρίµηνο ανάλογα µε τα µπικικίνια που πέφτουν, γι’
αυτό εγώ είµαι σταθερός σε αυτά που λέω. Δεν έχω αλλάξει
ποτέ, ούτε έκρυψα το φιλοευρωπαϊκό µου πρόσωπο ούτε τη φι-
λελεύθερη ψυχοσύνθεσή µου. 

Εσείς εφαρµόζετε νεοφιλελεύθερα µέτρα και καυχιέστε ότι
είστε αριστεροί και προοδευτικοί. Αυτά τα παραµύθια δεν τα
τρώει ο κόσµος και δεν θα τα ξαναφάει. Όσο σανό και εάν σερ-
βίρετε, βαρέθηκαν οι σανοφάγοι και οι παλιοί σας πελάτες σα-
νοφάγοι να τρώνε σανό. Βαρέθηκαν!

Και οι κατηγορίες αυτών που σας στηρίζουν είναι τρεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,

έχετε φθάσει στα εννιά λεπτά. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. Να
σεβαστείτε τους επόµενους! 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ή είναι ανόητοι και «χρυσόψαρα»,
εκλεκτοί πελάτες µε µνήµη χρυσόψαρου ή είναι ιδεοληπτικοί κολ-
ληµένοι που νοµίζουν ότι µε αυτά θα κοροϊδέψουν το σύστηµα
και στο τέλος «θα τη φέρουµε τη Λαϊκή Δηµοκρατία του Χόνε-
κερ» -και δεν ξέρω εγώ ποιανού- «του Τσάβες ή του Μαδούρου»,
του Μαδούρου του «ρηµαδούρου». 

Ή η τρίτη κατηγορία είναι τα πελατάκια, αυτοί που µαζί σας
τρώνε και µαζί σας πίνουν. Τους τελευταίους θα τους κρατήσετε.
Δεν ξέρω αν θα κρατήσετε από την πρώτη και τη δεύτερη κατη-
γορία και πόσους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει η κ. Με-

γαλοοικονόµου για έξι λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Έτσι, άλλη µια χρονιά πέρασε και φθάσαµε στην ηµέρα για

τον προϋπολογισµό. Έχουµε κάθε χρόνο µια αποφράδα µέρα.
Τι να κάνουµε; Ήρθε και σήµερα. Και το 2017 το διατυµπανί-
ζουµε ότι ο προϋπολογισµός πήγε πάρα πολύ καλά και το 2018
θα πάει ακόµη καλύτερα. Μάλλον χειρότερα θα πάει. 

Διάβαζα στο «Google» ότι σαν σήµερα το 1953 διέγραψε η Ελ-
λάδα το χρέος που είχε η Γερµανία απέναντί της. Εµάς δεν µας
διαγράφει κανείς το χρέος, δυστυχώς, µας το αυξάνουν. 

Και είναι και ένα µεγάλο πρόβληµα το ότι µόνο ένας µάγος του
Οζ θα µπορούσε µε τόση φορολογία, υπερφορολόγηση -άµεσοι,
έµµεσοι φόροι, µείωση επιδοµάτων κ.λπ.- να πάει το χρέος από
τα 313 εκατοµµύρια ευρώ στα 338 εκατοµµύρια ευρώ. Μάγοι του
Οζ είµαστε; Δηλαδή αυξάνουµε φορολογίες και αυξάνεται και το
χρέος. Δεν µπορούµε να το καταλάβουµε. 

Εγώ θα ήθελα, λοιπόν, να ασχοληθώ µε κάτι άλλο, µε τους δα-
νειολήπτες. Υπήρχε ένας νόµος, ο ν.128/1975, µε τον οποίο έµ-
παινε µια ειδική εισφορά στις τράπεζες για να ενισχυθούν οι
εξαγωγές. Τότε την έβαζε η Νοµισµατική Επιτροπή. Αυτή την ει-
σφορά την πλήρωναν οι τράπεζες, όταν έδιναν ένα δάνειο
έπρεπε να βάζουν κάτι σε έναν κουµπαρά για τις εξαγωγές. 

Αφού το 2002 γίναµε ένα µε το νόµισµα της Ευρώπης, αυτό
εξακολούθησε και οι τράπεζες θεώρησαν καλό να το δώσουν
αυτό, να το µεταβιβάσουν στους δανειολήπτες να το πληρώνουν.
Και έτσι, καµµία κυβέρνηση από το 1975 µέχρι σήµερα -και της
Νέας Δηµοκρατίας, επειδή κοιτάτε και εσείς και του ΠΑΣΟΚ και
η συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ- δεν το κατήρ-
γησε. Επί σαράντα χρόνια µεταφέρατε αυτή την εισφορά, που
έπρεπε να τη δίνουν οι τράπεζες για τις εξαγωγές, στον δανει-
ολήπτη. Έτσι, έχουν µαζευτεί δισεκατοµµύρια. Σας λέω ότι έχουν
µαζέψει δισεκατοµµύρια οι τράπεζες. 

Και έρχεται και ο κύριος Υπουργός το 2015 –αυτός ήταν ο
ν.128/1975- µε τον ν.4336/2015 να µας πει ότι αυτά τα χρήµατα
πρέπει να υπάρχουν στην Τράπεζα της Ελλάδος και δεν είναι
στον προϋπολογισµό, διότι δεν είναι φόρος. Ήταν µια εισφορά
των τραπεζών για τις εξαγωγές. Αν ήταν φόρος, θα γραφόταν
στα έσοδα του προϋπολογισµού και δεν θα πλήρωναν µόνο οι
δανειολήπτες, σας πληροφορώ, κύριοι συνάδελφοι, θα πλήρω-
ναν όλοι οι πολίτες. Οι φόροι αφορούν όλους τους πολίτες, όχι
τους δανειολήπτες, που τους παίρνουν τώρα τις οικίες τους. 

Έρχεται το 2015 ο ν.4336 και λέει στην παράγραφο 16: «Εφε-
ξής µέσω του λογαριασµού του ν.128/1975 και µε απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών θα επιδοτούνται αποκλειστικά οι πληγέν-
τες από φυσικές καταστροφές και από τροµοκρατικές πράξεις,

όπως αυτοί ορίζονται από τις κείµενες διατάξεις. Δεν θίγονται
από τις διατάξεις του παρόντος τα δάνεια που χορηγήθηκαν σε
εφαρµογή των ήδη εκδοθεισών υπουργικών αποφάσεων». 

Δηλαδή µε ποιο µέτρο πήρατε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµι-
κών, τα χρήµατα που πλήρωσαν οι δανειολήπτες σε µια εισφορά,
που κακώς τη µετακίνησαν οι τράπεζες στους δανειολήπτες; Γί-
νατε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ οι πρώτοι κλεπταποδόχοι
και συνεχίζετε και εσείς. Τι είναι οι δανειολήπτες; Φιλανθρωπικό
ίδρυµα που καλύπτει τους σεισµούς, λοιµούς και καταποντι-
σµούς;

Οι τράπεζες είναι ανώνυµες εταιρείες και έχουν υποχρέωση.
Οι δανειολήπτες δεν είναι φιλανθρωπικό ίδρυµα. Αν ήταν νόµος
του κράτους, θα το έλεγα. Δεν είναι όµως νόµος του κράτους.
Έχουν µαζευτεί δισεκατοµµύρια. Πρέπει να σταµατήσουν οι πλει-
στηριασµοί τώρα. Πρέπει να ελεγχθούν οι τράπεζες. Αυτή η δου-
λειά είναι από το 1975, εδώ και σαράντα χρόνια. 

Μάλιστα ο κ. Τσακαλώτος είπε ότι για το 2015, που ήταν 800
εκατοµµύρια ευρώ, και το 2016, που ήταν 860 εκατοµµύρια
ευρώ, αποζηµίωσαν τους πυροπαθείς. Με ποιο δικαίωµα αποζη-
µιώσατε τους πυροπαθείς, κύριε Υπουργέ; Με τα λεφτά των δα-
νειοληπτών τα παράνοµα; Κλέβουν οι τράπεζες από τη µια, το
αποδέχεται η Κυβέρνηση από την άλλη, γίνεται κλεπταποδόχος
και πληρώνει τους πυροπαθείς. Τι είναι ο δανειολήπτης; 

Σταµατήστε τους πλειστηριασµούς αυτή τη στιγµή, να γίνει
έλεγχος των τραπεζών και να δούµε πόσα δισεκατοµµύρια έχουν
µαζευτεί. Είναι πάνω από 20 δισεκατοµµύρια. Και αν σας αρέσει,
ο κάθε δανειολήπτης να πάρει αυτά που έχει πληρώσει και να
αφαιρεθούν από το δάνειό του. Δεν λογίζεται να του παίρνετε το
σπίτι και να τα έχει πληρώσει µε το αίµα του αυτά. Το 2015 και
το 2016 από τα κόκκινα δάνεια µάς λέει ο κύριος Υπουργός ότι
µαζεύτηκαν 816 και 860 εκατοµµύρια ευρώ και δώσατε κάτι για
τους πυροπαθείς και τα άλλα τα βάζετε για «µαξιλαράκι», σας
ερωτώ: Με ποιο δικαίωµα τα βάλατε «µαξιλαράκι»; Δεν είναι
νόµος του κράτους. Δεν είναι φορολογία. Δεν περιλαµβάνεται
πουθενά στον προϋπολογισµό. 

Εγώ καταθέτω και τα έγγραφα που έχουν έρθει από τη Γενική
Γραµµατεία Οικονοµικής Πολιτικής, τη Διεύθυνση Χρηµατοοικο-
νοµικής Πολιτικής, που λέει ότι είναι στην Τράπεζα της Ελλάδος,
αλλά δεν είναι νόµος του κράτους. Δεν περιλαµβάνονται στον
προϋπολογισµό. 

Καταθέτω και την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, όπου δηµο-
σιεύτηκε ο ν.4336/2015 να τον δει ο κύριος Υπουργός. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορεί να πάρει τα χρήµατα των δανειοληπτών που κακώς
τα µετακίνησαν οι τράπεζες στους δανειολήπτες και να τους κά-
νουµε φιλανθρωπικό ίδρυµα και να τους παίρνουµε και τα σπίτια. 

Ελέγξτε τις τράπεζες τώρα και να αρχίσουµε από την αρχή.
Δεν είναι σωστό αυτό που κάνετε. Εσείς είστε µια άλλη κυβέρ-
νηση που υποτίθεται ότι είστε Αριστερά και βοηθάτε τους φτω-
χούς. Γιατί το δεχθήκατε, λοιπόν, και εσείς και το συνεχίσατε από
το 2015 και µετά; 

Είχα πάρα πολλά να πω για τον προϋπολογισµό, αλλά αυτό
νοµίζω ότι ενδιαφέρει πάρα πολύ κόσµο, διότι σε λίγο τα σπίτια
τους θα βγουν στον πλειστηριασµό µε τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς και θα γίνει ο κακός χαµός όταν θα πηγαίνει ο νέος
ιδιοκτήτης να τους βγάλει έξω. Θα γίνει ό,τι έγινε και στην Ισπα-
νία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

την Ανεξάρτητη Βουλευτή κ. Μεγαλοοικονόµου.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος για έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Να ’µαστε πάλι εδώ, Ανδρέα» που λέει και το τραγούδι.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε τα φορολογικά. Συνέχεια λέγεται ότι

ασκούµε φοροµπηχτική πολιτική και βάζουµε συνεχώς φόρους,
ειδικά και στο αγροτικό εισόδηµα και στον ΕΦΚΑ. 

Προηγουµένως, όµως, θα ήθελα να αναφέρω ότι πριν από λίγο
καιρό κάναµε στη Λάρισα το συνέδριο για την ανάπτυξη. Για το

3086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αγροτικό κοµµάτι η συνεδρίαση κράτησε επτά ώρες, µίλησαν
εκατό αγρότες και συνεταιρισµοί και άνθρωποι που είπαν ακρι-
βώς αυτό που ήθελαν για τον αγροτικό τοµέα. Μερικές ηµέρες
αργότερα έγινε και το συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας. Στο αν-
τίστοιχο κοµµάτι η συνεδρίαση έγινε σε δύο ώρες και µίλησαν
έξι άνθρωποι -για να µπορέσουν να ανακαταλάβουν τον αγροτικό
τοµέα- και εκεί είπαν πράµατα και θάµατα για το τι θα κάνουν µε
τη φορολογία. Δεν ακούσαµε, όµως, τι θα κάνουν µε τον ΕΦΚΑ.
Θα τον καταργήσουν τον ΕΦΚΑ; Όταν συζητούσαµε εδώ στη
Βουλή λέγατε ότι θα τον καταργήσετε. Στη Λάρισα δεν είπατε
εάν θα καταργήσετε τον ΕΦΚΑ. Είπατε ότι όταν θα έρθετε, θα
αλλάξετε το φορολογικό σύστηµα. Στη Λάρισα είπατε ότι θα βά-
λετε έναν συντελεστή 9% µέχρι 10.000 ευρώ, αλλά χωρίς να
προσδιορίσετε ποιο είναι το αφορολόγητο. Λέτε ότι το αφορο-
λόγητο θα είναι στις 6.000 ευρώ. Εσείς θα έχετε αφορολόγητο;
Δεν απαντήσατε αν θα έχετε αφορολόγητο στο αγροτικό εισό-
δηµα. Πώς θα προσδιορίσετε το αγροτικό εισόδηµα; Θα είναι
µέσα οι ενισχύσεις; Θα είναι µέσα το «πρασίνισµα»; Θα είναι
µέσα οι εξισωτικές; Δεν το λέτε. Λέτε «θα έχουµε ένα συντελεστή
9%».

Ερχόµαστε στο διά ταύτα. Κοροϊδεύετε τον κόσµο. Στον θεσ-
σαλικό κάµπο σάς κατάλαβαν πολύ καλά τι θέλετε να κάνετε. Θέ-
λετε να φορολογήσετε την πλειοψηφία των αγροτών, για να µην
πληρώσουν περισσότερα οι µεγαλοαγρότες.

Να πάµε στο δικό µας φορολογικό σύστηµα, όπως εµείς το
διαµορφώσαµε. Να πάρουµε τα στοιχεία του 2016 που έχουµε.
Τι αποδεικνύεται εδώ; Ότι όλοι οι αγρότες που έκαναν δήλωση
εισοδήµατος πλήρωσαν 129 εκατοµµύρια. Το 2015 πλήρωσαν
175 εκατοµµύρια. Για ποια υπερφορολόγηση µιλάτε; Για ποια
υπερφορολόγηση; Δηλαδή, λέµε νούµερα κι όταν πάµε να τα βά-
λουµε κάτω, δεν βγαίνουν.

Ένα δεύτερο, να πάµε στον ΕΦΚΑ. Εδώ τα στοιχεία δείχνουν
ότι τα εισοδήµατα από 5.000 µέχρι 9.000 ευρώ είναι το 89%-90%
των αγροτών. Άρα, πληρώνουν 88 ευρώ τον µήνα. Για ποια υπερ-
φορολόγηση του ΕΦΚΑ µιλάτε και το φτάνετε όλο µαζί 65%; Τα
πραγµατικά στοιχεία σας διαψεύδουν πάρα πολύ συγκεκριµένα
και απλά.

Λέτε για τον συντελεστή του ΦΠΑ. Μάλιστα. Για να δούµε τη
διαδροµή του ΦΠΑ. Ο συντελεστής ήταν 18% και ίσχυε µέχρι το
2005. Από το 2005 έγινε 19%. Πάµε µετά στον Μάρτιο του 2010,
που έγινε 21%. Τον Ιούλιο του 2010 ανέβηκε ξανά στο 23% κι
εµείς, όταν ήρθαµε το 2015, τον πήγαµε στο 24%. Δηλαδή από
το 23% στο 24% είναι φοροεπιδροµή; Το άλλο από το 18% στο
23% τι είναι; Δώρα; Πώς βγάζετε αυτά τα συµπεράσµατά σας και
τα λέτε;

Θα πρέπει, όµως, να αποδείξετε και πώς ακριβώς θα κάνετε
τη φορολογία. Είπατε στο συνέδριο και άλλα πράγµατα, που θα
αναφερθώ. Είπατε για συνεταιριστικές οργανώσεις. Μάλιστα.
Πήγατε στον κάµπο, στη Λάρισα και µάλιστα πήγατε στη χρεο-
κοπηµένη «ΕΑΣ ΛΑΡΙΣΑΣ». Και µιλάτε για συνεταιρισµούς που
χρεοκοπήσατε; Γιατί δεν κάνετε µια αυτοκριτική; Ερχόµαστε
τώρα εµείς να λύσουµε και το ζήτηµα αυτό των χρεοκοπηµένων
συνεταιρισµών και προσπαθούµε να τους βάλουµε σε µια σειρά.
Λέτε ότι θα καταργήσετε τον ΕΝΦΙΑ απ’ τα χωράφια κ.λπ.. Πώς
θα τα κάνετε αυτά; Από πού θα βρείτε τα λεφτά;

Να πάµε και στη φορολογία των αγροτών ακόµα περισσότερο
και να σας πω κάτι ακόµα. Ο κάθε αγρότης ανάλογα µε τα εισο-
δήµατά του έχει και διαφορετικό αφορολόγητο. Υπάρχει και
αγρότης –θα το πω γιατί δεν γίνεται αλλιώς- που µπορεί να έχει
και 20.000 αφορολόγητο, να έχει 25.000 αφορολόγητο και
15.000 αφορολόγητο. Γιατί; Διότι έχουµε βγάλει απ’ έξω τις διά-
φορες ενισχύσεις, όπως είναι το «πρασίνισµα». 

Είπατε -και έγινε ολόκληρος ντόρος στη Λάρισα- για τον Αχε-
λώο. Θέλω να σας διαβάσω ακριβώς τι είπατε εκεί. Η ολοκλή-
ρωση της Μεσοχώρας και το φράγµα της Συκιάς και µερική
µεταφορά, όχι εκτροπή, νερού από τον Αχελώο, στη θεσσαλική
πεδιάδα, διακόσια πενήντα εκατοµµύρια κυβικά µέτρα νερού,
ανάλογα µε τις κλιµατικές συνθήκες και µελέτες που θα γίνουν,
σχετικά µε τη λεκάνη απορροής Αχελώου. Χαιρέτα µας τον πλά-
τανο! Γιατί φοβάστε να πείτε ότι αλλάζουµε θέση; Διότι πραγµα-
τικά ποια είναι η σωστή θέση; Αυτή που είπε ο Πρωθυπουργός

στη Λάρισα. Ότι δηλαδή δεν θα γίνει η εκτροπή του Αχελώου.
Θα δούµε τα έργα, διότι εκεί έγιναν έργα και θα δούµε πώς θα
µπορέσουµε να τα αξιοποιήσουµε πάρα πολύ καλά.

Φτάνω στο σηµείο της µεγάλης διπλωµατίας που παίξατε για
τη φέτα. Υποστηρίζατε τη φέτα, την οποία την καταργήσατε. Βλέ-
πετε ότι η Κυβέρνηση σε όλα τα φόρα προσπαθεί να κατοχυρώ-
σει το όνοµα. Τι είπατε για τη φέτα; «Θα στηρίξουµε τη
διεπαγγελµατική ένωση για την ονοµασία της φέτας.» Βγάζετε
συµπέρασµα απ’ αυτό που είπατε, ότι εσείς θα κατοχυρώσετε τη
φέτα µε αυτόν τον τρόπο, και στις διεθνείς συνθήκες δεν στηρί-
ζετε σήµερα την Κυβέρνηση να κατοχυρώσει το σήµα; Θα στη-
ρίξετε τη διεπαγγελµατική ένωση; Αν είναι αυτό φιλοαγροτική
πολιτική ας το δουν οι αγρότες.

Εκείνο που θέλω να πω κλείνοντας είναι ότι δεν υποχωρούµε.
Στηρίζουµε τον µικροµεσαίο αγρότη, στηρίζουµε τη συνεταιρι-
στική ιδέα. Θα ξαναφτιάξουµε τους συνεταιρισµούς και τα λα-
µόγια θα µείνουν απ’ έξω και θα ξαναέλθει η εξουσία αυτού του
συνεταιρισµού στα χέρια των αγροτών.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ τον κ. Γεώργιο Βαγιωνά από τη Νέα Δηµοκρατία,

για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, το

2008 στην Ελλάδα είχαµε 13,5 εκατοµµύρια ασφαλισµένους. Μα,
πώς µια χώρα έχει 13,5 εκατοµµύρια ασφαλισµένους, όταν έχει
9,5 εκατοµµύρια πληθυσµό; Ήταν όλοι ασφαλισµένοι; Ήταν δι-
πλοασφαλισµένοι, τριπλοασφαλισµένοι, δηλαδή πλήρωναν
διπλά, τριπλά, τετραπλά. Κοντά στους ασφαλισµένους αυτούς
όµως, υπήρχαν εκατόν σαράντα επτά ασφαλιστικά ταµεία. Αυτά
είχαν τις αυτόνοµες διοικήσεις. Οι διοικήσεις αποφάσιζαν το τι
επικουρική σύνταξη θα δώσουν, χωρίς να έχουν καµµία αναλο-
γιστική µελέτη, ποια προοπτική, πόσων συνταξιούχων, κ.λπ. να
µην µακρηγορώ.

Άρα, λοιπόν, η τότε κυβέρνηση µε τον νόµο Πετραλιά αποφά-
σισε τα εκατόν σαράντα επτά ταµεία να τα κάνει επτά. Υπήρξε
λυσσώδης αντίδραση από την τότε αντιπολίτευση του ΠΑΣΟΚ,
λέγοντας ότι «λεφτά υπάρχουν» κ.λπ., όπως και από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Μόλις είχατε επιλέξει τον καινούργιο σας πρόεδρο, το 2008. 

Αυτό, λοιπόν, ήταν ένα γεγονός αναντίρρητο. Το δεύτερο
πράγµα που προέβλεπε αυτός ο νόµος ήταν, όταν επρόκειτο τα
ασφαλιστικά ταµεία να δώσουν σύνταξη πάνω από 20% της κυ-
ρίας σύνταξης, ότι έπρεπε να υπάρξει µια ΚΥΑ Υπουργού Εργα-
σίας και Οικονοµικών. Ούτε και αυτό το δεχθήκατε. Το
απορρίψατε και αυτό. Η ανεργία όµως τότε, κύριοι συνάδελφοι,
ήταν στο 8%. 

Το 2009 που αποφάσισε ο Πρωθυπουργός να προκηρύξει
εκλογές, διότι δεν προχωρούσε το πράγµα, είπε όλη την αλήθεια:
«Μηδέν αυξήσεις, µηδέν προσλήψεις.» Ο κ. Παπανδρέου είπε
«λεφτά υπάρχουν» και ο ΣΥΡΙΖΑ του υποσχέθηκε «αφήστε το,
αυτό είναι άλλου παππά ευαγγέλιο, το κουβεντιάζουµε άλλη
φορά».

Άρα, λοιπόν, σήµερα πού βρισκόµαστε; Βρισκόµαστε µε τρία
εκατοµµύρια συνταξιούχους, εκ των οποίων οι µισοί -όχι µε δικά
µου λόγια, βάσει Κοµισιόν και βάσει Ενιαίου Δικτύου Συνταξιού-
χων- είναι οι νεόπτωχοι φτωχοί και οι άλλοι φτωχοί, οι πολύ φτω-
χοί που δεν µπορούν καν να ζήσουν, οι «θεόφτωχοι» που λένε
στην πατρίδα µου, άλλο ενάµιση εκατοµµύριο. 

Πώς προκύπτουν σε αδρές γραµµές αυτά τα πράγµατα; Οι
υψηλόµισθοι ήταν υπάλληλοι της ΔΕΗ, του ΟΤΕ. Οι διπλοσυντα-
ξιούχοι, οι τριπλοσυνταξιούχοι, κατά µέσον όρο -µη σας φανεί
περίεργο- είχαν 3.300 µε 3.700 µηνιαίο εισόδηµα. Αυτό πολλα-
πλασιάστε το επί δεκατέσσερα µηνιάτικα και θα βρείτε περί τα
50 χιλιάρικα, συν ή πλην δύο. Πενήντα χιλιάρικα. Ρωτήστε πόσα
χρήµατα παίρνει ένας υπάλληλος της ΔΕΗ, του ΟΤΕ, ένας για-
τρός, µηχανικός, δικηγόρος που είχε δύο ασφαλιστικά ταµεία.
Έπαιρναν 3.500 ευρώ τον µήνα. 

Αυτοί, λοιπόν, πόσα παίρνουν σήµερα; Παίρνουν 1.300 ευρώ
µε 1.500 ευρώ, δηλαδή πήρατε το 70%. Ο άλλος όµως, που
έπαιρνε 400 ευρώ, οι «θεόφτωχοι» που λέµε, παίρνουν περίπου
550. Δεν λέω ότι φτάνουν. Αλλά αυτοί ήταν θεόφτωχοι. Μάλλον

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 12 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3087



τους ενισχύετε. Αλλά είναι πολύ άδικο να παίρνετε το 70% από
έναν άνθρωπο που εργάζεται τριάντα πέντε-σαράντα χρόνια,
παίρνει δύο ή τρεις συντάξεις τις οποίες πλήρωσε και τα µοιρά-
ζετε όχι από την ανάπτυξη, αλλά από χρήµατα τα οποία πήρατε
από τους ανθρώπους που είχαν αυξηµένη σύνταξη. Δηλαδή, όχι
ότι ήταν πλούσιοι. Δεν είχαν τα εκατοµµύρια οι άνθρωποι. Ζού-
σαν ανθρώπινα, αξιοπρεπώς. 

Όσον αφορά το πόσα χρήµατα ξοδέψαµε από το 2002 µέχρι
το 2012, σε µία δεκαετία δώσαµε στα συνταξιοδοτικά ταµεία πε-
ρίπου 200 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 17% µε 18% του ΑΕΠ ετη-
σίως, όσο πρέπει να έχουν σήµερα όλες οι συντάξεις. 

Αυτό, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το κρατάτε µέχρι σήµερα, µέχρι το
2021. Το 2021 από µνηµονιακή υποχρέωση θα το πάτε στο 12%
του ΑΕΠ και τότε να δω τι θα κάνετε. Το προλαµβάνετε από
τώρα. Πώς το προλαµβάνετε; Με τον νόµο Κατρούγκαλου. Έρ-
χεστε και λέτε στους παλιούς συνταξιούχους ότι «θα έχουµε µεί-
ωση των σηµερινών συντάξεων µέχρι και 18%». Μπορεί να είναι
10%, να είναι 12%, αλλά λέτε για µέχρι 18%. Για τους νέους συν-
ταξιούχους, που είναι µετά τον νόµο Κατρούγκαλου, πόση θα
είναι η µείωση; Θα είναι 30%. 

Δεν µιλάω για το ΕΚΑΣ, το οποίο σε ένα-δύο χρόνια, το 2018-
2019, τελειώνει. Δεν µιλάω για µείωση των νέων επικουρικών συν-
τάξεων. Δεν µιλάω για µείωση του εφάπαξ. 

Θα πω, όµως, δυο λόγια για την υγεία. Λέτε ότι δεν γίνεται καµ-
µία περικοπή στην υγεία. Όµως, τα φετινά 20,037 δισεκατοµµύ-
ρια γίνονται 599 εκατοµµύρια λιγότερο. 

Άκουσα τον Υπουργό που µιλούσε στην Κέρκυρα να λέει: «Δεν
θα δώσουµε άλλα χρήµατα επιπλέον, αλλά θα κάνουµε οικονο-
µία, γιατί θα έχουµε περίσσευµα από τον ΕΟΠΥΥ», τον χρεοκο-
πηµένο, «και θα ενισχύσουµε το ΕΣΥ». Αυτά ούτε στη σφαίρα της
φαντασίας. 

Επίσης, λέτε ότι εδώ τα πράγµατα είναι τόσο απλά, γιατί υπάρ-
χουν τα διαθέσιµα των νοσοκοµείων. Ποια διαθέσιµα; Τα νοσο-
κοµεία που δεν έχουν γάζες, που δεν έχουν τα στοιχειώδη
φάρµακα, θα έχουν περίσσευµα; Αυτό µόνον εσείς µπορείτε να
το καταλάβετε.

Η µαγική λέξη είναι µία, κύριοι συνάδελφοι. Είναι η ανάπτυξη.
Ποια ανάπτυξη, όµως; Η ανάπτυξη που δεν έχει κρατισµό ασύ-
στολο. Αν δεν υπάρξει υγιής σύµπραξη δηµόσιου µε ιδιωτικό
τοµέα παντού, δεν πρόκειται να δει το κράτος προκοπή. Γιατί;
Διότι δεν θα υπάρχει ανάπτυξη. Η ανάπτυξη γίνεται µε ιδιωτική
πρωτοβουλία. Μπορεί να την κάνει το κράτος σ’ όλους τους το-
µείς. 

Είπα την άλλη φορά –και πολλοί κάγχασαν- ότι τα νοσοκοµει-
ακά κρεβάτια είναι παραπάνω απ’ αυτά που χρειάζονται και οι
δοµές πολύ περισσότερες. Συνεργαστείτε µε τον ιδιωτικό τοµέα
και πάρτε το 50%, δώστε το 49% στους ιδιώτες, τα κέρδη µισά-
µισά σχεδόν και, αν υπάρχουν ζηµιές, πάρτε και τις ζηµιές µισές-
µισές µε το κράτος. 

Μην ξεχνάτε, κύριοι συνάδελφοι, ότι σας βαραίνει το πρώτο
οκτάµηνο του 2015. Το φέρνετε πολύ βαρέως, αλλά το χρέος αυ-
ξήθηκε κατά 100 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι η αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαγιωνά.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοφύλακτος από τον ΣΥΡΙΖΑ για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εσείς κόψατε τις συντάξεις, κύριε συνάδελφε. Αυτό το 70%,

που το κόψατε, σας ανήκει. Δεν γίνεται να µας κατηγορείτε και
για τα δύο. Δεν τις κόψαµε, γιατί αυξήθηκαν οι εισφορές στους
ελεύθερους επαγγελµατίες, που έχουν υψηλά εισοδήµατα. Δεν
γίνεται να µας κατηγορείτε και για τα δύο, και για τις εισφορές
που αυξήθηκαν σ’ όσους έχουν υψηλά εισοδήµατα και για συν-
τάξεις που δεν κόπηκαν από µας. Δηλαδή, κάνατε δώδεκα συνε-
χείς µειώσεις στους κλάδους που αναφέρατε κι εµείς, για να
κρατήσουµε τη συντριπτική πλειοψηφία στα επίπεδα που βρισκό-
ταν, κάναµε αυτή τη θυσία, δηλαδή για πρώτη φορά πλήρωσαν
µεγάλες εισφορές επαγγελµατίες που έχουν µεγάλα εισοδή-
µατα, γιατί µειώθηκαν οι εισφορές των επαγγελµατιών που έχουν
µικρά εισοδήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, συ-
ζητάµε τον τρίτο προϋπολογισµό της Κυβέρνησής µας ΣΥΡΙΖΑ –
ΑΝΕΛ - Οικολόγοι, της Κυβέρνησης του Αλέξη Τσίπρα και είναι
ο τελευταίος προϋπολογισµός µέσα στα µνηµόνια. 

Όσο κι αν δεν το θέλετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, εµείς θα
βγάλουµε τη χώρα από τα µνηµόνια, µετά το επιτυχές και γρή-
γορο -όχι εύκολο απαραίτητα- κλείσιµο της τρίτης αξιολόγησης,
καθώς ευλόγως αναµένουµε ότι έτσι θα κλείσει και η τέταρτη.
Έτσι, εµείς είµαστε αυτοί που θα συντάξουµε και του χρόνου τον
πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό και θα τον υλοποι-
ήσουµε µάλιστα το 2019. 

Και τους στόχους που θέτουµε µε τον παρόντα προϋπολογι-
σµό, δηλαδή σταθερότητα, αειφόρο ανάπτυξη και κοινωνική δι-
καιοσύνη, θα τους υλοποιήσουµε ευρύτερα ακόµα µε τον
προϋπολογισµό του 2019 και τότε θα κριθούµε και θα συγκρι-
θούµε στις εκλογές από τον ελληνικό λαό. 

Παλιά λέγατε ότι «αυτός ο προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος
που θα κάνετε». Τώρα δεν το πολυλέτε. Είχατε µια αντίληψη, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, ότι µόνο εσείς ξέ-
ρετε να κυβερνάτε, ότι δήθεν εµείς είµαστε ανίκανοι, θα ρίξουµε
τη χώρα στα βράχια, θα ενεργοποιηθεί ο κόφτης και διάφορα
άλλα, που λένε συγκεκριµένα κανάλια κι εσείς. 

Η πραγµατικότητα άλλα λέει και πρόκειται και για µια βαθιά
αντιδηµοκρατική αντίληψη που προσβάλλει τον ελληνικό λαό, για
την οποία φυσικά διαψευστήκατε, γιατί κρατάµε σταθερά το τι-
µόνι της χώρας -σταθερότερα από ό,τι εσείς- στα φουρτουνια-
σµένα νερά του µνηµονίου, στα οποία εσείς µας βάλατε και θα
εξακολουθήσουµε να το κρατάµε και στα πιο ήρεµα µετά την
έξοδο από αυτά. 

Μιλάµε για µια χώρα πτωχευµένη, που εσείς πτωχεύσατε µε
τα γνωστά τερτίπια, δηλαδή πτωχευµένες επιχειρήσεις - πλούσιοι
επιχειρηµατίες, πτωχευµένα Υπουργεία – πλούσιοι πολιτικοί,
πτωχευµένες τράπεζες – πλούσιοι τραπεζίτες, πτωχευµένα ΜΜΕ
– πλούσιοι καναλάρχες κι εσείς µαζί τους και φτωχός ο λαός.
Εµείς οδηγούµε τη χώρα σε κοινωνική δικαιοσύνη, δίκαιη και βιώ-
σιµη ανάπτυξη, δηµοσιονοµική σταθερότητα. 

Θα µου πείτε τη σταθερότητα που λέµε ότι πετυχαίνουµε ισχυ-
ριζόταν ότι την είχε πετύχει και ο Αντώνης Σαµαράς, τις πολιτικές
του οποίου η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης τόσο
υπερασπίζεστε και εκθειάζετε τελευταία. 

Ποιες οι διαφορές της σταθερότητας του Σαµαρά µε τη σταθε-
ρότητα του Τσίπρα; Βέβαια, ο Σαµαράς µε Υπουργό Εσωτερικών
τον Κυριάκο Μητσοτάκη έδωσε σαφή δείγµατα σταθερότητας.
Δώδεκα οριζόντιες µειώσεις σε µισθούς και συντάξεις, οριζόντιες
απολύσεις, απειλές για υποχρεωτική δυσµενή αξιολόγηση και
απόλυση δηµοσίων υπαλλήλων. Και είναι απορίας άξιον αν υπάρ-
χει σήµερα δηµόσιος υπάλληλος που να θέλει να στηρίξει και να
ψηφίσει τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Μάλλον θα πάσχει από το «Σύν-
δροµο της Στοκχόλµης», που ερωτεύεσαι τον βιαστή σου. 

Ας δούµε, όµως, συγκεκριµένα παραδείγµατα, τι εννοεί ο ένας
και τι ο άλλος, όταν λέει σταθερότητα και οµαλότητα στην πολι-
τική ζωή του τόπου. Για τα κόκκινα δάνεια ακούγονται πάρα
πολλά και τα περισσότερα είναι ανακριβή. Τι έκανε η Νέα Δηµο-
κρατία; Η οριζόντια προστασία της κύριας κατοικίας καταργή-
θηκε στις 31-12-2013. Παρατάθηκε «κολοβή» για έναν χρόνο µε
µια υπεύθυνη δήλωση που έκαναν οι δανειολήπτες µε τον
ν.4224/2013 και καταργήθηκε οριστικά στις 31-12-2014 από την
κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου και, µάλιστα, σε προεκλογική πε-
ρίοδο. Αν δείτε τη ρητορική των στελεχών της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ από το καλοκαίρι του 2014 και µετά, είναι
σαφέστατο ότι είχαν συµφωνήσει για την πλήρη κατάργηση της
προστασίας της πρώτης κατοικίας και από τον νόµο Κατσέλη.
Οπότε πάνε τα νοικοκυριά. Όσοι προστατεύθηκαν, προστατεύ-
θηκαν ως το 2014 για τη Νέα Δηµοκρατία.

Ο εµπορικός κόσµος είχε µηδενική προστασία από τον νόµο
Δένδια. Το έχει παραδεχθεί και ο ίδιος, ότι δεν περπάτησε ο
νόµος. Δεν υπήρχε τίποτα για τον δανειολήπτη. 

Τι κάνουµε εµείς; Ο νόµος Κατσέλη επεκτάθηκε και στα χρέη
στο δηµόσιο και στα ασφαλιστικά ταµεία µε τους νόµους 4336
και 4346 έως τις 31-12-2018. Επικεντρωθήκαµε στη λαϊκή κατοι-
κία σε συγκεκριµένης αξίας σπίτια. Μάλιστα, είχαν την ευκαιρία
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και τα µεγάλης αξίας σπίτια -Εκάλη, Ψυχικό, που λέγαµε- τον Νο-
έµβρη και τον Δεκέµβρη του 2015 να προσφύγουν κι αυτοί στον
νόµο Κατσέλη.

Επίσης, ψηφίστηκε -και είναι πολύ σηµαντικό αυτό- και ο
ν.4469 για τους εµπόρους, που, όταν το συζητούσαµε, η Νέα Δη-
µοκρατία ήταν αντίθετη, ήταν πάλι µε τις τράπεζες. Να τα θυµό-
µαστε αυτά. 

Βελτιώσαµε τον Κώδικα Τραπεζικής Δεοντολογίας και έχουµε
και τη «συµφωνία κυρίων» για αναστολή πλειστηριασµών για ακί-
νητα έως 300.000 ευρώ, που µας δίνει τον χρόνο, για να πάρουµε
και άλλα βελτιωτικά µέτρα. 

Να δούµε και το παράδειγµα της ΔΕΗ, γιατί µας αφορά, ιδίως
στην περιοχή µας. Τι πιστεύει και τι έπραξε η Νέα Δηµοκρατία
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης µαζί µε το ΠΑΣΟΚ; Οριζόντιο πού-
ληµα 30%, που σηµαίνει και λιγνίτες και νερά, χωρίς να έχει εκ-
δοθεί η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. 

Ενώ ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχει επανειληµµένως τοποθετη-
θεί εχθρικά εναντίον των υπαλλήλων και των συνταξιούχων της
ΔΕΗ, ότι παίρνουν πολλά. Αυτά που αναφέρετε, κύριοι συνάδελ-
φοι, του φαίνονται πολλά του Αρχηγού σας. Θέλει να κάνει κι
άλλες περικοπές. Το λέει ξεκάθαρα. Είναι ειλικρινής. 

Εµείς τι κάνουµε; Μετά την έκδοση της υποχρεωτικής απόφα-
σης του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου περιορίζουµε την αποµείωση
στις λιγνιτικές µονάδες, που αντιπροσωπεύουν συνολικά ένα
µικρό ποσοστό της συνολικής δύναµης της ΔΕΗ. Σώζουµε τα
υδροηλεκτρικά, διατηρούµε µισθούς και συντάξεις και ετοιµά-
ζουµε σχέδιο µετάβασης των λιγνιτικών περιοχών σε νέα, µετα-
λιγνιτική περίοδο, µε πρόταγµα τα συµφέροντα της περιοχής,
των εργαζοµένων και του περιβάλλοντος. Αυτό εννοούµε και
πράττουµε εµείς. 

Αυτές είναι οι διαφορές µας. Αυτό εννοούµε εµείς και πράτ-
τουµε, όταν λέµε σταθερότητα, και αυτό η Νέα Δηµοκρατία. 

Αναφορικά µε το άλλο αφήγηµα που υπάρχει, όπου αναφέ-
ρουν για ανάπτυξη, επιχειρηµατικότητα, τι εννοεί η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ; Αυτά που ήξεραν. Έχουν δώσει δείγµατα.
Δεν είναι κρυφά πράγµατα. Εννοούν κρατικοδίαιτη επιχειρηµα-
τικότητα µε θαλασσοδάνεια, µε τα κέρδη στα Paradise Papers,
µε τις ζηµιές στον ελληνικό λαό. Αυτά θέλουν να ξανακάνουν -
ας το ξέρει ο κόσµος, που το ξέρει, δηλαδή- και µάλιστα χωρίς
σεβασµό στο περιβάλλον και στους εργαζοµένους. Και έχουµε
τα διαπλεκόµενα ΜΜΕ να τους υποστηρίζουν.

Συνοψίζοντας: Εµείς µειώσαµε την ανεργία. Οι ανασφάλιστοι
πάνε στα νοσοκοµεία, 800.000 τον µήνα ήταν η δαπάνη επί Αδώ-
νιδος Γεωργιάδη Υπουργού Υγείας, 15 εκατοµµύρια τον µήνα
είναι τώρα. Κάναµε την κάρτα ανθρωπιστικής κρίσης, δώσαµε
δωρεάν εισιτήρια στους ανέργους, κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγ-
γύης, έχουµε αύξηση κοινωνικών και οικογενειακών επιδοµάτων
-η δαπάνη από 100.000.000 το 2015, 270.000.000 το 2016,
720.000.000 το 2017 έφτασε το 1.020.000.000 το 2018. Έχουµε
αύξηση εξαγωγών, αύξηση επενδύσεων, ρεκόρ τουρισµού και
διανοµή υπερπλεονάσµατος. 

Εσείς, κύριοι της Αντιπολίτευσης, έχετε ένα υπερπλεόνασµα
στα σκάνδαλα και τη διαφθορά και στα Paradise Papers. Αυτά
ξέρετε και αυτά εµπιστεύεστε µέσα στην κρίση. Σε αυτά εµείς
και ο προϋπολογισµός µας έχουµε βάλει κόφτη και σε σας θα
βάλει κόφτη ο ελληνικός λαός στις εκλογές του 2019.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ τον κ. Θεοφύλακτο. 

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Τζελέπης από τη
Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

Ορίστε, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την κορυφαία κοινο-

βουλευτική διαδικασία για τη συζήτηση του προϋπολογισµού,
ακούγοντας αυτές τις ώρες που βρίσκοµαι στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου, κατ’ αρχάς, τους οµιλητές από την πλευρά της
συγκυβέρνησης, πραγµατικά, αναλύοντας µια εικονική πραγµα-
τικότητα, µου δίνεται η εντύπωση ότι δεν έχουν καµµία επαφή µε
την πραγµατικότητα που υπάρχει στην κοινωνία. Τόσο πολύ σάς

έχει αλλοτριώσει η εξουσία; 
Από την άλλη πλευρά, ακούγοντας και πάλι την Αξιωµατική Αν-

τιπολίτευση, µου κάνει εντύπωση που δεν έχει επίγνωση και δεν
έχει κάνει αυτοκριτική για το τι παρέδωσε το 2009. Παρέδωσε
µία χώρα µε 15,5% ελλείµµατα, 36 δισεκατοµµύρια άνοιγµα στον
προϋπολογισµό και από 170 δισεκατοµµύρια τον χρόνο πήγε στα
300. Και µιλάτε; 

Και ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε εδώ τον τρίτο µνηµο-
νιακό προϋπολογισµό της αντιµνηµονιακής συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που έχετε πλέον τρία χρόνια κυβερνητικό βίο. Δεν
λειτουργείτε σε πολιτικά αποστειρωµένο περιβάλλον, ώστε να
λέτε, όπως λέγατε το 2004, «όλα τα σφάζουµε, όλα τα µαχαιρώ-
νουµε, θα πάµε τον ελληνικό λαό στον παράδεισο». 

Αυτοί οι τρεις προϋπολογισµοί έχουν την πολιτική ευθύνη της
συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, του πρώτου έτους διακυβέρνη-
σης, τότε που, όπως παραδέχθηκε ο κ. Τσίπρας, ζούσε σε ένα
σύννεφο από αυταπάτες και κατ’ εντολή του ο κ. Βαρουφάκης
έκανε την περίφηµη «βαρουφάκεια» διαπραγµάτευση φέρνοντάς
µας ένα αχρείαστο µνηµόνιο 86 δισεκατοµµυρίων και 14 δισεκα-
τοµµύρια νέα µέτρα εις βάρος του ελληνικού λαού. Είναι δική
σας ευθύνη αυτοί οι προϋπολογισµοί και έπεται συνέχεια. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, τόσο εύκολα να λέτε: «Ξέρετε, φταίνε οι
άλλοι µόνο. Εµείς είµαστε αθώοι. Δεν γνωρίζαµε.». 

Θα σας πω και τι άλλο έχετε πράξει αυτά τα χρόνια. Κοιτάξτε
να δείτε, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης ιδιαίτερα, η συγ-
κυβέρνηση αυτή είναι µια συγκυβέρνηση η οποία αυτοδιαψεύδε-
ται σε ελάχιστο πολιτικό χρόνο ως προς τις αυταπάτες της. Το
χειρότερο, όµως, είναι ότι ανά πάσα στιγµή είναι έτοιµη να δει
καινούργιες αυταπάτες και πάλι. Έτσι έχουµε και µε αυτόν τον
προϋπολογισµό. Είναι ένας προϋπολογισµός αντικοινωνικός, αν-
τιαναπτυξιακός, σκληρά φοροκεντρικός. 

Και έρχεστε εδώ να τον υπερασπιστείτε, γιατί, λέει, µοιρά-
ζουµε αντίδωρο σε αυτούς που φτωχοποιήσαµε µαζικά. Κάνατε
τη φτώχεια καθεστώς. Και έρχεστε και υπερηφανεύεστε σήµερα
γιατί µοιράζετε συσσίτια, όταν δεν αποδίδετε καν συντάξεις, που
είναι παγωµένες και σταµατηµένες από το 2016. Είναι σαν αυτό
που λέει ο λαός µας: «Να σε κάψω, Γιάννη, να σε αλείψω µέλι».
Αυτό κάνετε.

Από την άλλη πλευρά, δεν αντέχετε χωρίς να πείτε και πάλι το
παραµύθι σας. Έρχεστε πάλι και λέτε: «Φέρνουµε τώρα αυτόν
τον προϋπολογισµό, αλλά είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προ-
ϋπολογισµός. Θα βγούµε από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του
2018.». Και πάλι οι αυταπάτες σας συνεχίζουν. Μετά τον Αύγου-
στο του 2018 θα επιστρέψουµε στην κανονικότητα, στην ευµά-
ρεια; Θα ξεφύγουµε από την εποπτεία; Θα έχει τη δυνατότητα η
εκάστοτε κυβέρνηση να κάνει µόνη της δηµοσιονοµικές πολιτι-
κές; 

Συνάδελφοι, το µόνο που θα σταµατήσει τον Αύγουστο του
2018 είναι η φτηνή χρηµατοδότηση και όχι η καθαρή έξοδος από
τα µνηµόνια, η οποία ούτε οριστική είναι αλλά ούτε και ασφαλής.
Ξέρετε δε, επίσης, πολύ καλά ότι, εκτός από το τρίτο µνηµόνιο,
ψηφίσατε τον Μάιο του 2017 µε τον ν.4472 και το τέταρτο µνη-
µόνιο. Προ-νοµοθετήσατε τότε τα προ-απαιτούµενα και τι λέγατε
τότε; Ότι αυτά δεν ταιριάζουν ούτε µε το Σύνταγµά µας ούτε µε
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Χύσατε κροκοδείλια δάκρυα, αλλά τα
ψηφίσατε.

Το 2019 δηλαδή, που λέτε ότι θα είναι ο πρώτος µη µνηµονια-
κός προϋπολογισµός, δεν θα έχουµε τις περικοπές των συντά-
ξεων µε τον νόµο Κατρούγκαλου, που είναι από το 18% έως το
30%; Το 2020 δεν θα έχουµε τη µείωση του αφορολόγητου που
θα πάει στις 5.600; Επιτέλους, σταµατήστε να λέτε ψέµατα στον
ελληνικό λαό. Σήµερα έχουµε µια κοινωνία που υποφέρει, είναι
οργισµένη, δεν µπορεί να επιβιώσει και εσείς έρχεστε και του
λέτε και πάλι ότι τέλειωσαν όλα τα προβλήµατά σας. Και να ήταν
µόνον αυτά!

Τώρα έχουµε πάλι έναν προϋπολογισµό µε τον οποίο παίρνετε
ακόµα 1,9 δισεκατοµµύριο το 2018 από τα ήδη καθηµαγµένα ελ-
ληνικά νοικοκυριά. Κόβετε επιδόµατα, αυξάνετε φόρους, µει-
ώνετε µισθούς. Ακόµα δεν πήραν το επίδοµα θέρµανσης.
Περιµένουν. Ποιο επίδοµα θέρµανσης; Το πήγατε στα 180 εκα-
τοµµύρια. Μοιράσατε 90 πέρυσι και φέτος 47. Ούτε αυτά δεν
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µπορείτε να µοιράσετε.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Καταλαβαίνετε πού βρίσκεται η ελληνική κοινωνία; Αλλά,

επειδή προ-νοµοθετήσατε τα µέτρα, θα σας θυµίσω τη «ζουρά-
ρεια» φράση, που εκφράζει τη φιλοσοφία όλων σας ως συγκυ-
βέρνησης: «Μετά το 2019 ποιος ζει και ποιος πεθαίνει. Θα τα
φορτώσουµε κάπου αλλού.». Ξέρετε ότι θα δραπετεύσετε µέσα
από οποιαδήποτε εκλογική αναµέτρηση, γιατί ξέρετε πού σας
έχει κατατάξει ο ελληνικός λαός. Προσπαθείτε και πάλι µε τερτί-
πια, µέσα από πελατειακές λογικές, να κρατήσετε όσο κρατήσετε
κάποια ποσοστά, για να µην επιστρέψετε στα εφιαλτικά 3% και
4%. 

Σε σχέση τώρα µε την αριστερή σας ευαισθησία και τις κοινω-
νικές σας πολιτικές, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι, εκτός από τη
µερική απασχόληση που µοιράζετε -γι’ αυτό µειώσατε την ανερ-
γία-, τη µία θέση σε τρεις-τέσσερις θέσεις, παρ’ όλη την αρι-
στερή σας ευαισθησία σχετικά µε τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων, δεν διστάσατε να ανασύρετε το πτώµα της αντα-
περγίας των εργοδοτών, το «lockout», εµµέσως µέσω του Αστι-
κού Κώδικα, δεν διστάσατε να αποσύρετε το βέτο της διοικητικής
έγκρισης από τον Υπουργό για τις οµαδικές απολύσεις. Προσπα-
θείτε, επίσης, τώρα να φέρετε το δικαίωµα στην απεργία, το πε-
νήντα συν ένα. Ψάχνετε τρόπο για το πώς θα το φέρετε. Πάει και
η Κυριακή. Αυτά σε σχέση µε τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας.

Να το ξεκαθαρίσουµε: οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας έλη-
γαν το 2015. Εσείς τις αναστείλατε και τις πήγατε µέχρι τον Αύ-
γουστο του 2018. Θα είχαµε σήµερα συλλογικές συµβάσεις
εργασίας. Εσείς αναστείλατε την εφαρµογή των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας και τη µετενέργεια των κλαδικών. Άρα να
ξέρουµε ότι έχετε ευθύνες πλέον για εδώ όπου βρίσκεται η ελ-
ληνική κοινωνία.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, και σε σχέση µε την ανάπτυξη, θα
ήθελα να ρωτήσω: Ποια ανάπτυξη ευαγγελίζεστε; 

Μου είπε προχθές ένας κτηνοτρόφος: «Βουλευτή, µέχρι χθες
άκουγες ότι πηγαίναν φυλακή είτε γιατί κλέβανε είτε γιατί σκο-
τώνανε. Είµαι κτηνοτρόφος τριάντα χρόνια µε κτηνοτροφική γα-
λακτοπαραγωγική µονάδα. Θα πάω φυλακή, γιατί δουλεύω και
παράγω.». 

Αυτή είναι η πολιτική σας στον πρωτογενή τοµέα. Καταστρέ-
ψατε τον πρωτογενή τοµέα, έναν καθ’ όλα αναπτυξιακό τοµέα.
Ο πρωτογενής τοµέας είναι κοινωνικός, αναπτυξιακός, κρατάει
την κοινωνική συνοχή στην περιφέρεια. 

Επιβάλατε αύξηση φόρων, αύξηση ασφαλιστικών εισφορών,
κατάργηση µέσω της µείωσης του κόστους παραγωγής...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
είστε στα οκτώµισι λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας.

Ήδη χρωστάτε την επιδότηση του αγροτικού πετρελαίου από
το 2015. Δώστε, τουλάχιστον, αυτά που χρωστάτε, είναι 47 εκα-
τοµµύρια. Σταµατήσατε να πληρώνετε συντάξεις στον ΟΓΑ. Ξέ-
ρετε ότι διαλύοντας τον ΟΓΑ οι γεννηθέντες του ’50, δεκατεσ-
σερισήµισι χιλιάδες κόσµος, έπρεπε να πληρωθεί κόσµος την 1η

Ιουλίου. Έχουµε τέλος του χρόνου και πληρώσατε µόνο τις τέσ-
σερις χιλιάδες. Εµπαίζετε την κοινωνία ότι προγραµµατίζετε και
ξαναπρογραµµατίζετε.

Για να ξεκαθαρίσουµε, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη δεν
µπορούµε να δώσουµε θετική ψήφο σε έναν προϋπολογισµό
αναδιανοµής της µιζέριας, ο οποίος συνεχίζει την επέλαση στα
εισοδήµατα των νοικοκυριών, δυσχεραίνει ακόµα πιο πολύ δε την
καθηµερινή προσπάθεια για επιβίωση.

Ο προϋπολογισµός για το 2018 της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ δεν έχει κεντρικό προσανατολισµό την κοινωνία...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Είστε στα εννέα λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: ...παρά µόνο την διατήρηση της εξου-
σίας, γιατί δεν είστε αριστεροί, κύριοι της συγκυβέρνησης, είστε
κυνικοί εξουσιαστές.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξεπέρασε κατά
πολύ τον χρόνο. Είναι σε βάρος των υπολοίπων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι ο µόνος. Πολλοί υπερβαίνουν τον χρόνο µεταξύ ηµών
και υµών. Ειρήνη υµίν.

Κύριε Δηµαρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα

φωνές, χαρακτηρισµούς, κραυγές, σαν να ήρθατε από αλλού. 
Εσείς, τα δύο κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία, φέρατε

τη χώρα εδώ. Εσείς τα δύο κόµµατα φέρατε τη χώρα µας εδώ.
Λίγη σεµνότητα, λίγη ταπεινότητα, λίγη αυτοκριτική θα µας χρει-
αζόταν για να συνεννοηθούµε σε έναν ελάχιστο κοινό παρονο-
µαστή, για να βοηθήσουµε τη χώρα και τον λαό να πάµε
παραπέρα. Ας κρατήσουµε, λοιπόν, πιο χαµηλούς τόνους, εάν
θέλετε, γιατί αυτή η επίθεση νοµίζω ότι είναι λίγο θεατρινισµός,
δεν είναι ούτε ειλικρινής ούτε λογική.

Λέτε γιατί δεν πετύχαµε µικρότερα πρωτογενή πλεονάσµατα,
κάτω από το 3,5%. Μάλιστα. Το έχω ξαναπεί -και το επαναλαµ-
βάνω για να το εµπεδώσουµε και εµείς και οι πολίτες- δεν υπάρ-
χει τρόπος για καλύτερη συµφωνία στη δηµοσιονοµική
κατάσταση που είναι η χώρα. Θα µπορούσε κανένας να πετύχει
συµφωνία για πλεονάσµατα του 1%, του 1,5%, του 2% που θα
χρειαζόµασταν για να µην έχουµε φόρους στις επιχειρήσεις και
τους ελεύθερους επαγγελµατίες σαν αυτούς που έχουµε τώρα;

Το δηµόσιο χρέος είναι, περίπου, 310 δισεκατοµµύρια. Με το
χαµηλό επιτόκιο, 2%, βγάζει τόκους τον χρόνο κατά µέσο όρο
6,2 δισεκατοµµύρια. Αυτό σηµαίνει, άµα το αναγάγουµε στο ΑΕΠ
της χώρας, 3,5% µόνον για να πληρώνουµε τους τόκους. 

Πώς θα πετύχει, λοιπόν, κάποια κυβέρνηση χωρίς ρύθµιση του
δηµόσιου χρέους; Εάν δεν ρυθµιστεί το δηµόσιο χρέος, είτε µε
µεγάλη επιµήκυνση είτε µε πολύ χαµηλά επιτόκια, δεν υπάρχει
λύση για µικρά πρωτογενή πλεονάσµατα ούτε τώρα ούτε στο
µέλλον. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα και δεν την κρύβουµε,
γιατί το πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% φέρνει και τις άλλες συνέ-
πειες.

Το δηµόσιο χρέος είναι το δεύτερο µεγαλύτερο στον κόσµο
ως ποσοστό του ΑΕΠ. Η σηµερινή Κυβέρνηση το παρέλαβε σε
ποσοστό 181% του ΑΕΠ, όπως είναι και σήµερα. Ακολουθεί η Βε-
νεζουέλα µε 147%, η Ιταλία µε 133%, η Πορτογαλία µε 127%, η
Κύπρος µε 104%, η Ισπανία µε 98%, η Γαλλία µε 97%. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι δεν είµαστε σε µια κανονική χώρα.
Στην ουσία, είµαστε η χώρα µε το µεγαλύτερο δηµόσιο χρέος
στον κόσµο. Η Νέα Δηµοκρατία -που φωνάζει και διαµαρτύρε-
ται- το παρέλαβε, µε ακριβή νούµερα, 199,3 δισεκατοµµύρια.
Πόσο το πήγε; Το πήγε 301,1 δισεκατοµµύρια. Στα πέντε χρόνια
δηλαδή, 2004-2009, αυξήθηκε κατά 101,8 δισεκατοµµύρια. Πιο
καταστροφική περίοδος απ’ αυτή του 2004-2009 δεν υπήρξε για
τη χώρα. 

Θα σας διαβάσω ένα κοµµάτι εδώ από ένα άρθρο του Κώστα
Καλλίτση από την οικονοµική «Καθηµερινή», που λέει το εξής:
«Αν είµαστε σε κανονικότητα άλλωστε, δεν θα είχε εκτροχιάσει
τη χώρα η φαυλότητα της περιόδου 2005 – 2009. Πιθανότατα,
δεν θα είχαµε φτάσει στο σηµείο να µπούµε σε µνηµόνιο». Αυτό
το γράφει ο Κώστας Καλλίτσης στην κυριακάτικη «Καθηµερινή»,
νοµίζω στις 19-11. Δεν το γράφει η «Αυγή». 

Έτσι, λοιπόν, εδώ φέρατε τη χώρα. Προς τι οι κραυγές και οι
φωνές; Και αν ήταν µόνο αυτό! Στα χρόνια αυτά που αυξήθηκε
το δηµόσιο χρέος κατά 101 δισεκατοµµύρια, είχατε πρωτογενή
ελλείµµατα 56 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, δανειστήκατε νέο
χρήµα -πέρα από την εξυπηρέτηση των παλιών δανείων- κατά 56
δισεκατοµµύρια, µέσο όρο 11 δισεκατοµµύρια τον χρόνο. Και τι
πετύχατε; Πετύχατε στα χρόνια αυτά µείωση της αγροτικής πα-
ραγωγής κατά 31% σε αξία. Είχατε µείωση µαζί σε αγροτική πα-
ραγωγή, δασοκοµία και αλιεία. Την αγροτική παραγωγή τη
φτάσατε σε ποσοστό 3,2% του ΑΕΠ. Όλες αυτές οι δεσµεύσεις
είναι που µας οδήγησαν εδώ. Για αυτό λέω ότι πρέπει να τα
δούµε µε άλλο µάτι και µε πιο ήρεµους τόνους να συζητήσουµε,
ώστε να δούµε πού είναι η χώρα, για να προχωρήσουµε. 

Όταν µιλάνε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, θα πρέπει να συναισθάνονται την τεράστια ευθύνη των
παρατάξεών τους γι’ αυτά που είπα. Πιο σεµνά, λοιπόν, πιο λο-
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γικά, χωρίς έπαρση, η ίδια παράταξη ήσασταν, οι ίδιοι περίπου
άνθρωποι, δυστυχώς και µε την ίδια πολιτική είστε και σήµερα.
Θα ήταν πολύ καλό να γίνει µια αυτοκριτική απ’ όλους και από
τον καθένα χωριστά. Αντί να µιλάµε για επενδύσεις σαν τις Σκου-
ριές της «ELDORADO GOLD», τις επενδύσεις τύπου Ελληνικό µε
εµπορικά κέντρα και καζίνο και ξενοδοχεία, στην Κασσιόπη της
Κέρκυρας ή τον Σεΐχη του Κατάρ -γιατί µόνο αυτά ακούω για
επενδύσεις-, θα έπρεπε να δούµε πώς θα οικοδοµήσουµε µια
υγιή και ανθεκτική οικονοµία. Αυτά θα έπρεπε να συζητάµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Φωνάζουν πολλοί για τα καταστροφικά, πληµµυρικά φαινό-

µενα της Μάνδρας. Δεν θέλει, όµως, κανένας να καταπιαστεί µε
τα αίτια αυτών των φαινοµένων. Ξέρουµε ότι η χώρα κτίστηκε
όλη χωρίς σχέδιο. Το σχέδιο ερχόταν εκ των υστέρων. Ακόµα χτί-
ζεται εκτός σχεδίου, πάλι χωρίς σχέδιο, χωρίς υποδοµές, χωρίς
αποχέτευση, χωρίς δίκτυα. Δεν µιλάει, όµως, κανένας γι’ αυτό,
για το πώς θα ξεφύγουµε απ’ αυτό το πράγµα. 

Εγώ, εκφράζοντας εδώ τις ιδέες της πολιτικής οικολογίας συ-
νεργαζόµενος µε τον ΣΥΡΙΖΑ, θέλω να συνεργαστούµε, για να
κάνουµε ένα σχέδιο πραγµατικής βιωσιµότητας, ένα σχέδιο που
θα εξασφαλίζει το µέλλον των παιδιών µας, το µέλλον των επό-
µενων γενιών. Νοµίζω ότι µέσα απ’ αυτή τη συνεργασία µπο-
ρούµε να το πετύχουµε. Ήδη έχουµε θετικά δείγµατα για την
πορεία της οικονοµίας και για την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Δηµαρά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Στέργιος Γιαννάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, άλλαξε η σειρά των

Υπουργών; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προστέθηκε κάποιος; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα ακολουθήσει ο κ.

Κουρουµπλής µετά τον κ. Γιαννάκη. Απλώς µετατέθηκε κατά
µισή ώρα η οµιλία του. 

Κύριε Γιαννάκη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είθισται η συζήτηση

για τον προϋπολογισµό να αποτελεί την κορυφαία πολιτική συ-
ζήτηση του χρόνου, αφού αντικατοπτρίζει τη συνολική εικόνα της
κυβερνητικής πλειοψηφίας για το πού το πάει και τι επιδιώκει. 

Δηλώνετε ότι είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός που δήθεν
θα κηρύξει το τέλος του µνηµονίου. Αυτό είναι το νέο σας αφή-
γηµα, όπως ήταν το παράλληλο πρόγραµµα, το σκίσιµο των µνη-
µονίων, το «Κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» και τόσα άλλα.
Εύκολα αποδεικνύεται ότι αυτή η επιχειρηµατολογία αποτελεί
ακόµη µία παρελκυστική υπόσχεση, µία νέα κυβερνητική αυτα-
πάτη, µία νέα εικονική πραγµατικότητα.

Όλοι γνωρίζουµε ότι η εποπτεία θα συνεχιστεί τουλάχιστον
µέχρι το 2060 και ότι υποθηκεύσατε τη συνολική δηµόσια περι-
ουσία για ενενήντα εννιά χρόνια. Λέτε ότι δεν θα επιβάλετε νέα
µέτρα και αποκρύπτετε το γεγονός ότι µέσα στο 2018 θα υιοθε-
τήσετε ογδόντα πέντε νέα προαπαιτούµενα, που θα αλλάξουν
προς το χειρότερο την καθηµερινότητα των πολιτών. Έχετε ήδη
ψηφίσει µόνο για το 2018 µέτρα ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, τις επιπτώσεις των οποίων οι πολίτες θα τις δουν στις τσέ-
πες τους από τον επόµενο µήνα, τον Γενάρη.

Με το συζητούµενο προϋπολογισµό συρρικνώνετε ακόµη πε-
ρισσότερο το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών και τσακίζετε
ακόµη περισσότερο κυρίως τη µεσαία τάξη. Εξάλλου µε τον
πλέον κυνικό και προκλητικό τρόπο οµολόγησαν, τόσο ο Τσακα-
λώτος όσο και ο Χουλιαράκης, ότι είναι επιλογή της Κυβέρνησης
το τσάκισµα της µεσαίας τάξης, για να ωφεληθούν -δήθεν- οι πιο
φτωχοί. Ποιο το αποτέλεσµα; Φτωχοποιήθηκε και η µεσαία τάξη,
που από πάντα υπήρξε ο στυλοβάτης, το δηµιουργικότερο κοµ-
µάτι της κοινωνίας µας και της εθνικής οικονοµίας µας. 

Σε λιγότερο από τρία χρόνια έχετε επιβάλει είκοσι επτά νέους
φόρους, έχετε προχωρήσει σε είκοσι µία περικοπές συντάξεων
και κοινωνικών επιδοµάτων, κόψατε το ΕΚΑΣ, αυξήσατε τον ΦΠΑ,

δηµιουργήσατε τη γενιά των 360 ευρώ, ψηφίσατε ήδη δύο µει-
ώσεις στο αφορολόγητο και επιβάλατε µέτρα λιτότητας 14,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. 

Σταχυολογώ µόνο λίγα από αυτά που µας περιµένουν: Μείωση
κατά 10% της έκπτωσης φόρου για ιατρικές δαπάνες. Φαίνεται
ότι κανείς δεν επιτρέπεται να αρρωστήσει πλέον, ιδιαίτερα αν
είναι και φτωχός. Μείωση κατά 50% του επιδόµατος θέρµανσης,
δηλαδή τέσσερις φορές κάτω από το επίδοµα θέρµανσης που
δόθηκε επί Σαµαρά το 2014. Περικοπή του ΕΚΑΣ κατά 234 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι θα το χάσουν εκατόν σαράντα
χιλιάδες συµπολίτες µας και όσοι αποµείνουν θα το χάσουν ορι-
στικά το 2019. 

Επιπλέον προβλέπονται: Μείωση κατά 350 εκατοµµύρια ευρώ
στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Μείωση κοινωνικού προ-
ϋπολογισµού κατά 1,6 δισεκατοµµύριο. Κατάργηση του επιδό-
µατος ανεργίας στους νεοεισερχόµενους στην αγορά εργασίας.
Κατάργηση των επιδοµάτων φτώχειας και φυσικών καταστρο-
φών. 

Εδώ θα αναµένω να δω πώς θα αποζηµιωθούν οι πληγέντες
από φυσικές καταστροφές στον Νοµό Πρέβεζας, τον νοµό µου,
που έχει ήδη κατατεθεί και σχετική αναφορά, όπως και σε άλλες
περιοχές της χώρας, που µέχρι στιγµής εισπράττουν µόνο ανέ-
ξοδες υποσχέσεις. 

Επίσης προβλέπονται: Κατάργηση της έκπτωσης 1,5% στην
παρακράτηση φόρου στους µισθωτούς και συνταξιούχους. Νέες
µισθολογικές µειώσεις στις γυναίκες και στους άντρες των Σω-
µάτων Ασφαλείας και του Στρατού. Αύξηση των συντελεστών
ΦΠΑ σε τριάντα δύο νησιά. Αύξηση σε σχέση µε το 2017 κατά
456 εκατοµµύρια στον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων.

Επειδή µιλάτε για κοινωνική ευαισθησία, να δούµε από πού κό-
βετε αυτές τις δαπάνες. Κόβετε 532 εκατοµµύρια από το Υπουρ-
γείο Υγείας, 129 εκατοµµύρια από το Υπουργείο Υποδοµών και
225 εκατοµµύρια από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, δη-
λαδή από τα τρία πιο παραγωγικά Υπουργεία, που έχουν σχέση
µε την κοινωνική πολιτική.

Παράλληλα, φορολογείτε ό,τι περπατάει, ό,τι πετάει και ό,τι
κολυµπάει. Αυξάνετε ακόµη περισσότερο τις εισφορές στους
ελεύθερους επαγγελµατίες και επιτηδευµατίες. Φέρνετε επιβα-
ρύνσεις για τον αγροτικό κόσµο. Φορολογήσατε τις αγροτικές
ενισχύσεις και τις επιδοτήσεις µε συντελεστή 22% έως 45% και
υπερδιπλασιάσατε τις ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών. Θε-
σπίσατε εισφορά αλληλεγγύης από 2,2% έως 10% και επιβάλατε
προκαταβολή φόρου 100% στους αγρότες. 

Αυξάνετε συνεχώς τη φορολογία, αλλά εισπράττετε συνεχώς
λιγότερα. 

Μόνο για το 2017 η αρνητική απόκλιση είναι 2,9 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ λιγότερα από αυτά τα οποία είχατε προϋπολογίσει. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι ο κόσµος δεν µπορεί πλέον να αντα-
ποκριθεί στις οικονοµικές συνθήκες, ακόµα κι αν θέλει να είναι
συνεπής. 

Με στοιχεία του περασµένου Σεπτεµβρίου, τέσσερα εκατοµ-
µύρια διακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες τετρακόσιοι οκτώ πολίτες
χρωστούν στην εφορία. Ακούµε ότι βγαίνουν σε πλειστηριασµό
ακίνητα άνω των 300.000, ότι δεν πλήττεται η πρώτη κατοικία και,
και, και… 

Πρέπει να ξέρετε, όµως, ότι γρήγορα θα αντιµετωπίσετε την
πραγµατικότητα, που θα είναι και «πικρή» και επώδυνη, όταν φυ-
σικά θα αρχίσουν οι εξώσεις και θα χτυπάνε τις πόρτες οι δικα-
στικοί επιµελητές. Εκεί θα µπορέσετε να κρυφτείτε; Αυτό θα το
δούµε. 

Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι το ζη-
τούµενο δεν είναι πότε θα παραδώσετε την εξουσία. Όλοι κά-
ποτε την παραδίδουν και, µάλιστα, πολιτικοί πολύ πιο σηµαντικοί
από εσάς. Το θέµα είναι τι θα αφήσετε πίσω την επόµενη ηµέρα,
ποιες εκκρεµότητες και ποιους «κόκκινους» κωδικούς για την κοι-
νωνία και την επόµενη κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιαννάκη. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας κ. Κουρουµπλής για δέκα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’ - 12 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2017 3091



λεπτά, µε σχετική ανοχή για τους Υπουργούς. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η χώρα βρίσκεται κάτω από συγκεκριµένους περιορισµούς.
Παρά ταύτα, η προσπάθεια που πρέπει να κάνουµε είναι να
βρούµε τρόπους µε τους οποίους θα αντιµετωπίσουµε κρίσιµα
προβλήµατα που συνδέονται µε την ανάπτυξη και µε την ύπαρξη
αυτού του τόπου. 

Επειδή ακούω πολλές φορές εύκολους χαρακτηρισµούς περί
ικανών και ανικάνων, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ξεκινήσαµε από το 2015 µία
σηµαντική προσπάθεια ανάταξης µίας κατάστασης που βρισκό-
ταν σε φθορά και σε πορεία η οποία οδηγούσε σε τεράστια αδιέ-
ξοδα. 

Πρώτος τοµέας, λοιπόν, ο τοµέας της ναυτικής εκπαίδευσης.
Η ναυτοσύνη της Ελλάδας έπαιξε έναν σηµαντικό ρόλο στο να
µπορεί η χώρα όλα αυτά τα χρόνια από την ίδρυση του ελληνικού
κράτους να έχει σηµαντικούς πόρους από τον χώρο της ναυτι-
λίας. 

Τι παρέλαβε, λοιπόν, η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αυτή
η «ανίκανη» Κυβέρνηση; Δώδεκα ακαδηµίες, στις οποίες, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, από τους διακόσιους ογδόντα καθηγητές
καταργήσατε εν µία νυκτί τις διακόσιες θέσεις. 

Η σίτιση των παιδιών αυτών, που προέρχονται κυρίως από τα
πιο λαϊκά στρώµατα, είχε καταργηθεί, την καταργήσατε. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας µιλήσω για τον εξοπλισµό αυτών των
σχολών, όσον αφορά το προηγούµενο πρόγραµµα 2007 - 2013.
Ρωτώ τους Βουλευτές που είναι από τις περιφέρειες στις οποίες
υπάρχουν τέτοιες σχολές να µας πουν: Πώς απεντάχθηκαν τα
χρήµατα για τον εξοπλισµό των σχολών; Αυτή ήταν η εικόνα που
παρέλαβε αυτή η «ανίκανη» Κυβέρνηση. 

Τι κάναµε εµείς; Αποκαταστήσαµε µία νέα πραγµατικότητα.
Διακόσιες ενενήντα προσλήψεις καθηγητών, για να στελεχωθούν
και να αναβαθµιστούν οι σχολές. Είναι ένας τοµέας όπου η Ελ-
λάδα µπορεί να διοχετεύσει σηµαντικό τµήµα της ανεργίας της,
δηλαδή σε θέσεις όπως αυτές των αξιωµατικών στα σύγχρονα
πλοία, που έχουν εντελώς διαφορετικά ποιοτικά χαρακτηριστικά. 

Αποκαταστήσαµε τη σίτιση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Αυτό έκανε αυτή η «ανίκανη» Κυβέρνηση στον τοµέα της σίτισης. 

Επίσης, εντάξαµε σε όλα τα περιφερειακά προγράµµατα –µπο-
ρείτε να ρωτήσετε τους περιφερειάρχες σας- χρήµατα για τον
εξοπλισµό των σχολών, γιατί θέλουµε, µε βάση την ανάλυση που
υπάρχει, σύµφωνα µε την οποία τα επόµενα δέκα χρόνια η παγ-
κόσµια ναυτιλία θα έχει ανάγκη εκατόν πενήντα χιλιάδες αξιω-
µατικούς, η Ελλάδα να διεκδικήσει ένα σηµαντικό µερίδιο στον
τοµέα αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πάµε στον χώρο του Λιµενι-
κού. Σε ένα βράδυ καταργήσατε τρεισήµισι χιλιάδες θέσεις στον
χώρο του Λιµενικού. Από τις κενές θέσεις που είχαν προκύψει
αυτά χρόνια από τους συνταξιοδοτούµενους, παρά την οικονο-
µική δυσκολία, προχωρήσαµε στη στελέχωση του Λιµενικού Σώ-
µατος µε πεντακόσια δύο στελέχη. 

Αν πήγαινε κανείς, και το ξέρουν οι Βουλευτές των περιφε-
ρειών, ιδιαίτερα των παραµεθόριων, στα νησιά του Αιγαίου, οι
µισές θέσεις ήταν κενές και, σε αυτές που ήταν καλυµµένες, οι
µισοί ήταν αποσπασµένοι στην Αθήνα. Κάντε µας, λοιπόν, µια
ερώτηση κάποιοι Βουλευτές των περιφερειών να µας πούνε αν
υπάρχει ένας αποσπασµένος από τις µονάδες του Λιµενικού της
παραµεθόριου.

Εξασφαλίσαµε το επίδοµα παραµεθορίου σε όλους αυτούς
τους ανθρώπους, οι οποίοι σηκώνουν πολύ σηµαντικό βάρος, και
µπορέσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καλύψουµε σε όλη
τη χώρα τις ανάγκες του Λιµενικού µε τον απαραίτητο εξοπλισµό
σε διάφορα µέσα και κυρίως σε σκάφη. 

Αποτέλεσµα της αναδιάταξης και της αξιοποίησης των ικανών
χωρίς διακρίσεις είναι το αποτέλεσµα που βλέπετε καθηµερινά
στην καταπολέµηση του λαθρεµπορίου. Γιατί πραγµατικά στελε-
χώσαµε αξιοκρατικά και µε διαφάνεια όλους εκείνους τους το-
µείς αιχµής, που πραγµατικά µπορούν να συµβάλλουν
αποτελεσµατικά και αποφασιστικά στην καταπολέµηση του λα-
θρεµπορίου και για αυτό βλέπετε αυτά τα αποτελέσµατα.

Όπως και είναι σηµαντική η συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή
Ακτοφυλακή, µε συνέπεια το Ελληνικό Λιµενικό Σώµα να µπορέ-
σει να βοηθήσει ανθρώπους που κινδύνευαν να πνιγούν. Πάνω
από εκατόν πενήντα χιλιάδες άνθρωποι σώθηκαν µε την παρέµ-
βαση του Λιµενικού.

Ποντοπόρος ναυτιλία. Στηρίξαµε την ελληνική ποντοπόρο ναυ-
τιλία, η οποία αυτή τη στιγµή είναι το 50% της µεταφορικής δύ-
ναµης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κατέχει την πρώτη θέση σε
όλον τον κόσµο. Στηρίξαµε σε προβλήµατα που είχαν προκύψει
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού, γιατί θεωρούµε ότι
η ναυτιλία, ο εφοπλισµός και η ναυτοσύνη είναι δύο θεσµοί, δύο
φορείς, που µπορούν πραγµατικά να συµβάλλουν στην ανάπτυξη
της χώρας. 

Προχωρήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ανάπτυξη
της λιµενικής βιοµηχανίας. Εξασφαλίσαµε τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων στο πλαίσιο της ιδιωτικοποίησης του Πειραιά και της
Θεσσαλονίκης και ήδη δηµιουργούνται όλες οι προϋποθέσεις,
για να προχωρήσουν οι επενδύσεις και στα δύο αυτά λιµάνια. 

Ο Πειραιάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από τρία-τέσ-
σερα χρόνια ήταν στην ενενηκοστή θέση σε παγκόσµια κατάταξη
στα λιµάνια και σήµερα είναι στην τριακοστή όγδοη. Η προσπά-
θεια που κάνουµε είναι στα επόµενα δύο χρόνια να έχουµε του-
λάχιστον την εικοστή θέση. Διακόσιες πενήντα ναυτιλιακές
εταιρείες έχουν εγκατασταθεί τα τελευταία τρία χρόνια στον Πει-
ραιά και ήδη έχουµε, για το 2017, 17,3% αύξηση του συναλλάγ-
µατος το προερχόµενο από τη ναυτιλία. 

Διεκδικούµε, µετά το Brexit, τη µεταφορά δραστηριοτήτων από
τα µεγάλα P&I Clubs και αποκαταστήσαµε τη σχέση του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας µε τους «LLOYD’S» του Λονδίνου, όπου είχε να
πάει Έλληνας Υπουργός Ναυτιλίας, της πρώτης ναυτιλίας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είκοσι επτά, παρακαλώ, χρόνια. 

Διεκδικήσαµε και διεκδικούµε από τον IMO την εγκατάσταση
στην Ελλάδα παραρτήµατος του Πανεπιστηµίου Ναυτιλίας, που
λειτουργεί στα πλαίσια του IMO στη Σουηδία, και ξεκινήσαµε τη
διαδικασία σύνδεσης του Υπουργείου και των ναυτικών σχολών
µε όλα τα πανεπιστηµιακά κέντρα και τα τεχνολογικά ινστιτούτα
της χώρας. Γιατί µε αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε πραγµατικά
να συµβάλουµε στην αναβάθµιση της κατάρτισης των νέων που
επιλέγουν να πάνε στον τοµέα αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υλοποιούµε ένα πολύ σηµαντικό
πρόγραµµα που έχει να κάνει µε τον εξοπλισµό του Λιµενικού
Σώµατος και του Υπουργείου, γιατί θέλουµε το Υπουργείο να
γίνει ένα πραγµατικό στρατηγείο που θα εκπονεί και θα ξεδιπλώ-
νει πολιτικές στο πλαίσιο της «Γαλάζιας Ανάπτυξης».

Ακτοπλοΐα: Τι παραλάβαµε, λοιπόν, η «ανίκανη» Κυβέρνηση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ακτοπλοΐα; Τα λεφτά που ξό-
δευε ο ελληνικός λαός για τις λεγόµενες και περίφηµες «άγονες
γραµµές» εξυπηρετούσαν τους εφοπλιστές που ασχολούνταν µε
την ακτοπλοΐα στο Αιγαίο. Τι έγινε, λοιπόν, αυτά τα χρόνια; Μια
πλήρης, ριζική αλλαγή. Και το ξέρουν όλοι οι Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης, του Αιγαίου και του Ιονίου, γιατί ξέρουν ότι για
πρώτη φορά πήγαν µεγάλα πλοία σε µικρά νησιά, όπως είναι τα
Ψαρά, όπως είναι οι Οινούσσες.

Μου έλεγε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχθές, όταν είχα
επισκεφτεί τις Οινούσσες, ο δήµαρχος το εξής: «Όταν ήµουν
νέος, ρωτούσα τον πατέρα µου, όταν έβλεπα το βαπόρι να περ-
νάει χωρίς να σταµατάει στις Οινούσσες, γιατί δεν σταµατάει το
βαπόρι εδώ. Και ο πατέρας µου µου έλεγε ότι αυτό είναι όνειρο
θερινής νυκτός. Τώρα πηγαίνω στον τάφο του πατέρα µου και
του λέω: “Πατέρα, το βαπόρι ήρθε στις Οινούσσες”.». Επίσης δη-
µιουργήσαµε την καινούργια σχολή στις Οινούσσες, γιατί ακρι-
βώς πρέπει να στηρίξουµε αυτές τις περιοχές.

Να σας πω για τη σύνδεση για πρώτη φορά -ήταν αίτηµα χρό-
νων- του βορείου Αιγαίου µε την Αλεξανδρούπολη και τη Σαµο-
θράκη ή για την Πάτρα µε την Ιθάκη και δεκάδες τέτοιες
περιπτώσεις, που πραγµατικά αναβαθµίζουν τη σχέση και την
επικοινωνία των νησιών µας µε την ηπειρωτική χώρα και µεταξύ
τους; 

Για αυτό βλέπετε ότι όλοι οι φορείς των νησιών αναγνωρίζουν
αυτή την ποιοτική διαφορά η οποία έχει προκύψει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίσαµε προχθές και ολοκλη-

3092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρώσαµε στη Βουλή, ένα εξαιρετικά σηµαντικό θεσµικό πλαίσιο,
που απαντάει σε κρίσιµα, διαχρονικά και ζέοντα προβλήµατα που
απασχολούσαν τον χώρο. Είναι ένα σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο,
το οποίο θα τεθεί σε εφαρµογή, γιατί είναι ίσως το πρώτο νοµο-
θέτηµα που δεσµεύει τον Υπουργό σε συγκεκριµένους χρονι-
κούς ορίζοντες να υλοποιήσει την έκδοση υπουργικών
αποφάσεων και διαταγµάτων. Ήδη έχω δώσει εντολή στις υπη-
ρεσίες µέχρι τέλος του χρόνου να έχουν ετοιµάσει τις υπουργι-
κές αποφάσεις και µέχρι τέλος Ιανουαρίου τα διατάγµατα.

Μέσα απ’ αυτό το µεγάλο θεσµικό πλαίσιο των εκατόν τριάντα
έξι περίπου άρθρων, έρχονται να λυθούν ζητήµατα που αφορούν
εκκρεµότητες από τότε που ιδρύθηκε το ελληνικό κράτος, όπως
οι εξής: 

Πρώτον, η αποκατάσταση εκκρεµοτήτων αυθαιρέτων στα λι-
µάνια, συνέπεια των οποίων ήταν να µην µπορεί να υλοποιηθεί
κανένα πρόγραµµα, παρ’ ότι σε πολλά λιµάνια υπήρχε η οικονο-
µική δυνατότητα. 

Δεύτερον, η δυνατότητα δηµιουργίας συντονιστικού οργάνου
για τη συµµετοχή των χρηστών στα λιµάνια ή του συντονιστικού
οργάνου µεταξύ αεροπλοΐας και ακτοπλοΐας, για να µπορέσει
πραγµατικά να υπάρξει διασύνδεση όλων αυτών των αεροπορι-
κών αφίξεων και του κατάπλου των πλοίων, να υπάρχει συνδυα-
σµός, πράγµα το οποίο εκκρεµούσε πάρα πολλά χρόνια.

Τρίτον, να υπάρξει η εξής δυνατότητα στα µικρά νησιά, κάτω
των πέντε χιλιάδων κατοίκων: Σε περίπτωση που δεν υπάρχει
ακτοπλοϊκό ενδιαφέρον, να µπορούν οι ίδιοι να προχωρούν στη
δηµιουργία συµβάσεων, για να λύσουν τα προβλήµατα ακτο-
πλοΐας που τους απασχολούν. 

Θα υπάρξουν, λοιπόν, δεκάδες διατάξεις, που πραγµατικά θα
δηµιουργήσουν ένα νέο περιβάλλον στον χώρο της ακτοπλοΐας,
αλλά και στον χώρο της λιµενική βιοµηχανίας, προκειµένου να
αντιµετωπίσουµε όλα αυτά τα πολύ κρίσιµα και σηµαντικά προ-
βλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής εκπόνησε ένα σχέδιο πρότασης, το οποίο
έθεσε υπ’ όψιν όλων των περιφερειών, των είκοσι τριών περιφε-
ρειών, ακραιφνώς νησιωτικών περιοχών της Ευρώπης και έχουµε
ενεργοποιήσει και κινητοποιήσει όλες αυτές τις περιφέρειες.

Αυτές τις ηµέρες υπάρχει µια συνεργασία µε τον Υπουργό Πε-
ριφέρειας της Γαλλίας, για να πιεστεί η Κοµισιόν και επιτέλους η
πολιτική της εδαφικής συνοχής και του περιορισµού του απο-
κλεισµού των νησιωτών να αποκτήσει σάρκα και οστά. Διότι πολ-
λές φορές η Ευρωπαϊκή Ένωση µίλησε για µέτρα που έπρεπε να
λάβει υπέρ των νησιωτικών περιοχών, αλλά όλα αυτά έµειναν
γράµµα κενό. 

Ξεκινήσαµε, λοιπόν, µια συντονισµένη προσπάθεια και µε
άλλες χώρες, ενεργοποιώντας άλλες χώρες. Εξασφαλίσαµε στη
Σύνοδο της Βαλέτας την οµόφωνη πρόταση όλων των Υπουργών
για τη λήψη µέτρων. Θα ενεργοποιήσουµε όλους τους Ευρωβου-
λευτές µας, αλλά και ξένους, που συνδέονται µε χώρες νησιωτι-
κές, για να µπορέσουµε πραγµατικά να πιέσουµε την Κοµισιόν
και να εξασφαλίσουµε ένα ιδιαίτερο, συγκεκριµένο πρόγραµµα,
προκειµένου να περιορίσουµε τα φαινόµενα του αποκλεισµού
που ζουν τα νησιά όχι µόνο της Ελλάδος, αλλά ολόκληρης της
Ευρώπης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολιτική και οικονοµική σταθε-
ρότητα δηµιουργούν σιγά-σιγά και σταθερά την προσπάθεια να
εξέλθει η χώρα από αυτή την τραγική µοίρα που της επιφύλαξαν
πολιτικές οι οποίες, δυστυχώς, την έφεραν σε αυτό το σηµείο.
Δεν είναι η ώρα να συζητήσουµε αυτή τη στιγµή γιατί η Ελλάδα
έφτασε σε αυτή την κατάσταση. Το ζητούµενο αυτή τη στιγµή
είναι πώς θα βγει η Ελλάδα από αυτή την κατάσταση. Όλοι σή-
µερα στην Ευρώπη αναγνωρίζουν την προσπάθεια που γίνεται,
για να µπορέσει πραγµατικά η χώρα να βγει από αυτή την πελώ-
ρια δυσκολία, που την ταλανίζει και τη βασανίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, να
σας ενηµερώσω ότι είστε στα δεκαπέντε λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής): Πιστεύω, λοιπόν, ότι, µε τη συνεργασία
όλων και µε το µέτρο που πρέπει να υπάρχει και στον λόγο και
στη συµπεριφορά όλων µας, θα βρούµε τους κοινούς τόπους.
Υπάρχουν και κοινοί τόποι ανάµεσά µας. Γιατί πιστεύω ότι όλοι
εδώ -ο καθένας µε τον δικό του τρόπο- έχουµε µέσα µας την
αγωνία να βγει η χώρα από αυτό το αδιέξοδο.

Ας συµβάλουµε, λοιπόν, όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτή την προσπάθεια. Το αξίζει η Ελλάδα, το αξίζουν τα παι-
διά µας. Μετά από τα βιώµατα που έχουµε ζήσει όλοι και τα λάθη
που έχουµε κάνει όλοι, ας µπούµε σε έναν τέτοιον δρόµο, ο
οποίος θα οδηγήσει τη χώρα στην έξοδο από αυτή την κρίση.
Τότε θα έλθει η ώρα της πολιτικής αναµέτρησης -µετά από δύο
χρόνια- και εκεί ο καθένας θα καταθέσει την πρότασή του. Ο ελ-
ληνικός λαός δεν τρώει σανό. Αυτό πιστεύω εγώ. Κάποιοι θεω-
ρούν πως, όταν µας ψηφίζει ο λαός, είναι σοφός και, όταν δεν
µας ψηφίζει, τρώει σανό. Άκουσα πραγµατικά -και µου έκανε ιδι-
αίτερη έκπληξη- Βουλευτή από αυτό το Βήµα να λέει ότι ο ελλη-
νικός λαός, όταν δεν ψήφισε αυτούς που νόµιζε ο συνάδελφος,
έτρωγε σανό. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα έλθει η ώρα αυτής της αναµέτρησης,
θα κρίνει ο λαός, θα συγκρίνει και θα δει τον τρόπο διαχείρισης
όλων µας και των προηγουµένων και των σηµερινών και θα απο-
φασίσει. Αυτή είναι και η οµορφιά της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο, παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λοβέρδο, γιατί
ζητάτε τον λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ως έχω το δικαίωµα εκ του Κανονι-
σµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Είναι παρεµπίπτον;
Είναι προσωπικό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καθόλου προσωπικό. Είναι πολιτικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρεµπίπτον.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω το δικαίωµα, δε, ως εκ της οµι-

λίας του Υπουργού, αντιδρώντας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα σας δώσω ένα

λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, όσοι έχετε αριστεύσει στον διχασµό

και τη διάσπαση του ελληνικού λαού, δεν έχετε δικαίωµα σήµερα
να µιλάτε για ενότητα. Όσοι διχάσατε και συνεχίζετε να διχάζετε,
λίγα λόγια για τα περί ενότητας.

Τώρα, σε ό,τι αφορά όσα προσβλητικά αναφέρατε για παρελ-
θόντες Υπουργούς, θα ήθελα να αποκαταστήσω την τάξη, κύριε
Πρόεδρε, λέγοντας µόνο δύο πράγµατα. Κάθε Υπουργός κάποια
κάνει, κάποια δεν κάνει και κάθε καινούργιος πρέπει κάτι να κάνει
από αυτά που δεν έγιναν. Αυτή είναι η πορεία µιας χώρας σοβα-
ρής. Όσοι ανακαλύπτουν κενά πίσω τους και όλο το µέλλον να
διαγράφεται επί των ηµερών τους, είναι αλλού γι’ αλλού, δεν
είναι για την ελληνική Βουλή.

Εν προκειµένω, αναφέρω δύο παραδείγµατα. Ανέφερε ο Υπουρ-
γός ότι παρέλαβε ένα χάος σ’ ό,τι αφορά την ακτοπλοΐα στο Αιγαίο
και στο Ιόνιο. Εγώ θέλω να του θυµίσω –γιατί ήταν εδώ- τη Βου-
λευτή Καλογερή του ΣΥΡΙΖΑ -δεν ξέρω αν έχει επανεκλεγεί, ενη-
µερώνοµαι πως δεν έχει-, η οποία έδινε συγχαρητήρια στην
προηγούµενη κυβέρνηση για την επίλυση προβλήµατος που αφο-
ρούσε το νησί της.

Θέλω επίσης να του πω ότι παρέλαβε ένα πρόβληµα ανοικτό
στα Κύθηρα και το παρέδωσε το καλοκαίρι που µας πέρασε
άλυτο ο κύριος Υπουργός.

Τέλος, σ’ ό,τι αφορά τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τις
σχολές της αρµοδιότητάς του, ας πει ότι τις βρήκε και όλες ανα-
καινισµένες µέσα από µια δουλειά που έγινε επί πολλά χρόνια. 

Όσο για τον ίδιο και την έπαρσή του, ένα έχω να του πω: Δεν
θα κριθεί στο Λονδίνο, όπου πηγαινοέρχεται. Κρίθηκε στον Σα-
ρωνικό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
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σιωτικής Πολιτικής): Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα τον λόγο, για να
απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για ένα λεπτό, αλλά να µη συνεχίσουµε τον διάλογο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι, όταν τοποθε-
τούµεθα σ’ αυτή την Αίθουσα, καλό είναι να έχουµε ένα µέτρο.

Σε ό,τι αφορά τον Σαρωνικό, εµένα µου έτυχε ένα ατύχηµα σ’
αυτή την ιστορία, αλλά ο Σαρωνικός, κύριε συνάδελφε, παραδί-
δεται καλύτερος απ’ ό,τι ήταν. Εγώ σας προκαλώ να φέρετε
όποιον επιστήµονα θέλετε, για να πει κάτι διαφορετικό. 

Αφού θέλετε να σας πω για τον Σαρωνικό, θα πρέπει να µου
πείτε τι γίνεται ακόµα µε τα λύµατα που ρίχνει η ΕΥΔΑΠ όλα αυτά
τα χρόνια στον Σαρωνικό -ανεπεξέργαστα βιοµηχανικά- και τι εί-
χατε κάνει, τι γίνεται µε την κοίτη του Κηφισού το καλοκαίρι, που
συσσωρεύονται εκατοµµύρια τόνοι νερού που µαζεύουν όλα τα
µικρόβια του κόσµου, τι γίνεται µε το αρσενικό που έχει µείνει
ακόµα από τα λιπάσµατα και µια σειρά άλλων καταστάσεων που
δυστυχώς δεν αντιµετωπίστηκαν.

Θα ήθελα να µου πείτε κυρίως τι γίνεται µε τα ναυάγια, διότι
εγώ δεν ήθελα να αναφερθώ, κύριε συνάδελφε. Με δική µου εν-
τολή, έπειτα από είκοσι δύο χρόνια που ισχύει ο νόµος «ο ρυπαί-
νων πληρώνει», χωρίς να πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο ένα
ευρώ, ανελκύστηκε το πλοίο. Πείτε µου τι ανελκύστηκε µέχρι
τώρα όλα αυτά τα χρόνια, για να δείτε τι έχω κάνει εγώ.

Τώρα, σχετικά µε το τι έλεγε η κυρία συνάδελφος, δεν το
ξέρω. Εγώ ξέρω τι λένε σήµερα οι περιφερειάρχες στο Αιγαίο
και τι γίνεται στο Αιγαίο, αν πραγµατικά έχει αναβαθµιστεί η
ακτοπλοΐα στο Αιγαίο.

Σε ό,τι αφορά το Λονδίνο, δεν έπρεπε να µιλάτε για το Λονδίνο.
Πρέπει να ρωτήσετε τους ανθρώπους που σχετίζονται µε την
ποντοπόρο ναυτιλία να σας πουν τι παρουσία έκανε η Ελλάδα
στο Λονδίνο και τι διεκδίκησε η Ελλάδα από το Λονδίνο. Σας το
είπα. Κάνετε λίγη υποµονή µέχρι τον Φεβρουάριο, όταν θα λη-
φθούν οι αποφάσεις από τα P&I Clubs, για να δούµε τι θα έχει
γίνει, αν έγιναν ταξίδια για ψυχαγωγία ή για κάτι άλλο.

Σε ό,τι αφορά τον διχασµό, και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ο κα-
θένας µας, κύριε Λοβέρδο, έχει µια ιστορία και κρίνεται από τον
ελληνικό λαό. Αφήστε, λοιπόν, να έλθουν οι εκλογές και τότε θα
κριθούµε και εσείς και εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Πρατσόλης από τον ΣΥΡΙΖΑ για

έξι λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συ-

ζητάµε σήµερα, όπως κάθε χρόνο τέτοια εποχή, τον προϋπολο-
γισµό, µε µία διαφορά, όµως. O φετινός προϋπολογισµός είναι
ο τρίτος κατά σειρά πλεονασµατικός προϋπολογισµός που κα-
ταθέτει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και ο τελευταίος που κατα-
τίθεται στο πλαίσιο του προγράµµατος, σηµατοδοτώντας την
έξοδο της χώρας από µια µακρά περίοδο προγραµµάτων µακρο-
οικονοµικής προσαρµογής και παράλληλα την είσοδό της σε µια
νέα περίοδο οικονοµικής σταθερότητας.

Η ελληνική οικονοµία, για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια
ύφεσης και στασιµότητας και µετά από επτά χρόνια µνηµονίων,
σταθεροποιείται και µπαίνει σε τροχιά ανάπτυξης. Άλλωστε αυτό
φαίνεται και από τις τελευταίες αναλύσεις και µελέτες τόσο της
EUROSTAT όσο και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αλλά
και άλλων σηµαντικών οίκων. 

Είναι βέβαιο ότι η χώρα µετά τη δεκαετή ύφεση βρίσκεται αυτή
τη στιγµή εξαντληµένη. Είναι πολλά τα δέκα χρόνια θυσιών και
πόνου για τους Έλληνες. 

Με τις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων, δηλαδή της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, εξαφανίστηκε το 25% του
ΑΕΠ της χώρας, οδηγήθηκαν πάνω από δυόµισι εκατοµµύρια
άτοµα κάτω από το όριο της φτώχειας, τα εισοδήµατα των νοι-
κοκυριών συρρικνώθηκαν κατά 50%, η φορολογική επιβάρυνση
των µισθωτών και των συνταξιούχων αυξήθηκε έως και οκτώ
φορές και η ανεργία εκτοξεύθηκε σε πρωτοφανή ύψη. Επίσης,
υπήρξε και αποεπένδυση από «φιλοεπενδυτικές» κυβερνήσεις

της τάξης του 67%.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)
Όλα τα παραπάνω συνιστούν εθνική και κοινωνική διάλυση της

πατρίδας µας. Ποιος ευθύνεται, άραγε, για όλα αυτά; Φυσικά,
δεν είναι παρελθοντολογία, όπως σας συµφέρει να λέτε, αλλά
µια πραγµατικότητα που εσείς δηµιουργήσατε. 

Ακούµε συνεχώς εδώ µέσα, αλλά και στις επιτροπές, για θέ-
σεις και προγράµµατα που έχετε για το ξεπέρασµα της κρίσης.
Γιατί, άραγε, δεν τα εφαρµόσατε, η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, όταν κυβερνούσατε για σαράντα χρόνια και αφήσατε τη
χώρα να πέσει στα βράχια; Και γιατί περιµένετε να σας πιστέψει
τώρα ο λαός µας; Πότε, επιτέλους, θα αναλάβετε την ευθύνη να
κάνετε την αυτοκριτική σας για όλα αυτά που υπέστη η χώρα
εξαιτίας αυτών των πολιτικών;

Μπαίνοντας τώρα στα του προϋπολογισµού για το έτος 2018,
προβλέπεται ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης 2,5% περίπου και
πρωτογενές πλεόνασµα 3,82% του ΑΕΠ. 

Προβλέπεται, επίσης, αύξηση των επενδύσεων κατά 11,4% σε
σχέση µε το 2017, ενώ οι δηµόσιες επενδύσεις παραµένουν στο
ίδιο επίπεδο µε το 2017, στα 6,7 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Η ανεργία προβλέπεται να υποχωρήσει περαιτέρω το 2018 στο
18,4% από 19,9% που αναµένεται να κλείσει το 2017. Ενδεικτικά
αναφέρω ότι, σύµφωνα µε την τελευταία ανάλυση του συστήµα-
τος «ΕΡΓΑΝΗ», το ισοζύγιο ροών µισθωτής απασχόλησης είναι
θετικό και διαµορφώνεται στις εκατόν είκοσι οκτώ χιλιάδες δια-
κόσιες τριάντα νέες θέσεις εργασίας, αποτελώντας την υψηλό-
τερη επίδοση ενδεκαµήνου από το 2011. 

Βέβαια, αν σε αυτό συνυπολογίσουµε και τη σηµαντική µείωση
της ανεργίας στην τελευταία τριετία κατά επτά ποσοστιαίες µο-
νάδες, καταλαβαίνουµε ότι στον τοµέα αυτό έγιναν αρκετά. Δεν
πανηγυρίζουµε, όµως, γιατί η ανεργία αποτελεί ακόµα µια µαχαι-
ριά στο κορµί της κοινωνίας µας. 

Το ύψος των δαπανών του ΠΔΕ για το έτος 2018 προβλέπεται
να είναι στα 6,77 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι δαπάνες αυτές κατα-
νέµονται σε 5,75 δισεκατοµµύρια ευρώ για τα έργα που θα συγ-
χρηµατοδοτηθούν από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε
1 δισεκατοµµύριο ευρώ για τα έργα που θα χρηµατοδοτηθούν
αποκλειστικά από εθνικούς πόρους. 

Από τον προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα, φανερώνεται
για άλλη µια φορά το στίγµα της πολιτικής της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Μετά από τη σηµαντική υπέρβαση του στόχου
1,75% του ΑΕΠ για το πρωτογενές πλεόνασµα του 2017, κατέστη
εφικτή η διανοµή κοινωνικού µερίσµατος στους πολίτες των κα-
τώτερων εισοδηµάτων. 

Σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό, για το µέρισµα ο συνολικός
αριθµός των µελών, των δικαιούχων νοικοκυριών, ανέρχεται σε
τρία εκατοµµύρια τετρακόσιες εβδοµήντα δύο χιλιάδες περίπου,
δηλαδή στο 32% του πληθυσµού της χώρας. Εντάσσεται σε ένα
πλαίσιο κοινωνικής δικαιοσύνης, λαµβάνει υπ’ όψιν τόσο τα εισο-
δηµατικά όσο και τα περιουσιακά κριτήρια και είναι ενδεικτικό
της πολιτικής αντίληψης, της στρατηγικής και των προτεραιοτή-
των που θέτει η Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ό,τι αφορά τον χώρο της το-
πικής αυτοδιοίκησης, έναν χώρο που νοµίζω ότι ξέρω καλά γιατί
ανήκω ακόµα οργανικά σε αυτόν, επειδή ακούω και διαβάζω ανυ-
πόστατα πράγµατα για µείωση των επιχορηγήσεων, µείωση των
ΚΑΠ και άλλα πολλά -συγκρίνοντας, βέβαια, όλοι αυτοί που τα
λένε αυτά µε αυτά που θα έπαιρνε η τοπική αυτοδιοίκηση µε
βάση τον ν.3852/2010, γνωστό ως «νόµο Καλλικράτη»-, θα ήθελα
να επισηµάνω τα εξής: Τα τρία τελευταία χρόνια δεν υπήρξε καµ-
µία µείωση στις επιχορηγήσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση. Και
αυτό θα πρέπει να το τονίσουµε πολύ καλά, για να το καταλά-
βουν κάποιοι. Αντίθετα, την περίοδο 2010-2014 οι ΚΑΠ µειώθη-
καν κατά 60% περίπου και εξαφανίστηκε η ΣΑΤΑ. Μέσα από τον
προϋπολογισµό φαίνεται ξεκάθαρα ότι µέχρι τώρα έχουµε αύ-
ξηση, αντί για µείωση, 5,34%. 

Επιπλέον, προβλέπεται ειδική επιχορήγηση ύψους περίπου 39
εκατοµµυρίων ευρώ, που θα καλύψει το κόστος µισθοδοσίας από
την επανασύσταση της Δηµοτικής Αστυνοµίας και του προσωπι-
κού καθαριότητας των σχολικών µονάδων για το σχολικό έτος
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2018-2019. 
Πρόσφατα, δε, ο Υπουργός Εσωτερικών και ο Υπουργός Ανά-

πτυξης ανακοίνωσαν ένα ειδικό πρόγραµµα υποδοµών ύψους 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ για την επόµενη πενταετία για αντιπληµ-
µυρικά, ύδρευση, αγροτική οδοποιία, µηχανήµατα έργων κ.λπ.. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να αναφέρω, επίσης, τα εξής:
Την αύξηση στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, που

φέτος ήταν στα 700 εκατοµµύρια, ενώ το 2018 θα είναι 1 δισε-
κατοµµύριο και το 2019 θα ανέλθει στο 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ. 

Θα υπάρξει χορήγηση έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης σε
ογδόντα πέντε νησιωτικούς και ορεινούς δήµους µε 20 εκατοµ-
µύρια ευρώ για το 2017 -που θα συνεχιστεί και το 2018- προκει-
µένου να καλύψουν λειτουργικές δαπάνες ή επενδυτικές
δραστηριότητες και έργα. 

Το πρόγραµµα κάλυψης των ληξιπρόθεσµων οφειλών των ΟΤΑ
προς τρίτους προϋπολογισµού 326.000.000 ευρώ, µε τα αιτή-
µατα διακοσίων τριάντα επτά ΟΤΑ και νοµικών τους προσώπων,
µε συνολική επιχορήγηση 245.000.000 ευρώ και απορρόφηση -
µέχρι τώρα- περίπου 174.000.000 ευρώ. 

Το πλαίσιο του προγράµµατος «ΑΞΙΑ» για την εξόφληση υπο-
χρεώσεων δήµων που προέρχονται από δικαστικές αποφάσεις
και διαταγές πληρωµής που έχουν καταστεί τελεσίδικες, προ-
ϋπολογισµού 95.000.000 ευρώ, µε ικανοποίηση ενενήντα οκτώ
αιτηµάτων συνολικού ύψους 57.000.000 περίπου, µε πληρωµές
µέχρι τώρα περίπου 25.000.000 ευρώ. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση συνεχίζει να ενισχύεται. Ήδη προχω-
ράει η προκήρυξη του διαγωνισµού για οκτώ χιλιάδες οκτακόσιες
σαράντα πέντε µόνιµες θέσεις στις ανταποδοτικές υπηρεσίες
των δήµων. 

Αυτή είναι η κατάσταση που επικρατεί, κύριοι συνάδελφοι,
στον χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, παρά τις προσπάθειες
που καταβάλλονται από κάποιους να διαστρεβλώσουν αυτή την
πραγµατικότητα. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση από
την πρώτη στιγµή που ανέλαβε εργάζεται εντατικά και σκληρά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε συνάδελφε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Η Κυβέρνηση εργάζεται εντατικά και σκληρά για να µπει η
χώρα σε µια περίοδο πλήρους κανονικότητας και πλήρους ανα-
συγκρότησης. Η ολοκλήρωση της τρίτης αξιολόγησης είναι απλά
θέµα χρόνου. Φτάνει πια η καραµέλα των καθυστερήσεων για τις
αξιολογήσεις και το πόσο καλά ήµασταν το 2014, όταν πρό-
σφατα ο κ. Σόιµπλε δήλωσε ότι, από τις δεκαέξι τριµηνιαίες αξιο-
λογήσεις που προβλέπονταν, ολοκληρώθηκαν µόνο πέντε και γι’
αυτό έγινε ο εκτροχιασµός του προγράµµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πότε τελειώσατε; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Η Ελλάδα, κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, γυρίζει σελίδα. Γυρίζει σελίδα επιδιώκοντας
καθαρή έξοδο στις αγορές, χωρίς νέο µνηµόνιο, χωρίς άλλα προ-
απαιτούµενα και προπαντός χωρίς πιστοληπτική γραµµή, µε
στόχο ένα καλύτερο αύριο για όλους και όχι για τους λίγους.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ιεράπετρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Σαχινίδης από τη Χρυσή Αυγή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλος ένας προϋπολογισµός όπου ευηµερούν οι αριθµοί και

δυστυχεί, δυστυχώς, ο ελληνικός λαός, όπως κι όλοι οι προηγού-
µενοι, όπως κι όλοι οι επόµενοι όσο θα εναλλάσσεστε εσείς στα
κυβερνητικά έδρανα. 

Ο προϋπολογισµός του 2018 αναµένεται να αποφέρει περίπου
2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ στα κρατικά ταµεία, τα οποία θα προ-
έρχονται από φόρους, εκ των οποίων περίπου τα 813 εκατοµµύ-
ρια ευρώ θα αφορούν πρωτοεµφανιζόµενα εισπρακτικά
φορολογικά µέτρα. Προσβλέπει, δε, σε ένα πρωτογενές πλεόνα-
σµα της τάξης του 3,8% περίπου του Ακαθάριστου Εθνικού Προ-
ϊόντος. Αν θέλουµε να το µεταφράσουµε σε ρυθµό οικονοµικής
µεγέθυνσης, σε ποσοστό περίπου κοντά στο 2,5%. 

Η υπέρβαση του µνηµονιακού στόχου για το έτος 2018 υπο-
λογίζεται περίπου στα 587 εκατοµµύρια, δηλαδή µεταφράζεται
στο 0,32% του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. 

Σε αυτή τη φοροεισπρακτική και σαφώς υφεσιακή κατεύ-
θυνση, λοιπόν, ο προϋπολογισµός του 2018 προβλέπει γενικά
αύξηση των κρατικών εσόδων, τα οποία υπολογίζονται σε 54,2
δισεκατοµµύρια, έναντι των 52,1 δισεκατοµµυρίων που ήταν
φέτος, και ειδικότερα των φορολογικών εσόδων τα οποία προ-
ϋπολογίζει στα 48,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, έναντι των 47,2 δισε-
κατοµµυρίων που ήταν φέτος. Σύνολο, δηλαδή, της
αναµενόµενης αύξησης εσόδων είναι το ποσό των 951 εκατοµ-
µύριων ευρώ.

Οι προβλέψεις του νέου προϋπολογισµού αναµένονται, αλλά
όπως είπαµε είναι προβλέψεις και προϋπολογίζονται. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι, δυστυχώς, στα µέτρα τα οποία επιβάλλονται από τους
τροϊκανούς απέναντι στη σηµερινή συγκυβέρνηση, επειδή ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν θα έχουν αποτέλεσµα, δεν θα επιτευχθεί ο
στόχος, βάζετε µέσα και άλλα τόσα περίπου δικά σας. Και πάλι,
όµως, πέφτετε έξω.

Άρα, φανταστείτε πόσο δύσκολα είναι τα πράγµατα για σας
που, αφού προϋπολογίζετε βάσει αυτών που σας επιβάλλουν οι
τροϊκανοί, πέφτετε έξω ακόµα και µε τα επιπλέον µέτρα που επι-
βάλλονται στον ελληνικό λαό. 

Φέτος θα είναι αυξηµένοι κατά 478 εκατοµµύρια ευρώ έναντι
του 2017 οι άµεσοι φόροι, κατά 456 εκατοµµύρια ευρώ οι φόροι
εισοδήµατος φυσικών προσώπων, αυξηµένοι κατά 79 εκατοµµύ-
ρια ευρώ οι φόροι περιουσίας του ΕΝΦΙΑ, αυξηµένοι κατά 473
εκατοµµύρια ευρώ οι έµµεσοι φόροι και αναµένεται µία αύξηση
στα έσοδα από τον ΦΠΑ έναντι του 2017 κατά 78 εκατοµµύρια
ευρώ, όπως επίσης αναµένεται αύξηση κατανάλωσης κατά 439
εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 2017. Σύνολο; Περίπου 2,1 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Αναφορικά, όµως, µε τα πρωτοεµφανιζόµενα φορολογικά
µέτρα, πρόκειται για συµπληρωµατικά δηµοσιονοµικά µέτρα του
έτους 2018, τα οποία ψηφίστηκαν µαζί µε το πακέτο µέτρων της
διετίας 2019-2020 και για τα οποία, δυστυχώς, δεν προβλέπεται
από τη σηµερινή συγκυβέρνηση απολύτως κανένα αντίµετρο,
κάτι για το οποίο η συγκυβέρνηση τηρεί εκκωφαντική σιγή. 

Αυτά τα µέτρα, λοιπόν, που θα εφαρµοστούν για πρώτη φορά
εντός του 2018 είναι: η µείωση κατά 50% του επιδόµατος θέρ-
µανσης, όπως αναφέρθηκε και από άλλους προλαλήσαντες, η
µη τιµαριθµική αναπροσαρµογή συντάξεων µε αναµενόµενο
ποσό απόδοσης τα 328 εκατοµµύρια ευρώ, η αλλαγή τρόπου
υπολογισµού εισφορών στους ελεύθερους επαγγελµατίες, που
στα έσοδα θα συµπεριλαµβάνονται και εισφορές µε αναµενό-
µενο ποσό απόδοσης τα 59 εκατοµµύρια ευρώ και τα 124 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το 2019. Είναι, επίσης, η κατάργηση της
απαλλαγής 50% για τα οινοπνευµατώδη στα Δωδεκάνησα, µε
αναµενόµενο ποσό απόδοσης τα 13 εκατοµµύρια ευρώ, φόρος
διαµονής σε ξενοδοχεία - ενοικιαζόµενα δωµάτια, µε αναµενό-
µενο ποσό απόδοσης τα 74 εκατοµµύρια, φόρος στα Airbnb µε
αναµενόµενο ποσό απόδοσης τα 48 εκατοµµύρια ευρώ, κατάρ-
γηση του 10% επί του φόρου απαλλαγής ιατρικών δαπανών, κα-
τάργηση από 1-1-2018 της έκπτωσης του 1,5% στην
παρακράτηση φόρου, µε αναµενόµενο ποσό απόδοσης τα 68
εκατοµµύρια ευρώ, και ο κατάλογος δεν τελειώνει. Στο σύνολο
περίπου βγαίνουν τα 813 εκατοµµύρια ευρώ. 

Ακόµα όµως και πέρα από τα ανωτέρω µέτρα, πρέπει να γίνει
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ειδική µνεία στο ΕΚΑΣ, το οποίο άρχισε να ξηλώνεται το 2016 και
θα καταργηθεί πλήρως το 2019. Μόνο για το 2018 η σχετική δα-
πάνη θα µειωθεί περαιτέρω κατά 240 εκατοµµύρια ευρώ. Εδώ να
σας φέρω κι ένα παράδειγµα: Συνταξιούχος ο οποίος έπαιρνε
462,26 ευρώ σύνταξη και 230 ευρώ ΕΚΑΣ, µε τη µείωση του 50%
του ΕΚΑΣ έχασε 1.380 ευρώ ετησίως. Με ένα δώρο που του δί-
νατε, τον δέκατο τρίτο µισθό, της τάξεως των 400 ευρώ, έχανε
980 ευρώ. Το 2019, που θα χάσει στο σύνολο το ΕΚΑΣ, θα χάσει
1.380 ευρώ. Λόγω, λοιπόν, των χρηµάτων που έχουν χαθεί µε το
ΕΚΑΣ, οι συνταξιούχοι είναι αναγκασµένοι να πάρουν επιπλέον
µέτρα και να περικόψουν είδη πρώτης ανάγκης. 

Άκουσα από πολλούς προλαλήσαντες για κοινωνική µέριµνα.
Ποια κοινωνική µέριµνα; Προ δέκα ηµερών έλαβα επιστολή από
έναν καταγγέλλοντα, ο οποίος µου έστειλε όλα τα χαρτιά, στα
οποία αναφερόταν ότι, ενώ ήταν δικαιούχος των 200 ευρώ του
επιδόµατος αλληλεγγύης µηνιαίως, του κόψανε τα 120 ευρώ και
παίρνει µόνο 80 ευρώ. Ξέρετε γιατί; Διότι αυτός ο άνθρωπος πα-
ρουσίασε ένα εισόδηµα 850 ευρώ ετησίως από καλλιέργειες. Δη-
λαδή, 120 ευρώ που του κόψανε επί δώδεκα, σύνολο 1.440 ευρώ
ετησίως, µείον τα 850 που είχε από την καλλιέργεια, από το που-
θενά έχασε 600 ευρώ ο άνθρωπος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, πανηγυρίζατε για τα capital controls ότι δώσατε πε-

ρισσότερα χρήµατα από τα 420 ευρώ την εβδοµάδα. Δεν άκουσα
από κανέναν να το αναφέρει αυτό που θα σας πω. Ο χρόνος έχει
πενήντα δύο εβδοµάδες, επί 420 ευρώ, σύνολο µας κάνει 21.840
ευρώ ετησίως. Τώρα δίνετε τον µήνα 1.800 ευρώ και λέτε ότι
παίρνει περισσότερα λεφτά ο κόσµος από τα ATM, επί δώδεκα
είναι 21.600. Τι κάνετε; Κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. Τους κό-
ψατε 240 ευρώ και πανηγυρίζετε ότι ο κόσµος τώρα έχει πρό-
σβαση στο να παίρνει περισσότερα χρήµατα.

Σε όλα αυτά –και τελειώνω, είναι η τελευταία µου πρόταση,
κύριε Πρόεδρε- υπάρχει η πρόταση του Λαϊκού Συνδέσµου.
Έχουµε αναφέρει επανειληµµένα ότι η µόνη λύση είναι η άµεση
µονοµερής καταγγελία των µνηµονίων και σε καµµιά περίπτωση
η επαναδιαπραγµάτευση, η επιµήκυνση και η αναδιάρθρωση,
καθώς η διαγραφή του παράνοµου και επαχθούς χρέους είναι η
µόνη διέξοδος για την ελληνική οικονοµία.

Στο µνηµονιακό, λοιπόν, πλαίσιο στο οποίο κινείται ο προϋπο-
λογισµός του 2018, εµείς λέµε όχι. Αντίθετα, λέµε ναι στην εθνική
παραγωγή, γιατί όπως λέει και ο Παναγιώτης Κονδύλης: «1% βιο-
µηχανική ανάπτυξη αξίζει εκατό φορές περισσότερο».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση η οποία διεξάγεται

αλλά και οι ως τώρα τοποθετήσεις είναι ενδεικτικές για το πώς
τοποθετούνται οι πολιτικές δυνάµεις στη σηµερινή διαµορφω-
µένη πραγµατικότητα. Καλό είναι, λοιπόν, πριν από όλα να δούµε
ποια είναι αυτή η πραγµατικότητα, πού βρίσκεται η εθνική οικο-
νοµία σήµερα και πώς αντανακλάται η θέση της στην κοινωνία.

Η εθνική οικονοµία, λοιπόν, έπειτα από τη µεγαλύτερη ύφεση
που γνώρισε χώρα σε καιρό ειρήνης, έπειτα από την εκτίναξη της
ανεργίας στο 28% και µετά από µια ταραγµένη περίοδο απόλυ-
της αποεπένδυσης, που ταυτίζεται προφανώς χρονικά µε την πε-
ρίοδο της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, επιστρέφει στην
κανονικότητα.

Τα στοιχεία που το αποδεικνύουν είναι αδιαµφισβήτητα. Η
εθνική οικονοµία έχει περάσει πλέον σε ανάπτυξη για τρία συ-
νεχή τρίµηνα µε τον ρυθµό της να διαµορφώνεται στο 1,3% του
ΑΕΠ για το τρίτο τρίµηνο του 2017 και περιµένουµε το τέταρτο
τρίµηνο. Η ανεργία, σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, έχει πέσει στο 20,5% και βαίνει διαρκώς µειούµενη. Είναι
ψηλά, δεν πανηγυρίζουµε, αλλά µειώνεται. Το κόστος δανεισµού,
όπως αποτυπώνεται στα spread δανεισµού των δεκαετών οµο-
λόγων, έχει πέσει κάτω από το 4,5% και βρίσκεται στα χαµηλό-

τερα επίπεδα που ήταν προ κρίσης, το 2009.
Η Ελλάδα βγήκε και επίσηµα από τη διαδικασία υπερβολικού

ελλείµµατος τον περασµένο Σεπτέµβρη. Να θυµίσω ότι στη δια-
δικασία υπερβολικού ελλείµµατος είχαµε µπει το 2009, ενώ
έχουµε ήδη πραγµατοποιήσει δύο εξόδους στις αγορές, µε πολύ
θετικά αποτελέσµατα, προετοιµάζοντας έτσι την καθαρή έξοδο
της χώρας µας από το πρόγραµµα το επόµενο καλοκαίρι.

Έχουµε ήδη τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για το χρέος που έχουν
βελτιώσει τη βιωσιµότητά του, ενώ εντός του 2018 αναµένουµε
και τον προσδιορισµό των µεσοπρόθεσµων µέτρων αλλά και την
τελική διευθέτηση µετά τη λήξη του µνηµονίου που θα συνδέει
τις χρηµατοδοτικές ανάγκες της χώρας µε την ανάπτυξη.

Αυτά γιατί τα λέµε; Διότι αποδεικνύεται έµπρακτα ότι έλλειµµα,
χρέος και ανάπτυξη αποτελούν το µακροοικονοµικό περιβάλλον
και εννοείται ότι έχουν µπει σε µια ορθή πορεία. Αποδείχτηκε από
αυτά που προείπα. Έχει αντίκτυπο στην κοινωνία αυτό, όµως; Θα
απαντούσα ότι στα χαµηλότερα κοινωνικά στρώµατα, ναι, και θα
εξηγήσω και παρακάτω. Βεβαίως, τα µεσαία και ιδιαίτερα τα ανώ-
τερα στρώµατα έχουν συµπιεστεί αρκετά, αλλά είναι εκείνα που
σε περιόδους ανάπτυξης ευνοούνται πρώτα. Να µην το ξεχνάµε
αυτό.

Παράλληλα, µε τη µεγάλη προσπάθεια ανάταξης της ελληνι-
κής οικονοµίας, υπάρχει και το εξίσου σηµαντικό έργο της ανα-
κούφισης και της στήριξης των πιο ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων, στις οποίες οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ έριξαν όλα τα βάρη στη διάρκεια της κρίσης, οδη-
γώντας τες στο περιθώριο.

Να είστε σίγουροι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, όσο και να πασχίζετε να µας πείσετε ότι γεννηθήκατε
σήµερα, ότι οι πολίτες ξέρουν πολύ καλά και ποιοι έφεραν την
κρίση και ποιοι αποφάσισαν να ρίξουν τα βάρη στους αδύνα-
µους, προστατεύοντας τους ίδιους και τους ισχυρούς φίλους
τους, αλλά και ποιοι είναι αυτοί που προσπαθούν να καταφέρουν
να βγάλουν τη χώρα από την επιτροπεία και µε την κοινωνία
όρθια.

Μεγάλες οµάδες του πληθυσµού δυσκολεύονται να αντεπε-
ξέλθουν ακόµα και σήµερα στη δύσκολη πραγµατικότητα. Αυ-
τούς προσπαθούµε και προσπαθήσαµε να στηρίξουµε. Μια σειρά
από πρωτοβουλίες που πάρθηκαν ολόκληρο το προηγούµενο
διάστηµα το αποδεικνύουν.

Θα απαριθµήσω µερικές από αυτές, γιατί έχει αξία να δουν οι
συµπολίτες µας ποια ήταν η θέση της Αντιπολίτευσης σε αυτές
τις πρωτοβουλίες. Ξεκινάω: Η δωρεάν πρόσβαση στην ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη για τους ανασφάλιστους και η ενί-
σχυση της δηµόσιας υγείας µε προσωπικό και εξοπλισµό.
Πρόκειται για τα ίδια νοσοκοµεία που η Νέα Δηµοκρατία ήθελε
να κλείσει ή να συγχωνεύσει. Πρόκειται για τα ίδια νοσοκοµεία
όπου ο τότε Υπουργός Υγείας και νυν Αντιπρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας σχεδίαζε να αυξήσει στα 25 ευρώ το εισιτήριο, ενώ
έβαζε και τους ανασφάλιστους κιόλας να το πληρώνουν.

Δεύτερον, τηρήσαµε τη δέσµευσή µας για σεισάχθεια χρεών
στο µέτρο του δυνατού για τους πληγέντες από την κρίση που
τόσο έχετε λοιδορήσει. Και εξηγώ. Η ρύθµιση των εκατό δόσεων,
ο εξωδικαστικός συµβιβασµός για τις επιχειρήσεις, η αλλαγή
στον κώδικα δεοντολογίας των τραπεζών, ώστε να επιτρέπεται
να κάνουν -και κάνουν- διακανονισµό σε κόκκινα δάνεια ακόµα
και µε διαγραφές, η ρύθµιση των χρεών των πολιτών σε δήµους
από δηµοτικά τέλη, οι τριάντα έξι δόσεις στη ΔΕΗ και την ΕΥΔΑΠ
χωρίς προκαταβολή και, τέλος, η επικείµενη ρύθµιση των εκατόν
είκοσι δόσεων στον ΕΦΚΑ για χρωστούµενα από εισφορές είναι
χειροπιαστή ελάφρυνση, κυρίες και κύριοι, και έχουν βοηθήσει
πολύ κόσµο που έπεσε θύµα της κρίσης, αλλά και των επιλογών
σας.

Την ώρα που εµείς απλώναµε µεθοδικά δίχτυ προστασίας µάς
λοιδορούσατε από τα µέσα που σας στηρίζουν και µας καρφώ-
νατε στην τρόικα. Δύο συνεχόµενες χρονιές προχωρήσαµε στην
παροχή κοινωνικού µερίσµατος από την υπεραπόδοση της οικο-
νοµίας. Αντί για κόφτη, που σχεδόν παρακαλούσατε να ενεργο-
ποιηθεί, εµείς είχαµε δότη για δύο συνεχόµενες χρονιές.

Τα µερίσµατα να θυµίσω ότι προήλθαν από τα χαµηλότερα
πλεονάσµατα που καταφέραµε να µειώσουµε µε την αναδια-

3096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πραγµάτευση του 2015, αλλά και από τα 711 εκατοµµύρια που
ανακοίνωσε η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων ως έσοδα
από αυτούς που έβγαλαν τα λεφτά τους έξω αφορολόγητα και
τώρα εµφάνισαν, γιατί τους είχαµε διασταυρώσει στα CD µε τις
λίστες τις οποίες έκρυβαν στο συρτάρι.

Τέταρτον, µειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές για το 77%
των ελεύθερων επαγγελµατιών -το 77%, δεν είπαµε για το σύ-
νολο των ελεύθερων επαγγελµατιών- οι οποίοι επανήλθαν στο
ασφαλιστικό σύστηµα και έτσι σε συνδυασµό µε την µείωση της
ανεργίας κατά έξι µονάδες καταφέραµε να έχουµε ένα ασφαλι-
στικό σύστηµα που οδεύει προς τη βιωσιµότητά του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο την ανοχή σας.
Προχωρήσαµε στη δωρεάν µετακίνηση στους ανέργους στις

δηµόσιες αστικές συγκοινωνίες σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Ποια
ήταν η θέση της Αντιπολίτευσης; Αποτυπώθηκε γλαφυρά από τα
συστηµικά ΜΜΕ, που ειρωνεύτηκαν και κατηγόρησαν αυτή την
πρωτοβουλία ως λαϊκίστικη και επιδότηση άκουσον – άκουσον
των µπαταχτσήδων. Για τα πλαστά εισιτήρια και τα κυκλώµατα
που δρούσαν βέβαια στις αστικές συγκοινωνίες ούτε λόγος.

Θα µπορούσα να συνεχίσω και µε άλλα παραδείγµατα, στα
οποία φαίνεται ξεκάθαρα ποιος στηρίζει ποιον, όπως στο θέµα
των τηλεοπτικών αδειών, στα θέµατα της φοροαποφυγής µέσω
offshore, στα υπερκοστολογηµένα και ατελείωτα έργα που εµείς
ολοκληρώνουµε απαλλαγµένοι από ρήτρες, όµως είναι τόσα
πολλά που δεν χωράνε σε µια οµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όντως, κύριε συνά-
δελφε.

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε επί-
γνωση των δυσκολιών που περνάνε µεγάλες κοινωνικές οµάδες
και ότι τα προβλήµατα δεν λύνονται µε λόγια, αλλά µε σκληρή
δουλειά. Αυτή η δουλειά αποτυπώνεται στον παρόντα προϋπο-
λογισµό.

Τα επιµέρους ζητήµατα που αφορούν τον προϋπολογισµό
κάθε Υπουργείου τα εξήγησαν ούτως ή άλλως µε λεπτοµέρεια
οι Υπουργοί, αλλά και οι υπόλοιποι συνάδελφοι, να µην µπω σε
λεπτοµέρειες. 

Υπάρχει αποτύπωση πολύ θετικών στοιχείων, όπως η αύξηση
του προϋπολογισµού για την πρόνοια από τα 789 εκατοµµύρια
το 2015 στο 1,83 δισεκατοµµύρια το 2018 ή η αύξηση χρηµατο-
δότησης για την έρευνα από τον τακτικό προϋπολογισµό από τα
60 εκατοµµύρια το 2015 µε υπερδιπλασιασµό στα 127 εκατοµ-
µύρια το 2018.

Κλείνοντας, θέλω να πω πως αρχίζει και εµπεδώνεται τοις πάσι
ο µεγαλύτερος φόβος της Αντιπολίτευσης. Και ποιος είναι αυτός;
Ότι αυτή εδώ θα είναι η Κυβέρνηση που θα βγάλει την Ελλάδα
από τα µνηµόνια, ότι είναι αυτή η Κυβέρνηση που θα καταστήσει
το χρέος βιώσιµο και θα σχεδιάσει δίκαια την επόµενη µέρα.
Παρά τις δυσκολίες και τις υποχωρήσεις που αναγκαστήκαµε να
κάνουµε, ο κόσµος ακόµα ελπίζει σε εµάς, ώστε την επόµενη
µέρα µετά το τέλος των µνηµονίων να ανασυγκροτήσουµε πα-
ραγωγικά την χώρα και να προχωρήσουµε σε στοχευµένες φο-
ροελαφρύνσεις.

Γι’ αυτό σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό και
να προχωρήσουµε βήµα-βήµα στην επόµενη µέρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Φορτσάκης, από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τρίτο

προϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µέσα σε ένα
εξαιρετικά βεβαρηµένο οικονοµικό περιβάλλον.

Μόλις ανακοινώθηκαν νούµερα, τα οποία δηµιουργούν πραγ-
µατικά τρόµο. Έχουµε 130 δισεκατοµµύρια που οφείλονται σή-
µερα στους φόρους και στα ασφαλιστικά ταµεία. Μόλις τον
Νοέµβριο ανακοινώθηκε ότι έχουµε υπερβεί τα 100 δισεκατοµ-
µύρια για τους φόρους. Βρισκόµαστε, δηλαδή, 50% πάνω από
αυτό το οποίο άφησε η κυβέρνηση Σαµαρά το 2014. Αυτό και
µόνο δείχνει ότι όλο το αφήγηµα της Κυβέρνησης για το οικονο-

µικό περιβάλλον πέφτει στο κενό.
Ένα εκατοµµύριο κατασχέσεις υπάρχουν αυτή την ώρα στους

πολίτες και είκοσι τρεις χιλιάδες µόνο ήταν οι καινούργιες κατα-
σχέσεις τον τελευταίο µήνα. Αυτά τα νούµερα ήταν καταιγιστικά
και µέσα σε αυτό το τροµερό περιβάλλον έρχεται η συζήτηση
του σηµερινού προϋπολογισµού για να προσθέσει νέα βαρύτατα
µέτρα και νέα σκληρή λιτότητα.

Δυστυχώς η εικόνα που βλέπουµε σε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό αντί να βελτιώνεται, χειροτερεύει χρόνο µε τον χρόνο. Θα
εστιάσω κατ’ αρχάς σε ορισµένες παρατηρήσεις γενικού χαρα-
κτήρα και µετά θα µιλήσω περισσότερο για τις κοινωνικές όψεις
του προϋπολογισµού. 

Γενικές παρατηρήσεις. Πρώτον, στον προϋπολογισµό του
2018 προβλέπεται η εφαρµογή νέων µέτρων ύψους 1,9 δισεκα-
τοµµυρίων, σχεδόν 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Δεν τα αναφέρω
αναλυτικά. Τα έχουν ήδη πει πολλοί συνάδελφοι. Κυριαρχούν οι
αυξήσεις φόρων και οι περικοπές επιδοµάτων για µία ακόµα χρο-
νιά.

Δεύτερον, και το 2018 βασιλεύουν οι έµµεσοι φόροι. Και όλοι
ξέρουµε ότι οι έµµεσοι φόροι πλήττουν πρωτίστως τους οικονο-
µικά ασθενέστερους. Έτσι, όπως διαβάζουµε στη σύνθεση των
φορολογικών εσόδων, το 56,9%, δηλαδή σχεδόν το 57%, αποτε-
λεί έµµεσους φόρους. Αυτοί µάλιστα είναι αυξηµένοι το 2017
κατά 473 εκατοµµύρια ευρώ. Εξαιτίας αυτών, ο λόγος έµµεσων
προς άµεσους φόρους παραµένει υψηλός στο 1,32.

Τρίτον, προβλέπεται ανάπτυξη 2,5% για το 2018. Είναι αυτός
ο στόχος εφικτός; Ας ψάξουµε την απάντηση στους περσινούς
στόχους.

Ξεκινήσαµε από πρόβλεψη 2,7% και αυτή η πρόβλεψη συνε-
χώς κονταίνει. Η Κυβέρνηση η ίδια προέβλεπε πλέον µείωση της
ανάπτυξης στο 1,6% πρόσφατα για το 2017. Το δε τρίτο τρίµηνο
του τρέχοντος έτους η ανάπτυξη του ΑΕΠ ήταν κατώτερη του
επιθυµητού. Θα έπρεπε να έχει γίνει ήδη αντιληπτό ότι υψηλός
ρυθµός ανάπτυξης µε διαρκή νέα µέτρα και µε µαρασµό της
επενδυτικής δραστηριότητας δεν είναι εφικτός.

Τέταρτον, προβλέπεται πρωτογενές πλεόνασµα 3,8% έναντι
µνηµονιακού στόχου 3,5%. Διαπιστώνεται δηλαδή υπέρβαση του
στόχου ύψους περίπου 590 εκατοµµυρίων ευρώ.

Οδεύουµε, λοιπόν, για τρίτη χρονιά σε ένα λογιστικό και ασφα-
λώς µη διατηρήσιµο υπερπλεόνασµα, σε ένα δήθεν υπερπλεό-
νασµα που βασίζεται στη διαρκή αύξηση φόρων και στη βίαιη
συρρίκνωση των δηµοσίων δαπανών. Προϋπολογισµός κακών
µαντάτων και αµφίβολων στόχων είναι ο προϋπολογισµός του
2018.

Θα ήθελα τώρα να εστιάσω στην κοινωνική του όψη, γιατί µι-
λάµε για έναν προϋπολογισµό σκληρής κοινωνικής αναλγησίας,
η οποία εκδηλώνεται σε όλα τα ειδικότερα µεγέθη του. 

Σηµειώνω, µεταξύ άλλων, τα εξής: Οι δαπάνες σε ασφάλιση,
σε περίθαλψη, σε κοινωνική προστασία µειώνονται περίπου κατά
7,6%. Πρόκειται για µείωση 1,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Στον κοι-
νωνικό προϋπολογισµό η κρατική επιχορήγηση µειώνεται κατά
638 εκατοµµύρια ευρώ, µε αποτέλεσµα τα συνολικά έσοδά του
να είναι µειωµένα σε σχέση µε το 2017. Έτσι επέρχονται οι ακό-
λουθες µειώσεις.

Πρώτον, µειώνονται οι επιχορηγήσεις σε νοσοκοµεία. Μει-
ώνονται οι επιχορηγήσεις για την περίθαλψη των πολιτών. Προ-
βλέπεται µείωση 28,6%, ήτοι καταβολή περίπου 370
εκατοµµυρίων ευρώ λιγότερα σε σχέση µε το 2017. Μειώνονται,
δεύτερον, οι επιχορηγήσεις προς τον ΕΟΠΥΥ. Προβλέπεται µεί-
ωση 68,1%, ήτοι 214 εκατοµµύρια λιγότερα σε σχέση µε το 2017.

Τρίτον, µειώνονται οι επιχορηγήσεις προς τον ΕΦΚΑ και λοι-
πούς ασφαλιστικούς οργανισµούς. Προβλέπεται µείωση κατά
0,4%, δηλαδή καταβολή περίπου 60 εκατοµµυρίων λιγότερο σε
σχέση µε το 2017. Πρέπει, επίσης, να υπογραµµίσουµε την αύ-
ξηση των εσόδων από ασφαλιστικές εισφορές και τη µείωση της
συνολικής συνταξιοδοτικής δαπάνης.

Για τα νέα µέτρα ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίων, επαναλαµβάνω
κυρίως αυτά που έχουν πολύ βαρύ αρνητικό κοινωνικό αντί-
κτυπο.

Πρώτον, νέες περικοπές στο ΕΚΑΣ ύψους 234 εκατοµµυρίων
ευρώ. Θίγονται έτσι εκατόν σαράντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιού-
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χοι και ξέρουµε ότι οδεύουµε και προς την ολική κατάργηση.
Δεύτερον, κατάργηση των επιδοµάτων των δικαιούχων του κοι-

νωνικού επιδόµατος αλληλεγγύης. Το επίδοµα απροστάτευτων
τέκνων, τα επιδόµατα ανεργίας για τους νεοεισερχοµένους στην
αγορά εργασίας, τα επιδόµατα φτώχειας και φυσικών καταστρο-
φών αποτελούν πλέον παρελθόν.

Τρίτον, µείωση του προβλεπόµενου ποσού για χορήγηση επι-
δόµατος θέρµανσης στο µισό, ήτοι κατά 47 εκατοµµύρια ευρώ.

Τέταρτον, κατάργηση της έκπτωσης φόρου 10% για ιατρικές
δαπάνες, όταν αυτές υπερβαίνουν συνολικά το 5% του ετήσιου
ατοµικού εισοδήµατος. Η εν λόγω κατάργηση θίγει περίπου δύο
εκατοµµύρια φορολογούµενους, κυρίως ασθενείς και ηλικιωµέ-
νους.

Πέµπτον, κατάργηση του ειδικού καθεστώτος ΦΠΑ σε τριάντα
δύο νησιά, µε αποτέλεσµα τη σηµαντική αύξηση του κόστους
ζωής των κατοίκων τους. Το µέτρο σηµαδεύει τους κοινωνικά
ασθενείς, που πλήττονται δυσανάλογα από τους έµµεσους φό-
ρους. Το είπα και πρωτύτερα.

Ο προϋπολογισµός του 2018 φέρνει περικοπές και νέες αστο-
χίες. Συνεχίζει την καταστροφική οικονοµική πολιτική του 2015,
του 2016 και του 2017. Αποτελεί προάγγελο νέων κακών ειδή-
σεων.

Εµείς πρεσβεύουµε ένα πολύ διαφορετικό δηµοσιονοµικό
µείγµα: Την άµεση µείωση των φορολογικών συντελεστών και
την εµπέδωση της σταθερότητας ως προς το φορολογικό σύ-
στηµά µας, την άρση των εµποδίων για την ενθάρρυνση των
επενδύσεων, την ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά και την
αποκατάσταση της ισορροπίας στο τραπεζικό σύστηµα, τον εκ-
συγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης, για να µπορέσουµε επιτέ-
λους να ψηφίσουµε σύντοµα προϋπολογισµούς που δεν θα
φέρνουν το σκοτάδι, όπως ο σηµερινός αλλά την ελπίδα στην
καρδιά των συµπολιτών µας. 

Είναι περιττό να πω ότι, βεβαίως, θα καταψηφίσουµε τον προ-
ϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε. 

Κύριοι συνάδελφοι, να ρίχνετε καµµιά µατιά στο χρονόµετρο.
Δεν είναι για διακοσµητικούς λόγους.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, εξήντα τέσσερις
διοικητικοί υπάλληλοι ξένων αρχών στην Ελλάδα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. Welcome! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Κανέλλη.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ανεβαί-

νει κανείς, ειδικά σήµερα, στο Βήµα, πρέπει να αισθάνεται κάποια
ρίγη συγκινήσεως, γιατί συζητάµε τον προϋπολογισµό, τον τρίτο
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. «Μια του κλέφτη, δυο του
κλέφτη, τρεις και η κακή του µέρα» λέει µια ελληνική παροιµία.

Λέω «µε ιδιαίτερη συγκίνηση», γιατί όφειλα να αρχίσω µε το
από ποια χώρα είµαι και για ποιας χώρας τον προϋπολογισµό
µιλάω, χωρίς να µου πει κάποιος ότι χρησιµοποιούµε λεξιλόγιο
κοµµουνιστικό για τον οπορτουνισµό, για τούτο και για εκείνο.
Σας welcome στη χώρα της opportunity! Σας καλωσορίζουµε στη
χώρα της ευκαιρίας.

Τα λέω αυτά απουσιαζόντων των βασικών, πλην του κ. Χουλια-
ράκη, Υπουργών, όπως ο κ. Παπαδηµητρίου και ο κ. Τσακαλώ-
τος. Όλοι αυτοί είναι στη Νέα Υόρκη και πριν από δύο ώρες
κτυπήσανε το καµπανάκι στο Χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης.
Υπάρχει και η εκδοχή για άλλη ονοµασία µαρξιστική. Ελπίζω να
την ξέρουν οι σύντροφοι συνάδελφοι.

Η γεωπολιτική στρατηγική της χώρας δεν χρειάζεται τέτοιου
είδους χαρακτηρισµούς και περιλαµβάνεται στον προϋπολογι-
σµό στο πλαίσιο των αµυντικών δαπανών.

Αν κάποιος αρχίσει, λοιπόν, να αναρωτιέται σε ποια χώρα βρί-
σκεται από πλευράς προϋπολογισµού, δεν είναι ανάγκη να πα-

ρακολουθήσει τις διαδικασίες του capital link και των συνεδρίων
και της αφιέρωσης της χώρας ως «Έκθεση Θεσσαλονίκης» στις
Ηνωµένες Πολιτείες, µε παράκληση και επαιτεία βαρύγδουπων
επενδυτικών παρακλήσεων για τη χώρα.

Οι αµερικάνικες επενδύσεις είναι νατοϊκές επενδύσεις και είναι
στρατιωτικού χαρακτήρα και εµπλέκουν τη χώρα ευθέως –ευ-
θέως!- στη δυνατότητα και την υποχρέωση να παρεµβαίνει σε ιµ-
περιαλιστικές πολεµικές επιχειρήσεις σχεδιαζόµενες επί χάρτου.

Δεν χρειάζεται κάποιος σαν εµένα να σας το πει, εκτός αν δεν
έχετε διαβάσει τι δήλωσε, απουσιάζοντας από τις βαρύγδουπες
ιστορικές συνοµιλίες της επίσκεψης Ερντογάν εδώ, ο κ. Καµµέ-
νος, διότι δεν µπορείς να µιλήσεις για τις αµυντικές δαπάνες
χωρίς «Καµµενόµετρο», ούτε καν για τη γεωπολιτική πολιτική της
χώρας, που είναι µεταφραζόµενο και ως «αµερικανόµετρο» ή
«νατόµετρο».

Ο ίδιος γράφει, στη µεγαλύτερη άσκηση που έγινε από κατα-
βολής ΝΑΤΟ και χώρας, στην Άσσηρο της Θεσσαλονίκης: «Η Ελ-
λάδα λόγω της γεωπολιτικής της θέσης και της ευρύτερης
κατάστασης στον νότιο τοµέα του ΝΑΤΟ αναλαµβάνει µία µε-
γάλη ευθύνη για τη συµµαχία. Βρισκόµαστε σε µια περιοχή της
Μεσογείου η οποία συνορεύει µε τη Μέση Ανατολή, τη Βόρεια
Αφρική, τη Μαύρη Θάλασσα και ιδιαίτερα λόγω της τροµοκρα-
τίας βλέπουµε ότι ο ρόλος της χώρας µας και λόγω της βάσης
της Σούδας, αλλά και λόγω του εκπαιδευµένου προσωπικού των
Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, αναβαθµίζεται σε συµµαχικό επί-
πεδο».

Αυτή είναι η επένδυση, έτσι ώστε να µην έχουν δοθεί ούτε
αυτά τα υπεσχηµένα και αποφασισµένα από τις προηγούµενες
και την νυν Κυβέρνηση στους αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνά-
µεων µε βάση το ειδικό µισθολόγιο µετά την απόφαση του Συµ-
βουλίου Επικρατείας. Ακόµη τα περιµένουν.

Ο αµυντικός µας προϋπολογισµός δεν περιλαµβάνει την έν-
νοια «λαός» και την έννοια «στρατευµένοι». Δεν τις περιλαµβάνει.
Γιατί αν τις περιλάµβανε, θα έπρεπε να έχει ντροπιαστεί σε ση-
µαντικό βαθµό το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Όσοι συζητάνε
εδώ για τον Προϋπολογισµό στο κοµµάτι του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και της εξυπηρέτησης γεωπολιτικών αλλοτρίων συµ-
φερόντων, έπρεπε να ρίξουν µια µατιά στις καταγγελίες
φαντάρων και αξιωµατικών στο 239 Σύνταγµα Ευζώνων του Με-
σολογγίου, εκεί όπου λειτουργεί Κέντρο Εκπαίδευσης Νεοσυλ-
λέκτων.

Σε αυτόν εδώ τον τόπο, σε αυτόν τον προϋπολογισµό της ερ-
χόµενης ανάπτυξης, της απελευθέρωσης, του ανοίγµατος στην
αγορά διαµαρτυρήθηκαν φαντάροι, ενισχυµένοι και από αξιωµα-
τικούς, για σκουλήκια στο φαΐ. Τρώγανε σκουλήκια οι φαντάροι,
οι νεοσύλλεκτοι. Δεν περισσεύουν λεφτά για ποιοτικότερη, αν-
θρώπινη διατροφή των στρατευµένων φαντάρων, αυτών που θα
τους στείλουµε µαζί µε ΜΚΟ, φοιτητές, γιατρούς χωρίς σύνορα,
οργανώσεις των οποίων δεν ελέγχεται τίποτα, πολιτικό προσω-
πικό σαν και αυτό που πήρε µέρος στο σενάριο που έγινε στην
Άσσηρο, σε µία φανταστική χώρα Αρλάντ, όπου εκεί θα πρέπει
να πάνε να παρέµβουν για τη διατήρηση της τάξης επί διαφωνίας
Πρωθυπουργού και Προέδρου, εσωτερικά χρησιµοποιώντας τα
πάντα.

Μιλάµε για µία γεωπολιτική κατάσταση µε βάση τις οδηγίες
που παίρνουν από τις Ηνωµένες Πολιτείες. Δεν τόλµησε κυβέρ-
νηση να ανοίξει δεύτερη βάση στη χώρα µετά τη Σούδα και τώρα
οι Αµερικανοί αξιοποιούν και επενδύουν και ανοίγουν για νατοϊ-
κούς λόγους την Αλεξανδρούπολη.

Η κουβέντα για την βελτίωση του Αράξου παραµένει υπό το
καθεστώς των ειδικών όπλων. Και στη γλώσσα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και ειδικώς της Αεροπορίας, τα ειδικά όπλα δεν είναι
άλλα από πυρηνικά. Προετοιµαζόµαστε και για αυτό.

Προετοιµαζόµαστε να µιλήσουµε για κυριαρχικά δικαιώµατα
σε µία χώρα η οποία έχει προσκαλέσει το ΝΑΤΟ, βρίσκεται το
ΝΑΤΟ στο Αιγαίο, περιπολεί, είµαστε µέλη του ΝΑΤΟ, όπως και
η Τουρκία και οι προσφυγικές ροές εξακολουθούν να έρχονται
εδώ και συζητάµε αν θα είναι αντικείµενο διαπραγµάτευσης από
το άλφα ως το ωµέγα, από τη Λοζάνη ή την Κοζάνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Δεν είµαστε έντιµοι τόσο ώστε να παραδεχθούµε ότι η εξυπη-
ρέτηση νατοϊκών συµφερόντων δεν είναι εξυπηρέτηση πατριω-
τικών συµφερόντων. Όταν έχεις τους στρατιώτες σου να τρώνε
σκουλήκια, όταν χάνεις στο σύνολο του εκπαιδευµένου εργατι-
κού δυναµικού, της απίστευτης τεχνογνωσίας, του κόπου και του
χρήµατος που ξόδεψε ο ελληνικός λαός για τα ΕΑΣ και τα ΕΑΣ
είναι εκεί που είναι σήµερα, δεν µπορεί κάποιος να µιλάει για ανε-
ξάρτητη, κυρίαρχη, εθνική πολιτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν χρειάζεται να κτυπάτε το κου-
δούνι, ειδικώς σε εµένα, συνεχώς. Μπορείτε να σταµατήσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είναι του χρηµα-
τιστηρίου το κουδούνι.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ζητώ την ανοχή σας για τριάντα δευτερό-
λεπτα για να κλείσω τη φράση µου.

Δεν µπορούµε, λοιπόν, µέσα σε αµετροεπείς συνθήκες µίας
άθλιας επίθεσης στα δικαιώµατα των εργαζοµένων, να αγνοή-
σουµε µια ανεξάρτητη πολιτική που εξυπηρετεί νατοϊκά αλλότρια
συµφέροντα βάζοντας τη χώρα ολοένα βαθύτερα, πιο επικίν-
δυνα. Δεν ξέρουµε καν αν θα προχωρήσετε στην Κάρπαθο. Μπο-
ρεί να µας προκύψει. Ξέρουµε ότι τον Ερντογάν τον είδαµε, γιατί
µας είπαν οι Αµερικανοί ότι πρέπει να τον δούµε. Ξέρουµε ότι
µετά την επίσκεψη στις Ηνωµένες Πολιτείες άλλαξε η στάση µας
απέναντι στους Αµερικάνους. Πώς άλλαξε η στάση µας; Την συ-
νεχίζετε και την επαυξάνετε σαν «Γενίτσαροι» του καπιταλισµού,
«Γενίτσαροι» του ιµπεριαλισµού µε αριστερό πρόσηµο.

Και όταν προκύπτουν τέτοιου είδους γενιτσαρισµοί εξυπηρέ-
τησης αλλότριων συµφερόντων µε το πρόσχηµα της αντιµετώ-
πισης της φτώχειας και τη χώρα υποθηκευµένη για τουλάχιστον
εξήντα χρόνια, µε βασική σύνταξη µοναδική, εγγυηµένη από
αυτό το κράτος στα 384 ευρώ, που θα ισχύσει και για τα ειδικά
µισθολόγια και για τους αξιωµατικούς των Ενόπλων Δυνάµεων,
και θα είναι συνολικά η µοναδική εγγύηση, η ταπεινότατη των τα-
πεινοτάτων που προσφέρεται από αυτό το κράτος, αναρωτιέται
κανείς ποιο είναι το όφελος.

Θα έχουµε, λοιπόν, πεινασµένους, σκουλικοταϊσµένους φαν-
τάρους στην υπηρεσία του νόµου και της τάξης, δηλαδή της επι-
βολής ιµπεριαλιστικών συµφερόντων µε προεξάρχοντα εξ αυτών
τα νατοϊκά και τα αµερικάνικα.

Κατά τα άλλα, θα διαπραγµατευόµεθα µε συµµάχους µέσα
στο ΝΑΤΟ την επικαιροποίηση του σχεδίου Ανάν, για να καταλή-
ξουµε και σε µία άθλια λύση του Κυπριακού στηρίζοντάς την µε
αριστερό πρόσηµο ως καλή µορφή του καπιταλισµού, φτάνει κά-
ποιος που δηλώνει αριστερός ή κοµµουνιστής να µπορεί να του
επιτρέπεται να κλείνει το Χρηµατιστήριο της Νέας Υόρκης. 

Βεβαίως, καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελικά το χρονόµε-

τρο αγχώνει τους οµιλητές, για αυτό δεν το βλέπουν.
Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισµού είναι προδιαγε-

γραµµένη γιατί τα µέτρα τα οποία θα υπάρξουν τον επόµενο
χρόνο, τον µεθεπόµενο και σε όλη τη διάρκεια του πενταετούς
µεσοπρόθεσµου προγράµµατος δηµοσιονοµικής στρατηγικής
είναι ήδη νοµοθετηµένα. Συνεπώς γνωρίζουµε ποιος θα υποστεί
τις θυσίες, ποιος θα έχει δυσκολία στη ζωή του, έστω και αν
ακόµα εξαγγέλλεται η σύντοµη, η καθαρή έξοδος από τα µνηµό-
νια, η οποία βεβαίως θα έχει τη µορφή µιας τυπικής ενέργειας,
δεδοµένου ότι διατηρείται η εποπτεία και µετά το καλοκαίρι του
2018 και επιπλέον γνωρίζουµε πώς θα κινηθεί η ελληνική οικονο-
µία.

Υπάρχει, όµως, ένα µείζον ζήτηµα, το οποίο έχει προκύψει τις
τελευταίες ηµέρες και ταλαιπωρεί ένα µεγάλο µέρος του ελλη-
νικού πληθυσµού. Και αναφέροµαι στις ραγδαίες εξελίξεις σχε-
τικά µε τα δάνεια τα στεγαστικά, τα επιχειρηµατικά και
ταυτόχρονα τις εξαγγελίες τις κυβερνητικές. Ακούγεται ότι υπάρ-
χει προστασία της πρώτης κατοικίας. Σε ποια έκταση και σε ποιες
περιπτώσεις δεν έχει ξεκαθαρίσει.

Πρώτα απ’ όλα πρέπει να είµεθα ρεαλιστές, διότι αν δεν

έχουµε ρεαλιστικές απόψεις δεν µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
τα προβλήµατα τα οποία έρχονται.

Θα µου επιτρέψετε πολύ σύντοµα την αποτίµηση.
Νόµος Κατσέλη: Μόνο για εκείνους που έχουν προσφύγει δι-

καστικά και µόνο για εκείνους που έχουν δικαιωθεί.
Εξωδικαστικός µηχανισµός: Ο προχειρότερος νόµος που θα

µπορούσε να υπάρξει. Και γιατί το λέω αυτό; Καλύπτει αποκλει-
στικά τους δανειστές, ιδίως τις τράπεζες, ενώ αφήνει ακάλυπτη
µία µεγάλη µερίδα µικροεπιχειρηµατιών, οι οποίοι δεν είχαν την
τελευταία τριετία µία χρήση η οποία να φέρεται ως κερδοφόρος
και παράλληλα έχει και νοµοθετικά κενά. Σας δίνω αµέσως, αγα-
πητοί συνάδελφοι, το παράδειγµα των εγγυητών. Έχει γίνει πάρα
πολλή κουβέντα τις τελευταίες ηµέρες. Εάν ο εξωδικαστικός µη-
χανισµός γίνει δεκτός για τον πρωτοφειλέτη, στη ρευστοποιητέα
περιουσία –και πρέπει να ακουστεί αυτό- είναι και η περιουσία
του εγγυητή.

Πάµε στο επόµενο: Εάν απορριφθεί η αίτηση του εξωδικαστι-
κού µηχανισµού δεν υπάρχει προστασία, διότι δεν µπορεί να
υπαχθεί σε κανέναν νόµο αφερεγγυότητας νοικοκυριών, γιατί
έχει την εµπορική, την πτωχευτική ιδιότητα. Έπρεπε ήδη να είχαν
νοµοθετηθεί για την προστασία τους.

Πάω παρακάτω. Έρχεται ο προϋπολογισµός και µας λέει «ξέ-
ρετε, υπάρχει ένα κονδύλι συνεισφοράς του δηµοσίου, το οποίο
θα καλύψει ένα µέρος των οφειλών από στεγαστικά δάνεια εκεί-
νων που αδυνατούν να πληρώσουν το σύνολο της δόσης που θα
καθοριστεί από το δικαστήριο». Είναι αρκετό αυτό; 

Εγώ έχω πολλές επιφυλάξεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για τον εξής λόγο: Θέλω να πάω λίγο πιο πίσω. Θέλω να πάω
στην περίοδο του 2015, όταν υπεγράφη η τρίτη δανειακή σύµ-
βαση. Υπήρξε µία πρόβλεψη εκεί, την οποία όλοι την έχουµε λη-
σµονήσει.

Ποια ήταν αυτή η πρόβλεψη; Δόθηκε το δικαίωµα στις τράπε-
ζες να µεταθέτουν τις φορολογικές τους υποχρεώσεις για πέντε
χρόνια αρχικά και µετά για είκοσι χρόνια το 2017, ο γνωστός ανα-
βαλλόµενος φόρος. Για ποιες αξιώσεις; Για τις διαγραφές των
χρεών οφειλετών των τραπεζών από τις διατάξεις του νόµου Κα-
τσέλη, από τις διατάξεις του νόµου Δένδια και οποιουδήποτε
άλλου νόµου που έχει αποτέλεσµα «διαγραφή ή συµφωνία ρύθ-
µισης χρεών και οφειλετών». Το 2015 µάλιστα, υπήρξε και απο-
τίµηση. Το λέει ρητά ο ν.4465/17. Αποτιµήθηκε το ποσό εκείνο
του περιορισµού των δανείων. Δηλαδή, µιλάµε για διατάξεις σει-
σάχθειας, αν θέλετε. Κι όµως, αυτό είναι νοµοθετηµένο, είναι ψη-
φισµένο χωρίς να έχει εφαρµοσθεί.

Δυστυχώς στο σηµείο αυτό πρέπει να εκφράσω και τη δυσα-
ρέσκειά µου προς την Κυβέρνηση. Γιατί; Διότι έχω κάνει επίκαιρη
ερώτηση και λέω: «Δώστε µου τα ποσά εκείνα κατά κατηγορία.
Πόσα θα διαγράψουν οι τράπεζες για στεγαστικά, πόσα για κα-
ταναλωτικά και πόσα για επιχειρηµατικά δάνεια;» Γιατί το ζη-
τούσα αυτό; Για να ζητήσω µετά αντίστοιχα τη διαγραφή αυτών
των χρεών. 

Ξέρετε ποια απάντηση έλαβα; Το µεν Υπουργείο Οικονοµίας
και Ανάπτυξης, το καθ’ ύλην αρµόδιο, µου λέει -κοροϊδεύοντάς
µε προφανώς- ότι είναι αναρµόδιο. Το δε Υπουργείο Οικονοµικών
ουδέποτε ασχολήθηκε µε το ζήτηµα. Υπέβαλα επερώτηση για
αυτό το ζήτηµα -όχι ερώτηση πια, αλλά επερώτηση- για να κληθεί
η Κυβέρνηση να απαντήσει. Δυστυχώς δεν έτυχα και σε αυτή την
περίπτωση της χάρης να ακούσω, να ενηµερωθώ. Φαίνεται ότι
γίνονται πολλά πράγµατα εν κρυπτώ, τα οποία δεν πρέπει να τα
γνωρίζουµε.

Πάµε, όµως, στη σηµερινή κατάσταση. Υπάρχει µια πρόταση,
την οποία είδα χθες. Είναι η πρόταση της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης και του Ποταµιού. Είναι καλών προθέσεων. Κατά την
άποψή µου, όµως, δεν είναι επαρκής. Δεν είναι επαρκής για τον
λόγο ότι η αναστολή των πλειστηριασµών, όπως έγινε από το
2010 µέχρι το 2014, ενώ ήταν εξαιρετικά καλό µέτρο τότε, προ-
ϋπόθετε την οικονοµική ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δηλαδή, να αναστείλουµε τον πλειστηριασµό, να δώσουµε τη
δυνατότητα στον ενδιαφερόµενο -θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε, αν έχετε την καλοσύνη- να πληρώσει, αφού θα αναπτυχθεί
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η χώρα. Ε, δεν ανεπτύχθη η χώρα και εποµένως πρέπει να πά-
ρουµε µια άλλη απόφαση πια.

Ποια είναι η απόφαση την οποία έχω προτείνει ήδη και την έχω
καταθέσει; Εφόσον η Κυβέρνηση µιλάει για ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς, να αποφεύγει την παρουσία στο ειρηνοδικείο,
θέλει να αποφεύγει τα γεγονότα τα οποία υπήρξαν. Να υπάρξει
όµως ένα νοµοθετηµένο προηγούµενο στάδιο, το οποίο να είναι
το εξής: Να είναι προκριµατικό ζήτηµα της δυνατότητος ηλε-
κτρονικού πλειστηριασµού, αν έχει τη δυνατότητα και σε ποιο
µέτρο να πληρώσει ο οφειλέτης. Κι αν υπάρχουν κοινωνικά κρι-
τήρια, να δηµιουργήσουµε µια πλατφόρµα, ανάλογη, αν θέλετε,
µε του κοινωνικού µερίσµατος, ανάλογη µε οτιδήποτε η τεχνο-
λογία επιτρέπει, να βάλουµε αντικειµενικά κριτήρια κι όσους είναι
αδύναµοι και δεν µπορούν, να µην τους ξεσπιτώσουµε. Να τους
αφήσουµε να µείνουν, διότι όσοι έχουν σπίτια, µπορούν να συ-
νεισφέρουν στον κόσµο, µπορούν να συνεισφέρουν στην οικο-
νοµία. Όσοι τα στερηθούν, θα είναι παρίες της ελληνικής
κοινωνίας και δεν θα µπορέσει η χώρα να συνεχίσει την πορεία
της, διότι θα έχει δηµιουργήσει µια απέλπιδα τάξη.

Καλώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση, έστω κι απ’ τη συζήτηση του
προϋπολογισµού, να φέρει νοµοθεσία η οποία θα εισάγει το ηλε-
κτρονικό σύστηµα αντικειµενικών κριτηρίων για τον περιορισµό
ή τη διαγραφή χρεών και µετά ας προχωρήσει µε το καλό στους
πλειστηριασµούς σε όσους µπορούν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, ιδιαίτερα για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Δηµητριάδης, από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισ-

σες και συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο τρίτος
κατά σειρά που καταθέτει η Κυβέρνησή µας. Έρχεται να εδραι-
ώσει αυτό που άρχισε µε τον πρώτο και µε τον δεύτερο, δηλαδή
τη σταθερότητα, την αξιοπιστία, το θετικό πρόσηµο στην ανα-
πτυξιακή κοινωνική µας πολιτική. Έρχεται να θεραπεύσει, µε ένα
πειστικό αποτέλεσµα, τις συνέπειες των περιοριστικών πολιτικών
και της υποταγής, που εφαρµόστηκαν µετά το 2010.

Το περιοριστικό µείγµα πολιτικής που εφαρµόστηκε στους
προηγούµενους προϋπολογισµούς, οδήγησε τη χώρα σε έναν
καθοδικό κύκλο µειωµένης εγχώριας ζήτησης, διαρκώς αυξανό-
µενης ανεργίας και µειωµένου διαθέσιµου εισοδήµατος. Τα γνω-
στά επακόλουθα είναι κυρίως η απώλεια κατά � του ΑΕΠ, η
απώλεια του 65% του όγκου των επενδύσεων µεταξύ των ετών
2008 και 2014, η µέση ετήσια συρρίκνωση της εθνικής εγχώριας
ζήτησης κατά 6,2%, η µείωση του ακαθάριστου ονοµαστικού δια-
θέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών κατά 7,3% στα δύο µνη-
µόνια, το τεράστιο ποσοστό ανεργίας που έφτασε το 2013,
σύµφωνα πάντα µε τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, στο 27,5%, ενώ ταυ-
τόχρονα ο µέσος µισθός µειώθηκε περίπου κατά 17%.

Ο προϋπολογισµός, λοιπόν, του 2018 κατατίθεται στο πλαίσιο
µιας δηµοσιονοµικής προσαρµογής, όπως αυτή αποτυπώθηκε
από τη σύµβαση χρηµατοπιστωτικής διευκόλυνσης µε τους θε-
σµούς και είναι ένας προϋπολογισµός που υπηρετεί τη στρατη-
γική µας για την έξοδο από την κρίση, υπηρετώντας τέσσερις
βασικούς στόχους: δηµοσιονοµική σταθερότητα, την οποία πι-
στεύω την έχουµε πετύχει, σταθερό χρηµατοπιστωτικό σύστηµα,
διαρθρωτικές αλλαγές στην οικονοµία και στιβαρή κοινωνική πο-
λιτική.

Η σύµβαση για τη χρονιά που µας πέρασε, προέβλεπε πρωτο-
γενές πλεόνασµα ύψους 1,75%, όταν το δεύτερο µνηµόνιο προ-
έβλεπε πρωτογενές πλεόνασµα ύψους 4,5%. Η διαπίστωση είναι
πως εµείς επιτύχαµε στη διαπραγµάτευση και αποτρέψαµε επι-
πλέον µέτρα ύψους περίπου 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µόνο
για το 2017. Πράγµατι δεν είµαστε ίδιοι. Από το 2015 είχαµε δε-
σµευτεί για πρωτογενές πλεόνασµα ύψους 0,25% και τελικά η
οικονοµία ακόµα και τότε -και τη δύσκολη χρονιά- κατέγραψε
πλεόνασµα ύψους 0,7%.

Ο προϋπολογισµός του 2016 έκλεισε µε πλεόνασµα πάνω από
το 3% και εποµένως είχαµε µια υπεραπόδοση στόχων, µε συνέ-
πεια να µοιράσουµε τότε, πριν ενάµιση χρόνο, κοινωνικό µέρισµα
περίπου 500 εκατοµµυρίων ευρώ. Ο προϋπολογισµός του 2017
κλείνει πάλι µε πλεόνασµα άνω του 3%. Με λίγα λόγια, και τις

δύο χρονιές είµαστε κοντά στον στόχο που προσδοκούµε για το
2018. Πρόσφατα δώσαµε κοινωνικό µέρισµα ύψους περίπου 1,5
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Έχουν εποµένως υπερκαλυφθεί οι στό-
χοι εκείνοι κυρίως του πρωτογενούς πλεονάσµατος, που δίνουν
τον απαραίτητο δηµοσιονοµικό χώρο για την εφαρµογή αναπτυ-
ξιακών πολιτικών και πολιτικών κοινωνικής προστασίας.

Η υπεραπόδοση του πλεονάσµατος που µόλις ανέφερα, οφεί-
λεται σε τρία βασικά σηµεία, τα οποία θέλουµε να ισχύουν και
προσδοκούµε να ισχύουν και για τον προϋπολογισµό του 2018.
Κατ’ αρχάς, η ρεαλιστική διάρθρωση του προϋπολογισµού που
πάντα εµείς καταθέτουµε σε συµφωνία µε τους θεσµούς όπως
και πέρυσι και πρόπερσι. Το δεύτερο είναι ότι διαχειριζόµαστε
τον προϋπολογισµό µε εντιµότητα και χρηστότητα, µε αυταπάρ-
νηση αλλά και µε έµπνευση στις δύσκολές του καµπές. Το τρίτο
είναι πως έχουµε υιοθετήσει στοχευµένες πολιτικές, οι οποίες
διαφεύγουν της απλής διαχείρισης και στοχεύουν στο µετασχη-
µατισµό της ελληνικής οικονοµίας, έστω και αν τα περιθώρια
είναι στενά µέσα από τη δηµοσιονοµική προσαρµογή.

Τα πλεονάσµατα που επιτυγχάνουµε και είναι πάνω από το 3%,
είναι αυτά που µας δίνουν τη βεβαιότητα πως και το 2018 θα βα-
δίσουµε τον δρόµο των ενάρετων κύκλων της οικονοµίας, σε αν-
τίθεση πάντα µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες σε όλους τους προϋπο-
λογισµούς έπεφταν δραµατικά έξω και οι οποίες χρειάζονταν συ-
νήθως δεύτερες και τρίτες ευκαιρίες για να διορθώσουν εντός
του έτους αυτά που συµφωνούσαν µε τους θεσµούς. Μόνο έναν
σταθερό στόχο είχαν και αυτόν υπηρετούσαν, τις περικοπές στα
εισοδήµατα των εργαζοµένων και το ξεπούληµα του δηµόσιου
πλούτου. Το χειρότερο της υπόθεσης ήταν ότι αυτό συνέβαινε
σε χρονιές που τα συµφωνηµένα πλεονάσµατα ήταν πολύ µικρά,
της τάξεως του 1% και 1,5%. Σκεφτείτε τι θα γινόταν αν φθάναµε
στα σηµερινά χρόνια, όπου τα συµφωνηθέντα τότε πλεονάσµατα
προέβλεπαν πλεονάσµατα ύψους 4,5%.

Μην ξεχνάµε ότι και τότε έδωσαν ένα κοινωνικό µέρισµα χωρίς
να το συµφωνήσουν µε τους θεσµούς και στη συνέχεια το επα-
ναχρέωσαν στον προϋπολογισµό που ήδη είχαν συµφωνήσει.

Αυτό όµως που µου έκανε µεγάλη εντύπωση, αγαπητοί συνά-
δελφοι, είναι πως στη συζήτηση για τη διανοµή του κοινωνικού
µερίσµατος πριν περίπου από έναν µήνα -γι’ αυτό το ενάµισι δι-
σεκατοµµύριο που είναι ένα πολύ σηµαντικό ποσό, κάναµε στο-
χευµένες επιλογές και το µοιράσαµε στον κόσµο που εκτιµούµε
ότι το έχει άµεση και µεγάλη ανάγκη, που είναι ο κόσµος της
ανεργίας και της εργασίας κυρίως και δευτερευόντως η Δηµόσια
Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, που βρίσκεται σε µια καµπή και κρί-
ναµε απαραίτητο να την ενισχύσουµε- δεν ακούστηκε τίποτα για
καµµία αναπτυξιακή προοπτική, κυρίως από τα κόµµατα που κό-
πτονται πως αυτή τους η διάσταση, αυτή τους η προοπτική είναι
το καθοριστικό τους πολιτικό σηµείο.

Δυστυχώς ο χρόνος είναι λίγος, οπότε θέλω να αναφέρω µόνο
κάτι το οποίο είναι σηµαντικό και πιστεύω ότι οφείλω να το ανα-
φέρω.

Έχουµε πάρει σηµαντικές πρωτοβουλίες για την περιφερει-
ακή, αναπτυξιακή προοπτική της χώρας και για την περιφερειακή
διάσταση των προγραµµάτων οικονοµικής ανάπτυξης της
χώρας. Απόδειξη αυτής µας της προσπάθειας και της δέσµευσής
µας ότι είµαστε και αληθείς και συνεπείς, είναι το γεγονός ότι
στο Αναπτυξιακό Συνέδριο Δυτικής Μακεδονίας υποσχεθήκαµε
διά στόµατος του Πρωθυπουργού της χώρας, του Αλέξη Τσίπρα,
ότι θα εφαρµόσουµε το ειδικό µειωµένο τιµολόγιο για τους κα-
τοίκους της υτικής Μακεδονίας στο ηλεκτρικό ρεύµα και είµαστε
σε θέση να το κάνουµε αυτό µε βάση αυτόν τον ροϋπολογισµό.

Αυτό δίνει τη διάσταση πως αυτή η πολιτική µας πρωτοβουλία
για την περιφερειακή ανάπτυξη δεν είναι κενή περιεχοµένου,
αλλά αντίθετα είναι µία δέσµευση, είναι µία προοπτική που την
αγκαλιάζουµε µε αυταπάρνηση και την υιοθετούµε, διότι θα υπη-
ρετήσουµε τελικά ένα σχέδιο που φέρνει τη χώρα µας στη χρο-
νιά εξόδου από τα µνηµόνια και την επιτήρηση. Είναι η χρονιά
που θα επικυρώσει την έξοδο από την κρίση, γιατί στοχεύουµε
στην αξιοπιστία που αποκαθιστά ήδη την εµπιστοσύνη των επεν-
δυτών κατά το 2018, το έτος-ορόσηµο για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας.

3100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θα βγούµε από την κρίση µε την κοινωνία όρθια, µε αισιοδοξία
και θετική ενέργεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Ριζούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις οµιλίες των συναδέλφων

της Αντιπολίτευσης ακούµε κάποιες στιγµές κάποιες «κανονιές»,
οι οποίες δεν ξέρω τι πάνε να «κτυπήσουν». Άκουσα συνάδελφο
Βουλευτή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης να λέει ότι κατα-
στρέψαµε τον πρωτογενή τοµέα, αναφερόµενος µάλλον στην
αγροτική παραγωγή, η οποία τη δεκαετία του 2000 άρχισε να
φθίνει και το 2014 έφτασε στο 3,8% µε 4% του ΑΕΠ. Όµως, από
το 2015 µέχρι σήµερα αυξάνεται, έστω και µε µικρούς ρυθµούς,
αλλά µε στόχο αυτή η Κυβέρνηση να την πάει στο 7% το 2020 -
2021 µέσα από στοχευµένο πρόγραµµα, αξιοποιώντας όλα τα
εργαλεία που έχει.

Συζητάµε αυτές τις µέρες τον τρίτο προϋπολογισµό αυτής της
Κυβέρνησης. Προς µεγάλη λύπη και στεναχώρια της Αντιπολί-
τευσης –ποιας Αντιπολίτευσης; Της καταστροφολογίας, των
βράχων και των καραβιών που βυθίζονται- στο µεσοδιάστηµα µε
την εφαρµογή των άλλων δύο προϋπολογισµών και στη συνέχεια
του τρίτου, κλείνει η τρίτη αξιολόγηση και από το 2018 πάµε στη
συζήτηση για τη ρύθµιση του ελληνικού χρέους που ξεκινάει το
2018. Η χώρα βγήκε µε επιτυχία στις αγορές και θα υπάρχει συ-
νέχεια, µε εφικτό στόχο πλέον το κλείσιµο του προγράµµατος
του 2018.

Η δική µας διαφορά από εσάς και τα καταστροφικά δείγµατα
της διακυβέρνησής σας είναι ότι τη δηµοσιονοµική προσαρµογή
-που προφανώς δεν είναι εύκολο πράγµα, καθώς υπάρχουν τρο-
µερές δυσκολίες και αδικίες- εµείς την κάνουµε προσπαθώντας
να είναι όσο το δυνατόν πιο ήπια και συγχρόνως κοινωνικά δί-
καιη.

Εδώ να πούµε και για το χρέος -γιατί το ανέφερα προηγουµέ-
νως- ότι όλη η επιχειρηµατολογία σας είναι ότι το 2012 το είχατε
συµφωνήσει µε τους δανειστές, εφόσον και αν χρειαστεί να ρυθ-
µιστεί. Το «αν χρειαστεί» βέβαια στη συνέχεια το κάνατε «δεν
χρειάζεται» και στο «δεν χρειάζεται» ρίξατε και ένα βάπτισµα ότι
γίνεται βιώσιµο και ψάχνετε αγωνιωδώς για πιστοποιητικά βιωσι-
µότητας και success story.

Η τρίτη αξιολόγηση έκλεισε χωρίς µέτρα. Η Αντιπολίτευση κα-
ταστροφολογούσε κάθε µέρα της παρούσας διακυβέρνησης,
ενώ στην πραγµατικότητα εµείς αξιοποιούµε όποιους πόρους
µπορούν να διατεθούν για κοινωνικές παροχές, στο πλαίσιο των
δηµοσιονοµικών δεδοµένων που έχουµε.

Θα δώσω και παράδειγµα: Η αύξηση των οικογενειακών επι-
δοµάτων -και µάλιστα µε εισοδηµατικά κριτήρια- που έγινε πρό-
σφατα, ώστε να ευνοούνται οι πιο αδύναµοι.

Δεχόµαστε κριτική απ’ αυτούς που την έξοδο από το οικονο-
µικό περιβάλλον στο οποίο έπεσε η χώρα µε τα µνηµόνια, την
έβλεπαν και τη βλέπουν µέσα από τη µείωση των κοινωνικών δα-
πανών, την ιδιωτικοποίηση της υγείας, της ασφάλισης και της
παιδείας.

Η µέγιστη αντιπαράθεση που έχει κάνει η Αντιπολίτευση όλο
αυτό το διάστηµα είναι ότι εµείς είµαστε ενάντια σε µεταρρυθµί-
σεις.

Αυτό όµως που δεν διευκρινίζεται και πρέπει να διευκρινιστεί
είναι ότι ο όρος «µεταρρύθµιση» δεν είναι ένας ουδέτερος όρος.
Έχει πρόσηµο και το πρόσηµό του έχει να κάνει µε την πλευρά
που κοιτάει κάποιος την κοινωνία και την οικονοµία.

Για παράδειγµα, όταν εσείς -που ευτυχώς δεν προλάβατε- θέ-
λατε µανιωδώς και «άρον-άρον» να εκποιήσετε τη δηµόσια περι-
ουσία, γιατί ήταν µια θετική µεταρρύθµιση, όπως τη βαφτίζατε
τότε, ενώ η δική µας η συµφωνία για αξιοποίηση της περιουσίας
είναι αντιµεταρρύθµιση;

Περιορίσατε -άλλη «σπουδαία» µεταρρύθµιση- τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων, θεωρώντας πως, για να έρθει οικονοµική ανά-
καµψη, πρέπει κεκτηµένα εργασιακά δικαιώµατα να εξαλει-
φθούν. Όταν απορρυθµίζατε την αγορά εργασίας αυτό ήταν
µεταρρύθµιση.

Εµείς, για παράδειγµα, στο πλαίσιο που µπορούµε να κάνουµε
κάτι, συµφωνήσαµε την επαναφορά του προνοµίου των εργαζο-
µένων σε αποζηµίωση, κίνητρα για µετατροπή των εργαζοµένων
µε µπλοκάκι σε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, στον αντίποδα των
πολιτικών. Τι είναι αυτό το δικό µας; Είναι αντιµεταρρύθµιση;

Η αλήθεια είναι ότι ζητάτε µια ανάπτυξη µε τους εργαζόµενους
στο περιθώριο και µε την κοινωνία στο περιθώριο, ενώ εµείς ζη-
τάµε και προσπαθούµε να έχουµε µια δίκαιη ανάπτυξη µε την κοι-
νωνία στο προσκήνιο και µε δίκαιη ανακατανοµή του πλούτου.

Σε αυτό το πλαίσιο βέβαια, υπάρχουν και άλλες «κορώνες».
Θα ήθελα να µας εξηγήσει το ΚΚΕ, σχετικά µε τη ρύθµιση που
θα φέρει η Κυβέρνηση για το θέµα των απεργιών -από το 30 να
πάει στο 50 συν 1- µε ένα συγκεκριµένο παράδειγµα πώς κατα-
στρατηγεί το δικαίωµα της απεργίας. Να δείξετε ότι µε αυτόν τον
τρόπο πρωτοβάθµια, δευτεροβάθµια ή τριτοβάθµια σωµατεία
δεν έχουν δικαίωµα να αποφασίζουν για απεργία. Να µας το δεί-
ξετε αυτό. Όχι όπως για τα βαρέα και ανθυγιεινά, που καλούσατε
σε απεργίες στους δήµους, κι εµείς κάναµε επέκταση των βα-
ρέων και ανθυγιεινών.

Το είπα και πέρυσι και πρόπερσι ότι δεν τα καταφέρνουµε
πάντα όπως θέλουµε. Σε αυτή τη διαδικασία της διαπραγµάτευ-
σης και της προσπάθειας ανάτασης της ελληνικής κοινωνίας και
οικονοµίας κάτω από το καθεστώς της επιτροπείας και των µνη-
µονίων, εµείς ζητάµε ανάπτυξη µε την κοινωνία στο προσκήνιο,
µε δίκαιη αναδιανοµή του πλούτου.

Το αστείο των ισχυρισµών της Αντιπολίτευσης είναι ότι σε µια
κρίση που αυτή προκάλεσε, µε µια επιτροπεία που αυτή προκά-
λεσε και προσκάλεσε εγείρει τον ισχυρισµό ότι είναι η µοναδική
η οποία µπορεί να τη διαχειριστεί από εδώ και πέρα. Και πώς το
δικαιολογούν στην Αντιπολίτευση αυτό; Λένε αρκετές φορές ότι
µάθαµε από τα λάθη µας και δεν θα κάνουµε τα ίδια λάθη. Και
αυτός ο χρόνος που µάθατε από ότι λάθη σας πότε ήταν; Η πε-
ρίοδος που κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί σίγουρα πριν δεν είχατε
µάθει κάτι. Είχατε λοιπόν χρόνο για περισυλλογή το διάστηµα
που εµείς κυβερνούµε, άσχετα εάν ζητάτε από το πρώτο τρίµηνο
της σηµερινής Κυβέρνησης εκλογές.

Προφανώς, σας συντάραξε όταν ακούσατε για το πάρτι των
80 δισεκατοµµυρίων ευρώ στην υγεία, την κατασπατάληση εκα-
τοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ στο ΚΕΕΛΠΝΟ και όλα όσα ακούει
ο ελληνικός λαός στην εξεταστική επιτροπή και όχι µόνο. Βέβαια,
αν δεν υπήρχε η σηµερινή Κυβέρνηση, σιγά µην ψάχνατε τι έγινε
εκεί πέρα. Γιατί το ερώτηµα είναι, ποιον θα ψάχνατε;

Προφανώς, η χώρα έχει ανάγκη µεταρρυθµίσεων, όχι σε
βάρος των εργαζοµένων, όπως τη βελτιστοποίηση της διοίκησης,
την επιτάχυνση της δικαιοσύνης, το ξερίζωµα του πελατειακού
κράτους, την αναβάθµιση της παιδείας και της υγείας, πάντα µε
κοινωνικό πρόσηµο και όχι βορρά στην αγορά γενικώς. Γιατί
εµείς από τη δική µας πλευρά πιστεύουµε στο κοινωνικό κράτος.

Ο προϋπολογισµός θα εκτελεστεί και τον Αύγουστο θα κλείσει
η συµφωνία. Η χώρα θα προχωρήσει στη συνέχεια, όχι χωρίς δυ-
σκολίες, αλλά µε την κοινωνία όρθια. Και αυτό θα το πετύχει η
Κυβέρνηση της Αριστεράς, που πήρε την εντολή όχι µόνο να
βγάλει τη χώρα από την κρίση, αλλά να το κάνει µε µέριµνα και
προστασία για τους πιο αδύναµους, που δηµιούργησαν οι προ-
ηγούµενες καταστροφικές κυβερνήσεις του αέρα της Σοφοκλέ-
ους και άλλων. 

Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ζητώ συγγνώµη για τον
χρόνο. Είπε ο κ. Δένδιας στην εισαγωγή του, και θέλω να το ανα-
φέρω, πως η χώρα χρειάζεται επενδύσεις και ανάπτυξη. Με ποιο
σχέδιο µέχρι τον ερχοµό της κρίσης προφυλάξατε τη χώρα µε
ένα παραγωγικό µοντέλο που να αντέξει την κρίση, αλλά και την
περίοδο της κρίσης ποιο παραγωγικό µοντέλο σχεδιάσατε; 

Ένα µόνο είχατε, ένα πολύ καλό σχέδιο χρεοκοπίας, όχι για
όλους, αλλά για την πλειονότητα του ελληνικού λαού, και στους
κρατικοδίαιτους δείξατε την οδό διαφυγής. Στον αντίποδα, εµείς
σχεδιάζουµε ένα πρόγραµµα ανασυγκρότησης στοχευµένο, που
συµπεριλαµβάνει όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, µε
όρους δικαιοσύνης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
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στούµε, κύριε Ριζούλη. 
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εργασίας κ. Τάσος Πετρόπου-

λος.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Παρακολουθώντας από χθες τη συζήτηση, δεν ξέρω πώς µπο-
ρεί κανείς να εντοπίσει διαφορές στις προθέσεις της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, ως προς τα δύο προηγούµενα χρόνια για
τον προϋπολογισµό του 2015 και του 2016.

Σαν να µην άλλαξε τίποτα. Για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
υπάρχει µια εµµονή ως προς την προσήλωσή της να µη βγει θε-
τική εικόνα για την χώρα, παρ’ όλο που για πρώτη φορά από το
2009 οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης, οι επενδυτές, οι διεθνείς θε-
σµοί, όλοι οι θεσµοί υποστηρίζουν ότι η χώρα βρίσκεται σε θετικό
δρόµο, ξανοίγονται προοπτικές όχι µόνο ως προς την εξυγίανση
των δηµοσιονοµικών αλλά και ως προς την αναπτυξιακή διαδικα-
σία, τις επενδύσεις. Σαν να σας στενοχωρεί αυτή η κατάσταση.

Είναι προφανές ότι δεν θέλετε να υπάρξει αυτό το πνεύµα αι-
σιοδοξίας, που δικαιολογείται πια να υπάρχει και ως προς το
κλίµα που επιτρέπει την προσέλευση επενδυτών στην Ελλάδα
αλλά και ως προς τις προοπτικές διευθέτησης των προβληµάτων
που έχει η χώρα. Μιλάτε για τους πλειστηριασµούς, για παρά-
δειγµα, και για την πρώτη κατοικία, όταν για το 2008 –και ας
πάρω αυτή τη χρονιά για σύγκριση- είχαµε περίπου πενήντα χι-
λιάδες πλειστηριασµούς και το 2016 µόλις έξι χιλιάδες πλειστη-
ριασµούς, έχοντας δεκαπλασιασµό των κόκκινων δανείων στο
µεταξύ. Με δεκαπλασιασµό των κόκκινων δανείων είχαµε έξι χι-
λιάδες πλειστηριασµούς το 2016 και όχι πρώτη κατοικία, πενήντα
χιλιάδες το 2008. Δηλαδή, τι θέλετε να γίνει για να πείτε επιτέ-
λους ότι αυτή η Κυβέρνηση εννοεί να τηρεί τις πολιτικές της δε-
σµεύσεις όχι µόνο απέναντι στα χαµηλά εισοδήµατα και τους
ασθενέστερους αλλά και ως προς την προοπτική που έχει αυτή
η χώρα µετά από τόσα χρόνια ρηµαγµένης οικονοµίας και ρη-
µαγµένων ζωών;

Επειδή θέλετε να πείτε κάτι για το ΕΚΑΣ που θα δοθεί πράγ-
µατι στο ύψος των 35 ευρώ από το 2018, αποσιωπάτε όλες τις
άλλες παροχές που χορηγούνται και αποσιωπάτε κυρίως ότι από
το 2010 είχατε νοµοθετήσει και µε τη δική σας ψήφο εννοώ, την
απόσπαση του ΕΚΑΣ από τη σύνταξη. Με τον ν.3863, άρθρο 39
διαχωρίστηκε ως προνοιακή παροχή το ΕΚΑΣ. Επειδή, είχατε
κάνει αυτό τότε ήρθε και το 2015 ως αποτέλεσµα αυτού του δια-
χωρισµού τότε διότι το ΕΚΑΣ δεν ήταν προστατευµένο και απο-
φασίσατε και ψηφίσατε –φυσικά µε την πίεση των καταστάσεων
κι εµείς, είναι γνωστό- το θέµα των περικοπών σταδιακά, όπως
εξελίχθηκε. 

Στο µεταξύ, όµως, ο επανυπολογισµός, το λέω κι από εδώ για
όλους όσους υπάγονταν στην κατηγορία του ΕΚΑΣ χορηγεί πάνω
από 40 ευρώ σύνταξη και πια αποκτούν συνταξιοδοτικό δικαίωµα
αυξανόµενο σταδιακά στο µέλλον όσο αυξάνεται το Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν. Έχουµε περίπου 25 ευρώ από την ωφέλεια που
έχουν από τη δωρεάν φαρµακευτική περίθαλψη, καθ’ υπολογι-
σµό κατά µέσο όρο. 

Έχουµε τις σχετικές ωφέλειες κατ’ αντιστοιχία από το κοινω-
νικό µέρισµα και όλες τις άλλες παραµέτρους που έχει η δική
µας πολιτική πρόβλεψη για υποστήριξη των ασθενέστερων.
Εννοώ τα οικογενειακά επιδόµατα, το επίδοµα ενοικίου που είναι
περίπου 50 ευρώ για κάθε οικογένεια που δεν έχει ιδιόκτητη κα-
τοικία.

Αλλά, τέλος πάντων, έγινε ο λογαριασµός. Εγώ πέρυσι από το
Βήµα τούτο µιλούσα για την επίτευξη ενός καλού αποτελέσµα-
τος στον ΕΦΚΑ για το 2017. Έλεγα, όπως έχει καταγραφεί και
στα Πρακτικά, ότι αντί για 850 εκατοµµύρια έλλειµµα είναι βέβαιο
ότι θα προσδιοριστεί περίπου στα 550 εκατοµµύρια, αντί 743
εκατοµµυρίων που ήταν σε εσάς χώρια τις οφειλές που υπήρχαν
πάνω από 300 εκατοµµύρια στον ΕΟΠΥΥ το 2014.

Και έχουµε ένα αποτέλεσµα, το οποίο δηµιουργεί βεβαιότητα
για το µέλλον, ότι δεν θα υπάρχουν πια περικοπές στις συντα-
ξιοδοτικές παροχές, διότι, επίσης, αποσιωπάται και αποκρύπτε-
ται από τον ελληνικό λαό ότι από το πρώτο µνηµόνιο έχει
δεσµευθεί η χώρα πως δεν θα υπερβαίνει το 16,2% του ΑΕΠ η

συνταξιοδοτική δαπάνη. Φέτος πάει στο 16% και δεν πρόκειται
να ξεπεράσει ποτέ το 16% µε µια τάση µείωσης τα επόµενα χρό-
νια.

Είναι προφανές και βεβαιωµένο και διαπιστωµένο -και θα προ-
κύψει και από την ολοκληρωµένη αναγνωριστική µελέτη που θα
προσκοµίσουµε µε πληρότητα τις επόµενες µέρες- ότι πραγµα-
τικά δέσαµε ένα ισχυρό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης στη
χώρα χωρίς περικοπές.

Βεβαίως όλα αυτά τα αποτελέσµατα προέκυψαν από τη βελ-
τίωση που υπάρχει στην οικονοµία, αλλά και µε την εξυγίανση
που ήδη βαθµιαία επιτυγχάνεται -και ταχύτερα θα επιτυγχάνεται-
στον χώρο της εργασίας.

Άκουγα χθες τον κ. Δένδια που µιλούσε για µοίρασµα της ερ-
γασίας σε περισσότερους µε µερική απασχόληση. Το έχει πει η
Υπουργός, η κ. Αχτσιόγλου, πολλές φορές, αλλά δεν εννοείτε να
το καταλάβετε. Θέλετε να λέτε τα ίδια και τα ίδια. Προσκοµίζω
και πάλι από τον πίνακα του «ΗΛΙΟΣ» ότι η πλήρη απασχόληση
το 2013 ανερχόταν στο 35% της εργασίας. Μπορείτε να το πά-
ρετε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως, αγαπητοί µου συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, θα περιµένω από σας µία άλλη τοποθέτηση το επόµενο
διάστηµα και τις επόµενες µέρες ως προς τον προϋπολογισµό.
Διότι, τελικά, εκείνο που βγαίνει από τις αναφορές και του Αρχη-
γού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και πολλών από σας, είναι
η επίκληση του Κωνσταντίνου Καραµανλή. Δηλαδή, πάτε σα-
ράντα χρόνια πίσω για να ισχυριστείτε ότι κάτι καλό κάνατε για
τη χώρα. Δυστυχώς πάτε ακόµα πιο πίσω µε την τάση που κυ-
ριαρχεί σε µια µεγάλη µερίδα της Νέας Δηµοκρατίας και πιο
πίσω από τα χρόνια της ΕΡΕ.

Ας πούµε την αλήθεια για να µιλήσουµε επί της ουσίας, αξιο-
ποιώντας τον διάλογο τούτο, για τον προϋπολογισµό της χώρας.
Πάµε στα πραγµατικά επιτεύγµατα που µπορούµε να έχουµε και
να τα επιβεβαιώσετε.

Σας καλούµε λοιπόν, το επόµενο διάστηµα, τις επόµενες µέρες
να αλλάξετε τη στάση σας ως προς τα θέµατα αυτά και να µιλή-
σουµε επί της ουσίας πάνω στα πραγµατικά, αληθινά νούµερα
που έχουµε προσκοµίσει και µε τον προϋπολογισµό. Τα πλεονά-
σµατα του ΕΦΚΑ θα εξακολουθήσουν και την επόµενη χρονιά –
κάνω την ίδια πρόβλεψη όπως και πέρυσι- και θα είναι πολύ
περισσότερα από όσα προβλέπει ο προϋπολογισµός που κατα-
θέσαµε. Και αυτή θα είναι µια εικόνα που θα συνοδεύει την κα-
λυτέρευση των δεικτών και στην ανάπτυξη και στο ΑΕΠ και στο
κτύπηµα της εισφοροδιαφυγής και της αδήλωτης εργασίας. Θα
τα πούµε του χρόνου µε καλύτερους όρους και θα αποδείξουµε
και πάλι ότι αυτά που λέµε εµείς θα επιβεβαιωθούν και όχι αυτά
που λέτε εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Γεώργιος Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τώρα τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισµός

αποτελεί τον καθρέπτη της οικονοµίας. Περιλαµβάνει στοιχεία
και εκτιµήσεις: Στοιχεία που προσδιορίζουν τη ζωή µας για την
επόµενη χρονιά και εκτιµήσεις για τη ζωή µας τα επόµενα χρό-
νια.

Η Κυβέρνηση που εισηγείται τον προϋπολογισµό, βλέπει στον
καθρέπτη την πιο καθαρή, την πιο αισιόδοξη εικόνα και προσπα-
θεί να πείσει κόµµατα και κοινωνία πως αυτό που βλέπει είναι η
πραγµατική εικόνα. Δυστυχώς, όµως, για την Κυβέρνηση την
πραγµατική εικόνα τη ζουν καθηµερινά οι πολίτες και ως εκ τού-
του έχουν άποψη.

Τι βλέπει η Κυβέρνηση; Βλέπει ανάπτυξη, επενδύσεις, βλέπει
µείωση της ανεργίας, βλέπει την υγεία, την παιδεία, τη δηµόσια
διοίκηση να είναι στην καλύτερη κατάσταση από κάθε άλλη φορά
στο παρελθόν, πανηγυρίζει για το κοινωνικό µέρισµα, θριαµβο-
λογεί για την υπέρβαση των δηµοσιονοµικών στόχων.
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Τι βλέπουν οι πολίτες; Βλέπουν την ακρίβεια, ζουν πολιτική λι-
τότητας και περικοπών. Βλέπουν την υπέρβαση των στόχων για
τα πρωτογενή πλεονάσµατα να οδηγεί σε συρρίκνωση της πραγ-
µατικής οικονοµίας. Βλέπουν τη σχέση έµµεσων και άµεσων
φόρων από το 1,18% να εκτοξεύεται, θα έλεγα, στο 1,33% το
2017 σε βάρος των πολιτών µε χαµηλά εισοδήµατα. Βλέπουν να
µη γίνονται επενδύσεις, δηλαδή να µην εισρέουν νέα κεφάλαια
στην οικονοµία. Βλέπουν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
να παρουσιάζει σοβαρή υστέρηση. Βλέπουν τις επενδύσεις να
καθηλώνονται σε ποσοστό 4,3% από αρχική πρόβλεψη 9,1%.
Βλέπουν τη χώρα να παραµένει απούσα από το πρόγραµµα πο-
σοτικής χαλάρωσης. Βλέπουν τη ρευστότητα από το ΕΣΠΑ 2014
- 2020 καθώς και τη ρευστότητα από τον αναπτυξιακό νόµο δυό-
µισι χρόνια µετά την ψήφισή του να είναι ουσιαστικά ανύπαρκτη.
Βλέπουν την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας να υποχωρεί.
Βλέπουν τον ρυθµό ανάπτυξης να περιορίζεται στο 1,6% από αρ-
χική εκτίµηση 2,7%. Βλέπουν να µη δηµιουργούνται νέες θέσεις
εργασίας και η µερική απασχόληση κάθε µέρα να γίνεται ο κα-
νόνας στις εργασιακές σχέσεις. Βλέπουν τις ληξιπρόθεσµες
οφειλές των ιδιωτών να διογκώνονται. Βλέπουν τις οφειλές του
δηµοσίου να αυξάνονται κατά 1,1 δισεκατοµµύρια ευρώ τους τε-
λευταίους µήνες για να εκτοξευθούν συνολικά σε πάνω από 6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Βλέπουν εκατόν σαράντα χιλιάδες
συµπολίτες µας να χάνουν το ΕΚΑΣ. Βλέπουν να µειώνονται τα
επιδόµατα τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών. Βλέπουν τους
νησιώτες µας για πρώτη φορά να πληρώνουν αυξηµένο ΦΠΑ.
Βλέπουν να µειώνεται στο µισό το επίδοµα θέρµανσης για τις πε-
ριοχές εκείνες που αντιµετωπίζουν ακραία καιρικά φαινόµενα.
Βλέπουν οι ιδιοκτήτες ακινήτων να επιβαρύνονται τόσο µε την
αναπροσαρµογή των τιµών, λόγω των αντικειµενικών αξιών, όσο
και µε τον φόρο υπεραξίας στις πωλήσεις. Βλέπουν δύο εκατοµ-
µύρια περίπου συµπολίτες µας να χάνουν την έκπτωση από τις
ιατρικές δαπάνες. Βλέπουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες να αυ-
ξάνονται οι ασφαλιστικές τους εισφορές. Βλέπουν, εκτός από τα
µέτρα 2,7 δισεκατοµµύρια που ελήφθησαν το 2017, νέα πρό-
σθετα µέτρα ύψους 1,9 δισεκατοµµύρια στον προϋπολογισµό
του 2018.

Και αν σε αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αθροίσουµε τα
µέτρα τα οποία έχουν ήδη εφαρµοστεί, αλλά κι εκείνα που έρ-
χονται και τα οποία έχουν νοµοθετηθεί για το 2019 - 2020, το συ-
νολικό άθροισµα των µέτρων της σηµερινής Κυβέρνησης θα
ξεπεράσει τα 14 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αποτέλεσµα είκοσι επτά
νέων φόρων και είκοσι ένα νέων περικοπών συντάξεων και κοι-
νωνικών επιδοµάτων. Οι πολίτες βλέπουν τις περικοπές κάθε
µήνα και για πάντα, ενώ το µέρισµα, κύριες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ήταν για µια φορά.

Αλήθεια, και τι δεν βλέπουν οι συµπολίτες µας στην καθηµερι-
νότητά τους; Φυσικά µιλώ για όσους θέλουν να δουν. Είναι εύ-
κολο, λοιπόν, να συµφωνήσουµε ότι αυτό που ζούµε δεν οδηγεί
πουθενά, δεν έχει προοπτική, είναι ένα µεγάλο αδιέξοδο.

Εµείς πιστεύουµε ότι οι συµπολίτες µας, όλοι, πρέπει να αντι-
δράσουµε σε αυτή την αδιέξοδη πορεία. Παρά τις δυσκολίες,
παρά την απογοήτευση πρέπει να αναζητήσουµε την ελπίδα στη
ζωή µας. Η Νέα Δηµοκρατία προτείνει µια διαφορετική ιεράρ-
χηση προτεραιοτήτων. Δίνει έµφαση στις µειώσεις φόρων και
προτεραιότητα στις επενδύσεις, στην ανάπτυξη, στην αύξηση
της παραγωγής. Απέναντι στη σηµερινή πολιτική της Αριστεράς,
των περικοπών και της φτωχοποίησης της ζωής µας, η Κεντρο-
δεξιά προτείνει ενίσχυση των παραγωγικών δυνάµεων του
τόπου.

Όσοι µιλούν για συµφωνηµένες πολιτικές που δεν µπορούν να
αλλάξουν κάνουν µεγάλο λάθος. Οι δανειστές, µπροστά σε µια
πολιτική µεταρρυθµίσεων που θα οδηγήσει σε αύξηση της πα-
ραγωγικότητας, δεν µπορεί να είναι αντίθετοι. Στο τέλος- τέλος
είναι και ο µόνος τρόπος για να πάρουν πίσω τα χρήµατά τους.

Δεν ήταν σε καµµία συµφωνία µε τους δανειστές η µείωση του
ΦΠΑ στην εστίαση, η µείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο πετρέλαιο θέρµανσης, η µείωση της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης, η µείωση του φόρου µεταβίβασης ακινήτων, η µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών. Όµως, έγιναν πράξη –και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- γιατί η χώρα πέτυχε τους στόχους της και η επι-

τυχία αυτή της έδινε το δικαίωµα αυτή να αποφασίζει για τη βελ-
τίωση της καθηµερινότητας.

Δόθηκε µέρισµα από πραγµατική υπεραπόδοση της οικονο-
µίας και όχι από εσωτερική στάση πληρωµών. Μειώθηκαν οι
οφειλές του δηµοσίου προς τους ιδιώτες ενισχύοντας την ρευ-
στότητα της πραγµατικής οικονοµίας.

Όλα αυτά δείχνουν ότι υπάρχει άλλος δρόµος αρκεί να τον πι-
στέψουµε, αρκεί να δουλέψουµε µε σχέδιο και στόχους. Γι’ αυτό
ζητάµε αλλαγή του πολιτικού σκηνικού τώρα, καλύτερα θα ήταν
χθες.

Η πρόταση για αλλαγή του πολιτικού σκηνικού για τις αντιπο-
λιτεύσεις διαχρονικά ήταν το αίτηµα για εκλογές. Όσο η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί το αδιέξοδο που ζει η κοινωνία να το
παρουσιάζει ως επιτυχία εµείς θα ζητάµε και πρέπει να ζητάµε
εκλογές και µην αµφιβάλει κανείς οι εκλογές τελικά θα γίνουν
πολύ νωρίτερα από όσο νοµίζει η Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-
µήτριος Κωνσταντόπουλος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το αφήγηµα της Κυβέρνησης για ανά-
πτυξη, για ενίσχυση των χαµηλόµισθων και συνταξιούχων, για
την καταπολέµηση της ανεργίας και την έξοδο από τα µνηµόνια
µε την κατάθεση αυτού του προϋπολογισµού δεν υλοποιείται.

Μία ωστόσο είναι η διαπίστωση. Δεν υπάρχει θετικό πρόσηµο!
Και η στρατηγική της Κυβέρνησης είναι η δηµιουργία υπερπλε-
ονασµάτων στην οικονοµία. Επιβεβαιώνεται, δηλαδή, η ρήση
«όπου ευηµερούν οι αριθµοί, δυστυχούν οι άνθρωποι»!

Στην επιτυχία της στρατηγικής αυτής θυσιάζει η Κυβέρνηση
την ανάκαµψη της εθνικής οικονοµίας. Πώς; Αυξάνοντας τους
στόχους. Και µετά τι; Εφαρµόζοντας σκληρή λιτότητα.

Να θυµίσω ότι για το 2018 οι στόχοι είναι πρωτογενές πλεό-
νασµα 3,8% του ΑΕΠ και ρυθµός ανάπτυξης 2,5%. Δηλαδή τι;
Στόχοι φιλόδοξοι µεν, ανεφάρµοστοι δε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η επιδίωξη υπερβολικών πλεονασµάτων
οδηγεί σε µια σκληρή λιτότητα µέσω αυξηµένης φορολογίας, πα-
γώµατος δηµοσίων επενδύσεων και περικοπής δαπανών.

Και εδώ φυσικά µπαίνει ένα ερώτηµα: Τι εξυπηρετεί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η στρατηγική;

Πρώτον, αγοράζει η Κυβέρνηση πολιτικό χρόνο παραµονής
στην εξουσία και ταυτόχρονα ψάχνει τον τρόπο διεξόδου από
την κρίση.

Δεύτερον, προτάσσει ως κεντρική της πολιτική την µείωση των
ανισοτήτων εξ ου και η µέριµνα υπέρ των ασθενέστερων µέσω
του κοινωνικού µερίσµατος. Αυτό, κύριοι, ονοµάζεται επιδοµα-
τική πολιτική.

Κύριοι της Κυβέρνησης, στην πολιτική σας δεν υπάρχει αρι-
στερό ιδεολογικό πρόταγµα, δεν υπάρχει αξιακό κριτήριο. Είναι
επιλογή σας να εφαρµόζετε πολιτικές που διαλύουν την µεσαία
τάξη.

Να θυµίσω σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ την τριετία 2015 - 2017 η
απώλεια του δυνητικού εισοδήµατος ανήλθε στα 36 δισεκατοµ-
µύρια και το 2018 θα ξεπεράσει αισίως τα 55 δισεκατοµµύρια.
Την ίδια περίοδο ωστόσο η χώρα έχει απώλεια προσδοκώµενου
ΑΕΠ κατά 19,1 δισεκατοµµύρια.

Έχει εγκλωβιστεί, λοιπόν, η χώρα στην ύφεση και έχετε την
ευθύνη. Μην ξεχνάτε ότι κατά την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είχαµε το τρίτο µνηµόνιο: 12,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ και το τέταρτο µνηµόνιο: 4 δισεκατοµµύρια.

Ωστόσο, η λογική από το 2018 είναι η ίδια. Φόροι: 951 εκατοµ-
µύρια ευρώ πρόσθετοι φόροι από τους οποίους 478 είναι οι άµε-
σοι φόροι και 473 οι έµµεσοι. Η κατανοµή αυτή, αγαπητοί
Υπουργοί, δεν εµπεριέχει κοινωνική ευαισθησία. Οι άµεσοι φόροι
είναι δικαιότεροι, αφού συναρτώνται µε το εισόδηµα. Εσείς,
ωστόσο, για µια ακόµη χρονιά αυξάνετε τους έµµεσους φόρους.
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Επιβαρύνετε τα χαµηλά εισοδήµατα.

Δαπάνες: Οι συνολικές δαπάνες προβλέπονται µειωµένες κατά
916 εκατοµµύρια σε σχέση µε το στόχο του µεσοπρόθεσµου. Η
µεγαλύτερη µείωση δε αφορά τις δαπάνες στην ασφάλιση, στην
περίθαλψη, στην κοινωνική προστασία, οι οποίες είναι χαµηλό-
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τερες κατά 1,6 δισεκατοµµύρια.
Μειωµένες, επίσης, είναι οι δαπάνες σε κρίσιµα Υπουργεία και

συγκεκριµένα στο Υπουργείο Υποδοµών κατά 129 εκατοµµύρια
ευρώ και Αγροτικής Ανάπτυξης κατά 225 εκατοµµύρια ευρώ.
Ωστόσο, δεν υπάρχει κανένα επιχειρησιακό σχέδιο για την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας για να µπορέσει η χώρα
να βγει από την κρίση, να παραγάγουµε πλούτο, γιατί τα δανεικά
έλαβαν τέλος.

Ασφαλιστικά ταµεία: Αναφέρετε ότι θα υπάρξει πλεόνασµα
στα ασφαλιστικά ταµεία κατά το 2018 ύψους 859 εκατοµµυρίων
ευρώ. Δεν µας είπατε πώς θα αξιοποιηθεί αυτό το πλεόνασµα.

Δηµόσιες επενδύσεις! Στα ίδια επίπεδα µε εκείνα του 2017 θα
παραµείνουν οι δαπάνες του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων για το 2018, δηλαδή στα 6,75 δισεκατοµµύρια, αντιπροσω-
πεύοντας το 3,65% του προβλεπόµενου ΑΕΠ.

Αποκρατικοποιήσεις: Το 2018 περιµένετε έσοδα ύψους 2,74
δισεκατοµµυρίων, δηλαδή 1,66 δισεκατοµµύρια παραπάνω από
το 2017. Δεν µας λέτε, όµως, πώς θα το πετύχετε αυτό.

Δηµόσιο χρέος: Κάθε διαπραγµάτευση βρίσκεται στον αέρα.
Και αυτό γιατί; Δεν αφήσατε τη χώρα να αξιοποιήσει τη συµφω-
νία του Eurogroup του 2012, τη συµφωνία που έθετε στόχο το
χρέος να προσεγγίσει το 124% του ΑΕΠ και το 2020 να βρεθεί
σηµαντικά κάτω από το 110% του ΑΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι
πλησιάζουµε στην έξοδο από τα µνηµόνια. Προσωπικά το εύχο-
µαι. Ελπίζω, ωστόσο, να µην αποτελέσει µια ουτοπία που θα οδη-
γήσει σε απογοήτευση και µεγαλύτερη απόγνωση την κοινωνία.
Να τονίσω πως αυτό θα είχε επιτευχθεί αν είχε γίνει αποδεκτή η
πρόταση της Προέδρου µας, της κ. Φώφης Γεννηµατά, για κυ-
βέρνηση εθνικής συνεννόησης από την παρούσα Βουλή πριν δύο
χρόνια.

Κύριοι Υπουργοί, η Κυβέρνηση έχει ακυρώσει κάθε δυνατό-
τητα ανάκαµψης της χώρας. Ποιος µπορεί να ξεχάσει τη δέ-
σµευση για παραχώρηση του εθνικού πλούτου στο υπερταµείο
για ενενήντα εννέα χρόνια; Ποιος µπορεί να αµφισβητήσει ότι τα
µέτρα που ενεργοποιούνται την Πρωτοχρονιά θα βυθίσουν την
οικονοµία περισσότερο;

Να θυµίσω τα εξής: Την περικοπή του ΕΚΑΣ σε εκατόν σα-
ράντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους το 2018 και την κατάρ-
γησή του το 2019. Την αύξηση εισφορών σε ένα εκατοµµύριο
τετρακόσιους χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες, αγρότες και
επιστήµονες. Την κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά. Τον
φόρο διαµονής στα ξενοδοχεία και τα ενοικιαζόµενα δωµάτια.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πορεύεστε χωρίς όραµα
για τη χώρα. Δεν βλέπουµε καµµία πρόοδο στο σχέδιο παραγω-
γικής ανασυγκρότησης, καµµία πρόοδο στο σχέδιο δηµιουργίας
θέσεων απασχόλησης. Το µόνο που βλέπουµε είναι φόροι, περι-
κοπές, λιτότητα και ανεργία.

Σε απόγνωση βρίσκονται και οι χιλιάδες νοικοκυραίοι που χά-
νουν τα σπίτια τους, τους κόπους µιας ζωής. Οι ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί είναι θηλιά και βρόγχος στο λαιµό των νοικοκυ-
ραίων. Κατ’ επανάληψη έχω τονίσει από αυτό το Βήµα, πως επι-
τέλους πρέπει να προηγηθούν των ξένων funds οι δανειολήπτες.
Να παραδειγµατιστούµε από τους αδελφούς µας Κυπρίους.

Καταθέσαµε χθες µια πρόταση νόµου για την προστασία της
πρώτης κατοικίας και µέτρα στήριξης για τα νησιά. Πιστεύουµε
να τις αποδεχθείτε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε να στηρίζουµε
µε τις προτάσεις, τις θέσεις και τις παρεµβάσεις µας τη µόνη πο-
λιτική εξόδου από την κρίση, όπως την καταθέσαµε µε το «Σχέδιο
Ελλάδα». Με αυτή τη στρατηγική θα οδηγήσουµε τη χώρα στην
ανάκαµψη, θα φέρουµε και πάλι στην Ελλάδα τα τετρακόσια σα-
ράντα πέντε χιλιάδες Ελληνόπουλα που έφυγαν στο εξωτερικό,
θα ξαναφέρουµε την ελπίδα σε κάθε σπίτι. Το Κίνηµα Αλλαγής
έρχεται ως δύναµη ανατροπής και ως δύναµη ευθύνης.

Τέλος, καταψηφίζουµε αυτόν τον προϋπολογισµό που επιτείνει
τη λιτότητα και φυσικά καταδικάζει την ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Λιβανίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία και κύριοι Υπουργοί, σή-
µερα καλούµαστε να ψηφίσουµε έναν ακόµα δύσκολο προϋπο-
λογισµό όχι τόσο λόγω των προβλέψεων που περιέχει, αλλά
κυρίως λόγω αυτών που θα θέλαµε να περιέχει και δεν µας το
επιτρέπουν οι συνθήκες. Ελπίδα και πίστη της συντριπτικής πλει-
ονότητας του ελληνικού λαού που στηρίζει την Κυβέρνηση, είναι
ο συγκεκριµένος προϋπολογισµός να είναι ο τελευταίος που
υποβάλλεται σε αυτές τις συνθήκες.

Η εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση εδράζεται στο ότι καταφέρνει
µέσα από δυσκολίες, περιορισµούς, υποχωρήσεις, να διαµορ-
φώσει τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα κατά τρόπο που να αποδίδε-
ται µεγαλύτερη κοινωνική δικαιοσύνη. Η στράτευση της
Κυβέρνησης στην κατεύθυνση της κοινωνικής δικαιοσύνης, στην
αντιµετώπιση των πραγµατικών και τεράστιων κοινωνικών προ-
βληµάτων αποδεικνύεται, τόσο µε τη διανοµή του κοινωνικού µε-
ρίσµατος όσο και από πληθώρα παρεµβάσεων που
αναδιαµορφώνουν και θεµελιώνουν, σε µεγάλο βαθµό, από την
αρχή το κοινωνικό κράτος. 

Η συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας αναγνωρί-
ζει αυτή την προσπάθεια, παρά το γεγονός ότι εξακολουθεί να
δυσκολεύεται, να αντιµετωπίζει ακόµα σειρά προβληµάτων και
να επιθυµεί πιο γρήγορη βελτίωση της καθηµερινότητας. 

Οι µόνοι που κάνουν πως δεν καταλαβαίνουν τι πραγµατικά γί-
νεται είναι οι λάτρεις του νεοφιλελευθερισµού και των αριθµών,
που, όπως αποδεικνύεται από τη συζήτηση του προϋπολογισµού
του 2018, δεν διαβάζουν ή σκόπιµα παραβλέπουν την αντιστοί-
χιση της κάθε εγγεγραµµένης δαπάνης. 

Η αύξηση, για παράδειγµα, του µισθολογικού κόστους του δη-
µοσίου οφείλεται κατά κύριο λόγο στην κάλυψη σοβαρών κενών
σε τοµείς όπως η υγεία και στην αύξηση των ασφαλιστικών ει-
σφορών που ως εργοδότης καταβάλλει το ελληνικό δηµόσιο. 

Παραβλέπουν σκόπιµα ότι η αύξηση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών του δηµοσίου ενισχύει το ασφαλιστικό σύστηµα, καθιστών-
τας το βιώσιµο, εξασφαλίζει τους αναγκαίους πόρους για την
απρόσκοπτη καταβολή των συντάξεων, διασφαλίζει ότι οι σηµε-
ρινοί εργαζόµενοι θα πάρουν σύνταξη όταν ολοκληρώσουν τον
εργασιακό τους βίο. 

Ο προϋπολογισµός του 2018, όπως και ο αντίστοιχος του
2017, που εφαρµόστηκε και απέδωσε σηµαντικό πλεόνασµα,
αποτυπώνουν την ξεκάθαρη δέσµευση της Κυβέρνησης να αν-
ταποκριθεί στις κοινωνικές ανάγκες. Καλύπτει κενά στην πραγ-
µατική κοινωνία, χωρίς να παρεκκλίνει των δηµοσιονοµικών
στόχων, αξιοποιώντας κοινωνικά υπεύθυνα τους διαθέσιµους πό-
ρους. 

Έχει σηµασία να τονίσουµε ότι η Κυβέρνηση αξιοποιεί τους
διαθέσιµους πόρους -όσο περιορισµένοι και αν είναι αυτοί σή-
µερα- και επενδύει ουσιαστικά στην εξυγίανση όλων των δοµών
του δηµοσίου και την αποκατάσταση του κοινωνικού κράτους. 

Στη δηµόσια υγεία αναπτύσσονται νέες δοµές, όπως η πρω-
τοβάθµια φροντίδα, και ενισχύονται τα νοσοκοµεία µε νέους για-
τρούς και νοσηλευτές. Στην παιδεία επεκτάθηκε καθολικά ο
θεσµός του «ολοήµερου» και τα «σχολικά γεύµατα». Δίδεται το
κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης από το 2017 και για δεύτερη
χρονιά το «κοινωνικό µέρισµα» σε πολύ περισσότερους. Προβλέ-
πεται η διάθεση µέρους του πλεονάσµατος για να αποφευχθούν
αυξήσεις στους λογαριασµούς της ΔΕΗ, που αφορούν το σύ-
νολο των κατοίκων αλλά και το σύνολο των επιχειρήσεων. 

Η Αντιπολίτευση µάλλον διαφωνεί µε όλα αυτά και θεωρεί «έγ-
κληµα» τη διάθεση του µερίσµατος στην πάσχουσα κοινωνία. 

Βλέπουµε έναν προϋπολογισµό που ανταποκρίνεται σε πραγ-
µατικές και πιεστικές ανάγκες. Αυξάνονται οι δαπάνες για την
κοινωνική πολιτική, αυξάνονται οι δαπάνες ουσίας για την πραγ-
µατική κοινωνία, που το έχει ανάγκη. 

Αποδεικνύεται στην πράξη ότι το πρόβληµα δεν είναι η ύπαρξη
του κοινωνικού κράτους, αλλά οι προτεραιότητες που έβαζαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις στο άγχος τους να εξυπηρετήσουν
συγκεκριµένες οµάδες φίλων και συγγενών. 

Αποδεικνύεται στην πράξη τις τελευταίες ηµέρες ότι οι διαχει-
ριστές των δηµοσίων υποθέσεων µέχρι και το 2014 έχουν στάση
ζωής να δανείζονται, να ζουν πάνω από τις δυνατότητές τους και
ευθύνονται αποκλειστικά για το ότι προκάλεσαν τέτοιας έκτασης
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δανεισµό στο ελληνικό κράτος και τους Έλληνες πολίτες. 
Αποδεικνύεται στην πράξη ότι η σηµερινή Κυβέρνηση είναι

σταθερά προσανατολισµένη στην καταπολέµηση της φοροδια-
φυγής και πετυχαίνει αύξηση των εσόδων από φόρους, χωρίς να
ανεβάζει τους ήδη υψηλούς φορολογικούς δείκτες. Όµως, θα
πετύχει, χάρη στην πάταξη της φοροδιαφυγής, µείωση της φο-
ρολογίας τα επόµενα χρόνια, µε γνώµονα τις πραγµατικές ανάγ-
κες των φορολογουµένων και τις πραγµατικές δυνατότητες. 

Βλέπετε, αυτή η Κυβέρνηση έχει πείσει τους πολίτες ότι και
θέλει και µπορεί να βελτιώσει σταδιακά τα πράγµατα και δεν επι-
δίδεται στην εξάντληση κάθε µέσου φοροαποφυγής εντός και
εκτός Ελλάδας. 

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο τελευταίος των µνηµονίων.
Δεν είναι, όµως, ο τελευταίος δύσκολος προϋπολογισµός. Δεν
έχουν τελειώσει οι δυσκολίες, ούτε θα απαλλαγούµε αύριο από
τις παθογένειες που δηµιούργησαν οι οπαδοί του νεοφιλελευθε-
ρισµού για δεκαετίες. 

Μπορεί για εσάς η φοροαποφυγή να είναι µαγκιά και το κοι-
νωνικό κράτος πάρεργο, που αναγκάζονται να πληρώνουν οι ελίτ
που εκπροσωπείτε. Για την κοινωνία, όµως, πάρεργο είναι να
πληρώνει εσάς και τις ελίτ για να της «κουνάτε το δάχτυλο»,
εσείς που δεν µπορείτε ή δεν θέλετε να αποπληρώσετε τα δάνεια
που παράνοµα πήρατε για τους εαυτούς σας, τις επιχειρήσεις
σας και τα κόµµατά σας. 

Επειδή είναι τέτοιες ηµέρες, θα κλείσω µε ένα απόσπασµα από
τον ποιητή Τάσο Λειβαδίτη από το ποίηµά του «Αυτό το αστέρι
είναι για όλους µας». «Να το φωνάξω δυνατά, που να µην ξανα-
κοιµηθεί κανένα όνειρο στον κόσµο, καµµία ελπίδα να µην πεθά-
νει, αφού κάθε στιγµή οι άνθρωποι θα µας βρίσκουν στο ήρεµο
ψωµί, στα δίκαια χέρια, στην αιώνια ελπίδα». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Γιώργος Κουµουτσάκος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

σας προτρέπω να ρίξετε µία µατιά στα Πρακτικά της περσινής
συζήτησης για τον προϋπολογισµό. Θα διαπιστώσετε δύο πράγ-
µατα: Πρώτον, ότι επιβεβαιώθηκαν στο ακέραιο όλα όσα εµείς
λέγαµε πέρυσι και, δεύτερον, ότι, δυστυχώς, φέτος τα πράγµατα
είναι πολύ χειρότερα. 

Αυτός είναι ο τρίτος προϋπολογισµός των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και
είναι και το τρίτο πιστοποιητικό πολιτικού ψεύδους που εκδίδει
αυτή η Κυβέρνηση. Τάξατε τα πάντα στους πάντες και φορολο-
γείτε τους πάντες και τα πάντα. Ο προϋπολογισµός σας είναι
προϋπολογισµός ισοπεδωτικής λιτότητας, προϋπολογισµός 1,9
δισεκατοµµυρίου ευρώ µέτρων, περικοπής συντάξεων, κοινωνι-
κών επιδοµάτων. Είναι ένας προϋπολογισµός αντιαναπτυξιακός,
που δεν προωθεί µεταρρυθµίσεις, δεν επιστρέφει χρέη στον
ιδιωτικό τοµέα, δεν προσελκύει επενδύσεις, δεν κάνει δηµόσιες
επενδύσεις, δεν αντιµετωπίζει τη φοροδιαφυγή. Είναι ο προϋπο-
λογισµός των τριών «φ»: Φόροι, φόροι, φόροι. Και δεν φτάνει ο
χρόνος να τους απαριθµήσω όλους.

Το ζητούµενο, όµως, δεν είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Τους ξέρετε τους φόρους που έχετε επιβάλει. Εσείς
τους επιβάλλετε, οι Έλληνες τους πληρώνουν. Επιφυλάσσετε και
σε αυτόν τον προϋπολογισµό µία ωρολογιακή «φοροβόµβα» για
κάθε κοινωνική οµάδα: 

Για τους χαµηλοσυνταξιούχους: Εκατόν σαράντα χιλιάδες χα-
µηλοσυνταξιούχοι θα δουν το 2018 περικοπή στο ΕΚΑΣ, που κα-
ταργείται ουσιαστικά και οριστικά για όλους στο τέλος του 2019. 

Για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, την αύξηση των ασφαλι-
στικών τους εισφορών. 

Για τους ιδιοκτήτες ακινήτων, την αναπροσαρµογή των αντι-
κειµενικών αξιών των ακινήτων µε φόρο υπεραξίας 15% και επι-
βολή φόρου για περιστασιακές και βραχυπρόθεσµες µισθώσεις. 

Για τους ένστολους, νέες περικοπές στο µισθολόγιό τους. 
Για τους µισθωτούς και τους συνταξιούχους, τη µείωση που

θα προκύψει από την κατάργηση της έκπτωσης 1,5%, που γίνεται
στη µηνιαία παρακράτηση φόρου.

Για τους τρίτεκνους και πολύτεκνους, την περικοπή του πολυ-
τεκνικού επιδόµατος. 

Για τους φορολογηµένους µε ιατρικά έξοδα, την κατάργηση
της έκπτωσης του 10% για ιατρικές δαπάνες. 

Για τα νοικοκυριά χωρίς ή µε λιγότερο επίδοµα θέρµανσης, τη
µείωσή του κατά 50%. 

Για τους κατοίκους τριάντα δύο νησιών του βορειοανατολικού
Αιγαίου, την αύξηση των συντελεστών του ΦΠΑ. 

Για τους ξενοδόχους, την επιβολή τέλους διαµονής στα ξενο-
δοχεία. 

Για τους ασχολούµενους µε τη ναυτιλία, την επέκταση για έναν
χρόνο της εισφοράς στη ναυτιλία.

Η αλήθεια είναι ότι δεν αφήσατε κανέναν παραπονούµενο.
Τους φορολογήσατε όλους. Αν δεν είναι αυτός προϋπολογισµός
φτωχοποίησης, τι είναι; Αν δεν είναι προϋπολογισµός κοινωνικής
αναλγησίας, τι είναι; 

Ευαγγελίζεστε την έξοδο από τα µνηµόνια και την κρίση ως το
απόλυτο αφήγηµα. Το αφήγηµα, όµως, είναι παραµύθι. Και µη
διανοηθείτε να µας κατηγορήσετε για κακοπιστία. Το γεγονός
ότι το αφήγηµα είναι παραµύθι, αποδεικνύεται όταν κάποιος κοι-
τάξει τι περιµένει από το 2019 τους συµπολίτες µας εάν εφαρ-
µοστεί η δική σας πολιτική. Από το 2019, όχι µόνο από το 2018. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, θυµηθείτε πώς ξεκινήσατε και δείτε
πώς καταλήγετε. Είπατε ότι θα σκίζατε µνηµόνια και σκίσατε ελ-
πίδες, τις καταρρακώσατε. Ουδείς σήµερα είναι καλύτερα απ’
ό,τι ήταν το 2014. Όλοι είναι χειρότερα. 

Όλα αυτά, όµως -και εδώ αρχίζουν τα πολύ σοβαρά- δεν είναι
µόνο από ανικανότητα. Είναι και µία συνειδητή πολιτική επιλογή,
µε πολιτικό δόλο. Τελικά, είναι ένα σκοτεινό πολιτικό σχέδιο, ένα
σχέδιο το οποίο αποκαλύφθηκε όταν ο κ. Τσακαλώτος και ο
παρών κ. Χουλιαράκης κυνικά οµολογούσαν ότι τσάκισαν φορο-
λογικά και συνειδητά τη µεσαία τάξη, ένα σχέδιο που θέλει την
εξάρτηση των πολιτών από την εξουσία σας µε την άπαξ διανοµή
µερίσµατος, βοηθήµατος για τη φτώχεια που εσείς προκαλέ-
σατε. 

Πρώτα κάνετε τους πολίτες φτωχούς και µετά κάνετε τους φι-
λάνθρωπους! 

Όµως, αυτό το ολοκληρωτικής εµπνεύσεως και φιλοσοφίας
σχέδιο πολιτικής εξάρτησης των φτωχοποιηµένων δεν θα σας
αφήσουµε να το ολοκληρώσετε, γιατί εµείς θέλουµε πολίτες
ελεύθερους και γι’ αυτό αξιοπρεπείς: Να εργάζονται, να δηµι-
ουργούν, να ζουν χωρίς εξάρτηση από την εξουσία. Και θα το
πετύχουµε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ θα ήθελα να βρω στον
προϋπολογισµό κάτι που θα δικαιολογούσε έστω κάποια αισιο-
δοξία για τους Έλληνες. Ειλικρινά, όµως, σας το λέω, ότι δεν
µπορώ να το κάνω, γιατί αυτός ο προϋπολογισµός είναι ένα
ακόµα επεισόδιο στο σίριαλ φτωχοποίησης των Ελλήνων. Σκη-
νοθέτης και σεναριογράφος είναι η Κυβέρνησή σας. Θα είναι,
όµως, το τελευταίο έργο της σειράς, γιατί αυτός θα είναι και ο
τελευταίος προϋπολογισµός σας. Το µόνο αισιόδοξο είναι ότι σε
λίγους µήνες όλα αυτά θα µοιάζουν κακός εφιάλτης. Το 2018 θα
είναι χρονιά πολιτικής αλλαγής και γι’ αυτό θα είναι και το τέλος
της παρακµής. Με την κυβέρνησή µας θα είναι απαρχή αποκα-
τάστασης της οικονοµικής, θεσµικής, κοινωνικής και ηθικής αξιο-
πρέπειας κάθε Έλληνα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Κούζηλος από τη Χρυσή Αυγή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άλλος ένας µνηµονιακός προϋπολογισµός, που έρχεται αυτή

τη στιγµή για το 2018, ο οποίος -αυτό που λένε όλοι, δεν το λέµε
µόνο εµείς- είναι φόροι σε όλα. 

Βγαίνετε και λέτε ότι το 2019 θα βγούµε από τα µνηµόνια. Το
θέµα είναι το εξής: Να σας θυµίσω µία δήλωση του επικεφαλής
του Eurogroup, ο οποίος τον Σεπτέµβριο του 2017 είπε ότι η Ελ-
λάδα και µετά τα µνηµόνια θα είναι σε εποπτεία. Αυτό πρέπει να
λέτε στον ελληνικό λαό. Και πρέπει να το λέει και η Νέα Δηµο-
κρατία, που λέει ότι θα είναι η επόµενη κυβέρνηση κάποια
στιγµή. Θα είµαστε σε εποπτεία! Και τα µνηµόνια να τελειώσουν,
αυτό που τελειώνει είναι η χρηµατοδότηση. 

Φυσικά, αυτό δεν το λέτε στον ελληνικό λαό, δεν το ακούει ο
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ελληνικός λαός και µετά θα ξεκινήσουν πάλι τα προβλήµατα. 
Και συνεχίζει ο επικεφαλής του Eurogroup στη συνέντευξή του

τότε -τον Σεπτέµβρη του 2017- και λέει ότι «Η ελληνική οικονοµία
πρέπει να εισέλθει σε ανοδική πορεία και σταθερότητα για να
είναι οικονοµικά ανεξάρτητη». Όµως, για να φτάσουµε να έχουµε
οικονοµική ανεξαρτησία και σταθερότητα, θα πρέπει να έχουµε
ανάπτυξη. Σε έναν, όµως, προϋπολογισµό στον οποίο το µονα-
δικό πράγµα που κυριαρχεί είναι οι φόροι, ανάπτυξη δεν βλέ-
πουµε πουθενά. 

Θα ξεκινήσω να σας δίνω µερικά παραδείγµατα. Ανάπτυξη δεν
είναι όταν πουλιούνται τα δύο µεγαλύτερα λιµάνια της χώρας,
όπως ο ΟΛΠ και ο ΟΛΘ. Και εδώ θέλουµε µια απάντηση από το
Υπουργείο Οικονοµικών, γιατί στον κοινοβουλευτικό έλεγχο δεν
απαντά. Τι έχουµε εισπράξει από την πώληση του ΟΛΠ; Τι έχουµε
εισπράξει µέχρι αυτή τη στιγµή; Πουλήσαµε τον ΟΛΠ, το µεγα-
λύτερο λιµάνι της χώρας. Μπορείτε να µας πείτε τι έχουµε ει-
σπράξει έµµεσα και άµεσα; Και, φυσικά, θέλουµε να µας πείτε
εάν έχουν αυξηθεί οι θέσεις εργασίας, γιατί αυτό που βλέπουµε
µέχρι στιγµής -και θα γίνει- στη Θεσσαλονίκη είναι όλοι να ζητάνε
να φύγουν, να κάνουν µετάταξη. 

Επίσης, ανάπτυξη δεν είναι η -έχετε εφεύρει τώρα και µία άλλη
ορολογία- παραχώρηση δραστηριοτήτων για τα λιµάνια. Θα πα-
ραχωρήσετε τους κερδοφόρους κλάδους-τοµείς του κάθε λιµα-
νιού. Αυτό λέτε. Υπάρχουν και ανακοινώσεις του Υπουργείου
Ναυτιλίας. Δηλαδή, θα παραχωρήσετε όσον αφορά την Κέρκυρα
την κρουαζιέρα, το κερδοφόρο κοµµάτι της. Και τι θα της µείνει;
Για το λιµάνι της Κέρκυρας µετά, παραδείγµατος χάριν, τι θα µεί-
νει; Θα µείνει µόνο το κοµµάτι της ακτοπλοΐας κι όλα τα µικρά;
Και πώς θα επιβιώσει ο Οργανισµός Λιµένος Κέρκυρας; Αυτό δεν
είναι ανάπτυξη. 

Και για άλλα λιµάνια, όµως, όπως αυτά της Ρόδου, του Ηρα-
κλείου και των Χανίων, αυτό που λέτε είναι το εξής: «Θα τα δώ-
σουµε σε ιδιώτες. Δεν τα πουλάµε, όµως, πλέον. Κάνουµε
παραχώρηση». Και όλο αυτό εσείς -µέσω του ΤΑΙΠΕΔ- το λέτε
«ανάπτυξη».

Άλλος ένας τοµέας ανάπτυξης για τη χώρα µας, χρόνια τώρα,
είναι η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία. Ακόµα κι εκεί δεν
υπάρχει κάποια πρόβλεψη, δεν υπάρχει τίποτα. Έχουν βαλτώσει
όλα! Και βγαίνει το Υπουργείο Ναυτιλίας και κάνει µια δήλωση
ότι «Νέα πνοή θα δώσει η νούµερο ένα δεξαµενή που θα επι-
σκευάσει και θα λειτουργήσει η «COSCO»». Με µια δεξαµενή δεν
έρχεται ανάπτυξη. Πρέπει να έρθουν καράβια για να υπάρξει
ανάπτυξη και δουλειά και για να µπορέσει ένα κράτος να έχει
έσοδα.

Πάνω σε αυτό το κοµµάτι έχουµε και τρία µεγάλα ναυπηγεία.
Έχουµε τον Σκαραµαγκά, ο οποίος εδώ και χρόνια βρίσκεται µε
ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Αυτή τη στιγµή -όπως είχε πει και
ο κύριος Υπουργός- είµαστε σε έναν µονόδροµο. Δεν υπάρχει
κάποια άλλη λύση για τον Σκαραµαγκά. Επίσης, έχουµε το Νεώ-
ριο, το οποίο αναγκαστικά θα πουληθεί και την Ελευσίνα µετέ-
ωρη. Όλοι οι εργαζόµενοι στη ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία
στην ουσία βρίσκονται στα όρια της επιβίωσης. Αυτό όλο εσείς
το λέτε «ανάπτυξη» και µιλάτε για έναν προϋπολογισµό, ο οποίος
θα βοηθήσει πάρα πολύ.

Για να µπορέσουµε να καταλάβουµε τώρα και τι άλλο έχετε
κάνει, µε ένα νοµοσχέδιο, που φέρατε το 2017, υπήρχε ο κωδικός
3437: «Λογαριασµός Επιθεωρήσεων Πλοίων». Με το νέο καθε-
στώς που εφαρµόσατε µετά το ναυάγιο του «ΑΓΙΑ ΖΩΝΗ 2»,
αυτός ο λογαριασµός θα υπάρξει; Θα γίνει; Θα πιστωθεί; Θα
υπάρξουν έσοδα από εκεί; Γιατί υπήρχαν έσοδα. Με όλα αυτά
τώρα που κάνετε και µε όλα τα συγκεκριµένα κολπάκια πλέον
που έχετε σκαρφιστεί, δεν υπάρχουν έσοδα.

Μιλάτε για το µεγάλο «City» του Πειραιά. Ο Πειραιάς για να
αποκτήσει «City», όπως είπε ο κύριος Υπουργός πριν, δεν χρει-
άζεται µόνο να έρθουµε σε συνεννόηση µε το P&I Club, αλλά
χρειάζονται τρεις βασικοί παράγοντες: σταθερότητα, υποδοµές,
ναυτική δικαιοσύνη. Απ’ τη στιγµή που δεν υπάρχει τίποτα από
αυτά τα τρία, «City» στον Πειραιά δεν πρόκειται να δούµε. Και µι-
λάµε για χιλιάδες θέσεις εργασίας. Το ΙΟΒΕ κάποτε είχε πει ότι
µπορούµε να έχουµε τουλάχιστον άλλες διακόσιες χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας από τη ναυτιλία στον Πειραιά.

Εν κατακλείδι -κι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- Νέα Δηµοκρατία,
ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, ΑΝΕΛ αυτό που έχετε κάνει µέχρι στιγµής είναι
να ακολουθείτε πιστά το µνηµόνιο και ό,τι φέρνετε, να µην έχει
προοπτική. Δεν υπάρχει προοπτική. Ο Έλληνας αυτή τη στιγµή
έχει αρχίσει και είναι φάντασµα του εαυτού του. Ανάπτυξη και
προοπτική δεν υπάρχουν και θα είµαστε σε εποπτεία για πάρα
πολλά χρόνια.

Φυσικά, η Χρυσή Αυγή είναι εδώ. Θα είµαστε παρόντες, γιατί
ένα είναι το σύνθηµά µας: Θέλουµε την πατρίδα µας πίσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παπαηλιού από
τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το 2018 θα είναι το έτος που θα σηµατοδοτήσει την
έξοδο της χώρας από µια µακρά περίοδο προγραµµάτων δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής και την είσοδό της σε µια περίοδο οι-
κονοµικής ανάταξης. Ο προϋπολογισµός του 2018 θα είναι ο
τελευταίος προϋπολογισµός των µνηµονίων, αφού προβλέπεται
η έξοδος της χώρας από αυτά τον Αύγουστο του 2018.

Κατά τα έτη που ακολουθούν, έχει εξασφαλιστεί ο αναγκαίος
δηµοσιονοµικός χώρος, ώστε να ενισχυθούν και να υλοποιηθούν
αναπτυξιακές δράσεις και να διευρυνθούν οι παρεµβάσεις στον
τοµέα της κοινωνικής πολιτικής. Προκειµένου να επιτευχθεί
αυτός ο σκοπός έπρεπε να γίνουν όλα τα αναγκαία βήµατα εντός
του έτους 2017, όπως η ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης
και η διαφαινόµενη ολοκλήρωση της τρίτης αξιολόγησης, η δο-
κιµαστική έξοδος στις αγορές και στη συνέχεια, εντός του 2018,
να ακολουθήσει η αναδιάρθρωση του δηµόσιου χρέους, ώστε να
εξασφαλιστεί η βιωσιµότητά του.

Παρά την επίµονη καταστροφολογία της Αντιπολίτευσης και
τον ορυµαγδό ψευδολογίας και προπαγάνδας από τα συστηµικά
µέσα µαζικής ενηµέρωσης ιδιοκτησίας ισχυρών οικονοµικών πα-
ραγόντων, η οικονοµία το τελευταίο χρονικό διάστηµα εισήλθε
σε τροχιά ανάκαµψης δηµιουργώντας προοπτική, ώστε αυτή η
ανάκαµψη να επιταχυνθεί τα επόµενα χρόνια και να µετασχηµα-
τιστεί σε ανάπτυξη. Όλοι οι οικονοµικοί δείκτες καταγράφουν τη
σταθερή προς τα άνω δυναµική της ελληνικής οικονοµίας, η
οποία ενισχύεται σταδιακά.

Ως αποτέλεσµα αυτής της δηµοσιονοµικής προόδου τον Σε-
πτέµβριο του 2017 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε έναν
χρόνο νωρίτερα του αναµενόµενου την έξοδο της Ελλάδας από
τη διαδικασία υπερβολικού ελλείµµατος. Βασικός στόχος της Κυ-
βέρνησης είναι το έτος 2018 να έχει ολοκληρωθεί το πρόγραµµα
και να έχουν τερµατιστεί η ασφυκτική επιτροπεία και κατά το δυ-
νατόν η πολιτική λιτότητας. Και σε αυτό το πλαίσιο προτεραιότη-
τες αποτελούν η κάλυψη εξυπηρέτησης των χρηµατοδοτικών
αναγκών της χώρας, η βελτίωση της διάρθρωσης της οικονοµίας
και η περαιτέρω διασφάλιση και ενίσχυση της κοινωνικής συνο-
χής. Αυτά θα υλοποιηθούν µε στοχευµένες φορολογικές ελα-
φρύνσεις, που θα αξιοποιούν τον δηµοσιονοµικό χώρο, τον οποίο
ήδη δηµιουργεί και θα δηµιουργήσει περαιτέρω η οικονοµική µε-
γέθυνση, µε την πάταξη της φοροαποφυγής και της φοροδιαφυ-
γής, µε δηµόσιες επενδύσεις, µε την προσέλκυση ιδιωτικών
επενδύσεων, µε ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης και µε κοι-
νωνικές δαπάνες.

Εκτός της επούλωσης των κοινωνικών πληγών που άφησαν τα
µνηµόνια -µε µέτρα όπως η αντιµετώπιση της φτώχειας, η χορή-
γηση του κοινωνικού επιδόµατος αλληλεγγύης, η αναδιάρ-
θρωση-αύξηση των οικογενειακών επιδοµάτων- και της
οικοδόµησης των βάσεων για τη µεταµνηµονιακή Ελλάδα, πρέπει
να δηµιουργηθούν οικονοµικές και κοινωνικές προϋποθέσεις για
την υπέρβαση όχι µόνο των µνηµονίων και της κρίσης αλλά και
του χρεοκοπηµένου µοντέλου του παρελθόντος που οδήγησε τη
χώρα σε αυτή. Το νέο υπόδειγµα που προωθείται είναι αυτό της
κοινωνικά δίκαιης παραγωγικής ανασυγκρότησης που στηρίζεται
στην αξιοποίηση των συγκριτικών πλεονεκτηµάτων της χώρας,
τα οποία πρέπει να µετασχηµατιστούν σε συγκεκριµένες πολιτι-
κές, αναπτυξιακές αιχµές σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας
και µάλιστα συνδυαστικά.

Για τη διαµόρφωση συνθηκών βιώσιµης ανάπτυξης σηµαντι-
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κός είναι ο ρόλος των διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων, οι οποίες
στηρίζονται σε τρεις πυλώνες: Στον πυλώνα διαφύλαξης της
χρηµατοοικονοµικής σταθερότητας, στο πλαίσιο της οποίας κο-
ρυφαίο ζήτηµα προς επίλυση είναι αυτό των µη εξυπηρετούµε-
νων κόκκινων δανείων, στον πυλώνα ενίσχυσης της
ανταγωνιστικότητας, των επενδύσεων και της ανάπτυξης, στον
οποίο περιλαµβάνονται η κατάρτιση µιας ολοκληρωµένης στρα-
τηγικής ανάπτυξης, η αξιοποίηση καινοτόµων χρηµατοδοτικών
εργαλείων, το νέο πλαίσιο εξωδικαστικού συµβιβασµού και αδει-
οδότησης επιχειρήσεων και µια σειρά παρεµβάσεων για την ενί-
σχυση της ελληνικής περιφέρειας. Στον πυλώνα της
επανάκτησης της εργασίας και της ανάδειξής της σε κατά το δυ-
νατόν ισότιµο παράγοντα µε την επιχείρηση. 

Οι συνθήκες ζούγκλας που επικρατούν στην αγορά εργασίας
επιτάσσουν τη βαθµιαία αντιστροφή της κατάστασης, ώστε αυτή
να επανέλθει σε στοιχειωδώς ανεκτά κανονικά πλαίσια. Η απο-
κατάσταση της συλλογικής αυτονοµίας και των συλλογικών συµ-
βάσεων εργασίας, όπως επίσης, µετά τη λήξη του
προγράµµατος και ο πρόσφατος ν.4488/2017, που επιλύει ση-
µαντικά ζητήµατα της καθηµερινής εργασιακής ζωής, αποτελούν
ένα σηµαντικό στοιχείο. Και βέβαια, η άσκηση πολιτικής για την
αντιµετώπιση της ανεργίας, η µείωση της οποίας είναι µεν ση-
µαντική, όχι όµως αυτή που θα θέλαµε. Στον πυλώνα του εκσυγ-
χρονισµού της δηµόσιας διοίκησης, για τον οποίον έχουν
θεσµοθετηθεί δράσεις για την ενίσχυση της αποτελεσµατικότη-
τας του διοικητικού µηχανισµού, αλλά και του δικαστικού συστή-
µατος, την καταπολέµηση της διαφθοράς και τη λειτουργική
αυτονοµία βασικών θεσµικών οργάνων.

Σε αυτό το πλαίσιο η αναπτυξιακή διάσταση του προϋπολογι-
σµού αποτυπώνεται στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, του
οποίου το εθνικό σκέλος παραµένει στο ύψος του ενός δισεκα-
τοµµυρίου ευρώ, όπως επίσης και στην απορρόφηση των πόρων
του ΕΣΠΑ που κατά τα έτη 2016 και 2017 έφεραν την Ελλάδα
στις πρώτες θέσεις µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Επιπλέον, στον αναπτυξιακό νόµο αποτυπώνεται η αλλαγή
προσανατολισµού και κατεύθυνσης των προγραµµάτων και των
επιµέρους δράσεων. Δεν περιορίζεται στην απορρόφηση των
προς διάθεση πόρων, αφού έµφαση δίνεται στην αξιοποίησή
τους, δηλαδή στα ποιοτικά χαρακτηριστικά των παρεµβάσεων. 

Ειδικότερα, στον αναπτυξιακό νόµο υπάρχει προσανατολισµός
προς συγκεκριµένους κρίσιµους τοµείς της οικονοµίας και ειδι-
κότερα στην παραγωγή ποιοτικών αγροτικών προϊόντων συνδυα-
στικά µε τη µεταποίησή τους, ώστε να αποκτήσουν υπεραξία, την
αγροδιατροφή, την παροχή ποιοτικών τουριστικών υπηρεσιών.
Όλα αυτά στηρίζονται στην έρευνα, την καινοτοµία, την εξωστρέ-
φεια, ώστε όλες αυτές οι παρεµβάσεις να έχουν αναπτυξιακό
πρόσηµο. Απευθύνονται δε στη µικροµεσαία επιχείρηση και όχι
στους κρατικοδίαιτους επιχειρηµατίες, όπως γινόταν µέχρι τώρα. 

Θα κάνω µία τελευταία παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Οι ειση-
γητές και οι οµιλητές συνάδελφοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
επανέλαβαν τα σχετικά υιοθετώντας τον ορυµαγδό προπαγάν-
δας των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Σε αυτό το πλαίσιο εντάσ-
σεται και η κατάθεση και ανάδειξη ψευδών ειδήσεων και
αναφορών που χωρίς αιδώ αναπαράγονται από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, ιδίως από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.
Προφανώς αυτό γίνεται για τον αποπροσανατολισµό του ελλη-
νικού λαού από τα αίτια της ελληνικής χρεοκοπίας, από τις λίστες
των καταθέσεων σε παραδεισένιους προορισµούς αλλά και από
τα εσωτερικά προβλήµατα αυτών των κοµµάτων και, εν τέλει,
από τη σκληρή νεοφιλελεύθερη κατεύθυνση που αποτελεί τον
πυρήνα της πολιτικής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και που
σηµαίνει συνέχιση της πολιτικής λιτότητας και του µαρασµού της
ελληνικής οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Παπαηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι της Αντιπολίτευσης, η διαφορά της πολιτικής µας από

τη δική σας φαίνεται και θα φανεί ακόµα περισσότερο µετά τον

τερµατισµό της αυστηρής εποπτείας, όταν η δική µας πολιτική
θα αρχίσει να εκτυλίσσεται η δική µας πολιτική, βέβαια στο πλαί-
σιο των δεδοµένων συνθηκών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µιας
χώρας όπως η δική µας, που λίγο πριν θα έχει εξέλθει από τα
µνηµόνια. Σας τροµάζει και σας έχει οδηγήσει σε σύγχυση, το
«ξεχείλωµα» της «αριστερής παρένθεσης» και η διάψευση του
ενός αφηγήµατός σας µετά το άλλο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ιωάννης Ανδρια-
νός από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με ευκαιρία τα όσα είπε ο προλαλήσας συνάδελφος, θέλω να

πω µόνο τούτο: Δεν µας τροµάζει αυτό που είπατε. Μας τροµάζει
η πολιτική σας, όπως τροµάζει η οικονοµική πολιτική που ακο-
λουθείτε τον ελληνικό λαό, βλέποντας το ΕΚΑΣ να χάνεται, βλέ-
ποντας οικονοµικές επιβαρύνσεις και φόρους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον τρίτο
προϋπολογισµό της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έναν προϋπο-
λογισµό που, όπως και οι δύο προηγούµενοι, αποτυπώνει ένα
µείγµα πολιτικής το οποίο δεν επιλύει τα υπαρκτά προβλήµατα,
δεν επουλώνει τις βαθιές πληγές της κρίσης, δεν εξασφαλίζει τις
προϋποθέσεις της ανάπτυξης και δεν δίνει καµµία αισιόδοξη
προοπτική στην οικονοµία και την κοινωνία. Έναν προϋπολογι-
σµό που, όπως και οι δύο προηγούµενοι, φέρει έντονη τη σφρα-
γίδα της ιδεοληψίας που ανέτρεψε τη θετική πορεία του 2014 και
οδήγησε σε δύο αχρείαστα µνηµόνια και σε διαρκή λιτότητα. 

Πέρσι η Κυβέρνηση πανηγύριζε που το µείγµα πολιτικής για
το 2017 αφορούσε κατά 94% νέους φόρους. Λέγατε ότι είναι συ-
νειδητή σας επιλογή η υπερφορολόγηση, η φτωχοποίηση της µε-
σαίας τάξης και των λιγότερο προνοµιούχων. 

Πλέον ακόµη και ο φανατικότερος υποστηρικτής αυτής της
Κυβέρνησης έχει συνειδητοποιήσει ότι η υπερφορολόγηση δεν
είναι η λύση. Αντιθέτως, υπονοµεύει τις προοπτικές της ανάπτυ-
ξης και της δηµιουργίας θέσεων εργασίας και πλήττει κυρίως τα
µεσαία και τα λαϊκά στρώµατα, πλήττει τους χιλιάδες χαµηλο-
συνταξιούχους που χάνουν το ΕΚΑΣ, πλήττει σχεδόν δύο εκα-
τοµµύρια Έλληνες που χάνουν την έκπτωση από ιατρικές
δαπάνες, πλήττει τους νέους ανθρώπους, που δεν µπορούν να
βρουν δουλειά που να ανταποκρίνεται στα ταλέντα και τις δεξιό-
τητές τους και ταυτόχρονα βλέπουν την Κυβέρνηση να επαίρεται
που κατέστησε κανόνα τη µερική απασχόληση, που δηµιούργησε
τη γενιά των 360 ευρώ.

Βλέπετε, µε τα αποτελέσµατα της πολιτικής που ακολουθή-
σατε φέτος γίνεται σαφές ότι οι πραγµατικοί σας στόχοι ήταν
δύο: Αφ’ ενός να πετύχετε µε κάθε τρόπο το πρωτογενές πλεό-
νασµα, µια δυσβάσταχτη υποχρέωση, που εσείς οι ίδιοι φορτώ-
σατε στις πλάτες του ελληνικού λαού. Για να το κάνετε αυτό
αυξήσατε δραµατικά τους φόρους, µειώσατε τις µεταβιβάσεις
µε σαφές κοινωνικό αποτύπωµα, δηλαδή µειώσατε τη στήριξη
ευαίσθητων κοινωνικών οµάδων -τρίτεκνων, πολύτεκνων- ενισχύ-
σατε την εικόνα του κράτους-µπαταχτσή, που απαιτεί όταν οι πο-
λίτες του οφείλουν, αλλά κάνει πως δεν θυµάται όταν το ίδιο
οφείλει στους πολίτες. Αφ’ ετέρου, βεβαίως, υπάρχει το επικοι-
νωνιακό τέχνασµα του φιλοδωρήµατος. Με το ένα χέρι, δηλαδή,
παίρνετε δέκα από την τσέπη των πολιτών και µε το άλλο δίνετε
µόνο ένα. 

Στερείτε, λοιπόν, από τους Έλληνες τη δυνατότητα της απα-
σχόλησης σε πραγµατικές και καλά πληρωµένες θέσεις εργα-
σίας, τους υποχρεώνετε να πληρώνουν ολοένα και περισσότερο
το κράτος, που όλο και διογκώνετε µε ειδικές γραµµατείες και
νέους φορείς, για να τους κάνετε εξαρτηµένους από το κρατικό
χαρτζιλίκι, που δεν φτάνει ούτε για τα στοιχειώδη: 1,9 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ είναι ο λογαριασµός για το 2018 σε µέτρα περι-
κοπής συντάξεων και κοινωνικών επιδοµάτων και αύξηση φόρων,
14 δισεκατοµµύρια ευρώ είναι η αύξηση του δηµοσίου χρέους,
που υποτίθεται ότι θα διαγράφατε. 

Τα στοιχεία σάς εκθέτουν. Σύµφωνα µε έρευνα του Κέντρου
Φιλελεύθερων Μελετών, ο µέσος Έλληνας το 2017 εργάστηκε
διακόσιες τρεις από τις τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες του χρό-
νου, από την 1η Ιανουαρίου µέχρι και τις 23 Ιουλίου, µόνο και
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µόνο για να αποπληρώσει τις υποχρεώσεις προς το κράτος, ενώ
εξαιτίας της πολιτική σας, η Ελλάδα κατρακύλησε φέτος άλλες
είκοσι επτά ολόκληρες θέσεις ως προς την οικονοµική της ελευ-
θερία, την ώρα που τη µεγαλύτερη άνοδο παγκοσµίως σηµει-
ώνουν οι χώρες της γειτονιάς µας, όπως η Βουλγαρία, η
Ρουµανία, η Αλβανία, η Κύπρος. 

Με αυτή, λοιπόν, τη παράλογη λογική σας, της ισοπέδωσης
και της αναδιανοµής της φτώχειας και της εξαθλίωσης, το επί-
τευγµά σας είναι ότι η χώρα βρίσκεται ξανά στην τελευταία θέση
της ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Οι Έλληνες και οι Ελληνίδες συνεχίζουν να φεύγουν από τη
χώρα αναζητώντας αλλού τη µοίρα τους. Οι επιχειρήσεις συνε-
χίζουν να κλείνουν και να µεταφέρουν την έδρα τους και τις λει-
τουργίες τους σε γειτονικές χώρες. 

Οι επενδύσεις βρίσκονται σε τέλµα, τόσο οι ιδιωτικές, τις
οποίες «ξορκίζετε µε τον απήγανο» όσο και οι δηµόσιες, όπως
καταδεικνύουν ηχηρά τα επίπεδα απορροφητικότητας του ΕΣΠΑ
και η υποεκτέλεση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων.
Επιβάλατε τέλος διανυκτέρευσης ακόµη και στον τουρισµό, έναν
τοµέα που πρέπει να προσέξουµε ιδιαίτερα.

Τους αγρότες, τους παραγωγούς, την τυποποίηση, που θα
έπρεπε κατά προτίµηση να στηρίξετε, τους χτυπάτε ακόµη πε-
ρισσότερο. Οι άνθρωποι αυτοί δίνουν καθηµερινά µάχη επιβίω-
σης, έχοντας να αντιµετωπίσουν το υψηλό κόστος παραγωγής
και τις ολοένα και βαρύτερες συνθήκες τις κλιµατικής αλλαγής,
όπως ήταν οι ισχυρές χαλαζοπτώσεις που είχαµε στην Αργολίδα
ή οι ελιές που έχουν πληγεί από την ανοµβρία και πολλές φορές
οι παραγωγοί δεν βγάζουν ούτε το λάδι της χρονιάς, για να φάνε,
και µάλιστα για τρίτη χρονιά σε πολλές περιοχές. 

Τι κάνατε, λοιπόν, για να τους στηρίξετε; Στην Αργολίδα υπάρ-
χει η πληροφορία και η ενηµέρωση ότι ο ΕΛΓΑ θα αποζηµιώσει
για τα εσπεριδοειδή που επλήγησαν από τη χαλαζόπτωση µε τιµή
χυµοποίησης, η οποία είναι πολύ µικρότερη -είναι περίπου στα
0,09 ευρώ, µείον 0,03 ευρώ της κοπής, πάει στα 0,06 ευρώ- αντί
τις τιµές φρούτου, που είναι σχεδόν τριπλάσιες. 

Τον φόρο στο κρασί, που όλο λέτε ότι θα καταργήσετε, ακόµα
τον διατηρείτε, ενώ έχετε αντίθετα αποτελέσµατα από αυτά που
περιµένατε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας, όπως είχαν οι
προηγούµενοι συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
Στις ασφαλιστικές εισφορές, µέσω της φορολόγησης, αφαι-

ρέσατε ουσιαστικά την ανταποδοτικότητά τους. Αφήσατε ακόµη
να χαθούν σχεδόν 5 εκατοµµύρια ευρώ κοινοτικών πόρων, µια
ανάσα ζωής για τους χειµαζόµενους αγρότες, για την αγορά
φρούτων και λαχανικών, που θα γινόταν δωρεάν διανοµή στα
σχολεία της χώρας. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τον τοµέα της παιδείας, η κ. Κεραµέως
αναφέρθηκε διεξοδικά στις συνέπειες που επισωρεύει η πολιτική
σας. 

Από πλευράς µου θέλω να υπογραµµίσω τα σηµαντικά προ-
βλήµατα στη λειτουργία του ΙΝΕΔΙΒΙΜ που έχουν δυσµενή απο-
τελέσµατα στη λειτουργία των φοιτητικών εστιών αλλά και στη
σίτιση των φοιτητών. Τα προβλήµατα αντανακλούν στη λειτουρ-
γία των δηµοσίων ΙΕΚ, τα οποία βρίσκονται σήµερα σε κατά-
σταση πλήρους αποσύνθεσης, καθώς και των σχολείων
δεύτερης ευκαιρίας και σηµαντικές ελλείψεις σε πετρέλαιο θέρ-
µανσης, σε υλικοτεχνικό εξοπλισµό και τα συνεχιζόµενα κενά σε
διδακτικό προσωπικό, που απειλούν την εκπαιδευτική διαδικασία,
την αδυναµία πλήρους λειτουργίας του ολοήµερου σχολείου,
που επιβαρύνει ακόµα περισσότερο τις οικογένειες. Επίσης, τα
προβλήµατα που έχουν ανακύψει µε τις µετεγγραφές χιλιάδων
φοιτητών σε ιδρύµατα τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά σε ένα και µόνο συµ-
πέρασµα οδηγούν. Την πιο κρίσιµη στιγµή για την τολµηρή
στροφή που θα βγάλει τη χώρα από την κρίση η σηµερινή Κυ-
βέρνηση κινείται χωρίς πυξίδα. Μόνης της επιδίωξη είναι να πιά-
σει όπως-όπως τους ονοµαστικούς στόχους των µνηµονίων και
να γαντζωθεί µε κάθε τρόπο στην εξουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία.
Ήρθε η ώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Κύριε
Πρόεδρε, δεν είπατε τίποτα στον προηγούµενο συνάδελφο στα
7.48’. Είδα ότι δώσατε εννιά λεπτά. Μισό δευτερόλεπτο και τε-
λειώνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό είναι µιζέρια
τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Ελλάδα, λοιπόν, χρειάζεται ανάπτυξη. Οι Έλληνες απαιτούν

δουλειές, ευκαιρίες για προκοπή και δηµιουργία, απαιτούν δι-
καιοσύνη και αποτελεσµατικότητα και ο προϋπολογισµός αυτός
για µια ακόµα φορά καταδεικνύει ότι η Κυβέρνηση αυτή ούτε
µπορεί ούτε θέλει να ανταποκριθεί στις ανάγκες της χώρας και
τις απαιτήσεις των πολιτών. Γι’ αυτόν τον λόγο η Νέα Δηµοκρατία
τον καταψηφίζει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Η κ. Διαµάντω Μανωλάκου από το ΚΚΕ έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Παρουσιάζετε µια σύµπνοια όλοι

σας µε το να θολώνετε τους στόχους του προϋπολογισµού. Μπο-
ρεί να καταψηφίζετε ή να αναδεικνύετε τις επιπτώσεις σε φτωχά
λαϊκά στρώµατα, όµως συγκαλύπτετε και στηρίζετε την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ στην πολιτική εξυπηρέτησης των αναγκών και των
απαιτήσεων των επιχειρηµατικών οµίλων. Εξωραΐζετε την καπι-
ταλιστική βαρβαρότητα, γιατί είναι και δική σας στρατηγική η πο-
λιτική εξυπηρέτησης των αναγκών του κεφαλαίου και όχι του
λαού. 

Είναι αλήθεια ότι ο προϋπολογισµός απεικονίζει, καθρεφτίζει
τη νέα φτωχοποίηση για τα λαϊκά στρώµατα, αφού αρπάζει πάνω
από δύο δισεκατοµµύρια επιπλέον. Είναι, επίσης, γέφυρα για την
υλοποίηση των απαιτήσεων της τρίτης αξιολόγησης των εκατό
προαπαιτούµενων. Γι’ αυτό πέφτει τσεκούρι στα κοινωνικά επι-
δόµατα και στο ΕΚΑΣ. Ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί στην πρώτη
κατοικία, αύξηση ΕΝΦΙΑ, συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά του Αι-
γαίου, αύξηση 900 εκατοµµύρια ευρώ άµεσων και έµµεσων
φόρων, µείωση 700 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου της κρατικής
χρηµατοδότησης σε ασφαλιστικά ταµεία και ούτω καθεξής. Αν-
τιλαϊκά µέτρα µε τη σέσουλα για την ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας και των επενδύσεων. Γιατί έτσι θα υπάρξουν και οι
επιπλέον φοροαπαλλαγές και άλλα προνόµια που ζητούν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι. Έτσι δηµιουργούνται και τα πλεονάσµατα. 

Ταυτόχρονα κινείστε στους άξονες της Λευκής Βίβλου για το
µέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ετοιµάζεστε να το σερβίρετε
µε δηµοκρατικό µανδύα: την προσήλωση στην ανάπτυξη κερδο-
φορίας των ευρωπαϊκών µονοπωλίων κατά των λαών. 

Οι νέες προτάσεις και σχεδιασµοί αφορούν στη δηµιουργία
κοινής στρατιωτικής δύναµης επέµβασης, κοινό αµυντικό προ-
ϋπολογισµό, κοινό αµυντικό δόγµα δράσης για τους ιµπεριαλι-
στικούς πολέµους της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου συµµετέχει και
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Αλλά και δηµιουργία Ευρωπαϊκού
Νοµισµατικού Ταµείου στα πρότυπα του αρπακτικού-αντιδραστι-
κού ΔΝΤ -για να µη δηµιουργούνται αυταπάτες- βάθεµα της
ΟΝΕ, κοινό Υπουργό Οικονοµικών και άλλα. Είναι καινούργιοι αν-
τιλαϊκοί µηχανισµοί για τη θωράκιση των ευρωενωσιακών µονο-
πωλίων έναντι των ανταγωνιστών τους, ΗΠΑ και Κίνας, όσο και
των αντιθέσεων και τριγµών εντός της Ευρωπαϊκή Ένωσης.
Ωστόσο, στο όνοµα των σεναρίων για το µέλλον της Ευρώπης
εκφράζονται όλα τα κράτη-µέλη µε σύµπνοια, ανεξάρτητα αν
είναι υπερχρεωµένα ή όχι, µε σκληρά αντεργατικά µέτρα εξίσω-
σης προς τα κάτω, µε φοροαπαλλαγές και επιδοτήσεις για το κε-
φάλαιο και την κερδοφορία του.

Σε αυτή την κατεύθυνση έχετε κι εσείς απόλυτη συµφωνία µε-
ταξύ σας, ανεξάρτητα αν ψηφίζετε ή όχι τον φετινό προϋπολογι-
σµό. Εξάλλου είναι χαρακτηριστική η επισήµανση του ΣΕΒ ότι
για την ανάκαµψη του εγχώριου κεφαλαίου η επόµενη µέρα των
µνηµονίων θα απαιτήσει δύσκολες αποφάσεις και ευρύτερες συ-
ναινέσεις για όσα πρέπει να γίνουν. Τα πάντα υποτάσσονται σε
αυτή τη στρατηγική. 

Αυτός είναι ο λόγος που θέλετε να συρρικνώσετε µέχρι να εξα-
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φανίσετε την απεργία, το τελευταίο δικαίωµα που έχει ως όπλο
η εργατική τάξη απέναντι στους εκµεταλλευτές της. Αφαιρείτε,
ουσιαστικά, και το δικαίωµα για διαµαρτυρία, για την απληρωσιά,
τις απολύσεις, τις απάνθρωπες συνθήκες δουλειάς που δηµιουρ-
γούν σακάτηδες ακόµα και νεκρούς από τα εργοδοτικά εγκλή-
µατα. 

Ξέρετε ότι η άγρια πολιτική σας δηµιουργεί οργή, αγανά-
κτηση. Φοβάστε ότι θα µετατραπεί σε µαζική, αποφασιστική,
λαϊκή αντεπίθεση για την ανατροπή και νοµίζετε ότι µε νοµικά
τερτίπια θα εµποδίσετε ορµητικά ποτάµια. Σιγή νεκροταφείου
δεν µπορείτε να επιβάλετε. Θα έχετε αντιδράσεις και µε τη νέα
φοροκαταιγίδα και µε τις ιδιωτικοποιήσεις στα λιγνιτικά πεδία,
στη ΔΕΦΑ, στο νερό κι αλλού. 

Θα δηµιουργηθούν νέοι άνεργοι -για χιλιάδες εργαζόµενους
και χειροτέρευση για άλλους- αφού από κανονικό µισθό θα πάνε
στα µπλοκάκια των 400 ευρώ. Ταυτόχρονα, θα αυξηθεί η ληστεία
στο λαϊκό νοικοκυριό µέσα από την αύξηση σε ενέργεια, νερό,
διόδια και ούτω καθεξής. Αλλά και η ιδιωτικοποίηση σε ακόµα
δέκα µεγάλα λιµάνια της χώρας θα χειροτερέψει τη θέση των ερ-
γαζοµένων. Ξέρουµε από την «COSCO» στον Πειραιά. Μισθοί
των 400 ευρώ, µε δουλεµπορικά γραφεία και το µαστίγιο του αυ-
ταρχισµού να ανεµίζει, διαφορετικά δεν έχει µεροκάµατο. Αλλά
είναι και οι επενδυτές που «σκοτώνονται» ποιος θα πρωτοπάρει
Αλεξανδρούπολη ή Θεσσαλονίκη και άλλα. Δεν είναι µόνο οι
οξυµµένοι ενεργειακοί ανταγωνισµοί αλλά και οι πολεµικοί σχε-
διασµοί των ιµπεριαλιστών που ξεδιπλώνονται και είσαστε βου-
τηγµένοι µέχρι τα µπούνια. 

Και δεν φτάνει αυτό. Ακούσαµε και τον Υπουργό Ναυτιλίας να
καµαρώνει για τη ναυτική εκπαίδευση, που τείνει στην ιδιωτικο-
ποίηση, επειδή το θέλουν οι εφοπλιστές, αλλά ο αυταρχισµός και
η ρουσφετολογία εντείνεται στο Λιµενικό Σώµα, αφού µεταθέ-
σεις-αποσπάσεις τις αποφασίζει τώρα ο Υπουργός και πετάει στα
άχρηστα το µεταθετικό σώµα. 

Αυτή συνολικά είναι η δίκαιη ανάπτυξή σας, για την οποία ζη-
τάτε συναίνεση και συνοχή.

Από την πλευρά µας, αυτό που µπορούµε να υποσχεθούµε
είναι ότι δεν θα σας αφήσουµε σε χλωρό κλαρί. Δεν θα αφή-
σουµε την άγρια πολιτική σας και θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για
ξεσηκωµό του λαού, ώστε να γίνει κυρίαρχος του πλούτου που
παράγει και όχι επαίτης. 

Κλείνω λέγοντας ότι τις χυδαίες αντικοµµουνιστικές επιθέσεις
της Χρυσής Αυγής ότι το ΚΚΕ είναι στα όρια της νοµιµότητας -
ξέρετε- τα έχουµε ξανακούσει από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, όταν οι εργαζόµενοι ήταν στους δρόµους ενάντια στα
µνηµόνιά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Γεώργιος Ντζι-
µάνης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αναφερόµενος στην προλαλήσασα, δεν ξέρω σε ποιον να

δώσω τα πρωτεία της καταστροφολογίας και του µηδενισµού,
στη Νέα Δηµοκρατία ή στο ΚΚΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Στον ΣΥΡΙΖΑ, που καταστρέφει τον
λαό! Αυτός έχει το χρυσό µετάλλιο, µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια
τον προϋπολογισµό του 2018, τον τρίτο προϋπολογισµό που εκ-
πονεί η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Είναι αλήθεια ότι, παρά τις εξαιρετικά δύσκολες δηµοσιονοµι-
κές όσο και κοινωνικές συνθήκες, µέσα στις οποίες υλοποιήθη-
καν οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί, κατορθώσαµε να βάλουµε
τα δηµόσια οικονοµικά της χώρας σε µία τάξη, αποκαθιστώντας
την αξιοπιστία της ελληνικής οικονοµίας µε τη δίκαιη και ήπια δη-
µοσιονοµική προσαρµογή και δηµιουργώντας ένα ισχυρό δίχτυ
προστασίας των κοινωνικά αδύναµων, µε την πλήρη ανάπτυξη
εργαλείων, όπως είναι το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, αλλά
και µε παρεµβάσεις κοινωνικής πολιτικής, όπως στον κρίσιµο
τοµέα αντιµετώπισης της παιδικής φτώχειας.

Για το 2018 το πρωτογενές πλεόνασµα προβλέπεται να δια-
µορφωθεί στο 3,8% του ΑΕΠ, ποσοστό που είναι συµβατό µε
τους στόχους του Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Προσαρµο-
γής και παρέχει ένα σηµαντικό περιθώριο ασφάλειας. 

Ειδικά για το έτος 2018, οι εξοικονοµήσεις που προκύπτουν
από την επιτυχηµένη επισκόπηση των πρωτογενών λειτουργικών
δαπανών θα χρηµατοδοτήσουν µια σειρά πρόσθετων δράσεων
κοινωνικής προστασίας.

Στα έτη που ακολουθούν οι ρυθµοί οικονοµικής ανάπτυξης
που προβλέπει το Μεσοπρόθεσµο Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής, είναι επαρκείς για να εξασφαλίσουν τον δηµοσιο-
νοµικό χώρο, ώστε να διευρυνθούν οι παρεµβάσεις ενίσχυσης
της κοινωνικής προστασίας αλλά και να εφαρµοστούν µειώσεις
φορολογικών συντελεστών νοικοκυριών και επιχειρήσεων.

Εποµένως ο προϋπολογισµός του 2018 υπηρετεί τα δηµόσια
οικονοµικά, πιάνει τους στόχους, δηµιουργεί πλεόνασµα 3,8%
και θέτει ανάπτυξη 2,5%. Οπότε και αναπτυξιακός µπορεί να χα-
ρακτηριστεί, αλλά είναι και αναδιανεµητικός, γιατί ενισχύει τους
οικονοµικά αδύνατους µε το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης,
τη δικαιότερη κατανοµή των οικογενειακών επιδοµάτων και αν-
τιµετωπίζοντας την παιδική φτώχεια. 

Επίσης, µιλάµε για έναν προϋπολογισµό, ο οποίος δεν έχει νέα
µέτρα, µε την έννοια ότι κατά τη διάρκεια του έτους δεν νοµοθε-
τούνται νέα µέτρα.

Όσον αφορά τα θέµατα άµυνας, θα ήθελα να αναφέρω ότι και
το 2018 το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το
υπάρχον δηµοσιονοµικό πλαίσιο και τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στη λεκάνη της Νοτιοανατολικής Μεσογείου, επαναξιολογεί τις
δράσεις του προς επίτευξη της µέγιστης αποτελεσµατικότητας
του επιχειρησιακού, αµυντικού και κοινωνικού του έργου. Για τα
έτη 2015 - 2017 η µείωση του λειτουργικού προϋπολογισµού του
ΥΠΕΘΑ ήταν 4,91% και προήλθε από τον εξορθολογισµό δαπα-
νών και όχι από οριζόντιες περικοπές, όπως συνέβη τα προηγού-
µενα έτη.

Ωστόσο, στα έτη 2015 - 2017 είναι αξιοσηµείωτη η απορρό-
φηση των κονδυλίων που ξεπερνά το 94% και αποδεικνύει ότι, αν
και τα χρήµατα δεν είναι αρκετά, µε την ορθή διαχείριση και προ-
τεραιοποίηση των προγραµµάτων υλοποιείται µεγάλο µέρος των
εξοπλιστικών. Ενδεικτικά αναφέρω ότι από το 2011 έως το 2014
η απορρόφηση ήταν µεταξύ 24% έως 60%, ενώ στα έτη 2015 έως
2017 η απορρόφηση ξεπερνά το 99%. 

Στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας εξοικονόµησης πόρων και
εξορθολογισµού των δαπανών του ΥΠΕΘΑ για το έτος 2018,
έχουν ήδη επικαιροποιηθεί και δροµολογηθεί από τα Γενικά Επι-
τελεία δράσεις και παρεµβάσεις, που αφορούν σε σηµαντικές
διαθρωτικές µεταρρυθµίσεις και αναπτυξιακές πρωτοβουλίες, οι
οποίες συνοψίζονται όπως παρακάτω:

Ρεαλιστική ιεράρχηση όλων των λειτουργικών δαπανών του
ΥΠΕΘΑ, χρήση νέων ψηφιακών τεχνολογιών στις διοικητικές δια-
δικασίες, προσαρµογή των υπηρεσιών διευθύνσεων προµηθειών
στο Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων και στο
Κεντρικό Ηλεκτρονικό Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων του
Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, αξιοποίηση του µη επι-
χειρησιακά αναγκαίου στρατιωτικού υλικού, επέκταση εφαρµο-
γής του διπλογραφικού λογιστικού συστήµατος, προώθηση νέων
σχεδίων µεταθέσεων του στρατιωτικού προσωπικού µε κοινωνι-
κοοικονοµικά κριτήρια, υλοποίηση της νέας αναθεωρηµένης
δοµής δυνάµεων, αξιοποίηση των στρατιωτικών εργοστασίων,
αξιοποίηση των οικονοµικών πόρων των ευρωπαϊκών διαρθρωτι-
κών και επενδυτικών ταµείων για την υλοποίηση αναπτυξιακών
έργων και δράσεων, επανεξέταση του µοντέλου της εκπαίδευ-
σης στελεχών, πρωτοβουλίες για τη µείωση της γραφειοκρατίας
και αναθεώρηση του νόµου περί προµηθειών.

Όσον αφορά τη δυτική Μακεδονία, προβλέπει το µειωµένο τι-
µολόγιο της ΔΕΗ που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στο αναπτυ-
ξιακό συνέδριο της δυτικής Μακεδονίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλα τα προαναφερόµενα,
σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του 2018, που
είναι και ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.
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Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε αυτές τις µέρες τον

προϋπολογισµό του 2018. Όπως και πέρσι, ο προϋπολογισµός
συνοδεύεται από ποµπώδεις δηλώσεις των κυβερνητικών Βου-
λευτών και στελεχών για το έργο που έχει δήθεν προσφέρει αυτή
η Κυβέρνηση στην ελληνική οικονοµία και για την υπεραπόδοση
της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του 2017. 

Δεν θα προβώ σε αναφορές, όσον αφορά την οικονοµική σας
πολιτική, διότι οι προλαλήσαντες εισηγητές µας ως πλέον αρµό-
διοι εµού, ανέλυσαν µε επιχειρήµατα πού οδήγησαν τη χώρα οι
πειραµατισµοί και ο ερασιτεχνισµός σας.

Θα αναφερθώ, όµως, σε τρία ζητήµατα, που για µεν τα δύο
πρώτα αγωνιούν οι νησιώτες των παραµεθορίων νησιών µας, το
δε τρίτο αφορά τη λειτουργία των θεσµών σε ένα κράτος δι-
καίου.

Το πρώτο θέµα είναι το µεταναστευτικό. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, τα νησιά µας, που δέχθηκαν τις ανεξέλεγκτες ροές
του µεταναστευτικού, µαραζώνουν. Η τουριστική κίνηση, ειδικά,
στη Λέσβο µειώθηκε κατακόρυφα. Η οικονοµία κυριολεκτικά
στραγγαλίστηκε. Η εγκληµατικότητα βρίσκεται σε έξαρση. Και
όλα αυτά από την αλλοπρόσαλλη πολιτική σας, την πολιτική των
«ανοικτών συνόρων».

Oι νησιώτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ούτε ρατσιστές
είναι ούτε διακατέχονται από σύνδροµο ξενοφοβίας και το απέ-
δειξαν αυτό περιθάλποντας τους δυστυχείς αυτούς ανθρώπους
µε αγάπη και συµπόνοια. Άλλο είναι, όµως, το θέµα το ανθρωπι-
στικό και άλλο η σωτηρία των νησιών µας, που τόσο δυσφηµί-
στηκαν µε όλες τις γνωστές συνέπειες. 

Και δεν έφταναν αυτά, ενθαρρύνθηκαν να έρχονται εδώ από
διάφορες κοινότητες, από την καλλιτεχνική κοινότητα, από την
πολιτική κοινότητα, από την οικονοµική κοινότητα και από την εκ-
κλησιαστική ακόµα κοινότητα να επισκέπτονται τα νησιά µας, να
κάνουν µόνο διαπιστώσεις και να µην υπάρχει καµµία λύση. Η
υποκρισία και των Ευρωπαίων, κυρίως, συµµάχων µας είναι πα-
ροιµιώδης.

Να σας αναφέρω ενδεικτικά αυτά τα νούµερα που αναλογικά
επικρατούν σε όλα τα νησιά. Ένας µετανάστης αντιστοιχεί σε
εννιά κατοίκους των νησιών µας. Περίπου το 25% των κατοίκων
της πόλης της Μυτιλήνης, γιατί εκεί είναι τα hot spots του Καρά
Τεπέ και της Μόριας, αλλά και λοιπές δοµές, αυτή τη στιγµή είναι
µετανάστες. 

Και, βεβαίως, ο κ. Μουζάλας και άλλα κυβερνητικά στελέχη
ασχολήθηκαν µε την συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας,
επικαλούνται δηλαδή τη συµφωνία αυτή, ενώ δεν υπάρχει καµµία
συµφωνία, αλλά είναι µια απλή ανυπόγραφη και ανεπικύρωτη δή-
λωση καλής θελήσεως µεταξύ της Τουρκίας και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως µου δόθηκε η ευκαιρία από το βήµα αυτό να ανα-
πτύξω και άλλη φορά.

Τι πετύχαµε µε τη δήλωση αυτή; Καταστήσαµε την Τουρκία
θεσµικό εταίρο, ενώ στην ουσία αποδείχθηκε ένας αναξιόπιστος
εταίρος όσον αφορά την προσφυγική κρίση. 

Και πρέπει να σας θυµίσω το εξής: Και αν πούµε ότι υποκρύ-
πτεται συµφωνία προφορική, γιατί είναι ανυπόγραφη, γιατί κα-
νένα θεσµικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν έχει
υπογράψει τη δήλωση αυτή, αυτή η συµφωνία έγινε στις 18 Μαρ-
τίου του 2016. Επακολούθησε νόµος της ελληνικής πολιτείας,
είναι ο ν.4375/16, στις 3 Απριλίου, µεταγενέστερος, που δίνει τη
δυνατότητα αποσυµφόρησης των νησιών όταν υπάρχει υπερπλη-
θωρισµός, πράγµα το οποίο δεν πράξατε µέχρι τώρα.

Στη Νέα Δηµοκρατία καταρτίσαµε ένα εθνικό σχέδιο αντιµε-
τώπισης της προσφυγικής κρίσης. Μας δόθηκε η ευκαιρία να το
πούµε στις επίκαιρες ερωτήσεις άλλη φορά, δεν έχω χρόνο να
το αναπτύξω τώρα. Βασικές, όµως, δοµές του είναι: η αποσυµ-
φόρηση των νησιών, η ταχεία διεκπεραίωση της ταυτοποίησης
προσφύγων και µεταναστών και, βεβαίως, η αποτελεσµατική φύ-
λαξη των συνόρων.

Οι προτάσεις µας αυτές καθίστανται πολύ πιο επίκαιρες σή-
µερα εάν παρακολουθήσατε τις χθεσινές δηλώσεις του Προ-
έδρου του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου κ. Τουσκ, αλλά και τις θέσεις
που έχουν πάρει οι χώρες του λεγόµενου «Βίζεγκραντ», δηλαδή

η Τσεχία, η Σλοβακία, η Πολωνία και η Ουγγαρία.
Με την πρότασή του αυτή, λοιπόν, ο κ. Τουσκ, υποστηρίζει ότι

δεν πρέπει να υπάρχει υποχρεωτική ποσόστωση στην υποδοχή
προσφύγων στα κράτη–µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Φαντα-
στείτε αν περάσει τέτοια πρόταση, µε το κλίµα το οποίο επικρα-
τεί, πού θα οδηγηθούµε. 

Το δεύτερο θέµα είναι ο ΦΠΑ των νησιών. Οι µειωµένοι συντε-
λεστές ΦΠΑ στα παραµεθόρια νησιά µας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν αποτελούν καµµιά παραχώρηση της πολιτείας
προς τους νησιώτες ή καµµιά εύνοια προς αυτούς αλλά αποτε-
λούν υλοποίηση συνταγµατικής επιταγής. Ο συνταγµατικός νο-
µοθέτης διείδε τις δυσκολίες -όχι µόνο οικονοµικές αλλά και
εθνικές- κι εδώ και πολλά χρόνια καθιέρωσε τους µειωµένους
συντελεστές. Είναι µια ρύθµιση που µε διάφορες νοµικές µορ-
φές, κύριε Υπουργέ, εφαρµόζεται σε πολλές χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Η κατάργηση των µειωµένων συντελεστών, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είχε ζητηθεί από την τρόικα και από την κυβέρνησή
µας, την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όταν είχαµε την ευ-
θύνη διακυβέρνησης της χώρας το 2013, αλλά και πιο επίµονα
το 2014. Η απάντησή µας ήταν κάθετα αρνητική. Δεν ενδώσαµε
και έτσι δεν πέρασε η διάταξη για την κατάργηση των µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ. Όχι µόνο αυτή, αλλά υπήρχαν και άλλες δια-
τάξεις, όπως για τους πλειστηριασµούς, σας θυµίζω, που έλεγαν
να γίνονται στο 1/3.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω κι εγώ χρήση του δίλεπτου, που οι
προκάτοχοί σας έδιναν στους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι δίλεπτο, κύριε
Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μιλούσαν οκτώµισι µε εννιά
λεπτά. Δείτε το αν θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε συνάδελφε,
δεν θα το διαπραγµατευτώ. Υπάρχει ανοχή από το Προεδρείο,
αλλά δεν τον καθορίζετε εσείς τον χρόνο. Την ανοχή του Προ-
εδρείου την έχετε. Συνεχίστε την οµιλία σας, αλλά δεν θα καθο-
ρίσετε εσείς τον χρόνο που θα µιλήσετε. Γι’ αυτό συνεχίστε την
οµιλία σας. Παρακαλώ σε δύο λεπτά να ολοκληρώσετε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν µπορεί, κύριε Πρόεδρε,
όµως, κάποιος να έχει οκτώ και δέκα λεπτά από τους προηγού-
µενους προεδρεύοντες και εσείς να είστε στον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, συνεχίστε.
Χάνετε χρόνο τώρα, ούτως ή άλλως. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εµείς καταθέσαµε τροπολογία
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, η οποία
δεν εισήχθη προς συζήτηση. 

Κύριε Υπουργέ, καταθέστε µία τροπολογία και η Νέα Δηµο-
κρατία σύσσωµη θα τη στηρίξει. Αυτή είναι η εντολή που έχουµε
από τον Πρόεδρό µας, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, ότι πρέπει να
διατηρηθούν οι µειωµένοι συντελεστές του ΦΠΑ στα νησιά.
Φέρτε τη σήµερα, φέρτε την αύριο -έχετε περιθώριο µέχρι τη
Δευτέρα- και εµείς θα την υπερψηφίσουµε. 

Παρεµφερές είναι και το θέµα των σεισµών στη Λέσβο, όπου
ζητάνε από τους ανθρώπους να καταβάλουν τον ΕΝΦΙΑ των ερει-
πωµένων σπιτιών. 

Και το τελευταίο θέµα –και τελειώνω σε ένα λεπτό- είναι οι επι-
θέσεις στη δικαιοσύνη. Πρέπει να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου και συνεπώς οι
ρόλοι των τριών λειτουργιών -νοµοθετικής, εκτελεστικής, δικα-
στικής- είναι διακριτοί. Προσπαθείτε να χειραγωγήσετε τη δικαιο-
σύνη, εργαλειοποιώντας την. Δεν θα τα καταφέρετε. Θα σέβεστε
τις αποφάσεις της όταν καταστούν αµετάκλητες, γιατί αυτή είναι
η συνταγµατική επιταγή και αυτό ορίζει το κράτος δικαίου. 

Δεν είµαι από αυτούς που υποστηρίζουν ότι όλες οι αποφάσεις
πάντα είναι δίκαιες. Γι’ αυτό τα δικονοµικά συστήµατα, των πολι-
τισµένων κρατών -όπως είναι και το δικονοµικό σύστηµα της
χώρας µας- προβλέπουν για το ενδεχόµενο λάθους δεύτερο
βαθµό και ακυρωτικά δικαστήρια. Όµως, όταν καταστεί αµετά-
κλητη η απόφαση υποχρεούµαστε όλοι να τη σεβόµαστε. Οι δικα-
στές πρέπει να ξέρετε ότι ούτε πτοούνται ούτε τροµοκρατούνται. 
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Το µόνο όπλο που σας έµεινε πια είναι οι προαγωγές. Και εί-
δαµε τις βουτιές που κάνατε στην επετηρίδα. Στις παρεµβάσεις
σας αυτές δεν θα βρείτε αποδέκτες, εκτός ίσως ελάχιστον θλι-
βερών εξαιρέσεων που αποβλέπουν σε ηγετικές θέσεις στα ανώ-
τατα δικαστήρια της χώρας. Ήδη η Νέα Δηµοκρατία µε την
πρόταση αναθεώρησης του Συντάγµατος θα αποκόψει τον οµ-
φάλιο λώρο µεταξύ κυβέρνησης και δικαστικής εξουσίας, ούτως
ώστε να τακτοποιηθεί και το θέµα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα άλλο θέµα, το οποίο ανέκυψε τις τελευταίες µέρες, είναι

το «πόθεν έσχες». Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, να το ακούσει
και ο ελληνικός λαός: Οι δικαστικοί λειτουργοί από τη µέρα που
θα διοριστούν µέχρι την ηµέρα που θα συνταξιοδοτηθούν και
τρία χρόνια µετά, υποβάλλουν «πόθεν έσχες». Δεν είναι αληθές
αυτό το οποίο ειπώθηκε πρόσφατα ότι αρνούνται να υποβάλουν
«πόθεν έσχες». Αρνήθηκαν να εφαρµόσουν τη διάταξη νόµου
που κρίθηκε αντισυνταγµατική, όπως επίσης, και την υπουργική
απόφαση, η οποία ήταν λάθος, του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Και
αντί να έχουν το θάρρος οι Υπουργοί Δικαιοσύνης να πουν «ναι,
κάναµε λάθος, γιατί ήταν άκυρη η απόφαση και φέρνουµε άλλη»
-αφορά την απόφαση για την ηλεκτρονική υποβολή των δηλώ-
σεων- είπαν ότι υπάρχει πρόβληµα.

Τελειώνω µε µία υπενθύµιση για το θέµα της διαφθοράς, το
οποίο ειπώθηκε, γιατί πρέπει να τελειώσει το «παραµύθι» αυτό.
Επί των ηµερών µας, µε τα νοµοθετήµατα που περάσαµε και µε
το νοµοθέτηµα για τον Εθνικό Συντονιστή κατά της Διαφθοράς,
η Ελλάδα στον διεθνή πίνακα χωρών µε διαφθορά βελτιώθηκε
κατά είκοσι πέντε ολόκληρες θέσεις. Επί των ηµερών σας µει-
ώθηκε κατά δεκαπέντε θέσεις. 

Δεν είναι εδώ ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής. Ήθελα να απευ-
θυνθώ στον κύριο Πρόεδρο της Βουλής. Καλό θα είναι ο αξιότι-
µος Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης, που δεν είναι νοµικός,
να µελετήσει µε τους συνεργάτες του το άρθρο 164 του Κανονι-
σµού της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
έχετε ξεπεράσει το δεκάλεπτο, άρα έχω και εγώ κάθε δικαίωµα
να διακόψω την οµιλία σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ένα άρθρο ξεχασµένο και δεν έχει πολυεφαρµοστεί, που

αφορά την τύχη των εγγράφων που έχει στα χέρια του ο Βου-
λευτής. Είναι διαφορετικό το 164 από το 133. Είναι ειδικό. Θα
µπορούσε να ζητήσει την…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αθανασίου,
ολοκληρώσατε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μία επισήµανση και τελειώνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώσατε εδώ,

κύριε Αθανασίου. Θα σας αφαιρέσω τον λόγο. Μη µε αναγκάσετε
να πάρω τέτοιο µέτρο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πρέπει να ξέρετε ότι όταν συγ-
κρούεται η πολιτική µε τον νόµο, πάντα κερδισµένος στα κράτη
δικαίου θα βγει ο νόµος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
εξήντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ευόσµου Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Καΐσας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στον προηγούµενο οµιλητή θα έλεγα πως ό,τι ισχύει για όλο

τον λαό, για όλους τους πολίτες που είναι υπόχρεοι να δηλώσουν
το «πόθεν έσχες», αυτό να ισχύει και για τους δικαστές, να µην
υπάρχει καµµία εξαίρεση για κανέναν. Αυτό, νοµίζω, απαιτεί όλος

ο λαός. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αν αυτός είναι ο τρί-

τος και τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός. Μπαίνει ένα
ερώτηµα για µερικούς. Είναι αυτό το ερώτηµα αποδεκτό από
όλους, αν είναι, δηλαδή, ο τρίτος και τελευταίος µνηµονιακός
προϋπολογισµός αυτός;  

Η απάντηση για εµάς είναι ξεκάθαρη και όχι µόνο για εµάς.
Είναι ξεκάθαρη η απάντηση σχεδόν για όλη την Ευρώπη. Το
έδειξε µε τον καλύτερο τρόπο η γρήγορη τρίτη αξιολόγηση. Το
δέχονται και το οµολογούν τράπεζες και διεθνείς οίκοι. Όλα τα
στοιχεία δείχνουν ότι η χώρα τον Αύγουστο του 2018 θα είναι
εκτός της αυστηρής επιτήρησης. Η ανεργία πέφτει. Τα επιτόκια
πέφτουν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τι σηµαίνει αυτό; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Θα σας πω.
Η βιοµηχανική παραγωγή αυξάνεται. Όλα δείχνουν ότι θα είναι

εκτός της αυστηρής επιτήρησης. Θα είναι, δηλαδή, µία χώρα κα-
νονική, συνδεδεµένη µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι όλες
οι άλλες χώρες. Δεν λέµε ότι θα είναι χωρίς υποχρεώσεις αλλά
ούτε και χωρίς δικαιώµατα. 

Μόνο η Αντιπολίτευση δεν δέχεται ότι θα βγούµε από τα µνη-
µόνια. Γιατί το κάνει αυτό; Γιατί µετά το 2015, που έχασε την κυ-
βερνητική εξουσία, στηρίχτηκε στο ότι η αριστερή αυτή
Κυβέρνηση που προέκυψε θα ήταν µία παρένθεση. 

Δυστυχώς για την Αντιπολίτευση, αυτό κράτησε πάρα πολύ,
έγιναν ξανά εκλογές τον Σεπτέµβριο και ο λαός ξαναψήφισε
αυτή την Κυβέρνηση. Και το µόνο που της έµεινε της Αντιπολί-
τευσης από τότε είναι να ζητάει εκλογές και να προβλέπει κατα-
στροφές, ότι δεν θα µπορέσουµε να κάνουµε την πρώτη
αξιολόγηση, ότι δεν θα µπορέσουµε να κάνουµε τη δεύτερη, ότι
αργήσαµε. Για την τρίτη αξιολόγηση είπαν ότι «γιατί την κάνατε
γρήγορα;», ενώ µέχρι τώρα µας κατηγορούσαν ότι καθυστερού-
σαµε.

Με άλλα λόγια βρίσκεται σε ένα αδιέξοδο πολιτικό και δεν µπο-
ρεί να παραδεχθεί αυτό που φαίνεται ότι θα είναι το αµέσως επό-
µενο βήµα, δηλαδή η έξοδος από τα µνηµόνια, στα οποία φυσικά
µας είχαν βάλει η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ.

Θα έλθω τώρα σε ένα επιµέρους θέµα του προϋπολογισµού,
στο θέµα της υγείας. Μας γίνεται µεγάλη κριτική ότι µειώσαµε
τα κονδύλια στην υγεία. Τα κονδύλια στην υγεία είναι µειωµένα
εδώ και χρόνια. Και είναι µειωµένα, όχι για κανέναν άλλον λόγο,
αλλά γιατί προβλέπεται από τα µνηµόνια. Η λιτότητα ήταν δεδο-
µένη λόγω µνηµονίων. Άρα δεν είµαστε εµείς εκείνοι που θα υπε-
ρασπιστούµε ή θα πούµε ότι οι δαπάνες για τη δηµόσια υγεία
αυξάνονται.

Εµείς τι κάναµε, εκτός από το ότι εξυγιάναµε αυτό το σύ-
στηµα; Δεν έχω χρόνο να σας πω, αλλά θα σας αναφέρω επι-
γραµµατικά: ΚΕΕΛΠΝΟ, «NOVARTIS», «Ντυνάν» και δεν υπάρχει
τελειωµός σε αυτά τα σκάνδαλα και σε αυτές τις σπατάλες. Κά-
νουµε το εξής: Δεν χρηµατοδοτούµε απλώς από τον τακτικό προ-
ϋπολογισµό τη δηµόσια υγεία –υπάρχουν βέβαια κατά κύριο
λόγο κονδύλια από εκεί- αλλά µε τα καινούργια εργαλεία που
έχουµε, όπως είναι ο ΕΦΚΑ και είναι πλεονασµατικός, ενισχύουµε
το δηµόσιο σύστηµα υγείας. Να σας θυµίσω ότι είναι αυτό το τα-
µείο για το οποίο έγινε πολλή κριτική, για τον νόµο Κατρούγκα-
λου, ο οποίος πάει πολύ καλά.

Εµείς λέµε ότι πράγµατι οι δηµόσιες δαπάνες για την υγεία
είναι πολύ χαµηλές. Στη χώρα µας είναι στο 5,1% του ΑΕΠ. Ο
µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι από 6,5% µέχρι 7%.
Εµείς θα αυξήσουµε τις δαπάνες µετά τα µνηµόνια. Θα κάνουµε
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και θα πετύχουµε ισότιµη και
καθολική περίθαλψη.

Να σας θυµίσω ότι αυτή τη χρονιά, το 2017, τα περισσότερα
νοσοκοµεία έχουν καθαρά ταµειακά διαθέσιµα. Ενδεικτικά να πω
ότι στην περιοχή µου, το νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου έχει απο-
θεµατικό τον Δεκέµβριο 6.700.000 ευρώ. Ποτέ µέχρι τώρα τα νο-
σοκοµεία δεν είχαν τον Δεκέµβριο αποθεµατικό.

Τέλος, ακούστηκε ότι µειώνουµε τα οικογενειακά επιδόµατα.
Θέλω να σας ρωτήσω: Είναι µείωση όταν για το πρώτο παιδί από
40 ευρώ το κάνουµε 70 ευρώ από 1-1-2018; Όταν στο δεύτερο
παιδί από 80 ευρώ το πάµε στα 140 ευρώ; Όταν στο τρίτο παιδί
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από 240 ευρώ πάει στα 280 ευρώ; Και από εκεί και πάνω 140
ευρώ για κάθε επιπλέον παιδί. Και µόνο γι’ αυτή την αύξηση για
τα παιδιά, θα σας καλούσα να το ψηφίσετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Γιατί αν ζήσουν τα παιδιά, υπάρχει ελπίδα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ρίζος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συ-

ζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι ταυτόχρονα και ένας απο-
λογισµός, να δούµε από πού ξεκινήσαµε και πού θέλουµε να
πάµε. Κάπου ξεχνάµε ότι ξεκινήσαµε από την ανθρωπιστική
κρίση, που µας είχαν φέρει κάποιοι άλλοι και φτάσαµε στα πρό-
θυρα εξόδου πια από τα µνηµόνια. 

Τελειώνει όλη η δύσκολη περίοδος για την Ελλάδα; Όχι, αλλά
έχουµε ένα ξέφωτο µπροστά µας και είναι στο χέρι όλων µας να
πάµε πιο µπροστά.

Υπάρχουν θέµατα όπως η αξιοπιστία, η χρεοκοπία. Μέχρι
τώρα µας λέγανε συνέχεια «χρεοκοπούµε», «έχουµε τους κό-
φτες», «δεν βγαίνουν αυτά τα προγράµµατα», «είστε αδέξιοι»,
«δεν είστε ικανοί να κυβερνήσετε». Εγώ να αντιστρέψω λίγο το
ερώτηµα: Πώς αυτές οι κοµµατικές ηγεσίες, που χρεοκοπήσανε
τα ίδια τους τα κόµµατα, που χρωστάνε ένα κάρο λεφτά, θα σώ-
σουν εµάς; Αυτό δεν είναι λίγο σχήµα οξύµωρο; Κάπου τελικά
έχουν πάθει κρίση επιλεκτικής βαρηκοΐας, όπως την έλεγαν κά-
ποιοι συνάδελφοι.

Να δούµε τι θέλουµε στο κράτος και τους πολίτες, τη σχέση
αυτή, παραδείγµατος χάριν, µε την κοινωνική πρόνοια. Με τις
ηλεκτρονικές πλατφόρµες καταργήσαµε αυτή την εξαχρείωση,
αυτή την εξάρτηση την πελατειακή ανάµεσα στους πολίτες και
το κράτος, στην εξουσία πάσης φύσεως. Έχουµε ξεκινήσει την
ψηφιακή διακυβέρνηση, που τόσα χρόνια την ακούγαµε και δεν
την βλέπαµε. Ήδη διακινούνται έγγραφα εσωτερικά στα Υπουρ-
γεία ψηφιακά. Έχουµε στόχο το 2018 να γενικευθεί αυτή η δια-
δικασία και να περάσει και στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Ωφελήµατα; Η ταχύτητα αποφάσεων, η ταχύτητα
λήψης των προβληµάτων και φυσικά η µείωση της γραφειοκρα-
τίας. 

Να πάµε λίγο και στον τόπο µου, στην ιδιαίτερή µου πατρίδα.
Έχουµε στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης επιτέλους προγραµ-
µατίσει τη σύνδεσή του µε την Εγνατία. Όπως έχω αναφέρει και
άλλες φορές, χρωστάµε µια µεγάλη ευγνωµοσύνη, εµείς οι ακρί-
τες τουλάχιστον, σε αυτούς που σκέφτηκαν και δηµιούργησαν
την Εγνατία στην Ελλάδα. Αλλά, κάπου ξεχάσαν κάποια πράγ-
µατα, όπως να τη συνδέσουν µε τα λιµάνια, όπως, παραδείγµα-
τος χάριν, της Αλεξανδρούπολης. Έχουµε καινούργιο master
plan, συνδυάζεται ελεύθερη ζώνη εµπορίου, έχουν ήδη δοθεί
χρηµατοδοτήσεις στο λιµάνι της Αλεξανδρούπολης. 

Ενεργειακοί κόµβοι: Στην Αλεξανδρούπολη πέρασε ο TAP.
Έχουµε το σχέδιο της επέκτασης του δικτύου φυσικού αερίου
στην Αλεξανδρούπολη και στην Ορεστιάδα, τις δύο βασικές πό-
λεις, και σε δεύτερη φάση για Σουφλί και Διδυµότειχο. 

Έχουµε τον σιδηρόδροµο, που εκσυγχρονίστηκε. Έχουµε, επι-
τέλους, εκείνον τον κεντρικό άξονα, που βαίνει στο τέλος του,
και ταλαιπωρεί όλη την περιφέρεια εδώ και είκοσι χρόνια. Υπάρ-
χει γεωθερµία στην Αλεξανδρούπολη. Για πρώτη φορά δόθηκαν
άδειες για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από µια δηµοτική
επιχείρηση. Αυτά δεν τα είχε δει ποτέ η περιφέρειά µας. 

Τελωνείο Κήπων. Όλοι φωνάζουν από πού προήλθαν τα έσοδα
στον κρατικό προϋπολογισµό. Ε, σας πληροφορώ ότι ένα κοµ-
µάτι από αυτά τα ιδιαίτερα έσοδα του προϋπολογισµού πέρασαν
και από το τελωνείο των Κήπων, που τώρα πια έχει και ανιχνευτή
ραδιενεργών ουσιών και έχει περάσει και το τελευταίο µηχάνηµα
X-ray για έλεγχο φορτίων. 

Να πάµε στα τηλεοπτικά σήµατα; Ένα σωρό περιοχές στον
Έβρο δεν είχαν τηλεοπτικό σήµα, δεν έφτανε εκεί η κρατική ρα-
διοτηλεόραση. Για πρώτη φορά πήγε σήµα πια και βλέπουν ελ-
ληνική τηλεόραση, γιατί ήταν αναγκασµένοι να βλέπουν από
τους γείτονες. Αυτά, βέβαια, είναι λίγο «ψιλά γράµµατα» για πολ-
λούς συναδέλφους, αλλά για εµάς, που τα ζήσαµε και τα ζούµε

ακόµη σε κάποιες µορφές τους, είναι σπουδαία πράγµατα. 
Να πούµε για τη Σαµοθράκη, για τη σύνδεσή της µε το Λαύριο

ή για τη µελλοντική σύνδεσή της µε Λήµνο και Μυτιλήνη; Είναι η
«ανικανότητα» της Κυβέρνησης που τα έχει καταφέρει. Μετά την
καταστροφή που έγινε στη Σαµοθράκη φάνηκε ότι τριάντα χρό-
νια κάποιοι έριχναν λεφτά και έφτιαχναν κατασκευάσµατα στην
άµµο, γιατί δεν άφησαν καµµιά, µα καµµιά υποδοµή στο νησί. 

Αυτά, συνάδελφοι, είναι προς γνώση και συµµόρφωση και
προβληµατισµό και σωφρονισµό δικό µας, να µην κάνουµε και
εµείς αυτά που γίνονταν τριάντα µε σαράντα χρόνια. Να πατάµε
µε στέρεο βήµα και µε σωστές προοπτικές για το αύριο. Και ελ-
πίζουµε όλοι να φτάσουµε σε εκείνο το σηµείο που του χρόνου
να έχουµε έναν προϋπολογισµό πολύ πιο αισιόδοξο και πολύ πιο
στιβαρό. Σας καλώ να υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, είπε ο αποχωρήσας συνάδελφος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ πριν από λίγο από το Βήµα ότι ελπίζουµε του χρόνου να
έχουµε έναν πιο καλό προϋπολογισµό. Μα, νοµίζω ότι κι αυτός ο
προϋπολογισµός, ο οποίος εκτελέστηκε, ο προϋπολογισµός του
2017, είχε πάρα πολύ καλά αποτελέσµατα. Δεν νοµίζω ότι χρει-
άζεται κάτι περισσότερο!

Κατόρθωσε να έχουµε έναν στους δύο Έλληνες να χρωστάει
στην εφορία. Κατόρθωσε να υποχρεωθούν πεντέµισι εκατοµµύ-
ρια Ελλήνων να µπουν στην εφαρµογή, για να δουν εάν δικαιούν-
ται το µέρισµα των 300, 400 ευρώ. Πεντέµισι εκατοµµύρια
Έλληνες! Αν αφαιρέσουµε αυτούς που είναι ανήλικοι, σχεδόν τα
2/3 του πληθυσµού αναζήτησαν εναγωνίως τη δυνατότητα να πά-
ρουν τα 300, 400 ευρώ. Έχουµε, βεβαίως, χίλιες κατασχέσεις την
ηµέρα από την εφορία σε λογαριασµούς υπόχρεων, κυρίως
ελεύθερων επαγγελµατιών, ως προς τις οφειλές τους στις ΔΟΥ
ή ως προς τα ταµεία. Έχουµε εκτίναξη των χρεών των ιδιωτών
πάνω από τα 100 δισεκατοµµύρια. Κι όλα αυτά είναι αποτελέ-
σµατα της εκτέλεσης ενός πολύ καλού προϋπολογισµού περσι-
νού. Τώρα έρχεστε να ολοκληρώσετε αυτό το ωραίο έργο.

Βεβαίως, υπάρχουν και πράγµατα τα οποία τα καταφέρατε µε
έναν τρόπο που πραγµατικά µε υπερβαίνει. Για παράδειγµα, όλη
η ελληνική κοινωνία είχε την αίσθηση ότι µε βάση τον κανόνα
προσλήψεων-αποχωρήσεων για τους υπαλλήλους του δηµοσίου,
οδηγούµαστε σε έναν σχετικό περιορισµό του µισθολογικού κό-
στους και γενικότερα έναν σχετικό περιορισµό του δηµοσίου.
Αυτός, λοιπόν, ο κανόνας 5 προς 1, στη συνέχεια 4 προς 1 και
φέτος 3 προς 1, στα δικά σας χέρια έφερε το εξής φοβερό απο-
τέλεσµα: αύξηση της µισθολογικής δαπάνης της γενικής κυβέρ-
νησης, σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό του 2018, κατά 443
εκατοµµύρια. Πώς, ενώ λέµε ότι περιορίζουµε το δηµόσιο, µε
βάση τον κανόνα αποχωρήσεων-προσλήψεων επαναλαµβάνω,
καταφέρατε να αυξήσετε τις µισθολογικές δαπάνες κατά µισό
δισεκατοµµύριο πραγµατικά µε υπερβαίνει. Και για να λέµε τα
νούµερα συγκεκριµένα, ενώ πέρυσι η µισθολογική δαπάνη ήταν
12.217.000.000 ευρώ, φέτος είναι 12.600.000.000 ευρώ. Αυτό
είναι, πραγµατικά, ένα φοβερό κατόρθωµα.

Συνεπώς, νοµίζω ότι πολύ καλά κάνετε και έρχεστε µε µια µε-
γάλη αξιοπιστία. Νοµίζετε ότι έχετε αξιοπιστία για να πείσετε την
ελληνική κοινωνία ότι είστε εσείς ικανοί να οδηγήσετε στους ρυθ-
µούς εκείνους ανάπτυξης οι οποίοι είναι αναγκαίοι για να φύ-
γουµε από τον αδιέξοδο και φαύλο αυτόν κύκλο. Είστε εσείς που
πέρυσι υπολογίζατε ρυθµούς ανάπτυξης 2,7% για το 2017, τους
περιορίσατε µόνοι σας στο 1,6% και βλέπουµε ότι θα καταλή-
ξουµε κάπου στο 1,2% µε 1,3%.

Εάν οι ρυθµοί ανάπτυξης δεν είναι αυτοί που πρέπει, θα
έχουµε έτσι έναν ανανεούµενο φαύλο κύκλο λιτότητας, ο οποίος,
όµως, πλέον οδηγεί σε πραγµατική φτωχοποίηση της ελληνικής
κοινωνίας.

Αυτό, όµως, το οποίο αποδείξατε είναι ότι τελικά αυτό που λέ-
γεται ανάπτυξη -δίκαιη ανάπτυξη, απλή ανάπτυξη, τέλος πάντων
µια ανάπτυξη, αυτήν που θέλει η ελληνική κοινωνία-, ούτε είστε
σε θέση ούτε µπορείτε και µάλλον ούτε θέλετε να την επιτύχετε.
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Κανένα από τα αποτελέσµατά σας -και τα αποτελέσµατα αυτά
είναι απτά, είναι µετρήσιµα- δεν µας κάνει αισιόδοξους ότι πράγ-
µατι η χώρα θα οδηγηθεί σε εκείνους τους ρυθµούς ανάπτυξης,
οι οποίοι είναι αναγκαίοι για να µπορέσουµε να δώσουµε στους
χαµηλοσυνταξιούχους, στους χαµηλόµισθους την ανάσα, η
οποία τους χρειάζεται, για να µην αναγκάζονται πεντέµισι εκα-
τοµµύρια Ελλήνων να τρέχουν στην εφαρµογή για το µέρισµα
της φοροκλοπής η οποία προηγήθηκε, για να µπορέσουν να το
πληρώσουν.

Να ξέρετε και κάτι. Το µεγαλύτερο µέρος των φόρων, οι οποίοι
για το 2017 τουλάχιστον έχουν επιβληθεί, είναι έµµεσοι φόροι,
φόροι δηλαδή οι οποίοι πλήττουν κατά κύριο λόγο αυτούς οι
οποίοι αποτελούν τα πιο αδύναµα στρώµατα της κοινωνίας. Αλλά
σε αυτά τα αδύναµα στρώµατα της κοινωνίας, σε σχέση τουλά-
χιστον µε τους πλειστηριασµούς, έχετε επιτύχει πολύ µεγάλα κα-
τορθώµατα.

Να θυµίσω στην ελληνική κοινωνία ότι η «ανάλγητη» Νέα Δη-
µοκρατία, κατά την άποψη κάποιων, 2008, 2009, 2010, στη συνέ-
χεια 2011, 2012, 2013, 2014 προστάτεψε την πρώτη κατοικία,
αντικειµενικής αξίας έως 200 χιλιάδες ευρώ. Την προστάτευσε.
Η «ανάλγητη» Νέα Δηµοκρατία, αν και ήταν αντιπολίτευση το
2010, ψήφισε τον νόµο Κατσέλη, γιατί ήταν ένας νόµος που στο
ξεκίνηµα της κρίσης, πράγµατι έδωσε τη δυνατότητα σε κάποι-
ους πολίτες µας να προστατευθούν. Ο ΣΥΡΙΖΑ, θυµίζω πάλι, το
2010 δεν ψήφισε τον νόµο Κατσέλη. Όταν η Νέα Δηµοκρατία το
2013 τον επικαιροποίησε δεν τον ψήφισε. Και βεβαίως, ο νόµος
Σταθάκη, τον οποίο επικαλούνται δήθεν ως προστασία πάνω
στους δύο προηγούµενους νόµους, είναι ένας νόµος ο οποίος
περιορίζει, ψαλιδίζει τα δικαιώµατα αυτών οι οποίοι πράγµατι βρί-
σκονται σε αδυναµία. 

Όταν, όµως, θα έπρεπε όλες οι πολιτικές δυνάµεις σε αυτήν
την Αίθουσα να δείξουν µια σοβαρότητα, να µην πολιτευθούν µε
λαϊκισµό, γιατί ο λαϊκισµός έχει κοντά ποδάρια, δεν υπήρχε αυτό
το κλίµα της σύγκλισης και της συναίνεσης και εσείς λέγατε µια
λέξη: σεισάχθεια. Η λέξη σεισάχθεια ήταν αγαπηµένη σας. Αυτήν
τη λέξη και πολλές άλλες λέξεις οι οποίες σας χαρακτήριζαν µε
τον λαϊκισµό µε τον οποίον αντιπολιτευθήκατε, δυστυχώς σας
συνοδεύουν και σήµερα. Εξακολουθείτε, όµως, πλέον να κυβερ-
νάτε µε λαϊκισµό. Αυτό ξέρετε οδηγεί σε τέλος το οποίο είναι νο-
µοτελειακό, ένα τέλος το οποίο είναι βέβαιο για εσάς, αλλά
ελπίζω να έλθει γρήγορα, για να γλιτώσει η ελληνική κοινωνία
ό,τι µπορέσει να διασωθεί.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
κ. Καρασαρλίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ κύριε
Πρόεδρε.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός που συ-
ζητάµε σήµερα είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογισµός
και αυτό δεν µπορεί παρά να είναι µια θετική εξέλιξη. Μια θετική
εξέλιξη για όλους τους Έλληνες και για όλες τις Ελληνίδες και
πιστεύω και για το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων. Το λέω αυτό
γιατί δεν έχει γίνει σαφές από τις οµιλίες σας εάν το θεωρείτε
θετική εξέλιξη. Θεωρώ πως είναι κάτι που πρέπει να ξεκαθαρί-
σετε στον ελληνικό λαό.

Κλείνει, λοιπόν, µετά από πολλά χρόνια ένας ιστορικός κύκλος.
Ο κύκλος των µνηµονίων που κληρονοµήσαµε από τις κυβερνή-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Οι εξελίξεις δεί-
χνουν ότι έχουν δηµιουργηθεί οι προϋποθέσεις για να
περάσουµε στη µεταµνηµονιακή εποχή. Η τρίτη αξιολόγηση κλεί-
νει, προετοιµαζόµαστε για έξοδο στις αγορές και η χώρα µπαίνει
σε τροχιά ανάκαµψης. Και όλα αυτά είναι το αποτέλεσµα µιας
τεράστιας και εντατικής προσπάθειας, κυρίως εξορθολογισµού
των δαπανών χωρίς περικοπές όµως στο κοινωνικό κράτος και
οφείλεται βέβαια και στον περιορισµό της διασπάθισης του δη-
µόσιου χρήµατος και της διαφθοράς.

Αλήθεια, προσωπικά εµβρόντητη παρακολουθώ την έκταση
και το βάθος αυτού του φαινοµένου που συνέβαινε όλα αυτά τα
χρόνια που κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και βέ-
βαια οφείλεται και στον περιορισµό ενός µέρους της φοροδια-

φυγής.
Μετά από περίπου δέκα χρόνια αναµένεται να έχουµε ρυθ-

µούς ανάπτυξης κοντά στο 2%. Η ανεργία µειώνεται για τρίτη
συνεχή χρονιά κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες. Φυσικά και αυτό
δεν σηµαίνει ότι λύθηκαν όλες οι δυσκολίες και τα οικονοµικά
προβλήµατα των συµπολιτών µας. Σηµατοδοτείται, όµως, µια αλ-
λαγή στην οικονοµία. Τα τελευταία τρία χρόνια ενισχύουµε την
προστασία των πιο ευάλωτων πολιτών. 

Θέλω να αναφέρω κάποια παραδείγµατα: Το κοινωνικό εισό-
δηµα αλληλεγγύης για επτακόσιες χιλιάδες δικαιούχους, την ενί-
σχυση των χαµηλοσυνταξιούχων το 2016, το µέρισµα φέτος
ύψους 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ, υπερδιπλάσιο σε σχέση µε
πέρυσι, τον θεσµό των σχολικών γευµάτων, τα δωρεάν µεταπτυ-
χιακά για φοιτητές που δεν έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν,
την προστασία της λαϊκής κατοικίας, την καθολική και ισότιµη ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη για όλους τους πολίτες. Εντάξαµε
δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους δωρεάν στο εθνικό σύ-
στηµα υγείας και τη δηµιουργία πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να µου επιτρέψετε να σταθώ στον
χώρο της υγείας. Το στοίχηµα για µας από την αρχή της διακυ-
βέρνησης ήταν να καταφέρουµε να στηρίξουµε και να αναβαθ-
µίσουµε λειτουργικά τις δηµόσιες δοµές, να προσληφθεί µόνιµο
και επικουρικό προσωπικό, να ενισχυθούν οι προϋπολογισµοί των
νοσοκοµείων και να αυξηθεί έτσι η δυνατότητα του εθνικού συ-
στήµατος υγείας να καλύψει τις ανάγκες όλων των πολιτών. 

Ας µην ξεχνάµε ότι οι πολιτικές των προηγούµενων κυβερνή-
σεων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας είχαν τρία πολύ σο-
βαρά αρνητικά αποτελέσµατα, το κλείσιµο σχεδόν όλων των
πρωτοβάθµιων ιατρείων, µε αποτέλεσµα οι πολίτες να συνωστί-
ζονται στα επείγοντα των νοσοκοµείων για όποιο θέµα και να
τους αφορούσε, την ενίσχυση του ιδιωτικού τοµέα της υγείας
και την έξοδο τριών χιλιάδων γιατρών από το σύστηµα. Επίσης,
να µην ξεχνάµε ότι τα προηγούµενα χρόνια δυόµισι εκατοµµύρια
άνθρωποι αποκλείστηκαν από το δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Εµείς µέχρι σήµερα καταφέραµε να ενισχύσουµε το ΕΣΥ µε
µόνιµο και επικουρικό προσωπικό, να αυξήσουµε τα όρια των δα-
πανών στις δηµόσιες δοµές και στον ΕΟΠΥΥ, να διαγράψουµε
τα χρέη των ανασφάλιστων, αλλά κυρίως να νοµοθετήσουµε την
καθολική και ισότιµη κάλυψη του πληθυσµού, µε σαφή προτε-
ραιότητα στη δηµόσια περίθαλψη. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018 αποδεικνύει
τις προθέσεις αυτής της Κυβέρνησης. Προχωράµε και προσπα-
θούµε να δηµιουργήσουµε τις κατάλληλες προϋποθέσεις ώστε
η χώρα να ανακάµψει, αλλά και οι αδύναµοι πολίτες να σταθούν
όρθιοι. Περιορίζουµε τη σκιώδη οικονοµία, διευρύνουµε τις πα-
ρεµβάσεις ενίσχυσης της κοινωνικής προστασίας και επιδιώ-
κουµε ανάπτυξη µε κοινωνικό αποτέλεσµα. 

Είναι αλήθεια πως έχουµε πολλά ακόµα να κάνουµε. Να είστε
βέβαιοι ότι θα τα κάνουµε και θα είµαστε σε θέση να βγούµε ορι-
στικά από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018, για να αρχίσουµε
επιτέλους να ανακτούµε την κυριαρχία της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Αϊβατίδης από τη Χρυσή Αυγή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η Χρυσή Αυγή ευθύς εξαρχής έχει δη-
λώσει ρητώς και µε τον πλέον κατηγορηµατικό τρόπο ότι θα κα-
ταψηφίσει αυτόν τον προϋπολογισµό, ο οποίος είναι ένα
µνηµονιακό κατασκεύασµα, θα έλεγα, µε µία πρόσθετη ροδό-
χροη χροιά µπολσεβικισµού και ως εκ τούτου τον κρίνουµε απα-
ράδεκτο και εθνοφθόρο. 

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι φοροκεντρικός, εισφοροκεν-
τρικός και αντιεπιδοµατικός. Ειδικά για το µείζον ζήτηµα που
απασχολεί και θα πρέπει να απασχολεί όλα τα πολιτικά κόµµατα,
όλον τον πολιτικό κόσµο, το δηµογραφικό πρόβληµα, δεν προ-
σφέρει τίποτα για την πατρίδα, για το έθνος. 

Ακούστηκε ότι είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολογι-
σµός και ότι τον Αύγουστο του 2018 θα λάβει χώρα η καθαρή
έξοδος από τα µνηµόνια. Αυτή η άποψη είναι ένα πολιτικό προϊόν
ανθρώπων, πολιτικών που είτε είναι αιθεροβάµονες είτε είναι ξε-
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κάθαρα αριβίστες. Αυτό είτε αποτελεί µια πολιτική αυταπάτη είτε
µια ξεκάθαρη πολιτική απάτη.

Ποιο, άραγε, είναι το διαφοροδιαγνωστικό στοιχείο, προκειµέ-
νου κάποιος να αχθεί σ’ ένα ασφαλές συµπέρασµα ότι πρόκειται
περί αυταπάτης ή απάτης; 

Κατά τη γνώµη µου, ένα είναι το κρίσιµο σηµείο, το πότε θα
γίνει άρση των capital controls. Δεν γίνεται πουθενά λόγος γι’
αυτό. Ένας βασικός κανόνας που διέπει τα οικονοµικά επιτάσσει
την πρόκληση οικονοµικής κρίσης σε ένα κράτος, όταν συνυπάρ-
χουν τρία δεδοµένα: η ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων, η σταθερή
ισοτιµία και η κυριαρχική -θα έλεγα- νοµισµατική πολιτική. 

Το ερώτηµα εδώ για την πατρίδα µας είναι το εξής: Σε τι έχουν
εισφέρει τα capital controls; Ένα, επίσης, αµείλικτο ερώτηµα
είναι αν γίνει άρση των capital controls. Γιατί δεν νοείται έξοδος
από τις µνηµονιακές πολιτικές, χωρίς άρση των capital controls,
ούτε εννοείται γνήσια ανάπτυξη. Άρα, θα πρέπει η Κυβέρνηση
να πει ρητά πότε θα γίνει η πλήρης άρση των ελέγχων στις κινή-
σεις των κεφαλαίων. Εάν δεν απαντήσει και αν η απάντησή της
δεν είναι αληθής, τότε πράγµατι η Κυβέρνηση αυτή, όπως εικά-
ζουµε, είναι µια Κυβέρνηση από πολιτικούς αριβίστες. 

Ο προϋπολογισµός είναι υπερπλεονασµατικός, ψευδεπίγραφα
αναπτυξιακός και προβλέπει ένα πλεόνασµα της τάξεως του
3,8%. Πώς είναι δυνατόν -επαναλαµβάνω- να υπάρξει γνήσια
ανάπτυξη χωρίς άρση στους ελέγχους των κεφαλαίων; 

Προκύπτει, όµως, ένα άλλο πολύ σοβαρό στοιχείο, ότι είναι
διογκωµένοι τόσο οι έµµεσοι όσο και οι άµεσοι φόροι. Γι’ αυτό
οµιλούµε περί υπερφορολογήσεως. Οι δε έµµεσοι φόροι υπερ-
βαίνουν στην πρόβλεψη κατά 33% περίπου τους άµεσους φό-
ρους. 

Το ερώτηµα είναι για ποιον λόγο ασκείται αυτή η πολιτική; Για
ποιον λόγο τα capital controls επικυριαρχούν ουσιαστικά αυτής
της οικονοµικής περιόδου στην πατρίδα µας; 

Η απάντηση είναι ότι αυτό ήταν επιταγή του καλώς εννοούµε-
νου κερδοσκόπου, όπως ο ίδιος έχει δηλώσει, εµµέσου υποστη-
ρικτή του ΣΥΡΙΖΑ, του Τζωρτζ Σόρος, ο οποίος βέβαια έχει
αποπεµφθεί, είναι ανεπιθύµητος στη Ρωσία. Οι οργανισµοί του
έχουν εξοστρακιστεί. Όµως, στην Ελλάδα φαίνεται πως έχει
αρωγούς και αυτοί οι αρωγοί ανήκουν στην Κυβέρνηση και όχι
µόνο. 

Ποιος θα ήταν αυτός ο προϋπολογισµός που θα υπερψήφιζε
η Χρυσή Αυγή; Είναι ένας προϋπολογισµός εθνικής διάσωσης µε
στοχοπροσήλωση στην ανακήρυξη της αποκλειστικής οικονοµι-
κής ζώνης, την εθνικοποίηση των πλουτοπαραγωγικών πηγών
της πατρίδας µας, την ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα µε δια-
σύνδεση µε το τουριστικό προϊόν, την ανάπτυξη αµυντικής βιο-
µηχανίας, µε µια ελληνορθόδοξη παιδεία και το πλέον κρίσιµο
την επίλυση του δηµογραφικού προβλήµατος µε µια γενναία επι-
δότηση της τεκνοποίησης για τις ελληνικές οικογένειες. 

Άρα, λέµε «όχι» στον προϋπολογισµό της συγκυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Αποτελεί µια έκφανση αριβισµού -επαναλαµβάνω-
µια έκφανση δοξοµανίας στην καλύτερη των περιπτώσεων, αλλά
και εκχώρησης της εθνικής κυριαρχίας. 

Μόνο η Χρυσή Αυγή µπορεί να οδηγήσει εκτός µνηµονιακού
λαβυρίνθου την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βορίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 
Θα ακολουθήσει ακόµα ένας οµιλητής, µε τον οποίον θα ολο-

κληρωθεί ο έκτος κύκλος των οµιλητών-Βουλευτών. Θα παρέµβει
ο Υπουργός κ. Σπίρτζης και θα µπούµε στον έβδοµο κύκλο οµι-
λητών. 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι εντυπωσιακό το πόσο λίγο έχει απασχολήσει τη δηµοσιό-

τητα η συζήτηση του συγκεκριµένου προϋπολογισµού. Κι αυτό,
νοµίζω, κυρίως γιατί εκφράζει τη βαθιά πια απελπισία ευρύτερων
στρωµάτων, τα οποία δεν περιµένουν απολύτως τίποτα από την
εκτέλεση αυτού του προϋπολογισµού. 

Ίσως το µόνο ενδιαφέρον που ακούστηκε και το οποίο αξίζει
να σχολιαστεί, είναι η εισαγωγική τοποθέτηση του εισηγητή του
ΣΥΡΙΖΑ, που θεωρεί ότι ακόµα δεν υπάρχει αρκετή φορολογία

τουλάχιστον σε ορισµένα σηµεία. Εποµένως, χρειάζεται κι άλλη
φορολογία. Συγκεκριµένα είπε -για να µην τον αδικήσω- ότι κά-
ποιοι υποφορολογούνται και εποµένως, αφού υποφορολογούν-
ται κάποιοι, υπάρχει προφανώς περιθώριο για να φορολογηθούν
κι άλλο, τη χρονική στιγµή που έχουν υπάρξει κυνικές οµολογίες
από την πλευρά του οικονοµικού επιτελείου για την ταξική στρά-
τευση των συγκεκριµένων φορολογικών πολιτικών στην κατεύ-
θυνση ουσιαστικά της εξόντωσης της µεσαίας τάξης. 

Για να είµαστε απολύτως συνεννοηµένοι, η µεσαία τάξη επί
ΣΥΡΙΖΑ έχει οριστεί. Η µεσαία τάξη επί ΣΥΡΙΖΑ είναι οι άνθρωποι
µε εισόδηµα 500 ευρώ και πάνω. Αυτή είναι η µεσαία τάξη, γιατί
από το σηµείο αυτό ξεκινάει η φορολογία αφού επέρχεται η κα-
τάργηση του αφορολογήτου. 

Άρα, τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Νοµίζω ότι έχουν
απολύτως αποσαφηνιστεί. Οι επιλογές έχουν γίνει. Είναι βασικές
επιλογές και δεν έχουν σχέση µε το Πρόγραµµα Δηµοσιονοµικής
Προσαρµογής ή -για να το πω διαφορετικά- υλοποιούν το Πρό-
γραµµα Δηµοσιονοµικής Προσαρµογής µε τη συγκεκριµένη
οπτική που έχει ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι ουδέτερη η πολιτική του. Δεν
είναι η µόνη πολιτική. Δεν είναι η µόνη επιλογή που θα µπορούσε
να γίνει, για να τηρηθούν οι δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις. Είναι οι
επιλογές του ΣΥΡΙΖΑ αυτές. Κι αυτό νοµίζω ότι πρέπει και να
αξιολογηθεί -και θα αξιολογηθεί- από την ελληνική κοινωνία. 

Στο επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης έχει µια σηµασία να
δούµε πώς υλοποιείται ο προϋπολογισµός, γιατί και εκεί αυτές
οι βασικές αρχές εκφράζονται, αυτές οι αρχές οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να συνοψιστούν σε µεγαλύτερο κόστος για τους φορο-
λογούµενους, µικρότερη παροχή υπηρεσίας για τους πολίτες,
αλλά πάντως αύξηση του κόστους µισθοδοσίας. Αυτή είναι η κα-
τεύθυνση που έχουµε σε επίπεδο προϋπολογισµού για τη χρη-
µατοδότηση των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Μιλώ συγκεκριµένα: Εκτιµήσεις του 2016. Οι κεντρικοί αυτο-
τελείς πόροι είναι 2.567.000.000. Προβλέψεις για το 2017 τελι-
κώς 2.347.000.000. 

Ερχόµαστε στον προϋπολογισµό του 2018. Εκτιµήσεις:
2.333.000.000. Προβλέψεις: 2.018.000.000. 

Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Αυτό σηµαίνει ότι οι προβλεπόµενοι
κεντρικοί αυτοτελείς πόροι για το 2018 -κρατείστε το αυτό- είναι
5,16% µικρότεροι από το 2016, κύριε Μαντά. Αυτό επίσης, είναι
µια ιδεολογική επιλογή. Είναι ιδεολογική επιλογή που εκφράζει
την καχυποψία, σε τελευταία ανάλυση, αυτών που ιδεολογικά
είναι στρατευµένοι στο µεγάλο κράτος. Σε ποιο µεγάλο κράτος;
Στο µεγάλο συγκεντρωτικό κράτος. Αυτό το κράτος. Και εποµέ-
νως αυτοί είναι που δεν θέλουν στην πραγµατικότητα µια ισχυρή
αυτοδιοίκηση και σε αυτό το επίπεδο. 

Γιατί επέρχεται αυτή η µείωση της χρηµατοδότησης των κεν-
τρικών αυτοτελών πόρων; Διότι -εκεί, επίσης, δείτε µια αντίστιξη
- πλέον έχουν σταµατήσει να αποδίδονται οι παρακρατηθέντες
για την αυτοδιοίκηση φόροι. 

Όπως γνωρίζετε, µε σειρά νοµοθετηµάτων, επί σειράς φορο-
λογικών επιβαρύνσεων, ένα τµήµα αυτών των φορολογικών επι-
βαρύνσεων ορίζει ο νοµοθέτης ότι πρέπει να µεταφέρονται στην
αυτοδιοίκηση. Πράγµατι, δεν µεταφέρθηκαν αυτοί οι φόροι στην
αυτοδιοίκηση και όχι µόνο επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ. Οφείλω να το πω,
για να είµαι συνεπής. Είδατε πόσο δίκαιος είµαι στο επιχείρηµά
µου, κύριε Μαντά, κάτι το οποίο δεν κάνετε εσείς. Επί ηµερών
κυβερνήσεως Αντώνη Σαµαρά είχε ρυθµιστεί η απόδοση αυτών
των φόρων, των µη αποδοθέντων, αλλά ήδη παρακρατηθέντων.
Και αυτό σταµάτησε επί ηµερών Σκουρλέτη, επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ.
Εξ ου και έχουµε τη συρρίκνωση της χρηµατοδότησης. 

Όµως, γιατί σας λέω ότι όλα αυτά έχουν και ιδεολογικό χαρα-
κτήρα; Διότι ενώ συρρικνώνεται η χρηµατοδότηση στους κεντρι-
κούς αυτοτελείς πόρους, έχουµε –µαντέψτε!- αύξηση του
κόστους µισθοδοσίας κατά 126.000.000 ευρώ. Τι σηµαίνει στην
πράξη αυτό; Αυτό στην πράξη σηµαίνει µικρότερη χρηµατοδό-
τηση παρά την αύξηση των φορολογικών επιβαρύνσεων των πο-
λιτών. Άρα, οι πολίτες φορολογούνται πολύ, στην τοπική
αυτοδιοίκηση υπάρχει µείωση της χρηµατοδότησης -άρα η πα-
ροχή της υπηρεσίας προς τους πολίτες από τους αυτοδιοικητι-
κούς οργανισµούς µειώνεται- αλλά, από την άλλη µεριά, έχουµε
αύξηση του κόστους µισθοδοσίας. 
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Αυτό είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι η ιδεολογική του ταυτότητα.
Αναφορά σε µικρές οµάδες -και έχει εκφραστεί αυτό στο επίπεδο
της τοπικής αυτοδιοίκησης και µε σειρά νοµοθετηµάτων- προσ-
λήψεις αχρείαστες, έστω και αντισυνταγµατικές, ρουσφετολογι-
κές πολιτικές, επιδόµατα σε συγκεκριµένες οµάδες
εργαζοµένων, αλλά χειροτέρευση της παροχής των υπηρεσιών,
αποµείωση του δυναµισµού των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, εχθρότητα απέναντι σε κάθε τι το οποίο µπορεί να υπο-
νοµεύσει την κεντρική στόχευση του ΣΥΡΙΖΑ για ένα µεγάλο,
συγκεντρωτικό, βαρύ κράτος. 

Η αυτοδιοίκηση -και αυτή- έχει και µε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό υποστεί τις συνέπειες αυτής της πολιτικής. Και οι άνθρωποι
της αυτοδιοίκησης, µαζί µε τον υπόλοιπο ελληνικό λαό, απλώς
περιµένουν να έρθει η ώρα των εκλογών, προκειµένου να ξεκι-
νήσει µια νέα πορεία για τη χώρα, αυτήν που ο τόπος µας τόσο
πολύ χρειάζεται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριοι συνάδελφοι,
η ώρα είναι 20.55’. Με στόχο να ολοκληρωθεί η σηµερινή διαδι-
κασία στις 22.30’, περίπου, σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό
που έχουµε κάνει και µε βάση τους χρόνους, έστω και µε την
ανοχή πέραν του εξαλέπτου, θα ολοκληρώσουµε και τον έβδοµο
κύκλο των οµιλητών και θα µιλήσουν και δύο Βουλευτές από τον
όγδοο κύκλο, δηλαδή ο κ. Ακριώτης και ο κ. Καστόρης. Δηλαδή,
θα µιλήσουν ακόµη περίπου δώδεκα οµιλητές και εµβόλιµα ο κ.
Σπίρτζης από τους Υπουργούς. 

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και ο προϋπολογισµός του 2018 είναι φτιαγµένος για να υπη-

ρετήσει τις ανάγκες του κεφαλαίου προς χάριν της δίκαιης ανά-
πτυξης -όπως αρέσκεται να λέει η Κυβέρνηση- θυσιάζοντας
λαϊκές ανάγκες στον βωµό της καπιταλιστικής κερδοφορίας και
ανταγωνιστικότητας. 

Τι προβλέπει, όµως, ο προϋπολογισµός για τους δήµους και
τις περιφέρειες; Πρώτον, προβλέπει µείωση της κρατικής χρη-
µατοδότησης για δήµους και κατακόρυφη αύξηση των εσόδων
που προέρχονται από φόρους και τέλη. Αυτή είναι η πολυδιαφη-
µιζόµενη αποκέντρωση αρµοδιοτήτων που οδηγεί de facto στην
αφαίµαξη του λαϊκού εισοδήµατος. 

Για το 2018 ο προϋπολογισµός προβλέπει χρηµατοδότηση για
τους δήµους ύψους 2.441.000.000 ευρώ και για τις περιφέρειες
µόλις 738.000.000 ευρώ. Αν αφαιρέσουµε τα χρήµατα για τις
σχολικές καθαρίστριες, τα προνοιακά επιδόµατα, καθώς και τη
µισθοδοσία των εργαζοµένων, για να λειτουργήσουν οι δήµοι
πρέπει να κάνουν χρήση των ιδίων εσόδων, τα οποία, βεβαίως,
και συνεχώς αυξάνονται. 

Από τα 2.630.000 που προβλέπονται για το 2018, το 2021 θα
φτάσουν στα 3 δισεκατοµµύρια, όπως προβλέπει το µεσοπρόθε-
σµο πρόγραµµα 2018-2021.

Αυτή είναι, λοιπόν, η εµπράγµατη συνεισφορά των δήµων στο
αιµατηρό, για τον λαό µας, πλεόνασµα, µε περισσότερα κρατικά
έσοδα στους επιχειρηµατικούς οµίλους και στους δανειστές.
Είναι πρόκληση για τον λαό την ώρα που λεηλατείται το εισό-
δηµά του, η Κυβέρνηση να προπαγανδίζει τα ανταποδοτικά τέλη
ως µονόδροµο απέναντι στους καταναγκαστικούς δηµοσιονοµι-
κούς στόχους, προκειµένου να εξασφαλιστεί -όπως λέει- προσω-
πικό στους δήµους και να µην ιδιωτικοποιηθούν οι υπηρεσίες
καθαριότητας. Ναι, αλλά το νοµοθετικό πλαίσιο που ιδιωτικοποιεί
την καθαριότητα, παραµένει άθικτο και ισχύει ήδη για το 30%
των δήµων.

Δεύτερον, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων σχετικά µε
τα κονδύλια της συλλογικής απόφασης της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, της λεγόµενης ΣΑΤΑ, είναι µειωµένα κατά 24.000.000 σε
σχέση µε το 2017. Δεν φτάνουν ούτε για στοιχειώδη συντήρηση
των υποδοµών των δήµων, καταφεύγοντας σε επιπλέον φόρους
και τέλη, στις ιδιωτικοποιήσεις υποδοµών και πόρων, στο δανει-
σµό από τις τράπεζες. Κάπως έτσι έρχεται δένει η κυβερνητική
επιδίωξη για τους νέους θεσµούς των κοινωνικών συνεταιριστι-
κών επιχειρήσεων και των συνεταιρισµών των εργαζοµένων.

Η ΣΑΤΑ, επίσης, δεν επαρκεί ούτε για το καθιερωµένο χρονιά-
τικο φρεσκάρισµα των σχολείων, ούτε για τη συντήρησή τους.
Δεν προβλέπεται ούτε ένα ευρώ για την αντισεισµική θωράκιση
των σχολικών µονάδων, όταν το 30% των σχολείων µετρά περισ-
σότερα από πενήντα ένα χρόνια ζωής.

Η λύση που δίνει η Κυβέρνηση όχι µόνον για την ανέγερση,
αλλά και για τη συντήρηση των σχολείων για πρώτη φορά, είναι
οι συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα µε το ψευτοεπιχεί-
ρηµα της απαλλαγής από τα κονδύλια ανέγερσης και συντήρη-
σης, πληρώνοντας τµηµατικά. Δηλαδή, κρατικό χρήµα στις
κατασκευαστικές εταιρείες για κατασκευή και εκµετάλλευση
σχολικών κτηρίων για είκοσι πέντε χρόνια και µε τους δήµους -
δηλαδή τις λαϊκές οικογένειες- τον µόνιµο υπόχρεο στις κατα-
σκευαστικές εταιρείες για τη χρήση τους.

Η, δε, αντιπληµµυρική, αντιπυρική και αντισεισµική θωράκιση
είναι εκτός σχεδιασµού και συγκεκριµένης χρηµατοδότησης.
Γιατί; Διότι δεν είναι επιλέξιµα έργα από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί δεν αφήνουν περιθώρια κέρδους για το κατασκευαστικό κε-
φάλαιο. Είδαµε, όµως, τα εγκληµατικά αποτελέσµατα αυτής της
πολιτικής στη Μάνδρα Αττικής, στα Χανιά, στη Σύµη, στην Κέρ-
κυρα και σε άλλες περιοχές της χώρας.

Στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού για την ταυτό-
τητα των έργων που έχουν ενεργοποιηθεί -όχι υλοποιηθεί- τα
έργα πολιτικής προστασίας καταλαµβάνουν το ποσό των
248.000.000, δηλαδή µόλις το 1/18 των κονδυλίων που έχουν
ενεργοποιηθεί.

Τρίτον, τα 738.000.000 που προβλέπονται για τις περιφέρειες
είναι ψίχουλα, καθώς ο ρόλος τους έχει να κάνει πλέον µε τη δια-
χείριση των ΠΕΠ και των χρηµατοδοτήσεων του ΕΣΠΑ, δηλαδή
µε τις αναπτυξιακές προτεραιότητες του κεφαλαίου. Εξ ου και
τα λεγόµενα «αναπτυξιακά συνέδρια» που έστησε η Κυβέρνηση
σε αγαστή σύµπλευση µε τους λογής αντιπολιτευόµενους περι-
φερειάρχες και άλλους αιρετούς του συνόλου των αστικών κοµ-
µάτων. Διότι οι περιφέρειες, στο πλαίσιο επιµερισµού ρόλων και
αρµοδιοτήτων στη διοικητική δοµή του αστικού κράτους, έχουν
πλέον πιο κεντρικό ρόλο στην αναπτυξιακή πολιτική. Συγκεντρώ-
νουν πόρους για το κεφάλαιο µε κριτήριο την κερδοφορία του. 

Αντίθετα, οι δήµοι αναλαµβάνουν σχεδιασµό και διαχείριση
µιας υποτυπώδους κοινωνικής πολιτικής µε τα ευκαιριακά δίκτυα
φτώχειας των λεγόµενων «εθελοντών», των ΚΟΙΝΣΕΠ, των ΜΚΟ,
µε φτηνό εργατικό δυναµικό που αποσκοπεί στο άνοιγµα νέων
δυνατοτήτων για το κεφάλαιο.

Για παράδειγµα, η δηµιουργία τετρακοσίων νέων παιδικών
σταθµών για δέκα χιλιάδες βρέφη και νήπια µε τα 15.000.000,
που µας λέει η κ. Φωτίου, είναι κάλπικο τάλιρο, όχι γιατί δεν θα
υλοποιηθεί, αλλά γιατί αφορά ευκαιριακές δράσεις µε ΚΟΙΝΣΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου λίγο, κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατόν. Ολο-
κληρώνω.

Οι παιδικοί σταθµοί δεν είναι άδεια κουκλόσπιτα. Για να λει-
τουργήσουν χρειάζεται προσωπικό, κονδύλια για τη σίτιση και το
παιδαγωγικό υλικό των παιδιών. Το θαύµα, λοιπόν, του ψωµιού
στον γάµο στην Κανά, όσο και αν κάποιοι είναι θρήσκοι, εδώ δεν
βρίσκει την εφαρµογή.

Κυρίες και κύριοι, αυτός ο κρατικός προϋπολογισµός συνδέε-
ται και µε τον εκσυγχρονισµό της κρατικής και τοπικής διοίκη-
σης, συνδέεται µε τους στόχους για τα πρωτογενή πλεονάσµατα,
µε την µείωση των µισθών, τη διάλυση των ασφαλιστικών τα-
µείων, την ανατροπή των εργασιακών σχέσεων, τις απολύσεις
που έρχονται για χιλιάδες συµβασιούχους.

Για το ΚΚΕ προτεραιότητα είναι οι λαϊκές ανάγκες για ζωή µε
δικαιώµατα. Αρκετά µάτωσε ο λαός. Να µην χάψει ο λαός το πα-
ραµύθι της «δίκαιης ανάπτυξης» που αυγατίζει τα κέρδη του κε-
φαλαίου ούτε τα ψίχουλα για τους εξαθλιωµένους. Τα συµφέ-
ροντα των λαϊκών στρωµάτων βρίσκονται στην αντίπερα όχθη από
αυτά του κεφαλαίου. 

Καλούµε, λοιπόν, την εργατική τάξη, τους αυτοαπασχολούµε-
νους, τους φτωχούς αγρότες, την νεολαία να λάβουν τα µέτρα
τους. Στη νέα, δύσκολη χρονιά, που τους ετοιµάζουν Κυβέρνηση,
Ευρωπαϊκή Ένωση, Τοπική και Περιφερειακή Διοίκηση, να δώ-
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σουν µαχητική, δυναµική παρουσία στην απεργία της 14ης Δεκεµ-
βρίου και στα συλλαλητήρια του ΠΑΜΕ, να βροντοφωνάξουν
«Κάτω τα χέρια από την απεργία, από τα κοινωνικά, δηµοκρατικά,
εργασιακά δικαιώµατα». Τους καλούµε να συµπορευτούν µε το
ΚΚΕ, να συγκροτήσουν τη δική τους κοινωνική συµµαχία κόντρα
στο µαύρο µέτωπο κεφαλαίου - Ευρωπαϊκής Ένωσης – Κυβέρ-
νησης - Τοπικής Διοίκησης και να διεκδικήσουν την αναπλήρωση
των απωλειών της κρίσης και τον πλούτο που παράγουν και να
πάρουν στα χέρια τους τη δική τους εξουσία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε όλοι το 2018

είναι η χρονιά που ο ελληνικός λαός πέτυχε οι θυσίες του να πιά-
σουν τόπο. Είναι η χρονιά που ο εφιάλτης των µνηµονίων και των
προγραµµάτων ολοκληρώνεται. Είναι η χρονιά που ξαναβρί-
σκουµε ένα µικρό, γλυκό χαµόγελο, ξαναβρίσκουµε την ελπίδα
και την αισιοδοξία του λαού µας, της κοινωνίας µας ότι κάθε χρο-
νιά που έρχεται, θα είναι καλύτερη, ότι κάθε χρονιά που έρχεται,
θα µειώνεται η ανεργία, θα επιστρέφουν οι συνάδελφοί µας, τα
αδέλφια µας, οι επιστήµονες της χώρας µας από το εξωτερικό.
Ξαναβρίσκουµε την ελπίδα ότι κάθε χρονιά που έρχεται, θα οι-
κοδοµούµε ένα καλύτερο κοινωνικό κράτος, θα έχουµε καλύτερη
υγεία, καλύτερη παιδεία, ότι κάθε χρονιά που έρχεται, θα ολο-
κληρώνονται έργα και θα ξεκινούν νέα που θα έχουµε ένα συνο-
λικό σχέδιο, θα το εκπονούµε µε την κοινωνία και θα το τηρούµε.
Δυστυχώς, αυτό το χαµόγελο για τον ελληνικό λαό, η ανάκτηση
της ελπίδας και της εθνικής µας κυριαρχίας είναι ο εφιάλτης της
Αντιπολίτευσης.

Καταλαβαίνουµε ότι δεν θα µπορείτε µε άλλοθι το µνηµόνιο να
συνεχίζετε να ευνοείτε τους λίγους εκλεκτούς σας µε έναν δική
σας έµπνευσης ιδιότυπο νεοφιλελευθερισµό. Δεν θα µπορείτε να
αποµειώνετε τις πραγµατικές παραγωγικές δυνάµεις σε όφελος
των µεταπρατών. Δεν θα µπορείτε να έχετε τον ελληνικό λαό
στην αγωνία εάν αύριο θα έχει εργασία ή εάν θα τον απολύσετε
ή αν θα τον πετάτε έξω από τα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατί χρω-
στά ασφαλιστικές εισφορές. Δεν θα µπορείτε να έχετε τους
άνεργους συµπολίτες µας µε ειδική αναπηρία, τις ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες περιθωριοποιηµένους. Δεν θα µπορείτε να επι-
δοτείτε την µαύρη εργασία, ώστε κάποιοι να τα βάζουν στην
τσέπη. 

Ακούµε τις θέσεις της Αντιπολίτευσης για τον προϋπολογισµό
του 2018, τον τελευταίο εντός προγραµµάτων.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, πέρσι µας κα-
τηγορούσατε για την δέκατη τρίτη σύνταξη ότι ήταν πυροτέ-
χνηµα, ότι κοροϊδεύαµε, ότι δεν θα ξαναδοθεί. Φέτος το
κοινωνικό µέρισµα υπήρξε υπερδιπλάσιο. Ποιος κορόιδευε ποιόν
και πότε; Ποιος λέει ψέµατα;

Σας ακούω να µας καταγγέλλετε για µείωση των κοινωνικών
δαπανών. Τρία χρόνια τώρα µας καταγγέλλετε -εσείς και τα φι-
λικά σας µέσα µαζικής ενηµέρωσης- γιατί εµείς θεσπίσαµε οι
άνεργοι να µετακινούνται δωρεάν µε τις δηµόσιες αστικές συγ-
κοινωνίες στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Μας λέτε «κιµπάρι-
δες», «φαύλους», «σπάταλους». Την τελευταία εβδοµάδα µας
καταγγείλατε για την πρόβλεψη τα άτοµα µε αναπηρία, οι άνερ-
γοι και οι µόνιµοι κάτοικοι ακριτικών περιοχών, που πρέπει να
στηριχθούν, να διέρχονται ελεύθερα.

Γι’ αυτό, αγαπητοί κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και της Αντι-
πολίτευσης, δεν ανησυχούµε. Έχουµε εµπιστοσύνη στο κοινω-
νικό σας πρόσωπο, στις κοινωνικές ευαισθησίες του κόµµατός
σας. Τις ζήσαµε πριν δυόµισι χρόνια και εµείς και ο ελληνικός
λαός. Έχουµε εµπιστοσύνη στη δογµατική εµµονή σας να µην
υπηρετείτε τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, αλλά των λίγων
εκλεκτών σας. Δεν µπορείτε ούτε να το κρύψετε, δεν µπορείτε
ούτε τα προσχήµατα να κρατήσετε στοιχειωδώς. 

Θέλουµε -ειλικρινά το θέλουµε- να µας καταγγέλλετε κι άλλο
για τις παροχές στους ανέργους, στους συµπολίτες µας, στους
Έλληνες που ζουν σε ακριτικές περιοχές, στα άτοµα µε αναπη-
ρία. 

Ξέρουµε γιατί δίνετε τέτοια λυσσαλέα µάχη. Ο πρώτος λόγος
είναι ότι χτυπάµε στην καρδιά του τον πυρήνα της ιδεολογίας και
της πολιτικής σας, την αποδόµηση της ελληνικής κοινωνίας και
την εξυπηρέτηση λίγων και εκλεκτών οικονοµικών συµφερόντων
που ταυτίζεστε. 

Ο δεύτερος λόγος είναι γιατί η ολοκλήρωση του προγράµµα-
τος σηµαίνει και το οριστικό τέλος, την ιδεολογική ήττα του νεο-
φιλελεύθερου παλαιοκοµµατισµού ελληνικής εκδοχής, το τέλος
της πρακτικής σας που µας έφερε εδώ, που βάφτιζε «µεταρρύθ-
µιση» τις απολύσεις, τη µείωση των συντάξεων, την αύξηση της
ανεργίας, τη µείωση του ΑΕΠ κατά το 1/4, το ξήλωµα του κοινω-
νικού κράτους, του εργασιακού θεσµικού πλαισίου. Για όλα αυτά
έχουµε µόνο σιωπή! Για το πρώτο µνηµόνιο, για το δεύτερο, για
το τρίτο, για το χιλιοστό που θα θέλατε να είχαµε, για τις δεσµεύ-
σεις των ιδιωτικοποιήσεων και τον τρόπο που γίνονται, για το
ψεύτικο «success story», για τις κρυφές συνοµιλίες µε τους δα-
νειστές τα τρία τελευταία χρόνια, για τη µη ολοκλήρωση των
έργων, για τα πανωπροίκια, για όλα. Τσιµουδιά και σιωπή. 

Δεν µπορώ, λοιπόν, συνάδελφοι της παλαιοκοµµατικής αντι-
πολίτευσης, να µην σας αφιερώσω τον στίχο του τραγουδιού που
λέει, «Πριν το τέλος πως µοιάζει η σιωπή, σαν αγάπη µεγάλη».
Σας αγαπάµε εµείς. Μας προτείνετε µείωση της φορολογίας,
αλλά οι φίλοι σας, οι υποστηρικτές σας, οι λίγοι και εκλεκτοί σας,
φορολογούνται σε παρθένα, παραδεισένια φορολογικά νησιά. 

Κόπτεστε, δήθεν, για τη µεσαία τάξη που εσείς τη διαλύσατε,
για την επιχειρηµατικότητα που απευθύνεται µόνο στους επιχει-
ρηµατίες της αυλής σας. Για εσάς και τον Πρόεδρό σας, ο ελλη-
νικός λαός είναι η αδαής πλειοψηφία. Γι’ αυτό ξέρουµε ότι κι
εσείς και οι φίλοι σας έχετε κάνει τα πάντα -και θα κάνετε τα
πάντα- για να µην υπάρχει λύση των δεσµών των προγραµµάτων.
Όµως, κάνετε όνειρα θερινής νυκτός. Θα είναι καλοκαίρι. Και θα
είναι φέτος το καλοκαίρι, µε αυτήν την Κυβέρνηση! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ευκαιρία σήµερα, στη συ-
ζήτηση του προϋπολογισµού του 2018, να σας παρουσιάσουµε
τις δράσεις του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ανά κα-
τηγορία έργων, αλλά και τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό
όσων είπαµε το 2017, µια χρονιά πριν. Για εµάς ο απολογισµός,
η λογοδοσία αλλά και η αυτοκριτική είναι καθήκον µας προς τον
ελληνικό λαό. Δεν τα φοβόµαστε, δεν έχουµε να κρύψουµε τί-
ποτα. Δεν είµαστε στη δική σας λογική, που περιδιαβαίνατε τη
χώρα και εξαγγέλλατε έργα χωρίς πιστώσεις, που δεν γίνονταν
ποτέ. Δεν γίνονταν ούτε οι διαγωνισµοί ούτε τα έργα. 

Πρώτη κατηγορία είναι οι οδικοί άξονες. Στη συζήτηση του
προϋπολογισµού, πριν ένα έτος, είχα πει -και θα λέω αυτολεξεί
τι είχα πει, για να τονίζουµε τη λάσπη που ρίχνετε κάθε µέρα σε
συνεργασία µε τα γραφεία Τύπου σας, δηλαδή µε συγκεκριµένα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης- ότι το 2017 θα είναι η χρονιά της ολο-
κλήρωσης των µεγάλων οδικών έργων. Το υλοποιήσαµε. Έπειτα
από δεκαετίες οι συµπολίτες µας µπορούν µε ασφάλεια να κινη-
θούν σε όλη τη χώρα. Εξήντα χρόνια κάνατε για να κατασκευα-
στεί η ΠΑΘΕ και δεν τα καταφέρατε. 

Τι λέγατε πριν δυο χρόνια; Λέγατε ότι δεν θα υλοποιήσουµε
τα έργα και ότι θα καταστρέψουµε τη χώρα. Πριν ένα χρόνο λέ-
γατε ότι καθυστερούµε, ότι δεν θα ολοκληρωθούν και θα επι-
στρέψουµε δισεκατοµµύρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στις
τράπεζες. Πριν λίγους µήνες λέγατε ότι εγκαινιάζουµε τα έργα
που εσείς είχατε ολοκληρώσει. Μάλλον δεν θα βρίσκατε κορδέλα
και κάνατε µόνο εγκαίνια µε µεταφερόµενα µηχανήµατα και ερ-
γαζοµένους. Τα θυµάστε. Σήµερα µας καταγγέλλετε για το ύψος
των διοδίων που εσείς είχατε προβλέψει δύο φορές, στις αρχικές
συµβάσεις και στην αναθεώρηση. 

Μαζί µε τους πέντε οδικούς άξονες ολοκληρώθηκε πλήθος δη-
µοσίων έργων οδικών υποδοµών. Ο κάθετος άξονας της Εγνα-
τίας στη Ροδόπη «Κοµοτηνή - Νυµφαία», o κάθετος άξονας της
Εγνατίας Οδού «Καστοριά - Κρυσταλλοπηγή», o κάθετος άξονας
της Εγνατίας Οδού «Φλώρινα - Νίκη», το οδικό τµήµα Μουδανιά
– Ποτίδαια . Και ακολουθεί το οδικό τµήµα Θέρµη - Γαλάτιστα
και ο κάθετος άξονας της Εγνατίας «Θεσσαλονίκη - Σέρρες -
Προµαχώνας». 

Παραδίδεται την άλλη εβδοµάδα το «Μάνδρα - Ψαθάδες» στον
κάθετο άξονα του Έβρου, εργολαβία από το 2005. Τότε την εί-
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χατε αναθέσει. 
Μέσα στο 2017, όπως είχαµε πει, ολοκληρώθηκαν οι διαγωνι-

στικές διαδικασίες για τον αυτοκινητόδροµο από Πάτρα έως τον
Πύργο. Εκεί οφείλουµε να πούµε ότι καθυστερήσαµε. Ολοκλη-
ρώνονται οι διαδικασίες µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ξεκινάει
η υλοποίηση του έργου. 

Ολοκληρώθηκε µέσα στο 2017, όπως είχαµε πει, η διαδικασία
για την ολοκλήρωση του δρόµου στη Μεσσαρά, στην Κρήτη. 

Επειδή το 2017 δεν τέλειωσε, δουλεύουµε συνεχώς για να
βγουν εντός Δεκεµβρίου δύο διαγωνισµοί, του βόρειου οδικού
άξονα Κρήτης, από τα Χανιά ως τον Άγιο Νικόλαο, ένα ακόµα
έργο εξήντα χρόνων εξαγγελίας και υποσχέσεων του παλαιοκοµ-
µατισµού, που το υλοποιεί και αυτό η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσί-
πρα. Μετά από δεκαετίες υποσχέσεων, σειρά λαθεµένων,
τµηµατικών και ασύνδετων κατασκευών, θα δηµοσιευτεί η πρό-
σκληση ενδιαφέροντος και η διαδικασία προεπιλογής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας, γιατί έχουµε κάνει πολλά
και έχουµε να κάνουµε και πολλά ακόµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο
χρόνος είναι συγκεκριµένος, ανεξάρτητα αν θα κάνετε πολλά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Συµφωνώ. 

Θα ήθελα να αναφέρω και έναν ακόµα διαγωνισµό εντός του
2017, αυτόν του ηλεκτρονικού συστήµατος αναλογικών διοδίων
για όλη τη χώρα. 

Το 2018 για εµάς ξεκινά η αρχή της υλοποίησης του Ε65 από
τη Λαµία ως την Ξυνιάδα, του έργου ανέκδοτο, που αφήσατε
µόνο το µεσαίο τµήµα του. Θα προσπαθήσουµε εντός του 2018
να εκκινήσει και το βόρειο τµήµα του έργου, αλλά τουλάχιστον
θα έχει το φοβερό έργο της αναθεώρησης της κυβέρνησης Σα-
µαρά και τα εγκληµατικά λάθη της µείωσης του φυσικού αντικει-
µένου αρχή. 

Εντός του 2017 δηµοπρατήθηκε και εντός του πρώτου τριµή-
νου του 2018 θα ξεκινήσει η κατασκευή της υποθαλάσσιας οδι-
κής σύνδεσης της Σαλαµίνας. 

Άλλες δύο πληγές που κληρονοµήσαµε και επουλώνουµε είναι
ο οδικός άξονας Άκτιο - Αµβρακία, που δηµοπρατείται τον Γε-
νάρη, και Άκτιο - Λευκάδα, στο πρώτο τρίµηνο του ίδιου έτους. 

Εντός του πρώτου διµήνου του 2018 δηµοπρατείται η παρά-
καµψη της Χαλκίδας. Ετοιµάζουµε τον φάκελο για την κατασκευή
των πρόδροµων εργασιών και των επεκτάσεων της Αττικής Οδού
και βέβαια, του Προαστιακού Σιδηρόδροµου µέχρι το Λαύριο. 

Τέλος, εγκρίθηκε ένα πρόγραµµα οδικής ασφάλειας σε όλη τη
χώρα συνολικού προϋπολογισµού 500 εκατοµµυρίων και το
πρώτο έργο που θα δηµοπρατηθεί οδικής ασφάλειας είναι στην
Κρήτη, προϋπολογισµού 25 εκατοµµυρίων. 

Δεύτερη κατηγορία. Σιδηροδροµικά. Το 2017 είχαµε πει ότι συ-
νεχίζουµε την υλοποίηση έργων προϋπολογισµού 832 εκατοµµυ-
ρίων, που είναι απαραίτητα. Τι κάναµε; Ολοκληρώνουµε τη νέα
διπλή ηλεκτροδοτούµενη σιδηροδροµική γραµµή Τιθορέα – Λια-
νοκλάδι - Δοµοκός. Το τµήµα Τιθορέα - Λιανοκλάδι δίνεται τον
Ιανουάριο 2018, το τµήµα Λιανοκλάδι - Δοµοκός τον Ιούνιο 2018
και Θεσσαλονίκη - Ειδοµένη, για να είναι όλη η γραµµή έτοιµη,
τον Απρίλιο του 2018. 

Ολοκληρώθηκε ο Σταθµός Λαρίσης και η κατασκευή του ηλε-
κτροκινούµενου τµήµατος Σταθµός Λαρίσης - Πειραιάς στη σι-
δηροδροµική γραµµή Πειραιάς - Τιθορέα και τίθεται σε
λειτουργία στις 15 Ιανουαρίου 2018. Έντεκα χρόνια είχατε τον
κεντρικό σταθµό της χώρας χύµα, ατέλειωτο. 

Θα συνδεθεί επιτέλους το λιµάνι του Πειραιά µε το αεροδρό-
µιο. Ολοκληρώνουµε εντός του 2018 την κατασκευή του σιδηρο-
δροµικού τµήµατος Ροδοδάφνη - Ψαθόπυργος. Είναι σήµερα
στο 72%. Ήταν πέρυσι στο 60%. 

Υπεγράφη σύµβαση, όπως είχαµε πει πριν από έναν χρόνο, για
την κατασκευή στο τµήµα Ψαθόπυργος - Μποζαΐτικα στην
Πάτρα. 

Δηµοσιεύτηκε η προκήρυξη της υπογειοποίησης της γραµµής
των τρένων των Σεπολίων και µέχρι τον Φεβρουάριο του 2018
προκηρύσσονται νέα σιδηροδροµικά έργα προϋπολογισµού 250

εκατοµµυρίων ευρώ. Συγκεκριµένα, το Κιάτο - Ροδοδάφνη, το
Λάρισα - Βόλος, το Παλαιοφάρσαλα - Καλαµπάκα. 

Επίσης, έχουµε και το µνηµόνιο µε τη Βουλγαρία -που µας κο-
ροϊδεύατε όταν λέγαµε για την «σιδηροδροµική Εγνατία»- για τη
σύνδεση των τριών λιµανιών της βορείου Ελλάδας µε του Εύξει-
νου Πόντου, έργο που -µετά τις πρωτοβουλίες του Πρωθυπουρ-
γού- στηρίζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ο Πρόεδρος Γιούνκερ, και
θέλει και η Ρουµανία να ενταχθεί. 

Είναι στο Ελεγκτικό Συνέδριο ο διαγωνισµός για το Θριάσιο,
ολοκληρώνεται και, προφανώς, υπάρχει και η συνέχεια για το
υπόλοιπο κοµµάτι του Θριασίου, που είναι χίλια εξακόσια στρέµ-
µατα. 

Γραµµή µετρό Θεσσαλονίκης. Το Μάρτιο 2017, όπως είχαµε
πει, ολοκληρώθηκαν τα έργα πολιτικού µηχανικού και συνεχί-
ζουµε. Το 2019 ολοκληρώνεται και η επέκταση για Καλαµαριά
και το βασικό έργο, ένα άλλο έργο ανέκδοτο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Το 2020 παραδίδεται στους πολίτες της Θεσσαλονίκης επι-
τέλους για χρήση.

Και το 2018 ξεκινούν οι πρόδροµες εργασίες των νέων σταθ-
µών για τη δυτική Θεσσαλονίκη.

Προχωρούν τα έργα στο τµήµα Χαϊδάρι - Πειραιάς. Μέσα στο
2019 παραδίδονται οι τρεις πρώτοι σταθµοί για χρήση. Ο µετρο-
πόντικας έφτασε στον Πειραιά. Το είδε ο Πειραιάς. Και προφα-
νώς βγήκε ο διαγωνισµός, όπως είχαµε πει, στις 10 Αυγούστου
2017 για τη Γραµµή 4 του µετρό της Αθήνας και πολλά άλλα.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κορυδαλλός, Νίκαια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και µεταφορών):

Είπαµε. Είναι τρεις σταθµοί, την άλλη βδοµάδα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να

ολοκληρώνουµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και µεταφορών):

Είναι πάρα πολλά. Θα αφήσω τα σιδηροδροµικά. Πραγµατικά τα
βλέπει ο κόσµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν τα έχετε σε πί-
νακες, δώστε τα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και µεταφορών):
Έγινε ο διαγωνισµός και ολοκληρώνεται στο Καστέλι, για να
πούµε για κανένα αεροδρόµιο. Έγινε, όπως ξέρετε, δωρεάν της
Πάρου και δωρεάν ο εκσυγχρονισµός του υπάρχοντος αεροδρο-
µίου του Ηρακλείου. Τόσα χρόνια δεν είχαµε δει να γίνεται κάτι
δωρεάν, µε µηδέν ευρώ. 

Η εξοικονόµηση από τις άγονες γραµµές που σπαταλούσατε
για να κάνετε δώρο σε δικούς σας επιχειρηµατίες ήταν 196 εκα-
τοµµύρια την τετραετία και έφτασαν µε το διαγωνισµό που κά-
ναµε στα 42 εκατοµµύρια. Η εξοικονόµηση από την πρώτη
χρονιά δεν πηγαίνει στο χρέος, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
πηγαίνει σε διαγωνισµό που θα βγάλουµε µέσα στο 2018 για να
πάρουµε δύο ελικόπτερα, οι κάτοικοι των ακριτικών νησιών να
µην αισθάνονται αποµονωµένοι, να µπορούµε να κάνουµε αερο-
διακοµιδές µε όποιες καιρικές συνθήκες υπάρχουν.

Είχαµε πει κι αυτό έγινε σπέκουλα την τελευταία εβδοµάδα -
κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι σηµαντικό, γιατί είναι για τα αντιπληµ-
µυρικά έργα- και διαβάζω αυτολεξεί τι είχα πει πριν ένα χρόνο:
«Το 2017 η έµφαση του εθνικού Προγράµµατος Δηµοσίων Επεν-
δύσεων θα δοθεί στα αντιπληµµυρικά έργα και όχι στις πλατείες,
για να σταµατήσουµε να ζούµε το φαινόµενο στις φτωχές γειτο-
νιές της Αθήνας, της Καλαµάτας, της Θεσσαλονίκης να χάνονται
οι κόποι µιας ζωής».

Ως συνήθως η Αντιπολίτευση και τα στρατευµένα µέσα της το
στρέβλωσε. Για να δούµε, λοιπόν, τι κάναµε. Από το 2015 ως το
2017...

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ξε-
περάσατε τον χρόνο. Φτάσατε στα δεκαπέντε λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και µεταφορών):
Τελειώνω. Έχετε δίκιο, αλλά είναι για τα αντιπληµµυρικά έργα.

Από το 2015 ως το 2017 εντάχθηκαν έργα 302 εκατοµµυρίων
για την Περιφέρεια Αττικής, 90 εκατοµµυρίων για την υπόλοιπη
Ελλάδα και προβλέφθηκαν 250 εκατοµµύρια έργα για αντιπληµ-
µυρικά από τους οικισµούς και τα αστικά κέντρα που διέρχονται
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οι αυτοκινητόδροµοι.
Αυτοί που µας κουνούν το δάκτυλο από το 2010 µέχρι το 2014

είχαν εντάξει 3,5 εκατοµµύρια ευρώ αντιπληµµυρικά έργα, 21
εκατοµµύρια για την υπόλοιπη Ελλάδα και καµµία πρόβλεψη για
τα αντιπληµµυρικά έργα από όπου περνάνε οι αυτοκινητόδρο-
µοι.

Τα καταθέτω και αναλυτικά, για να ελέγξουν οι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας τι είχαν κάνει από το 2010 µέχρι το 2014.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελειώνω. 
Είχαµε δύο εκδοχές, επειδή αναρωτιέστε τι έγινε στη Μάνδρα.

Αφήσατε όλη την Ελλάδα µια Μάνδρα και ο Πρόεδρός σας, ως
Υπουργός, άφησε τους δήµους χωρίς κανένα µηχανικό….,
επειδή µας κατηγορείτε τώρα και για αύξηση. Είναι τροµερό
αυτό το πράγµα. 

Μπορούσαµε να υιοθετήσουµε την πρότασή σας, πραγµατικά.
Να βγάλουµε στα τρία χρόνια 3,5 εκατοµµύρια ευρώ από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών αντιπληµµυρικά έργα και
στη συνέχεια σε κάθε πληµµύρα να παίρνουµε την Τροχαία να
κλείνει τους δρόµους-ποτάµια, όπως ο κ. Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αν και έχω πραγµατικά πολλά ακόµη

να πω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όλοι θέλουν να

πουν πολλά σε µια τέτοια διαδικασία, αλλά ο χρόνος είναι συγ-
κεκριµένος και πιέζει. Ανοχή υπήρξε από το Προεδρείο αρκετή
νοµίζω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχετε δίκιο.

Ό,τι και να κάνετε, ο ελληνικός λαός το 2018 τελειώνει µε τον
εφιάλτη που του βάλατε. Η χώρα µας βγαίνει µε το κεφάλι όρθιο,
µια χώρα που µε τις πολιτικές πρωτοβουλίες, µε τις πρωτοβου-
λίες ειρήνης και συνεργασίας του Πρωθυπουργού απέκτησε
ξανά φωνή και ρόλο στις ευρωπαϊκές και διεθνείς εξελίξεις, µια
χώρα που πρωταγωνιστεί στην ευρύτερη περιοχή µε υποδοµές
για τις µεταφορές, την ενέργεια τις τηλεπικοινωνίες, την εξω-
στρέφεια της οικονοµίας µας, µε υπεράσπιση των συµφερόντων
του ελληνικού λαού και των εθνικών ζητηµάτων. 

Γι’ αυτό ό,τι και να κάνετε, ό,τι και να λέτε, τα νέα έργα θα τα
εγκαινιάσει και πάλι ο Αλέξης Τσίπρας, έξω από τα προγράµ-
µατα, µε πολιτικές κοινωνικής δικαιοσύνης και σχέδιο δίκαιης
ανάπτυξης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε

στον επόµενο κύκλο οµιλητών, ζήτησαν τον λόγο οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης, ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Λοβέρδος, από ένα
λεπτό.

Τον λόγο έχει ο κ. Σταϊκούρας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Οφείλω να οµολογήσω, κύριε Υπουργέ, ότι η τοποθέτησή σας

εκτός από προκλητική ήταν και εκτός πραγµατικότητας. Είχε
άστοχους προσωπικούς υπαινιγµούς, είχε αναφορά σε µια σειρά
από µέτρα, τα οποία αφού είχατε καταψηφίσει, τώρα προσπα-
θείτε να οικειοποιηθείτε βάζοντας και πανωτόκια. Αλλά, εγώ θα
µείνω σε δύο πολιτικά επιχειρήµατα. Είπατε για ένα µικρό χαµό-
γελο που γυρίζει στα χείλη των Ελλήνων πολιτών και µάλιστα µι-
λήσατε για επιστροφή στην κανονικότητα.

Αλήθεια, είναι επιστροφή στην κανονικότητα να υπάρχουν
ακόµα κεφαλαιακοί περιορισµοί; Είναι επιστροφή στην κανονικό-
τητα η ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας να συνεχίζει να πέφτει;
Είναι επιστροφή στην κανονικότητα σήµερα που µιλάµε, µε τα
στοιχεία που ανακοίνωσε η Κυβέρνηση, οι ληξιπρόθεσµες οφει-
λές των πολιτών σε εφορίες και ασφαλιστικά ταµεία να συνεχί-
ζουν να διογκώνονται, να έχουν αυξηθεί κατά 50% από το τέλος

του 2014; Είναι επιστροφή στην κανονικότητα οι οφειλές του
κράτους προς τον ιδιωτικό τοµέα σήµερα που µιλάµε να είναι αυ-
ξηµένες κατά 15% από το τέλος του 2014; Είναι επιστροφή στην
κανονικότητα η ελαστική εργασία να έχει φτάσει σε επίπεδα
ρεκόρ; Είναι επιστροφή στην κανονικότητα η φυγή επιστηµόνων
να συνεχίζεται και να διογκώνεται; Είναι επιστροφή στην κανονι-
κότητα οι καταθέσεις να µην επιστρέφουν στο τραπεζικό σύ-
στηµα; Είναι επιστροφή στην κανονικότητα το 2019 να έχετε
καινούργια µέτρα, το 2020 καινούργια µέτρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σταϊκούρα,
συγγνώµη, αλλά εάν πήρατε τον λόγο για να θέσετε µια σειρά
από ερωτήµατα και εάν περιµένετε και την απάντηση του Υπουρ-
γού, είναι σε βάρος του χρόνου των επόµενων οµιλητών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγγνώµη, για να

µην παρεξηγούµαστε, δεν σας στερώ τον λόγο, αλλά επιτρέψτε
µου. 

Ζητήσατε τον λόγο για κάποια παρέµβαση. Θεώρησε το Προ-
εδρείο σωστό να σας τον δώσει, προκειµένου να παρέµβετε για
κάποιο θέµα. Εσείς βάλατε έναν κατάλογο ερωτηµάτων και δι-
καίως µετά θα ζητάει ο Υπουργός ή από την Κυβέρνηση να απαν-
τήσουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δικαιούµαι για δύο λεπτά να τοπο-
θετηθώ και ολοκληρώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι θέµα αν
το δικαιούστε ή όχι. Το δικαιούστε, δεν σας το αρνηθήκαµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Για εµάς η επιστροφή στην κανονι-
κότητα που επικαλείστε είναι η νέα κυβερνητική αυταπάτη.

Τέλος, για ποια ιδεολογία µιλάτε εσείς που χωρίς ιδεολογικές
συντεταγµένες, ηθικές αναστολές, µε «πόνο ψυχής» ψηφίζετε τα
πάντα; Ειλικρινά σας λέω ότι τα πολιτικά και ιδεολογικά GPS
όλων των τύπων δεν µπορούν να σας πιάσουν ειδικά εσάς εδώ
και πολλά χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
εσείς σχετικά µε την τοποθέτηση του Υπουργού θέλετε να πείτε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, απολύτως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, για ένα λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε πολλή προσοχή στα είκοσι

λεπτά που µιλήσατε και δεν παραξενεύτηκα γιατί σας έχω ακού-
σει, στην τηλεόραση βέβαια, στα Γιάννενα ήσασταν, τον Φε-
βρουάριο του 2017 να παροµοιάζετε, νοµίζω, µια απόφαση του
Eurogroup, που για εσάς σήµανε το τέλος της λιτότητας για την
Ελλάδα, µε την απελευθέρωση των Ιωαννίνων. Σας έχω ακούσει
µε τα αυτιά µου. 

Άρα, γιατί να παραξενευτώ που ήρθατε απόψε εδώ και κάνατε
τον γύρο του θριάµβου για όλα τα καλά τα οποία έχετε κάνει και
που θα γίνουν σε λίγες εβδοµάδες ή µήνες; Δεν µας παραξε-
νεύει. 

Μόνο που, αντί να κάνετε τον γύρο του θριάµβου µέσα στη
Βουλή, σας συµβουλεύω να πάτε να τον κάνετε στη Μάνδρα µε
τα αντιπληµµυρικά έργα. Σας παρακαλώ να µας πείτε γιατί δεν
το κάνατε στις ουρές µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Και γιατί δεν
πάτε και Πάτρα - Πύργο, στα οκτώ έργα που έχετε σπάσει κατά
της διαφθοράς αγωνιζόµενος, να µας πείτε εκεί, τελειώσανε τα
έργα αυτά, κύριε Υπουργέ, ή ακόµα είναι σε εκκρεµότητα ακόµα
και οι δηµοπρασίες;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών):
Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, θα σας δώσω
τον λόγο, κύριε Υπουργέ. Να πούµε τρία λεπτά; Σας παρακαλώ
σύντοµες απαντήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ναι, βεβαίως.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ε, τι θα γίνει τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

κύριε Υπουργέ.
Κυρία Αντωνίου, γιατί εξίσταστε; Έβαλε κάποια ερωτήµατα ο

κ. Σταϊκούρας και εσείς όντας µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας, της οποίας ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
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πρόσωπος βάζει κάποια ερωτήµατα, εσείς…
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Για τον Σταϊκούρα γκρινιάζει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ.
Θα ξεκινήσω από τον κ. Λοβέρδο. Δεν µε παρακολούθησε στην

πρωτοµιλία και θα τα ξαναπώ.
Κύριε Λοβέρδο, προφανώς έχει παραδεχθεί και ο δικός σας

χώρος ότι έχει χαθεί µέρος της εθνικής κυριαρχίας στο πρώτο
µνηµόνιο, στο δεύτερο µνηµόνιο, στο τρίτο µνηµόνιο.

Εποµένως, δεν γίνεται να µην χαρούµε που τελειώνει το πρό-
γραµµα τον Αύγουστο του 2018, εµείς τουλάχιστον. Δεν γίνεται.
Πρώτον, δεν γίνεται να µην χαρούµε, επαναλαµβάνω.

Δεύτερον, κάνατε ερωτήσεις για το κοµµάτι του έργου Πάτρα
- Πύργος. Ολοκληρώθηκαν οι διαγωνιστικές διαδικασίες. Οι τέσ-
σερις είναι στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Περιµένουµε την έγκριση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τον φάκελο µεγάλου έργου. Εκεί
είχαµε καθυστέρηση. Γιατί το έγκληµα που έκανε η κυβέρνηση
Σαµαρά και όσοι την υπηρέτησαν να βγάλει και στον Ε65 και στην
Ολυµπία έξω τα τµήµατα, σήµαινε ότι θα ξαναπάει ο φάκελος,
θα ξαναγίνει έλεγχος, µε τους όρους του σήµερα στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, όχι µε τους όρους του 2006, του κ. Σουφλιά.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Καλό ακούγεται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Πολύ καλό. Μπράβο. Συγχαρητήρια, κάνατε πολλά δώρα
στους παραχωρησιούχους. Κάνατε κι αυτό.

Πάµε, λοιπόν, για τη σπέκουλα που έχετε ρίξει για το συγκε-
κριµένο έργο Πάτρα - Πύργος, επειδή έτσι το συνηθίζετε. Το πή-
γαµε στον εισαγγελέα εµείς. Γιατί δεν πάτε κι εσείς, αν πιστεύετε
ότι έχει γίνει έστω και µια παρανοµία; Έβγαλε ο εισαγγελέας το
πόρισµά του. Γιατί δεν πάτε; Ένα το κρατούµενο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πάµε τώρα στον κ. Σταϊκούρα. Τι είναι κανονικότητα; Κανονι-
κότητα είναι όταν γίνεται στη Στερεά Ελλάδα, στη Λαµία που
εκλέγεστε, ένα έργο οδοποιίας, ένα έργο σιδηρόδροµου, έτσι
κοντά, κάποιος άνθρωπος, κάποια υπηρεσία, κάποια στιγµή να
πάει να δει τι γίνεται εκεί, ποιος θα το κάνει το έργο και πώς δεν
πληµµυρίζει.

Κανονικότητα είναι να µην δίνουµε 1.250.000.000 αποζηµιώ-
σεις που είχατε προβλέψει στις συµβάσεις σας στα τέσσερα
έργα παραχωρήσεων, που ζητούσαν οι παραχωρησιούχοι και οι
εργολάβοι.

Κανονικότητα είναι να µην δίνουµε 1.100.000.000 για το 30%
του έργου του Μετρό Θεσσαλονίκης, όχι για το σύνολο του
έργου που ήταν 900.000.000. Αυτό είναι κανονικότητα.

Κανονικότητα είναι στην τετραετία να µην πληρώνουµε
196.000.000 άγονες γραµµές, αλλά να γίνεται διαγωνισµός και
να πληρώνει 42.000.000 το ελληνικό δηµόσιο.

Κανονικότητα, κύριε Σταϊκούρα, είναι να µην υπάρχουν µηδέν,
ένας και δύο µηχανικοί στο θεάρεστο έργο που αφήσατε στους
δήµους, αλλά να υπάρχουν τεχνικές υπηρεσίες, να υπάρχουν
ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας στην ΥΠΑ, που δεν αφήσατε, να
υπάρχουν οδηγοί στα λεωφορεία, που δεν αφήσατε, να υπάρ-
χουν µηχανοδηγοί στα τρένα, που δεν αφήσατε, να υπάρχουν
γιατροί στα νοσοκοµεία, που δεν αφήσατε, να υπάρχουν δάσκα-
λοι στα σχολεία, που δεν αφήσατε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Γέλωτες - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δη-

µοκρατίας)
Και να χαίρεστε τον Πρόεδρό σας που ήταν Υπουργός Διοικη-

τικής Μεταρρύθµισης. Συγχαρητήρια για το θεάρεστο έργο σας.
Αυτή είναι η κανονικότητα κι εκεί γυρνάει η χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σιµορέλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο αγαπητός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας µίλησε και για –αν άκουσα καλά την
φράση- «ανύπαρκτα έργα». Επειδή είναι απ’ τη Λαµία και επειδή
καθυστερήσαµε, να τον ενηµερώσω ότι το έργο Ε65 είναι έτοιµο

και σας παρακαλώ να το δώσουµε σε κυκλοφορία. Να τον καλέ-
σουµε τον κύριο Κοινοβουλευτικό στα Τρίκαλα ή στην Καρδίτσα,
µια και είναι από τη Λαµία, να δει πόσο ανύπαρκτα είναι τα έργα
αυτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Και πότε ξεκίνησαν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε,

κύριε Σταϊκούρα.
Κύριε Σιµορέλη, συνεχίστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Δεν µου αρέσει να κάνω σχόλια σε

ανθρώπους που δεν υπάρχουν εδώ στην Αίθουσα. Δεν µπορώ,
όµως, να µην σχολιάσω ορισµένα πράγµατα, όπως όταν κάποιοι
µας συµβουλεύουν να σεβόµαστε τη δικαιοσύνη. Αυτό κάνουµε.
Σεβόµαστε τη δικαιοσύνη. Οι αποφάσεις είναι δεσµευτικές. Πέρα
από εκεί, όµως, ας µας δώσουν τη δυνατότητα να κρίνουµε τις
αποφάσεις της δικαιοσύνης. Εδώ, πραγµατικά, θα ήθελα να πω:
«Κοίτα ποιος µιλάει». Άνθρωποι που ήταν δικαστές εν ενεργεία,
παραιτήθηκαν, γενήκανε αµέσως Υπουργοί και σήµερα µας κου-
νάνε το δάκτυλο και µας λένε ότι δεν σεβόµαστε τη δικαιοσύνη.
Ποιος δεν τη σέβεται;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του προϋπολογισµού
για το έτος 2018 είναι η κορυφαία κοινοβουλευτική και πολιτική
διαδικασία.

Ο προϋπολογισµός του 2018 είναι στρατηγικής σηµασίας για
την πορεία της οικονοµίας. Ταυτόχρονα, όµως, βρισκόµαστε
στην ευχάριστη θέση να µιλάµε για τον τελευταίο µνηµονιακό
προϋπολογισµό που κατατίθεται στο πλαίσιο του προγράµµατος
µακροοικονοµικής προσαρµογής. Σηµατοδοτεί έτσι το τέλος
µιας δύσκολης περιόδου για τον ελληνικό λαό, της περιόδου της
επιτροπείας, και εγκαινιάζει την είσοδο της χώρας σε µια ενιαία
περίοδο οικονοµικής σταθερότητας. Αυτό προφανώς δεν σηµαί-
νει ότι όλα τα προβλήµατα της οικονοµίας θα λυθούν ως διά µα-
γείας, αλλά θα έχουµε πλέον περισσότερη αυτονοµία και
ευελιξία να σχεδιάσουµε καλύτερα τη δική µας πολιτική.

Η βελτιωµένη θέση της χώρας µας στους µακροοικονοµικούς
δείκτες θα µας επιτρέψει να διεκδικήσουµε καλύτερους όρους
δανεισµού στην επικείµενη έξοδό µας στις αγορές. Και ήδη το
κάναµε δύο φορές µε µεγάλη επιτυχία. Ταυτόχρονα, το Μεσο-
πρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2018-2021 µας
εξασφαλίζει για τα χρόνια που θα έλθουν δηµοσιονοµικό χώρο,
ώστε να ενισχυθεί η κοινωνική προστασία και να υλοποιηθούν οι
µειώσεις των φορολογικών συντελεστών, νοικοκυριών και επιχει-
ρήσεων που βρίσκονται ακόµα σε υψηλά επίπεδα, καθώς το
έχουν τόσο ανάγκη οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Μπαίνουµε λοιπόν σε αυτήν τη νέα περίοδο και χρήσιµο είναι
να κάνουµε µια σύντοµη ανασκόπηση για να γίνει κατανοητό ότι
η σηµερινή Κυβέρνηση είναι η µοναδική που εν µέσω κρίσης,
µνηµονίων και περιοριστικών πολιτικών έκανε την πιο ουσιαστική
διαπραγµάτευση και πέτυχε να ενισχύσει τη θέση της χώρας και
να εφαρµόσει ένα παράλληλο πρόγραµµα αντιµετώπισης της αν-
θρωπιστικής κρίσης. Η παιδική φτώχεια από το 52,9% που παρα-
λάβαµε έχει πέσει στο 21,2%. Η ανεργία έχει µειωθεί από το
αστρονοµικό ποσοστό 27,9% που άγγιξε το 2013-2014 στο 21,5%
φέτος τον Σεπτέµβριο και αναµένεται περαιτέρω αποκλιµάκωσή
της.

Το ασφαλιστικό, που κατέρρεε από την κακοδιαχείριση και τις
σκανδαλώδεις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων, έχει
σταθεροποιηθεί και ο ΕΦΚΑ είναι πλεονασµατικός κατά 400 εκα-
τοµµύρια. Στον τοµέα της εργασίας έχουν ενταθεί οι έλεγχοι του
ΣΕΠΕ και έχουν περάσει προοδευτικές διατάξεις για τον κόσµο
της εργασίας. Χαρακτηριστική είναι η προτεραιότητα αποζηµίω-
σης των εργαζοµένων έναντι όλων σε περίπτωση διάλυσης µιας
εταιρείας.

Στην υγεία, δύο εκατοµµύρια περίπου ανασφάλιστοι συµπολί-
τες µας έχουν πρόσβαση, ώστε οι φτωχοί συνάνθρωποί µας να
απολαµβάνουν το υπέρτατο αυτό αγαθό. Παράλληλα ξεκίνησε η
µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας υγείας, που θα ανακουφίσει
τα νοσοκοµεία από τον φόρτο εργασίας. Από 1η Ιανουαρίου του
2017 πιστώνεται στον λογαριασµό χιλιάδων συµπολιτών µας που
έχουν ανάγκη το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης και επιπλέον
δίνεται κοινωνικό µέρισµα σε περισσότερες από ένα εκατοµµύ-
ριο οικογένειες, προερχόµενο από την υπεραπόδοση των στό-
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χων του προηγούµενου έτους.
Για το 2018 προβλέπεται ρυθµός οικονοµικής µεγέθυνσης

2,5% και πρωτογενές πλεόνασµα 3,82% το ΑΕΠ. Είναι παραπάνω
από τον στόχο που είναι στο 3,5% εποµένως και του χρόνου υπο-
λογίζουµε ότι θα µας δοθεί η δυνατότητα για κοινωνικό µέρισµα.
Το πρόγραµµα για το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης θα συ-
νεχιστεί µε το ποσό των 760 εκατοµµυρίων ευρώ. Επίσης, είναι
πολύ θετικό ότι υπάρχει πρόβλεψη για ίδρυση τριακοσίων
ογδόντα νέων δηµοτικών βρεφονηπιακών σταθµών που θα εξυ-
πηρετούν επιπλέον δέκα χιλιάδες παιδιά.

Σηµαντική είναι και η αύξηση του διατιθέµενου προϋπολογι-
σµού για τα οικογενειακά επιδόµατα και την αύξηση των κονδυ-
λίων για το πρώτο και το δεύτερο παιδί. Να σηµειώσουµε επίσης
ότι για δεύτερη συνεχή χρονιά µετά από πολλά χρόνια αυξάνον-
ται οι δηµόσιες δαπάνες για την εκπαίδευση κατά 184 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε σχέση µε τα προϋπολογισθέντα από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας για το 2018. Είναι γνω-
στό βέβαια ότι αν το µέλλον για τη χώρα µας θα είναι ευοίωνο,
εξαρτάται σε πολύ µεγάλο βαθµό από το επίπεδο της παιδείας
που θα έχουµε.

Στις θετικές εξελίξεις που βλέπουµε στην ελληνική οικονοµία
ενδιαφέρον παρουσιάζει η στάση της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία, αρνούµενη να αποδεχθεί την πραγµατικότητα, επιδίδεται
το τελευταίο διάστηµα σε χαµηλού επιπέδου αντιπολίτευση, που
απέχει πολύ από την πραγµατικότητα. Η χώρα µας και η δηµο-
κρατία έχουν ανάγκη µια υγιή αντιπολίτευση που να ασκεί υπο-
δειγµατικά τον ρόλο της. Αντίθετα στην προσπάθειά τους να
τραβήξουν το χαλί στην Κυβέρνηση επιδόθηκαν το τελευταίο διά-
στηµα σε πλήθος από ψεύτικα νέα και παραπλανητικές κινήσεις.

Ό,τι και να κάνουν βέβαια, η θητεία της Κυβέρνησης λήγει το
2019 και τότε θα γίνουν εκλογές. Εκείνη τη στιγµή ο ελληνικός
λαός, βλέποντας τα σηµαντικά αποτελέσµατα της πολιτικής µας,
θα συγκρίνει, θα στηρίξει και θα ψηφίσει πάλι τον ΣΥΡΙΖΑ, ώστε
να συνεχίσει την προσπάθεια για την ευηµερία του. 

Θα υπερψηφίσουµε, λοιπόν, αυτόν τον τελευταίο προϋπολο-
γισµό που σχεδιάζεται κάτω από την εποπτεία του προγράµµα-
τος και θα συνεχίζουµε να µαχόµαστε για τη σταθερότητα και τη
δίκαιη ανάπτυξη της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απαντώντας σ’ αυτά που είπε πριν ο Υπουργός κ. Σπίρτζης για

το ότι χαίρεται που βγαίνει η χώρα από το τρίτο µνηµόνιο, θα πω
ότι ξέχασε να µας πει ποιος έφερε το τρίτο µνηµόνιο. Να του πω,
επίσης, ότι λέει ψέµατα όσον αφορά το ότι βγαίνουµε, γιατί γνω-
ρίζει πολύ καλά ότι έχουν ψηφίσει και ένα τέταρτο µνηµόνιο που
δεσµεύει τη χώρα µέχρι το 2023 και την έχει σε εποπτεία µέχρι
το 2020. Κάποια προφανώς τα ξεχνάει ο κύριος Υπουργός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε πλέον τον τρίτο προ-
ϋπολογισµό της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έναν προϋπο-
λογισµό που βασίζεται στην ίδια αποτυχηµένη πολιτική συνταγή:
υπερβολική λιτότητα, περικοπές σε µισθούς και συντάξεις και σε
κοινωνικά επιδόµατα. Είναι 1,9 δισεκατοµµύριο ο λογαριασµός
των περικοπών των συντάξεων, των µισθών, των κοινωνικών επι-
δοµάτων και των νέων φόρων που επιβάλλει. Αυτός είναι ο προ-
ϋπολογισµός. Εκατόν σαράντα χιλιάδες συνταξιούχοι
συµπολίτες µας θα χάσουν το ΕΚΑΣ. Μειώνονται τα επιδόµατα
τριτέκνων και πολυτέκνων οικογενειών. 

Διαγράφετε έτσι, αγαπητοί συνάδελφοι, όλες τις προσπάθειες
που έγιναν από τις προηγούµενες κυβερνήσεις για τη στήριξη
των οικογενειών αυτών. Κατά τα άλλα κάνετε κοινωνική πολιτική,
αλλά αυτό δεν ταράζει τον ύπνο σας. Οι καρέκλες σας να είναι
καλά.

Μειώνετε κατά 15% τις ιατρικές δαπάνες. Δεν θα εκπίπτουν
πια. Αυτό είναι κάτι που αφορά όλους και κυρίως τους ηλικιωµέ-
νους, τους ασθενέστερους συµπολίτες µας, µε αποτέλεσµα όχι
µόνο να µην υπάρχει η φορολογική έκπτωση, αλλά να αυξάνεται
ταυτόχρονα και η φοροδιαφυγή. 

Φυσικά αυξάνονται ακόµα περισσότερο για άλλη µια φορά οι

ασφαλιστικές εισφορές για τους ελεύθερους επαγγελµατίες µε
τον νέο τρόπο υπολογισµού τους. Μειώνετε, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ, στο µισό περίπου το επίδοµα θέρµανσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζω και εκλέγοµαι στην Καστο-
ριά, µια περιοχή της πατρίδας µας µε σχεδόν οκτώ µήνες χει-
µώνα και δύσκολες καιρικές συνθήκες. Φέτος, εξαιτίας της
αδιαφορίας ή της ανικανότητας της Κυβέρνησης, οι κάτοικοι των
ακριτικών χωριών της Καστοριάς δεν πήραν ούτε τα ξύλα που
δικαιούνταν για να βγάλουν τον χειµώνα. Τώρα µειώνετε στο µισό
και πιο κάτω το ήδη πετσοκοµµένο επίδοµα θέρµανσης. 

Όταν εµείς δίναµε 210 εκατοµµύρια ευρώ επιδότηση για πε-
τρέλαιο θέρµανσης, εσείς µας κατηγορούσατε ότι πεθαίνει ο κό-
σµος από τα µαγκάλια και το κρύο. Τώρα όσοι τότε φώναζαν και
έβγαιναν στα παράθυρα, ζεσταίνονται στις καρέκλες τους; Τι γί-
νεται;

Την ίδια ώρα δεν υπάρχει κανένας σχεδιασµός στην περιοχή
µου για την κατασκευή δικτύων διανοµής φυσικού αερίου. Δεν
άκουσα τον κ. Σπίρτζη να το λέει αυτό στις εξαγγελίες. Το ξέχασε
προφανώς. Μόνο υποσχέσεις και ψέµατα.

Ήλθε ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας στην Κοζάνη, στο συνέ-
δριο για την παραγωγική ανασυγκρότηση της Περιφέρειας Δυ-
τικής Μακεδονίας. Και τι δεν έταξε! Ότι θα γίνει η Καστοριά
–λέει- λιµάνι ξηράς. Αντ’ αυτού, µας παίρνουν και τη λίµνη. Την
πάνε στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, στη Θεσσαλονίκη.
Από κει θα διαχειρίζεται –λέει- η λίµνη. 

Έταξε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός –και έχω την οµιλία του, αν
θέλετε, να την καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής- στους τρια-
κοσίους πενήντα εννιά επιλαχόντες του Προγράµµατος Νέων
Αγροτών –αυτό έµεινε, να κάνουµε τους αγρότες εκεί πάνω και
έχουν περάσει πέντε µήνες και ακόµα δεν έχει γίνει τίποτα- ότι
θα ενταχθούν –λέει- τα φασόλια στα κηπευτικά! Ψέµατα. 

Έχω καταθέσει για τα ζητήµατα αυτά δύο ερωτήσεις στον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά βάλατε και τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό να λέει ψέµατα. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ψέ-
µατα;

Είναι η συνέχεια της ίδιας καταστροφικής πολιτικής, η οποία
ακολουθήθηκε από το 2015 και µετά, µια πολιτική, η οποία έχει
βουλιάξει την Ελλάδα στη στασιµότητα και την κρατάει καθηλω-
µένη στην ύφεση, µια πολιτική που έχει οδηγήσει εκατοντάδες
χιλιάδες νέα παιδιά να φύγουν από την πατρίδα µας και έχει στε-
ρήσει το χαµόγελο και την αισιοδοξία από τη µεγάλη πλειοψηφία
του ελληνικού λαού. 

Και όσο κι αν προσπαθεί η Κυβέρνηση να µας πείσει ότι αυτό
το υπερπλεόνασµα, το οποίο διανέµει, είναι αποτέλεσµα της ανα-
πτυξιακής δυναµικής της οικονοµίας, οι πολίτες δεν πείθονται.
Όλοι αντιλαµβάνονται ότι η υπεραπόδοση των δηµοσίων οικονο-
µικών δεν οφείλεται στο ότι ξαφνικά πήρε µπροστά η µηχανή της
ανάπτυξης. Οφείλεται σε µια βάναυση, υπερβολική φορολόγηση,
πρωτίστως της µεσαίας τάξης, των συνεπώς φορολογουµένων,
οι οποίοι έχουν κληθεί να σηκώσουν το µεγάλο βάρος αυτής της
βίαιης δηµοσιονοµικής προσαρµογής. 

Κι όµως, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε έναν απίστευτο
παχυδερµισµό πανηγυρίζει. Και ο Υπουργός που ψηφίζει µε πόνο
καρδιάς, που πριν από λίγο ήταν εδώ, και αυτός πανηγυρίζει. Δεν
την ενοχλεί πλέον την Κυβέρνηση τίποτα. Δεν µασάει µε τίποτα.
Δεν έχει κανέναν ηθικό φραγµό. 

Η ωµή παρέµβαση στη δικαιοσύνη είναι ενδεικτική. Είναι µια
Κυβέρνηση που προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα ιδιότυπο καθε-
στώς, που δεν έχει κανένα σεβασµό στις δηµοκρατικές αξίες,
που πρέπει να έχει ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος.

Στην Κυβέρνηση αρκούν τα καλά λόγια των εταίρων δανειστών
µας, τα οποία γίνονται πλέον πρωτοσέλιδο στο κοµµατικό σας
όργανο, την «ΑΥΓΗ». Από το «Go back, κυρία Μέρκελ» στο «Οι
Γερµανοί είναι φίλοι µας», µια αυταπάτη δρόµος είναι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση όλα τα παραπάνω, είναι
προφανές ότι απαραίτητη προϋπόθεση για να βγούµε από την
κρίση είναι η πολιτική αλλαγή. Γιατί αυτή η Κυβέρνηση ούτε θέλει
ούτε µπορεί να κάνει πράξεις τις µεταρρυθµίσεις και να οδηγήσει
τη χώρα σε πραγµατική έξοδο από την κρίση και τα µνηµόνια. 

Απαιτείται αλλαγή Κυβέρνησης. Είναι ανάγκη να υπάρξει µια
Κυβέρνηση υπεύθυνη, µε κοινωνική ευαισθησία και ρεαλιστικό
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πρόγραµµα, που θα ξαναδώσει αξιοπιστία και πάλι στη χώρα. Η
Ελλάδα χρειάζεται κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καραγιάννης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ένας προϋπολογισµός είναι µεταξύ των άλλων µια σχέση δυνα-
µική και εξελισσόµενη. Συνδυάζει τους περιορισµούς που κλη-
ρονοµεί το παρελθόν µε τις οικονοµικές αποφάσεις της
Κυβέρνησης για το παρόν και το µέλλον. Οι αποφάσεις πρέπει
να στοχεύουν σε µακροοικονοµική σταθερότητα, ενίσχυση της
ανάπτυξης και κοινωνική προστασία. 

Όσον αφορά τους περιορισµούς, αυτοί αποτυπώνονται στις
διαχρονικές παθογένειες της ελληνικής οικονοµίας, στα αίτια της
κρίσης και τις µνηµονιακές υποχρεώσεις, που µας οδήγησαν οι
πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Όταν η ελληνική οικονοµία στις περιόδους ανάπτυξης των πα-
λαιότερων χρόνων παρήγαγε ελλείµµατα αντί πλεονασµάτων,
είναι αδύνατη η επίκληση της Κεϋνσιανής πολιτικής για την αύ-
ξηση των κρατικών δαπανών στην κρίση. Και αυτό το γνωρίζουν
καλά όσοι σήµερα µας εγκαλούν για έλλειµµα κοινωνικής πολιτι-
κής. Όπως γνωρίζουν επίσης, ότι τα πλεονάσµατα αυτά προορί-
ζονται κατά τον Κέυνς για την κάλυψη µεγαλύτερων δαπανών σε
περιόδους κρίσεως. 

Κάτω από αυτούς τους περιορισµούς, η Κυβέρνηση καλείται
να πάρει τις αποφάσεις της για τον προϋπολογισµό του 2018.
Αυτό σηµαίνει µια προσπάθεια ισορροπίας µεταξύ των άµεσων
αναγκών και των βραχυπρόθεσµων στόχων. Η ισορροπία αυτή
αποτυπώνεται επαρκώς στο εν λόγω σχέδιο. 

Ο προϋπολογισµός του 2018, βάσει των εξόδων ανά Υπουρ-
γείο και Αποκεντρωµένη Διοίκηση, δηµιουργεί τις προϋποθέσεις
για σταθεροποίηση, παραγωγική ανασυγκρότηση και στήριξη
της κοινωνικής πολιτικής. 

Η ενίσχυση του αγροτοδιατροφικού τοµέα, βασικού πυλώνα
παραγωγικής ανασυγκρότησης, θα συµβάλει σηµαντικά στον
βαθµό αυτάρκειας της χώρας σε τρόφιµα και θα µειώσει την ψα-
λίδα στο εµπορικό ισοζύγιο. Η δε εξωστρέφεια της ελληνικής οι-
κονοµίας θα βοηθήσει τις καινοτόµες επιχειρήσεις και τους
κλάδους, µε ενσωµατωµένη υψηλή τεχνολογία. 

Παράλληλα, δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για ένα στα-
θερό, ανταγωνιστικό και απλοποιηµένο επενδυτικό περιβάλλον,
µε στόχο την προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων και την
ανάπτυξη διεθνών συνεργασιών και συµπράξεων. Θα πρέπει,
όµως, να βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο τη σχέση ρίσκου και
ανταµοιβής, γιατί το ρίσκο παραµένει υψηλό για τους µακροπρό-
θεσµους επενδυτές. 

Η βελτίωση των οικονοµικών δεικτών, ο εκσυγχρονισµός της
δηµόσιας διοίκησης, το σταθερό φορολογικό, η διαφάνεια στις
δηµόσιες συµβάσεις, η απλοποίηση των επενδυτικών διαδικα-
σιών, τα νέα χρηµατοδοτικά εργαλεία, η ηλεκτρονική δηµιουργία
επιχειρήσεων και η εντατική προσπάθεια προσέλκυσης επενδύ-
σεων θα βελτιώνουν διαρκώς το επενδυτικό κλίµα της χώρας. 

Οι θετικές, δε, εξελίξεις στη ζώνη του ευρώ και η ανάπτυξη
της παγκόσµιας οικονοµίας, που θα επηρεάσει θετικά τις εξαγω-
γές της θα πρέπει να µας ωθήσει σε άµεσες διαρθρωτικές και
θεσµικές µεταρρυθµίσεις µε στόχο τη βελτίωση της παραγωγι-
κότητας, τη διεθνή ανταγωνιστικότητα και την ανάπτυξη. 

Η διαφαινόµενη βραχυπρόθεσµα τόνωση της ζήτησης θα πρέ-
πει να στοχεύσει σε πληθυσµιακές οµάδες µε τις µεγαλύτερες
ανάγκες, επειδή πάντα ελλοχεύει ο κίνδυνος, λόγω των ανισορ-
ροπιών της ελληνικής οικονοµίας, της ανατροφοδότησης, του
φαύλου κύκλου, των ελλειµµάτων και της ύφεσης. Έτσι, ορθώς
ενισχύονται οι ευπαθείς κοινωνικές οµάδες, που έχουν πληγεί ιδι-
αίτερα από την κρίση. Εδώ βρίσκεται η σηµαντική διαφορά απέ-
ναντι στις νεοφιλελεύθερες µονεταριστικές πολιτικές, που
διέλυσαν το κοινωνικό κράτος σε όλη την Ευρώπη και οδήγησαν
στα σηµερινά ευρωπαϊκά αδιέξοδα, τις µεγάλες ανισότητες και
τον ευρωσκεπτικισµό. 

Ο δρόµος, όµως, της ανάκαµψης είναι µακρύς και επώδυνος.
Η προσπάθεια καταπολέµησης της φοροδιαφυγής και της δια-

φθοράς θα πρέπει να ενδυναµώσει,  όπως και η αναδιοργάνωση
του δηµόσιου τοµέα. 

Παράλληλα, όταν οι συνθήκες το επιτρέψουν να προχωρή-
σουµε σε µείωση της φορολογίας φυσικών και νοµικών προσώ-
πων, για να στηριχθεί η επιχειρηµατικότητα και ειδικά η
µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση. Αυτά είναι µέτρα συµπληρω-
µατικά και όχι υποκατάστατα στην προσπάθεια τόνωσης της ζή-
τησης και στη στήριξη των πολιτών στη σηµερινή συγκυρία. 

Για να επιτύχουν, όµως, οι µεταρρυθµίσεις και να εξασφαλι-
στεί η συνολική ευηµερία, απαιτείται κοινωνική συνεργασία και
συνοχή. Μελέτες δείχνουν τη θετική συσχέτιση µεταξύ κοινωνι-
κής συνοχής και ποιότητας θεσµών από τη µια και συστηµατικής
ανάπτυξης και οικονοµικής ισότητας από την άλλη. Ο προϋπο-
λογισµός του 2018 σέβεται τις παραπάνω αρχές και υπακούει
ορθολογικά στους υπάρχοντες περιορισµούς. 

Τέλος, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι πάντα οι κρίσεις εµπεριέχουν
τη δυνατότητα για κάτι καινούριο. Είναι στο χέρι µας να αξιοποι-
ήσουµε την ευκαιρία αυτή, µακριά από µικροπολιτικές λογικές
και σκοπιµότητες. Η έξοδος από την κρίση είναι υπόθεση εθνική. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιλχάν Αχµέτ από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επικεντρωθώ

στην οµιλία µου  κατά τον φετινό προϋπολογισµό, εκτός από τα
οικονοµικά µεγέθη, τα οποία αναλύθηκαν στον έπακρο από τον
εισηγητή µας, από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, καθώς
και από άλλους συναδέλφους, στη Θράκη και τον νοµό µου,
λόγω της επικαιρότητας και όλων αυτών που συνέβησαν τις τε-
λευταίες ηµέρες. 

Κατ’ αρχήν, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είδαµε και στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ότι, τόσο εγώ, όσο και η Δηµο-
κρατική Συµπαράταξη, όταν φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, που
αφορά στη µειονότητα, είναι προς θετική κατεύθυνση και έχει
προοδευτικό πρόσηµο, εµείς όχι µόνο απλώς το στηρίζουµε,
αλλά καταθέτουµε και ουσιαστικές προτάσεις, ούτως ώστε να
λειτουργήσει καλύτερα η δηµοκρατία και να αναβαθµιστεί και η
Βουλή µας.

Αλλά εσείς, δυστυχώς, τα προηγούµενα έτη δεν κάνατε το
ίδιο, όσον αφορά ακόµη και την ίδια τη µειονότητα. Όταν σε
αυτήν τη Βουλή, πριν από κάποια χρόνια, ήρθε ένα νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Παιδείας -και συγκεκριµένα του Υπουργού Παι-
δείας τότε, του κ. Ανδρέα Λοβέρδου- δεν είχαµε τότε την ίδια αν-
τιµετώπιση σε αυτήν τη µεγάλη µεταρρύθµιση, που ήθελε να
κάνει εκείνο το νοµοσχέδιο. Αυτό γιατί το αναφέρω; Διότι, όχι
µόνο φωνάζατε και λέγατε ότι αυτό το νοµοσχέδιο που αφο-
ρούσε την παιδεία δεν θα έχει αποτέλεσµα στη µειονότητα, αλλά
προσπαθούσατε και µε κάθε τρόπο να το υπονοµεύσετε. 

Όµως, σήµερα βλέπουµε, αφού πέρασαν κάποια χρόνια, ότι
τελικά το νοµοσχέδιο ήταν σε σωστή βάση. Και σας λέω -πριν
µπω στα επιµέρους ζητήµατα της Θράκης και του νοµού µου- ότι
στα µειονοτικά θέµατα, στα θέµατα ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
ως µία προοδευτική παράταξη, είµαστε εδώ για να σας βοηθή-
σουµε, κύριε Υπουργέ. Είµαστε εδώ, για να βοηθήσουµε την Κυ-
βέρνηση. Και προτάσεις έχουµε και καλή θέληση έχουµε και την
τεχνογνωσία έχουµε και δεν διαθέτουµε τον λαϊκισµό, που ίσως
διαθέτατε εσείς τα προηγούµενα χρόνια. Μπορείτε να φέρετε
στη Βουλή όποιες εκκρεµότητες νοµίζετε εσείς ότι υπάρχουν είτε
αφορούν τους µουφτήδες είτε οτιδήποτε άλλο αποτελεί ταµπού
και πρέπει να λυθεί. Μπορείτε να το φέρετε εδώ, µέσα στην ελ-
ληνική Βουλή και µε διάλογο µε όλα τα κόµµατα, µε τους νόµι-
µους εκπροσώπους, εµάς τους Βουλευτές -και τους τέσσερις και
άλλους συναδέλφους- να τα λύσουµε µε έναν ρεαλισµό.

Ο νοµός µου δέχθηκε δύο φορές τον Πρωθυπουργό, κ. Αλέξη
Τσίπρα. Τη µία φορά ήρθε και δυστυχώς, δεν µπορέσαµε να απο-
σπάσουµε ούτε µια υπόσχεση για τη Ροδόπη. Και τη δεύτερη
φορά, στο περιφερειακό συνέδριο που ήρθε, δυστυχώς, πάλι η
Ροδόπη –µιλάω για τη Ροδόπη, ειδικά- έµεινε, χωρίς να πάρει το
µερίδιο που της αναλογεί. 

Σας λέω τρία, τέσσερα απλά παραδείγµατα, γιατί άκουσα και
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τον κ. Σπίρτζη εδώ πριν. Είπε για τον κάθετο άξονα. Κατ’ αρχήν,
υπάρχει ο σιδηροδροµικός σταθµός µεταξύ Βουλγαρίας και Κο-
µοτηνής Μακάζα, ο οποίος ούτε καν δουλεύει ούτε µπορούν να
περάσουν τα λεωφορεία. Είναι επανειληµµένη απαίτηση των επι-
µελητηρίων να επιτραπεί και έχουµε καταθέσει ερωτήσεις στη
Βουλή γι’ αυτό, αλλά δυστυχώς δεν υπάρχει καµµία ανταπόκριση
από την Κυβέρνηση. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα ο εµπορικός κό-
σµος και οι επαγγελµατίες της Κοµοτηνής να στερούνται εισο-
δήµατα και να µην υπάρχει καµµία κίνηση τουριστών.

Δεύτερον, τα γεωθερµικά πεδία. Δεν υπάρχει τίποτα ούτε καν
µία δέσµευση σχετικά µε αυτό το θέµα. Δεν υπάρχει τίποτα όσον
αφορά και τα µειονοτικά θέµατα. Είπαµε προηγουµένως ότι µπο-
ρεί η σαρία να ήταν ένα θετικό µέτρο, αλλά αυτό είναι το µόνο
πρόβληµα της µειονότητας; Η µειονότητα δεν έχει οικονοµικά
προβλήµατα; Η µειονότητα δεν έχει προβλήµατα ανεργίας, όπως
και η πλειονότητα, φυσικά; 

Ο Νοµός Ροδόπης ξέρετε ότι έχει το µεγαλύτερο ποσοστό
ανεργίας σε όλη την Ελλάδα; Είναι ένας από τους νοµούς, που
έχουν το µεγαλύτερο ποσοστό ανεργίας. Και ειδικά στη µειονό-
τητα ξέρετε ότι η ανεργία αγγίζει στις γυναίκες το 90% και στους
άνδρες το 80%; 

Δεν θα καθίσετε να κάνετε ένα αναπτυξιακό σχέδιο, µια στρα-
τηγική, να δούµε πώς θα ενισχύσουµε τους καπνοπαραγωγούς,
πώς θα ενισχύσουµε τους αγρότες, πώς µπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε τον πολυπολιτισµό και να κάνουµε ένα σχέδιο, προκει-
µένου να αναβαθµιστεί το βιοτικό επίπεδο όλου του νοµού,
ασχέτως θρησκείας ή καταγωγής; Ζητήσατε βοήθεια από τις δη-
µοκρατικές, προοδευτικές παρατάξεις ή από την ελληνική Βουλή
και βρήκατε εµπόδιο; Όχι, φυσικά. Εκτός από κάποιες πτέρυγες
–αν και αυτοί είναι λίγοι- εγώ δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανένα εµ-
πόδιο γι’ αυτό. Οπότε, δεν πρέπει να δώσουµε το δικαίωµα και
σε κανέναν κακοπροαίρετο να έρχεται και να αµφισβητεί την
όποια κατάσταση πάνω στη Θράκη.

Εγώ νοµίζω, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφε, ότι δεν πρέ-
πει να επικεντρωθούµε µόνο στις παροχές δορυφορικών κε-
ραιών, όπως έγινε πέρυσι. Καλό είναι να βλέπουν οι άνθρωποι
την ελληνική κρατική τηλεόραση, αλλά αυτό είναι το µόνο ζητού-
µενο; Δεν εξαντλούµαστε δηλαδή µόνο στη θεσµοθέτηση της
σαρίας, πρέπει να γίνει µια ολοκληρωµένη παρέµβαση. 

Εµείς, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη, έχουµε τις προοδευτι-
κές απόψεις, έχουµε τη γνώση, έχουµε –πιστεύω- όλη την καλή
θέληση ως Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, ως συµπο-
λίτες αυτής της περιοχής που πονάµε -της Θράκης- θέλουµε να
τη βοηθήσουµε, θέλουµε να τη βγάλουµε από τη φτώχεια, από
όλη τη µιζέρια και να γίνει σταθµός µιας ανοιχτής δηµοκρατικής
κοινωνίας. 

Εγώ είµαι περήφανος που ζω στη Θράκη. Ζω µε τους φίλους
µου, εκεί µεγάλωσα, εκεί έζησα, αλλά θέλω η Θράκη µου να ανα-
πτυχθεί, όπως πρέπει να αναπτυχθεί και να είναι ένα µοντέλο
ανοιχτής δηµοκρατικής κοινωνίας στην Ελλάδα και στην Ευ-
ρώπη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πάλλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζή-

τηση του προϋπολογισµού του κράτους είναι µία δυναµική συ-
ζήτηση και εξόχως πολιτική. Θα χρησιµοποιήσω µέρος της
οµιλίας µου, γιατί αναγκάζοµαι να αποκαταστήσω την αλήθεια,
απαντώντας στις ανακρίβειες που ακούστηκαν από τον συντο-
πίτη συνάδελφό µου της Νέας Δηµοκρατίας.

Ακούστηκαν κουβέντες όπως: «Μαραζώνει η τοπική οικονοµία,
καταστρέφεται ο τουρισµός» και άλλα πολλά. Αν αναφέρεται
στην πτώση του 30%, που αποδεικνύεται από τη µελέτη που εκ-
πονήθηκε για λογαριασµό της Περιφέρειας Βορείου Αιγαίου -και
όλοι γνωρίζουµε ότι δεν είναι η διοίκηση της Περιφέρειας Βο-
ρείου Αιγαίου δική µας πολιτικά διοίκηση- που αφορά στοιχεία
µέχρι το τέλος του 2016, έχει καλώς.

Όµως, µιλάµε για τον προϋπολογισµό του επόµενου έτους.
Είναι έναν χρόνο πίσω ο κύριος συνάδελφος. Αν έχει δει την ίδια

µελέτη λέει ότι βραχυχρόνια προκύπτει αύξηση των εµπορικών
συναλλαγών και ενίσχυση του ΑΕΠ, λόγω της αύξησης των κρα-
τικών δαπανών. Όταν προσπαθούµε να τεκµηριώσουµε κάτι,
καλό είναι να ξέρουµε πώς το τεκµηριώνουµε.

Αναφέρθηκε για άλλη µια φορά στο µεταναστευτικό και την
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, λέγοντας για τα ανοιχτά σύ-
νορα, αγνοώντας το τι συνέβη στον κόσµο και στην ευρύτερη πε-
ριοχή τα τελευταία χρόνια. Ορθά είπε ότι η τοπική κοινωνία δεν
διακατέχεται από ξενοφοβία και ρατσισµό, αλλά η ξενοφοβία και
ο ρατσισµός προάγονται από την ρητορική του συναδέλφου, µε
τον τρόπο που τοποθετείται όλο αυτό το διάστηµα.

Δεν θα σχολιάσω αυτά που ανέφερε για τις επισκέψεις στον
τόπο µας. Δεν έχω ακούσει µέρος στον κόσµο που επισκέφτηκε
ο Πάπας και το εξέλαβε η τοπική κοινωνία ως αρνητικό. Δεν έχω
ακούσει µέρος στον κόσµο. Αποτύπωσε στο τέλος µια αριθµη-
τική σύγκριση της ηµέρας, της στιγµής.

Στη συνέχεια, ήρθε και συµπλήρωσε τη ρητορική, που εδώ και
µήνες οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας εστιάζουν σε σχέση
µε τον ΦΠΑ και αναφέρθηκε στον ΕΝΦΙΑ για τους σεισµόπλη-
κτους.

Γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, ότι η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων είναι ανεξάρτητη αρχή και είπε δηµόσια τις προηγού-
µενε ηµέρες ότι δεν υπάρχει πρόβληµα για τους σεισµόπληκτους
συµπολίτες µας µε τον ΕΝΦΙΑ. Γιατί κάνετε πολιτική της µίας
ηµέρας και ό,τι πιάσει;

Σχετικά µε τον ΦΠΑ, εµείς δεν ψηφίσαµε κατάργηση του ΦΠΑ
µαζί µε άλλα σκληρά µέτρα, ανέφερε ο κύριος συνάδελφος.
Αυτά που έστειλαν µπιλιετάκι µε το mail Χαρδούβελη για τους
επόµενους ως προίκα. Και επιπλέον, αφήσατε τα ταµεία άδεια.
Γιατί όλοι γνωρίζουµε πώς βρέθηκε η χώρα, γιατί γνωρίζατε ότι
θα φύγετε.

Έρχεται υποκριτικά και η πρόταση για την τροπολογία. Και
εγώ θα ρωτήσω, µιας και ο κύριος συνάδελφος µε τα περσυνά
δεδοµένα µιλούσε: Αυτό δεν είναι µονοµερής ενέργεια που θα
καταστρέψει τη χώρα; Τζάµπα µάγκες; Φέρατε µια τροπολογία
ανέξοδα και ανεύθυνα;

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μη φύγετε, θα τα πούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Φυσικά, κύριε συνάδελφε, εδώ θα είµαι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια πριν από την υπο-

γραφή του µεσοπρόθεσµου δεσµευτήκατε για δηµοσιονοµική
αξιοπιστία. Βγήκε η κατανοµή του κόστους µακροοικονοµικής
προσαρµογής και στήριξης των οικονοµικά ευάλωτων πληθυ-
σµών.

Σε τούτον τον προϋπολογισµό εγώ θα περίµενα από την Αντι-
πολίτευση, να κουβεντιάσουµε επί της ουσίας πώς βλέπουµε τη
χώρα µας τα επόµενα χρόνια, κατανοώντας το όλο πλαίσιο.
Αυτές ήταν οι προτεραιότητες που θέσαµε στη γενικότερη δη-
µοσιονοµική πολιτική της Κυβέρνησης στα δύσκολα χρόνια που
διανύουµε.

Πεποίθησή µου, λοιπόν, είναι ότι αυτό αποδεικνύεται στον κα-
τατεθειµένο προϋπολογισµό του 2018, τον τελευταίο, κατά τα
λεγόµενα, στα µνηµονιακά χρόνια. Μέσα σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό βλέπουµε µια Κυβέρνηση που αντιλαµβάνεται την κρι-
σιµότητα της κατάστασης, µια κυβέρνηση που κλήθηκε εντός
ενός συστήµατος οικονοµικής και πολιτικής κρίσης να καταβάλει
την ύστατη προσπάθεια να αποφευχθούν τα χειρότερα.

Γνωρίζουµε, όπως και όλοι οι πολίτες, κύριε συνάδελφε, ότι
δεν υπάρχουν εναλλακτικές. Σε κάθε περίπτωση, δουλεύουµε
αυτά που έχουµε. Αυτό συµβαίνει λειτουργώντας προληπτικά
όπου είναι δυνατόν και ανακουφιστικά όπου οι µεταρρυθµίσεις
δεν έχουν αποδώσει ακόµα καρπούς ή επηρεάζουν ανθρώπους
που δυσκολεύονται.

Ο δηµόσιος χώρος περιορίστηκε τα τελευταία χρόνια. Το κρά-
τος εγκατέλειψε συγκεκριµένους τοµείς. Αυτό αποτελεί πραγµα-
τικότητα και το γνωρίζουµε όλοι µας και πρέπει να το δούµε
όπως έχει. Δέκα χρόνια είναι αυτή η πραγµατικότητα. Πού ήσα-
σταν όλα αυτά τα χρόνια; Να κάτσουµε, λοιπόν, να δούµε την
ουσία.

Στον πολύ λίγο χρόνο που µου µένει θα αναφερθώ λίγο για την
τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί ακούστηκαν διάφορα πράγµατα. Όλοι
γνωρίζουµε ότι είναι ο µεγάλος ασθενής του κράτους και τελικά,
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το πληρώνουν στην καθηµερινότητα οι πολίτες µε τα νοµοθετή-
µατα που είχαµε, µε την µείωση του εξειδικευµένου προσωπικού. 

Θα κοιτάξουµε, λοιπόν, ότι αυτά τα χρόνια περιµένουµε στο
νέο νοµοθετικό πλαίσιο χρήσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία και-
νούργια και σωτήρια εργαλεία ενίσχυσης της διαχειριστικής επι-
χειρησιακής και τεχνικής επάρκειας; 

Δεν θα σταθώ στο 0,5% της αύξησης των αυτοτελών πόρων.
Να µιλήσουµε, όµως, και για το νέο ΕΣΠΑ, να µιλήσουµε και για
διεκδικήσεις των δήµων για περιθώρια που αποκτήσανε, να
δούµε ειδικά ταµεία που έχουν στηθεί και µιλάω και για το βόρειο
και για το νότιο Αιγαίο, να µιλήσουµε για έργα ύδρευσης στη δια-
χείριση των στερεών αποβλήτων και των λυµάτων, να δούµε
έργα υποδοµών, που τα χρόνια που υπήρχαν λεφτά, εσείς κά-
νατε πεζοδρόµια, κάνατε έργα, χωρίς να προβλέπετε την προ-
στασία των πολιτών. 

Παρεµβάσεις στον κοινωνικό τοµέα. Ναι, πρέπει να ανοίξουµε
έστω και µε προγράµµατα, σταθµούς, πρέπει να πάνε όσο πιο
πολλά παιδιά γίνεται σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. Είναι
ανάγκη αυτήν τη στιγµή στην κοινωνία. Τα επόµενα χρόνια µα-
κάρι να είναι καλύτερα. 

Στοχευµένες παρεµβάσεις συγκεκριµένης περιοχής. Το βιώ-
νουµε στα νησιά του Αιγαίου. 

Και για να µην καταχραστώ άλλο το χρόνο των συναδέλφων,
το καραβάνι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσει να προ-
χωρά και τα σκυλιά ας ουρλιάζουνε, διότι τα ουρλιαχτά σας τα
έχει µάθει ο κόσµος, δεν έχουν να προσφέρουν τίποτα. Μας εµ-
πιστεύονται, γιατί ξέρουν ότι είµαστε η µόνη λύση, για να ορθο-
ποδήσει η χώρα και να έχει ένα καλύτερο µέλλον.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κατσαφάδος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελικά, κύριε συνάδελφε, θα το ψηφίσετε το αυξηµένο ΦΠΑ

για την Μυτιλήνη. Αυτό κατάλαβα, παρά την κριτική την οποία
κάνατε. 

Και αν µας ρωτάτε «πού ήµασταν;» εµείς ήµασταν εδώ, κύριε
συνάδελφε, δίναµε την µάχη για την Ελλάδα της αξιοπρέπειας,
πήραµε µια χώρα µε ύφεση και σας την παραδώσαµε µε ανά-
πτυξη. Πήραµε µια Ελλάδα µε τεράστια πρωτογενή ελλείµατα
και σας την παραδώσαµε µε πλεονάσµατα και εσείς ήσασταν
στις πλατείες, τάζατε άλλους δρόµους και βολευτήκατε σε αυτές
εδώ τις καρέκλες και δεν λέτε να ξεκολλήσετε.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε συνάδελφε και αυτό σας
λένε οι πρώην σύντροφοί σας. Αυτούς που στέλνετε τα ΜΑΤ στα
ειρηνοδικεία να τους διώχνουν. Αυτοί σας τα λένε αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, όσο και αν
προσπαθείτε να εµφανιστείτε ως µάγοι µε δώρα, δυστυχώς, δεν
είσαστε τίποτα άλλο από απλοί τσαρλατάνοι, που το µόνο που
φέρνετε στον ελληνικό λαό είναι φόρους, περικοπές και µέτρα. 

Έχετε το θράσος να µας λέτε ότι είναι ο τελευταίος µνηµονια-
κός προϋπολογισµός όταν εσείς οι ίδιοι έχετε δεσµεύσει την
χώρα µέχρι το 2022 και µετά δηλαδή τη θητεία σας για πρωτο-
γενή πλεονάσµατα 3,5%, όταν από το 2019 θα έρθουν άγριες πε-
ρικοπές, τόσο στις συντάξεις και µείωση φυσικά του
αφορολόγητου.

Αλήθεια, ποιόν νοµίζετε ότι κοροϊδεύετε; Εµάς, τον ελληνικό
λαό, τον ίδιο σας τον εαυτό; 

Πανηγυρίζετε σήµερα για τι; Πανηγυρίζετε για το ΕΚΑΣ, που
περικόπτετε σε δεκάδες χιλιάδες συνταξιούχους, για τις συντά-
ξεις χηρείας, τις οποίες περικόπτετε ή για τους νέους φόρους
τους οποίους επιβάλετε; Για τι από όλα αυτά πανηγυρίζετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι; 

Τα τελευταία δύο χρόνια η χώρα κατρακυλά συνεχώς στις θέ-
σεις που έχουν να κάνουν µε την ανταγωνιστικότητα και τη δια-
φάνεια. Αυτό πιστοποιούν όλοι οι διεθνείς οργανισµοί. Σας
δίνουν, όµως και µια πρωτιά, µια πανευρωπαϊκή πρωτιά. Είµαστε
η πρώτη χώρα σε επιβολή νέων φόρων.

Μήπως πανηγυρίζετε, γιατί το 50% των Ελλήνων πολιτών χρω-
στάει στην εφορία 100 δισεκατοµµύρια ευρώ; Όταν παραλάβατε
τις τύχες της χώρας, το ιδιωτικό χρέος ήταν 50 δισεκατοµµύρια.

Τέσσερα εκατοµµύρια διακόσιες εξήντα επτά χιλιάδες άνθρω-
ποι είναι αυτοί οι οποίοι χρωστάνε στην εφορία. Σε ένα εκατοµ-
µύριο έχουν ήδη γίνει κατασχέσεις και ακολουθούν και για τους
υπόλοιπους. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η Ελλάδα που θέλετε να µας πείσετε ότι θα
βγει από τα µνηµόνια; Η Ελλάδα των κατασχέσεων και των πλει-
στηριασµών; Από το «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», µε πολύ
µεγάλη ευκολία οδηγηθήκαµε σε πλειστηριασµούς, δυστυχώς,
µε οριζόντια κριτήρια, που κινδυνεύει ακόµα και η πρώτη κατοι-
κία χαµηλής αντικειµενικής και εµπορικής αξίας. 

Ποιος άραγε σας εµποδίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
φέρετε στη Βουλή το µοντέλο που εφαρµόστηκε στην Κύπρο,
όπου ο δανειολήπτης έχει τη δυνατότητα να αγοράσει ο ίδιος το
δάνειό του πριν καταλήξει στα χέρια κάποιου fund; Μήπως αυτό
σας το επέβαλε η τρόικα; Διότι, όπως έχει αποδειχθεί, όλα τα
µέτρα είναι δικής σας επιλογής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Εσείς γιατί δεν το κάνατε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Εµείς είχαµε προστατεύσει,

κύριε συνάδελφε, την πρώτη κατοικία. Δεν είχε γίνει κανένας
πλειστηριασµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Σας ζητήσαµε να αναστα-
λούν οι πλειστηριασµοί για ένα δίµηνο, µέχρι να δηµιουργηθεί
ένα συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο, για να µην βγαίνουν στο
σφυρί σπίτια φτωχών ανθρώπων. Μας αγνοήσατε προκλητικά.
Και όλος αυτός ο πόνος, όλη αυτή η εξαθλίωση και τα υπέρογκα
βάρη που έχει επωµιστεί η ελληνική κοινωνία έχουν κάποιο αντί-
κρισµα; Μετά από δύο αχρείαστα µνηµόνια και τρία χρόνια ύφε-
σης, µας λέτε ότι τώρα επιτέλους µπαίνουµε στην ανάπτυξη. 

Θέλω να σας αναφέρω ένα ενδεικτικό παράδειγµα ενός τοµέα,
στον οποίο θα µπορούσε να πρωταγωνιστεί η χώρα µας, τον
αγροτικό. Για το 2016, όπως µας ενηµέρωσε η Ευρωπαϊκή Στα-
τιστική Υπηρεσία, έχουµε µείωση κατά 4,8% της αξίας της αγρο-
τικής παραγωγής, την ίδια στιγµή που χώρες όπως η Σλοβακία,
η Πολωνία, η Ουγγαρία, η Τσεχία, η Κροατία, οι οποίες εισήλθαν
πρόσφατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, παρουσιάζουν αξιοσηµείωτη
αύξηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 1,9 δισεκατοµµύρια είναι τα
µέτρα τα οποία φέρνει αυτός ο προϋπολογισµός, τα οποία προ-
στίθενται στα 2,7 δισεκατοµµύρια που είχαν ληφθεί το 2017. Αν
σε όλα αυτά αθροίσουµε και αυτά που έχετε νοµοθετήσει για το
2019 και για το 2020, είναι πάνω από 14 δισεκατοµµύρια τα
µέτρα, τα οποία έχει φέρει η Κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου.
Αυτόν τον λογαριασµό στέλνετε στους πολίτες. 

Την ίδια ώρα ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Τσακαλώτος δηλώ-
νει ικανοποιηµένος από αυτήν την πολιτική, έστω και αν του κά-
νουν πλάκα οι συνάδελφοί του, όπως ο κ. Φίλης. Λέει ότι του
αρέσει να βάζει φόρους στη µεσαία τάξη, διότι µε αυτόν τον
τρόπο πιστεύει ότι βοηθάει τους πιο αδύναµους. Μόνο τα µέτρα
του 2018 και του 2017, τα οποία είναι δικής του επινόησης, πλήτ-
τουν κατ’ εξοχήν τους αδύναµους. 

Ας δούµε, όµως, τι περιλαµβάνει αυτός ο προϋπολογισµός για
να δούµε ποιους πλήττει. Εκατόν σαράντα χιλιάδες συµπολίτες
µας συνταξιούχοι θα χάσουν το ΕΚΑΣ, που το 2019 θα καταργη-
θεί για όλους. Καταργείτε την έκπτωση 10% από τον φόρο εισο-
δήµατος φυσικών προσώπων για ιατρικές δαπάνες το 2017, που
σηµαίνει πρόσθετη φορολογική επιβάρυνση 121 εκατοµµυρίων
ευρώ για φορολογούµενους και ιδιαίτερα για τους συνταξιού-
χους. Καταργείτε την παρακράτηση φόρου 1,5% που ισχύει σή-
µερα για τρία εκατοµµύρια µισθωτούς και συνταξιούχους για την
εκκαθάριση των φορολογικών τους δηλώσεων. Επιβαρύνετε
τους ιδιοκτήτες ακινήτων, όχι µόνο από την αναπροσαρµογή των
αντικειµενικών αξιών, αλλά επειδή για πρώτη φορά θα µπει
φόρος υπεραξίας στις πωλήσεις, έστω κι αν αυτές είναι λίγες.
Μειώνετε στο µισό το επίδοµα θέρµανσης, χωρίς να προβλέπετε
τίποτα για τις περιοχές, οι οποίες έχουν ακραία καιρικά φαινό-
µενα. Χτυπάτε τους νησιώτες µας, αφού για πρώτη φορά,
τριάντα δύο νησιά του Αιγαίου θα πληρώσουν αυξηµένο ΦΠΑ. Κι
εµείς το προστατεύσαµε, κυρία Υπουργέ. Όµως, εσείς ήσασταν
αυτοί, οι οποίοι υποτίθεται θα κάνατε «ηρωική διαπραγµάτευση»
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και ο κ. Καµµένος θα παραιτούταν από την Κυβέρνηση. 
Μειώνετε επιδόµατα τριτέκνων και πολυτέκνων οικογενειών,

αδιαφορώντας για τη µεγάλη πληγή, την οποία έχει η χώρα µας
και δεν είναι άλλη από το δηµογραφικό. Και φυσικά, αυξάνετε
ακόµα περισσότερο και για µία ακόµα φορά τις ασφαλιστικές ει-
σφορές στην αγαπηµένη σας τάξη των ελεύθερων επαγγελµα-
τιών, προφανώς για να τους τιµωρήσετε, όσους έχουν καταφέρει
ακόµα να είναι ζωντανοί. Αυτά ζητάτε να ψηφίσουµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Σας τον χαρίζουµε αυτόν τον προϋπολογι-
σµό. Κρατήστε τον και µείνετε µε τις αυταπάτες σας. 

Εµείς, αυτό το οποίο ζητάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι να προχωρήσετε και να πάµε τη χώρα σε εκλογές. Εκλογές
ζητάµε. Ζητάµε εκλογές, για να µπορέσει ξανά ο Έλληνας πολί-
της να είναι υπερήφανος, εκλογές για να σταµατήσουν να φεύ-
γουν οι νέοι Έλληνες και να πηγαίνουν στο εξωτερικό, εκλογές
για να σταµατήσουµε να είµαστε στον φαύλο κύκλο της ύφεσης,
εκλογές για να έρθει ένα νέο σχέδιο, ένα ρεαλιστικό σχέδιο, το
οποίο θα φέρει την ελπίδα και τη χαρά στα χείλη των Ελλήνων
πολιτών, εκλογές για να είµαστε και να συνεχίσουµε να είµαστε
µε ψηλά το κεφάλι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αντωνίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2018,

που συζητάµε σήµερα, είναι ένας κρίσιµος και κοµβικός προϋπο-
λογισµός, ένας προϋπολογισµός που σηµατοδοτεί τη µετάβαση
της ελληνικής οικονοµίας και κοινωνίας σε µία νέα κατάσταση,
καθώς τον Αύγουστο 2018 τελειώνει το τρέχον πρόγραµµα προ-
σαρµογής και η χώρα βγαίνει οριστικά από τη στενή επιτροπεία
των δανειστών. 

Η Κυβέρνηση που προέκυψε από τις εκλογές του Σεπτεµβρίου
2015 ανέλαβε µετά από εντολή του ελληνικού λαού να διαχειρι-
στεί µία δύσκολη οικονοµική κατάσταση, την οποία, µε υπεύθυνη
δηµοσιονοµική διαχείριση και κοινωνική ευαισθησία, υλοποιεί, µε
συνέπεια. 

Κληρονοµήσαµε µία κατάσταση, οιωνεί πτωχευµένης οικονο-
µίας, την οποία η δική σας χαοτική δηµοσιονοµική και οικονοµική
πολιτική κληροδότησε στη χώρα και στον ελληνικό λαό. Αυτό
έχει καταγραφεί στη συλλογική συνείδηση και δεν αλλάζει όσα
τερτίπια και όποια ρητορική και αν µεταχειρίζεστε. 

Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία οδηγήσατε τη χώρα στη χρε-
οκοπία. Δεν θέλω να θυµίσω το έλλειµµα γενικής κυβέρνησης
που έφτασε στο 15,1% του ΑΕΠ το 2009, µετά από συνεχείς ανα-
θεωρήσεις, το δηµόσιο χρέος που ήταν µη εξυπηρετήσιµο και
τον αποκλεισµό από τις διεθνείς αγορές χρήµατος. 

Το πρώτο και το δεύτερο µνηµόνιο σηµατοδότησαν τη µεγα-
λύτερη οικονοµική καταστροφή της χώρας σε ειρηνική περίοδο
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο: Μείωση του ΑΕΠ κατά το 1/4,
εκτίναξη της ανεργίας στο 27%, τριακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις
σε «λουκέτο». 

Τα θυµίζω αυτά, διότι µέχρι σήµερα δεν έχετε κάνει στοιχειώδη
αυτοκριτική για τα οικονοµικά σας πεπραγµένα και δεν έχετε ζη-
τήσει ούτε ένα συγγνώµη από τον ελληνικό λαό. 

Ας δούµε, όµως, τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας από το
2010 ως το 2014 και αν οι θυσίες του ελληνικού λαού έπιασαν
τόπο. 

Το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο πριν από λίγες εβδοµάδες
δηµοσίευσε την ειδική έκθεση για τα τρία προγράµµατα προσαρ-
µογής. Οι διαπιστώσεις για τα δύο προγράµµατα, το πρώτο και
το δεύτερο µνηµόνιο, είναι καταπέλτης. 

Κανένας στόχος δεν επετεύχθη για τα µακροοικονοµικά απο-
τελέσµατα για το σύνολο των προβλέψεων, τα οποία χαρακτηρί-
ζονται ιδιαίτερα αρνητικά, όπως οι προβλέψεις για την ανάπτυξη
-ή ύφεση- οι προβλέψεις για πρωτογενή πλεονάσµατα, επενδύ-
σεις και απασχόληση. 

Όµως, και στον τοµέα των µεταρρυθµίσεων αποτύχατε πατα-
γωδώς, όπως στον εκσυγχρονισµό, την αποκοµµατικοποίηση του
κράτους και της δηµόσιας διοίκησης, την πάταξη της φοροδια-
φυγής, τη φορολογική συµµόρφωση και την εισπραξιµότητα του
ΦΠΑ. 

Επίσης, και µε τις τράπεζες εξακολουθήσατε τις ίδιες πολιτι-
κές, να κρατάτε, παρά τις ανακεφαλαιοποιήσεις, τις ίδιες διοική-
σεις µε αυτές που χρεοκόπησαν τις τράπεζες, οι οποίες
συνέχιζαν εν πολλοίς την ίδια ευνοιοκρατική πολιτική και το ίδιο
καθεστώς αδειοδότησης σε «ηµέτερους» επιχειρηµατίες και
ΜΜΕ, χωρίς στοιχειώδεις εµπράγµατες διασφαλίσεις και µε εγ-
γύηση-αέρα, όπως οι ίδιοι οµολόγησαν στην αρµόδια επιτροπή. 

Η διαπίστωση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου είναι -
τη διαβάζω επί λέξει- ότι «η εταιρική διακυβέρνηση των τραπεζών
παρέµεινε στα ίδια, προ µνηµονίων, επίπεδα». 

Κάνω µία παρένθεση εδώ για να θυµίσω ότι η µόνη προσπά-
θεια που κάνατε για τα κόκκινα δάνεια ήταν ο νόµος Δένδια, ο
ν.4307/2014. Αυτός ο νόµος απέτυχε παταγωδώς και έµεινε στην
ουσία ανενεργός. Είναι ζήτηµα αν υπήχθησαν καµµιά δεκαριά
επιχειρήσεις στο σύνολο. 

Με λίγα λόγια, το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο διαπιστώνει
ότι ούτε µε τα δύο πρώτα µνηµόνια βάλατε µυαλό και συνεχίζετε
να πορεύεστε µε την ίδια νοοτροπία στην άσκηση πολιτικής: Ορι-
ζόντιες περικοπές µισθών, συντάξεων, κοινωνικών δαπανών. 

Στο µόνο που είχατε επιτυχία ήταν η µείωση του εργατικού κό-
στους και η διάλυση των εργασιακών σχέσεων, καθώς καταργή-
θηκαν οι συλλογικές συµβάσεις, η επεκτασιµότητα, η αρχή της
ευνοϊκής ρύθµισης. 

Σταµατάω εδώ, µε τις διαπιστώσεις της έκθεσης. Άλλωστε, τα
συµπεράσµατά της θα τα συζητήσουµε σε ειδική συνεδρίαση της
Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, µε
τη συµφωνία του Αυγούστου του 2015 µείωσε σηµαντικά τις υπο-
χρεώσεις και τους στόχους για τα πρωτογενή πλεονάσµατα, έτσι
ώστε η εφαρµογή να είναι ηπιότερη και πέτυχε επίσης σηµαντική
αναδιάρθρωση του χρέους. Εµείς, αυτούς τους στόχους υλοποι-
ούµε µέσα από ένα δίχτυ κοινωνικής προστασίας, που χτίσαµε
µε το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης, το κοινωνικό µέρισµα
του 2016 και το κοινωνικό µέρισµα του 2017.

Οι πόροι αυτοί εξοικονοµήθηκαν κυρίως από φορολογική συµ-
µόρφωση, πάταξη της φοροδιαφυγής, καλύτερη εισπραξιµότητα
του ΦΠΑ, εισαγωγή του πλαστικού χρήµατος. Είναι πόροι από
διάφορες λίστες και κυρίως από την οικειοθελή δήλωση εισοδη-
µάτων, όπως επίσης και µέσω της επισκόπησης πρωτογενών δα-
πανών απ’ όπου εξοικονοµήσαµε 320 εκατοµµύρια ευρώ, τα
οποία διατίθενται για την ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογι-
σµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία εγκαταλεί-

ποντας το αφήγηµα της καταστροφολογίας, στο οποίο επιδιδό-
ταν όλο το προηγούµενο διάστηµα και βλέποντας ότι η χώρα
ξαναστήνεται στα πόδια της, η εµπιστοσύνη επανέρχεται και η
έξοδος από τα µνηµόνια γίνεται πλέον ορατή, επιδίδεται συνε-
χώς σε ένα κρεσέντο ενός ιδιότυπου φιλελεύθερου λαϊκισµού,
στηρίζοντας το αφήγηµά της σε ένα µείγµα πολιτικής µε µει-
ώσεις δαπανών και φορολογικές ελαφρύνσεις.

Με συντηρητικούς υπολογισµούς, το πρόγραµµα που εξήγ-
γειλε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ υπολογίζεται πάνω από 4,5 δι-
σεκατοµµύρια. Έχει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία τη στοιχειώδη
υποχρέωση, αν θέλει να λέγεται σοβαρό κόµµα, να παρουσιάσει
στον ελληνικό λαό τι δαπάνες θα κόψει και από πού, δεδοµένου
ότι οι θεσµοί και το ΔΝΤ παραδέχονται πλέον ότι οι πρωτογενείς
λειτουργικές δαπάνες του δηµοσίου και ιδιαίτερα οι κοινωνικές
δαπάνες δεν επιδέχονται άλλες µειώσεις. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω
ότι η τρίτη αξιολόγηση κλείνει και επίσηµα στο Eurogroup του
Ιανουαρίου. Μετά το κλείσιµο της τρίτης αξιολόγησης και σύµ-
φωνα µε τα συµφωνηθέντα, στο πρώτο τρίµηνο του 2018 θα αρ-
χίσουν οι διαβουλεύσεις µε τους θεσµούς για την εφαρµογή του
δεύτερου πακέτου ελάφρυνσης του χρέους, προκειµένου να ενι-
σχυθεί η βιωσιµότητά του, µε στόχο οι ετήσιες µικτές χρηµατο-
δοτικές ανάγκες να παραµείνουν χαµηλότερες του 15% του ΑΕΠ
σε µεσοπρόθεσµο ορίζοντα και χαµηλότερες του 20% σε µακρο-
πρόθεσµο.
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Θυµίζων ότι ήδη από την αρχή του 2017 είχε ξεκινήσει η εφαρ-
µογή των βραχυχρόνιων µέτρων για την ελάφρυνση. Εµείς προ-
χωράµε µε συνέπεια και σχεδιασµό για την υλοποίηση της
πολιτικής µας. Στόχος είναι, όπως προείπα, η έξοδος από τα µνη-
µόνια και την επιτροπεία τον Αύγουστο του 2018, µία έξοδος µε
στόχο την προώθηση ξανά στις αγορές χρήµατος, καθαρή,
ασφαλή, χωρίς πιστοληπτική γραµµή, που θα σήµαινε ενδεχό-
µενα νέες υποχρεώσεις. 

Η νέα περίοδος που ανοίγεται στη χώρα µας µετά τον Αύγου-
στο του 2018 δεν πρέπει σε τίποτα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να θυµίζει το παρελθόν. Δεν πρέπει να επαναλάβουµε τις
ίδιες πολιτικές και την ίδια νοοτροπία, που µας οδήγησαν στη
χρεοκοπία και στα µνηµόνια. 

Ελπίζω, αν και αµφιβάλω από τις τοποθετήσεις που έχω ακού-
σει, ότι όλες οι πολιτικές δυνάµεις έχουν βάλει µυαλό από την
περιπέτεια και την καταστροφή, που βίωσε ο ελληνικός λαός τα
προηγούµενα χρόνια. Οφείλουµε από τώρα να σχεδιάσουµε µε
στοιχειώδη συναίνεση τα επόµενα βήµατα, να σχεδιάσουµε και
να υλοποιήσουµε ένα µοντέλο βιώσιµης και διατηρήσιµης ανά-
πτυξης, που θα βασίζεται στη γνώση, την καινοτοµία και την εξω-
στρέφεια, ένα µοντέλο δίκαιης ανάπτυξης που τα οφέλη του θα
διαχέονται σε όλη την κοινωνία και όχι στους λίγους και ισχυ-
ρούς. Αυτό είναι το δικό µας σχέδιο και πιστεύουµε ότι ο ελληνι-
κός λαός θα εµπιστευθεί εµάς να το υλοποιήσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κασιδιάρης από τη Χρυσή Αυγή.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Παρακολουθώ µε οργή τους κυβερνητι-
κούς παράγοντες να επαναλαµβάνουν διαρκώς το ίδιο ψέµα, την
ίδια αθλιότητα, την ίδια «κασέτα», αν θέλετε, για έξοδο από τα
µνηµόνια, για τελευταίο µνηµονιακό προϋπολογισµό. 

Μας θυµίζουν αυτά τα ψέµατα που έλεγαν στις εκλογές του
’15, που έλεγε ο Τσίπρας για νταούλια, «Go back, Μέρκελ» και
όλες αυτές τις βλακείες, που τις πλήρωσε πολύ ακριβά η Ελλάδα
και ο ελληνικός λαός. Μου θυµίζουν τον Σαµαρά και τις γελοι-
ότητες που έλεγε ότι «Σκίζω µέρα µε τη µέρα τα µνηµόνια», όλα
αυτά τα ψέµατα, όλη αυτή η άθλια πολιτική ολόκληρου του αντι-
συνταγµατικού τόξου, που θα µας οδηγήσουν, όχι βεβαίως σε
έξοδο από τα µνηµόνια, αλλά σε σαράντα χρόνια µνηµόνια. Σα-
ράντα χρόνια µνηµόνια θα έχουµε µε Τσίπρα, Μητσοτάκη και όλο
αυτό το διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα.

Και αυτή, βεβαίως, δεν είναι µία δική µου φρασεολογία. Για
σαράντα χρόνια µνηµόνια µιλάνε και οι κορυφαίοι της διεθνούς
τοκογλυφίας, αυτοί οι οποίοι έχουν υποτάξει σήµερα την Ελλάδα
και διοικούν την Ελλάδα. 

Θα διαβάσω εδώ τα λόγια ορισµένων τέτοιων παραγόντων-
χθεσινές, προχθεσινές δηλώσεις- όπως είναι ο Ντέκλαν Κοστέλο
της Κοµισιόν: «Η οικονοµική ανάκαµψη της Ελλάδας απαιτεί
διαρθρωτικές αλλαγές για πολλά ακόµα χρόνια, ειδικά στη φο-
ρολογία, τις επενδύσεις και την απονοµή δικαιοσύνης». Θα µας
επιβάλλουν οι διεθνείς τοκογλύφοι πώς θα απονέµεται η δικαιο-
σύνη στην Ελλάδα. Γι’ αυτό έχει φτάσει η απονοµή της δικαιο-
σύνης σε τέτοια µαύρα χάλια, να έχουµε µονίµως πολιτικές
παρεµβάσεις, άνωθεν παρεµβάσεις και εντολές από τις κυβερ-
νήσεις σε δικαστικούς παράγοντες.

Θα πω και τα λόγια ενός άλλου παράγοντα, του Τζιαµαρόλι,
αυτού µε την περούκα, αυτού του γελοίου τύπου, ο οποίος είναι
επικεφαλής του ESM στην Αθήνα. Κάτι τέτοιοι γελοίοι τύποι, δυ-
στυχώς, διοικούν σήµερα την Ελλάδα µε περούκες, που τους
βλέπουν τα παιδάκια στο youtube και γελάνε. 

Κάποτε έµπαιναν οι Τούρκοι στην Ελλάδα µε τον Μωάµεθ τον
Πορθητή και ένα εκατοµµύριο στρατό και πλήρωναν βαρύ φόρο
αίµατος, για να καθυποτάξουν τη χώρα αυτή, η οποία στην ουσία
ποτέ δεν υποτάχθηκε και πάντα συνέχιζε να αντιστέκεται. Σή-
µερα, µας έχουν υποτάξει κάτι γελοίοι, κάτι αστείοι παράγοντες
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, του ESM, όπως είναι ο εν
λόγω, ο οποίος είπε: «Τα δάνεια λήγουν µετά από σαράντα και
πλέον χρόνια. Ο ESM θα είναι για πολλά χρόνια στην Ελλάδα».
Σαράντα χρόνια µνηµόνια, λοιπόν, µε Τσίπρα, Μητσοτάκη και το
διεφθαρµένο, µνηµονιακό, αντισυνταγµατικό σύστηµα, το οποίο

έχει καθυποτάξει την Ελλάδα. 
Έγινε αυτό το περιβόητο επενδυτικό συνέδριο, το Capital Link,

από εκεί πήρα και τις συγκεκριµένες φράσεις τις οποίες ανέ-
γνωσα, όπου µίλησαν οι διεθνείς τοκογλύφοι για επενδυτικές ευ-
καιρίες στην Ελλάδα. Και ποιες είναι αυτές οι επενδυτικές
ευκαιρίες των ξένων; Εξαγορά κόκκινων δανείων -δηλαδή, θα πά-
ρουν τα σπίτια του φτωχού κόσµου, θα πάρουν τα σπίτια των Ελ-
λήνων, οι οποίοι θα εξαναγκαστούν να φύγουν από τη χώρα, για
να εποικιστεί η χώρα στη συνέχεια από λαθροµετανάστες- καθώς
και ιδιωτικοποιήσεις σε ΔΕΗ και ενέργεια. Προσέξτε, µιλάµε για
το απόλυτο ξεπούληµα του εθνικού πλούτου της Ελλάδος. Οι
ιδιωτικοποιήσεις σε ΔΕΗ και ενέργεια, οι πιο νευραλγικοί τοµείς
για την εθνική κυριαρχία της Ελλάδος περνάνε σε χέρια ξένων. 

Αυτός είναι και ο λόγος που ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή,
η τρίτη πολιτική δύναµη στη χώρα –σήµερα τρίτη πολιτική δύ-
ναµη, διεκδικούµε πολύ περισσότερα, διεκδικούµε την απελευ-
θέρωση της πατρίδας µας- που βρισκόµαστε σε ένα καθεστώς
απόλυτου αποκλεισµού από όλο το σύστηµα των νταβατζήδων
της ενηµέρωσης, που σε συνεργασία µε τα κυβερνητικά κλιµάκια
και µε όλα τα κόµµατα έχουν αποκλείσει τη φωνή της Χρυσής
Αυγής και δεν ακούει κανένας πολίτης τις θέσεις της Χρυσής
Αυγής, γιατί η Χρυσή Αυγή έχει θέσεις. 

Γιατί η Χρυσή Αυγή, όταν κυβερνήσει τη χώρα, θα βασιστεί
στις αρχές του εθνικισµού για την οικονοµία, θα παρουσιάσει δη-
λαδή, έναν προϋπολογισµό, όχι σαν τον προϋπολογισµό της
φτώχειας, της εξαθλίωσης και της παράδοσης του εθνικού πλού-
του στη διεθνή τοκογλυφία, όπως παρουσιάζει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ
και τις προάλλες η Νέα Δηµοκρατία. Θα παρουσιάσει έναν προ-
ϋπολογισµό, ο οποίος θα βασίζεται στην εθνική παραγωγή, θα
βασίζεται στην αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος, θα
βασίζεται στον εθνικό πλούτο της Ελλάδος. 

Και εδώ οφείλω να παρουσιάσω ορισµένα σηµεία από αυτό το
πραγµατικά αντιµνηµονιακό πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής, ένα
πρόγραµµα που στη προµετωπίδα του αναγράφει «εθνική αυτάρ-
κεια», αυτάρκεια στα βασικά ήδη διαβίωσης του λαού µας. 

Το εθνικό µας σχέδιο για την ανάπτυξη της οικονοµίας βασί-
ζεται στην αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος µε βάση
την παραγωγή και η Ελλάδα διαθέτει τις δυνατότητες να παρά-
γει. 

Εδώ θα ασχοληθώ µε το ζήτηµα των υδρογονανθράκων και θα
επαναλάβω τα λόγια ιδιαίτερα εξειδικευµένων Ελλήνων πανεπι-
στηµιακών, ανθρώπων οι οποίοι ως τεχνοκράτες έχουν αποδείξει
τις δυνατότητες της εθνικής µας οικονοµίας.

Έχω επαναλάβει παλαιότερα λεγόµενα του καθηγητή Ζελη-
λίδη, του καθηγητή γεωλογίας στο Πανεπιστήµιο της Πάτρας,
των καθηγητών του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου. Σήµερα θα
βασιστώ στις µελέτες του καθηγητή Αντώνη Φώσκολου καθώς
και στα γραπτά του Ηλία Κονοφάγου, Γενικού Διευθυντή Έρευ-
νας και Παραγωγής υδρογονανθράκων στα ΕΛΠΕ. 

Νοτίως της Κρήτης, λοιπόν, µε βάση αυτούς τους σοβαρούς
Έλληνες τεχνοκράτες, υπάρχει δυνατότητα παραγωγής 3,5 τρι-
σεκατοµµύριων κυβικών µέτρων φυσικού αερίου. Σε βάθος εικο-
σιπενταετίας µπορούν να υπάρχουν κέρδη περί τα 300 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Ίδιο υπολογισµό έχει κάνει και η «DEUTSCHE BANK»
εδώ και πολύ καιρό γιατί Γερµανοί, Ρώσοι, Αµερικάνοι έχουν υπο-
λογίσει αυτά τα κοιτάσµατα και τα έχουν κοστολογήσει και γι’
αυτόν τον λόγο έχει επιβληθεί το µνηµόνιο στην Ελλάδα.

Ανατολικότερα, στη λεκάνη του Ηροδότου, στο ελληνικό της
τµήµα, υπάρχουν πιθανά αποθέµατα 2 τρισεκατοµµυρίων κυβι-
κών µέτρων φυσικού αερίου. 

Η Ελλάδα έχει τη δυνατότητα να τροφοδοτεί τη βιοµηχανία
ολόκληρης της Ευρώπης για δεκαετίες, εφόσον ξεκινήσουµε να
παράγουµε. Καµµιά αναφορά γι’ αυτήν τη νευραλγική περιοχή
νοτίως της Κρήτης δεν γίνεται ούτε στον προϋπολογισµό, καµµία
απάντηση δεν λαµβάνουµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπου
επανειληµµένως έχω καταθέσει ερωτήσεις για την αξιοποίηση
αυτών των κοιτασµάτων. Αντιθέτως, έχουµε τον σηµερινό προ-
ϋπολογισµό φτώχιας και εξαθλίωσης. 

Η Ελλάδα είναι στην πρώτη τριάδα εξαθλιωµένων χωρών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είµαστε µια από τις τρεις χώρες µε τις µε-
γαλύτερες στερήσεις, µαζί µε τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία.
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Αυτά είναι τα επίσηµα στοιχεία, που καταθέτω στη Βουλή. Ένας
στους τρεις Έλληνες, το 33%, τα τελευταία έτη, 2016-2017, δεν
είχε τη δυνατότητα να απολαύσει βασικά υλικά, αλλά και κοινω-
νικά αγαθά. Είµαστε στην πρώτη τριάδα στερήσεων στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, µαζί µε Ρουµανία και Βουλγαρία.

Και να επεκταθώ περισσότερο. Την ίδια ώρα, η εθνική άµυνα
της χώρας, ουσιαστικά, αλώνεται. Ο προϋπολογισµός προβλέπει
µόνο 3 δισεκατοµµύρια ευρώ για την εθνική άµυνα και έρχεται
σε αντίθεση, βεβαίως, µε το πρόγραµµα της Χρυσής Αυγής, που
µιλάει για αυτάρκεια σε οπλικά συστήµατα, που µιλάει για συµ-
παραγωγή οπλικών συστηµάτων. Θα µπορούσαµε σήµερα, αντί
να έχουµε φαλιρίσει την Ελληνική Βιοµηχανία Όπλων και Οχη-
µάτων, αντί να έχουµε βάλει λουκέτο στα Ελληνικά Αµυντικά Συ-
στήµατα, να έχουµε συµπαραγωγή τυφεκίων AK47 ή ΑΚ74 -την
πιο σύγχρονη έκδοση- να έχουµε συµπαραγωγή ακόµα και πυ-
ραύλων S-400 µε τη Ρωσία. Γιατί η βιοµηχανία των Τούρκων, ενώ
ένα µεγάλο κοµµάτι του πληθυσµού τους ζει κάτω απ’ το όριο
της φτώχιας, ταυτόχρονα να µπορεί να παράγει τεθωρακισµένα;
Γιατί οι Τούρκοι να παράγουν άρµατα µάχης και η Ελλάδα να µην
έχει καµµία δυνατότητα ανάπτυξης της αµυντικής της βιοµηχα-
νίας και η αµυντική µας βιοµηχανία να έχει φαλιρίσε,ι λόγω των
διεφθαρµένων διοικήσεων, που επέβαλε το πολιτικό σύστηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω µε τις αποκαλύψεις Μου-
ζάλα, που λέει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση κόβει το χρήµα που κά-
ποτε στο παρελθόν έδινε στην Ελλάδα για τη
λαθροµετανάστευση. Εδώ, λοιπόν, είχα βγάλει την είδηση, µέσω
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ότι κάθε χρόνο σπαταλούνται 1,8
δισεκατοµµύρια ευρώ για την υπόθεση λαθροµετανάστευση.
Αυτά, όπως καταλαβαίνετε, µε βάση τα τελευταία στοιχεία, που
έρχονται στο φως, θα τα πληρώνει όλα ο Έλληνας από την τσέπη
του.

Την ίδια ώρα, ο Τουσκ βάζει τέλος στην αναλογικότητα. Δεν
θα υπάρχει αναλογικότητα απορρόφησης λαθροµεταναστών µε
βάση τον πληθυσµό των χωρών, δηλαδή η πλειοψηφία αυτών θα
µένει στην Ελλάδα. Αυτός είναι ο στόχος: Γκετοποίηση, άλωση
της Ελλάδας και οι λαθροµετανάστες πλειοψηφία µέσα στη
χώρα. Γι’ αυτό ο προϋπολογισµός χτυπά τους τρίτεκνους Έλλη-
νες, χτυπά τους πολύτεκνους Έλληνες. Γι’ αυτό και το κοινωνικό
µέρισµα το πήραν ξένοι. Είχε πολύ σοφά προβλέψει η Χρυσή
Αυγή και δεν ψήφισε το κοινωνικό µέρισµα, γιατί ελάχιστοι ήταν
οι Έλληνες, οι οποίοι επωφελήθηκαν απ’ αυτό το µέτρο. Οι Αλ-
βανοί, οι οποίοι έχουν βγάλει τα λεφτά στην Αλβανία και εµφανί-
ζονται εδώ ως άποροι, πήραν το κοινωνικό µέρισµα µαζί µε τους
Ροµά και οι Έλληνες είναι αποκλεισµένοι.

Αυτός είναι ένας ιδιότυπος ρατσισµός σε βάρος των Ελλήνων,
τον οποίο η Χρυσή Αυγή θα πατάξει όταν διοικήσει τη χώρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κωνσταντινέας από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω µόνο ένα µικρό σχόλιο. Περίπου τα 3,4 εκατοµµύρια

συνάνθρωπων µας που παίρνουν το µέρισµα πρέπει να είναι
Ροµά και ξένοι, λαθροµετανάστες κ.λπ.. Είναι διαφορετικά τα
νούµερα που έχουµε στο κεφάλι µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Έτσι λέγατε εσείς. Για εµάς δεν

είναι αυτό. Έτσι είπατε. Είναι 3,4 εκατοµµύρια. Υπάρχουν τόσοι
πολλοί εδώ και δεν το γνωρίζω; Πάντως, ο κόσµος γνωρίζει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018 εύ-
κολα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως ο τελευταίος µνηµονιακός.
Ο κύκλος των µνηµονίων, που κληρονοµήσαµε από το ΠΑΣΟΚ
και τη Νέα Δηµοκρατία φτάνει κάπου εδώ. Για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά, η Κυβέρνηση καταφέρνει να πιάνει τους δηµοσιονοµι-
κούς στόχους, δίνοντας, µάλιστα, πίσω κοινωνικό µέρισµα στους
πολίτες που είχαν περισσότερο ανάγκη. Ένα µέρισµα που πέρυσι
η Νέα Δηµοκρατία δεν το ψήφισε, φέτος έβαλε µυαλό και το ψή-
φισε, µε την πίεση του κόσµου. 

Σε πείσµα της καταστροφολογίας της, όλοι οι οικονοµικοί δεί-

κτες αποτυπώνουν µε τον πιο εµφατικό τρόπο, την αναπτυξιακή
δυναµική της ελληνικής οικονοµίας. Το 2017 -έτος ανάπτυξης
µετά από πολλά χρόνια- είχαµε τρία συνεχόµενα θετικά τρίµηνα.
Το πρώτο επτάµηνο του 2017 οι εξαγωγές σηµείωναν αύξηση
18%, φθάνοντας στο υψηλότερο επίπεδο της τελευταίας δεκαε-
τίας. Η βιοµηχανική δραστηριότητα αυξήθηκε κατά 5,3%, οι
ξένες, άµεσες επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 161% σε σχέση µε το
προηγούµενο έτος, ο τουρισµός φέτος έσπασε κάθε ρεκόρ και
η χώρα µας πραγµατοποίησε δύο επιτυχηµένες εξόδους στις
αγορές στο δεκαετές οµόλογο, που πέφτει κάτω από 5%. 

Το κυριότερο από όλα -γιατί αυτά βγαίνουν µε µεγάλο κόπο-
είναι αυτό που έκανε η Κυβέρνηση σχετικά µε την ανεργία, που
δεν µπορούν να το καταλάβουν µερικοί. Από 27% έπεσε στο 21%
και οι προβλέψεις µας για το 2018 είναι κάτω από 20%. Δεν φέ-
ραµε εµείς την ανεργία στην Ελλάδα. Η Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ την έφερε, για να ξέρουµε τι γίνεται. Εµείς τη µειώνουµε. 

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή των ετών 2015-2018 συνοδεύ-
τηκε και µε τη σταδιακή ενίσχυση προστασίας των πιο ευάλωτων
κατηγοριών. Γιατί η νεοφιλελεύθερη πολιτική, ειδικά της Νέας
Δηµοκρατίας, τους είχε ξεχάσει αυτούς τους ανθρώπους. 

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή επιβλήθηκε από τις συνθήκες
που είχαν δηµιουργήσει οι κύριοι που είπα. Πρώτα κακοδιαχειρί-
στηκαν επί σειρά ετών τη χώρα -για δεκαετίες- και οι αδιέξοδες
πολιτικές, τους έφεραν στην κρίση του 2009. Έβγαλαν τόνους
χολής εναντίον των πολιτών, γεµίζοντας ενοχές τις συνειδήσεις
τους, µέσω του διαβόητου συνθήµατος «µαζί τα φάγαµε». 

Ε, λοιπόν, κύριοι δεν τα φάγαµε µαζί. Εσείς µάλλον τα φάγατε
ή κάνατε κακή διαχείριση τρεις δεκαετίες και παραπάνω. Παράλ-
ληλα, προσπάθησαν να σώσουν τις ελίτ, κάτι το οποίο βλέπουµε
ακόµα και τώρα -είναι η ύστατή τους προσπάθεια, αφού δεν
έχουν στήριξη από τον κόσµο, µόνο από τα κανάλια µπορούν να
έχουν- σε βάρος των εργαζοµένων. Και υπήρχε η λιτότητα στα
λαϊκά στρώµατα από αυτήν. 

Στα έτη που ακολούθησαν, οι ρυθµοί της οικονοµικής ανάπτυ-
ξης, που προβλέπει το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, είναι επαρ-
κείς, για να εξασφαλίσουµε εκείνο το δηµοσιονοµικό χώρο, ώστε
να εφαρµοστούν άµεσα οι µειώσεις, που πολύ σωστά όλοι κρί-
νουµε, των φορολογικών συντελεστών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα τεχνικά σηµεία του προϋπολογισµού
έχουν συζητηθεί πολύ. Αξίζει όµως, να αναφέρω ένα σηµείο, από
το οποίο αποδεικνύεται πόσο νοικοκύρηδες είµαστε. Αυτό ονο-
µάζεται «ασφαλιστικά ταµεία». Εκτίµηση για το 2017: 505 εκα-
τοµµύρια, µείον 198 εκατοµµύρια σε δηµοσιονοµική βάση.
Πρόβλεψη για το 2018, κύριε Σταϊκούρα, που ξέρετε και πολύ
καλά οικονοµικά, 930 εκατοµµύρια και 859 εκατοµµύρια σε δη-
µοσιονοµική βάση. Αυτό ούτε στο πιο βαθύ σας όνειρο δεν το εί-
χατε σκεφτεί εσείς. Άρα, το πλεόνασµα είναι βελτιωµένο πάνω
από 1 δισεκατοµµύριο σε σχέση µε το 2017 για του χρόνου. 

Κλείνοντας, θα σας θυµίσω µια φράση του Ιησού Χριστού. Είχε
πει: «Αληθινά σας λέω, δύσκολα ένας πλούσιος άνθρωπος θα
µπει στον παράδεισο…» -που τους υπερασπίζεστε- «…Είναι, δε,
ευκολότερο να περάσει µια καµήλα από την τρύπα που ανοίγει
η βελόνα, παρά ο πλούσιος να µπει στον παράδεισο». 

Δεν θα µπείτε στον παράδεισο. Δυστυχώς, κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης, καταφέρατε να ιντριγκάρετε τα λόγια του Κύριου, δη-
µιουργώντας τους δικούς σας φορολογικούς παραδείσους… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
…εκεί που στριµώξατε µε περίσσιο θράσος το µέγεθος της πο-

λιτικής ανηθικότητας, όταν δεν καταβάλετε τα «πόθεν έσχες»
συγγενών σας.

Όσο και να υπονοµεύετε το µέλλον αυτού του τόπου
µε πολιτικές κλειδαρότρυπας, µε δολοφονίες πολιτικών χαρα-
κτήρων -και ξέρουµε πώς λειτουργούν µερικά συστηµικά µέσα
ενηµέρωσης, γιατί είµαι κι εγώ παθών- τον ερχόµενο Αύγουστο
να δω τι θα πείτε, όταν θα ψηφίσετε τον µη µνηµονιακό προϋπο-
λογισµό. Να δω, θα τον ψηφίσετε ή όχι;

Κύριοι, η Ελλάδα αλλάζει σελίδα. Σας χαρίζουµε και τις δηµο-
σκοπικές σας νίκες, γιατί άλλωστε είναι γνωστό ότι οι αλαζόνες
και οι νάρκισσοι έχουν µια ψεύτικη τόνωση του «εγώ» σε τακτά
χρονικά διαστήµατα. Σας περιµένουµε του χρόνου να ψηφίσουµε
και τον άλλον προϋπολογισµό, που θα είµαστε εκτός µνηµονίου.

3126 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μηταράκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κα’ταρχήν θα ήθελα να παρακαλέσω τους συναδέλ-
φους της Πλειοψηφίας, όταν αναφέρονται σε offshore, να
θυµηθούν ότι το δικό τους κοµµατικό όργανο, η «ΑΥΓΗ», έχει βα-
σικό µέτοχο µια τέτοια εταιρεία offshore. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα έναν ακόµα
µνηµονιακό προϋπολογισµό. Παρά τις τόσες θυσίες του ελληνι-
κού λαού, ο τρίτος κατά σειρά προϋπολογισµός των ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ είναι ένα ακόµα χτύπηµα στα εισοδήµατα των µισθωτών,
των επαγγελµατιών, των επιχειρηµατιών και των συνταξιούχων,
ενώ η κυβέρνηση Σαµαρά την περίοδο 2012-2014 παρέλαβε τη
χώρα µε ύφεση σχεδόν 10% και την παρέδωσε µε ανάπτυξη 1%,
παρέλαβε τη χώρα µε πρωτογενές έλλειµµα και την παρέδωσε
µε πρωτογενές πλεόνασµα, παρέλαβε τη χώρα µε έλλειµµα στο
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και την παρέδωσε µε πλεόνα-
σµα για πρώτη φορά από το 1948, παρέλαβε µια χώρα εκτός
αγορών και την επέστρεψε στις αγορές µε χαµηλά επιτόκια, µεί-
ωσε µονοµερώς φόρους, τον ΦΠΑ στην εστίαση, τον φόρο στο
πετρέλαιο θέρµανσης, ασφαλιστικές εισφορές και διένειµε µέρι-
σµα, όχι από την υπερφορολόγηση, αλλά από την ανάπτυξη που
είχε τότε η ελληνική οικονοµία. 

Εσείς, µε την καταστροφική σας πολιτική, παραλάβατε µια
χώρα µε ανάπτυξη και το 2015 και το 2016 την επιστρέψατε στην
ύφεση και φέτος δεν πιάσατε ούτε το µισό του στόχου, που οι
ίδιοι βάλατε πριν από δώδεκα µήνες σ’ αυτήν την Αίθουσα, όταν
ψηφίζαµε τον προϋπολογισµό του 2017. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έχει κοστίσει στον ελληνικό λαό 100 δι-
σεκατοµµύρια. Έχετε χάσει διακόσιες είκοσι χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας σε σχέση µε τις προβλέψεις της Κοµισιόν του 2014.
Δυστυχώς, ο λαός πίστεψε στα ψέµατά σας. Η Ελλάδα αφέθηκε
στον λαϊκισµό, πρώτη από τις χώρες της Ευρώπης και πληρώνει
ακόµα το τίµηµα. 

Όµως, η έξοδος από τη µέγγενη του λαϊκισµού είναι κοντά,
γιατί η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης φέρνουν τη
χώρα στον δρόµο της αλήθειας και της λογικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τρίτος προϋπολογισµός ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ είναι και αυτός φοροκεντρικός. Αυξάνει σε πρωτο-
φανή επίπεδα κατ’αρχήν τους έµµεσους φόρους, που είναι οι πιο
άδικοι κοινωνικά. Συνεχίζει την καταστροφική πολιτική υπέρµε-
τρων πρωτογενών πλεονασµάτων, που προέρχονται, όχι από την
ανάπτυξη, αλλά από την καταστροφή και την φτωχοποίηση της
µεσαίας τάξης. 

Θύµα των ιδεοληψιών σας είναι και τα νησιά µας. Όλοι οι νη-
σιώτες γνωρίζουν ότι η προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας προστάτεψε στην πράξη τον νησιωτικό ΦΠΑ. Το e-mail
Χαρδούβελη, που σήµερα κάποιοι συνάδελφοί σας ανέφεραν,
στη σελίδα 27 –σας προτρέπω να το ξαναδιαβάσετε- κατοχύ-
ρωνε τον νησιωτικό ΦΠΑ ως κοινοτικό κεκτηµένο και απέκλειε
την αλλαγή του στα πλαίσια του Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής
Προσαρµογής. 

Ήταν ο κ. Τσίπρας που έστειλε επιστολή προς τους θεσµούς.
Πριν από το δηµοψήφισµα του 2015, όταν δεχόσασταν ελάχιστα
µέτρα ως τελευταία πρόταση συµβιβασµού, εσείς προτείνατε την
κατάργηση του νησιωτικού ΦΠΑ, αυτόν τον νησιωτικό ΦΠΑ, που
ξεχάσατε να τον βάλετε στα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ αντίµετρα.
Ξεχάσατε πριν από δύο εβδοµάδες να τον βάλετε στο κοινωνικό
µέρισµα. 

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, καταθέσαµε συγκεκριµένη τροπο-
λογία, κυρία Υπουργέ, και ζητήσαµε να παραταθεί για άλλον έναν
χρόνο ο ΦΠΑ στα νησιά. Ρώτησε ο κύριος συνάδελφος πώς θα
γίνει αυτό. Να το είχατε συµπεριλάβει στον δηµοσιονοµικό χώρο,
που ισχυρίζεστε ότι έχετε από το κοινωνικό µέρισµα. 

Ήλθατε στη Βουλή και είπατε ότι έχετε 1,4 δισεκατοµµύρια
δηµοσιονοµικό χώρο και δεν χωράνε 25 εκατοµµύρια για τα
νησιά; Αυτή είναι η δική σας προτεραιότητα για τη νησιωτική πο-
λιτική. Εµείς επιµένουµε σε αυτήν την πρότασή µας και ειδικά
για τα νησιά µας, που πλήττονται από το µεταναστευτικό. 

Θέλω να πάρω αφορµή, µια που µιλάµε για τα νησιά, από την
επικείµενη κατάργηση του µοναδικού τραπεζικού ανταποκριτή
στα Ψαρρά. Ακούω ότι οι τράπεζες σκέφτονται να κλείσουν κα-
ταστήµατα και σε άλλα νησιά. Θα βρεθούν νησιά, χωρίς ούτε ένα
κατάστηµα. Προτείνω στο Υπουργείο Οικονοµικών και στο
Υπουργείο Νησιωτικής Πολιτικής να νοµοθετήσει την υποχρέωση
εξασφάλισης καθολικής πρόσβασης των πολιτών στο τραπεζικό
σύστηµα. Πρέπει να υπάρχει τουλάχιστον ένα υποκατάστηµα
µιας τράπεζας σε κάθε δήµο της χώρας. Έτσι, µε συγκεκριµένες
προτάσεις, η Νέα Δηµοκρατία στηρίζει τη νησιωτικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2018
είναι ένα χτύπηµα και στην κοινωνική ασφάλιση. Είναι η πρώτη
χρονιά ουσιαστικής εφαρµογής του νόµου Κατρούγκαλου, που
προβλέπει µειωµένες συντάξεις έως και 40%. Θα δουν από
φέτος οι συνταξιούχοι την περίφηµη προσωπική διαφορά να υπο-
λογίζεται στις συντάξεις τους. Και ξέρουν οι συνταξιούχοι ότι
έχετε ήδη ψηφίσει από 1-1-2019 να κοπούν 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τους Έλληνες συνταξιούχους, µε την κατάργηση
αυτής της προσωπικής διαφοράς. 

Και ενώ επαίρεστε ότι δίνετε κονδύλια για το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα, κόβετε σε αυτόν τον προϋπολογισµό µισό δισε-
κατοµµύριο ευρώ από το ΕΚΑΣ, τις φοροαπαλλαγές, το επίδοµα
θέρµανσης και τα κοινωνικά επιδόµατα. 

Αυξήθηκε επί των ηµερών σας ο κίνδυνος φτώχειας των εργα-
ζόµενων. Δουλεύουν και είναι φτωχοί οι Έλληνες µε την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Ο κ. Πετρόπουλος, πριν από λίγο εδώ πανηγύριζε για τα πλε-
ονάσµατα του ΕΦΚΑ. Όµως, όπως λέει και το Γραφείο Προϋπο-
λογισµού της Βουλής -και τα βάζει εντός εισαγωγικών- αυτά
προέρχονται από τη «µη έκδοση συντάξεων», από τη «χρηµατο-
δότηση των αναδροµικών κατά 2/3 από τον κεντρικό κρατικό
προϋπολογισµό», από τη «µείωση των επικουρικών συντάξεων
έως και 70% και την κατάργηση των κοινωνικών επιδοµάτων». 

Είπε, επίσης, ο κ. Πετρόπουλος ότι τελείωσαν οι περικοπές.
Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τελείωσαν οι περικοπές;
Μήπως ξεχάσατε ότι έχετε ψηφίσει 2 δισεκατοµµύρια ευρώ πε-
ρικοπές στις συντάξεις από 1-1-2019 µε το τέταρτο µνηµόνιο; 

Μιλάτε για καθαρή έξοδο, αλλά έχετε ήδη υπογράψει τα µέτρα
του τέταρτου µνηµονίου, χωρίς να έχετε χρηµατοδότηση γι’
αυτό. Και έχετε δεσµευτεί για χρόνια σε ανέφικτα πλεονάσµατα,
γιατί δεν µπορείτε να πιάσετε ρυθµούς ανάπτυξης, καταδικάζον-
τας τις επόµενες γενιές σε µιζέρια και ανακύκλωση φτώχειας. 

Η Νέα Δηµοκρατία µπορεί να αντιστρέψει αυτή την καταστρο-
φική πολιτική και να οικοδοµήσει το παρόν και το µέλλον που αξί-
ζουµε. Είµαστε έτοιµοι να αλλάξουµε την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ακριώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Αγαπητοί συνάδελφοι, όντως γίναµε κοινότοποι, επαναλαµβά-

νοντας ότι αυτός είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός των µνη-
µονίων. Σηµατοδοτεί την έναρξη µιας νέας σελίδας για τη χώρα.
Είναι πλέον ορατή η προοπτική που οδηγεί προς την έξοδο από
τη µνηµονιακή επιτροπεία. 

Η τρίτη αξιολόγηση ολοκληρώνεται σε χώρο ρεκόρ, χωρίς την
πρόβλεψη οποιουδήποτε επιπρόσθετου δηµοσιονοµικού µέτρου,
αλλά, αντίθετα, µε την πρόβλεψη για σηµαντική αύξηση των κοι-
νωνικών δαπανών στον τοµέα της πρόνοιας. 

Αποτελεί κοινή παραδοχή πλέον µεταξύ των ευρωπαίων αξιω-
µατούχων, αλλά και σηµείο αναφοράς πλήθους δηµοσιευµάτων
στον διεθνή Τύπο, ότι η ελληνική οικονοµία ακολουθεί θετική πο-
ρεία και πως η Ελλάδα κατευθύνεται σε µια νέα εποχή. 

Μετά από χρόνια, η φετινή χρονιά αποτέλεσε την πρώτη χρο-
νιά ανάπτυξης µε όλα τα οικονοµικά µεγέθη -εξαγωγές, βιοµη-
χανική δραστηριότητα, ξένες άµεσες επενδύσεις, τουρισµό- να
αποτυπώνονται µε θετικό πρόσηµο και µε το ποσοστό της ανερ-
γίας σταδιακά να αποκλιµακώνεται. 

Τι κάνετε, λοιπόν, τώρα που οι αριθµοί αποτυπώνουν µε ξεκά-
θαρο τρόπο την καλή πορεία της πολιτικής της Κυβέρνησής µας;
Τι κάνετε, λοιπόν, τώρα που η καταστροφολογία σας πέφτει στο
κενό και συνθλίβεται από την αλήθεια των αριθµών; Προσπαθείτε
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µάταια να κατασκευάσετε ειδήσεις και να δηµιουργήσετε θέ-
µατα, εκεί που δεν υπάρχουν. 

Θα πρέπει, όµως, να αναρωτηθείτε ποια ήταν τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής σας στα σαράντα χρόνια διακυβέρνησής
σας. Είναι αυτή η πολιτική που οδήγησε τη χώρα στη δηµοσιο-
νοµική επιτροπεία. Ποια η στάση σας απέναντι στην προσπάθεια
ανασυγκρότησης της χώρας; Είναι η στρατηγική της υπονόµευ-
σης. 

Είναι χαρακτηριστικό, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, ότι ο Πρόεδρος του Κόµµατός σας δεν χάνει ευ-
καιρία µε δηλώσεις του στα διεθνή µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
στα διεθνή πρακτορεία και µε οµιλίες του σε διεθνή ακροατήρια,
να επισηµαίνει ότι αυτή τη στιγµή δεν πληρούνται στην Ελλάδα
οι προϋποθέσεις για επενδύσεις.  

Ενδεικτικά, τον Μάη στο Λονδίνο, ενώπιον των διεθνών οίκων
αξιολόγησης, προεξοφλούσε ότι η Κυβέρνηση δεν θα υλοποιήσει
τις δεσµεύσεις της έναντι των δανειστών, αλλά και στο LSE επέ-
µεινε να ζητά εκλογές, καλώντας τον κόσµο της αγοράς «να ετοι-
µάζεται για επενδύσεις στην Ελλάδα, αλλά µόνο µε δική του
κυβέρνηση». Για να µην αναφερθούµε στη συνάντησή του τον
περσινό Ιούλη µε τον επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας στη Φρανκφούρτη. Αντί να επιχειρηµατολογήσει υπέρ
της ένταξης της ελληνικής οικονοµίας στο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης, δήλωνε ότι δεν υπάρχει το κατάλληλο πολιτικό πε-
ριβάλλον και κλίµα για επενδυτική έκρηξη στην Ελλάδα. 

Πολλά τα παραδείγµατα, αγαπητοί συνάδελφοι, και λίγος ο
χρόνος. 

Και την ίδια στιγµή, ο Αντιπρόεδρος του κόµµατός σας δηλώ-
νει απερίφραστα ότι δεν είναι ανήθικο να παρκάρει κάποιος τα
χρήµατά του σε φορολογικούς παραδείσους. Δεν είναι ανήθικη
µια πρακτική, δηλαδή, που διευρύνει την ανισοκατανοµή του
πλούτου! Δεν είναι ανήθικη µια πρακτική, που διευκολύνει τη µη
φορολόγηση των χρηµάτων εκείνων από τα οποία θα µπορού-
σαµε να αυξήσουµε τις δαπάνες για την παιδεία, για την υγεία,
να µειώσουµε τη φορολόγηση των πιο αδύναµων! 

Μια φράση µπορεί να περιγράψει την κατάστασή σας: Κατά
φαντασίαν φίλοι των επενδύσεων από την καρέκλα της εξουσίας
και αποδεδειγµένα εχθροί των επενδύσεων, όταν χάνετε την κα-
ρέκλα. Από τη µια προτρέπετε τους έξω να µην έρθουν µέσα και
τους µέσα να βγάλουν τα χρήµατά τους έξω. Αυτό δεν είναι αν-
τιπολίτευση, είναι κάτι άλλο. 

Είναι φανερό ότι το στερητικό σύνδροµο, που σας έχει προ-
καλέσει η απώλεια της εξουσίας, σας οδηγεί σε αυτοκαταστρο-
φικές τάσεις. Ας το καταλάβετε. Υπονοµεύοντας τη χώρα,
υπονοµεύετε τον ίδιο σας τον εαυτό. 

Οι επενδύσεις, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, δεν αποφασίζονται στην Πειραιώς, αλλά είναι αποτέλεσµα
ενός υγιούς νοµοθετικού πλαισίου, το οποίο εµείς θέσαµε, µιας
συνεκτικής, συντονισµένης και εξωστρεφούς πολιτικής, την
οποία εµείς εφαρµόζουµε, καθώς και της διαρκούς προσπάθειας
για εφαρµογή και υλοποίηση των απαιτούµενων µεταρρυθµί-
σεων, ώστε να αυξήσουµε της ανταγωνιστικότητα της ελληνικής
οικονοµίας. Στόχος µας δεν είναι οι επενδύσεις για λίγους, εκλε-
κτούς και διαπλεκόµενους. Στόχος µας είναι οι παραγωγικές
επενδύσεις, που ενσωµατώνουν την καινοτοµία, που σέβονται
τον εργαζόµενο, που σέβονται το περιβάλλον και παράλληλα,
συµβάλλουν στη δηµιουργία σταθερών και ποιοτικών θέσεων ερ-
γασίας.

Στο σύντοµο διάστηµα της διακυβέρνησής µας εφαρµόσαµε
ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις, που κατά τη δική σας διακυβέρ-
νηση εφαρµόζατε κατά το δοκούν µε κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων, απόλυση των δηµοσίων υπαλλήλων, µειώσεις σε µι-
σθούς, συντάξεις και προνοιακά επιδόµατα και µε γενικότερη
διάλυση του συστήµατος υγείας και των δαπανών στην εκπαί-
δευση. 

Οι πολιτικές των κυβερνήσεών σας άφησαν πίσω τους αναρίθ-
µητα κενά, τα οποία ήρθαµε να καλύψουµε µε σειρά παρεµβά-
σεων σε όλους τους τοµείς της δηµόσιας πολιτικής. Ενδεικτικά,
µεταρρυθµίσαµε το σύστηµα υπηρεσιών της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας. Προχωρήσαµε στην ολοκληρωµένη θεσµική
παρέµβαση στη λειτουργία των ΑΕΙ. Θεσπίσαµε νοµικό πλαίσιο

για τη ρύθµιση του άναρχου ραδιοτηλεοπτικού τοπίου. Αναβαθ-
µίζουµε τη δηµόσια διοίκηση. Διευρύνουµε τα ατοµικά δικαιώ-
µατα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, βασικό πυλώνα της πολιτικής µας και
επίκεντρο των µεταρρυθµιστικών µας προσπαθειών αποτελεί η
παροχή ποιοτικής δηµόσιας, δωρεάν παιδείας ως δοµικό στοι-
χείο της αλλαγής, την οποία επιδιώκουµε για τη χώρα. Ήδη, µε
τον προϋπολογισµό του 2016 βάλαµε ένα φρένο στη συνεχή µεί-
ωση των εκπαιδευτικών δαπανών, µε αύξηση φέτος 184 εκατοµ-
µύρια για την εκπαίδευση. Ανατρέπουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο
την αρνητική πρόβλεψη του µεσοπρόθεσµου 2014-2018 της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, για συνεχή
µείωση των δηµοσίων δαπανών για την παιδεία, οι οποίες θα µει-
ώνονταν µε βάση αυτή την πρόβλεψη το 2018 κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο.

Οι δαπάνες για την παιδεία θα έφταναν στο 1,99% όταν σή-
µερα φτάνουν στο 2,88% µε τη δική µας πολιτική. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για την Κυβέρνησή µας τα νούµερα και
τα ποσοστά δεν είναι αυτοσκοπός. 

Τα νούµερα και τα ποσοστά έχουν αξία µόνο όταν εξυπηρετεί-
ται το αίσθηµα του δικαίου, έχουν αξία µόνο όταν εξυπηρετείται
το αίσθηµα της κοινωνικής δικαιοσύνης. Και αυτό αποτυπώνεται
και στον παρόντα προϋπολογισµό, ο οποίος ενσωµατώνει την
υλοποίηση στοχευµένων προγραµµάτων κοινωνικής προστασίας
και καταπολέµησης της παιδικής φτώχειας, όπως η ενίσχυση των
οικογενειακών επιδοµάτων, η επέκταση των σχολικών γευµάτων
και η διεύρυνση της κάλυψης των βρεφονηπιακών σταθµών. 

Οι παραπάνω δράσεις µε το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης,
το οποίο ξεκίνησε και υλοποιείται µέσα στο 2017, ενισχύουν το
δίκτυο προστασίας των πιο ευάλωτων νοικοκυριών και αποτε-
λούν τη βάση ενός αξιόπιστου κοινωνικού κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ακριώτη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για σας, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-

σης, µια κοινωνία χωρίς ανισότητες είναι µια αυταπάτη. Με µια
του φράση, λίγους µήνες πριν, ο Αρχηγός σας αποκάλυψε τις
βαθύτερα ριζωµένες αντιλήψεις σας. Μήπως εξαιτίας αυτών των
αντιλήψεων οδηγούσατε τη χώρα στο αδιέξοδο και αποδοµού-
σατε µέρα µε την ηµέρα κάθε έννοια κοινωνικού κράτους;
Μήπως γι’ αυτό λέγατε ψέµατα στον ελληνικό λαό ότι εναλλακτι-
κές λύσεις δεν υπάρχουν, ότι τα πάντα είναι ένας µονόδροµος; 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σταµατήστε να φαντασιώνεστε τέταρτα µνη-
µόνια και Αριστερές παρενθέσεις. Οι παρενθέσεις για να κλεί-
σουν πρέπει, κατ’ αρχήν, να ανοίξουν. Εδώ δεν έχουµε να
κάνουµε µε παρενθέσεις, αλλά µε την έναρξη ενός νέου κεφα-
λαίου για τη χώρα. Αποφασίστε. Θέλετε να αποτελέσετε µέρος
αυτού του κεφαλαίου; Θέλετε να συµβάλετε στη διαµόρφωση
της µεταµνηµονιακής Ελλάδος ή θέλετε απλά να γεµίσετε τις κί-
τρινες και µαύρες σελίδες του; 

Αυτό είναι επιλογή σας. Για µας, όµως, αποτελεί µονόδροµο
η αλλαγή σελίδας, η φυγή της χώρας προς τα εµπρός και η επα-
νασυγκρότηση του κράτους στη βάση των αρχών της διαφά-
νειας, της αξιοκρατίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Καστόρης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ο τελευταίος οµιλητής για σή-
µερα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Θα µου επιτρέψει και ο κύριος Υπουρ-
γός να κάνω µια αναφορά. Αυτός άνοιξε τη συζήτηση περί
έργων. 

Μπορεί, κύριε Υπουργέ, στον θαυµαστό κόσµο της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης οι τροχονόµοι να ρυθµίζουν την κυκλοφορία
των ρεµάτων και των χειµάρρων, αποτρέποντας τις καταστρο-
φές, στον πραγµατικό κόσµο όµως το υπερφυσικό αρνείται πει-
σµατικά να συνδράµει για να αλλάξουν µε µαγικό τρόπο τα
πράγµατα. 

Τι να σου κάνουν, δηλαδή, οι τροχονόµοι, όσες µαγικές ικανό-
τητες κι αν διαθέτουν, άµα επί µία πενταετία, από το 2010 µέχρι
το 2014, έχεις ξοδέψει για αντιπληµµυρικά έργα σε ολόκληρη τη
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χώρα µόλις 24 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ µπάζωνες, την ίδια
στιγµή, ρέµατα και χειµάρρους προκαλώντας την τύχη σου; 

Η σηµερινή Κυβέρνηση δεν πιστεύει ούτε σε τροχονόµους –
µάγους, γι’ αυτό και διέθεσε µέσα σε τρία χρόνια πάνω από 342
εκατοµµύρια ευρώ για αντιπληµµυρικά έργα µόνο στην Αττική.
Δεν πιστεύει ούτε σε εξωγήινους διαβόλους που κατεβαίνουν
στον Υµηττό και συµβουλεύουν νέους ανθρώπους για να αλλά-
ξουν φύλο ούτε πιστεύει στους διάφορους Χουντίνι που ξαφνικά
εξαφανίζουν ή εµφανίζουν περιουσίες εκατοµµυρίων ευρώ, που
εξαφανίζουν ονόµατα από τις λίστες Λαγκάρντ ή που µετατρέ-
πουν σε λαϊκούς οικογενειάρχες τους µπαταχτσήδες, τους φο-
ροφυγάδες, τους εισφοροφυγάδες. 

Για τον πραγµατικό κόσµο που ζούµε υπάρχουν οι νόµοι της
φύσης και οι νόµοι των οργανωµένων κοινωνιών. Υπάρχουν αίτια
και επιπτώσεις. Υπάρχουν αριθµοί, αλλά και πολιτικές πίσω από
αυτούς τους αριθµούς. 

Στον Προϋπολογισµό που συζητάµε σήµερα, αυτές οι πολιτι-
κές µπορεί να µην είναι ξεκάθαρες για ορισµένα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης, πράγµα που είναι λογικό, γιατί, παρότι δεξιά,
προσπαθούν να τη «βγουν» από αριστερά και πνίγονται σε αχαρ-
τογράφητα και επικίνδυνα γι’ αυτούς νερά. Αφήστε το καλύτερα.
Δεν το έχετε µε την κοινωνική πολιτική. Ασχοληθείτε µε κάτι που
ξέρετε. Φτιάξτε offshore. 

Για µας, αυτές οι κοινωνικές πολιτικές είναι ξεκάθαρες, τίµιες
και ειλικρινείς. Τρία χρόνια τώρα προσπαθούµε µε νύχια και µε
δόντια να ανοίξουµε δρόµους µέσα από τα ερείπια του οδοστρω-
τήρα του νεοφιλελευθερισµού και να καταφέρουµε να αναστή-
σουµε τη χώρα, να τη στήσουµε όρθια στα δικά της πόδια και όχι
σε δεκανίκια, όπως τις προηγούµενες δεκαετίες. 

Καταφέραµε σιγά-σιγά να βάλουµε χρήµατα στα λεηλατηµένα
ταµεία του κράτους και των ασφαλιστικών ταµείων. Καταφέραµε
να στηρίξουµε µε πενιχρά µέσα εκείνους που οι προηγούµενες
πολιτικές είχαν οδηγήσει κάτω από το όριο της φτώχειας. Κατα-
φέραµε να ξαναδώσουµε πίσω τη χαµένη αξιοπιστία στη δηµόσια
υγεία και στη δηµόσια παιδεία. Καταφέρνουµε σήµερα να βά-
λουµε µπρος τις µηχανές της οικονοµίας της χώρας.

Δεν πανηγυρίζουµε γι’ αυτά. Μακάρι να µη χρειαζόταν να πε-
ράσουµε από αυτό το στάδιο και να πηγαίναµε κατευθείαν στα
µεγάλα και στα ωραία, σε αυτά που σχεδιάζει και ξέρει να οικο-
δοµεί η Αριστερά. Τα βρήκαµε, όµως, όλα αυτά τα δύσκολα. Τα
ξέρουν πολύ καλά τα κόµµατα που κυβέρνησαν αυτή τη χώρα
επί δεκαετίες και που κόπτονται σήµερα εδώ ως µωρές παρθένες
και ως άµοιροι του εγκλήµατος που δηµιουργήσανε.

Κόπτεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι ο προϋπολογισµός
που συζητάµε σήµερα, του 2018, δεν είναι –λέει- αναδιανεµητι-
κός και δεν υπηρετεί την κοινωνική δικαιοσύνη. Λες και δεν ξέ-
ρουµε, δεν ξέρει ο λαός τι σόι αναδιανοµή έκαναν οι δικοί της
προϋπολογισµοί. «Νόµος είναι το δίκαιο του αριστοκράτη». Αυτή
ήταν η λογική της, γιατί αυτή είναι η ιδεολογία της. Μας τα εξή-

γησε πολύ καλά ο Αρχηγός σας µε όσα περί κοινωνικού δαρβινι-
σµού, χωρίς ντροπή, είπε εδώ µέσα. Μας εξήγησε και ο Αντιπρό-
εδρός σας, της Νέας Δηµοκρατίας, µε τα µαθήµατα ηθικής
φοροδιαφυγής σε εξωχώριους παραδείσους. «Χαλάτε» -λέει- «τα
λεφτά από ανικανότητα». Είναι δύσκολο να καταλάβει ότι δεν χα-
λάνε τα λεφτά, όταν τα δίνεις στους φτωχούς. Είπαµε, όµως, ο
καθένας µε την κοσµοθεωρία του και την ικανότητά του.

Εµείς είµαστε ικανοί, όπως αποδεικνύεται, για τελείως διαφο-
ρετικά πράγµατα. Ακόµα και για τα απρόβλεπτα. Δεν έχει προ-
βλέψει, βλέπετε, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι θα ήµασταν
σκληρά καρύδια και δεν θα τα παρατούσαµε µπροστά στις δυ-
σκολίες. Περίµενε να πέσουµε από την πρώτη µέρα και πέρασαν
τρία χρόνια. Και αλλάζουν πράγµατα στη χώρα. Αλλάζουν πράγ-
µατα στην Ελλάδα, αλλάζουν πράγµατα στην Ευρώπη. Και έµεινε
µόνη της να σκούζει η Νέα Δηµοκρατία σαν την Κασσάνδρα πε-
ριµένοντας την καταστροφή.

Ναι, λοιπόν, αυτός είναι ο τελευταίος µνηµονιακός προϋπολο-
γισµός που µας ανοίγει τον δρόµο για να βγούµε επιτέλους στο
ξέφωτο. Παλέψαµε για να αποτρέψουµε χειρότερες πολιτικές
και θα συνεχίζουµε να παλεύουµε ακόµα πιο σκληρά για να κά-
νουµε πράξη καλύτερες πολιτικές.

Δυστυχώς, για όσους µας πολεµούν, έχουµε πολλές αντοχές
ακόµα. Γιατί, όπως έλεγε και ο Παλµίρο Τολιάτι, ερχόµαστε από
µακριά και µακριά, πολύ µακριά πηγαίνουµε χωρίς αµφιβολία,
γιατί ο στόχος µας είναι η δηµιουργία µιας κοινωνίας ελεύθερων
και ίσων, στην οποία να µην υπάρχει εκµετάλλευση ανθρώπου
από άνθρωπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµ-

πτης 26 Οκτωβρίου 2017, της Παρασκευής 27 Οκτωβρίου 2017
και της Δευτέρας 30 Οκτωβρίου 2017 και ερωτάται το Σώµα αν
τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Πέµπτης 26 Οκτωβρίου 2017, της Παρασκευής 27
Οκτωβρίου 2017 και της Δευτέρας 30 Οκτωβρίου 2017 επικυρώ-
θηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.59’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 13 Δεκεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της
συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2018».
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